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POČETAK U 9,30 ČASOVA 

SADRŽAJ: 
Pre dnevnog reda: 1 — Čitanje i usvajanje za- 

pisnika   XXXI  redovnog sastanka; 
2 — Saopštenje o podnošenju zakonskog pred- 

loga o Međunarodnoj konvenciji za izjednačenja vo- 
denja i držanja geneoloških knjiga za stoku, zaklju- 
čenoj i  potpisanoj u Rimu, 14 oktobra 1936 gpdin'e; 

3 —- Saopštenje molbi za otsustva narodnih po- 
-lanika; 

4 — Molbe i žalbe. 

Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima 
i/.veštaja Plnansijskog odbora o predlogu budžeta 
državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansij- 
skof: zakona za budžetsku 1938/39 godinu i to: 

I —i Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XVI 
razdeo — Ministarstvo socijalne politike i narodnog 
zdravlja. 

Govornici: Ministar socijalne politiko i narodnog /drav- 
Ija DragriSa Cvetkovid (Iri puta), (smet-beg Gavran Kaprta- 
novic, dr. Zivojin Popović (u ime ^rupc Jugoslovenske na- 
cloiialiu' stranko), Karei DoberSek (u ime grupe Narodnog 
laiaog kluba), Milan Petković (u Ime grup« Nezavisnog 
kluba), dr. Snlo.iinan llafizadić (n ime grupe Jugoslovenskog 
r.urkjliiog-   kluba),   Dordo   .lovtić   (u   Ime   grupe   ^onitjorad- 

iii(kog kluba), dr. Dragoljub .levremović (u Ime grupe Ju,- 
goslbvenskog kluba), dr. Ljutica Dimitrijević, Radivpje Na- 
novic. Dura Mikašinović, Josip Cvctić (dva puta), dr. Franc 
Klar, Vojislav Lazić (u Ime grupo Nezavisnog kluba), Todor 
Tonić, protsodnik Narodno skupštine Stcvan Cirić (dvadeset 
pet puta). Mita Dimitrijević, Novica Popović, Aleksandar Đa- 
čić, Marko Ružieić, potpretsednik Narodne skupštine Fra- 
njo Markić (osam puta), dr. Milovan Grba, Radoje Javičić, 
Јоса Ceorgljević, Aleksandar Lazareveć, dr. Andrej Veble, 
Pavao Matica, Milenko Gli.šić, Stevan Simić, Sava Mikić, 
Milinko Mllutinović, potpretsednik Narodne skupštine Ra- 
disav Vućetić (dvanaest puta), dr. .Jordan Aćimović, Danilo 
Radojičtć, Srcton Kuzcljcvić, Vclimir Vrbić, Luka Avramo- 
vić, Rastko Petković, Milan Mijić, .lakov Kolarević, Todor 
Miliailović, Milan Banić, Radivojo Milošević, Voiislav Nena- 
dić, Dimitrije Mirković, potpretsednik Narodno skupštine Je- 
vrem Toinić (dvadeset puta), izvestilac većine dr. Časlav Ni- 
kitović. 

— Saopštenje da Ministar finansija dostavlja 
Narodnoj skupštini na rešenje predlog O izmenama 
i dopunama u predlogu Finansijskog zakona za 
193839 godinu. — Ministarstvo finansija - lindžel- 
sko odcljenje br. 3070 VII od 10 marta 1938 godine 

- (Vidi u »prilogu XXXV redovnog sastanka od 
15-111-193б eodirie. 
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Prctsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, imam čast otvoriti XXXII redovni sastanak 
Narodne skupštine. Molim sekretara g. dr. Vcblca da 
izvoli pročitati zapisnik prethodnog sastanka. 

Sekretar dr. Andrej Veble pročita zapisnik XXXI 
redovnog sastanka. 

Prctsednik Stevan Ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih poslanika kakvu primedbu na zapisnik? 
(Nema.) Primedbc nema, zapisnik je primljen. 

Izvolite  čuti jedan  zakonski predlog. 

Sekretar dr. Andrej Veble (saopštava); G. Prct- 
sednik Ministarskog saveta i Ministar inostranih po- 
slova i Ministar poljoprivrede podnose Narodnoj 
skupštini na rešenjc predlog zakona o Međunarodnoj 
konvenciji za izjednačenje vodenja i držanja geneo- 
loSkih knjiga za stoku, zaključenoj i potpisanoj u 
Rimu,   l'l  oktobra  1936 godine.  (Vidi prilog). 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Ovaj zakonski predlog 
biće upućen Odboru za proučavanje međunarodnih 
ugovora i sporazuma. Izvolite čuti molbe za otsustva 
narodnih poslanika. 

Sekretar dr. Andrej Veble (saopštava): Gospodin 
Anton Sirola, narodni poslanik, izveštava Narodnu 
skupštinu da ne može prisustvovati skupštinskim 
sednicama zbog bolesti. 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Ovo saopštenje uzima 
se na znanje. Izvolite čuti molbe i žalbe. 

Sekretar dr. Andrej Veble: Narodnoj skupštini 
uputili su molbe i žalbe i to: Miladinović Mojsije, 
Glišović Ružica, Ninić Milica, Rahun Andrej, Cerin- 
šek Ivan, Mitrović Tihomr, Blazina Alojzije', Belaše- 
vić Meduna, Lojanica Petar, Sijaković Todor, Adžić 
Panto, Vasić Vasilije, Lekić Nikola, Durić Jevrosima, 
Dokić Uroš, Smigić Ratko, Drljević Milan, Tonić Sa- 
vatije, Kalastrić Husein, Murkoš Simeon, Petranović 
Jeremija, Nemanjić Nikola, Parabućski Darinka, Ste- 
vanović Zorica, Dujić Đuro, Mirović Novica, Stani- 
čić Marko, Kranjac Mirko, Avdalović .lovo, Marko- 
vić Dika, Hristifović A. Natalija, dr. Božičković Dra- 
goljub, Rašković Лоса, Boričić Anda, Ajetović Hati- 
da, Bosić Julka, Zivković Života, Homatijano Marija, 
dr. Lalatović Pavle, Pavlović Desa, Pašić Alja, Rac- 
ković  Andelija,  Ljubomir  Nikolić. 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Pročitane molbe i žalbe 
biće upućene Odboru za molbe i žalbe. 

Gospodo, prelazimo na dnevni red. Na dnevnom 
je redu: Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja 
Finansijskog odbora o predlogu budžeta državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona 
za budžetsku  1938/39 godinu i to: 

1 — Pretres budžeta rashoda — XVI razdeo — 
Ministarstvo socijalne politike i  narodnog zdravlja. 

Ima reč Ministar socijalne politike i narodnog 
zdravlja g. Dragiša Cvetković. (Burno odobravanje 
i pljeskanjc u centrumu i na desnici). 

Mnimcrap социјалне политпке u народног 
здравља Лрагпша Цветковић: Господо иародии 
посланици, још приликом .буџетске дебате у Фи- 
мапсијском одбору ja сам ooeluio пародпим посла- 
иицима да iiy свој експозе, дат у Финапснјском 
одбору, отштампати и разделитн иародшш посла- 
ницима и иа тај иачнн пружнти могућност да На- 
родна скупштина будс no буџету Мипистарства со- 
цпјалие политике и пародпог здравља обавештена 

преко једног докумептованог експозеа, пуног ста- 
тистичкнх података, да буде у могућности да зађе 
n да уђе у комплекс питања, која третира Мини- 
старстпо социјалне политике и народиог здравља, 
у комплекс питаља која су од судбоносних и од 
општих интереса наше земље и нашег парода. Ja 
сам то enoje обећање и испупио. (Види на крају 
говора у прилогу експозе у Финансијском одбору). 

Јср, господо, ако с једне стране имамо у земљи 
добре и cpehciie соцнјалне односе, ако с једпе črpa- 
ne имамо у земљи социјалан мир и, бар донекле. 
испуњену социјалпу правлу, онда ми можемо оче- 
кивати потпуно сређење унутрашњих прилика, мо- 
жемо очекивати добру унутрашњу политику, a 
преко тога задоволЈеље општих интереса земље. 
Ако имамо потпупо сређене и злравствеие прили- 
ке у земљи, ако у те прилике из дубпие и са по- 
знавањем приступимо н>иховом рсптењу, ако 
здравственс прнлике иаше земље буду потпуно 
cpehene, оида смо, с друге стране, одговорили јед- 
иој великој потреби нагае земље и нашег народа, 
јер смо учинили да се привредна моћ народа као 
таквог, преко добрих здравствспих прилика удво- 
стручи, a преко привредне моћи нашег парода о- 
пет смо допринели интересима земље. 

Господо, ja мислим да je од опгатег интереса 
п за левицу и за деспицу овога Дома буиет Мини- 
старства социјалпе политике и народног здравља. 
Ои мора и треба да нас интересује потпуно једна- 
ко, и оне који овде седе на левици, и оне који 
седе na десници. (Живо одобравање у центруму и 
на десници и повици: Тако je!) Јер ja мислим да 
je спима нама стало да се, с једне стране унутра- 
шње прилпке у земљи сређују, да се социјални од- 
ношаји ппправљају, да се социјалне реформе пр- 
ше на врсме, с лруге стране да се основица нашег 
живота, злравствеии жнвот, поправи n да прско 
тога као Народна скупштина и као пародни прет- 
ставници одговпримо својим највишим задацима. 
(Жпво одобраваље у ueHTpyMv и на десници и по- 
вици: Тако je!) 

Из тих разлога, господо, ja мислим да исто 
онако као што се посвећује општа пажља буџету 
Минпстарства војске и иорнарице, као гато се по- 
спећујс општа пажња Народпој одбрани и као 
mro се чссто дешава у овоме Дому да за тај бу- 
пет n лева и десна страна даје своју пуну саглас- 
пост, ja мислим да јелан буџет, који олмах долази 
иосле Народне олбрапс, један буџет који je у нај- 
тешњој всзи са наролном одбраном јесте буџет 
Мпнистарства социјалне политике и народног 
здравл.а. (Одобрава1ће у центруму и на деспици и 
повици: Тако je!) 

Господо, говорећи o моме буџету, дајући да- 
нас onaj скспозе ja нећу iilui опим уобичајеним 
путем, износећи само добре стране, претставља- 
jylin све у ружичастој боји, него hy поћи onim пу. 
тем у коме се износи оно што je тешко, оно што 
je upuo, ono IHTO ne ваља и што треба у општем 
иитересу да се поправи, o чему Народна скупгати- 
на треба у потпуности да буде обавештена. (Живо 
одобрава11>е у центруму и на десници и повици: 
Врло добро!) 

Ja сам се трудио да у своме ресору, колнко- 
год je .\ioryIie, унесем што мање one свакодневнс 
и партизанске политнке. Господо, ja мислим да 
he Народна скупштнпа бити сведок да се и у no- 
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гледу персоналне политике, и у поглсду друге 
политике, моме i)ecopy ие може пребацити свако- 
дневна политика, нити ма какво партлзанство, јср 
сам се ja трудио да у мом реоору водим потпуио 
онакву политику, кија he одговарати интересима 
народа и да чиним све оно што ми стоји na расио- 
ложеиЈу као ресорном министру, да ти интересн 
оуду у потпуности заштићени. 

Велики број говорника пријављених у овој 
буџетској дебати за ресир Мииистарства соцнјалие 
политике и народиог здравља имаће прилнке- да 
кажу своју реч, да дају своје сугестије, a ja ћу, 
господо, na крају имати прилике да на све то дам 
свој одговор и да све оно што je добронамерио, 
ciie onu што je добро, прими.м, јср понављам: на- 
родно здравље и социјална иолитика, o којима 
ово Мииистарство водн рачуиа, од општег je ин- 
тереса, од опшгег значаја и мора све нас подјед- 
пако  и у потпунрсти да интересује. 

Гоаподо, да пређем na цифарски дсо оуџета. 
Ja   морам да констатујем na жалост да je буџет 
Министарства   ооцијалне    политике   и   народног 
здравлЈа  непрекидпо  и  увек  био  у  ипадању.  Го- 
сиидо,   биле су тешке годиие, биле су привредне 
кризе.   У тим  годинама државиа  власт,  нарочито 
Министар фипансија трудио се да буџет колико je 
год  моту^но више смањује. И ту судбину општег 
смашивања, ту судбииу опште рецептуре смањитн 
буџет,  дожнвело je н Министарство социјалне iio- 
литике   и  народног здравл^а.   И,  господо, ja  ми- 
слим да je ту главна грешка, јер доба кризе, онда 
када   je тешка коњуктура, када су тешке ирнлике 
у народу, онда се има да осети и манифестује пуна 
акгивност Министарства социјалне полнтике и на- 
родног   здравља.  И баш  оида  кад су биле тешке 
године, кад се ишло смаљивању државннх расхода, 
ja  мислим, да je велика погрешка била што се je 
и   овде   поступило   no  општој  рецептури,  што  се 
пије иодило рачуна o веома важном ресору Мини- 
старства ооцијалне пилитике и народног здравља, 
који   баш у тим тешким годииама има да развија 
своју   иуну делатпост н  своју  пуну активност. 

И, господо, ако посматрамо смањнвање бу- 
џета Министарства соцнјалне политике и народног 
здравл>а, ми ћемо доћи до ове цнфре од 311 мн- 
лиона из 1931 г., до цифре од 199 милиона 744 хи- 
љ.адс  у   1936/37 години. 

Господо, то су године најтеже KOibyKType, 
године привредне депресије, подане кризе, године 
пунс ооцијалних зала, пуне социјалпих невоља, 
родине тешких здравствених прилнка у iiame.vi на- 
роду. У тим годииама делатност овог Миннстар- 
ства била je баш сведена за чнтавих 100 милиона 
за годииу дана. И, господо, ja мислим да и сада 
са овим буџетом који je повећан за 45 милнона 
према прошлогодншњем буџету, да je и са овим 
буџетом пружена недовољна могујшост да се од- 
плшри свима здравствеиим приликама. Ако хо- 
lie.vio да отворено погледамо истини у очи, да кон- 
статујемо какве су наше прнлике у здравственом 
погледу нашега народа, ако xoiiei\io да лечимо то 
зло, ако хоћемо да лечимо свс социјалие недо- 
статке, онда je тешко изићи на крај и у толико 
je моја делатпост у 1938/39 години скученија. 

Господо, ако пооматрамо народно здравље и 
ако хоћемо то стање да нзиесемо непристрасно 
онако   какво je,  ако хоћемо, господо, да будемо 

уиозиати   са   ствариим   чињеницима,   да   Народна 
скупштииа зна тачпо ирилпке у  каквом Сб  сгап.у 
iiani иарод налази, оида морамо у погледу здрав- 
ственог   стања   нашега   народа   да   кипстатујемо 
следеће:  1) да још ниомо достигли ни из далека 
број устапоиа за лечење, борбу и предохраиу про- 
mu социјалних болести, која je потребна да би 
се  обухватили  сви  крајеви  и  цела nama земл>а; 
2) да je омртност одојчади у првој  годиии  жи- 
вота још увек врло висока и да та смртпост, према 
географсмим  приликама,  према  животним  прили- 
кама   нашег   парода   и   наше   pače,   ne   би   смела 
битн тако висока; 3) да je туберкулоза врло рас- 
прострањена болест у нашој земљи и да je тубер- 
кулоза no селима, no податцима које имамо, већ 
скоро  приближила се IOHOM одпосу који влада  у 
вароши; 4) да je у пеким крајевима маларија врло 
велика еметња паиретку пашег парода и да врло 
неповол>но утиче na  прираштај  и*на привредну 
способност нашег  народа;  5)  да  има 30 орезрва 
у  нашој  земљи  који  су  заражени  сифилисом  и 
који  nanoen  врло  велику  штету бирлошхим спо- 
собпостима нашег народа, и (i) да акутне и заразпе 
болести у ncKiiM iiaimiM крајевима владају у много 
јачој мери него што би то требало да буде, као 
што je случај са пегавцем, тифусом, дечјим зараз- 
ним болестима итд. 

Господо, дозволите ми да na оспову ових ne- 
колико констатација које сам отворено, потпуно 
иокрено, ne мријући ништа пред овим народним 
Домом, изпео, дозволити ми, да пеколико ових 
констатација докумептује.м и статистичким no- 
дацима. Господо, да пређеА! na питање смртпости, 
na ono шго je најважиије: олшта омртност. lio 
статистичким подацнма од 1924 до 1935 г. за- 
кључно за 12 година no податцима државне ста- 
тистике показује се цифра од 3,125.842 лица за 
пупих 12 година илп годишње 260.000 у округлим 
цифрама. Просечап број стаповнпка за овнх 12 го- 
дпна био je 13,500.000 na je na хиљаду становника 
умирало просечно 19,25%. 

Господо, у овој општој смртносги велике 
жртве односи туберкулоза. За 12 година, од 1924 
до 1935 умрло je од ове болести 435.560 или про- 
сечно 34.700 смртних случајева годишње. Господо, 
ако бисмо ово упоредили са податцима једпе 
стране земље, рецимо Иемачке, онда видимо да je 
број омртних случајева код нас 4 пута већи него у 
Немачкој. Kao што видите, господо, Beli сами ови 
ггодатци казују доволзпо да овом ресору, здрав- 
ственпм прилпкама народа и матернјалпим нзда- 
цима којп су потребпн за вођење овог ресора 
треба поклонити највећу и велику пажњу. (Алек- 
сапдар Лазаревнћ упада у реч). Рад.н се, г. посла- 
пиче, o озоилјпим стварнма н ja бих Вас молно 
да ме саслушате a Ви ћете имата прилике да го- 
ворите. 

Господо, да пређем на друге цифре, на друге 
прилике. У питању су прве геперацнје које долазе 
— деца, парочито одојчад. Ту je смртпост ЈОШ 
већа и могло би се pehu да код нас постоји правп 
чечјп помор. Просечна смртиост одојчади у npaoj 
години a за период 1930—1934 износила je на 100 
живе pobene деце 15,49%. Од овога просека na.l- 
већа смртност je у Савској баиовинн 20%, у ДУ; 
навској 17%, v Приморској 15,59% у ДринскоЈ 
15,43%, Вардарској 15,02%, у Дравској 13%, 
Врбаској   14%,  Зетској   13%  и најзад Моравска 
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бановина, где je смртност најмања ■— 10%. За иет 
lij/uma од 1930 до 1934 г, умрли je 362.149 двце. 

У iipiioj години живота умире 72.428 деце. 
Госииди, заразне болести као што сам рекао нсто 
тако распрострањене су аише Hfcro што би тре- 
бало да буде. Томе су узроци несумњиво тешке 
социјалне прилике, т«шке прплике у нсхраш, не- 
достатак дру-гих сретсгава, нарочито no селима 
у којима се прво омогућава сама болест, a затим 
омргућава јако ширеље и распростирање гих 
болести, 

ГОсподо, маларија претсгакл.а jcnu увек један 
проилем за нас, и ако je иитање од милиопа ббо- 
лелпх сведспо за 50%, јер док сми иекад •нмали 
једаи милиои оболелих од маларије, сад no подаг- 
цима имамо ико 450 до 600 хил.ада становника 
KOJU болују од маларије. Росподо, не треба ука- 
зинати na све штете ооолси.а Од маларије, јер се 
ona појаиллје код iiainei- земл.ородпика и јавља 
се баш у оинт приликама кад je његова снага нај- 
потребнија иољопривреди. Te, према томе, ro- 
сподо, томе питању од основног значаја треиа 
преко иуџета и Нреко материјалних сретсгава по- 
светити највећу пажњу. 

Господо, за лечење ови.х болести имамо Два 
пуга. U њима омо na дугачко n na ишроко ра- 
справљали у овом Дому. 

Један je пут превентивие медецинске служое: 
спречавање и отклањање појаве болести, a други 
пут je, пут куративне иедецине или тако звапе 
болппчке служие n лечеп.а сталппх оолестн. Го- 
СПОДО, ja сам ипше пута са овога места имао ири- 
ликс да кажем и овога пута xohy да подвучем, да 
док у овој првој служби превеитивис медецнне 
постојп и пма једап систем, постоји пак једна ор- 
ганнзација, постоји један дух међу лекарима, 
један дух фармираи у самој установи и да пре- 
вентивна медецина са оиим сретствима са којима 
располаже врши потпуно успешну службу, што 
ere могли констатовати из статпстичких података 
које сам дао у своме шта.мпаиом прегледу. Из тога 
прегледа видн се, колики je Gpoj арегледа, ко- 
ликн je број бно инсиекција, И коликн je број 
јзазпих преглсда оио у амбулаитама н диспапзе- 
рима од стране превентивне медециие извршен. 
Док превенгивна медецина «а терену показује 
једну ефикасну акцију и службу, дотле, господо, 
у DHOJ другој служои, na жалост, и.мамо пуно не- 
сређених односа, имамо пуно неприлика. Према 
'кте, господо, према рсзултатима које емо no- 
стигли, вндимо, да je превентивна медецина дала 
успеха, и да се у њој ради no једнол: извесном 
Принципу, и да раде!.!! no тим извесним прници- 
пима даје корионе резултате. 

Госгшдо, други je случај са куративном ме- 
децином или са болиичком службом. Ja сам имао 
више пута прилике да овде са авога места укаже*! 
на Један рђав систем из прошлости, на једну по- 
литику која није плански израђена, на једну по- 
литику која je дала pijane и  негативне резултатг. 

Господо, наша je дужност била за ове послед- 
ње двс године да специјалио простудирамо начин 
реорганизације куративпе медицине. Наша je ду- 
жносг била да прикупнмо све податке, да просту- 
дирамо на терену све невол.е и све недаће, да ви- 
днмо све недостатке, да видимо рде се палази све 
ono mro смета потпуној реорганизацнји куратквне 
медеципске службе na да створимо ono што he од- 

говарати духу вреиена и приликама нашега народа, 
да ту болничку службу што више приближимо иа- 
роду. (Одобравање и  пл.ескање). 

Господо, ociioBiio питање које има ту службу 
да регулнше, то je пнтање Закона o болпицама. Ja 
сам, господо, са овога места Beli указао na све не- 
згоде досадашњег Закопа p болницама; указао сам 
на све тешкоће еадашње оолпичке политике која сс 
последњих годипа водила; указао сам на све не- 
вол^е n na све недаКе које се осећају у пашп.м бол- 
ппцама; указао сам на перацпопалпо грађење и зи- 
дање пашп.х оолппца. Ми, гоеподо, пмамо данас у 
нашој земљн око 25.000 болппчкпх кревета. Ллп, 
господо пародпп посланици, и тих 25.000 болнич- 
кпх кревета, ono mro je нбСумњиво сасвим недо- 
волјПО према броју namera становштпва, и хнх 
25ј000 креиета нису рационалио ncKopumlienu, нису 
ncKupiimhenn тако да сваки болппчкп кревет сва- 
кога дана буде употреољеп и свакога дана служц 
пашн.м болесппцпма. Док имамо болпица у KOjHUa 
пмате no 20 до 30 кревета којп преко целе годнне 
стоје празии, док имате болппца у које болесницц 
ретко залазе и у које, често пута са разлогом, 
nelie да ступе, — дотле нмате једап велики број 
добро опремл.сиих оолница, у којима ее велики 
број болесника враћа иатраг. Шта то казује, госпо- 
до? Казује нам то: да имамо велики број болеснц- 
ка, да имамо вешми број кревета, a да те болнице 
ми no својој техпичкој опреми a ни no остиломе 
mm je у њнма ne могу да приме довол.ал број бо- 
лесника. Ми имамо један број болница који je те.х- 
пнчкн добро оиремл.ен n који пма своје специја- 
лпете, алп je он у немогућности да прими онај број 
болесника који се тим болницама јавља. 

Господо, мп морамо да признамо да болесник 
пма право да тражп себи и лекара и да тражи себи 
иолппцу. 11 мп ne можемо једпога болеспмка, ако 
je његово уверење, и ако je то уверење често пута 
сасвим оправдапо, не можемо ми једиога болесника 
спречптн да иде n добром лекару и доброј болни- 
ци. (Бурно пл.ескање). Ja мпслим, господо, да je TV 
све зло у нашој болничкој служби, n ако ми хоћеио 
да то зло отклоппмо, онда морамо да дамо оао 
што je најпотребплје ,оно што je оснша за једну 
добру болнпчку службу, a то je осповпп аакоп o 
болпицама. (Бурпо пљескање). 

Ja сам, господо, поред разних рефорама којо 
су извршене у подручном ми Министарству, пород 
разних курсева, поред разннх сгручппх куроева 
којп су пзвршепи за последње две годипе дапа, и 
поредтога што сам приступио поднзању четири ве- 
лнке болнице са увећанпм бројем кревета, ja са.м ц 
поред тога целу пажњу своју копцептрпсао израдц 
повог закопа o болппцама. Ми смо преко стручпих 
ре(|)ерената и преко конзултовања лекарске коморо 
н других капацптета за ову врсту службе, ми смо 
прнступили пзрадп тога осповног закона, којн тре- 
ба да регулише нашу болничку службу, да je ре- 
(|)ормпше и да ту болничку службу у потпуностл 
пружпмо пашем пароду. Једап опакав закон o бод. 
ницама пзра^еп je и у најскоријем времену биће 
упућеп Иародпој скупштини да се n ona н.амс 
позабави. 

Ту, на том закону, од правилности његовог ре- 
пкм1>а, од разумевата самог питања, од нашег рада 
л нашег труда зависиће, господо, у колнко ћемо 
ово болно стање no натим болпицама нз основа 
поправигп. ИзрађеНи пројекат закопа o болницаиа 
памшао je na извеспо легодовање код Лекарске ко- 
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иоре и код лекарског сталежа. Господо, желећи да 
дам један закон који he у потпуности одгоиаратн 
интересима земље и интереоша нарида, ja сам сс 
сагласио са претставницима Лекарске коморс и 
дао им да и оии до 15 априла израде свој иријекат 
закона и na исиову тога пројекта израдићемо један 
дефинитиБаи пројскат. Рсфурмисањс болпичке слу- 
жбс одгоиараће виталним интересима и аотребама 
нашега иарода и биНемо у могућности да обо со- 
цијалпо зло, ово болесио стање u коме сам малочас 
говорио, успешно и на време излечимо. 

Господо,   ииак за обо иреме ja сам се као ре- 
сорни мшшстар трудио колнко je Оило мигуће да се 
1сшке прилике   којс у иогледу   болничке   слулсбе 
владају, да се те тешке прилике у коликогод je 
могуће   иоираве и да се многа   иитаља у вези   са 
ивом   службом регулишу иравилио н ua време. Ту 
долази   као први ииташе, питање болничких    тро- 
шкоиа. O томе се питању, госчодо, надугачко и на- 
широко гивирпли и у Финансијском одбору н у lia- 
родној скупштини, и ja могу да констатујем да сам 
као   pccopiui  министар  за  иоследњу  годину дана 
успео да ово врло тешко и врло   значајио   иитање 
у интересу наших болннца погуино скинем са днев- 
ног реда. Господо, ja ћу вам прочитатн   иеколико 
статисгичких података из којих ћете видеш да се 
заиста у овом ресору радило    са   вољим,   радило 
енсргично и да се ииак у миогнм и многим пнтањи- 
ма  иосгигло много уеиеха.    Госиодо,    ми   -смо    у 
1935/36 годиии иа болннчке трошкиве иеилатнли сле- 
деће: Бановинској болници у Јаша Томићу 327.00U; 
у Мостару 79.000; Бановинској болиици у 1936,37 
години на територији   Краљевске банске управе у 
Загрсбу исплаћено je lO.OOO.OUO дииара, клнннчкој 
болиици  у  Загребу 467.000, Болници  мшшсрдних 
ссстара  l.UUO.OUO динара. (Војислав Лазић: Je ли то 
ларод  илаКаи?) Из државне касе je исилаћено ба- 
иовинским болницама за бесилатно лечење   нашег 
иарода. . .. (Иљескаше код већние). У 1937/38 годи- 
нл у Сплиту за Бановннску болиицу   исплаћепо je 
4,490.000 дннара. Исплаћено je Болиици   милосрд- 
НИХ сестара у Земуну 607.000 динара, Болници ми- 
лосрдиих сестара у Загребу 3,016.000 дииара. При- 
јавл>ено je Миннстарству фннансија н чека на ре- 
шеље и  сагласност Главне контроле.... (Милап Пет- 
ковић: To je само у две бановине!) Све he битл нс- 
плаћеио. Ирнјављено je Министарству финаисија и 
чека сагласност Главие контроле: Моравска баиовн- 
на 2,620.000 динара. Дозволићете да ако сам хтео 
no неком свом расположењу да радим, ja бих сва- 
како Моравској бановнни прво нсплатио >а није још 
исилаКено. (Пљескаље у центруму и на десници.) 
Болници у Сарајеву 1,375.000 данара. (Један глас са 
левице: У којој години?) У 1937/38. Закладној бол- 
ници у Загребу 4,059.000 динара. 

Господо, н још се налази у Миннстарству со- 
цијалне полнтике и народпог здравља на решењу 
и 'за дефинитивну исплату: Дравској бановини 
за 5,400.000,- Савскојза 17,000.000, Дунавској за 
4,000.000, Вардарској за 1,000.000 и Врбаској за 
750.000 динара. 

Kao што видите, господо, болнички трошкови 
за ове две годиие дана рада у Миннстарсгву соци- 
јалне политике -и народиог здравља били су до- 
стигли једну фантастичну цифру од 100 милиона, 
и они су сметали и реметили правилпо функциони- 
сање напшх болница. Исплаћени су у 1935/36 годи- 
ди за 28,556.000 дниара. (Војпслав Лазић: Колико 
je од народа наплаћено!) 

Ради објашњења господину Лазн11у кажем, да 
су ови болннчки трошковн оно, што држава дугу- 
је за лечење болесника који не могу да плаћају 
своје болничке трошкиве. Оно што држава дугује 
баиовииским нлн другим болннцама, то су ти тро- 
шкови, u који.ма je овде реч. Према томе од овога 
се imuna народу, ни пет иара, није наплаћивало. 
(Један глас са левнце: Општине плаћају у Савској 
бановиии!) Ово je шти плаћа држава. За једаи бриј 
билесника, за који се утврди, да су њихове мате- 
ријалие прилике такве, да ne могу да плаћају, само 
за један број плаћа општнна, a за један број, за 
који се ne може утврдити ко he платити, a те суме 
износе око 100 милноиа, плаћа држава. (Павао 
Матица: Општине плаћају!). Плаћају једним делом 
и оиштине. Господине Матица, ово су трошкови 
које плаћа држава за оне болеснике, за које се 
не може утврдити ко je надлежан да плати и и>и- 
хови трошкови износе  око   100  милиона динара, 

Господо, као што видите, за ове две године 
дана ми смо се ипак трудили, н порсд свих тешких 
ирнлика и иоред свега, да, господо, један део бол- 
ничких трошкова ликвидирамо, да омогућнмо, да 
raj новац прекр бановииа до1)е натраг болницама, 
да преко овога новца обнове своје инвентаре, и да 
се уопште болиичке ирилике у нашој земљи бар 
доиекле иоправе. (Иљескање у центруму и Ha де- 
скици.) 

Господо, да пређем иа други део мога експо- 
зеа, a то je социјална политика и активност, коју je 
Краљевска влада показала на соцнјалном пол»у и 
у погледу извршења социјалних реформи. Ja, го- 
сподо, мислим, да he се сагласити и левнца и де- 
смица, да je у погледу активности Краљевска вла- 
да, у погледу активности овога ресора на ооцијал- 
ним реформама, на социјалном пољу, последње две 
године дана, забележила највећу актнвност, највеће 
усиехе и највеће резултате, који се памте за no- 
следњнх 20 година, (Byi)iiu пљескање у центруму 
ii na десницн). 

Господо, узимајући ресор Мннистарства соци- 
јалне полнтике и народног здравља, ja сам пред 
i [арОДНОМ скупттипом нзнео свој програм. Ja са.м 
рекао све ono, игго Краљевска влада иамерава и 
што ja, као ресорни Миннстар, за последње две 
годиие дана, у погледу извршења ПЈЦијалних ре- 
форми 'ii у могледу наше активности na ооцијалном 
иол.у, мнслим да урадим. И ja могу, господо, ве- 
дра чела овде пред НарОДНОМ скупштином да кон- 
статујем, да je Министарство социјалие политике 
и шродног здравл.а испунило у иотИуности своју 
дужност, да са.м ja у потпуности одржао своју реч 
н да сам нзвео свс оне соцнјалне реформе m све 
оно из социјалног законодавства, парочито и у no- 
гледу заштите радника, што je било неоходио по- 
трсбно и што je у општем интересу наше земл.е и 
народа требало учиннти, и да смо ми тиме завр- 
шнли једно поглавље у нашем социјалном зако- 
нодавству, да смо ми испунили сва ona обећања, 
дасмо извршили све one реформе, које су неш- 
ходно потребне, па да социјалме прилике у ншиој 
земљи добију један сасвнм други облик. (Бурнп 
пљвскање na деспици и у центруму.) 

И, господо, ja мислим, ако се xohe поштено и 
објективпо да критикује, ако се, господо, xohe да 
одмере свачије заслуге и свачији рад, ja мислим 
да je рад Краљевске владе у погледу извршења со- 
цпјалпог закоподавства, у погледу соцпјалппх ре- 
форми и у погледу свих мера, које смо ми преду- 

10(3 
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зели, j;i мислим да je рад Краљевске владе у ODOM 
иоглсду врлО oun.uir, ирло успешаи и у општем 
идтересу паше земље и нгашег народа. (Пљескање 
у цппру.му и na дссннци.) 

Господо, да напоменем гри главне ствари, да 
напоменем три реформе, да иаломепсм гри главне 
одредбе, којс смо из законске заштите радника 
извршили за последње 2 године дана, 

Прво, миннмална иадница и Уредба o колек-пш- 
ним уговорима, помирењу и ар.битражи. Господо, 
ми смр сви к: нсгатовали да je nama земља за по- 
следње 2 године дана у принрсдиом и екшомском 
погледу показала велику делатност; да je у при- 
вредном и економском погледу било великог no- 
лета и да се у целрј землуи ocehao један спсци- 
јалап и нарочит просперитет. Господо, ja иас 
пптам да ли ои се и onaj скоипмски и пр^ивредни 
просперитет, да ли 6и се изврше«и јавни радови у 
namoj земљи и да ли би сс целокупна делатност у 
нашој земљи осетила онако у радиичким слоје- 
вима и код оних .кругова који радс, да није била 
иа време донешена једна Уредба, која je имала 
да донесе користи радничксим свету и од привред- 
nc делатности, и од привредног просперитета и 
врло добре коњункутре и јавних радова, a to je 
Уредба o минималиим иадинцама н кчЈлектшшпм 
уговорима. (Бурно пљескање у центруму и на 
десници). 

Госиодо, урсдба je пмала eisora зиачаја. Она 
je иа један сасвнм праведан, na једаи сасипм 
пажљив и паметан начин регулисала радне односе 
у иашој земл.и. Господо, када je уредба изишла 
бнло je п ca овога места доста критике. Говорило 
се да уредба нс даје богзна какве користи нашем 
радничком снету, да уредба раднике спутава у 
ил1\оном праву и да урсдба nehe дати one корпстп 
које су се од уредбе очекивале. Господо, резултаг, 
статпстпчкп податци и цифре показале су сасвпм 
обрпуто. Ми CiMO се старалп да преко једне уредбе 
прво у свима нашим крајевпма подпгпемо стап- 
дард живота и шшо живота наших радпика на 
једпу приближну виснну. Господо, мп смо се ста- 
рали да у оним крајеии.ма, где су падппце врло 
ниске, да у ОИИМ крајеиима где се nama ппду- 
стрија развијала геод врло примитивним прилп- 
кама, да у тпм крајевпма ne буде пого1)ена im 
наша производња, ни индусгрија али и да nam 
радппк, KOJU живи у врло тешким и бедним npn- 
лнка.ма добије бар приблпжпо ono што имају рад- 
ници у другпм крајевима name земље. (БуЈшо 
одобравање), Уредба je ишла прво за тим да стан- 
дард, да miHo живота, да надницу повиси у оним 
крајевима где су наднице биле врло ниске, да их 
подигне и нзједначи са надницама у оиим краје- 
вима где су прилике na доиол.ној ппсппп и Да у 
потпуности оспособ>и nainv радничку класу за 
живот n да namoj радппчкој класи пружи могућ- 
ност да може од привреднбг и економског просде- 
ритета добити ono mro joj no њсној заслузп приг 
пада. Уредба je то у потпупости постигла. ,1a hy 
да цптпрам неколико цифара. 

Господо, статистички податци no окружшш 
уредима показују све Behe порастс. У скопљан- 
ском окружном уреду, онде где je падпица била 
заиста веома ниска, онде где je nam радник no 
тскстшшнм предузећима радио за свега 6—8 или 
9 дИиара дневнр, гДе су радппчке прилике биле 
испод   сваке   критике,   где je nama интервепција 

имала да се осети, код окружног уреда у Скоп- 
л.у наднице су повишене за 26%. Код петров- 
градског уреда за 20%, суботичког 17%. ни- 
тког 14%, тузланског 14%. (Јосип Цветнћ: 
A код дубровачког?) Тенденција уредбе, госпо- 
диие Цветићу, била je, да се у оним краје- 
вима, где су наднице ииске, шго случај није код 
дубровачког уреда и код сплитског, где су најску- 
пље иаднице, тенденција je била уредбе, да оној 
радној снази, која ради иод тешким условима у 
извесним крајевима наше земље, да тој радној 
енази подпгпе наднице и пиво живота. 

И, господо, onin напротив добра страна и 
одлнчна страна <Ji!e уредбе јесте у томе, mru ннје 
правила нагле скокове, што je ишла постецено и 
mro je ишла онде, где je највећа беда, где je 
највећа мизерија, онде, где су нзднице најниже. 
(Бурно одобравање и пљескање na десници. — 
Жагор  n   протести  na леипцп). 

Гоеподо, са oiiora места, у крптпцп, која je 
пала са oagra места, рекло се, да скоро 50% нашег 
станоилиштва mije видело »икакве користи од 
noiio.Mie економске и привредне коњунктуре и да 
50% стаиовништва mije учествовало у проспери- 
тету, KOJU таква коњунктура доноси. Ha се, између 
оста.ил-, напоменуло, да у т«х 50% становништва 
долази и  радппчка. класа. 

Господо, ja верујем, n ja морам ro да конста- 
тујем, да радничка класа још im je дошла до оног 
сиога-пупог идеала, који треба да има; да he рад. 
ничка класа рефбрмама, које 1.емо у току Hjjyhe 
године дати, доћи — ja верујем до много већег 
учествовања и много nelie поделе просперитета 
ове noiiiM.iie екоиомске и привредне коњуиктуре. 
Али, ja морам да копсгатујем, да су тс конста- 
тацнје пегачпе, да je ono mro je овде говорено. 
засповано на петачппм констатацијама, јер и рад' 
ничка класа kao таква v овој економској и при- 
вредној коп.упктурп, у овом просперитету, при- 
лично je учествовала, a то се у цифрама показује 
na следеЈт namin: 

У 193i3 годппи пзнос ocnrvpaiiii.v падпица — 
(о-во су, господо, тачпп статпстпчки подаци код 
окружних уреда), - - у 1933 години износ ociirv- 
раних надница изнрсио je 3 милијарде и 63 мили. 
ona дшрра, док, у 1937 годшш, овај износ оси- 
гураадх падппца iioneo сс na 5 милијарди динара 
(Одобравање n пљескање v центруму и на че- 
сници), 

Сампм тим (јјактом jacno се копстатује, да je 
радппчка класа кар таква, као целина, и.мала 
једним делрм учеспшвање у просперитету и да 
je Kopiimi/ia овај општи скопомскп и npHBpejupi 
Просперитет, који за последње две године v нашој 
земљи влада, 

Господо, Уредба o минималним надницама 
имала je једну другу добру стнар: омогућавап.о. 
без велнких судара, без великих кон(1)ликата, омо- 
гућавање повишења радничких надница. To омр- 
гућаваље донеле су одредбе у Уредби o мпппмал- 
ппм падпицама, које говрре o колективним уго. 
иорима. Да nnje било колектптт.х уговора, да 
пије било iio.Miipen.a, да mije било арбтраже, ии 
би, господо, у прошлој годппи показали онај вра- 
толомпи број ттрајкоиа, којп je показан у nper- 
ходној   години. 

Ja мислим, да статистички подаци иајбол.о 
утвр1)ују да je уредба с једпе стране успела, да 
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ниво надница -повиси, с друге стране, да избсгно 
иноге конфликте, и с треће стране, да привреди 
да оно, mro je и.ој неопходно потрсбно, a то je 
пуна хармонија и пуна сарадња капитала н радне 
снаге. 

AKO MU TO претставимо у бројкама, кпје су 
апсолутно тачне, опда. сс, господо, стање riper- 
ставлЈа овако: У 1936 годинн, годипи пре уредбе, 
имали смо 370 ттрајкова у натој земљи са 
108.000 радника који су учсствонали у штрпјку, 
док у прошлој години, благодарсИи Уредби o 
кблективним угопорима, многн сукобп су рстоин 
na време, благодарећи одредби o помирењу, мпогн 
сукоби су избегнути и ми смо, господо, имали 
свега loO штрајкова! Ви, господо, зпате колика 
je штета и за једну и за другу страну, и за прст- 
ставнике наше индустрије и за nam послопни спст 
и за FT.-mic раднике, колико ic ттстно да сс бсз 
разлога приступи штрајку. И ако смо сс старали 
n грудили да буде Maii>c штрајкопа, да сс сукоби 
решавају редовним путем колективног уговора, 
помирси.а n арбитражс, ми смо, гпсподп, водили 
рачуиа и o интсрсспма капитала и o иитсргсима 
наше   радне снаге. 

Господо, једна друга уредба o којој се дуго 
говорило у нашој зсмл.и то je пспзиопо осигура- 
ibe наших радника у случају нзнемоглостн, старп- 
сти и смртн, Када сам изашао са тим прошле го- 
дкне, калп сам v Финапсијском одбору пагласио 
да Кпаљсвска влпда памсрапа озбнл.ио да при- 
ступи решавању onom питања, онда се, господо, 
са сумњом са изпссне стране указивало на no.in- 
тичку страну овога питања. Хтело сс то претста- 
вити као извесна згодна политичка пропагаида 
или се мислило да се озбиљно овоме питању HeJie 
да приступи. И, господо, ja могу да констатујем 
да je Краљевока влада др. Милана Стојадиновића, 
схватајући иравилно социјалне проблемс, схвата- 
јући правнлно социјалне псформс, схватајући пра- 
Fiif.iioi да унутрашњег иира нема без ових ре- 
(|)0|-)ми и pemcit.a ових проблома. Влада г. др. Сто- 
јадиисхвића приступила je ретпавап.у овога врло 
зпачајног и врло важмог проблсма, питања оси- 
гурања у случају изнемоглости, старости и смрти. 
C једне страис старали смо се да обезбсдимо до- 
бру надницу, a с друге стране да у доба старосги, 
изнемоглости и смрти обсзбеднмо бол.и живот na- 
шег радника и доносећн ову уредбу мм смо одго- 
иорили иајвитим потребама и највишим »нтере- 
сима наше земље. (Бурно пл.ескап.с). И никада сс 
иије могло боље да служи вароду и земљи, пика- 
да сс није могло паметније да служи интересима 
иишсгп народа него приступајући решавању оних 
питања, приступајући решавању оних проблемја 
који претставл.ају животно питаи.с нашег радног 
света. AKO се xolic да нешто критикује и упише у 
мииус нли плус онда се ona одредба мора уписати 
v активу нашега рада као паметна одредба која 
he у многоме допринети сређивању прилика и од- 
носа  у нашој земљи. 

Господо, још једау трећу одредбу извршили 
смо за коју се такође v почетку мислило да je и 
то једна врста обећања, једиа врста прлитике. To 
je питање пензианог ооигурања приватних наме- 
штеника. Mu смо то иензиоио осигурање ироти- 
ркли ма целу нашу земљу и na rai вачии у пргпу- 
ности и у цслости нзвршнлп nam задатак. Ми смо 
^звршили све ono mro смо пмалп да испупимо и 

прсма земл>и н народу и прсма нашсм радиом 
свету, ми смо испунили у потпуности ч целосгп 
швели оно, тто je 15 година чекало на решење у 
нашој земљи. (Фрсистично одобраваље у центру- 
му и na десници). 

Гооподо, огромпи капнтали којп су узети на 
имс осигурап.а nehe бнти изгубл>спи за naiuy при- 
вреду, јер ти огромпи капитали преко великих 
радова који he бити извршени; преко подизања 
ралпичких стапова, преко подизап.а разиих рал- 
ничких хигијенских институција, ти капитали биће 
опет враћсвн namoj привреди. И тако ono тто je 
приврела дала за осигурап.е наших радкика биће 
опст двоструко враћено нашој привреди. 

Господо, ми нисмо заборанили да регулишемо 
a питање наших гтомораца. Двадесет година ста- 
јало je nepemeno пптап.с наших помораца. Толико 
je пута било говора у Народпој скупттнпи o те- 
шком и болесном стању v коме се налазе naimi 
поморци. И Влада je узела na себе да penni то ии- 
тање опако како иптересн помораца захтевају. 
У томе пил.у ja сам сазвао две конференције, једну 
na Сушаку и једну у Сплиту, које су дале пози- 
тмвпс резултате, тако да се може pehu да cv у 
потпупостп решени сви одпосп  наших  помораца, 

Te урелбе јесу следеће: 
У децсмбру пропЈлс годипе објављена je Ha- 

редба којом се регулише питање осигурап.а по- 
мораца за пзпемоглост, старост и омрт. Овом Ha- 
редбом поморцима су признате пензије v двостру- 
шм изпосу од иормалппх радппчких пензија no 
Закону o осигурап.у радника. 

Друго, израђен je дефинитиван текст Уредбе 
o уређешу утовара u истовара v поморским лука- 
иа, који претставл»а прави социјални и хигијенски 
статут наших лука. Ова je уредба такође већ пу- 
бликована. 

Израђен je дал.е, господо, дефииитиван текст 
Правилника o исхрани и o становању посаде и o 
vpeheibv здравствене службе на поморскпм бро- 
довима, којим je одређеиа еластична скала o сле- 
довању помораца na бродовпма и донети npomim 
o гтаиовима помораца na бродовпма. 

Израђен je дефинитивни текст Правилника o 
лекароком прегледу помораца, који треба да обез; 
беди здравствене прилике na бродовима. 

Израђен je Правилник o организацији _и no- 
словаљу стручне Берзс рада за поморпе којим се 
обезбеђује беспдатна служба поседовања рада. 
Њрађен je Правнлник o уреНењу и распореду 

pa-mor времсна na поморсмим бродо^има, који по- 
чива na оним аринципима како je радпо време 
\|н'1|смк) код великнх држаиа. 

Израђен je Правилипк o најмањем 6pojy no- 
саде, којпм се утврђују ефективни поморци на на- 
imiM бродовпма. 

Cnn onu прописи, господо, биће v наЈСКорије 
време потписани, док се само добпје сагласпост 
Министра   cao6pahaja,   и   одмах   he  ступити   на 
cnarv. 

Господо народни посланици, miraibe незапо- 
слепостн у namoj земљи има двојак облик: прво, 
незапосленост код индустриских радника, неза- 
посленост код герофесионалних радника као та- 
квих; и друго, пезапосленост код опога света који 
ne може да жпви na селу од свога сеоскога газдин- 
ства. И докле у onoj првој форми незапосленоа 
код  прбфесионалних  радника као проблем неза- 
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послености не претставља јсдан озбиљан проблем, 
лотле се код иас поставл.а у озбилзном облику 
проблсм радништва које ие може ла жипи ол 
спојих газдинстава на селу и силази у вароши да 
у градовнма тражи себи запослси>а и зараде за 
живот. (Одобравањс у центруму и иа деоници). 

Господо, кад смо ово констатовали и кад смп 
запосленост претставили у прапој боји, онда мо- 
рамо тражити решење и начина да сс питање не- 
запослвности као један важан проблсм у нашим 
социјалинм односима такп1)С скннс са дневнога 
реда. Ja држи.м, господо, да када буде објавл^е!! 
Финансијски зако?г, када се у том Финансијском sa- 
кону виде сва она oB.'iainiicn>a кпја се дају за јавнс 
радопе, када се у томе Фипансијском закону кои- 
статују огромнн матернјалии издаци прско обра- 
зовања санитетског фоида за подизање саиитет- 
ских установа у земл>и и када сс види да Mmm- 
старство rpaljCBinia припрема један плански и си- 
стсматски рад за исушење нсплодних мочвара и 
земљишта, онда сс, госполо, види како и у Kojoj 
форми мнсли да се реши питање вишка наше 
радне сиаге са села, која не може да жнви од овог 
ссоског газдинства. Мн ћемо, увсрсп сам, ствара- 
њем нових тереиа, успети у потпуности да за дуги 
низ година проблем незапослености у кашој зс- 
иљи ретимо у потпуности. (0.io6panaii)C и пл>с- 
скаи.е у центруму н иа десннци). 

Ja се иалам да iic ова Народна скупшгина 
имагн прилике да види, да Крал,свска влада идс 
једним правилним и одрр1)Сиим путсм, да и оном 
mrraihv прплајс озбил.иу пажи.у и да he преко 
јаииих радова прво бпти упослсн једаи огромли 
број радне снаге, a CTBapaibCM нових терсна псза- 
посленост радне снаге са села у многоме he да сс 
смаи.и. 

Али, господо, :ипак, и ово питаи.е незапосле- 
liocTn у нашој земл.и, благодарећи једној трезве- 
irnj ii паметној политицч, која сс последње лве 
родине дана води, у погледу екоиомске и приврсд- 
не делатиости у напгој зсмл.н, то питањс незапо- 
слсиости итш je у толикој мери рслуцирано, да 
се oiro ne јавља у оној форми, како се јављала 
незалосленост пре двс годинс лаиа. 

Ja могу да констатујем у 1937 години. na OCHO- 
ву статтстичких података, који сс у свако врсмс 
могу пропсрити, да je 1929 годнна била година 
најбол>ег просперитета и најбрл.е коњунктурс и, 
ако уподсдимо статистичке податке o исзапос.К'- 
ностн пз 1929 године и из овс годинс, можсмо да 
констатујемо, господо, апсолутним бројкама, да из- 
носи једаи вишак запослсн.а, то јест једаи минус 
пезапослености за 86.000 лица више iicrn у 1929 
годиии, 

Господо, ако ово упорсдимо са 1933 годшом, 
бнда можемо да констатујемо да je упослено више 
180.000 лица него у септембру 1933 године (бдб- 
браоање и пљескгњс у центруму н na деспици.) 

Господо, ja мислпм да ове бројке јасно кажу, 
да je општи привредни полет, nrinrra привредна и 
економска KoibVHKivpa, имала одјека и у погледу 
незапослености и само преко јавних радова, опште 
прнвредне делатности и проспернтета један вслнки 
број радие снаге пашао je себи запослења н рада. 
(Аптс Ковач: Колики je прираштај становништва?) 
Ja hy преКп на чињеницу, која je малочас доба- 
чена, колики je прираштај становништва. Узмимо 
да прираттај станопншптва за ono времс изипсм 
00.000 новорођених. AKO констатујемо да je у доба 

ПО.ООО пово pol)Ciinx. AKO копстатујемо да je у Д0"'1 

највеће привредне конњунктуре, 1929 године| за' 
посленост била.мања иего ове године, јер je дана< 

Rfi.OOO лица niniie запослепо него 1929 године.онда 
долазнмо да овог закл.учка: да ни прирашта.! ста- 
иовпиттва иије утицао и нема пикаквог значаја, 
јер je запослеи мпого Belili број, n када се узме ) 
обзир прираштај стаповииттва, пего у доба n'J' 
nehe кои>унктуре, 1929 године. (Бурно одобравање 
и ттл.ескаљс v цеитруму и ш десиици. —■ Приго- 
вори ii жагор na лешши.) 

Pretsednlk Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla; 
nici, konstatujem da najviše upadaju u reč oni, l<0]! 

su se prijavili da govore. (Anic Kovač: Ja se nisam 
prijavio!) Imaćetc prilike. 

Мпиистар социјалне политпкс u народног 
здравља Драгнта Цветкови!! (паставлЈа): Рсчспо 
je: nama привредно-екоиомска конњунктура, nam 
прпврсдно-екопомски полет само je последица on- 
штег просперптета којн у свету влада. Прсма томе 
n запослеи.е дошло бп као последица тога општег 
проспсрптета. 

Ja, господо, овде пмам мало ггатистпчкпх по- 
датака, које je издао Међународни биро рада v Же- 
неви, који води рачуна o псзапослспости v целом 
свету, и ако прочитатс ове податке, вп ћете кон- 
статовати, да од 17 лржапа 1П стоје иза нас у по- 
гледу запослења n ла смо мп у погледу запослења 
према  овим  државама   лалеко   одмакли  и  према 
стетистичк'им полатцима далеко боље стојимо. Te 
према томе, ако Je onima прпврслиа конњунктура 
имала  утицај   na  пезапослепост  у  зсмл.п,   ако .ic 
имала угацаја и код нас, онда je то морало ла сс 
оссти и јави и у другим државама. (Пл.ескаи.е tin 
деспицп и у псптрумуУ  A, господо, индекс запо- 
слеп.а  no податцима Мсђупаролпог бироа рада v 
августу  1937 године  за поједиие европскс земл.с 
рачупато na бази 1929 грдине ппште припредпе ко- 
и.упктурс   и  просперитста   нде  на  следећп  пачпи: 
Л\'ксе\1б\-рг 78,2 — Фрашп-ска 79,7 — Швајцарска 
R0.4 — Холандија R0,R -- Белгпја 90,2 -- Пољска 
93.3 — ЧехосЛовачка 9R,8 -- Италија 106,1 -- Ma- 
ћарска 106,8 — Норветка  107 — Финска  110 — 
Р.пглгскл 113,2 -    Шпслска 119 и Јутославија 119,2. 

После  нас  долази  Даиска  са   136,  која  има 
кајвећи  проценат запослења- l7!  зко се хоће  да 
копотатује,   ла   je   општа   привредпа   коплтктурл 
имала из свога лсјства и дала резултате у погледу 
запослења у целоме свету, онда lunhpc показују 
да ie v петпаест лпжава показао негативне, a код 
нас позитивне резултате. 

Ппема томе. (мппта привредна коњунктура 
може бпти добра и кориспа, може дати запослеп.а 
у свакој земл.и, али je потребно да унутрашње 
прив.оелне мере буду такве, да од те прпврслпо 
екопомске коњунктуре пма фајде. И ми морамо 
m констатудемо ла cv иаше унутрашње социјално- 
прмирслпс мере билс таквог карактера, да cv дале 
резултате и осетиле се у погледу запослеп.а наше 
радне снаге. СПл.ескап.е na деошци и у це«труму), 

Гооподо паролпп посланици, пајбол.е соци- 
јалпо закоиодавство може дати врло рђаве резул- 
тате, ако je тереиска прпмспа тога законодавсгеа 
рКава и ако сс коптрола тога заксинодавства n;i 
терену не врши уједној доброј и ефикасној форми, 
И зато, ii3 тпх разлога, морамо да обратимо eno- 
цијалиу пажњу Инспекцији рада. Ja морам дз 
ГЈригнам као рссорни Министар, да je Инопеција 
рада  једпо болпо  nman.e  у  домени  могп  Мипи- 
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старства. Недостатак материјалних сретстава и ма- 
ли број инспектора оиемогућујс добру и сфикасну 
контролу примењиваша социјалног законодавства 
на  терену. 

И, господо, ja сам у томс правцу повсо 
озбилл1е прсговоре са банским управама, и тражио 
сам ла ми свака банска управа стави ua располо- 
жсијс no једног инжењера за инспекцију рада и 
no нсколпко чиноииика да бн могли да контро- 
лишемо H3Bpmcibe свих реформи из социјалног 
законодавства на самомс терсну, како то интереси 
радника н целокупнс нашс привреде захтевају. 
Исто сам учинио и са Уредом за осигурањс рад- 
ника н ja се надам, да ћемо и у овоме послу 
постићи пуну сагласност и да ћемо пооштрити 
Инспекцију рада и теренску службу, ла he и овај 
недостатак, који сс oceha у поглелу извршеља 
социјалног законодавства на терену, бити уклоњен. 

Господо, у погледу страних радника ja сам у 
свомс експозеу изнсо статисгичке полаткс прсма 
којима у iiamoj земл.и има 22.000 страпнх рал- 
иика у разпим формама и запослсњима. И ми 
водимо рачуиа колико год je могуће ла страни 
ралници IHTO мање долазе код нас и цгто мањс сс 
запослују. Алн ми смо у томс погледу у извесним 
случајевима везани и мећународиим кбнвенцијама 
и обавезама, те морамо ла водимо рачупа o томе. 
како друге државе, према којима имамо овакве 
обавезс, поступају са нашим л.улнма и са нашим 
радиипи.ма који код њих одлазе. Добар дсо наше 
радне снаге, нарочито из паснвних крајева, оллази 
v друге зсмл.с и тражн и иалази запослење. Ако 
ои мги пооштрили мере na јелан драстичан пачип 
npoTniiv страпих радника који долазе код вас, u 
ако би гтоступали друкчије него што сс nocrvna 
ппсхта нашим ралппиима v дотичиој земл>и. онла 
би .ми постигли негативне резултатс и обрнуте 
счгима које бнсмо жслели.. Али порсд свсга тога 
ми се трудимо ла страна радна снага у што мап.ој 
иери лолази код нас. 

Госполо, са исељеиицима сто.јимо овако: 
v прошлој бупстској голини исељеничко пи- 
тање. исељенички одлив нашега света v друге 
земл^е. no статистичким подацима које има- 
мо, претставл.ао ie циЉру ол 16.000 људи. 
Истопремспо вратило сс v отаџбппу П.ООП липа. 
Ta исељеничка спага, v погледу социјалне полн- 
тике, ггоетставља једну корист, |ер ствара могућ- 
ност већега учтослења иезапослспе радне спагс у 
земљи. Сем тога, корист je што ти iianin радници 
v иностранству шалл- новац за издржаван.с својих, 
нарочито опих у паоивним крајеиима. Ta зарада 
послата .кући, a изражена v цифрама, која je нз 
инострапства за последнуих година послата, из- 
гледа овако: у 1935*содиН'И послато ie уштеНевине 
o.i исел^еника 250.0Г)0.()ПО липара. У 1936 години 
изисла je 264,000.000 динара, a у 1937 годинп 
изнела je 300,000.000 дипара. 

Онде нема заслуге Краљевске владе. To je 
одраз опште коњунктуре у свету и бол>их прилика 
у свету, na je због тога вшпе новаца дошло у 
земљу од наших исељеника и радиика у ино- 
странству. (Аптс Ковач: Чудо и то призпајете! 
A  да   ли  сте ту урачунали  и  Мачекове  чекове?). 

Последње питање из домена социјалне поли- 
гике, o коме \()Iiv да кажем неколико речн, јестс 
инвалидско питање. Ja мислим да je било доволлсо 
речи у овој Народној скупштини, ja мислим да je 

оило довол/но нзјава, да je оило доволуно и лспих 
и добрих изјава, и naiun инвалиди једино што 
тражс, то je да се јсданпут престане са обећа- 
шима и изјавама, да се престане са 'Сажал:.евап>см 
и разпим констатацијама и да се приступи озбиљ- 
noj и корепитој реформи инвалидског законодав- 
ства једним повнм ппвалидским законом, који ће 
из осиопа n у потпуности скинути -са дневнога 
реда инвалпдско питање. (Бурно пљескаи>с иа 
десници и центруму). 

Господо, ja мислнм да наш друг г. Војислав 
Лазић нема много разлога да се љути. Ми смо 
потпуно сагласни у овоме питаљу. и левица и 
лесница. Господо пема политикс преко овога пи- 
тања. ОКиво одобравање v цептруму и na десни- 
ци и усклици: Тако ie!) ,1a се иалам кад будем 
дошао са пројектом ипвалидског закопа у onaj 
Дом, и када будемо третирали ово питањс, да ћемо 
мп у потпукости паћи се na једном тереву, јер 
инвалиди и ратне жртве не заслужују политнчкс 
прогоне преко Пзиховог питања. (Жипо олобрава- 
ibe у цептруму и на деснпци). Опи нс заслужују 
политику norahaiba и политику лицитацнја, всћ 
траже једно: ла се признаЈу н>ихове стварнс за- 
слуге за ову лржаву, a нама, овоме Дому, остаје 
једна света и велика дужност: да решењем тога 
питања добијемо младе генерације, оне које на- 
CTaiy и one које иду, ла им кажемо ла je било 
ратнпх жртава, који су жртвовали што им ie нај- 
милије и нaiлpaжe за ову лржаву, али ла ie било 
једне Наролне скупштине и потомака. који су те 
заслуге и те жртве у потпупости призналп. (Бурпо 
одобравап>е v цептруму n na деспипи. — Појислав 
Лазић приговара). . 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Gospodine La/.ićn, Vi 
Ste se prijavili da govorite i imaćete prilike da kažele 
svoje primedbe. (Vojislav Lažič: I prošle godine dato 
je obećanje!) 

Министар социјалие политикс u imponunv 
адрлнља Драгиша Цветковић (наставља): Госполо 
паролпи посланици, г. Лазић се љути нешто no 
овоме питању и каже: прошле голине сте обећали, 
na ништа иисте учипили! Ja мнслим, господо, ако 
хбћемо објективпо да посматрамо чип>епппе, ако 
хоћемо, господо, да поставимо стварп na своје 
место n да их копстатујемо опакве какве су, опла 
г. Лазић мора.да копстатује, заједпо са свима пама, 
једпо: да смо ми томе питању посветили и те како 
озбиљпу пажњу. јер смо прво у претпрошлој го- 
линн пзменили јелап врло рћав заКОН n впатпли 
поново npHManie патраг иппалида за 23.000 лица. 
(Живо одобравање у центруму и na леспици). Го- 
сподо, onaj који показује в0Л)у, onaj који пока- 
3yie известап труд у томе поглелу, и то позити- 
ван трул, ja мислим ла се њему ne може замерити 
даовоме питању nnjc обраћао пажп.у, ла je давао 
обећања и да своја обећања пије испуњавао. (Живо 
плобрава11>е у центруму и на деспици и усклици: 
Тако je!). Господо народни послапнцп, ми смо се 
прво постаралн ла поправимо ono mio ie било 
пајгоре, (Жагор и приговорп na левпци), Господо 
народни посланипи, ja вас молим, да, када je реч 
0 ономе питап.у ла бар у највећој тишини чујетс 
изјаву надлежног и одговорног Мииистра, a, го- 
сподо, ви ћете имати прилике, и са леве и са деоне 
страпе, сваки да каже своје мишљење no овоме 
пптап.у, Господо, ja мислнм када смо мп већ јед- 
HUM доирим делом тешко и necnoeno стање наших 
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инвалида из 1929 голине поправилн, ла смо стекли 
гарашшје и стекли услове да нам се мора исро- 
Вати кад гопоримо са ове говорницс. (Одобрава- 
ње и усклици: Тако je!) И ако смо онда вратили 
један добар део непрапсдно одузетих иивалида 
нашим инвалндима, ми смо показали да Краљев- 
ска влала v овпме питатћУ има nvno разумеваи.а 
Ja верујем да i>e Крал.свска влада maio разуме- 
вања показати за ово питаи>е и надаље, и да ће га 
pciifHTH оиакп кпко гам  ia малочас изјавио. 

Али. ла nndiCM на јелну лругу чињрнит'. КОГа 
тангипа наше иЈтпалиле и n кгмој ic било лоста 
лигкусије. лоста неппвег)РИ)П сп пвога места. У Ни- 
■ran.v ie застапела инвалила напгих инвалила Чс- 
гтп rrvra ге хтелп пНш пл гтпане извесиих говоп- 
иика. можсбити гпто cv били рђаво пбавештепи. na 
Кпал.евска плалаи Министапство социјалне полити- 
ке и иаполнпг зппап.7ца nviniaiv да застало индл- 
лите, инвплиттп^ мп.цће. и ла гво nnvro иле она^о, 
vaKo ie поглеттн^их гптчп v нлцтп? зем.Ћи то иптло. 
Ja \fnnn\i дп кпнгтлтхмем тл ie било -и пуно nasv- 
ме.Ћања v Мччистлпгтву гппи!алт> политтеке и на- 
no'iTtnr зппавља. пунп разумевање кпп Т<'пал>рвске. 
рлапе. i.en, ročnom, нитпта in сгш ие бих 'могао na 
\'Ч1шпм бра потпооо г Ппетгелника и иеле Влад^. 
Л тп it1 v пггглелл' загтпполе инвплиле х/чињ^ио 
■Mirnro то по^аз\'1\' глрлоћо 6noiifo v iT'uhne. У 
I«).^."'.^П голчии за Влале г. лп. Милана Стојади- 
"■ouiflin опобпоио io ч чсплпћгчш v мосецу соптом- 
5nv riHH 1 fi.R^S 9ПП 9R зпгтппе.чг ччвплиле. v мо- 
riMiv ftief5nvanv 19.ЧГ) голчпо лпч. 7.^.^.^^04.74 зп- 
гтапеле инвалило *v иесепу марту 19.^в лин. 
П ОпР, 2R1 23 загтореле иивалиле, vKvnno линара 
ЗП,2.\0.,Ч96.25. 

У бупету за 1936/37 г. одобоено ie и исплаћенр 
v   нрвембпу   Morom'   лпи.    17.2f)3.270.64.   у   марту 
мсоепу 3.686.550:70,   укупио   лииапа   20,949.821.34. 

У родани 1937/38 исплаћсио je 11J44.54P.59 д, 
Укупио исплаћетго дужис застарсле инвалиде, оне 
инвалиде o којој се госполо, готово никад иије 
водило рачуиа, дин. 67,660.802.18. (Живо пл>ескање 
код већине), 

Госипдо, ja мнслиад ла прсд овим фактима, 
пред овим чии;еницама, прсд ови.м бпојкама свака 
критика мора ла застане. Ako се xol\c пбјсктпвно 
да говори o извесним стпарима, онда сс, господо, 
мора да рачупа са чињеницама a ja мнслим да ове 
цифре показују најбоље колико je Крал,евска влада 
водила рачуна o ратним жртвама, o иатнм инва- 
лидима и колико je учинила да сс re неплаћене 
инвалиде најзад ликвидирају и потпуно исплате. 
Господо, ове што je дошло, све што сс налази у 
Мииистарству, све je лнквидирано и свс je испла- 
ћено. (Живо пљескање и узвици код исћннс: Жи- 
вео!) Ja могу са овнм цифрама да кажем да се o 
iiaiiiHM ратним жртвама воднло рачуна. 

Господо лародни посланици, заврИхујући ек- 
спозе Миннстарства социјалне политике и народ- 
лог злравл>а, ja мора.м понооа да констатујем да 
сва ова питања, сав овај, ако хоћете, комплекс iin- 
таша, сви ови проблеми претстављају општс и«те- 
ресс iiainer народа и наше земље. Господо, прско 
овпх проблсма и прско овога ми «с мржсмо и не- 
ћсмо да водимо свакодисвму полнтнку. Mu, rocilO- 

до, не износимо ово ради ма какве полнтичке аги- 
тације или ма какиих политичких парола, већ по- 
зивамо Народну окупштину и с левс и с десне 
стране да нас помогне да у општем мнтересу ма- 
рода и земл^е ресор Министарства соцнјалнс поли- 
тике буде што актнвнији, што снажиији, што бољч 
јер то je идјвиши интсрес наше земл^е. (Дуготрај- 
ио пљескање у центруму и на десници и одуше- 
вљени усклици: Живео!) 

Е K C П O 3 Е 
МИНИСТРА СОЦИЈАЛИЕ ПОЛИТИКЕ II НАРОД. 

НОГ ЗДРАП.ЉА ДРАГИШЕ ЦВЕТКОВИЋА, ' 

олржаи у Финаисијском одбору v дебати o буџету 
за 1938'39 годину 

Господо ггародии шосланици, crno ie у стварц 
другн буист оџ када заузкмам ресор Мимистарства 
социјалне политике и наролног здравл.а, који импм 
част да полнесем прско Фипансијског одбора На- 
родлој   СКУПШТИЈГИ. 

За разлику од ранијсг мог излагања ггред На- 
ролппм претставништвом, ia сзматрам за дужност 
да поред критичког раоматраша свих оиих ппобле- 
ма, KOJU cv v вези ca послонањем овога ресора, 
кзРЈесем и подвучем све оне ггозитивне резултате 
и успсхе. које ie Министарство сопијалнс политпке 
и народиог здоавља. опецијално за OBV ппотоки' 
5vijeTCKy romnvv. v ionnoi пшилично завидној ц 
значпјмо!-  активпости забрлежило. 

Дакле, за пазлику ол пропглог буиетског ц-^. 
лагања, залпжавајућн ioni увек ппаво да укажем 
на свс oiTo негативнс стране. Koic cv резултат ппп. 
пглости. ia hv v главним лишпама изнети успехе 
И резултате Влалине политике na ппл,у зллавстг.сп.> 
И ooirnia,nHc политике наше земл.е, пoзлpaвл>ai\i,I| 
од Наподне скупттинс и и.еггпх претставника свл- 
icv лобропамсрпу крнтику и оправлаие сугести|е 
у погледу lirfo веће и боље активности na бвоме 
врло зпачајпом и важиоии пољу пашег паролног 
жипота. 

O цифарском лелу буџета 
И порсл иа1бол>е жеље да буџет Мипистарства 

ооцијалне полптпке и тгародпог злравл,а дастигпо 
ону виспну, којл ie потрсбиа, na да се са успехом 
гтрчгтупп ропгпвап>у свих опих проблемп, који cv 
v naiTeinii>oi вези сл екопомским, приврелппм. кул- 
турпим и социјалним стап>ем нашега народа, ia 
морам да констатујсм да буџет овога Министарства 
mije достигао још ни ону висину из 1931 годиие, 
када je у .погледу материјалних сретстава посло- 
вап>е овога рссора било најзавидвијс. Али ja мо- 
рам да копстатујем да сам, и порсд свих разумлл- 
вих противл>ења гооподина Министра финансија за 
повећање државног буиста, штак успео да ового- 
дишњи.буџет повсћам за 25,000.000.— више од npo- 
прршлогодишњег буџета, тј. за 45 милиона више 
од буџета за 1936-37 годину. 

Ha овај начнн, у грапицама пових cpeix;Tau;i, 
пружена je могућиост за већу активност овога ре- 
сора. A кала се опоме додају « Овлашћења у Фи- 
iiancnjcKOM закоиу, koja* имају за цил> да овоме 
Минисга1)сгву   створс   пбиа   материјална   средства, 



STENOGRAFSKE BELESKE 847 

онда можемо очекиваши у наредиој годинн још 
већу активност na пољу здраистиене и соцпја.шо 
службс народу. I Јрслалећи na излагање послоиаП)а 
и авспианоспи ouoni МиннстаЈКтва, ja илак морам 
да констатујем да je су.ма од 244,^95.851 динара и 
сувшие мала да ии могла да одговори потреоама 
земл>е и парода и исопходним реформамаЈ којс оиај 
рссор треба да спровсде н иаврши. 

Здравстпсин и хигијеиска служба 
Зи разлнку од досадашиЈих схватаља здрав- 

ствен;их проблема ми, налазимо, да они нису само 
чисто медицински н лекарски ueh су у наЈтешњој 
исзи са привредним, економскнм и културпи.м ста- 
њедМ нашега народа, na их следствеио треОа реша- 
ват>и у заједници са свима шм члпноцнма. Лекари 
су ту да укажу иа узроке, који лзазивају непо- 
вољно здравствено стање иарода, да огкрију со- 
цијалне узроке тсшких соцпја.чних болести н здрав- 
ствених шспогода и да предложс маднцннске н со- 
цнјалис мере прсушв њиховог наглог ширења, али 
да се зло искорени и приступн коренитлм ресјјор- 
ма.ма у иогледу усиостаиљања јсдног бољег стања, 
леопходпа je сарадња свих чишилада и складност 
у раду са свима чнниоцнлш, који раде na економ- 
ском, иривредчам, културном и другом ун1апређен>у 
земље н парода. 

Да би смо са успехом могли приступити ре- 
шавашу свих ових гштања, учипили смо крајње иа- 
порс, у току прошлс године, да сс што Оољс и 
стручнијс расветле сва питаља, свл проблсмл од 
значаја, како бн сс na основу тога могле поста- 
вити трајне осшове за будући рад. 

Ja морам да напоменем да свако од ових пи- 
тан>а изпскује велико време рада и студије и да 
у огсуству добрих 'И оигурпих статистичкпх пода- 
така овакав рад мора бита н спор и врло опрезан, 
али иадлежии реф^енш, ио ипсгрукцпјама које 
сам у генералним лппнјама давао, ипак су успели 
да прилреме једап плански рад у погледу побољ- 
шаи>а здравствспе службе n хигијепскпх прилика 
у иашем пароду. 

Из тих разлога ми смо морали да посветимо 
сву своју пажњу садашњем стању стручпих opram 
и установа и проучавању, да ли су они дорасли за 
зиачајне задатке којп им се намећу, и шта бп тре- 
бало умнпитл да се оспособе за бољл 6y;iylni рад. 

Напорл Мштстарства су се креталл у два 
правца: 

1 — да здравствепу службу свлх врста што 
јаче актлвлра л покрепе лз застоја у комс се на- 
лазила; 

2 — да се лроуче све врсте службе, здравствело 
стан>е народа n љеговс потребе, na да се «а основу 
тлх ■проучавања спреме потрсбпс оспове, како за- 
конодавнс тако л средства за њлхово остварсње. 

Због тога се ларочлто много лзвршпло лпспек- 
ција и прегледа рада усталава л органа здравстве- 
лс службе у целој Краљсвллл. Свакл пепсправал 
рад je коптролисап и лзвл1>ал na, ако су се утвр- 
длле  крлвлце, одговорли су кажљавапл. 

У исто време издавала су упутства л наређења 
за  правилллје обављање службс. 

У овом правцу су већ проучени ловн пачлни 
за боље л правллније спабдевање болллца, лсхра- 

ny болесника, лечење л лсгу, пабавкс, усаврша&ање 
особља л др. што je од важпостл. 

Да бл се ово стање побољшало л измспило у 
овој годипн провсдепе су пли отпочете следеће 
радње: 

1 — Одржапо je пеколлко копферелцпја струч- 
њака са задатком да проуче раана здравствепа nii- 
тања n да лредложе лотребне мере. Тако су одр- 
жапп посебпл састапцн директора хигијенсних за- 
вода и начелника бапских улрава, хемичара, ин- 
жпшера за санитетску техплку, лекара којп се баве 
cy36HjaibCM зарааних болесгн, лекара којл раде na 
сузблјању полпих болестл, одбора за блолошке 
п1)опзводе. Сви су onu дали своје предлоге no ис- 
такиутпм сгручпим литањпма, na су у том праицу 
n донесена погрсбпа решења и упутства устаио- 
ва.ма n оргаиима за рад. 

Овај пут je једино лсправал л може долетп 
корисгл, и ако he можда пекомс лзгледатл сло- 
риЈл, јер лародпо здравље je предмет врло озблл>- 
лих IH тешклх паучнлх проунаваља и тск ла осло- 
ву ших могу се и праве мере са успехом прпмелптп. 

2 —■ Успосгаављени су краткл курсевл за no- 
једнпе врсте стручлог особља. Тако je одржаи je« 
дап кратак течај за среске санитетске рефервнте, 
да би се упутлли у правилпиЈН рад na уншређењу 
пародног здравља. 

Одобравапа су отсуства поједппим лекарлма 
за усавршавање у земљи л на страпи, a слатл су 
сгручњаци и за проучавање поЈедиппх актуеллих 
плтања у лиострапству. 

3 — Прописиванн су правплппцн, упутстиа, na- 
редбе л расписл за правилпо л што боље вршење 
службе ллл сређпвање пзвссплх одпоса, као што 
су: Уредба o лзмепама и допунама Закола o струч- 
плм школама за помоћно особље у соцпјалпој л 
здравственој службп; Правплппк o лзмспама n до- 
пунама Правллплка o бањама, милералпим и то- 
плим водама; Правллник o надзору лад отпадним 
водама; Упутсгва o здравственим општилама и 
здравствеплм задругама; Правллплк o падзору над 
препаратлма и помоћплм средствлма за побољша- 
ње пецпвости брашла; Упуства за коптролу илсу- 
лппа; Упутства за лздавање лекарских увсрел.а чи- 
повпнцима; Правилник o прлјав.т>нвап>у заразлпх 
болестл; Правллппк o одбору школе за нудлље л др. 

4 — Вршепс су чешће ииопвкције устапопа, 
a парочпш бодаиада и хпгијепсклх устапова. Том 
приликом запажспп су сви педостацл у упраи- 
л.ап.у, органпзацијн, раду И пословапзу ових уста- 
лова, na су пекп одмах уклоњенл, a другл he 
послужптл као матерлјал за допошсњс потрсбппх 
поипх оспова за 11>лхопо npeypcl,cii,c. 

5 —. Bpinene су пеколикс апкстс o разпим 
плтањима народнрг. здравља да бл се: 1) упозпало 
стање тих питања у пароду; 2) впдело колико се 
лекарл баве њпма и у којој их мсрп позпају, и 
3) да бл се одмах прсдузелс л потребпс мере да 
се уклоле опаспостл  no зд,р,авл>е. 

6   Тражепа je  najiiclia тачпост у свима по- 
словима и побољшаше у адмпппстрацнјп, na су у 
том поглоду nui пемарпп n пехатпп службсплци 
узимани  na одговорлост и кажњавапп. 

7 — Проучавала су мн<лга нерешена пптап.а^и 
neli je израђеи велпкл број проплса, којпма треба 
да се побол.ша, преуреди и унапредл служба, a na 
оспову постојећлх закопа.  Omi су  сад у послед- 
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Њем стадијуму проучалања и ускоро iic ступити 
иа снагу, a некн су већ и ступили. 

8 — Обраћена je пажња na извођење асана- 
ција нарочито у погледу снабдевања народа здра- 
вом водом за аиће. Ово je приеиствено здрав- 
стввно и хигијенско питан>е, na се у том правцу 
тражила и сарадња меродавних чинилаца у Мипи- 
старству грађевина. 

i) — Продужен je рад према раСПОЛОЖИВИМ 
средствима, да се држаиие усганове за лечеше и 
превентивну службу долрше и да се подигну нове 
установе. 

10 —; Пре.ма овлашћењу из овогодишњсг Фп- 
нансијског закона уређен je, нарочитим упутстно«, 
однос између Удружших општина н Здрав^гвених 
задруга, a у смислу BCII раније истакнутог начела 
коордннације и кооперације свнх врста здрав- 
сгвепс  службе. 

11 — У споразуму са г. Министром финан- 
сија уређено je питање исплате заосталих дуЈго- 
вања недржавним болницама. Ови дугови су неко- 
лико година грмилани, a mije ес ни покушало да 
се потраже могућности за њихово рсгулиса11>е. 
Захваљујући готовости г, Мииистра финансија, 
Beh се успело да се исилати бановинским болни- 
цама и болпнца.ма Милосрдних сестара у 3ari)c6y 
и Земуну за 1936/37 и 1937/38 годину 16,477.810 
динара, a сада се прегледају документа још за 
15,694.879 дннара, и чим буде дефинитивио утвр- 
ijeiio стање ових потражтвања, биће нзвршсна 
исплата и ове суме. Осим овога, предузео сам све 
мере да ми бановине пријавс и сва остала потра- 
жнвања болничких трошкова, тс hc тако ускоро 
питање дужннх болннчких трошкова бити пот- 
пуно ликвидпрано. 

12 — Решавана су пнтања разних неспора- 
зума између лскара и социјалних осигурања, или 
између социјалних осигурања и јавних апотека. 
Односн лекара и Средишњег уреда за осигураље 
радиика Beh су рсшени, a ускоро lic се средити и 
одиоси пзме1)у осталих врста социјалног осигу- 
раи.а и лекара, односно апотскара и то тако, да 
се ннтереси обе странс у ираведној мери очувају 
и заштите. 

13 — И miraibc доношења Правилника o 
трговинама лековима на вслико узето je у рад, na 
he се и у том правцу уредити односи на праведној 
OC1IOBH. 

14 — Ha основу новога Закона o приаредним 
задругама, a у вези са Законом o здравственим 
задругама, израђше су и измене и допуне Пра- 
внлника o извршењу Закона o здравствении 
задругама. 

15 — За обезбе1)еше инвестицнопих радова 
на зидаи>у болница и других здравствсних уста- 
нова постигнут je споразум ca г. Мннистром фи- 
нанснја o осннвању Саннтетског фонда, na ћете 
веИу овомФинансијском закону имати могуЉности 
да донесетс своја овлашћења mo том предмету, 
чиме he се дати новс основе за трајне могућности, 
да се што пре отпочпе снстематски рад на поди- 
зању ових устаиова. 

16 — У проучавању су питања снабдевања 
болиица и осталих установа на рационалпији па- 
чмн, као и питања усавршаван>а лечења, неге бо- 
лесника, рада на сузбијаизу болести у народу итд. 

17 — Иеколико законских предлога већ су 
готови и упућени су надлежиим вишим властима 
на мИ'ШЛ>ење н одлуку, na he се изиети ускоро 
пред oso тело на решавање. (Закон o обавезној 
служби лекара на селу, Закш o болницама, Закон 
o надзору над намирницама за живот). 

18 — У броучавању су и питаља o апотекар- 
ским таксама и o јевтинијем снабдевању народа 
лековима. To питање mije тако -просто, као iuT0 га 
многи замшиљају, и као што се често расправља 
у јавности. Да би народ могао доћи до јевтинијег 
онабдеванЈа лековима, мора се обезбедити да се 
јевтииије снабдевају јавие апотеке и дрогерије на 
велпко ii да се избегне велнки број посредника. 
Због тога je ово питање и тсшко, na га треба врло 
обазриво  ca  свих  страна проучити и  расвстлиги. 

19 — Створене су нове основе за јачу и бољу 
здравствену пропаганду, нарочито поучним фил- 
MdiiiiMa домаће производљс ca домаћим приме- 
рима, na he се Beh Идуће године отпочети и рад 
у овом правцу. 

20 — У овај Буџет унесеие су и неке нове, 
опште партије. Оне иису довољне да се у велнкој 
мери остваре планови за односне радове, алн ho 
се ипак Muhu нешто отпочети у том правцу. Тако 
су предви1)ена мала средства за испитивање и 
сузбпјање смртности одојчадн и мале деце, суз- 
бнјаи.е еидемиског сифилиса, маларије, туберку- 
лозе, разних заразних болести, нсхрапе, помоћ у 
елемситарннм несрећама итд. Тим средствима 
поред оиих којима располажу установе моћи ће.мо 
бар да дамо правце и израдимо методе за систе- 
матски рад. 

21 — И ако још нисмо у довољној мери и 
равномермо према п<У1^)ебама народног здравља 
осиовали довоЛ)ан број установа за лечење и хпги- 
јенску заштиту народа морамо ппак помишљати 
и иа друге облике заштите од тешких социјалиих 
болести, које уништавају нашу народну снагу, 
Ma колико имали установа за лечсње и хигијенску 
службу, neheMo бити у могућности да спроведемо 
пуну социјалноздравствену политику и да успе- 
пјио сузбијемо велике социјалне болестн и реша- 
вамо важие социјално-здравстеве проблеме, док 
не организујемо цео народ за ту борбу и док 
преко обавезног осигурања нс обезбедимо по- 
требна средства за  ове акције. 

Држава и самоуправне власти, према нашем 
друштвеном развнтку, морају се старати за осни- 
вање стручннх установа и спремање стручиог 
особЛ)а као и за усавршавање и проширеље овог 
рада, али за иитензивну акцију и продубл.ивање 
и проширење овог рада неопходна je сарадња 
целог народа. 

Издржавање н осннвање ових установа може 
се и мора сс ослањати na буџете, али та средства 
нс могу бити чикад довоЛ)На, да сс обсзбеди општа 
и тирока акцпја «а рсшавању ових проблема, na 
се морају обезбедити стална ванбуџетска средстна 
за овс сврхс. 

Пајглавнији проблеми који сс морају реша< 
вати овим начином су: cy36iijaiBe дечје смртиости 
и здравствено-социјална заштита деце свих узра- 
ста, туберкулоза, хроннчие соцнјалне болестн R 
асанације пездравих односа. Овај рад мора почи- 
нати na запгтити породице од непотребне дечје 
смртности и од превелнких губитака од туберку- 
лозе  и   других  социјалних  и   паследних  болести. 
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Да бисмо решења тих питања поставили на 
поузданије оонове и да бнсмо у рад на тим pcmc- 
п.пм;! увукли imipoKc слојеве народа, мора.мо 
према општим односима и нашим приликама, про- 
учити: 1) најподеонији облик организацијс иарода 
за оне акције, и 2) најпростији и иајподсснији 
облик  обезбеђења  срсдстава. 

Ta су питан.а ncli у проучавању и иадам сс, 
да ћемо већ у току идуће године потребним закон- 
ским осиопама да поставимо новс твмеље за 
решење социјално • здравствених проблема иате 
зсмлјс, слично решењима »оја су већ донссена за 
извесна соцнјална обезбеђења радника. 

22   Очекују  нас  и  многа друга  важна пи- 
ran.a народног здравља, која су у исто врсме и 
врло значајнн привредни и сопијални ироблеми. У 
таква питања долази и маларија, која наноси врло 
велике штете не само народном здрављу »арочито 
у   Вардарској,   Приморској   и   Зетској   бановини, 

иекле v Дунавској, Дринској, Морапској, Врба- 
ско.ј и Савској, већ штети и народну привреду. 
Није самп штета од тога што у маларичним кра- 
јевима наше земље маларија смањује отпорност 
оргаиизма, na ic повећана смртност ошојчади и 
иале деце. повећано разболевање и слабљење иа- 
родне снаге, већ je штета и привредиа, јср осла- 
бл>ени opraim.fMii нису способии за иитспзипап 
рад у прмпрсли, na je немогућно унапредити ппн- 
Bnejiv. a нарочито пол»опривреду тих крајева без 
обезбс1)е11)а ол маларије. Tv rv немоћне моли- 
цинске мере, neli се мора v споразуму га пад- 
лежттим иинистаЈКтвима. иарпчитп Ппл>п1тр11ппслс 
и Рраћевина, приступити ne самп брнификацијама 
гтодводних и мочвариих земљишта пали ornoen- 
бљења за пољопривреду. ncls у сарадњи са струч- 
и.ацима подручног ми Мннистапстпа и acananii- 
јама   земљишта противу маларије. 

23 — Епломиски сиФилиг наноси велике пјтете 
здрављу v нским нашим крпјсвима. За onv борбу, 
зл Miiie iicKopcn.cii)C трсбе неколико лепотпа. no- 
тоебна су далеко aeha сретства, него nuo je нама 
гтапл.спп на пасположс1»,с v EVU^TV, и TO за па- 
бавке лекова и за уппслствс nelicr Hnoia стОУЧНЈака 
за ona i посао. KOIH ic тежак, icn ien напол. v мно- 
ги.\т KoaicRiiMa с ендемиским сиЉилисом. заостао v 
просвети, na подесном пропаганлом морамо it tv 
тешкоћу уклонити. Али и да ни1е тога. пооблем io 
тсжак ir за деЉииитивно npinen^ потпобио cv дуге 
годиие напорпог рада; V овом ппавцу cv со бавиле 
овс године копфсрстшјр стоучљака na \\смп што 
пре отпочетп рад, према могућностима Knin плм 
сто}е Tia расположењу, бао v сосзоппма. Koin cv 
плјпишс угрожени. У-том npanuv cv neh предузете 
мсрс за производњу тих лскова v земл.п, a неки 
сс -већ и прпизполс a с друге страпс за јевтиније 
маблпкс na велико из пппстр-шства. 

24 — И псгапап задаје велике бригс нашим 
здравственим власпима, na je и за његово сузби- 
ian.c израђен програм n плап, коме ћс сс уокоро 
приступити. За nnn су предвиђена и оредства у 
овогодишњем Буџету, истина ,још незнатна, али 
која hc омогућкти да почнемо радити протип ове 
псвол.с систематски n плански. 

25 — Што пам парод страда у пеликој мерп 
од заразних и других болести, нарочито напред 
помеиутих, вслпки je узрок и у његовом начкну 
живота,   пошто   je   псхрапа   рђава и псдовол.па. 

Услед тога je у нас велики проценат недовол.нп 
развијених за војску. To je главни узрок великој 
смртпости одојчади и мале деце. Таква исхрана 
слаби тело, na je подложно обољеП)Пма и без ОД- 
бране од маларијс, заразних болести. 

Тим питањем и проучапап.см бавс сс већ го- 
динама стручпе устапопе овог Министарства. Ове 
године осппвап je n нарочити Одбор за народну 
исхрану, којп je у всзп са Међународним комите- 
том за ова питаља. 

Овај одбор нма залаткс: да прикупл.а све no- 
датке од којих зависи народна исхрана, као што 
cv нарочито производња сировина и прера^свина 
за исхрану, on треба ла проучава, како сс народ 
храпи, како спрема храну и зимницу, кплик-о су 
фпзпплошкс потребс разппх rpvna стаповпппгтп, 
састав, хпгпјспску И хранљиву врсдчпст памчрпп- 
na и хране, да утврћује потребе у исхрани поје- 
диних rpvna становништоа, да исггатује утицаје 
псхрапс na злпавстпопо стап.с И биолошку вред- 
вост нарбда. Његова hc дужност бити, да коорди- 
нира рад разшх стручних надлештава, koja ралс 
на питап.има народне исхране, да израКује пла- 
нове и програме за побол.шап.е и унапрећење 
исхране, ла буде саветодавпп opran no свим пита- 
њима ове чрсте, јелпом псчи, овај пдбор hc. na 
основу рсз\'лтата науке o псхпапп и na OCIIOBV на- 
niiiv прилика, преузети na себе важан задатак, да 
nponahe мсрс и начине, да сс ово важпо питање 
праиплпо решава. 

Ои he бити оргаппзонап и чо бановппама, на- 
слањајући се na стручне Хигијенске заводе, који 
he пооучавати ггитања исхране научшш методама. 
У обзпр hc улазити ne само стручњаци хигијени« 
чари већ и преставници привреде, тргопппс. вој- 
скс, унутрашњих послова, правде n свих јавних 
организација, које miajv задатке да сс старају о. 
vnnnpchcn.v прпвреде, трговппе, пол.оприврелс, 
пплустрије, запатстпа и ппродпог здравља, 

У всзп с тим je и израда Уредбе, која je пове- 
оена папочптом одборх' Народае окупштине. Ta 
Уредба hc датп материјалне оспове за провођење 
побољшања исхране. док hc пдбор и подручни 
органи Министарства пружити податкс o народној 
псхрапи И o томс, шта трсба чипитп v ПОЉОПРИ- 
т)рслн. v трговини, у npocBcliiman.v да сс исхранз 
упапредп. On he v ИСТО врсмс окупљати n стпарпс 
податке o cran.v исхране v народу "тако да hc сс 
морати зпатп за сваког грађанина Крал.свппс Ју- 
гославије, да ли je и када je њему и његовРј no- 
родппи потрсбиа noMoh sa исхрану u то такпа 
која he штитити злравл.е и подизати отпорност 
тела. Ha тај пачпп ћемо препети 6nHrv o исхрани 
na стручне oprane, a властп унутрашње управс he 
им бпти ол noMohn, да своје задаткс mro бол,с 
извршуЈУ- Исто тако vpc.inhe се, да сс парод при- 
храљује физиолошки оправдано. 

C другс страпе овај одбор hc бити од велихог 
зпачаја n корпстп n зсмал,ској одбрапп, јер hc му 
Molili даипти потрсбнс податкс no свпма пажпим 
пптап.пма псхпапе, да бисмо могли што бол.с ррга- 
ппзпватп пародну исхрану у непредвиђеиим до- 
гађајима. 

To су у главпом општс стварн на којима се 
овс годппс раднло, да се побољ-ша и измени здрав- 
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ствена политика и да се здравствена служба што 
бол.с урсди и mro више приближи народу и љего- 
вим потребама. Од погсбних питап.п парочито сс 
бавило болничкнм проблемом. У прошлој буџет- 
ској дебати већ je наглашено. да су наше болиице 
v ирло теткпм положају. Њнио опаланЈе и TCIIIKO- 
ће настале су и сталио cv сс погопшавалс ол лоно- 
nicH>a Закона 6 болницама ол 1930: 1) Зато што cv 
болпинс прснссснс великим делом, и то баш оне 
најмање урећене и кајнерационалније no 6noiv 
постеља. иа баипвипс, a one. и порел лотапија из 
лрн<авног буиета. HIICV могло. ла их лавол>но излп- 
жавају, iep излржавам.с малих болпииа стаје ла- 
леко више него велчких. a va то те болнице ника- 
да ие Morv бнти лпвол.по спаблевепе ни најбол^им 
стпучњапима mi еаппеменпм потпебама за лиагно- 
CTHKV и тгоапију као велике. 9) Зато тто баш v то 
впеме пала нагло смањсње буиета Министапства 
гопијално политике и наппдиог злпавл^а уоттште, a 
иапосе зл излпжавлп.е болнкца. 3) Зато тто ie 
Закон паћен без обзипп на пазвитак наше болиич- 
ке сл\'жбс n иа потребе namer нарола за пвим 
установама. ' ' ■ • "'~ •;^г 

Такпп стање наших болнипа тоажи паликалне 
лекове. КоаЈње ic впеме ла сс ти лекови ппонаНу 
и ла се mro бол.е покмене Али не емеит се никактае 
меое зп tronoanKv овог етпи.п ппе-1\',чимптч нл nanue. 
без лобпо смишљеног плана. појелшгачно. За пве 
;mc године гтоелузете cv изпегие иа\тттш\р мепе 
ла се бап донекле ппмпгне велтсим Temi.T.iinMn ц 
трчгком rran.v v KOMfi ге пплазе лпжавие болчичо, 
Ич '(aivTOBn rro сала зпкл,\'чричх v uiMorv nj 
30.000.000 динаоа. тт^кплик-о чг'.тјх болрииа hc rrn. 
^ити неке Finne плпил>оне ГЛзубљаАЗ. ТТипг. Сплит, 
Гкогтл.е. Бсогпал). a некима cv долељене мањ*. 
trvMe из Bvticra Али TG ie само на1хитни?а помоћ, 
лок ie за болниие потпебчо мпого випте vtmmmt 
u много RHliie спелстава утпопгити. не само за лп- 
жаиче neh и за бановинске, које се не налазе у 
најбољем стаЈ1>у. 

Попел тога мооамп се постлпати и за neuien.o 
питања специ?алних болкииа наоочито за лрче^е 
T\/6enKv.no4p ц за смошта! душевних Лолесника. ^а 
rme болести нвмамл пч гтпиближан бпп! постела, 
Уз тп '[олпзо и болнтте или олељења за лрч?е бо- 
лести. .чатим за лсчем^ лкутиих заразних болести, 
sa испитипање и СУЗби|ан»е рака, зл оптппе-nnv, 
^HDvnrniv живчаЈгог системл ir жеиске болесги и 
nopohaia. Ових местл имамо иало. али ни друге 
граие болничке службе imev v бол.см стаи>у. 

Злпавствена служба, a наоочито болиичка nuic 
непооменљива, mn'e стати^ка, Она ie гтичамична 
као и сам живот напола. Гтално се noBehaiv по- 
тоебе 'нарола за овом службом, пл ппемл томе мо- 
paiv се тговећавати и срстства. Ако се то ие чини, 
мора доћи до застоја ко|и се впло кобно олазича 
иа народнр злравл>с, a на taj начин и на народну 
приврсду и na олбранбеиу спагу народа. 

Чссто пута сс чујс мишљење, како здравстве- 
иа и социјадна служба захтевају само расходе, a 
не дају иикакве приходс, na зато није могућно нс- 
прсстапо пове1јавати буџетске издаткс за тс слу- 
жбе. У ствари баш овс службс дају naJBciie при- 
ходе. Ти, приходи, истина, нису исте природс као 

што су нпр. од саобраћаја, шума и рудника, инду- 
стрије n трговине, али они су најважнији баш за 
те прихоле, јср рационалном, добро уређеном, и 
по1)епом злравствепом службом обезбе1)ујсмо сви- 
ма приврелним гранама здрав нарол и чувамо га 
од великих штета, које пастају услед болести и 
велике смртности. Народној одбрани пак обезбе- 
ђујемо здравље, снажне и отпорпе браниоце неза- 
виспостп и слободе народа и државе. Никада при- 
вредна толитика не би иогла успети, ако не би по- 
чивала na здравом паролу. Тако je злравствсна 
служба, разграпата и обезбеђена свакоме и за пра- 
вилно лечсп.с n за спречавап.с рбољења, најпро- 
луктивпија v свпма правцима лслатности лржавс 
n појединаца. 

Такво стање, дакле, тражи озбиљно проучава- 
n.e и де<ћинитивна решења. Тим се бавило ове m- 
личе у Министарству сопијалпе политикс и парод. 
ног здравља. 

Најважн-ијс мере које ће се ускоро предло- 
жити jecv: 

1 — Мов Закоп o болницама, no коме hc бол- 
ничка служба у свимл правциМа бити сасвим на 
лп\тим основама уоеђена, омогућпће много tinp. 
малнти развитак болтшца и обазбедкће трајан на- 
ипелак оппм устаповама. Beli самом поделом бол- 
кица на средишне и обласне изјаснили смо со за 
велике, лобро vpehenc болнице, којс hc сачињава- 
ти јелпу целину v иелој бановпни. 

2 — За трајпо пбсзбећсп.с сретстава за подч- 
зап>е повпх и оппавку старих болтшца послужиће 
Гапитетски сћонд, o коме ie већ било речи. Бсз 
сталног шзвора за непрестапо унапређивање и no- 
већање болтгаца, како расту потребе појединих 
Kpaiena за п.пма, не може бнти систсматскс и план- 
скс болнпчке политике. 

3 — Баш за ово спстсматско и 'Пла1гско изгра- 
liiman.c досадапппих државпих болиица прикупље- 
iin cv сви полапп d n,iiMa, приступило се уз сарад- 
њу спчх чинилаца. Knin лолазс v обзнр, за сва<ку 
болиицу поссбпо. изради гспералног плапа u no- 
себиих плапова за псступпо поаизање поједипих 
олел>сп.а a ппсма стварпмм потрсбама n To мора 
постати сталпом службом, a ne као ло сада, кад 
се јавп потрсба ла сс решава преко колена. 

4 — Да Cm се ona тсшка питпп.а што бол.с са- 
владала и обрадпла, Мпппстарство ће се гтостарати 
да образује посебне стручп>лкс за обраду ових пи- 
тања. 

5 — За правплпо снабдсвап.с болиица свтга 
потребама, парочито болпичкилт намештајем, по- 
гтел.ним стплппма. апаратпма, апотекарскпм и cn- 
»итетасим матсријалом, намеран сам укггановити 
апотекарско n сатгптетско слагалптте, само opra- 
низовагго и урсђспо na лругп.м основама, него што 
je то било раније. 

Hc треба мпого доказипати потребу оваквог 
слагалпшта и у поглсду јсдпообразпог "спабдева- 
n.a и v случају осниваља пових болница n кад je 
потребпо хцтно протир-ита пли отворпти пску прц- 
времеиу болницу. A свакако да he овако набављање 
na iKvniKo бпти n мпог-о јевтиније него досадапш.и 
начпп спабдсва1иа болпица. 
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Активност тереиске службе државних здрав- 
стиених установа у прошлој години, према стати- 
стичким подацнма, веома je значајна. Она je дело- 
иала у следећнм правцима: 

1 — иа сузбија11>у  туберкулозе; 

2 — na сузиијању трахоме; 

3 — иа  сузбијању маларнје; 
4 —■ на  дезинфекцији; 
5 — na антирабичном цепљењу; 

6 — на бактеривлошко-серолошким и хемиј- 
ским   прегледима; 

7 — на сузблјаиЈу кожиих и венеричшх бо- 
лести; 

8 — «а здранственој заштити матера, одој- 
чади  и мале деце; 

!) — на здравсгвеној заштити ученика; 
10 — на општим амбулаитним преглсдима; 
11 — на болничком лечењу; и 
12 — na самитетско-техничким радоннма. 

РАД ИА  СУЗБИЈАЊУ ТУБЕРКУЛОЗЕ 
у  1937 години (претходии рсзултати) 
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РАД  HA   адРАВСТВЕНОЈ  ЗАШТИТИ   УЧЕНИКА 
у  1937 подини (иретходнн резултати) 
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1932    „ 142 97608 80485 201194 300443 

ДРЖАВНЕ БОЛНИЦЕ 3A 9 МЕСЕЦИ 
y 1937 години (претходни резултати) 
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7 Сплит 53146 19467 2963 10,85 208 14 •) 32 4 13,05 25,17 38,52 
8 Сарајево 224050 822,8!» 33002 124,18 1102 38 20 101 157 11,05 20,15 31,80 
!» I (етиње 24200 88,07 2072 7,5!» 111 4 3 10 17 12.73 I! »,07 31,81» 
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РАД HA СУЗБИЈАЉУ КОЖНИХ И BE11ЕРИЧНИХ БОЛЕСТИ 
y   1937   »'одини   (прстхидни   резултати) 
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Савска 4 17300 10550 0750 2600 1500 6650 4401» 35000 30 
Драиска 20 18500 9500 9000 3200 0700 2400 700 65500 2300 
Врбаска o 1800 750 1050 180 850 500 650 0300 230 
Приморска 4 0400 2500 3900 950 2700 1000 700 10900 90 
Дрниска ti 17050 10350 0700 2500 0000 4600 500 70100 1110 
Зетска II 19000 11660 7400 1500 5100 3150 1001» 40700 2500 
Дунавска 7 9000 8600 5000 3200 4400 1000 300 40750 1150 
Моравска 10 17500 8000 9500 2600 7100 1100 1300 09500 281 »0 
Вардарска 5) 9200 5000 3600 650 1700 4100 1300 24000 550 
Управа грвда Београда 1 15000 0300 8700 2100 3300 800 1200 86000 — 

У K У П H o 74 130750 68750 0201 »0 I! »480 88900 85300 12110 400751» 10760 

193G годипе 71 133530 08551 64979 19020 40710 23055 11403 470919 9750 
1935      „ 71 155747 74505 81242 19! »2!» 54538 18I7I 12003 494499 8347 
1934      „ 09 159843 73804 8597!» 21811 53884 18078 12921 514722 10450 
1933      ,. 07 100549 57722 102827 21321 71017 14204 13223 493200 8926 
1932      „ 89 149704 55733 94031 22429 05594 11302 10591 450918 7194 
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1932 годинс, допринос у рпдиој сназп у Bap- 
дарској бановини 205.168 дипара; 

1933 годинс, допринос у радној снази у Вар- 
дарској баношши 97.000 дннара, у Приморокој 
177.000 динара ii у Моравској 180.000 динара; 

1934 године, допрниос у радиој снази у I'.ap- 
даракој бановини 43.855, у Приморској 72.000 ди- 
нара IH у Дринској 10.700 дашара; 

1935 године, допринос у радној снааи у Bap- 
дарској бановннн 38.443 дннара, у Прнморској 
60.000 динара и у Цснтралном хигијсиском заиоду 
254.515 динара; 

1936 годпне, допринос у радној спази и ма- 
теријалу у Дриншој бавовини 19.702 динара; у 
Зетокој у радној снааи и материјалу 15.050 динара 
у Морапској 51.650 динара у радној снази; Цсн- 
трални хигијсиски запод у радној сиази 300.000 д.; 

1937 годиис, доприиос у радној снази у Дрим- 
ској бановини 107.500 дииара; у Моравској допри- 
иос у радној сназн и материјалу  150.930; 

Хигијенскн завс^д на Цетињу у 1935 годиии 
иијс сам градио објекте само je суделовао у новцу; 

У Дравској бановини у раду су још: 2 бунара, 
2 водовода; у Савској бановини 14 бунара, 2 ци- 
стерне, 1 каптажа, 10 нужника, 4 ђубришта, 2 куће, 
1 стаја, 10 'Силоса за храну и 1 купатнло и у Мп- 
равској баиовиии: 11 иодоводп, 11 чссама, 7 за- 
хвата, 3 појила, 1 бунар, 1 купатило, здравствсиа 
станица. 

Поред горе напсдсних радова извршопс су 
мпогс опрапкс и прсправкс зграда опроведеие ка- 
налнзацнјс, acamipanc улицс, направл.спс оградс, 
проширеис  ннсталацијс  итд. 

БАКТЕРИОЛОШКО-СЕРОЛОШКИ И ХЕМИЈСКИ 
ПРЕГЛЕДИ 

у 1937 годипи (претходни резултати) 
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Дравска 8 18000 20500 350 0300 
Савска t! 53000 (iOOOO 900 8300 
Врбаска 3 13501) 1201)0 20 2000 
Приморска 3 20000 15000 170 3200 
Дринска (> 80Ш 98000 30 2300 
Зетска 5 350» 1450« 10 1100 
Дунавска (i 14500 37500 1500 79!)!) 
Моравска 3 1)000 38000 000 ,450(1 
Нардарска 12 20000 1401)0 40 3200 
Упракагр. [јсогрпда 1 11600 8! »400 800 0000 

У K у II п « 48 168100 404000 4480 40800 

1936 год. 47 168534 396701 440(1 47190 
1935    „ 47 150170 47019(1 3077 40422 
1934 ;; 47 1734(10 403541 2600 41395 
1933    „ 47 179814 331510 4(152 32290 
1932    „ 48 162111 304228 3551 34700 

Из предњнх статистпка види се пуна активност 
Мииистарства социјалне политике н народног 
здравља на пољу здравствсне службе у народу, 
која би под боЛ)Нм материјалним приликама дала 
још ефикаашје и још реалније резултатс. Овоме 
треба додати још производњу лекова биолошког 
порекла у највсћнм размерама, здравствено про- 
CBciiHBaibe свим средствима, проучаваи.е народа и 
решавање свих других здравствених проблема, 
који се не могу лако у цифрама приказата, 
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Ah'TiinimcT Мииистарства im рсашпању социјалипх 
проблема 

У ирошлој буџетској години забележен je је- 
дан веома аначајаи и плодан рад на пољу социјал- 
иог законодавстиа овог ресора. Низ овлашћења у 
Фшаноијском закопу счавили су na дневни ред ре- 
UICUJC најзиачајнијих проолема на пољу закинске 
зашгатс радника и регулисавања радних одпоса. 
Прошла година, може се са правом рећи, дала je 
много позитивиих резултата у погледу сре1)И1)ања 
радних одпоса у нашој земљи, што ће бита ис- 
сумњнво од значајннх и дубоких последнца за це- 
локупан будућн прнвредии и социЈални ироспери- 
тет нашег народа. 

Овим ресрормама Краљсвска влада дала je ја- 
сно обележје својој успешној политици na пољу 
економског и привредног подизања- народа, која 
би иромашила свој циљ, да у тој политици иије 
било пупо социјалног смисла и социјалие са- 
Д1)>кнне. 

Наша земл.а, са своје стране, овим реформама 
дошла je у ред таЈнапреднијих држава, и ако прн- 
мша свнх ових новлх рссрорама на терену буде 
пажљиво и са успехом проведена, последице овог 
периода рада onhc rpajiio забележене у економ- 
ском, привредном и социјалном развитку наше 
земље. 

После 15 година застоја наше социјално за- 
коиодавство, под Бладом господниа др. Милана 
Стојадиновића, дошло je до пуног изражаја и ja 
сматрам за дужност да у овом експозеу нарочнто 
иодвучен овај значајан моменат. 

Рад Министарства соцнјалне полигике и на- 
родиог здравлЈа у овом погледу крстао се у дпа 
правца: 

Прво, да у зсмлж среди радне односе и да 
омагући хармоничну и продуктивиу сарадњу ка- 
питала и радпе снаге. Засецајући најдубље у ове 
односе и гледају11и куражио проблеме, које je сам 
живот изнео na дневни ред, Мипистарство соци- 
јалне политике и •вародпог здравља прпступило je 
доношењу врло значајне Уредбе o минималним 
надницама, колективним уговорима, помирсњу и 
арбитражн. 

Ова Уредба имала je један основни главни 
зиачај: увођење једног начелног прииципа у по- 
гледу уре1)сља радних одиоса и утврђнвање ми- 
нимума егзистепцнје лашег радног света. И порсд 
мпогих недостатака ова Уредба дала je одличне и 
несумљиве резултате. C једие стране, подигла je 
ниво живота нашег радног света у оним крајевима 
наше землЈе, где je тако ниско стајао; с Друге стралс, 
задржавајући сувише нагли и нехармоничан пораст 
цеиа радној снази сшогуИила je нашој нацнонал- 
ној прнвреди да без потрсса прилагоди свој рад 
повој CKOHOAiCKOJ коњуктурн, која je за последље 
две године у целом свету запажепа. Уредба o ми- 
нималним надницама дала je позитивие резултате, 
те према томе сва критика, која се чула у прошлој 
буџетској дебати у овоме Дому била je потпуно 
неоснована. 

Кретаље радиичкпх идДННДВ 
Радиичке наднице показале су непрекидан пад 

све до краја 1936 год., да се тек у прошлој години, 
после ступаља на снагу Уредбе o минималним над- 
пицима, покаже Јасна тенденцнја пораста. По 
статистичким подацима видимо, да je надница од 
1930 године била у сталном паду. Ако ову над- 
ннцу нз 1930 године узмемо за базу 100, онда je 

ihen ипдекс у 
деће цифре: 

поЈедииим годипама показшао сле- 

1931 — 98,6 
1932 — 92,5 
1933 — 87,4 
1934 — 83,9 
1935 — 81,5 
1936 — 81,6 

падница од 1930 до 1930 годинс je 

— 84,2 
— 85,6 
— 86,7 
— 87,6 
— 88,2 

у   септембру 

Значи, да 
пала за  18,4 %. 

После ступања Уредбе o минималним иаднц. 
цама, радничка иадница показујс oceran пораст 
AKO њезиио кретаље посматрамо и даље na бази 
1930 годипе видимо следсКс кретање наднице v 
појединим месецима 1937 године: 

април - 83,2 
мај 
јуни 
јули 
август 
септембар 

Значи, да je надпица   у  септембру   1937   год 
порасла за 6,6%  према 1936 годшш, т.ј. просечна 
обезбеђона надница у  1936 износила je 21,68  дц. 
нара, a у септембру 1937 — 23,42 динара. 

У извесним круговима, где се не може да по- 
рекне овај успех, наводи се, да je тшраст надниц« 
био иеутралисан скоком цена животннх намирни- 
ца. Међутим, погледајмо и овде објективне чи- 
њенице. 

Према подацима Народне бапке, цене на мало 
у Београду износиле су, када се такође рачунајд 
на бази 1930 године, у августу 1937 — 85,9. Ако 
упоредимо кретаље надиице и кретап.е цсна на 
мало — имајући у виду 1930 годину — мн видимо 
да су радничке наднице порасле у августу 1937 
за 1,7% више него што су порзсле цене на мало у 
Београду. To значи, да куповна моћ надница у 
току ове године није неутралисана скоком цена ii;; 
мало, него напротив истина je, да су наднице за 
један мали проценат порасле јаче него што cv 
скочиле цене. 

Поред тога, код процеие стања надница no 
треба изгубити из вида врло значајан утицај ре. 
довитости запослења, које постоји у данашњс 
доба. Данас су радпици углавном запослени цело 
време у току једног месеца и не постоји у толикој 
мери тзв. делииична «езапосленост у којој су рад, 
ници запослени no 10, 15 и 20 дапа у месецу, као 
niTo je то бпо случај пре неколико година. Редо- 
витост запослења утиче у врло зпатпој мери na 
пораст куповне моћи радничкот сталежа у дана- 
шње време. 

Пораст радничких надница нарочито je забе- 
лежен у оним крајевима где je стапдард радппчког 
живота био врло тизак и у којима се Уредба o ми- 
нималпим падницама нарочито благотворно осе- 
тила. Послштрапо no Окружним уредима за осигу. 
рање радника, овај пораст показује се у следећим 
цнфрама према месецу марту 1937: нишки окружвц 
уред 14,38%; скопљански 25,54%; карловачки, гдо 
има добар део радника на пруз;и) 8,42%; шетров- 
градски и суботички 17%; сомборски 20%; гу. 
злапски 12%. 

Kao што се из ових статистпчких података 
види, Уредба je у погледу повећаша паднпца no- 
стигла потпупо свој цилј, с тим што je стандард 
живота у опим крајевима где je он био врло низак, 
подигла и приближила га нивоу живота у осталим 
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крајевима наше земље. Осиовна тснденција ове 
Уредбе са онако ииском стопом од 2.— дшшра 
била je баш у овомс правцу приближног изједна- 
4eit>a нивоа радничког живота у свима крајеви.ма 
наше земље. 

Ha жалост, ова Уредба није могла да пружи 
могућност ттобољшања стандарда живота једног 
дела нашег радног света, који се бави пољопри- 
врсдо-м, тако званим полЈОпривредним радницима, 
чији су услови за живот и рад још увек врло те- 
шки, na je очекнвати или да надлежио Мииисгар- 
ство no овоме питању учини извеспе реформе или 
да се ;и ови радници, што je најприродније, под- 
вргну под одредбе ове Уредбе. 

Други значајан момснат у Уредби je одредба 
o колективним уговорима, помирењу и арбитражи. 
Нагли и прерани сукоби у односу између капитала 
и радне снаге највише штете националној привре- 
ди  једне земље. Штрајк, као најтеже средств(Ј у 
економској борби за постизање бољих услова ра- 
да, често пута злонамерпо или нерационално упо- 
требљен, може да нанесе пуно поремећаја у при- 
вредне односе и штете и јсдним и другим чинно- 
цима   производње т.ј. и капиталу н радној снази. 
Уредба je нмала за циљ да ублажи ове оштре су- 
кобе   и да омогући пријатељско споразумсвање у 
поглоду регулисанања не само зараде BCII н свих 
осталих радних односа. Статистички подаци у ово- 
ие погледу дају пуно права ODOM моменту у Уред- 
би,   која je имала за циљ да у претходинм н no 
Уредби    предвиђшим    фазама    онемогући   иагле 
шхрајкчзве и непотребне сукобе. Мн ову исту тен- 
денцију видимо  и  у  најнапреднијим  земљама  н 
пocлeд^bи законски предлог у Француској предви- 
\)а, да се у штрајк можс ступити тек после тајног 
гласанЈа заинтерссованих радника. To јасно пока- 
зује, да смо имали пуно право mro смо no Уредби 
п  мики.ма.-тим  надницама, не уосраћујући штрајк, 
ипак   успели   да  један   велики   број   непотребних 
cyF<o6a   отжлогашо. 

AKO упоредимо број игтрајкова ттре и после 
Урсдбе добијамо следећи прсглед: у 1936 години 
било je 394 штрајка у којима je учсстповало 
100.037 радника, док je у току првих десет ме- 
сеци 1937 г., т.ј. после доношења Уредбс, било 
свега 151 штрајкова са 38.113 радника, a једаи ве- 
лики број сукоба изглађен je путем колективннх 
уговора, помирењем и арбитражом. 

Псизиоио осигурање 
Сре1)ују1ш, с једне стране, радне односс Уред- 

чом o 'минималиим надвицама, Министарство со- 
цијалне политнке и кародног здрапЛ)а приступнло 
je и спрово1)Си>у у живот једне зпачајне одредбе 
п.ч нашег социјалног законодавсгва, која говори o 
псизионом осигурању радника и приватних паме- 
ттеника. 

Ha основу овлашћења из Финаисиског закопл 
за 1937/38 био сам у могућности да ово најзначај- 
иије питаи>е наших радиика, вечити њихов саи и 
обећање свих режима и свих влада скимем са диев- 
ВОГ реда. Пснзионо осигурап.с радиика познато.м 
Уредбом сгупило je на сиагу, као и проширеп.е 
пензионог осигурања прнватних памсштсппка. 
Тиме je једно читаво поглавље из нашег раднич- 
ког законодавства добило своју завршну форму. 
Маша држава доносећи ове одрсдбе створила je 
себи песумњивог угледа међу папрсдиијп.м лржа- 
иама света, a осигураи.с као такво и.справило je 
једну   пеиравду  нашој  радпичкој   класи,  a  Пр^кр 

тога допринело општнм  иитересима наше нацио- 
иалне производље. 

Наша привреда подиела je несумљиво велике 
жртве на пољу радничког осигураЈва, али ми се иа- 
дамо, да he наша радна снага под другим усло- 
внма и у другој пснхози сарађнвати на привред- 
иом подизању иашс земље и нашег народа. Огром- 
ни капитали дати за радничко осигураље паметном 
и рационалном управом 6Hiie поново враКсни при- 
вреди и на тај начин привреда he опет добити на- 
траг оно што je за ове сврхе издала. 

Незапослеиост 
Проблем незапосленоста у нашој зешш још 

увек има један специјалан облик. У иоглсду инду- 
стријских радпнка, иви сс питаље ne поставља У 
озбиљниј формн, али као проблем једног вншка 
радне снаге ca ссла ouaj проблем има свој спецн- 
јалан значај. Бишак радне снагс са села, који не 
можс да жнви од сеоског газдннства и пил.опри- 
вредног рада, претставља једну нарочиту форму 
незапослеиоспи код иас o којој се мора водити 
рачуна. 

Године повољне коњуиктуре, kao шти су 
последње две, консумирају један велики број one 
радне CHare, алн то су свс привремене мере, које 
из ocnuua не решавају овај код нас доста значајан 
приблем. 

Јединп иут за уиослсњс оиога вишка радне 
снаге, кој« цретставља једну цнфру од близу пола 
милиона радника, јесте његово враћаше прво- 
битиој прифесији — земљорадши и пол>ОП,р«- 
вредиом раду. Taj пут могућ je у даа правца: 
интензивмијом и рационалнијом јцзоизводњом, 
коja изискује више рада н внше радне снаге, што 
свакбко не опада у домен моје вадлежностн, и 
стиарањем нових терона за пласираше тога вншка 
радне снаге npeko јавних радова. Једном добрбм 
комбинацијом јавних радова у вези са стварањом 
нових комплекса земљишта, проблем нсзапосле- 
иостн могао Cm се за дуги низ година скииути са 
дневиога реда. У том правцу учии>ен je један 
покушај у Народној скупштини преко познате 
Уродбс мога ресора; ja се иадам да iie Народна 
скупштина ипак и.мати времена да o овом важном 
проблсму доиесе одлуку. 

По статистичкнм иодацима ироблем везапо- 
слености у прошлој буџетској години јавља се у 
једној блажој форми, тако да je у прошлој бу- 
џетској години број незапослености превазишао 
п цифру из 1929 године, која со може сматрати 
као једна од најповол^ијих послератних годииа. 
Статистпка показујс у ОВОМ поглоду следеКу слику: 

Укупан број Индекс запослења 
Године осигураних радника        база 11)0—1929 

100,0 
104,4 
100,7 
88,9 
86,2 
89,9 
03,3 

101,9 
100,1 
114,6 
[18,0 
1 16,9 
119,2 

929 605.064 
930 631.182 
031 600.262 
932 537.23S 
933 520.OSO 
934 543.566 
935 564.288 
036 616.211 
037 агерил 661.562 

мај 692.973 
ivini 713.835 
јули 707.420 
август 720.827 
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One бројке казују нам, да je у августу 1937 
годше број запослеиих радника износио за 19,2% 
више iicro у 1929 години, a за око 33^ вишс него 
1933, када je број упослених радника спао на нај- 
иижи ниво, У апоолутним бројевима изражсно, 
повећање запослења огледа се у томе, што je у 
септембру 1937 године било оснгурано око 180.000 
ралнпка више негч) у нстом месецу 1933 годипе. 
Го je једаи огроман усиех и ови подаци служс 
као најбол.а илусграција побољшања наше при- 
иредие   кои.унктуре  уоптте. 

Поред трајипх мера у погледу решења про- 
блема незап()слс11(;ст11, Мипистарстпо соцнјалнс 
политике и иародног здравља преко Средншнс 
управе за посредовање рада, чипило je свс могуће 
напорс, да сс тренутиим помоћима у незапосле- 
ности, no закоиским одредбама, незапослено рад- 
аиштво и материјално помогне. 

Уредбом o збрпњавању незапослених радпика 
макспмална помоћ од 6 недеља попећана je на 26 
недеља помоћи, тако да he анај који стварно жели 
да рали, ако дође без своје кривице у положај 
исзапасле11>а, моћи бити ефикасно потпомогнут. 
Порсд joni, ова Уредба предвиђа појачање до- 
приноса из KojiiN ће се искључиво ррадити рад- 
ничка склсжиппа и раднички стаиови, који су у 
току прошле. буџетске године у неколико вс\тх 
радничких пеитара већ подигнути. Нарочито he 
се фороирати подизање радничких станова преко 
градских општина путем бескаматних или са врло 
ниском каматом датих зајмова. Материјална сред- 
ства за ове сврхс потпупо су обезбеђена, тако да 
iie.Mo Moiui свакс подине да пласирамо за радничкс 
станове и радничка склошиита близу 20 милиопа 
динара. 

Према подацима, за незапослене раднике за 
"последњих 10 годниа издати су следећи нзносн 
динара: 

П0Дине Добило je помоћ 

1928 
1929 
1930 
1931 
1932 
1932 
1933 
1934 
1935 
1930 
1937 

лица 
25.000 
35.000 
45.000 
66.000 

147.000 
147.000 
168.000 
124.000 
131.000 
148.000 
187.000 

Укуиио динара 

1,900.000.— 
2,360.000.— 
3,400.000.— 
5,000.000.— 

10,300.000.— 
10,300.000.— 
10,500.000.— 
11,300.000.— 
12,400.000.— 
15,000.000.— 
24,800.000.— 

Из (ших цифара приметићете, да су огромие 
iioMolui додељене до сада уобичајеним путем код 
нас гј. путем додељивања милости, без рада. Сту- 
дирајујт ово питање дошао сам до закључка, да 
je овај пут збрип.анап.а незапослених антисоци- 
јалан и нерацио«алан. Свако у овој земљи треба 
да се павпкие иа рад и свакога треба збринути пу- 
тем личног рада n личпе зараде. Додељеие помојш 
достојно je само физичк« слабих и нејаких. При- 
иер нам за оно пружају мпогс културне n папред- 
не земље, који су проблем незапослености реша- 
вале ne у стварању фаланге здравих и за рад спо- 
собних л>уд11, KOJU стоје пред Берзама рада и че- 
кају поделу помоћи, већ у организовању иезапо- 
слене радне снаге на специјалним пословима и pa- 
довима,   које   су   иезапослеии   ималн   да   обане   за 

додељену noMoh У моме Министарству спрема се у 
овом правцу један нови пројекат, који he ове 
огромне милноче да пружи незапосленима, алн ие 
преко иомоћи n Mii.iocTini.a пего преко честитог и 
поштеиог рада. У овоме погледу тражићу сарадил 
и иеликих градских општина, као mro слнчне са- 
радње  постоје у  свима већим  градовима Европе. 

Статистички податцп Ланпнх берза рада, који 
се Beli кроз десет годнна објавл.ују, указују na 
једну чињеиицу, коју код решавапЈа проблема ие- 
запосленоста нс смсмо да губимо из вида. У .1у- 
гославнјн постоји потражња стварно квалифико- 
ване радпс снаге и понуда иеквалификовапс ралне 
рнаге. Године 1937 пријавило се je свим Берзама 
рада у земл>и 491.000 нсзапослених радпнка. Од 
оиих ралпика било je 9.000 чиновиика, 120.000 кна- 
лнфиковаиих рздника и 290.000 неквалификова- 
mix радника. Ha два квалифнкована радиика от- 
падају према томс три пекиалификована радника. 
У овој сразмери оглсда сс структура наше земл.е. 
Ona je за преко 70 no сто зсмл.орадппчка држава 
са почстцима нндустрпје. HajseliH број пезапослс- 
них неквалнфикопаппх радника je из пасивних ба- 
новипа. Раднике из паспиппх баповнна баца na 
радну пијацу несгашица xpa)ic. Позпата je чиње- 
нича да има крајева у Југославији у којпма je 
исхрана становништва трајно недовољна. Mu смо 
за десет голит1а у цпл.у ублажаваи.п беде само 
преко Берза рала излачи 100.000.000 динара a прс- 
ма предвидљивим прорачуиима идућих десет го- 
липа издаће сс најмање 400,000.000 динара. Ono cv. 
господо, великс суме, којс служс само трспупшм 
помоћима, a које морамо издавати пошто нема 
опганизоваие и планске акције за решавање узркжа 
незапослености v Крал.свптш. Ми морамо да ло- 
чпмо зло v Kopcnv n TOM задатку мора да сс по- 
свети nama полнтика пезапослеиостп TOKOM иду- 
licr десетогодишта, ако ne жслимо, да со делењем 
милост1Р1 велик дсо naincr иарода нс претвори у 
просјаке. 

Поставл.а се питање: које je тсхннчко pcnie- 
и.е овог проблема; како IICMO задржати иаш прс- 
Koopoinn зе.мл.ораднички жнвалЈ у сслпма; каквим 
начииом ћемо их тамо моћи да исхраиимо? О. 
вај проблем ie тим тежи што су вснтили емигра- 
ције данас сасвпм затворспи, што je прираштај 
становииштва парочпто у «еиидустријским, nacnn- 
ннм бановинама врло висок, што се тиме само уве> 
hana беда и немогуЈпшст xpan,cii>a народа и порсд 
HaicKooiMUHicr стандарда живота, и што he свака 
акци1а, која би сс предузела сутра, доћи прекасно, 
iep hc сс проблем пауперизације ссла прстпорптц 
у неизлечиво зло. 

Пасивпо крајсвс спасава унутрашња миграпи- 
ја. Onn ne производс ловол>110 да могу себс исхпа- 
нити. Они cv стога иа1бољи потрошачи производа 
житородних крадева. Само новац зарађе« v печал- 
би спасава их од потпуиог оспроматпси.а. Ова! за- 
palicmi повап враћа со вајвећим делом натраг v 
произподне neTirpe и богате бановиие и не може 
да послужи canupan.v n прпвредном дизању па- 
оивпог завичаја. Omi псчалбари cv и ппачс при- 
краћеии у својој заради. Пасивни крајеви су кра- 
јеви без комуипкапија, са недовол.по органнзопа- 
ном тргоиппом. Црпогорац н.пр. плаћа кукуруа 
услед велпких преиозппх трошкова joni једанпу] 
Biiine од BpJBohana. За килограм у ВојвОдини за- 
рађерог кукуруза добија  Зећанин  код Kyhe пола 
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килограма кукуруза. Узалуд дакле лобре жетве 
и природно богаство всликог лсла паше Југосла- 
вијс, кад сс пасинии крајеви овим богатством нс 
могу користита. Печалба ие можс, према томс, ла 
реши 'Суштину ггроблема иезапослености v Краље- 
ииии  Југославији. 

Казао сам.  ла  морамо незапосленичку  помоћ 
заменити  прол\п<тивним  помагаљем  незапослсних. 
Народу iMopa'MO место милостиње да пружиморад. 
Oi?ai  рал мора бити продукпиван. Овим ралом мо- 
paiv да сс решавају животни оконпмски проблсми 
нарола.  a животне скономско ппоблсмс нашег иа- 
рола   трсба  тражити  нп   ccnv.  пре  свегл  v  најси- 
ромашнијом  селу v пасивном крају.  Овим ралом 
мора    onai   крај   ла се екоиомски  полигнс.  ла  сс 
еманиипује  ол  оних  лругих   лелова  naiue  зрмл.о. 
који   га   no  свим ркопомским прштипима  морају 
ексггл^атисати a ла сами од тога немају Beiic копч- 
стк.   Огк\глним земл)0рални11има мпра сс v оамом 
запичају. пол истам пплпсбл.см и v сполпим тгшт- 
ликамп.   лати  земља   и   рал.   Dna  земља   мож*1   и 
мора     ла   гс   створи   пролуктивним   палом.   који 
треба   ла заиеии псзапослсиичку no\inii. Ислтшва- 
њсм савских поља репшће се ?едан лсо пооблема 
пренаселЈСНости    Хрватског    Загопја:    санаиишм 
Кииигкпг Пол.а. Потппвпг Ппл.а. Сињгког Ппл.а и 
Имотгко-Крхикког ГТољз пасивиост Палматиноког 
3aropia: Погтовпг Пол^а, Копавл.лигког Пол.а итл.. 
OCKV^HOCT Хеоиеговине; Скалапгкп Језрпо иоже сс 
Јелним дрлом поетвооити v житнипу   Прпс   Горо, 
плсипии Прбап мотао би ла гтостане    активан nrv- 
пгивануем Лебаоског Поља итд. Само навелопим гл- 
иапијама или молиоратпама могло 5и го г-пјштити 
пола  милипна хоктара плолне аемље. On Sn ППП гто 
1ПП 000   гтаполипа    могло би со населцти   нд    иоча 
тиаи>а.   v нетгоспеднрј близипи рплног »cnaia. без 
исликих  троткпва за колпнпзапију.    без смптичх 
сллгчаЈева деие услсд гтпомене кттме итл. Пелик лоо 
свог гтроизвода могао би сељак   уновчити v својо] 
на1бли>^о!  окплшти   бсз   оппгипстгт    кпикутмпчпо 
улпл.оних житородттих обласги.    За извостлтт 6nol 
голтгна, лпк nama лржава ne прожипи тетку кризу 
1пгл\'гтри1ализат[и1г. био би чриблом пли (елач no- 
лики   iicn проблема оскулпих кпајсва    пгчгоч л тп- 
жшитр   пллл олакшано сл 100.000 ло 150.000 6ecKvf». 
никл. KOJIH иису poliPHH v близчни гпалских ПОИТЛРЛ 
да  6VJIV прави ралтшпи, и којо гралска    чрнврола 
иоже   лп употоеби као палпико гамо клл ппистлпу 
да ралс V3 најмииималтпу иалгткчу. Срслства Ren- 
за pa7tn  cv. испта. прослаба. лл би моглл чпчмчти 
чп cr TTVHD (ћинаргирлљо ппог великапотеЈтпг пла- 
ка.  Али  гпслствл Бепза пллл чо^пчлпл дожапним и 
'јиггопииским лотлтплма могла би лпппичоти лече- 
ir.v тешке болести незатгослености, од кл1е пато на- 
ura .зсмл->оралт!чка лржавл. ла гр спелства не тпп- 
пгс боз  КОРИРТИ 7f ркоиомскпг гмисла. 

Морамо призпати. ла cv Јавтге берзс рала већ 
до сада ■утропгиле зпатлп лсо својих сррлстлвл на 
inmiHM раловнма. Ол укупно 230 милиона убрлтих 
пттосз no крпја 1937 голиис, UPIIITO ман.о од 
ШП.ПОО.ООП линара утрошено }е за чомоћи незапо- 
слетгм радницииа. a подигиуто ie конамишта, оал- 
KitnicHK станова. лсчјих завода, наполппх кучлтпла 
и кухин>а v укупиој врелтшстн од пррко 80 мили- 
она линара, 30 милиона утротеио јр за посрелова- 
в.с рала и за управне троткопр. a остатлк cv изио- 
си који поетстављзју текућу готовину за давање 
иомоћи. To би био биланс десетогодишњег рала 
Берза рада. Једна трећина спих прнхода употреб- 

љена je према томе у продуктивне сврхе. Грађев- 
ни програм Берза рада у вслмкпм граловнма гтри- 
ближује се крају. Чим у мањим центрима буду no- 
дигнуте најпотребније радничкс устаиопе, средства 
Јавних берза рада мораће сс посветити селу, да се 
зсмљораднику створи код куће могућност за опстл- 
нак, да он својим петким бројем не пореметп рао- 
нотсжу радне пијаце и тиме довсде у питањс оп- 
станак осталих градских радника. 

Мислим да говорим из epua свију, ако укажем 
на потребу и ако изразим одлучну намеру да по- 
лигику незапослеиости изведем из јаловог колосс- 
ка давања помоћи и ла ју превелем на злрав пут 
истинског узрока наших нсдаћа .имајући v виду 
потребе целс земЛ)е и свих љсни^ основних мро- 
блема. 

Регулисање радних  nnuocci  поморпцп 
Нашн поморски ралиици имају специјалне 

услове рлла, којс je требало na спаки пачин регу- 
лисати. Пигаљу поморских радника mije се покла- 
њала иикаква пажља и они cv радили под тешким 
условнма. a љихове радне односе регулисавале cv 
делимично старе уредбс или уоппгге није било чи- 
каквих прописа. И овоме питанд', као рссорчи Ми- 
пистар, посветно сам специјалму пажњу и одржао 
лве анкете па Сушаку и у Сплиту v зајслннци са 
броловласпицима н поморским ралницима. Ha 
OBifM конференцијама нстакнута cv врло зпачајпа 
питаи.а, која cv остала нерешева и после доиоше- 
ња Урелбр o vpeliPHiV услова рала на поморгким 
броловнма. Тако, није било ближе ништа одређено 
тта треба ла сллржи поморскл ки.ижиил, као и под 
KOIHM сс условима она можр чомооцима издатм. 
/IPVI'O ггитање. којр пије било регулисаио јесте пи- 
тач.р o лркарском пррглрлу 1то\и>рлчл. Пт;имч чг- 
хоане помораца требало ie твкоће да се ближе 
олреди посебним пpaвилкиlкovI. Организацајл по- 
срслован.а рала ri. питаље поморских берза рала 
остало je такође нерешеио. Исто тлко ни|е решено 
рално вррмр за вррме плпвилбс. У тесној всзи са 
овим питаи.ем стојн врло важно ггитање ефектива 
ралир снагс иа бролопима. 

Чп ллплс ie Bpli донрт Правнлпнк o помопгким 
књижицама и on ie обчароловап v „Службеним 
попппама." Пстали прапилпчпи no горр наведСИИМ 
пптап.чмл расмотррнп cv na помспутпм Kondiepcn- 
ппчлмл и они ћс бити vcKopo 'изллпп, чпм пм će да 
лефипптивпа стилпзаптЈЈа. 

ГТодручпо мп Мпппстарство у саралн.п са за- 
интерссованим Мпнпстарствпма приступило јексто 
тако и изради Урсдбс o урећењу радних односа 
лучкпх ралпика, те \\с n ова Уредба ускоро бити 
обнародбвана. 

Ипспскцпја рада 
И најбоље   закоподавство и њетове   најбоље 

олрсдбс клда остапу бсз добре примрцр и без KO«- 
проле не могу дати ефикасне рсзултате. Отуда je 
контрола, ппсиекција na терену Од прворазредне 
важностп. По пашем законодавству ту контролу 
обавл>ају Инспекције рада. По буцсту њн\ je недо- 
вољ«о u сва моја старап>а да их преко буџета мро- 
пшрпм остала cv безуспешна. Ипак коптрола се 
мора cnpouccTH у пупој мери, нарочито сада у оппм 
момептима када су пове уредбе ст>'пиле на niary. 
I la миогам конфсрепцнјама m апкетама, које сам 
сазнвао no разним питап.има регулисаља   радпих 

10S 
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односа, чула се Једнодушна жел>а свих заинтерс- 
сованих кругова да инспекцнје рада прошире сво- 
ју делатност преко банских управа н специјалних 
»нспскција које би СрсдишнзН уред за оснгурање 
радника и пензионн заводи за осигурање службе- 
ника осигурали. У том правцу ради се у подручном 
ми Министарству и надам се да ћемо у току године 
naiin рсшење и овом проблему. 

Статистичкн подаци за прошлу буџетску годи- 
ну показају нам следећу слику у погледу послова- 
и>а ових установа: у 1936 години ипспектори рада 
прегледали су 3.459 предузеИа, a у току првнх се- 
дам месеци овс годинс 2.800 предузећа. 

Страпи радннци 
Када сс год говори o запослењу страних др- 

жавл>ана, многи мисле да Je прописима o запосле- 
њу страиаца рсгулисан н и>ихов рад као самостил- 
ипх радиика. Ме1)ути.м, такан рад страннх држав- 
л>ана у напшј државн регулисан je посебним зако- 
иодавством, парочито Законом o радндама. 

SanooGibe страних лпжавл^ана код приватних 
лица и предузећа у нашој лржави рсгулисано je 
Уредбом од 30 марта 1937 голиие и Правилииком 
за њену примеиу, као и одредбама o радницима из 
појелниих конвеиција и уговора закл.учеиих изме- 
1)У name државе и других држава. 

Означен.а Уредба предвиНа, да се страии лр- 
жављани ие смсју запосљавати без претходне 
дозволе. 

Да би се спречило бесправно запосле11,е стра- 
них државл.ана у нашој лржави, најновијц.м про- 
писима o запослен>у страмих држављвиа гкзвећане 
CV иончане казне за ппслодавце, које се крећу од 
100 до 10.000 дишра. Сем тога заведена je и нов- 
чана казна против страног дрл(авл)аиина, који се 
oipeimio o постојеће прописс којима je регулисано 
запослење странаиа у нашој држави. Свс ове каане 
улазе у Фонд за непосредио помагање незапосле- 
них радника. ОргаНИ иолицијских власти односио 
опште управие власти првог степена дужни су да 
се етарају да се страни државл.ани не запосљавају 
без уредне дозволе и да све пректпаје Уредбе са- 
(ипитавају надлежиој првостспеној власти no Урс- 
лби, ради изрицаи.а новчапих казни. У пачелу, да- 
кле, дозволгава се запослен.с у нашој држави само 
стручној квалификованој радној спази, која je no- 
требиа naiiioj привреди. 

Али и поред ов«Х предузетих мера у ЦИЛ*у ели- 
MHiincaiua иепотЈкбие стране радие снаге, n заппи- 
те домаће ппјаце рада од прилива нове стране рад- 
ne сиаге, ипак сс број већ запослепих страних ДР- 
жављана иије могао сманлпи. Има вишс узрока 
за то, али ово су иајважиији: 

1> Велики број запослепих странаца дошао je 
jom пре рата и за време para (нарочито у ослобо- 
heinm крајевима), na се овдс задржао и после рата. 

2) ГЗелики прплпв страпе радне снаг-е бно je 
непосредпо после рафа и TO из два разлога: a) јер 
je nama ппдустрија после para била остала без до- 
вол>не стручне радпе спаге, без капптала и без ис- 
куства, којс je потребно за развпјап.е n унагфеђе- 
!i>e индустрпје, што се у пзнесиим грапама n данас 
jom iial)e; б) јер су necpeljene прпликс непосредно 
пза para пружилс могућност за такво запослеп.е. 

Праавилпиком o уПССЛ&њу СТраиИХ радмика 
од 1925 године било je призпато право na слобод- 

но и несметано запослење свима оннм страним ip- 
жављанима који су се доселилп у иашу државу nno 
14 јупа 1922 године. 

I loiiOM Уредбом ово стање пије могло много да 
ее изменн у главном из два разлога: 1) јер би уии- 
липјсм Beli призпатих повластица бнли доведени v 
питање ннтереоп иашпх држављана у држаилма 
где су им признате исте или чак и Behc повласгаце 
у погледу запослења: 2) јср би то могло пзазиап! 
реторзивЕЈе мере против паших држављана запо- 
слених у друпим дри<авама. 

Осим тога остала су na снази сва уверења o 
слоиодном и несметаном запослењу, која cv била 
издата на OCHOBV одрелбе o радницима из уговора 
закл.учених измеНу наше државе и других лржава 
Новом Уредбом ова уверења нису поптптена' из 
разлога да не би заинтересоване државе, са којпм i 
je наша држава склопила.такве vroBope n споразу- 
ме, прнмениле реторзивне мере противу наших чр- 
жавл>ана запослених v тим државама. 

Страни државл.ани југословепске пародности 
и one руске избеглиие који су v пашу државу до- 
шли до 30 апрнла 1935 голине уживају специјаЈше 
повластице v погледу запослења у нашој    држави 

Према бројним подацима којима располажо 
подручно ми Министарство излаз-и да je v нашој 
лпжави запослспо око 26.700 страних лржавл.апа 
У овај број урачупата су само лица која сс налаве 
v најамном односу, тј, која споју физичку илиум- 
HV cnarv ставл.ају v службу трећих лица за награ- 
лу пли бесплатно. Од тога броја лобило je: 

1) дозволу на одређени рок  око   .   4.7П0 лица 
2) дозволу на неодреНенр време око 22.000 лица 
Дозврлу na пеодре1)ено време добили су: 
1) страни државл>ап'и који су pohc- 

пи или одгојени у напгој   лрл<ави   или 
који су дошли у њу npc  14 јупа  1922    , 
годппс, у округлој  цифри око    .    .    .   2.000 лица 

2) страии држављани који уживају 
опецијалне повластицс у погледу запо- 
слеИ)а na оспову важећих уговора и 
прогтиса закл>учс1ппх идмеђу nainc др- 
жаве и  других    држава,  a  чијп    број 
износи   око    2.000 лнца 

3) Југословепи,   страни државл.апи 
чији број износи око 5.300 лица 

3) Руске избеглице 15.000 дица 
5) Остали   емиграпти 200 лпца 

Свега: 22.000 лица 

Што сс тичс лица за чијс je запослеп.с дата 
дозвола на одре1)ени рок, желим да изјавим, да се 
овакве дозволе no правплу могу давати само заин- 
тересоваппм послодавцима n то, гдс год je могућ- 
no, под условом да послодавац поред страних др. 
жавл>ан>а запрсли најмаље исти толики број наших 
државл>ана одговарајуИе струке ради специјали- 
зовап.а у пстој врсти посла, одпоепо да пм оио- 
гући пспособл.сњс na другн који погодап пачин. 
icoju буде одредпла шдлежна власт no поменугој 
Уредби. 

Бројно стање страних држаил.апа no баиоип- 
пама и no положају који заузнмају у својој cip\- 
цп je слсдеНе: 
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Hinile Кналнфи- Б а'н o в и н o особље ICUH.IHK 

осОбЉв 
Обично Свсга 

Дравска 109 2.504 2.515 5.182 
Савс>а 140 880 5.557 6.583 
1 IpiiMopCKa tiii 203 104 493 
Нрбаска 53 105 202 480 
Дринска 39 574 557 1.170 
Зетска 77 207 123 407 
Дунавска 706 80S 2.206 3.220 
Моравска 64 505 422 1,051 
Вардарска Ki 101 74!) 866 
j права rp. Бсограда 344 017 335 1:296 

Свепа: 1.120 6.084 12.890 20.694 

Руских избеглииа свега; 0.000 

^купно: 26.694 

Дозволс за запослсњс страних држављана у 
сиојстну поиерсинка страиог капитала мои-у се да- 
ти само у случају ако je страии капитал уложен у 
продуктивне сврхе код извесиих предузећа у Ha- 
rnoj држави, o чему се прибавља мишљенл занн- 
тересованог Министарсгва, у првом реду Мини- 
сгарства трговиие н индустрије. 

Против павадс страиаца у нашу приврсду, на- 
рочито протиоу оних неножсљних, подрунш ми 
Министарство предузима све потребне мере у оквн- 
ру законских прописа и с обзиром на nocTojehe 
одредбе и обавезе из важс^их уговора и конвен- 
ција, у цил.у заштите домаће иривреде и домаћег 
радништва. При томе оно се чува сваког геиерали- 
cauba, које би евенутално могло донетн нежељене 
резултате. Сваки појединн случај запослења стра- 
них државл>а11а иајПрижл.иаијс се исинтује н рс- 
шава у оквиру постојеИих прописа и важсћих спо- 
разума, a с обзиром на потребу домаће приврсде и 
ка положај наших радннка запослсних у иностран- 
ству. 

Исељавање 
. Оппдте прилике у светској приврсди постале 

су много повољиије за поново оживл>авање мигра- 
ционих покрета. Ta je впр. у С.А.Д., тој највећој 
земљи европског усељавања, у години 1931), први 
пут лосле 1931 године, биланс миграције активан, 
т.ј. број досељеника je превазишао број оних који 
су дошли из Америке у стари крај, док je у годи- 
нама асризе било баш обратно, «ада je свуда у 
свету исељавање готово престало због законских 
мера, коje су доношене ради ограничавања и кон- 
тингентираиЈа емиграције. Нарочито су Сједињене 
Лмсричке Државе, та до недавно главна усеље- 
иичка земља, подигле баријере досељавашу из 
Европе, за које се у прво време донекле пашла 
кчЈМпензација у уселЈавању у континенталне држане, 
и то углавпом Фраицуску, Белгију и Немачку. 

Иаше исел>авање у години 1937, изражено у 
бројкама, изгледа овако: 

У свропске земље иселило се око 16,000 лица, 
И то: 

у   Француску 9.600 
у   Немачку 2.500 
у   Турску 1.200 
у   Чехословачку        730 
у Румунију        500 
у  Аустрију        360 
у   Албанију        200 
у  Белгију        200 

што значи да će за 50% вјишс иселило  у   прошлој 
години него што се иселило у 1936. 

У npeKOiMopcKe землЈС иселнло се свега око 
5,000 лица и то: 

у Сјед. Амер. Државе  2.400 
„ Канаду  1.000 
„ Аргентину  840 
„ Аустралнју  450 
„ Мову Зеландију  140 
„ Чиле  ,50 
„ Уругвај  50 
„ Јужну Африку    .  50 
„ Бразилију  40 
У исто време вратило  се  нз исељешиштва у 

отаџбину око 6.000 лица, док се 1936 год. вратило 
свега 5.000 лнца. 

Упоређујући ове податке o броју исел.еника 
и повратпика видимо, да чист одлив иселзеиика ;из- 
носи у 1937 око 15,000 лнца која су растеретила 
домаћу пијацу рада. 

Прилив иссљеничког новца показује такође 
пораст у 1937 према •претходинм годинама, Док je 
у 1935 стигло свега од исељсиика 250 мнлиона ди- 
иара, a у 1936 години 264 милиона динара, дотле 
се прилив нсељеничког иовца у 1937 може процс- 
ннти на око 300 милиоиа динара. 

Сарадља   иаше   државе са Међуиародтт бироом 
рвда 

У своме раду na ме1)ународ:пом соцнјалоом по- 
љу, Краљевска влада je ооказала нарочите уснехе 
иреднс помена. Ha Мс1)у11ародној канференЦији 
рада одржаиој у јуну 1937, наша земља je изабра- 
«а у Управии одбор Мсђупародног бироа рада, 
Наш успех код овога избора je био упадл^ив: ,Iy- 
гославија je изабрана са 81 глас од 84. To значн, 
да се овај велики и угледни меЈЈународии форум 
готово једногласно сложио на избору иашс земл.е. 
Краљевска влада, цепећи значај рада у овој no- 
зиатој међународној устапови, одредила ме je да 
нашу земљу заступам, na he моја дужност бити, 
да се уложе све снаге, да наша сарадња буде што 
коришија и што плодо.носннја, како за Међупа- 
родну организацију рада, тако н за нашу земл>у, 
Овим избором овај највећи међународии раднички 
(1)орум одао je пуно призиаше нашој землуи, као 
и раду и настојан>нма Крал>евске владе у погледу 
спровођења значајних рсформи из областн зашти- 
те радништва. 

Ратии иивалидп 
Ипвалндско питање још увек претставља зна- 

чајан проблем нз области социјалие политике, 
комс се мора дати дефиннтивно решење. Mamu 
ратни инвалиди могу се поделити у три класе и то: 
1) они инвалиди мије ипвалидске принадлежнос™ 
ничим иису оспорене и који према постојећим за- 
конима примају одговарајућу потпору, 2) omi ии- 
валиди чија су решсња o праву на инвалидниио 
још увек у току расправл)ања код надлежних су- 
дова и 3) опи иииалиди којнма je право na инва- 
лиднину разним законским изменама и уредбама 
одузето и којима ниједним досадан^им инвалид- 
ским законом, иако су у ствари ратни иивалиди, 
ово право на примање потпоре није дато. 

Из тих разлога осетила се потреба да се јед- 
ним дефинитивним законом, једном за свагда, пи- 
тање наших ратних инвалида скиве са дневнога 
реда. Такав пројекат закона ради се у Министар- 
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ству социјалне политике од иарочитог Државног 
одбора и ii)eroue главне одлике cacroje се у сле- 

Законска помоћ се прсдии^а шнрсм кругу лица 
и то: 

Ратиим шшалидима који су због болестн били 
раније за такве признати a после њнхове смрги и 
ii>n\onii\i породицама и роднтелЈ.11ма; 

Ратппм инвалидииа са 20^ неспособности за 
привредни рад; 

1'однтељнма којн нмају пунолегне снновб, под 
условом да су сиромашног стања; 

Браћи и сестрама; 
Прађатким ратинм инвалидима и пбродицама 

[рађаносих ратних жртаиа; 
Круг уживалаца инвалидпиио пропшрује се и 

тиме, mro се личним инвалндима и породицама 
признаје право на инналнднину без обзира на по- 
l)eci<n цензус и тиме што се роднтељнма попншујс 
цсизус на 200 динара основне иепосредне порезе. 

/Друга иажна одлнка новог пројекта састојн се 
v повећању износа инвалиднине личпих инвалида, 
породица in родител>а, као и у признању права 
сним оним лицима на специјалне додатке герема 
рааредима скупоће и према нмовном стан»у. 

11о{)ед тога новн пројекат садржн врло повољ- 
ле одредбе o ираву na лсчењс, na снабдеваље про- 
гезама и на стручну обуку, o олакшицама и уира- 
жњавању радњи, o проналажешу службе и рада, o 
привредном јачању, o бесилатној и повлашћеној 
вожши и другим повластицама. 

За прву катсгорију ратних ипвалнда, чија су 
npaiui na ипвалиднину без икаквих спорова, у току 
прошле буџетске годнне отворен je код фииаисп- 
ских дирекција кредит од 102,490.835.— динара. У 
току овс годинс исто толико. Ha име заосталих 
инвалидских принадлежности у току прошле го- 
диие исплаћвно je 20,940.821.— динар; a у току 
ове 1937/38 11,744.540.— динара; na име откупа 
кнвалиднине као и прошле тако и ове годипе пред- 
miljcna je сума од 1,000.000.— дипара. Ha име пот- 
поре ппиалидским удружењима исплаћепо je ИЗ 
I [нвалидоког фонда у прошлој буџетској годппи 
1,774.600 динара. 

Ha име новчапнх ломоћн ратпим инвалидима и 
породицама погинулих и несталих ратпика испла- 
luno je у прошлој буџетској години 2,317.818.— 
данара. 

За 6aibCKa и сапаториумска лечења исплаћено 
je у прошлој буџстској годинн 2,551.327.— динара. 

Ha име субвенцпје ортопедским заводима 
507.200.— дннара и за подизаше новог Ортопед- 
ског завода у Загребу 1,000.000.— динара. Према 
подацима, код инвалидских судова палази сс na 
решавању 67.104 молбе. Од овпх молби познтиино 
je решено 8.301, док je пегативпо решепо 30.444; 
25.719 молби налазн се у току решавања, 2.640 
молбн inije још узето у рад. 

Kao што се из ових података види, крајњи je 
иоменат да се новопројсктованим законом песрс- 
Ijeno ипвалидоко питан>е скине са дневнога реда н 
тимс да видни доказ захвалпости државе ратиим 
жртиама. 

* 

Завршујући експозе o буџету Министарстна 
социјалие полнтике и народпог здравља и његовом 
пословању у протеклој буџетској години, ja молим 
да се буџет при.ми онако како je предложен. 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Ismet-beg Gavran Kapetanović. 

isinet-bei; Gavran Kapetanović: Gospodo na- 
rodni poslanici, j,r. Ministar socijalne politike čiji 
se blagotvoran rad vidi na svima poljima državnog 
života a napose u povjerenom mu Ministarstvu iznjeo 
nam je vrlo stvaran, objektivan i iscrpan ekspoze, 
Ekspoze g. Ministra socijalne politike Dragiše Cvet- 
ković zaslužuje priznanje cijelog ovog Doma. 

Gospodo narodni poslanici, kod svih naprednih, 
civilizovanih naroda duboko je prodrlo uvjerenje o 
velikoj važnosti narodnog zdravlja, kako u fizičkom 
i vojničkom, tako u moralnom, kulturnom, soci- 
jalnom i ekonomskom pogledu. 

Poznato je, gospodo, da je čovjek najveća vrijed- 
nost 1' najveći kapital, jer sva ostala materijalna 
dobra imaju svoju vrijednost u odnosu prema 
Čovjeku. 

Zelja čovjeka za životom ima ne samo biološki 
smisao u prirodi ljudskoj, nego je i poslijedica, da 
čovjek stiče materijalna dobra kako hi ohezhjedio 
svoj život i svoje polomstvo. Dakle, duhovno i fi- 
zičko zdravlje naroda nije važno samo zbog onog 
subjektivnog osjećaja radosti života, nego je veoma 
važan i nacionalno-ekonomski faktor, o budžetu Mi- 
nistarstva socijalne politike i narodnog zdravlja 
moglo bi se govoriti koliko god se hoće, jer se na 
poslijetku može vrlo mnogo pojava državngo života 
dovesti u vezu sa narodnim zdravijem. Ja neću uzeti 
tako široko polje, nego ću se osvrnuti samo na neko 
partije budžeta o kome, evo, raspravljamo. 

Što ima u kom narodu više zdravih ljudi, na- 
ravno tla će oni moći više i da privređuju i time da 
rade na kulturnom, prosvjetnom i ekonomskom pro- 
gresu naroda. Isto tako od što većeg broja zdravih 
ljudi zavisi i odbrana zemlje i miran nesmetan žuvot 
u privredi i kulturi. 

Prema rečenom ja držim, da je Ministarstvo na- 
rodnog zdravlja jedno od najvažnijih ministarstava, 
jer se ono tiče samog čovjeka, tiče se sreće i zado- 
voljstva čovjeka kao individua. Zdravlje je preduuslov 
za sav umni i materijalni razvitak. Zato je svrha Mi- 
nistarstva narodnog zdravlja, da preduzima sve ono. 
Sto unapređuje narodno zdravlje u svakom pogledu. 

Po opštem priznanju svih faktora, zdravstveno 
stanje u našem narodu nije dobro, a naročito na 
području Bosne i Hercegovine. Usled toga suma od 
244,995.851 dinara koja je predvidena u predlogu 
ovog budžeta  jeste  apsolutno  mala. 

Dozvolite da vam ukratko iznesem stanje za- 
raznih bolesti u ove dve pokrajine i potrebe za nji- 
hovo što radikalnije suzbijanje. Endemski sifilis, pje- 
gavi i trbušni tifus, lepra i druge teške zarazne bo- 
lesti jesu ona velika zla, koja bez obzira na materi- 
jalne izdatke, u interesu narodnog zdravlja treba 
što hitnije i energičnije iskorjeniti. Svima nam je po- 
znata raširenost endemskog sifilisa u našoj državi. 
Ova neman hara Bosnu, srce Jugoslavije, u tolikoj 
mjeri da bi svaki prijatelj naroda i države morao 
povesti ozbiljna računa o suzbijanju te nemani u 
narodu poznate pod imenom »frenjak«. 

Radi ilustracije dozvolite mi, da vam iznesem 
jedan eklatantan primjer strahovitosti zaraze endem- 
skog sifilisa. U jednom selu mog izbornog sreza u 
familiji od osam članova, jedino otac sa svojih 75 
godina je zdrav, dvije njegove kćeri su gluhe, žena 
nema nosa, dva sina  i  žena od jednog sina su sa 
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gumenim nosovima, a jedan sin ne može upSte s po- 
sLeljc nego se prosto raspada. Eto, vidite, kako je 
strašna   ova bolest endemski sifilis! 

Snaga države zavisi od jačine njene vojske, a da 
vojska bude jaka treba svaki pojedini vojnik da je 
zdrav, krepale i-hrabar. Bolesnom čovjeku to ^sve ne- 
dostaje. Zato, gospodo, ja apelujem na gospodina 
Ministra kao i na vas da trii odavde počnemo ener- 
gičnu i odlučnu borbu protiv »t'renjaka«, toga našeg 
»neprijatelja države broj I«. Istina, postoje negdje i 
negdje razni instituti za suzbijanje sifilisa, ali, go- 
spodo, to je još sve više nego premalo. Krediti su 
maleni, preparati koji se dobavljaju i/, inostranstva 
jako su skupi. Mislim, da jedna ampula »salvarzana« 
stoji nas oko 24 dinara, ako ne i više. Dakle, liječenje 
sifilisa -ovim i sličnim preparatima iz inostranstva 
zahtjeva jako velike svote, kojih mi nemamo u toli- 
koj mjeri. 

Međutim, zahvaljujući poznatom stručnjaku dr. 
Vuletieu, mi danas imamo naš preparat zvani »Novo- 
fernazan« koji je oko 65% jevtiniji od najjevtinijeg 
inostranog preparata. Ovaj preparat izrađuje škola 
narodnog zdravlja pri higijenskom zavodu u Zagrebu. 

Sto se tiče kvaliteta »Novoferanzana« isti je, 
po mišljenju Dermatovenerološke klinike u Zagrebu 
i raznih ustanova koje ga redovno upotrebljavaju, 
potpuno  ravan  najboljem  inostranom preparatu. 

Kako se Škola narodnog zdravlja pri higijen- 
skom zavodu u Zagrebu izdržava iz vrlo malih kre- 
dita to njen ptsjek za produkciju »Novofernazana« 
nije u stanju da podmiri potrošnju ovoga preparata, 
nego se moraju kupovati Inostrani preparati, uz vi- 
soke cijene. 

Produkcija »Novofernazana« je za sada ograni- 
čena kapacitetom strojeva i prostorija na oko 
70.000 ampula godišnje uz najveću požrtvovanosi 
personala. 

Međutim, potreba Higijenskih zavoda (u Sara- 
jevu, Banja Luci, Splitu, Cetinju itd.) jeste oko 
150.000 ampula. Bolničke ustanove u zemlji troše 
oko 50.000 ampula, a ustanove radničkog osiguranja 
45.000  ampula. 

Dakle, da bi se zadovoljile najnužnije potrebe, 
trebalo bi povećati proizvodnju na 250.000 ampula, 
a da se to omogući potrebno je: 

1) da se bez daljnega odobri Školi narodnog 
zdravlja u Zagrebu kredit od 350.000 dinara za na- 
dogradenje. adaptacije i nabavke potrebite apara- 
ture  i  strojeva. 

2) da se otkaže Medecinskom fakultetu u Za- 
grebu upotreba prostorija tj. 11 kata u zgradi Higi- 
jenskog zavoda. 

Utrošenjem kredita od 350.000 dinara povećao bi 
se kapacitet škole za 200.000 ampula godišnje. 

Razlika u cijeni između preparata »Novofernaza- 
na« i stranih preparata, koji se sada nabavljaju, iznosi 
za 200.000 ampula punih 1,500.000.— dinara, što 
znači da bi se samo u jednoj godini Isplatile sve inve- 
sticije i još povrh toga da bi državna kasa uštedila 
preko  1,150.000.—dinara. 

Obzirom na izloženo apelujem na Vas, gospodine 
Ministre, da povisite kredit na 350.000.— dinara Školi 
narodnog zdravlja u Zagrebu, kako bi se već jedanput 
mogla povesti ozbiljna borba protiv bolesti, kojom je 
u pojedinim srezovima Bosne zaraženo preko 80% 
stanovništva. 

Poznato je koliku važnost ima insulin za liječe- 
nje toliko raširene šećerne bolesti, koji se po skupo 
pare iz inostranstva uvozi. 

Kako i kod nas u državi postoje svi uslovi za 
proizvodnju insulina, to je škola narodnog zdravlja u 
Zagrebu riješenjem Ministarstva socijalno politike i 
narodnog zdravlja od 26 jula 1935 godine dobila odo- 
brenje za osnivanje Otsjeka za proizvodnju insulina. 

Jedan od glavnih preduslova za rentabilnu pro- 
izvodnju insulina jeste osiguranje pot robnih količina 
bez trošarinskog alkohola. Insulin so (lobija ekstrak- 
cijom svježe žljezdo gušterače goveda i drugih živo- 
tinja. Takvo žljezdo mogu se dobiti samo u moderno 
urođenim klaonicama, kakva se nalazi u Zagrebu, koje 
svojini kapacitetom osiguravaju stalno priticanjo po- 
trebnih količina svježeg materijala, ier se za proradu 
insulina mogu.iskoristiti samo sasvim svježe ili odmah 
nakon klanja stoke smrznute žljezdo gušterače. Kako 
škola narodnog zdravlja u Zagrebu ima u programu 
da prorađuje lO.OOO ke;. žljezdo godišnje, čime bi mo- 
gla pokriti čitavu domaću potrebu za insulinom, to će 
za proradu spomenute količino žljozda morati utrošiti 
30.000 litara čistog alkohola. Međutim, kako je po- 
vremenom rektifikacijom (Čišćenje upotrebljenog al- 
kohola homijskini putom) moguće oko 70% alkohola, 
koji je potreban za ekstrakciju, dobiti natrag, to će 
se Škola narodnog zdravlja u Zagrebu moći zado- 
voljiti sa 12.000 litara čistog etilnog alkohola. 

Da bi se sama proizvodnja mogla osigurati i tla 
bude rentabilna, potrebna količina etilnog alkohola 
mora se, kako sam već spomenuo, osigurati bez tro- 
šarine. U interesu narodnog zdravlja to emancipacije 
od inostrano produkcije, apolujom na gospodina Mi- 
nistra: 

1) Da se školi narodnog zdravlja u Zagrebu osi- 
gura pomenuta količina etilnog alkohola bez plaćanja 
trošarino. 

2) Da Ministarstvo socijalne politike odobri i od- 
redi da ona tvornica špirita, koja dobije narudžbu 
etilnog alkohola u svrhu proizvodnje insulina i drugih 
Ijekarskih preparata, ujedno preuzme i posao rektifi- 
kacijc upotrebljenog alkohola, jer sama škola narod- 
nog'zdravlja u Zagrebu ne raspolaže ni prostorijama 
ni materijalnim mogućnostima za podizanje vlastitog 
rektifikatora. 

Sad ću, gospodo narodni poslanici, da se sa neko- 
liko riječi osvrnem na još jednu stranu bolest zvanu 
»lepra«. Ova grozota, i ako je prilično ima u Drin- 
skoj, Vrbaskoj, Zetskoj i Vardarskoj banovini, ipak 
još uvjek nemamo u državi ni jednog zavoda za smje- 
štaj ovih nesretnika, pa se slobodno šetaju po solima 
i gradovima naše države, kužeći svakoga s kime dođu 
u dodir. 

Isina, imamo pri Državnoj bolnici u Sarajevu je- 
dan paviljon u kojem je smješteno 17 gubavaca, ali 
ovaj paviljon nikako ne odgovara svojoj svrsi, ~ jer 
se nalazi li samom gradu Sarajevu u jodnoj baraci bez 
valjane ogrado tako da ovi često bježe. Tako je 28 
decembra 1937 godino na željezničkoj stanici Bradina 
uhvaćen jedan gubavac, koji je pobjegao iz Sarajev- 
ske bolnice. 

Gospodo narodni poslanici, to se nažalost dešava 
u gradu, koji je najveća atrakcija za turiste. — Za- 
mislite da strani svjet dozna, da se po Sarajevu gu- 
bavci šetaju ne bi se ni jedan turista usudio posjetiti 
metropolu Herceg-Bosne, naše drago Sarajevo. 

Ne smije se dopustiti, da naša država i naš narod, 
koji toliko koristi ima od turizma, ostane bez prihoda 
ove unosne privredne grane. Ni jedno turističko mje- 
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StO U našoj državi ne bi smjelo služiti za internaciju 
gubavaca. Za njih je jedino mjesto u osamljenom i 
nenaseljenom kraju, s kojima mi obilujemo. Držim da 
bi najbolje bilo podignuti jedan sanatorijum na ko- 
jem osamljenom otoku na Jadranu u koji bi se mogli 
smjestiti ovi nesretnici, 

Apeltijem na Vas, gospodine Ministre, da u ovu 
svrhu hitno osigurate kredit za izgradnju neophodno 
potrebnog sanatorijuma, kako bi se i ovo teško pita- 
nje skinulo s dnevnoga reda, da nas više ne sramoti. 

Treća teška zarazna bolest zvana pjegavi tifus, 
jest svakidanja pojava kod nas u Bosni i Hercegovini. 

Kako je, gospodo, poznato, ovu opasnu zarazu 
prenosi uš (vaš), a ove se javljaju kod onih ljudi, koji 
uslijed bijede, a često i uslijed nemogućnosti ne vode 
ili ne mogu da vode dovoljno računa o svojoj čistoći. 

Sramota je, da medicinari iz kulturnih evropskih 
država dolaze u Jugoslaviju, da kod nas upoznaju tu 
strašnu bolest. 

Kako naš svijet, kako gradski, tako i seoski u 
80% slučajeva živi bijedno - željan kore hljeba — 
razumljivo je da nije u stanju da kupi sapuna za pra- 
nje rublja, koje se u najviše slučajeva sastoji iz jedne 
košulje, s kojom se nekad služi cijela familija. 

Kod nas u Bosni i Hercegovini nije rijetka takdde 
teška i opasna zarazna bolest »Trbušni tifus« koja u 
najviše slučajeva dolazi uslijed upotrebe nečiste vode 
za piće. Rijetke su kod nas bosansko-hercegovaCke 
seoske općine, koje na svom području imaju jednu 
higijensku uređenu česmu, pa tako naš seoski svijet 
pije otrovnu vodu često iz baruštine gde se i stoka 
napaja. 

Da bi se naš seoski svijet koliko-toliko zaštitio od 
spomenute dvije nemani, koje ih satiru i decimiraju, 
apelujeni na gospodina Ministra, za kojeg znam da 
mu jako leži na srcu i kao čovjeku i kao resornom 
ministru — zdravlje našega siromašnoga naroda na 
području Bosne i Hercegovine, da obilnom dotacijom 
kredita higijenskim zavodima na teritoriji Bosne i 
Hercegovine omogući suzbijanje pjegavog i trbušnog 
tifusa. 

Postoji jedno čudnovato naređenje Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja iz ranijeg doba, 
po kome sreski Ijekari ne smiju izaći u sela u kojima 
se po izvještaju žandarmerije ili općine pojavi koja 
zarazna bolest — bez odobrenja Banske uprave. Na- 
ime, ako se u jednom srezu pojavi: šarlah, difterija i 
pjegavi tifus, sresko načelstvo mora zatražiti ovla- 
štenje od nadležne Banske uprave, da može izaslati 
Ijekara u odnosno selo, radi suzbijanja zaraze. I dok 
ne stigne zatraženo odobrenje, ne smije sreski liječ- 
nik izaći u zaraženo selo, pa makar se cijelo stanovni- 
štvo dbtičnbg sela zarazilo i izumrlo. Pa i kada dođe 
dozvola od Banske uprave za zatraženo eksmitiranje 
sreskojj liječnika, ta stiže -- usljed naše loše admini- 
stracije u najboljem slučaju za nekoliko dana. Ima 
slučajeva, da Banska uprava ponovi izvještaj preko 
Sreskog načelstva od žandarmeriske stanice sa opi- 
som simptoma o kojoj se bolesti radi, pa tek onda 
izdaje naređenje za izlazak Ijekara na lice mjesta a 
dotle, naravna stvar, da se zaraza raširi, pa nije čudo 
da je mortalitet kod nas na selu tako veliki, a naročito 
medu djecom. Apelujem na g. Ministra da ukine ovo, 
po narodno zdravlje, štetno naređenje, te da naredi 
da sreski Ijekar izađe odmah po prijavi zarazne bo- 
lesti u selo, kao što je to kod nas i ranije bio slučaj. 

Nadalje, molim g; Ministra da naredi, da sreski 
Ijekar  svakom   prigodom,   kao   cijepljenjem   ospica, 

uredovnim danom u Ambulanti moraju podučavati i 
upozoravati seoski svijet o opasnosti zaraze i o čuva- 
nju od nje. 

Dalje, molim g. Ministra, da za cijepljenje od 
difterije od koje umire veliki broj djece pruži dovo- 
ljan kredit. 

Gospodo, pitanje umobolnih takode nije rješeno. 
U banovinama Drinskoj, Zetskoj i Vrbaskoj nema nj 
jednog zavoda, osim onog u Sarajevu i to primitiv- 
nog za smešlaj umobolnih, koji nije u stanju da 
primi sve umobolne ni iz same Drinske banovine. 
Nezgodno je što se za svakog umobolnog mora tra- 
žiti odobrenje Ministarstva socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja za smeštaj u koji zavod za umobolne, 
jer se na taj način otežava blagovremeno liječenje ;i 
i novčani se izdaci povećavaju. Potrebno je da se 
još u ovom budžetu predvidi potreban kredit za po- 
dizanje zavoda za umobolne u Sarajevu ili u okolici. 

Tuberkoloza je najteža socijalna bolest naSega 
naroda, o njoj je lako lijepo dovorio g. Ministar. Od 
nje kod nas umire na hiljade ljudi. Da bi se taj morta- 
litet smanjio potrebno je da se podižu sanatorijumi 
za tuberkulozne, naročito za djecu sa otvorenom tu- 
berkulozom. Za to su potrebni sanatorijumi, kojih 
mi imamo vrlo malo. ^to se može očekivati od fami- 
lije, koja ima samo jednu sobu za stanovanje. 1 vi 
ovoj ,pored ostale čeljadi, boravi i tubekolozni član. 
Logično je, da će se svi zaraziti, pa i na susjede, koji 
ih posjećuju, prenijeti bacile tuberkuloze. 

Apelujem na Gospodina Ministra da povede ra- 
čuna o izgradnji sanatorijuma za tuberkolozne na 
zdravom mjestu u blizini Sarajeva. 

Gospodo, u partiji 1044 z. pozicija 22 za potrebe 
državne bolnice u Sarajevu predvidena je suma od 
(i,975.346 dinara na mjesto 11,535.346, kako je to 
uprav aove bolnice, poznavajući njezine najnužnije 
potrebe, a obazirući se na ograničenje kredita — 
predložila. Dakle predvideno je za 4,560.346 dinara 
manje nego što stvarna potreba iziskuje. Gospodo, 
državna bolnica u Sarajevu, nekada po svom uređenju 
bila je najbolja bolnica na Balkanu, a danas je spala, 
bez. dovoljno sredstava, na običnu palanačku bol- 
nicu. Radi pomanjkanja kreveta mogu se u bolnicu 
primati samo najteži bolesnici. 

Bolničke zgrade, obrade, vodovod i kanalnzacija, 
uslijed  smanjivanja  kredita,  totalno  su  zanemarene. 

Isto tako osjeća se silan manjak bblniCkog rublja 
i posteljine, a da i ne gbvorim q kancelarijskim po- 
trebama i potrebi gorivog materijala. 

Najgore je stalo sa ishranom bolesnika, jer kre- 
dit predviden u ovu svrhu tako je malen, da je uprava 
bolnice bila prisiljena, da izda naređenje pojedinim 
odeljenjima, da izbjegavaju svako propisivanje speci- 
jalnili jela, pa i u težim i najtežim slučajevima, što 
je razumljivo izazivalo — kako medu bolesnicima, 
tako i medu građanstvom, — ogorčenje i proteste. 

Predloženi kredit od strane uprave drž. bolnice 
u iznosu od 4,465.846.— din. ni u kom slučaju ne bi 
se smeo smanjiti jer prema predlogu budžeta za is- 
hranu bolesnika predviden kredit u iznosu od 
2,635.000.— neće i ne može biti dovoljan ni za pola 
godine. 

Udaljenost centralne kuhinje od bolničkih zgrada 
silno otežava prenos hrane, naročito ljeti, kad je 
hrana izložena prašini. Da bi se izbjeglo prenašanje 
hrane na običnim drvenim kolima, tražila je uprava 
bolnice sumu od 80.000.— dinara za nabavku motor- 
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iiih kola. Međutim, u predlogu budžeta, predvidena 
Je samo suma od 30.000.—, s kojom se ne mogu na- 
baviti   motorna kola. 

Uprava bolnice bila je prisiljena, da predloži i 
povećanje kredita za apotekarski materijal zbog 
to^a, što su cijene lijekovima i ostalim sanitetskim 
potrebama znatno poskočile, a i radi toga, što je 
bolnička apoteka iscrpila zalihe, koje je imala od 
teparacionih liferacija i od bivšeg sanitetskog sla- 
gališta  u Zemunu. 

Kad se sve ovo zna, nastaje pitanje, zar su se 
toliko smanjile potrebe ove institucije, koja ima 
jedinu svrhu, da zaštiti narodno zdravlje i da cijeli 
svoj rad posveti suzbijanju onih teških i zaraznih 
bolesti, kojima je nažalost Bosna i Hercegovina 
obilata. 

Iznijevši ovdje podatke o nemogućim prilikama 
koje vladaju u državnoj bolnici u Sarajevu, napo- 
minjem, da državne bolnice po ostalim provincijskim 
mjestima n. pr. u Goraždu. Foči itd. rade pod isto 
takvim, ako ne i pod težim okolnostima. Stoga je u 
interesu narodnog zdravlja, da funkcija ustanova, sa 
ovako uzvišenim ciljem ne smije biti ograničena ne- 
dovoljnim materijalnim sretstvima, već im se moraju 
staviti na raspolaganje što izdašnija sretstva za 
iijibov  rad. 

Ja sam uvjeren i osvjedočen, da će Gospodin Mi- 
nistar socijane politike i "narodnog zdravlja posve- 
titi naročitu pažnju da ovu bolnicu povrati na onaj 
nivo   na kome je bila. 

Druge, po narodno zdravlje vrlo važne ustanove, 
su higijenski zavodi. Kao prvi uslov da higijenski 
zavodi mogu provoditi i uspješan rad, jeste da imaju 
dovoljne i prikladne prostorije, u koje će moći smje- 
stiti sva svoja odjeljenja i laboratorije, pošto je tu 
najčešće radi oko ispitivanja zaraznih bolesti, zašto 
su neophodno potrebne odgovarajuće prostorije, 
kako se ni osoblje ne bi izlagalo opasnosti da se za- 
razi. Tako je, na primer, Državni higijenski zavod u 
Sarajevu jedno poglavlje za sebe. U jednoj prosto- 
riji 5 X 3,5 mi. vrsi se: sterilizacija zaraženog mate- 
rijala, destilacija vode, pranje i sterilizovanje posuda, 
pripremanje bakterioloških podloga i sekcija po- 
kusnib  životinja. 

Prctscdnik Stcvan Ćirić: Gospodine govornice, 
vaše je vreme isteklo i molim Vas da zaokružite vaša 
izlaganja i da završite govor. 

Ismet-beg Gavran Kapelanović (nastavlja): Ja 
sam disciplinovan član i završiću govor čim isteče 
moje vrijeme. 

Gospodo, mislim da je suvišno izlagati šta znači 
rad u takvim prostorijama, a pod navedenim uslo- 
\ ima. 

Državni Higijenski zavod u Sarajevu smješten je 
danas u zgradi, koja oupće ne odgovara, niti je od- 
govarala od početka njegovim potrebama, a naro- 
čito kada se uzme u obzir, da se rad Higijenskog 
zavoda stalno povećava, a tim i njegove potrebe 
rastu. 

Istina, još u Zakonu od 16 marta 1931 godine o 
građenju i proširenju državnih zgrada za zdravstvene 
ustanove predvideno je između ostaloga: u § 1 lač. 6 
za građenje i uređenje Higijenskog zavoda u Sara- 
jevu 3,000.000.— dinara, a u § 3 da se izvođenju ra- 
dova iz § 1 ima pristupiti najkasnije u toku budžetske 
1931 :V2   godine. 

Navedeni Zakon, međutim, nije dozvolio, da se 
iz   odobrene sume  od  3,000.000  dinara  smije  naba- 

viti i potrebno gradilište, nego je isto trebalo naba- 
viti iz drugih sretstava — ili da ga pokloni općina 
ili da se uzme koje slobodno državno zemljište. 

Pitanje zemljišta nije se moglo da riješi u odre- 
đenom roku, iako se je Higijenski zavod obratio na 
općinu i l'inansijsku direkciju i predložio zemljišta 
koja dolaze u obzir. Kako se iz pomenutog razloga 
nije moglo početi sa gradnjom, to je kredit poslije 
isteklog roka utrnuo, tako, da se najaktuelnije pi- 
tanje državnog Higijenskog zavoda u Sarajevu, pi- 
tanje zgrade, nije do danas skinulo s dnevnoga 
reda. 

Državni higijenski zavod, kako bi se ovo goruće 
pitanje jedanput likvidiralo, svojim aktom br. 
16613/36 od 6-1-1937 godine, upućenim Ministarstvu 
socijalne politike i narodnog zdravlja, predložio je, 
da na osnovu § 98 Finansijskog zakona za 1936/37 
god. donese uredbu sa zakonskom snagom, kojom 
će se analogno Zakonu o građenju i proširenju 
zdravstvenih ustanova iz 1931 g. omogućiti gradnja 
zgrade Državnog higijenskog zavoda u Sarajevu. 

Kako, prema izloženom slanju Državnog higijen- 
skog zavoda u Sarajevu, pitanje zgrade je pitanje 
kome, u interesu narodnog zdravlja, nema mjesta 
daljnjeg odlaganja, to apeliram na g. Ministra, ima- 
jući puno povjerenje u njegov rad, da omogući podi- 
zanje zgrade Državnog higijenskog zavoda u Sa- 
rajevu. 

Dozvolite mi, da se bar sada ukratko pozabavim 
invalidima. Poznato je, da je to stalež o čijem bi se 
socijalnom stanju moralo voditi više računa. 

Ratovima za oslobođenje, onesposobljeni /.a sva- 
ki rad, ostala im je kao jedina opskrba dodijeljena 
invalidnina, koja bi trebala, u interesu socijalne prav- 
de, da se redovno isplaćuje i invalidima omogući odr- 
žavanje golog života. Međutim, invalidnina ne samo 
da- se redovno ne isplaćuje nego šla vise neki ju ni- 
kako ne dobivaju. 

Invalidskim zakonom od 21-Х1-1925 određeno je 
da teški invalidi mogu otkupiti svoju invalidninu; do- 
bivenom invalidninom (otkupninom) stvoriti sebi sa- 
mostalno zanimanje, te na taj način obezbijediti sebe 
i svoje porodice. 

invalidi su se poslužili tim zakonskim pravom, ali 
u većini slučajeva nisu uspjeli. To nije bila njihova 
krivica, nego su djelovale razne okolnosti, a osim toga 
oni nisu mogli uspjeti u svim poslovima, u utakmici 
sa zdravim licima. 

Prilikom otkupa invalidnine, invalidi su imali u 
Vidu član 84. Invalidskog zakona iz 1925 godine, po 
kojem u slučaju neuspjeha u poslu, bez vlastite kri- 
vice, invalidnina se automatski vraća. 

Novim Invalidskim zakonom, od 4-V11-1929, te- 
škim invalidima učinjena je velika nepravda, jer su im 
oduzeta sva prava osim prava na liječenje, koje pri- 
pada i svima drugim siromašnim građanima. Oni koji 
su invalidninu otkupili po sadanjem zakonu o invali- 
dima u mnogo su povoljnijem položaju nego oni koji 
su to učinili po Zakonu iz 1925 godine. 

Sloga apelujem na g. Ministra, da ispravi neprav- 
de nanesene invalidima od strane bivših režima na laj 
način, što će se na slučajeve teških invalida, koji su 
uzeli otkup po Invalidskom zakonu od 1925 godine, 
primjeniti čl. 8-1 istog zakona, koji je Zakonom iz 1929 
godine stavljen van snage. 

Dalje, apelujem na g. Ministra, da se Invalidski 
sud za srezove: Foču, Čajniče i t. d., prenese iz Pod- 
gorice ponovo u Sarajevo, jer sve okolnosti govore u 
prilog tomu zahtjevu. 
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Sarajevo, po svom centralnom .treoRrafskom po- 
ložaju i kao važan komunikacioni čvor, omogućava 
većini stanovništva spomenutih krajeva brži, kraći i 
jeftiniji put nego u Pod^oricu. 

Na koncu govora, gospodo, dozvolite mi da se 
s nekoliko riječi, osvrnem, iako ovde nema sj. profe- 
sora Košića, na njegov govor, koji je održao prigo- 
iloin načelne debate, u kojem apostrofira nas Musli- 
mane u Bosni i Hercegovini i u kome je između osta- 
loga rekao ovo: 

»G. Pretsjednik vlade, kao Ministar spoljnih po- 
slova imao je da se postara o što boljem dočeku 
i lepšem provodu Pretscdnika vlade Turske g. Inenia. 

Da ga se §to lepše dočeka, gdje se može najpri- 
jatnije osećati nego u šelier Sarajevu i on ga je od- 
veo u Sarajevo. Ljudi, koji su gledali taj doček, 
kažu, da je on bio tako dočekan, da je to bila fre- 
nežija, oduševljenje onih masa, kao što se kod nas 
Srba probudilo ono osećanic za vreme ataka na naše 
verske svetinje, tako se i kod njih (u stenotrrafskim 
bilješkama isnuštano »Muslimana«1) nrobudilo ono 
staro Unsko. Starci su iznošeni i teški bolesnici da ga 
vide i da ga dočekuju.« 

Gosnodo narodni poslanici, sudeći no riječima 
»kod niih se probudilo ono staro tursko«, dolazi se 
do zaključka, da nrofesoru g. Košiću nije posnata 
povijest Bosne i Hercegovine i porijeklo bosansko- 
hercegovačkih Muslimana, da mu nije poznato da 
se stari fizički tip Jimoslovena nkrde niie tako čist 
održao, kao kod Muslimana u Bosni i Hercegovini. 
Da su baš oni i niko drusri kroz stoljeća sačuvali Bo- 
sni i Hercesrovini karakter jueoslovenstva. Da mu 
niie poznato, da ic pored tuđih osvajača naš jezik 
ostao u Bosni i Hercegovini potpuno očuvan i či- 
stiji neiro i u iednom kraju naše države. I ne samo 
da su Muslimani Bosne i Hercegovine održali i sa- 
čuvali naš jezik na domaćem tlu, već su ga prenijeli 
i preko crranica tih zemalia. Poznata je činjenica, go- 
snodo, da se je jedno doba smatrao naš jezik kao 
drugi jezik, kotim se ie govorilo na carigradskom 
dvoru.   (Pljeskanje  na  desnici). 

Isto je tako historički utvrđeno, da su Muslimani 
U Bosni i Hercegovini braneći se tndem uticaju, — 
pa bio taj i turski, — uvijek davali jak otpor, koji 
se je godine 1831 izrodio u otvorenu borbu protiv 
Sultana. 

Ustanak Husein-kapetana Gradaščevića jasan je 
dokaz stava, koji su zauzimali bosansko-hercegova- 
čki Muslimani protiv turske uprave, te iako je tur- 
ska vojska ugušila ovaj Ustanak u Bosni nije bilo 
mira sve do dolaska Omer Paše Latasa, 1850—1852, 
koji je na besprimjerno krvav način ugušio ustanak". 
Otpor protiv dolaska Omer Paše Latasa bio ic ka- 
kvog historija ne pamti. Napokon, junački, nadčovje- 
čanski, — skoro goloruki — otpor protiv ulaska 
Austro-Ugarske okupatorske vojske. 

Važna je činjenica, gospodo, da se o turskoj 
vlasti u Bosni i Hercegovini do dolaska Omer Paše 
može samo u neznatnoj mjeri govoriti. 

Kao Sto se je relativno čisti biološki tip održao 
kod nas bosansko hercegovačkih Muslimana, tako se 
je održala i neslomljiva unutarnja duhovna snaga, 
pa iako nije dala umjetnih tvorevina univerzalnog 
značaja, dala je, pored ostalog, samonikle narodne 
pjesme vanredne ljepote. To je jedan vrlo lijep akti- 
vinu, koji su privrijedili u historiji bosansko-herce- 
govački Muslimani i kao baštinu donijeli sadašnjosti. 

Na napadaje neke druge gospode iz opozicijo 
ne nalazim za potrebno da odgovorim. 

A sada, gospodo, da završim. Iznijevši ovde nek« 
sugestije učinio sam to sa dobrom namjerom i u pot. 
punom uvjerenju, da se ono, što se je godinama za. 
mjerivalo ne da, pored najbolje volje i nastojanja 
Kraljevske vlade — preko noći u cijelosti ispraviti. 

Dosadašnji uspjesi Kraljevske vlade pod mudrom 
upravom g. dr. Milana Stojadinovića u privrednom 
socijalnom i kulturnom i drugom pogledu daju nam 
punu garanciju za daljni pozitivan i konstruktivan 
rad na dobro Kralja, države i naroda. 

Imajući puno povjerenje u Kraljevsku vladu i 
našetr agilnog Ministra socijalne politike i narodnoj* 
zdravlja g. Dragišu Cvetkovića izjavljujem da ću ^кГ- 
sati za ovaj budžet. (Burno odobravanje i pljeskanje 
u centrumu i na desnici). 

Prcisednik Stevan Ćirić: Ima reč Ministar socj. 
jalne politike i narodnog zdravlja g. Dragiša Cvet- 
ko vić. 

Мпиистлр социјалне политикс u ппрпдпог 
здравља Драгиша ЦветковпИ: Ja бих хтсо дп Ис, 
прааим једну ствар да се у току дискусије не би на 
њу npaliajru. a то je оно што je иавео народни по, 
сланик г. Гавранбег Капетанопић: ла je сарајевској 
болниии Министар.ство социјалне гтолитике забранн! 
ло да без одобрења БаИске vnpaae не могу прегле. 
лати заразне болесшгке. Ово наређење постојн 
али га није иадало Министарство ооцкјаЛне по.чц, 
тике и пародпог здравља него су га издале Банске 
\'правс, a ми смо га upe П месеци VKHI^H. Израђец 
ie сада једаи правилник који he бити достављец 
BancicHM лтравама са vnvrcTBUMa како he се у томе 
случају поступати.  (Одобравање). 

Prelseđnik Stevan Ćirić: Reč ima u ime Jugoslo. 
venske nacionalinc stranke narodni poslanik g. dr 
Živojin Popović. 

Др, Живојии Поповик: Господо иародии n(v 
сланнци, сва пнтан.а из ресора Мпиистарства соцц. 
јалне политикс и пародног здравља дубоко задцру 
v најболиија места иашег друштвеног, нацмопал. 
иог и државпог живота. Треба се достојпо одужц, 
ти инвалидима, тнм заточницима наше националн« 
слободе u уједињења; треба збринути незапослено 
радпике на једној странн, a запослене раднике na 
другој страии осигуратн у здравствепом и социјал. 
ном поглсду; треба створити могукпост доброг ле. 
чења болсснииима из свпх друпггвеиих слојева- 
треба збринути незбринуте старце и старице, као 
и не^злечипе болеснике; треба се побриштп за 
правилну и ловолиту исх^оану парода v свкма no. 
крајппама name држапс. Треба, што je пајпажнлјо, 
чувати иародпо здрапл.е и осигурати побол.шап.о 
и уздизање одгоја наше pače. 

Ако загледамо добро v cvirmniv свих ових 
проблема ми пидимо да оии пенетрирају, рекао 
бих, до дна народне душе. Изгледа ми чак ла и na. 
триотизам, као главии фактор самоолржања сни\ 
нација, na првом MCCTV зависи од пелисхолпог ц 
иравилног pciiieii>a ових проблсма. .Ta иисам ппи- 
сталица one латинске изреке »Ubi bene ibi patria«, 
алн на жалост она посгоји и има иного приврже« 
ппка. 

Оно utro TiaM пала у очи кад бацимо један ои- 
niTu поглед како се cna ова тако важпа питаи.а po- 
шавају v нашој држави, ми одмах втгдимо да све 
идс у раскорак, да иема довол.по хармопије и лл 
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ce сва ова питања решавају на лохват. Ако бацимо 
сада поглед како ce води наша здравствена поли- 
тика, народна и државна, онда одмах видимо да и 
она таије диригована са јсдног места. Чак и у Мн- 
нистарству социјалне политике п Бародног злрав- 
ља постоји. додуше у послслп.им гпдниама у ма- 
шој мсрн, подсл.сност. Tv имамо подељеност на 
т. зп. npcBcnniBnv и KvpaTHBHV мсдицину, која ie, 
као што рекох, раиијих гпдиил итла до темерс 
да je H3MeiiV једне и друге постојап један јаз TIVII 
мржн>с. A. госполо, мслициил no може да ce дели. 
Оиа. као наука, чини целину. To баш показује и хи- 
гтгјеноки олсл,ак v буџету Министапства социјалне 
гто.литикс и иаролнпг здоавлуа. У тај одел.ак м 
uncuenTHB'HV медииину VHCTO ^CV многе установс 
које импК' карактер чисте куоативне мелипине. 

To гамим тим локаз\че ла ie медшгана неде- 
Пгипа. Ha поуго\ сто&ни. господо. код иас ce води 
злпавгтвена полипжа и v MramrcancTTtv војск^. 
цгго le гагпим погмллгво и што мопа ла 6vue. аш 
иооам na оечем na нема довољно хапмони1*е и кола- 
боџашгје са гоаћаисмит« санитетом. Имамо санитет- 
CKV слл^жбу V Mufiiinann-BV rrnocBCTf — Мешптин- 
гки (ћакултети школски лекапи чтд Ми, затим. има- 
Nin ганитст v Министапству cnn6nal'iaia. na и TV пп- 
CToiiH =«иа«1ична оанитетска власт a на лпуго! гтпани 
гтогтоги и хумаииташи гћонл дожавног саобоаћа!- 
НОГ осоол.п. Мч имамо и гличтот ^г Миттстапству 
nivMa и г)улникд тп rv боатимске благаше, Затим, 
итиамо по.чнлти Упол за оситупање оалника. кож ie, 
изглегса. добип толику avroHOMKiv. да чтши ппжа- 
RV v лпжави. Имамо Ппвоии кпсг a тлшо на дпу- 
poi (-r-ii-iuH MacV 'mvirirann Knin vol,o. naavverp, г.р- 
стпл чоппонамерно, ла ce старају o нашем народ- 
ком зчпавл>у. 

ETO, пилите, госполо. услед ове паопарчанбсти 
м-и видимо да неш довољно xapMOimie. псмп зо- 
нпл.тго глгллгппглг V pvKOBohen.v name здпавство- 
ие (упгжбе. Ta тсх&рманта свсти нам ce не само 
сала. него ће иам ce оча ioni вкше светити v слу- 
najv ппта, a F.nr Mane ie већ TI cvBiniie активлн и 
врлп лако може ла избије врата n name куће. 

F.TO из гвих тих пазлога. тсполо наоолни no- 
слаииии! ia бих био слоболлп да поедложим, да ce 
т-от ime mro nne спповеле оеоргаиизашгја санитет- 
ггч-ог савета и ла ce пплпгие na степси опттег стал- 
НОГ тпжлвпог сачитетског савета. Knin би v сушти- 
т ono плпг главни генеоалштаб за хлпхгошпшо nv- 
KonoluMF.e iroioKvnne nnme иапопнс и дожавне 
ддоапвс-гвене политпке. У таквом ienno-м впхоппом 
телу нашег оптптег сашгтета мооали би лл 6VJV 
•i.r\'ri,-i,oini пл1ог>-1,им стпучпчм сплглмл — па.чуме 

ce не само Hani гпп1,лпгкп санитет nem и nninn. 
гтоосвепни, слпбплћаЈпп и гуатпгичкч vomirre n наш 
Црвеии кпст. Само ако створимо ie;inv такву цен- 
тралну установу, која би била глввни диритент 
каше целокуттае нациоиалне н лпжлвпе здравстве- 
TIP службе. мп iic\in Molili ne само убрзо да доведе- 
мг) v склад cne распарчаносгги ш овом пол.у него 
и да ггосттпемо завпдне рсзултате TI TO уз велттку 
уштелу финанокосих средстава. 

Послс овс учињене сугестије, ла видимо како 
re воли здравхггвена политика у самом реоооу 
Мииистарсгва социјалне политике и народ^ог 
''.лрппл.л. 

Госпопо пародпп посллпипп, игго ce ттше оол- 
чнчког питања сам г. Мтшпстпр признаје v свом 
екопозеу, да су name бблнице у веома тешком по- 
ложа{у.  Он додуше кр-иви за то закон од 1930 го- 

дине и то je донекле тачно. Taj закоп нијс био до- 
бар, од п.сга ce много страдало. Ha другој страни 
вилимп како je г. Министар сву палу за поправку 
наше здравствене и болничке службе упсрпо у 
предлог повог зпкопа o болштлма. Ллн. ja ce пи- 
там, господо, ттлта je сметало г. Мичистру да за ове 
две TI no године и no овом закону. какав je да je, 
поправи болпнчко стлп,е? On ne слмо ла nuje по- 
правио болпичко стап.е, пего, господо, ja морам ла 
констатујем објективно али сл жалошћу, да су na- 
me болиице досга запуштенс и лошлс у један не- 
згодан положај баш за ове двс голтше камо г. Ми- 
нистар Пветконић заузима овај ресор. У сппма 
оолиицама. господо. имате one појаве: Недовол.по 
су збринутс лековима. недрвољно су збрппуте са 
■санитетским материјалом и, што ie исто толико ва- 
жпо, пемају довољно постељног рубл.а. A из поли- 
тичкпх рлзлога, господо, болпичко особл.е ce то- 
ллк-о распустило, ла тамо већ хтлед тога влада 
\:шс. Довпл.по ic ла ce болничари упипгу у Јерезу 
na им ie онда дозвол.ено све да раде и онда им ie 
аозвољено чак и то, ла те -- тако ce може рећи 
— спете устаиове, запусте. 

Госполо, niTO ce тиче толпких пала које ттолл- 
жс г. Миппстар у тај п.егов повп закоп o болни- 
цама, ja могу одмах да вам речем, да сам имао 
штлике да прочптам тај закоч и да je то уопште 
бледа контура само једпог нацрта закона. 

Јер, господо, ja вас питлм. какав je то закоп, 
Koin треба да регулише једну тако важну грану 
патпег друштвеног живота, л Koin ттрелви1)а преко 
20 правилиика и упедаба, који тек треба да регу-' 
лишу rv службу? Позпато ie no јуристичкој нау- 
ци, ла закоп сам треба да je регулатор iejuie rnane 
доуштвенот живола, a кад on ггоедвиђа друге регу- 
латч>ре. Koin треба тек да регулишу ту службу, 
онда СН ео ioso nnie пегуллтор, on imie ЗЗКШ. 
(Мттстар соиијалне политике и народног здра- 
вља Драгиша Цветковић: Још mije готов закон!). 

.Ta hy ла призтшм, врло ic счмттаттпто, ШТО je 
г. Mimncran овде изјавио, ла ie вољан да саслуша 
најстручније тело, a то ie Савсз лскарских комора, 
да пзрлдп једап такпв пажап преллог закопа o 
болницама. na да тек. послетота. каддоведе v хар- 
мопију овај преллог и тај преллог, Koin ће да по- 
днесу на^колтпетвнтнији стручп>ацп, да гтротступи 
пзрл1ишап.у јслпог тако важнот злкопл. 

Hama молппчка служба трпп врло мпого. Mn 
имал'о дапас око 2.р).000 болтпттсих пастел.а, a то ie 
за 15 иилжуна стаиовника плше земље тг сувише 
млло. AKO узмгте уобичајено пачсло, дл na 10П0 
стаповптсл тпебл ла имамо 5 постол.а .опла треба 
na имамо 7.Г>.00П болеоничких постсл.а. Смап.итс то 
inm за једну гоећину, оида зиачи. ла у шјкраћем 
времеиу треба да добијемо блрсм iom голики бро-ј 
болесничких постеља, колико панас имамо. 

Господо, лозволптс да овом ппилпком, кал je 
питање o пројекту овог новог болничког закона 
покрепуто, учиним пзвеспе сугсстије г. Министру 
са молбом, да их саслуша и ла пх акцептира. 

Прва ствар, тто je и пајважппје, господо, 
треба ce побрипути o правилној управч болппце. 
Ono nrro стручп.лкс, тто лекаре ужлспо мпого 
тсочи у њпховој лелатпости no болптшлма, то ie да 
ie нлша наметнута и админпстраттшпа служба и 
служба рачуноводства. Зато бих предложио и мп- 
лим г Мпппстра да усвоји. ла ce устапове адми- 
Јшстратнвпп уппавшти, који Ке руководити цело- 
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купном болничком администрацијом и који he 
оиги одгоиорни у том рвчунском погледу, у колико 
се 'Одноои на болннцс. 

•Ha другој страни, господо, ja морам да при- 
знаи, да je закои од 1930 године страшно запетљао 
Гишничку адмииистрацију. Она je уопште код iiac 
aaneivbana, али како je она сада запетљана у бол- 
пицама, баш поводом овог Закона од 1930 годние, 
то ваљда ннгде не постоји. Ми смо раније имали 
у болницама свега један главнн болнички прото- 
кол, a сад je овим закомом устамовл.еио иеких де- 
иет кн>нга и направлзен je такав хаос, да се у тих 
девет књига не можете инкако cnahu и наћИ управо 
оно што вам трсба. 

Тим законом je шредвиђено, да болпице напла- 
liyjy болничке грошкове, поводом чега су морале 
да се заведу и све књиге споредних благајница, 
онда во1)ење стручнс администрације поред опште 
адмииистрације, коју воде сва надлештва, воде и 
болнице, и кад све то саберете и сумпрате, видите 
да наше болиице морају да воде четвородупло већу 
и запетл^анију администрацнју ,него што je уопште 
и иначе запетл.а]на адмииистрација у осталим иа- 
тим надлеттвима. 

Ha другој  (.■трани треба  поиести много рачуиа 
0 напредовању болпичких лекара. Од болничких 
лскара траж^ се врло много. Тако се тражи да 
сврше јсдан факултет, који je 50% дужи од свих 
друрцх факултета. У колико icavi обавеиЈтеи, у мо- 
вој урсдби, коју предлажс Медицннски факултет! 
те студије he j om више бити отсжане. Ha другој 
страии, no закону p бплипцама, тражи се још, да 
један лекар, који хоће да буде специјалиста у из- 
весној ррани треба да проведе за Belie гране — као 
игго je интерпа хирургија и др. — четири године, 
rra да стекпе  назив    специјалисте,    a r. Мннистар 
1 i,iu'i Komili завео je, како сте могли да читате по- 
следших дана у иовинама, још и неке испите. Такр 
да секундарни лекар, када xohe да постане аси- 
стент, мора да полаже нарочнти испит, a исто тако 
асистеит, када xohe да постане примаријус, мора 
да полаже пспит, a с друге страпе, када такав лекар 
испуии све те услове и добије иајвеКу титулу, a то 
je теф одел^ња, ис може дал>е да налредује од 
IV прупе I степена, a ње-гов друг који je завршио, 
рецимо праиа може да папродује до III групе I 
стспена и дал.е. Господо. ja не могу да разумем да 
један човек, стручп>ак, треба да испуни све и ова- 
кве услове, да провсде у са.мим студијама 11 годи- 
иа, a таквн се услови ие предвнђају ни за ирофе- 
ćope унивврзитепа, и да му после свих ових услова 
ne дају, да бар иапредује, како 11>егови другови 
пашредују, коју су завртили обичан факултет. Jep, 
господо, њега свакако боли када види да његоии 
другоии иапрсдују до III групе и дал.е, да су ПО 
раигу сгарији од ii>era, a он да je заостао. Треба 
дагги тим људаша побуде и воље за рад, jep тога 
кема ако човек нема отворено полјС за студијс све 
већег paiHra n положаја. 

Носгоји jom једна амомалпја. ПоФпуно je 
омравдано mro се сви залажем« за сталност судпјл, 
jep они iHMa да решавају ггитап.е name части, пита- 
ii>a нашег морала, достојанства итд., али ne разу- 
мем, господо народни посланицн, да се иико пије 
побринуо, a то митаи.е нарочито у овом Дому 
није покренуто ■- да људи, којима ставл.ате своје 
здрав.ч.е у руке, којима стапл.ате животе ваших 
најмилијих у руке, ne могу да добију сталност, 
nero су шиканирани од свакога коме то ц&лме va 
памет. 

Ja бих молио г. Мииистра да се и то предв1П11 
у новом закону, да после извесног броја годива 
стекну и ови л.удн сталност и када им стављамо 
своје здравлзе у руке, треба да су бар у том аогле- 
ду спокојни да би моглн вршити свој nocao саспмм 
[цтбрешо и савеспо. (Мттстпр социјалне политц. 
ке п иародиог здрапља Драгпта Цветковић: Tn 
предви^а нови закон после 10 година!) 

To je .господо, чак у интересу ne само лекара 
пего и државе n у социјалном нптересу, jep, ц, 
ирају крајева лекар треба да се бави и студијама 
ирилика у оном крају где ради, a свуда прилнке 
нису исте, na већ и из тих побуда потребно je да с^ 
сталност лекара омогуКи. 

Господо, оно што je Tai<ot)e потребно да со 
предвиди, a што до данас није урађено, јесте шкб. 
лшањс натег болничког особл.а. Будите уверенц 
господо иароднп послапици, да je душа болницо 
то ииже стручно болничко особље, Лскари су-ма- 
ње вишс гооподари n гостн, они су позвани да као 
стручњаци до1)у и nponal)y болести, поставе дија- 
гнозу и издају потребна наређеша, али ако иема 
савесног стручног особлЈа и добрс спреме, скнда ue 
може бити ни гонора да ћемо пматм добро уређе. 
ие болпице. Свуда где сте видели добро уређеЦђ 
болпице на западу, илн добро уређене саиаторш-. 
ме, великнм делом je TO заслуга милосрдних се- 
стара и нижег стручиог особља. 

Ja могу да поздравим оонивање санитетског 
фонда и крајње je време било, да се o томе побрц. 
пе ресбрни министар и да га осиује, — разуме се, Q 
томе треба размислити иа каквој бази, — али ми- 
слим да неће бити довољно да се нз тога фонда 
поднжу само болинце, nero уједно да се тај фонЛ 
употреби и за подиза11-.е санаториума за грудобол- 
не. (Мииистар соцпјалис политике u народиог 
здравља Драгпша Цветковић: Предви1)епо je за свс 
здравствене установс!) 

Потребна je и лична иницијатоша na овоЈа 
пол.у. Она може да буде у pamtim формама, прво 
у падизануу приватиих болиица, a нма.мо и таквдх 
задружннх установа као што су: Уред, Болеоничкн 
фопд, Братимска благајпа итд. 

Уред даје велике зајмове \и држави n поједц- 
ним општинама; Уред се бацио на урбаппстпчкп 
подпзаи.е и улептавап.е Београда, Загреба, Ниша 
и т. д. a неће да подиже болпице, које су толикб 
потребне како теговим осигураницима, тако ц 
нама. (Плзескање на левици). 

Ha другој страни апелујем ina вас, гооподо iia- 
родни посланици, да ову ствар популаризирате 
код ваших пријател.а: Треба осшшати фонд прц 
гоме Санитетскол! (|)онду, да могу да постоје разна 
завештања, нарочито мап>а завештања o издржа- 
вању, na пример, једпе n.'in две болесничке посте в 
у Koioj болници. Има богагпх л.удп, који he можда 
желетп да издржавају и неколпко постсл.а, целу 
једну болесничку собу, jep нема, господо, богр 
угоднијег дела, нити всћег дела за своју душу, др 
оставитп nemro од своје имовипе за издржаван>ђ 
једне ;или више болссннчких постеља у извесној 
болници. 

Ja liy бити слободап, да апелујем и na прет« 
ставнике name Седме силе. Додуше, Bor зпа да ди 
je ona седма, код нас можда je и трппаеста — 
a, m она може да одигра једну од првокласних 
улога у то.ме праецу, да ту ствар пошуларизира n.i 
и тако lie послужити поболпиању name здр.ш- 
ствепе   полптпке.   (Одобравање). 
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Даклс, господо, да рсзимирамо. Tpe6:i развнти 
акцију у сви.ма овим правцима, Потребно je да се 
mro пре до1)е до довољног броја модерно уређе- 
них болница и да one буду приступачие најширим 
слојевима нашега народа. 

Г. Мипистар хтео je у споме експозсу да нас 
опсени како су исплаћене велике суме новаца зп 
рачуи болничких трошкова. Али то je, господо, 
дуговање, то je морало ла се приана и да се плати. 
To иас и не интересује толико. Иас много више 
иитсресује шта he да буде у будуће. Зато бих ja 
и предложио господнпу Мииистру да се сирома- 
шни свет, нарочито сви земљорадници, који плаћају 
непосредпу порезу до двеста динара, ослободе 
свих болничких трошкопа ... (Одобравање) .. . јер 
lie то народу донети много више користи. 

Господо народни послакици, у томе предлогу 
Закона o болинцама, кад смо seli КОД њега, г. Мн- 
нистар предвиђа н осиниак.е саиитетског п апоте- 
карског слагалншта. Ja бнх пријатељски и искреио 
саветовао г. Мипистру, ne, ни no коју цеиу ne, 
господинс Мипистре. Мм смо имали таква слага- 
лишта, руковало се њима како се хтсло, државиа 
je то работа, nelie ту бити ннкакве користн, a 6iilie 
прилика за многе злоупотребе. Бациће рђаву санку 
и на Bani углед и зато Вам саветујем побсгните од 
те идеје. Али има друга једна ствар, o којој г. Mu, 
иистар треба да поведе озбил>но рачуна, a то je, 
да хемијска иидустрија буде заиста у рукама na- 
mer нациопалпог капитала. (Одобравање). Mu има- 
ИО југословснског др. Вапдера, то je пшајцарско 
предузе11е. Па пмамо „Југефу" и друге (|)абрике, 
где je капитал исклјУчиво било из Мађарске било 
из Лустрије. ГООПОДО, нпје потребпо са.мо ради 
здравствене службе, потребно je и радп name n;i- 
циошалие одбране да хемијока индустрија буде у 
рукама чистог вациопалпог капитала. Ja мислим да 
иам je   потпуио јасно зашто. Sapienti sat! 

Кад сам већ код овога питаи.а хемиске инду- 
стрије, xoiiy да покренем питање, које ви сви за- 
пажате у животу, a то je, горподо, тровање со- 
дом. Што се трују опи који су свесми, који су пу- 
полегии и који заиста страдају, јер нема iielinx 
мука iHero кад се ,неко трује содом, то je, напо- 
слетку, њихова ствар, јер су онп пунолетпи и o 
томе су могли да размишљају, али од соде стра- 
дају много cnrna и певипа деца. Зато бих вам 
предложио, господине Mnnncrpe, да одмдх забра- 
ните слободпу продају соде. 

Дозволите MU сад да пређем na једпо друго 
питаше, на једпу другу грану, a то je како се код 
нас води полицијски сапитет. Господип Мипнстар 
се бацио само na реорганизацију, na реформу вашс 
здравствене службе. МеђЈггош, потребпа je реорга- 
пизација и namer полнцијског сапитета. И ту je 
потребно нматп стручна лица, стручпе лекаре, који 
иогу да се употребе за ту службу. 

Ja се сасвим слажем са предлогом госпрдина 
Мииистра o увођењу псппта, na зато држим да je 
добро mro се тражи :испуп,авање једпог и другог 
испита да би се дошло na положај шефа, али je 
и овде потребно исто тако установити испите, који 
nocToje у целом свету. Постоји испит за физикат 
свуда. Hamu срески лекарп нису довол>по спрем- 
ЛјСни у погледу социјалне медицине. Они су не- 
сумњиво у општој спремп опремљенн, али за ону 
социјалну службу, или ако хоћете, полицијски са- 
нитет, ту je потребно бити специјалпо опремљем и 
ту би  био потребан нарочита испит. 

Даље, потребпо je, господо, да једанпут го- 
сподмп Мпиистар прихвати ;ioii()iiieii)e закона o ло- 
карима. On га већ има. Предлог му je већ учиљен 
сд стране Савеза лекарскпх комора, na je пеопход- 
но потребно, да се одпоси лекара пре.ма држави и 
извеоним устаповама, као и лекара према лекару 
n лекара према болеснику реше закопским путем. 

Kao mro сам у своме говору већ рекао, поред 
подпзања болница, неопходно важно питап.е je и 
подизање санаторијума за грудоболне. Ии свн зпа- 
те да тубвркулоза код нас страховито коси name 
људство. Ту човек не може im да буде свестап KO- 
лико je та болест распрострашена и то, нажалост, 
ne само у редовима социјалио мање збринутим, 
nero m у редовима материјално осигурапим n збри- 

,путим. To je само доказ колико je та наша служба 
педовол>но оргаппзоиапа n колико се та зараза 
тири свуда и na сваком месту. Господо, ми имамо 
овакво стање: код нас од туберкулозе умире na 
10.000 становника 25 л>уди годишње; у ФранцускоЈ 
17, у Швајцарској 13, у Бнглеокој 10, a у Немачкој 

,и Данској свега 7. Код nac болује годитње oko 
iOO.OOO' људи од туберкулозе, a умире годишње 
око 50.000 л.уди. 

Кад узмемо у обзир да имамо свега 3.000 бо- 
леспичких постеља за туберкулозпе и то када ту 
урачупамо п болеснпчке постел.е no појединнм 
болпицама, које изпосе много впте, Него mro чипс 
болесничке постеље у санаторијумима, опда тек 
видиио како емо пезбринути. Јер, и ако претпо- 
ставимо да имамо 3.000 болесничких постел.а за 
туберкулозие, a имамо 200.000 оболелих од тубер- 
кулозе, који су сигурпо врло тешко оболели и ако 
претпоставимо да je <:амо Vs од њих у таквом ста- 
њу, да би пм бпл.о потребно еапаторпјумско лече- 
ње, о.нда нам je потребно OKO 40.000 болесличких 
кревета. 

Може да се пође n од ове чињеппце, треба нам 
бар онолико болесничких пдстеља за туберкулозпе, 
колики -je npocemm годјИШЊИ број умрлпх од те 
болести, a то je 50.000. 

Дакле, видите у том погледу имамо стање врло 
тешко. За то je потребпо да се у тај сапитетски 
(|)опд предвиди већа сума м већа средства и да се 
томе питању приступи са добро смитл.еним пла- 
пом. Алп, господо, n ту постоји пеки зао дух, који 
то омета. Cehare се добро да je лањоке годипе Го- 
споднп Мппистар унео амандмап од 10,000.000 ди- 
napa за подизање санаторијума на Авали. H онда 
je дошао један пријатељ г. Коротца и рекао му 
да he од подпзања opora сапаторијума Словеначка 
изгубити 24—30,000.000 годнпт.е, a парочито ако би 
се приступпло изграђивању сапатормјума na југу 
naine државе. И за то je цела ова етвар са изграђи- 
вањем сапаторијума ina Авали пропала. 

Ja намам пишта против тога да свпх 50.000 бо- 
лесничких постел.а буду у Слоиеиачкој, мада и.их 
нема. A.in, дозволите мп, да вам пешто кажемотој 
клими. Ta субалписка клима није уопште за грудо- 
болпе. Од те апомалије пати цео свет у Европи, je]) 
ra je Швајцарска умела встто да заведе CBOJUM 
прпродпим лепотама. Ta субалписка клима нкје mi 
прпблпжпо добра за туберкулозпе, као ова клима 
коју мн имамо у Сурдулици илн на Златабору итд. 
Клпма у Словенији, у Голнику И Тополтшп nuje 
ни приблпжио онако добра. као наша на Златибору 
и Сурдулици. i 

10!!' 
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Ja сам убеђвни иациоиалпста и Лугословеп u 
не бих имао нишга против кад би та клима била 
повољиа да се сви потребш! санаторијуми израде 
у Словеначкој. Али и Швајцарска je, као што ре- 
кох, у том погледу обманула свет, jcp само јужна 
Швајцарска и севериа Италија нмају повољшу кли- 
му за лечење грудоболмих. 

Немојте да заладамо у те заблуде. Грех Gn то 
ono и према оолссиицима и према нашој привреди. 
Ha Златибору, Сурдулици, огранцима Копаоника 
и гд. јединствена je клима за грудоболне, то je 
меле.м-к.шма за подизање санаторијума, и зато 
треба нзрадипи један унапред добро смишљени 
ivmn за подизање саиаторијума, који би био ефи- 
касан у сваком погледу. Питање подизапЈа раиа- 
торијума на Лиали намеће се ие само као лечили- 
ште за Београд и околину, такав један санатори- 
јум неопходно je потребаи и са других разлога. 
Ja hy да прианам, да климатскн услови нису Бог 
.'-na какви за подизање тога санаторијума у бли- 
.smiii Београда. Алн je такав санаторијум у бли- 
:«IIIII Београда потребан због тога, да би Мнии- 
старство социЈалие иолитике и народног здравља 
имало један санаторлјум, који Cm послужио као по- 
Moiiim иаучпи ииститут и Министарству и пашем 
Медицинском  (ј)акултету. 

Госиодо, лодизање санаторијума није иам по- 
требпо само ради лечења болесника, већ наи je по- 
требно због превентнвних мера против туберку- 
лозе, да би се кзоловалн тешко оболелн, те да не 
бп пшрили ту ужасну болест све даљс и даље. Pa- 
зуме се, у тој превентивној борби пнје потребно 
само то. Једно друго шггањс којс се укршта са 
овнм здравственим питањем јесте питање подиза- 
ња наше привреде и наше просвете код нашег на- 
рода. Потрено je побољшање исхраие нашег на- 
рода. Ja сам код Миниетарства иол.опрпвреде го- 
ворио o томе. Код нас влада једна заблуда, која 
je распрострањена н у иностранство, да смо ми бо- 
гата пољопривредна зомл>а. 

Господо, ако се помучимо, да обрачупамо ко- 
лнко je потребпо хране за правилну исхрану 15 
милиона наших стаповмика, na кад узмете у оозир 
да се nam народ храни хлебом од кукурузпог браш- 
na, које je нездраво, онда долазите до ових за- 
кл>учака: /I,a пама иедостаје 2 хшлиоиа метрпчкпх 
центи пшеннце за иор.малпу исхрану нашег народа, 
да ne производимо ни једну трећину поврћа ко- 
лико нам je иначе потребио за нррмалну исхрану, 
a mro се тиче продукције меса ту нам, колико се 
eelia.M, фали 275 мплнона кнлограма годптње. II 
o томе je мотребпо, господо, да цела Влада по- 
всде рачуиа, потребно je да се приступи :ннтензи- 
фиковању наше земл>орадње, name пољопривреде 
и name целе привреде. 

Захваљујући Међуеародном комитету за nc- 
храну добро je mro се и код нас дошло на идеју 
да се оснује Одбор.за народну нсхраиу. Гооподин 
Мппистар додуше, каже, да je то успех ове Вла- 
де, али je то, господо, иницијатива Међународпог 
одбора'. Јабих препоручио господипу Мипистру, да 
свесрдно прихвагги овај Одбор за исхрану и да ra 
iK-Morne, јер, гооподо, без дубл>их студија на те- 
рену о томе како може да се храки наш народ, ми 
ne можемо правилно решити тај врло важан про- 
блем псхране namer парода. Питање псхрапе je 
тесно везано n ca просветним уздизањем наше же- 
ne na селу. Има и тога, да je понекад ту материјал, 
али услед слабе просвсте или слабе упућености ие 

може да се употреби ефикасно n зато je, господо, 
потребпо да се aancia прпступп осппвап.у дома- 
lin4icHx школа, и да наша жепа потпуно неопход- 
no заврши осповну школу, iipolje кроз домаћичку 
школу, upe no што nocrane домаЈшца. 

Говорн се јелнако, гооподо, o томе како греба 
да се заттпти nama л^ена на селу, да се штптп ма- 
терппствсЈ n да je моЈпалптет деце велики. 11 то 
je исто тако везано са просвећеношћу, Можете нп 
одвеспи n бабицу na село, али кад наша жепа зна 
да je nopoijaj стпд, и да треба да оде у подруал 
илп шталу да се породп, онда je jacno да ту жеи\- 
треба просветно уздићи, јер бат због тога морта- 
литст деце je страховпт. Све стагнстике o томе су 
недоволЈне. Ja слм као снеттеппчко дете upe рата 
арелпставао аротоколе рођегаих н паплазио сам na 
CTpamne податке. Матп та m та родпла 11 деце 
од којих je живо само троје; та и та роднла 18 
деце, живо једпо; од 21 детета живо je четворо 
шд. To су, господо, страховити подацн и omi по- 
казују да je безуслоипо noi^eono, да се nama же- 
na na селу просвети, јер бисмо онда имали много 
ман.п морталитет деце. 

Али n nama жена у вароши доста лута. To je 
последица каппталпстпчког уређеша, Капитал je 
умео вешто да створи мапекепе, герле, старове птд. 
да nx рааголити, да им na неприродан пачпп обојц 
нокте, да пм пакол.мује трепавпце, да пм обрије 
обрве итд. итд. A то жепа као слепо оруђе капи- 
гала н€ види и страда. Али што je још жалосније, 
TO се сие врлб .KIKO лепп и за name жене. Уопште, 
жена у свету лута, хтела би да се метне оиде где je 
AiecTO мушкарцима, a мушкарац би следствепо тре- 
бало да оде omjijs где je жена. AKIO се биолошке 
чињенице изгубе из в.ида, онда he се увек правити 
кобпе грешке. Жена мора да се култивише као свет 
за себе a мушкарац за себе и тек опда lie брак 
битп привлачан и леп. Тек онда кад je жена за м\ - 
шкарца други свет —■ тера ипкоптта, коју треба 
да освоји и обратпо, тек онда he та заједпица бити 
лепа. Алп то je гфоблем за себе, који захтева мно- 
го Beliy и дубл.у обраду. 

Господо, да се вратимо опет na пашу здрав- 
ствену службу, na борбу протпв маларпје. Јасна 
je ствар, шта треба спровести да не дође до ма- 
ларије. Потребпо je упшптити комарца којп пза- 
зива маларију, то je свс. Ме1)утим, господо, како 
се сада ради код нас то je Сизп(|)Ов nocao — ве- 
чпто трова11>е иарода кипипом ппчему ne води, кад 
опет до1)е комарац да га попово заразп. Ствар je 
jacna шта трсба да чинимо, морамо да унижпимо 
тог специфичног комарца. Али радп тога треба ису- 
mirni баруштине где се onu пате, na ne само што 
IICMO тпме у здравствепом погледу добити, пего и 
у привредпом. Исушпле би се баруштипе, добили 
бп се најболл) ко.мплексп зпратпе земље, a то би 
пам помогло да лакше решимо mnaihe збрињава- 
n.a наших добровољаца и инвалида. 

Кад смо дошли, господо, na то шггање ппва- 
лида, ja морам да кажем да je то заиста једно 
болно питање, које служи на срамоту свих зако- 
подавних тела од 1919 г. na и нама. Ja то морам са 
болом да признам. Зар смо лга, господо пародпи 
посланици, смели да допустимо и да дочекамо да 
нам Претседпиштво удружења Ратних инвалида 
очита н овакве речи: „У својој бескрајпој љубави 
према Отаџбини, у свом беспримерпом самоодрп- 
цању ратпи ветерани Југославпје, унакажепп и 
онеспособљени у бојевима за слободу чекалн су 
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стрпљиво 20 пуних година да држава искупи једаи 
иелнки морални дуг, али све до данас то нису до- 
чекали, држава још није доспела да се одужн за- 
точиицима свога опстанка, онима који су je кроз 
крв и смрт отимали од пропасти". Морамо сии да 
признамо да je ово срамота за све нас a нарочито 
овог Дима што «ије решено ово питање оиако како 
je требало и морало да сс реши. Оно није решеио 
иако je Министар хвалио своју Уредбу од 1936 г. 
и износио one цифре, јер он сам себе дезаиуише 
кад каже да je закои у нзради, и да та ствар тек 
има да се реши. 

У  погледу решавања   наших   соцнјалних про- 
блема г. Мииистар се хвали, како je ова Влада са 
великом активЈЈошћу решавала све социјалис про- 
блеме. A нарочито истиче   зиачај   Уредбе o мпни- 
мадним надницама, колективан уговор, o помирењу 
и арбитражи, a додуше и сам вели у своме експо- 
зеу, да ова Уредба   има   много   недостатака,   али 
ипак  тврди да су радничке надиице показале осе- 
тан uopacT гшсле ступања на снагу ове Уредбе. До 
овога закључка долази на основу излагања својнх 
статистичких подагака и na осиову поре1)ења по- 
датака o иадиицама у септембру 1936/37 r. A знате 
ли колики je тај осетни иораст? Свега 1,74 ди.н. Зар 
je то осетан пораст? И да ли je тај и толики пораст 
само резултат ове уредбице? Зар може да се оспо- 
ри, да лије ништа утнцала све јача динамнка опште 
народне   прнвреде која се осетила  као   последица 
попуштаља велике светске кризе и депреснје? Али, 
гисподо послЉицИј мене уопште чуди да r. Мини- 
стар социјалне политике гледа на ово питање тако 
ЈИЈвршно. Суштина овог питаља лежи у нездравом 
односу између људске радне снаге и машине, од- 
ucjeno,    усавршавања   машнпе,   која je данас  ири- 
ватиа својина капитала. 

Све веће усавршаваше  машииа, с једие стране, 
чини Јвудску радну   снагу   све  излишнијом,  те je 
незапослеиих радника све већи број са друге стра- 
не. A када се, господо, једна роба, како се то капи- 
талисте изражавају, у овом случају људска радиа 
онага,  све више гомила и пуди на пијаци, онда ра- 
зуме се да радна снага мора да опада у својој цени. 
Taj  .нездрави однос, господо, сигурно не може да 
се регулише појединим уредбама господина Мини- 
стра.   Ту   су   потребне  свакако  коренито  реформс 
целога   друштва, ту je, господо, потребно можда, 
ако   хоћете,  и укидање   капиталнстичког   система 
друштвеног уређеља, a за такве подвиге, господо, 
оваквим уредбама нашега господииа Министра nelie 
се ,м«ого постиИи и то ми личи на хватање мрава 
у коштац са лавом. Кад додамо овој све већој не- 
запослености фабричк-их радника онај сталан при- 
лив, који je шодвукао господин Министар — пот- 
пуно пролетеризованих и незапослених земљорад- 
ника,   за које je сам господин Министар признао 
да и.м ова Уредба није могла да помопне, онда тек 
видите   сву   ne.Moii   ове  Уредбе,  која   he  се  неми- 
новно  показати у животу као некорисна, и која сс 
neh као таква и показала. 
Што се тиче пензионог осигурања радника, 

мора се признати, да je то једна добра ствар и да 
њу треба поздравити. Ja ћу учинити само једну 
прнмедбу, мислим да треба ■изменити пропис у 
овоме закону, да радиик треба да има 40 година 
улагаша или 70 старости, na да тек стекне erapo- 
сно осигурање, a за жену je предвиђеио 35 година 
улаган^а и респективие 65 година старости. 

Господо, кад узмете у обзир под каквнм се 
тешким условима често ради; к^ко je тај иануелни 
рад често врло нездрав и тежак, a знате да je за 
чиповпике iipeABii])eii много мањи број годииа за 
пензију, ja бих замолио господина Министра да 
ову ствар исправи н го анако како то социјална 
правда захтева. 

Да iipel;eM, господо, na пословање нашег Уре- 
да за исигурање радника. Ту постоји једна вели- 
ка аномалија. Код Уреда за осигураи.с радника 
радник je осигуран инда кад je он запослен т.ј. 
кад je Beli самога сепс испгурао, самим тим што je 
запослен. Међутим, он може да улаже десет и 
иетнаест година, na ако остане после тога само 
шест недеља без посла, опда му све ono што je 
улагао пропада. Господо, TO je промашеп главни 
цилј ocnrypaiba и зато je потребно да се то испра- 
ви. Због тога вндимо да се финапспјска средства 
намножавају код нашега Уреда за осигурање рад- 
ппка, a то долази n због тога, што je процеиат 
улагања према ooeaoeljeHoj заради врло великп. 
ivieun се чини да само иољска и.ма већи проценат, 
a сие остале земље имају много мањп проценат 
који се улаже за обезбе1)ење и осигурање радника. 
Ви, господо, виднте овакве цифре у извештају тога 
Уреда за осигурање радпика. Ja ny да вам обра- 
ТИМ пажњу салш на глооалне су.ме из извешгаја 
тога Уреда у 1936 годинн: 

Гооподо, 1936 годипе укупан ирпход пзпоспо 
je 298,090.099 днпара, a укупап број осигураиих 
радиика био je 616.211. Уочите ову суму, гисподо, 
од 29S,000.O0u динара, јер те године Министар- 
сгво социјалне политике имало je свој буџет од 
евега 209,990.099 динара, с тим да збриие у здрав- 
сгвеном и социјалпом погледу цело паше станив- 
пиштво од 15 милпопа, a Уред je утрошио 296 
милиоиа да збр.ипе свега 616 хпљада радппка и 
'io (само у случају болеспи. (Јвоме, господо, ne 
треба коменгара. Ствар je сасвим jacna. A шта радн 
Уред са толпкнм парама? Ja сам веК казао: on даје 
каматпе зајмове, поднже и улепшава варошн ску- 
поцепим зградама, али ne подпже болпице, cana- 
торијуме, радинчке домове и друго што je тим 
радницима пеопходпо потребно. Али зато се, го- 
еподо, лекари и cycpeiiy ca оваквпм апомалнјама: 
известап радеппк оболео од туберкулозе, зато са- 
мо што пема још свега пет дана, јер му je no- 
требпо 10 месецп улагања na да стекне право на 
сапаторијумско лечење, само зато што нема још 
тих пет дана, om се ne шаље у сапиторијум пего 
се одбацује и гура у очигледпу смрт. 

Ha другој страпи видите ваздан злоупотреба, 
као што су, na пример, оне у Крагујевцу, где су 
апотекари у договору са радпицима давали (Ш из- 
веспе косме-гачке ствари, a од Уреда узимали И 
паплаћивали пуне цепе no издатим рецептима. To 
je дошло и до суда, na су двојица од ових ano- 
текара и осуђени. Једпоме од п>их, зато што je 
ступио у Јерезу, допуштеио je да може попово 
издавати лекове за Уред, док ономе другоме, КОЈИ 
шије ступио у Јерезу, то није допуштепо. 

Кад погледате колико Уред троши na управне 
трошкове, колнки су буџетски издаци за његове 
чиновнике, опда се морате зграпутп. Ти су тро- 
ШКОВИ парочито порасли у последње време, јер 
господин Министар социјалне политике, немајући 
више где да упослп своје партизаие, on својим 
препорукама пагерује Уред да их прими, na макар 
то и ne копвепирало буџету уредском. 
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UITO ce тиче исзапослености, господин Миии- 
стар НШ je казмо lia ОСНОву статистичкнх подата- 
ка, како je on npiiHvben да издаје све веће и веће 
iio.Moliii због незапосленосш и како je та помођ 
све nmiu' расла. ()ii нам je у сиоме експозеу TO 
ЛСПО iKiiieo н дао податке 0 томе.. Ви иидите да 
je издаиа помоћ у гоку 1937 годиие два пута neha 
него 1935 године. Онда je нздато 12,400.000/a у 
току 1937 годипс ona je дна пута neha и износн 
24,400.01)0 дипара. A кад угшредите са 1929 ГОДИ- 
ном, кад je noMoli изнела свега 2,3.60.000 динчра, 
ОНда видигге, да je та ПОМОћ СКО-ро десет пута uelia. 

Господо, гобподин Министар у своме експозеу, 
roiiopeliii o овоме иитан.у, казао je оно: Ово су 
велике суме, које служе само тренутној помоћи, 
a које морамб издавата пошто немамо организо- 
naiie акцнје за ретаиаи.е узрока незапослеиосги 
у иашој земл.и. To су, дослопио, његове речи. Ma 
какч! ce, господо, то слаже са изјавом гоеподпна 
Мииисгра (|)niiaiiciija који иам je изјавио, да ce 
код нас привредна'полп гика води rio једном добро 
емишл.еиом плану? To je скроз контрадикторно, 
a то je коитрадикторио и ca малопређашњом изја- 
вом госцодиш Министра, коју je дао са овога ме- 
ста, кад je казао; да ona Влада води једну добро 
с.иитл.епу и плаиску привредиу полппику и како 
ce je ona побрипула да у.маи.и иезапослепосг. Ме- 
1)утим, ми баш из ових цчфара видимо да ce свс 
niiuie и Bimie издаје незапосленпм радинцима. A 
иарочито госиодииа Mmmcipa дсзап\јтпе ono mro 
je казао на страии 19 свога експовеа: да у одиосу 

"према годиеи 1929, чак кад ce узме у обзир н по- 
nelian.e броја стаиовиика, да ce број запослепо- 
сти повећао у 1037 чак n према тој 1929 ГОДИНИ. 
A, господо, суме које ce издају незапослепи.м рад- 
пицима изпеле су у прошлој 1037 годиии према 
1020 Bimie тм-оли десет пута, a према 1935 годиии, 
на коју ce господин Миннстар баца дрвл>см и ка- 
MeibcM, поиећама je два пута. 

Откуда, господо, долааи толика разлика? Го- 
сподин Министар o томе пнтању каже међутим: 
да je овај пут збрнњавања радника, тј. путем 
давања помоћи, анписоцијалан и да свако греба 
да ce навикне на рад и да ce збрињава шутем лнч- 
нс зараде. A шта, господо, ради raj господип Ми- 
иистар? Он са своје стране сам иајвнше кварн рад-. 
иике, on je тај који немилице издаје noMoh рад- 
ницима, разуме ce, само онима, који ce упишу у 
Југорас. И ja сам слушао од ситннх послодаваца, 
да не могу да добију радннке за .посао, зато што 
Министар ооцијалне политике даје no 100 дииара 
педел.ио свакоме раднику који ce упише у Лугорас. 

Ero, господо, према оваквом раду Министра 
соцнјалне политике види ce, како ce он сам у сво- 
јим излагапупма дезавуише n баца у загрљај ке- 
испша, и оида просудите самн да ли таквој јед- 
noj Влади, која ce пдентифнкује у свему са радом 
свога Миппстра социјалне политике, да лн ce та- 
квој једној Влади може поклонити name поверење? 
(Одобраван>е na левици.) 

Prclscdnik Stevan Ćirić: Reč ima u ime Radnog 
kluba narodni poslanik g. Karel Doberšck. 

Karel DoberSek: Gospodje narodni poslanci! Da- 
nes smo slišali ekspo/.e gospoda Ministra za socijalno 
politiko in narodno zdravje. Kdor ga je pazljivo 
poslušal je dobil vtis, da je v naši držaivi socijalno 
skrbstvo na taki višini, da ni potrebno absolutno ni- 
česar več v tem pogledu dopolniti, ter tla poslanci i/. 

opozicije sploh nimajo ničesar kritizirati. Vendar 
moram omeniti, da je to gledano samo iz naše skup- 
ščine, samo i/, naših ministrstev. Ako pa pridemo, 
gospodje, m-ed narod med delavsko in kmetsko ljud- 
stvo, potem vidimo koliko je praktično resnično od 
vsega lega, kar nam je minister za socijalno politiko 
in narodno zdravje V svojem ekspozeu razložil. 

Gospodje narodni poslanci! Najmanjša, toda 
najboljša socijalna oganizacija je še vedno naša 
občina. Nhiiše občine so imele v prejšnih časih dolž- 
nost, da so vodile politično državno upravno admini- 
stracijo. Danes ko se časi spreminjajo, ko se društvo 
preosnavlja, se našim občinam nalagajo še druge 
naloge, ki jih naše podeželske občine, kakor tudi 
občine v industrijskih krajih in v mestih ne morejo 
dobro izpolnjevali, ali pa sploh ne, zato ker občine 
nimajo denarjai a država v tem pogledu ne daje 
sredstva na razpolago. 

Pred svetovno vojno naše kmečke občine niso 
imele takih socijalnih nalog kakor danes. Naše občine 
se prej niso morale brigati, kako naj zaposle pode- 
želske delaVce, niso se morale brigati za stare 
kmetske posle, ni jim bilo potrebno skrbeli za pro- 
padle kmete. Vsa ta nova vprašanja, vse le nove na- 
loge so prišle šele po svetovni vojni. 

Naša država je kakor pravimo kmetska država, 
saj živi v njej 80% kmetov. Zato bi bilo potrebno, 
da se skrbi tudi socijalno za našo kmetsko 
prebivalstvo. Mi pa vidimo, da se pri nas niti najmanj 
ni poskrbelo za onemogle kmetske posle, za hlapce 
in dekle, da se ne pomaga kmetskim delavcem, ki 
ostanejo brez zaslužka, da se ne skrbi za one kmete, 
ki so propjiidli mu svoji zemlji brez svoje krivnje. 
V tem pogledu vidite, se pri nas še ničesar ni spre- 
menilo in poboljšalo. Kakor je bilo potrebno, da se 
uvede kmečka zaščita, ki je stala toliko miljonov. Še 
bolj je potrebno da se poskrbi za najrevnejši del ljud- 
stva na deželi. To vprašanje ni tako komplicirano za 
kmečke občine kjer narod ni tako močno diferenci- 
ran. V industrijskih občinah, na primer v občinah 
kjer je premogovnik, ali kak druga industrija, tam 
je to vprašanje bolj komplicirano. 

Pri rešitvi socijalnih problemov je vsekakor zelo 
važno skrbstvo za osirotele otroke. Otroci, ki nimajo 
ne očeta ne matere, ki so prepuščeni sami sebi ali pa 
tujim Ijudjem, ostanejo brez neobhodno potrebne 
družinske vzgoje. Ko taki otroci odrastejo, se šele 
vidijo težke posledice. To je eno najvažnejših vpra- 
šanj kateremu bi moralo ministrstvo, za socijalno 
politiko in narodno zdravje posvetiti pozornost. Ako 
je naša država res kmetska država — a ona to je — 
potem se moramo zavedati da je vzgoja teh otrok 
neobhodna potreba. Kdor je študiral to vprašanje in 
opazoval otroke, ki so zrastli brez očeta in matere, 
brez družinske vzgoje, ta je ugotovil da je 80",, vseh 
otrok zašlo na kriva pola in tla so laki otroci v ve- 
čini slučajev postali zločinci, da so zašli v kriminal 
in končali v kaznilnicah. Ako bi naša socijalna poli- 
tika bila res dobra, potem bi se morala na vsak način 
pobrigati za to osirotelo deco in pravočasno poskr- 
beti za njihovo vzgojo. Ako otroci od prvega do še- 
stega leta starosti ne dobe primerne domače družin- 
ske vzgoje lahko 100% računamo da bodo taki otroci 
imeli kasneje opravka samo s kaznilnicami. Jaz sma- 
tram da bi socijalna politika morala dopoljnevati 
pravdo. Le na ta način bi pravda, to je kazenski 
zaikon imel čim manj opravka z mladoletnimi zlo- 
činci. Ako pogledamo moderne države, vidimo, da se 
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je mladinsko vzp^ojstvo v vseh teli državah postavilo 
na visoko stopnjo. Te države imajo vsled te<ja mnogo 
manj opravka z mladoletnimi zločinci, ni jim po- 
trebno graditi novih kaznilnic, ker bodo še stare 
kaznilnice kmalu ostale prazne. Лко je g. Minister 
za socijalno politiko in narodno zdravje omenil, da 
je potrebno skrbeti za narodno zdravje, moram temu 
dodati, da je njegova dolžnost skrbeti ne samo za 
telesno zdravje, ampak tudi za duševno zdravje na- 
roda. (Odobravanje na levici). Gospodje, skrbeti 
moramo da mali otrok ne ostane samo telesno Zdrav, 
temveč tudi duševno zdrav. V zvezi s tem p^ .le še 
dru^o vprašanje t.j. vprašanje avtoritete očeta in 
matere odnosno hranitelja, kakor tudi vprašanje av- 
toritete oblasti in celo najviše državne uprave. Kajti 
otrok, ki ne dobi v otroški dob; potrebne vzgoje, 
zadostne hrane, ki mu po prirodnem zakonu pripad.i, 
tak otrok izgubi čut do avtoritete svojega očeta ali 
hranitelja ker potrebna avtoriteta se lahko vdržuje 
samo v slučaju ako hranitelj lahko nudi otroku ži- 
vljenjsko neobhodne potrebe. Ako pa država ne 
skrbi y.i\ osirotele otroke, ako država ne skrbi zato, 
da ima siromašno ljudstvo potrebno hnuno. potem ie 
iasno, da siromašno ljudstvo izgubi tudi čut do dr- 
žavne avtoritete. Zato se pri nas često govori o pre- 
vratnih elementih v državi, ne pomisli se pa \}r\ tem, 
da SO у.а tako Stanje največ krivi oni, ki bi se moral 
brigati da bo socijalno skrbstvo na primerni všini. 

V zvezi z nalogami občin moram omeniti, da i:m 
nalagajo današnji zakoni mnoge naloge, ki jih one 
ne morejo zmagati a so po mojem mnenju tudi ne- 
pravične. Občine morajo n.pr. celo skrbeti za družine 
voinili obvezancev ki so poklicani da služijo kadrov- 
ski rok. To je Očividna krivica. Kako pride siromašna 
ohrina, da mora vzdrževati družino vojaškega obve- 
zanca, ki ie star n.pr. 27—28 let, a katerega je država 
poklicala,' da odsluži vojaško dobo? Kako pride 
občina do tega da more ona. skrbeti za tiste družine? 
Edino pravično bi bilo in razumljivo, da jo dolžnost 
tistega, ki otrokom odvzame hranitelja, da on skrbi 
za niegove otroke in družino. 

Eno od najbolj perečih je vprašanje naš li inva- 
lidov. Z žalostjo moram ugotoviti, da se je pri rešitvi 
tega   vprašanja  vpeljala  dvojna  mera.  Z invalidi, ki 

0 bili dobrovoljci, ki so bili srbski vojaki se čisto 
drugače postopa kot pa z invalidi, ki so bili avstrijski 
vojaki Zdi se mi da je to dvojna mera, ki m pravična, 
in to tako iz nacionalnih, kakor tudi iz moralnih 
razlogov. Kakor država ne dela razlike med našimi 
kapitalisti in inozemskimi kapitalisti, ki eksploatirajo 
našo zemljo in nam odnašajo težke miljone a so 
največ krivi svetovne vojske nima moralno podlage 
da dela razliko mod invalidi iz prečanskih In invalidi 
iz  srbskih krajev, vsi so enako potrebni. 

Gospodje narodni poslanci!  Pri invalidskem vpi a- 
jmju   moram  navesti sledeče pereče slučaje:       , 

" Pri finančni direkciji v Ljubljani leži 42 obvestil 
in to od januarja meseca 1037, da j- Višje Irivailidsko 
odiSCe v Beogradu potrdilo I. inštančno razsodbo 

invalidskega sodšča v Ljubljani in da dotični imajo 
pravico na invalidnino. Višje invalidsko sodišče nam- 
reč tako pozitivno razsodbo pošlje oziroma odda, 
nvnistrstvu socijalne politike, da tisti aktzabelože 
v kontrolnih in razsodbo, ki nosi uradni naziv „Re- 
šen ji'" odpošlje pristojni Finančni direkciji v reah- 

ijo; to je, da začne izplačevati invalidnino in na- 
kaže dotični vojni žrtvi tudi zaostanek. Obenem pa 
Višje invalidsko sodišče obvesti o tem I. Inštančno 
invalidsko sodišče, v tem slučaju ljubljansko, da je 

ta in ta zadeva rešena in da je 1. inštančna pozitivna 
razsodba potrjena. To sporoči ljubljansko invalidsko 
sodšče Finančni direkciji, ki potem pripravi, da 
takoj, ko dobi od ministrstva v kontrolnik zabeležen 
akt, nakaže invalidnino. 

Ali, v oddelku pri ministrstvu socijalne polit ko, 
kjer imajo dolžnost, da zabeležijo take razsodbe 
v kontrolnik, (kair da kvečjemu dola 5 minut) ložo ti 
akti, kakor rečeno, od januarja do danes že v števili' 
42. Torej 42 ubogih invalidov- in vdov mora čakali, 
da se bo zljnbilo gospodi pri ministrstvu socijalne 
politike, da bodo razsodbe poslali finančni direkciji, 
ki jim bo potem nakazala invalidnino. 

Konkreten slučaj jo nadalje ta: vojnemu invalidu 
Trnovec Matevžu iz Črncgai Vrha, srez ljubljanski, je 
ljubljansko sodišče priznalo 100",; / dodatkom. Višje 
invalidsko sodišče v Beogfadu je to razsodbo potr- 
dilo'dne 20. avgusta 1937 leta pod št. 18170. Finančna 
direkcija ima tudi o tem že obvestilo. Ali rešenja, 
akta, pa sedaj ni od ministrstva socijalne politike. 
Ta uboufi 100",; invalid z dodatkom pa živi v strašni 
bedi. Ne more se ne pregibati, ne hoditi, tskorekoč 
gnije na ležišču. In tistih 1.400 dinarjev mesečno, ki 
bi jih sedaj moral prejemati, ne dobi, ker še ni akta 
iz ministrstva, čeravno je od avgusta pa do danes že 
takorekoč   dva   meseca. 

Lani je umrl 80% vojni invalid Ivo Frohlich, 
trgovski pomočnik pri Strmockem v Celju. Zapustil 
je vdovo z 2 otrokoma, brez vsega premoženja. Ker 
pO zakonu iz lota 1929 ni bil priznan (§ 103 točka 5 
je namreč črtal vse vojne invalide če niso bili ranje- 
ni, ne glede na to, da jo bil od granate podsut itd.). 
čeravno je bil od granate podsut. Uredba i/, lota 
193&, ki pa je to popravila v toliko, da so tudi tisti", 
ki niso bili ranjeni, a imajo od 80",', invalidnosti na- 
prej, je bila v korist tudi njemu. Ali samo majhna 
formalna napaka je bila pr; tem. V Uredbi namreč 
praivi. da Se priznajo vsi invalidi-bolniki od 80% dalje, 
ako so bili kot invalidi prijavljeni do 17. maja 1923. 
Kdor ni bil do tedaj prijavljen, se ne more upoštevati. 

Frohlich pa je bil prijavljen, oziroma, kakor se 
je doktealo s pričami, prijavil se je še pred 17. ma- 
jem 192°). toda sodišče ca je priznalo nekako rrieseca 
avgusta. Sodišča so imela namreč preveč dola in niso 
mogla rošavati takoj, kakor hitro je bila dana pri- 
java, ampak po vrstnem rodu. Na ta način je prišlo 
do formaln h zastankov. 

Frohlich pa jo, kakor smo rekli, lani avgusta 
umrl. Da bi vdova s svojima majhnima otrokoma 
dobivala invalidnino, jo zaprosila, da.se razsodi, da 
je Frohlich kot 80",; invalid v smislu nove uredbe 
priznan. Udruženje vojnih invalidov v Ljubljani je 
interveniralo takoj pri ministrstvu socijalne polil ke, 
da razpiše novo obravnavo (ponovno sojenje, kakor je 
uradni izraz), ker so za to podatki v smislu zakona. 
Gorup. uradnik ministrstva SOC. politike, jo osebno 
Dri ust meni intervenciji predsednika ..Udruženja" Lr. 
Štefeta obljubil, da bo stvar hitno rešil. Toda danes 
še o tem ni rešitve, niti kakšnega odgovora. Pisala 
je organizacija že ne vemo kolikokrat tuđi osebno Go- 
rupa, ali molk jo večen. Ni negativnega odgovora nI. 

Invalidsko sodišče pri savski divizijski oblasti 
v Zagrebu pa se naravnost norčuje. Pri njom leže 
akti že Iz leta 1930 dalje nerešeni. In siromašni prek- 
murski invalidi in vdove ter iz Belokrajlne, si ne mo- 
rejo pomagati. Vse prošnjo, intervencije, da se rešijo 
njih priznanja, nič ne zaležejo. Odgovora m. To so 
po ogromni večini akti. kjer so mora pozitivno 
v korist vojni žrtvi rešiti, toda nič ne pomaga. 
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V srezu Murska Sobota je takih slučajev 46, 
v Metliki in Črnomlju jih imate 48, v Dolnji Lendavi 
pa 53. 

Ti kraj: so namreč zato pod invalidskim sodiš- 
čem v Zacfrcbu, ker je takrat hila banovina tako raz- 
deljena, da so ti krajevi spadali tja. 

Kokreten slučaj nečuvene krivice je n.pr. sle- 
deči: V Prekmurju živi vojni inval'd 100% z dodat- 
kom, Janez Krčmar. Ta človek je torej razvalina, 
živ mrlič. Priznan je bil že po začasnem zakonu iz 
leta 1923, Takrart mu je bilo prisojeno 300 dmarjev 
mesečne invalidnine. Zakon iz leta 1925 sa je isto- 
tako priznal in mu je šla še ved"o invalidnina 300 
dinarjev. Zakon :z leta 1929, ki je črtal vse invalidne 
bolnike, ie lOO^-nim dajal in daje mnogo več. 
Namreč 1.400.— dinarjev na meser. In ta nesrečni 
invalid čaka na sodno rešitev od leta 1929, a je še 
danes nima. Invalidnino pa vseeno prejema iz leta 
1923, torej iasen dokaz, da je priznali na celi črti 
toda invalidsko sodišče v Zagrebu ne izda razsodbe. 
Ko bo končno ta razsodba vendar padla, kajti mo- 
rala bo pasti, bo imel pravico, da dobi vse nazaj od 
ianuara 1930, torej vse poviške, kar bor znašalo 
nad  100.000 dinarjev. 

Raš zadnje dni hodi tam okrotr toea in drugih 
invalidov mlad kalvinski duhovnik iz Motvarievcev, 
ki so ob mađarski meji in jih nagovarja naj mu 
odstopijo eno tretino zaostankov, pa bo pr>skrbel, da 
se bo sodišče hitro odločilo, da bodo dobili rešenie. 
..Kola treba mazati, inače ne irrejo", reče In ta Kerč- 
mar bi obdpisal ta dogovor, če hi mu naš Krajevni 
odbor „Udruženja v Murski Soboti tecn ne prenrečl. 

Drug slučaj je bil z vdovo Matiaševič Mariio. 
iz Čakača vasi, srez Murska Sobota. Od nje je hotel 
1.000. - dinarjev dai ji preskrbi rešenje. Ker ni imela 
toliko, je spusti na 500.— dinarjev, „da bo mazal 
kola. da bodo bolje tekla". 

Nadalje moram k obravnavi invalidskih zadev 
omeniti še tole: 

Do sedaj se je. kar se tiče brezplačne vožnje voj- 
nim invalidom, kadar jih kličejo razne ustanove n.pr. 
protežna delavnica, da pridejo no proteze itd. prak- 
ticiralo tako, da ie protežna delavnica pozvala inva.- 
lida, ki mu je bilo potrebno popravilo ali pa nova 
proteza, naj se kar pripelje v Ljubljano. Zraven tetra 
dopisa in vabila mu je priložila še tako zvano »ob- 
javo«, s katero je sedel na vlak in se tako brezplačno 
peljal v Ljubljano in nazaj. 

Tak postopek predpisuje namreč invalidski zakon 
§ 30, 3 odstavek, ki pravi: »Objave za brezplačno 
vožnjo izdajajo in pošiljajo oblastva. ki jih kličejo 
odnosno pošiljajo«! Pod besedo »oblastvo« je zapopa- 
dena protežna delavnica; če vojnega invalida kliče, 
izstavlja torej ona objavo za prezplačno vožnjo. 

»Pravilnik o ugodnosti socijalnesra značaja na 
železnicah in ladjah v državni eksploataciji«, ki je 
bil objavljen v službenih novinah z dne 22 junija 
1937 št. 137/XLII/312 in potem v slovenskem, »Slu- 
žbenem listu« od 1 septembra 1937, 70 kos, pa določa 
v svojem § 1, točka 1: 

»Osebe, ki veljajo po invalidskem zakonu za 
vojne invalide, imajo brezplačno vožnjo, kadar jih 
kličejo ali pošiljajo pristojna oblastva na zdravniški 
pregled, zdravljenje, strokovni pouk, zaradi opreme 
s protezami in drugimi ortopedskimi sredstvi ali vra- 
čajo zaradi njih popravila in kadar se od ondod vra- 
čajo domov.« 

t. tej 
izrecno: 

a pravilnika, točka 1 litera b) pa g ovon 

»Objave z brezplačno vožnjo izdajajo ortoped- 
ski zavodi in ortopedske delavnice in njih podružnice 
in sicer vojnim invalidom, kako tudi pohabljenim 
rodbinskim članom itd., kadar jih kličejo na zdrav- 
ljenje ali zaradi opreme s protezami ali drugimi or- 
topedskimi sredstvi. 

Torej, pravilnik in zakon jasno določata, da 
objave za brezplačno vožnjo izdaja oblast, ki inva- 
lide kliče k sebi, v danem slučaju torej tudi ortoped- 
ski zavod in delavnica, ko jih kliče k sebi. 

Ker pa je seda i tako zvana »Centrala borz dela 
novlaščena, da vodi izdajo objav ne samo .za vojne 
invalide, ampak tudi za delavce, ki so brezoosleni, 
je socijalno ministrstvo vojne invalide predstavilo 
po svoji metodi ter te določbe vlade in zakona po 
svoje raztolmačilo in uredilo, ter tako prevrglo v tem 
pogledu  celokupno  zakonodajo. 

Na svoje ustanove, torej tudi na protezne delav- 
nice je razposlalo okrožnico, datirano s 17 novem- 
brom 1937 br. 1246, ki nosi naslov: »obiašnjenje^ p 
načinu izdavanja za besplatnu vožnju licima zašti- 
ćenim invalidskim zakonom kako i naplaćivanju pro- 
pisne pristojbine.« 

V prvem oddelku te okrožnice v 5 odstavku nra- 
vi: »Ortopedski zavodi, invalidski domovi itd., izda- 
vače dakle objave povlašćenim licima koja se nalaze 
u sedištu ortopedskosra zavoda itd., a licima van sedi- 
šta samo u slučajevima, kada lično prestanu za uzi- 
manje objave.« 

Torej prvič invalid, ki se nahaja v sedišču orto- 
pedskega zavoda, objave ne potrebuje, ker se ne bo 
vozil, če živi na sedišču zavoda. Ta logika je čudovita. 
Potem v slučajih, če osebno pridejo po objave, takrat 
jim ortopedski zavod lahko objave izstavi. To se pra- 
vi, kdor pride no protezo, plačaj si vožnjo, potem pa 
dobiš objavo, da si shraniš za spomin. Kajti, logično, 
je če pride sam osebno po objavo, iste več ne po- 
trebuje, ker se je že itak zglasil za protezo v delav- 
nici. 

Toda najzanimivejše šele pride. To »objašnje- 
nje« v svoji razlagi o izdajanju objav za prezplačno 
vožnjo v svojem G odstavku govori: «... Opšte uprav- 
ne vlasti Csreska načelstva) prvog stepena su prven- 
stveno pozvane, da tim licima izdaju objave u svim 
slučajevima kad ih nadležne vlasti pozivaju na lekar- 
ske preglede itd  Sledstveno tome ortopedski za- 
vodi i radionice, kada pozivaju odnosno upućuju in- 
valide, koji nisu u sedištu nadleštva odnosno ustanove, 
ne mogu izdavati objave za besplatnu vožnju, več 
dostaviti samo odnosna akta na osnovu kojih će do- 
tično1 lice zatražiti objavu od one opšte upravne vla- 
sti prvog stepena na čijem području stanuju.« 

Kako izgleda praktično to »objašnjenje« in ami- 
liranje zakona in pravilnika, vam navedem samo dva 
slučaja, ki sta se medtem že zgodila. 

V Prosenjakovcih v Prekmurju, živi vojni invalid 
Ш0% z dodatkom, ki mu manjkata obe nogi pod ko- 
lenom. Prosil je za popravilo proteze. Ortopedska 
delavnica v Ljubljani mu je pisala, naj pride v Ljub- 
Ijanoj ker drugače namreč ni mogoče protez poprav- 
ljati ali novih delati, ako ni navzoč dotičnik sam. Ob- 
javo dobi, kakor je sedaj po novem, na sreskem na- 
čelstvu »od opšte upravne vlasti prvog stepena na či- 
jem području stanuje »v Murski Soboti«, ker pri- 
pada tja. 

Ta invalid kajpada, ker je kakor rečeno, brez 
nog, sam ni mogel v Mursko Soboto, kamor je okoli 
3—4 ure hoda peš. Vozili se pa, lo stane denar, ali pa 
sploh nima denarja, s katerim bi se mogel voziti, ker 
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takih cenili prevoznih sredstev v Preknmrju sploh ni. 
Tako je morala iti žena v Mursko Soboto. Sla je torej 
4 ure peš tja in 4 ure peš nazaj in tako je izgubila 
8 ur, zraven tega še v mrazu in mokroti. Prinesla je 
torej po celodnevni muki za moža objavo, s katero 
se je potem lahko odpeljal brezplačno, kakor določa 
invalidski zakon in pravilnik , v Ljubljano po protezo. 
Ce bi pa bilo, kakor določa pravilnik in zakon kakor 
je bila do sedaj dolgoletna praksa, da bi protezna de- 
lavniea z vabilom poslala tudi objavo, bila bi stvar 
enostavna. 

Se bolj gorostasen je pa sledeč slučaj, ki se je 
tudi zgodil te dni. Vojni invalid 80% (brez noge) 
doma iz Višnje gore, je bil pozvan, naj pride v Lju- 
bljano pu novo protezo. Višnja gora pa je pod litij- 
skim srezkim načelstvom in on spada pod to prvo 
stopnjo obče upravne oblasti. Da bi se torej v smislu 
zakona lakho pripeljal v Ljubljano po protezo brez- 
plačno, bi se moral odpeljati (za svoj račun) iz Višnje 
gore preko Ljubljane v Litijo, tam dobiti objavo, se 
peljati zopet skozi Ljubljano v Višnjo goro nazaj in 
šele potem izrabili brezplačno vožnjo. 

Kakor pravljica pa je neverjetna sledeča zgodba. 
Na Gorenjskem v Begunjah živi vojna vdova Marija 
Božičcva. Mož, 100% vojni invalid z dodatkom, je 
umrl lani maja in zapustil vdovo in majhne otroke 
brez vsega. Bil je tudi razvalina, ostanek z bojišča in 
ni mo^el skrbeti za svojo družino. Živeli so pač z in- 
validnino, ki jo je prejemal, in s tem, kar je mogla 
žena zaslužiti pri kmečkem delu. Zdaj, ko je umrl, je 
prenehala tudi invalidnina. Po invalidskem zakonu bi 
morala vdova po umrlem možu dobiti 3 mesečno 
invalidnino za pogrebne troške. Enomesečno je do- 
bila, ker ji je to smela finančna direkcija sama izpla- 
čali! Za druga dva meseca pa je potreben podpis mi- 
nistra za socijalno politiko. Finančna direkcija je 
avgusta lani poslala akt ministrstvu za socijalno po- 
litiko in predlagala, da se izplača, kakor določa za- 
kon, vdovi Mariji Božičevi dvomesečna invalidnina 
umrlega moža. 

Ta akt je ležal v ministrstvu in ni ga bilo od 
nikoder. Oblastni odbor Združenja invalidov v Lju- 
bljani je nekajkrat zahteval rešitev tega akta in pla- 
čilo, a ni nič pomagalo. Osrednji odbor je dobil od- 
govor, da bo zadeva takoj rešena, a rešitve ni bilo. 
Mairija Božičeva kljub temu, da je bil akt poslan fi- 
nančni direkciji že 12 januarja še ni ničesar dobila. 
Sirota z otroci nima kaj jesti, nima obleke, prosjači 
po hišah, in usmiljena srca ji dajo kaki grižljaj kruha. 
Oblastni odbor se je za stvar zanimal ter ugotovil, 
da je sicer akt prispel k finančni direkciji ali brez 
naročila, da se invalidnina izplača, pač pa zahteval, 
da se sporoči, kaj je s to stvarjo. Finančna direkcija 
je takoj odgovorila, da je vdova po zakonu upravi- 
čena in da je treba samo naročila ministrstva, da se 
ji izplača dvomesečna invalidnina. Na žalost pa ta 
akt še sedaj leži pri ministrstvu kar dokazuje, da je 
lahko zapisati, da se mora ravnati kakor določa za- 
kon, toda vdova in njeni otroci pri tem stradajo m 
vidno propadajo. Po intervenciji poslanca g. Lenar- 
čiča se je našel broj 507G/38 pod katerim je vpisan 
akt,  ali »akta nema«. 

Gospodje narodni poslanci! Ne želim vas mnogo 
več utrujati vendar se moram dotakniti Se enega 
vprašanja in to je zavarovanja privatnih nameščen- 
cev. Specijalno pokojninsko zavarovanje privatnih 
nameščencev v naši državi je urejeno na podstavi 
prečiščenega besedila zakona o pokojninskem zava- 

rovanju nameščencev z dne 30 oktobra 1933 1. ki v 
celosti vsebuje predpise /akona o pokojninskem za- 
varovanju nameščencev i/ leta 190G in ki je stopil 
v veljavo dne  1 januarja 1908 leta. 

Dajatve tega zavarovanja so torej osnovane na 
potrebah nameščenskega staliu, kakršne so bile v 
prvih letih 20 stoletja. Neosporno je, da so se so- 
cijalne, materijalne in kulturne razmere privatnih na- 
meščencev od takrat do danas bistveno spremenile in 
da zahtevajo danes povsem drugačno ureditev. Zato 
določbe tega zakona glede dajatev ne odgovarjajo 
več današnjim potrebam. Naj omenimo samo naj- 
važnejše: 

1) Starostna meja za pridobitev starostne rente 
znaša 40 let za -moške, odnosno 65 let za ženske. 

2) Zavarovalna doba za pridobitev starostne 
rente znaša 40 let za moške, odnosno 35 let za 
ženske. 

3) Pogoji za pridobitev vdovske rente so od- 
ločno prestrogi in v prevelikim obsegu izključujejo 
vdove od pridobitve vdovske rente. 

Mednarodno zakonodavstvo, zlasti konvencije 
ženevskega mednarodnega urada dela stojijo danes 
na stališču, da je maksimalna starostna meja delavca 
za pridobitev starostne rente 65 leto starosti. Mak- 
simalna starostna meja za nameščence mora biti pa 
Se nižja. V posebnih nameščenskih pokojninskih za- 
konodajah v srednji Evropi je dejanska starostna 
meja znižana na 60 leto starosti, na Cehoslovaškem 
celo na 52, odnosno 56 leto starosti. 

1/. teh razlogov smatram za potrebno, da se tudi 
naš zakon o pokojninskem zavarovanju nameščen- 
cev spremeni v tem smislu, da se pogoji za prido- 
bitev rentnih dajatev olajšajo v korist zavarovancev. 
Kadi tega predlagam ,da se vnese v finančni zakon 
za leto 1938/39 nasledili amandman: 

»Minister za socijalno politiko in narodno zdrav- 
lje se pooblašča, da lahko z uredbo spremeni in do- 
polni zakon o pokojninskem zavarovanju nameščen- 
cev v prečiščenem besedilu v cilju zboljšanja pogo- 
jev  za  pridobitev   rentnih  dajatev«. 

Jaz prosim g. resornega Ministra da predloženi 
amandman sprejme in da na ta način ugodi upraviče- 
nim zahtevam privatnih nameščencev. 

Gospod je narodni poslanici! Iz ekspozea, ki nam 
ga je podal g. Minister izgleda, da je vse v redu. In 
stvarno tako izgleda. Imamo moderne zakone, mo- 
derne odloke, vse to se vidi lepo iz ekspozea. Ne vidi 
se pa iz tega ekspozea, da li so vsi ti zakoni, da li so 
vsi ti odloki tudi praktično Izpeljani; d"a li je v resnici 
vsak uradnik ministrstva za socijalno politiko in na- 
rodno zdravlje, izpolnil svojo dolžnost, ki mu jo na- 
lagajo ti moderni zakoni in odločbe. Če bi globlje po- 
gledali bi se prepričali, da na žalost vsi ti zakoni in ti 
odloki niso bili izpeljani, ne v samem ministrstvu, ne 
pri finančni direkciji, niti pri invalidskih sodiščih 
v Ljubljani, Zagrebu in Beogradu. 

Radi vseh razlogov, ki sem jih omenil, jaz ne mo- 
rem glasovati za predloženi proračun Ministrstva za 
socijalno politiko in narodno zdravje, ker vidim da 
je naša socijalna zakonodaja več ali manj samo na 
"papirju. (Odobravanje na levici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima u ime grupe 
Nezavisnog kluba narodni poslanik g. Milan Pet- 
ković. 

Милаи ПетковиИ: Господо пародпи посланици, 
СОЦИЈално n здраистнепо сташе namera народа Н€ 
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може задоволЈиш никога ко има ocehaja и љубави 
за широке иаридне слојевеј и ко iiujnuje ту грану 
нашег  »ародног жиаота и приолижно онако,  ка- 
Kiia je оиа. ^аки LC ne може iiopciui да у utiUAic iiu- 
гледу iiocToje изиесна кретања na оољс, ипак, ии- 
Јективно i'OBopciui, мира сс аризнати жалоона чи- 
њвница, да игролшн део нашег  сељачког народа 
и  градског радничког  станииништва нијс у  cpen- 
ном положаЈУ и могућнбсти да се ни олизу кири- 
сги твкоаинама медадинске науке и савремендм си- 
цијалним рссрирмалш, KOje ca.vio ирсме и дух врс- 
меиа   iia.Mciic.   ia   НемогупНОСТ,  да   се   uajuinpn   иа- 
родни   слоЈеви   каристе   олагодетнма   медицјинске 
науке и савремених   оодиЈалних устаноиа ne пр- 
гкче отуда, штотислојевииеоидавали сбој дуж- 
im доириаис su те устаиове и   гокоЈШне. ne, него 
иитиче сами из сисчелш, KUJU фавоЈЖзује изВесна 
Мвста, наричпто извесне bapomii, a ие еве иариши, 
a  за   cejui  нема  ни  occnaja  ни  разумевања.  oaio 
ексиизе   госаидина   ivuniacipa   СОцИјалие   политлке 
ii аародниг здравЈаа, аиред свега  1руда a аааора, 
koja je оа аиказаи држеаа   raj  свој екеаозе, Haje 
мигао a ae може да укаже аа какве видне a етвар- 
ае усаехе аа аи.ау државае, здравствеае a  сици- 
jajia аолатаке, аарочаго ae аа селу, ааки je оа ти 
хтео, како рекох, аако се оа трудаи маоги да то 
дикаже. i оеаидаа миаастар сицаЈалае аолатаке a 
иародног  здравља,  цоред (.aura  ааеааог  екеаизеа, 
дао je овде данас у паридаоЈ скуашшаа a усмеаа 
евиЈ ексаозе,  a  у   гоме  сксаизеу  дуго je  lunopuo 
o тиме шта треоа радата, аа je иада даље говорао 
како  оа  ариучава  a  даље  како  a  шта  треоа  ра- 
дата   за   аоаравку   аашс   медацааске,   a   аиааиеоо 
оолаачке  служое. дсж je госаодаа ivLiaiacrap  оао 
врло оашараа у излагању оаога шта оа треоало 
радата, a  оаога шта оа мисла радита,  дотле je 
оио врло кратак у својој реча o томе шта je JVLU- 
нистарство  урадало   за  аиаравку   стања   оилааца. 
lo je аатање аогиуао прећутао, уоаште га ее aaje 
дотакао.  Ни Једаа Једани  моменат aaje  астакао, 
којам  5и доказаи  да  je М.анастарство  соцаЈалае 
полатике a народаог здравља учааало нешто за 
поаравку тешког  стаља аашах Оолааца. Изгледа 
ма, да je Beli ушло у араксу да аретставааца авога 
режама, кад год говоре o једном предмету, KOJU 
треоа opaaana, кад год мораЈу аразаата неке не- 
усаехе ила нерад свој, да оаи увек за то Оацају 
кравицу на аре^ашше режиме, која су њама арет- 
ходала. Међутим,  rpeua бити лоЈалаа, треОа Оити 
оојектаваа аа аразаата да je овај режам na вла- 
сти већ пуне трн годаас дааа, a то je ваше него 
седмина  од  времсаа   нашег   ослобо1)ења a  уједа- 
ifaeiba. Haico оаа аасу усаели a ae могу да аокажу 
аеке  вадае  резултате  a усаехе  свога рада, оада 
значи, да оаа у истнни за •пуне три године дааа 
нису аачам успела да оправдају такво дуго пре- 
биваше своје на положајама аа којима се аалазе. 

Госаодо, медицана ао своме деловању je дво- 
струка. Једна je превентивна, a друга je куратавна. 
Иревеатаваа медицана асто je што a соцајална 
хигајена. Куратавна медацина ту je за то, да лечи 
болести, кад су ве1» настале a аастуаале, док пре- 
вентавна медецааа, соцајалаа хагајена, има да се 
стара и да чана све са своје страае, да отклона 
све узроке и аоводе болеста и оболевања. 

Господин Манастар соцајалне полатаке у сво 
јој усменој речи данас рекао je, да je превентав- 
иа медицина аоказала и показујс веће резултате, 
него што je показала куратавна медацана. A ни- 

шта нам не рече господиа Мааастар, у колако je 
заслуга режама, у коме и оа слулш, a колако je 
заслуга Мааастарства социјалае аолатаке a 1Ш- 
родног здравља од како он стоја ва његовом челу, 
да je то такво стање у аогледу превентивне ме- 
дацане. 

Госаодо народаи иосланаца, ja аозаајем при- 
лачно хагајеаске устааове на тсратораја Дринске 
бааоваае; у другам бановааа.ма маа>е аозаајем, али 
апак у аогледу рада Миаастарства ооцијалне по- 
латаке a аародног здравља аа превентивној ме- 
дицина у Дранској a другам бааовиаама, могу да 
кажем да ма je у нсколако аозаато. У Драаској 
бааовааа, ja тврдам, да од доласка садашњег Ма- 
настра соцајалае аолатике aaje ништа учињено на 
ооцијалној   хигајеаи,  на   превеатаваој   медицини. 
Оао   здравственах   установа,  што ах  имадемо  v 
Драаској бановааа, потачу све из рааијах година. 
11и једпа пова установа, ни једаа здравствена ста- 
ааца у року од тра годане најс аааово отвореиа 
na  усаоставлЈена  у  Дранској   бааовааа.   Ове  три 
године дана овога режама жавело се од успеха и 
пд рада рааајах режама. Ja немам намере, кад ово 
тврдам, да браапм  paiuijc режиме, ja аисам н>и- 
хов адвокат, њахов брааалац, ала xohy да утвр- 
дам једау чањеаицу, која постоја a која трсба да 
се зна, нарочито после овах самохвала, које je и 
сам   госаодаа  Мааастар  социјалае   полатикс  учи- 
нао o себи и o режаму у коме оа служа. 

Госаодо аародпа посланаца, куратавна моди- 
цина, a нарочато болвачка служба, не само да није 
на завидној васаиа, него je у крајевама Дринске 
бааоване, a нарочато у босааском делу Дринске 
бановане, управо жалосаа. Оаа je страшна. Ona 
je управо аевероватао страшна. Кад вам кажем да 
постоји једаа бааовааска болнаца, која je раннје 
бала државна болнааа, a која за четари године 
дааа није имала срсдстава аи да се окречи, a у те 
четири годнне дааа рачуаам и тра годиае дана 
овога рсжима, овда се вада, господо, колпко je 
слабо и аакакво старање поклсмаеао нашим бол- 
нацама ао уаутрашиЈОСти баш за врајеме овога ре- 
жама. Послуга no болницама врло je слаба. Ja мо- 
рам да будем праведаи, na да се ne огрсшпм 0 
оно особл.е послуге, да ne окривим њих a да ne 
кажем да je, услед слабог квалитета те послуге, 
послуга слаба. Me! Послуга je слаба услед малог 
броја те послуге. 

Узмате једаога болесаака у његовом npn- 
ватпом дому. Ту послужује сва кућна чељад, до- 
лази родбипа и сви га пегују, њега једног јединог 
болеснака. A .поставамо се у положај једне nanio 
болпаце где ама, може бати, једва два, a у naj- 
болзем случају, четара болпачара na више оде- 
л>сн;)а, где се у исто време палаза ваше болесника. 
Да ла та два ала четара болпичара могу у истмау 
да укажу ову услугу a пажњу болесаацама која 
je потребна да ам се укаже и коју чоеечност на- 
лаже да ИМ се укаже a у дану и у ноћи. Haje 
могуће. To je Morylie само под тим условима да 
сс noBcha број  болаачкс послуге. 

Услед тога педостатка довол>пог броја по- 
слуге, нега болесника, разумс се, мора да трпа од 
тога. Од тога трпа, често пута, и сама брзина 
оздравл.сша болеснака, која се лечи у болницн, 
осам што му се бол повећава услед слабе неге. 

Што се таче инвентара, нарочито по1Стел>ног 
анвептара, болнаце су у Драпској банована у врло 
тешком  положају. Ту  су  многе  постељне  ствари 
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толико дотрајале, да се не могу више ни да крпе, 
a нових иема, и на тај начнн днректорн и упра- 
витељ>и болница, уместо да се потпуно посвете 
изучавању своје струке, која се свакодневно све 
више и niiinc развија, они морају муку да мучс, 
они морају своје време да троше на старање o 
гоме, како he оне најпотрсбиијс потребе за своју 
болницу да набавс. 

Болнице у овакиом стаи.у губе вредност и 
смисао  да  постоје. 

Господо народии посланици, у сваком нашем 
срезу редовно има само no један лскар. Taj сре- 
ски лскар у многим случајевима врши не са.мо 
службу санитетског референта ореског начелства, 
него, у исто време, ако нма и болница у томе срс- 
ском месту, on je и болиички лекар. Осим тога 
мора да обнлази и села у случају заразних бо- 
лести a н ради лечеша појединих болсоника када 
га за то позову. Такви лекари имају да вршс и 
алмииистратипцс и канцсларијске послове у толи- 
кој мери, да им ти послови одузимају могућност 
да CG посвете својој струци и познву онако, како 
би желели, могли и требали. Зато, у колико je 
администрација потребиа и у колико су потрсбне 
разне статистике, зато би трсбало растеретити 
среског лекара и доделити му потребне канцела- 
риске снле које би радиле тај посао a они да се 
посветс  своме  правом  позиву. 

У оним срезовн.ма који су no простору врло 
велики, a нарочнто у оинм срезовима где nucrojii 
и среска болиица, ту je неопходно потребмо поста- 
вити најмање два среска лекара. To je потребно и 
с обзиром на то, uno су многи сј)езови брдовити, 
беспутни, a у многим срезовима појављују се 
често пута и заразне болести, због којих треба 
хитио и брзо изићи на терен и потражити срет- 
ства и иачипа да се сузбије љихово даље ширеи.е, 
јер од брзине њихове интервенције зависи успех. 

Гооподин Министар социјалне иолитике и на- 
родног здравЉа у своме ушвном и пис.меио.м 
експозеу дотакао се и питања болничких тро- 
шкова. Постоје три врсте болничких трошкова, 
однооно дуговаша за болничке трошкове. Једна 
су дуговања, која дугује држава болницама, друга 
су дуговаша која дугују сами мацнјенти, који су 
се лечшли no болницама, a грећа су дуговања ona 
која дугују поједине опшпине. Министар ооци- 
јалие политике данас нам се овде похвалио ус.меио, 
a то je исто тако учинио и у свомс писмепом 
експозеу на страни 5 у тачци 11, кад тврди, како 
je он успео да осигура фмнансијска срстства и 
исплати дуговања за болпикс трошкове из раннјих 
година. Да видимо, господо, тај велики успех 
господина Мииистра сх>цијал«е политикс. У писа- 
ном експозеу гошодииа Министра каже се, да je 
on успео да нсплатп бапоиипским болиицама и 
Болници милосрдних сестара у Загребу и Земуну 
за 1936/37 n за 1937/38 годину 16,477.810 динара 
н више ее ne паводи ни једна једина болница да 
joj Je исплаћено неко дуговање за болничке тро- 
шкове! Међутим, данас, из усменог екопозеа, чули 
смо j oni две три болнице да им je исплаћено и 

само у Савокој и Приморској бановини._ A, 
подо, ми имамо ооим овс две бановине још 
л.м бановина које су —■ Heliy да кажем од При- 

иорске бановине сиромашније — али од Савске 
баиоиипе мпого n мпого и сиромашпнјс и заоста- 
лијеу сваком погледу. O дуговаљу болницама у 

Дринској баиовини и o нсплати дуговања тим 
болпицама г. Мннистар ne рече ии једну једину 
реч. Речс са.мо да проучава и ^испитујс колнко има 
тога ллтовањп и када се средп тај материјал СХНДЗ 
he се ток предузети корапи ла се исплате ти бол- 
ипчки троткови. Међугим. ако г. Министар соци- 
јалпе политике не зна, ja ћу да му кажем да није 
ишлаћвно, на пример. бановинској болпици у 
Тузли за 1936 годину 1.^2.000 дииара. To je баш 
из годнне мипистровап.а посподина Цветковића и 
та болница чстипи rivnc године није успела ла 
намакне голико срстстава да се окречи. Дал,с, 
гоеполо, оаповинска болница v Гпебревици — 
истииа, луг потиче из 1927 до 1936 године — 
пбтражује суму од 34.000 динара. која joj -нијс 
исплаћена. Па чаље, бановинска болница v Вла- 
сеници потражује дуг који joj mije исплаћен од 
1929 'io 1935 голиве, v суми од 11.000 динара; 
na v ./1)\'бо'ви!и дуг иа 1934 до 1936 годнпе, у суми 
од 9.000 диппра, итд. 

Дакле, госполо, није тачна ona тврлп.а госпо- 
дипа Минисгра, како ie ова Плала показала и дала 
иплпе резултате и великс успехе у прибавл.ању 
финаппшских сретстава за намирење лугова бол- 
иичк-их трошкова. 

Кад смо, госполо, кол ових болничких тро- 
шкова, њих треба посматрата мало и с друге črpa- 
ne. Нарочито, one болничкс трошкове. које дугују 
пацијснти. У Дрннској бановини у 1932 голппи у 
д^иембпу месецу издат je један правилник o na- 
плати болничких трошкова у баповинским болни- 
пама ћ v лржавпој болпици у Сарајеву. По том 
Правилнику утврђен ie цензус ослобођења болппч- 
ких трошкова са 100 линапа. Ko плаИа 100—150 
тинара ocnoiiiie порезе одг)е1)ено je 10 динара дпев- 
ne таксе, од 150—200 — 20 дииара дпевпо итд. 

Ham уважеии лруг господин др. Живојин По- 
повић, говорећи o овом питању, ставпо je ca своје 
črpane сасвпм умссап предлог и затражио да го- 
спадин Министар социјалне политнке и народног 
здравл>а допесе једну урсдбу, или, како зна, којим 
другим пачгашм, да се сви, a нарочито землЈорал- 
ници, са испод 200 динара осповпог пореза, пот- 
nvno ослобођавају плаћања болничких трошкова. 
Ja овај захтев као сасв«м оправдаи и умесап пот- 
помажем. 

Али не трсбамо губнти из впла и трсбамо има- 
ти на уму, да у многим крајевима Дринске баио- 
внпс имаде срезова. где су појединци пацнјепти, 
који су се лечили у бат1овинским болницама, остали 
дужпн Behe с\гмс, и те суме се и данас стално по- 
тражују. У Зворпичком enesv познато ми je да 
једна општина дугује 600.000 динара болпичких 
трошкова, a друга пун милион и no болничких тро- 
шкова. Tn болпички трошкови иагомилали су се 
и накупили jom од прс 10 и 12 подина и редовно 
сваке године. приликом редовног купл>ен,а пореза 
покушавано je да се покупе и наплате, али до да- 
иас без успеха и резултата. 

СкреИем пажњу господниу Министру социјал- 
не политике на ове суме болничквх трошкова, које 
су дужни да плате поједини пацијенти, и молим га, 
да ca своје стране учини нешто, да сети болпички 
трошкови исплате или из државних сретстава или 
опросте на начин na који je то могуће. Нарочито 
препоручујсм пажњи оне, који су врло сирома- 
шпи, јер npe 1932 године није постојао никакав 
цензус, пего и најсиромашпији био je дужаи да 
плаћа болничке трошкове. 
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Да ли je ono господину Министру познато, 
ja не знам; ако му ono није позпато ja га мо- 
лим ла ме чује и ла у колико je у могућности 
У С1!оЈој надлежности у овоме учини администра- 
тивним путем. Ja сам се у неколико случајева 
дссио у извесним срсским -местима, где je по- 
јединац дошао болсстан лекару да га прегледа. 
Лекар га je преглслао и нашао да га треба 
примнтн у болницу, али га нс прима док 
упапред нс положи минимум од 100 динара на ра- 
чун болничких трошкова, које he имати ла плати. 
Господипе Министре, ja сам био сведок у више 
оваквих ■случајсва. na хуманост тражи да се ова- 
KBiiM поступцнма ие онемогућава оној бедној си- 
ротин>и, да сс користи болничким лечсњем у ба- 
новинским болницама. 

Господин Мииистар <:оци1алнс полнтике у свом 
штампаном скспозеу донео je и неколнко табела, 
у којима je приказао рал на сузбијаи^у разновр- 
сних болести и злравствено стање нашег иарола. 

Taко, v табели на 9 страни тога експозеа из- 
носи сс прсглед, колико која бановина има уста- 
нова за рад на сузбијаи>у тубсркулозе. Ту се из- 
иоси: ла H.TIP. v Дравској бановини има 14 уста- 
нопа које радс на сузбијању туберкулозс, у Сав- 
ској бановини 7. Впбаској 2. Приморској 1, Дпин- 
ској П. Зетској 5. Дунавској 0, Морапској 1, Вар- 
дарској 2 n у Уппави града Београда 3 установе, 

Дал>е се у тој шеми износи колико je изво- 
nično прсглела, колико прпих. и колнко поновних 
прсгледа, колико je где утврНено диагноза тубер- 
кулозе. 

Ja, госполо, немам ништа против тога што у 
Лрпвској бппппиии има 14 установа које раде на 
сузбијању туберкулозс. У колнко има могућностн, 
нека буде јопг 14, алн, госполо, оволики заоста- 
так у лругим бановииама у 6poiv ових установа 
свакако нс ггоказује да сс из Мннистарстпа со- 
цијалне политике и народног злрапља воли равпо- 
мерна и !еднака брига за cne крајеве v поглелу 
опих установа, које cv пеопхолио потребне и на 
које имају јелнака права све name бановине. (Глас 
са деснице: У Дравској бановини cv ове установе 
подигнуте још раније). Ja знам да je полизато и 
после, a нарочито за време лп. Штампапа. 

A. видите, господо, за колико ie од 25.200 прс- 
гледаиих у Дравској бдновитга, утарђена туберку- 
лоза — заБ.ППО! Међутим,уДринокоj баиовинн од 
20.000 преглсланих било je туберкулозних 7.550. 
Овоме треба 1ош додати ту околност, ла je народ 
у Лравској бановини v погледу медицине и хиги- 
јенс на далоко вишем ступњу и има далеко већу 
злравствсиу свест, na рстко који, ако je болестан, 
да ne потражи лекарску помоћ. Када сс ioni дода, 
да нарочиито v Дриибкој бановини, — a тако Ке 
бити ппиближпо и v Врбаској бановини, — да има 
огпомап проценат оних који никада ne потраже 
лекарску помоћ a VMHPV од туберкулозе, када се 
то уважи, онла оиа цисћоа jom впше бтскаче и 
неће бпти 7.500, нето 15 до 20 хил.ала губерку- 
лозиих у Дрпнској баповпни. 

Иа страпп 12 штамиапог експозса ГОСПОДИИ 
Миппстар приказује у табели рад општих амбу- 
.■тната и здравствсппх стаиица no појелиппм бапо- 
випама. Ту опет вилимо број ових устапова v поје- 
лииим бановипама, овако: у Дравској баповинп 
пма таквих амбулапата и злпаистнепих стапппа 7, 
v Сазској 24. v Приморској 26. у Дрпнској свега 7. 
Ja сам благодарап госполину Миппстру соцпјалнс 
полнтике и пародпог здравл.а што je ове податкс 

изнео у своме штампапом скспозеу да се и нама 
пружи прплика да укажемо na нсравпомсрио и 
неједнако страње у погледу хигијене и здравља 
свих наших крајева. Ако смо ми дужии сви давати 
порсзс и тс порезе сс употребл>ују за onime 
аобро, онда n за здраве ibenc установе има да сс 
Bpiue издаци у прном реду опде,. где je највећа 
потрсба. Ако смо ми, господо, заиста делови 
једне заједнице, где имамо сви подједнака права, 
као што имамо и сви једпаке дужпостн, опда у 
овом правцу треба да сс вишс пажње поклопп 
оним крајевима, који оскудевају у овим и уопште 
V здравственим устаповама, a нарочпто тамо где 
je свест o здравл>у доста заостала. Тако би тре- 
бало да буде у једној братској и праведној зајед- 
ници   која  има  да  се  стара  o  свима   подједпако. 

Господин Мииистар соцнјалне политике и na- 
родног здравља ne jienc нам ништа у своме усмс- 
ном експозеу шта je и колико je урађено и шта 
се мпсли урадити за асанацију namer села. Постојп 
термип: асанација села; али, у том погледу, до- 
сада je ура1)ено врло мало, и ono што je урађено, 
урађено je без пкаквог спстсма, na преокок, осим 
ако je који утицајнији посланик успео да добије 
кадгод neniTo помоћи да подигне хишјенски бу- 
нар. (Јосип UncTiih: Има једино село Лексппк код 
Загреба, где je извршена асапација! — Мттстпр 
социјалне пплитпкс u народног здрапља Драптт 
Пветковић: Фипапсијским законом предвиђа сс 
.10,000.000  дипара  за  асапацију  села!). 

Господпп Мипистар ооцијалне полптпке и na- 
родног здравл.а говорио je овде данас у своме 
усмсном, a и штампаном експозеу, o вишку радне 
опагс са села. Али г. Мппистар то питање и ста- 
рап.с o томс проблсму скинуо je одмах са себе и 
пребацио na г. Мнпистра Прљопривреде. (Muun- 
стар социјалне полптикс u пародпог здравља Дра- 
гиша Цветкоппћ: Ис, na јавпе радовс!). Лесте, сад 
hy ла нађем. (Министар социјалне политикс u 
иародиог здравл,а Драгпта Цв&гковић: У експозсу 
ie реч o пољбпривредним раднпцима. Тачпо je!). 
Тачпо, Rii сте одмах скипули са себс ту бригу и 
пребацпли na Мшшстра пол.ошривредс. 

Док Министар пол>опривреде ne изврши сво 
потребпе мерс и ne испуни све потребпе пред- 
услове, од чега ће да живп тај вишак радне спагс 
са села, шта мисли Мпнистар соцп!алне политике 
са своје страпе да предузме, да бп се беда тих 
певол>ннка n те оскуднс naine браће ублажила и 
умањила. 

Свакс године, приликом дискусије буџета 
Министарства социјалне политике и пародпог 
здравл.а, спомип.е ее и потрже инвалидсмо питање. 
Како je рекао сам Мипистар, TOM приликом пзго- 
иори се увек iio пеколико утешних, осећајних и 
сажалЈИвих речи и no неколико речи разумевања 
за певол.у и беду наше браће ипвалида, и na томе 
увек остапо. Господин Мпппстар рече даље да се 
на ово пигап.е нипошто ne смс гледати и да ne 
треба гледати са партијског « партизанског гле- 
дишта и кроз призму партпјских и партизанских 
иптереса. Рекао je, да треба na томе питању сва 
да се сјединимо и сложимо да тај закон донесемо 
без обзира иа полнтичке иптересе. Сам господи« 
Мппистар социјалне политике израдно je Уредбу 
o допунама Инвалидског закона са законском сна- 
гом у почетку 1936 године, na, ево, видимо да im 
та Уредба ne ваља и да то питање ни близу није 
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приведено крају и праведном pemeiby. Лко je, 
господо, Министарство ооцијалне политике тада 
у то питање ушло са оном питребном студнјом н 
ако je гооподин Министар унсо потрсбпо схва- 
таље IH разумеваље тога питања, онда, откуд сада, 
послс годмиу даиа, да се oceha потреба да со no- 
ново  студира и проучава то питање? 

ГОСПОДО, кад je nam друг Boja Jlasiili upe 
неки дан поднео законски предлог новог ннвалид- 
ског закона, ми смо сви сведоци, да je господагн 
Мшнистар социјалне политике нашао за потребно 
да тај законски предлог одбнје, иотивишући то 
гиме да je тај законски предлог кога je поднео 
r. Лазић, његов законаш предлог, и да се on проу- 
чава у неком одбору, и да lic он са тим законским 
предлогом доћи пред Народну скупштину. Кад се 
fte би то питање посиатрало кроа призму партиј« 
ских и партизанских иитереса онда Cm се тај за« 
констси предлог, који je поднео г. Лазић, примио 
као предлог за проучавање и решење ипвалидског 
питања пред Народном скупштином. (Мттстар 
социјалне политике и народиог здравља Дрпгишп 
Цветковић: Па то je исти пројекат!) To je баш 
доказ да се Министар у тој стнари руководи инте- 
ресима и партпјским a не правим иптереспма ии- 
валида, a не осећа да се тиме нуииз чими тешка 
неправда. Ова годииа je предизборна година и г. 
Ми«истар he - доследно пракси овог рсжима — 
гтред изборе ово ггитање некако ретити да би 
Л>уди ове Плале на зборовима могли да кажу: Ето, 
видите, ми смо једанпуг за увек скинули то тешхо 
ппт.чи.с са дневнога оеда и нашли смо pcmeihc 
дагаалидског ггитања боље него све друге раније 
владе и бол>е него сваки други Министар. (Mmm- 
стпр социјалне полптике n ппрплпог здравља Дра- 
niiiin Цветковић: Па иека се донесе na иакар и 
тако. Па зар Roja Лазић mije то пзпео И8 својпх 
политичких разлоГа?) 

He слаже се са тнм да би и господин Boja 
Лазић поднео тај законски предлог у циљу nap- 
тијске агитацнје. Алн, господинс Минисгре, далеко 
je више за осуду кад то чини Мннистар, и то Ми- 
иистар социјалне политике и народног здравља. 
(Мииистар социјалпс UOJIIITIIKC U иаролиог здраи- 
ља Драгиша Цветковић: To су cee хипотсзе и прет- 
цоставкс, којс могу и бити тачне, алп могу umu 
и нетачне. Ja сам ишао редовним путем и предао 
ствар Државном одбору, a друг Boja ЛазнК ишао 
je другим путем. — Војислав Лазић: Посланици 
имају право предлога! Наша je дужност да под- 
иосио закопскс предлоге!) Господин Миннстар со- 
цијалнс политике у споме штампаном скспозеу, 
a и у усменом, хвали се да je истом са његоиим 
доиошспјСМ иове Урсдбе o миинмалпим иадппцама 
показала се јасна тснденцнја пораста радничких 
надница. A, господо, како та тврдња стоји и ко- 
лико je тачна, сво вам јсдног малог објашњења. 
Да узмемо пример баш из ове табеле, који изпоси 
госиодии Мниистар социјалие политике н народ- 
ног здравља o порасгу радннчкнх надинца. У тој 
табсли стоји да je индекс радничшх надница у 
1933 годиии покааивао цифру од 87,4 према ци- 
фрн од 100 нз 1930 годнне, узете за базу. Према 
габели господина Министра, нстом у августу 1937 
годиие, успела je радпичка иадница да сс попне 
на 87,6 X, дакле у години конјунктурс н прннред- 
ног полета, и то у другој половиии 1937 године 
једва je успела радиичка надница да порасте и да 

се изједначи са надницом из 1933 године, када 
je општа светска привредна криза, na и наша на- 
ционална привредна криза, била на кулминацији. 

^аш овај apmtep на који се позива господнн 
Миписгар, ne може никако niin у прилог Уредбе 
господина Мипнсгра. Напротив, ово доказује да 
н.егоиа Уредба нс само да није помогла пораст рад- 
ничких надница, пего je тај пораст могла само да 
КОЧИ, ако се узме за тачно да постоји прнврсдпи 
полет и проспсрптет. 

Господин Мннистар у своме говору рече, да 
je у току прошле годиис постигнута пуна хармо- 
нијс капитала и радне снаге. Господо, у чему се 
састоји та хармонија капитала и радне снаге, ја 
бнх желео да знам. Ја замншљам и сматрам да 
хармоиија изиеНу капптала и радне снаге мора да 
се огледа у томе, да се капитал и радна снага рав- 
номерно сиаже п јачају. Ме1)утам, катштал баш v 
прошлој годипи јачао je се у всликом проценту 
и повсћавао, а радна снага није била награђена у 
сразмери, у којој се капитал појачаво и повећавао. 
Ово, господо, није хармопија, ово je баш права 
дисхлрмоннја капнтала и радне снаге. 

У свом штампаном експозеу на страни 4 у по- 
глављу „Здравстиена н хигпјенска служба" каже r. 
Мнпистар социјалне политике и народпог здравља, 
поред осталог, п ово: „Због тога се иарочито миого 
извршило инспекција и прегледа рада установа и 
органа здравствепс службе у целој Краљенпии. 
Сваки неисправан рад je коптролнсан н иЗвиђам, 
na ако су се утврдиле крнвпце одговорнн су ка- 
жњавани." Господо, у колнко je ово тачно, ово сс 
ис може ocyl)iinnTii, али само нас забрии.апл то да 
један ресории мппмстар у своме штампапом експо- 
зеу истиче ту околпост да оу npnienc миогс ппспек- 
пије здравсгвепих устапова и здравственог рада и 
да су кривци кажи.авани. (Ледан глас у цсптруму: 
Потребна je контрола!) Потребна je коптрола, ne 
буним се ja против коптроле али мене забрињава 
пво иарочнто пстпцање у експозеу да je било кри- 
ваца и да су одмах позиваШ! на одговорносг и ка- 
жњавани. 

Кад, господо.узмемо све ово што сам изложио 
и. надам се, успео и да документујем и локажем 
примерима и фактима, и кад се узмс да je всликн 
дсо рала овог Мипист.шстиа иршсн партпзаиски 
и у интересу једино спасавајуће партије J. P. 3., ja 
не могу да гласам за овај буџет, иего liy гласатн 
против. (Одобравање и пљескање на левпци). 

Pretsednlk Stevan Ćirić: Reč ima u ime grupe 
Jugoslovenskog radikalnog kluba narodni poslanik 
g. dr. Sulejman Hafizadić. 

Др. Сулејмаи Хафнзадић: Господо пароднн 
посланпци, верујтс дуго сам се колебао да ли уоп- 
ште да узмем реч и да и o питањима овог ресора 
говорим. Нисам се колебао ради тога што се нс 
би имало шта n o чему поворити у овом ресору. 
јер ако и у ком ресору то баш у рссору Министар- 
ства социјалнс политике и пародног здравља по- 
стоје многа nepemeiia и отпорепа тштања, o којпма 
би трсбало да се говори, na и приговори. Иисам сс 
колебао нп ради тога, што су већ извеспа господа 
третирала многа питања, na кад би и то бно слу- 
чај, те кад бих и ja морао да поновнм, ne би ни то 
било узрок кал би само од тога било ма какве кори- 
сти. ETO, TV u лежи разлог ради чега сам се колебао. 
Mu зпа.мо, господо, да cv лаи.скс годипс са on;u 
моста пали разии предлози, да су учињсно извссие 
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сугсстије, да je шта пишс г. Мипистар социјалне 
политике био тако љубазан да je у свом завршном 
говору заблагодарно на учињеним сугестијама нс 
само десници него и лепицн, обећавајући да.ће o 
томе водити рачуна. Па шта je од свега тога било? 
Господо, нећу pehu ништа, али мало, савршено ма- 
ло. Колебао сам се ради тога што не бих желео 
млатити празну сламу илм туцати воду. Што сам се 
ипак одлучио да говорим, то je само ла одговорим 
cnojoj посланимкој дужности. A сад, господо, да 
пређем на стпар. 

Ja hy, ирно, рпет да говорим o нашем болном 
питању, o иитању инвалида. Господо, збиља псли- 
ка je и срамота na и грхота да се ово пмтањс и на- 
кои 20 година иза ослобођења ставља на дневни 
ред и да још увек немамо дефинитивног j)L'iiieii>a 
овог важног питаља. По самом признању г. Мипи- 
стра, има један лош закон и ради тога то je и г. 
Мипистар увидео, и дао се на посао ради израде 
једног нрвог закона. Али мени изгледа, да се Влади 
баш не жури. Ja ne знам зашто, можда ради фи- 
нансијског ефекта, иако то не би требало да буде 
разлог, јер из годиие у годипу имамо све мање n 
маи.е тих иаших заслужиих л>уди, јер их све внше 
зсмл>а покрива и неће бнти велика иакнада државе 
за вслике жртве и папоре које су ти људи лали 
овој земљи. Поред оваквог лошег закона који je 
још и данас на снази, чине се, господо, још извеспе 
административне неправде. Ja hy да вам прикажвм 
само јсдаи прнмер пз кога ћете видети да се и у 
ово пол.е морало да увуче партизанство. Кад сам 
се интересовао за једног инвалида из Травника, 
за отпремшшу на коју годинама чска, дознао сам 
на моју жалост, али више на жалост његову, да 
onaj човек и и.сгови пемоћни другови неће моћи 
доћи за дуго времеиа до свога права, из простог 
разлога, што немају никакве протекције. Свота која 
je била одре1')ена за Дринску бановину, резервиса- 
на je само за тројицу, иивалида којн су били куд и 
камо обезбеђенији иего други, али су они имали 
протекције нзвесинх мииистара и то je било до- 
вол.но да ови други нншта не могу да добију. Па 
зар није, господо, жалосно, да сс и ту тражи nap- 
тијска легитпмација, и то легитимација, која je у 
већини случајева добијена на једној лажној изјави, 
na чистој рачуници. Па зар, господо, та и таква ле- 
ритимација да има предност пред легитпмацијом 
осакаћепих удова, људи, којп пх изгубише борећи 
сс на пол>у части за ову земл>у. 

Господо, закон, који има да дође, има да буде 
соцнјалан, хуман, праведан, on има да поправи све 
пеправдс које су учиЈвенс. Али он има и своју 
другу важност, ои je важан такође и ради будућ- 
ностп, a ne заборавимо, господо, да се na прошло- 
сти будућност снује. Ово je важно у толико за стс 
који долазе да се на пољу части у одбрани земл>е 
свим својим силама и спагама заложе, они треба да 
виде у данашђш ипвалидима један добар пример, 
како се за Отаџбнпу жртвује, али и такође мора 
да виде, како се држава брине за one који се несе- 
бично жртвују за Отаџбииу. 

Господо, сад бих желео да пређем na једно, 
опет важно питање, питање радпиштва. Када би рад 
г. Министра одговарао њсговим речима, верујте ми, 
било би потпуно сувишно да се o овом питању да- 
nac уовште говори и прнговара, јер v том случају 
ималн би само да заблагодаримо г. Мннпстру на 
постигпутим успесима: радаиштво бп било cpeinr- 
н задовољно.   Видите,   шта   каже r. Министар na 

једној конферспцпји: „Прошла су времепа кад су 
господа само заповедала a радницн само слушали. 
Ja сам за то да се даде пуна слобода у избору за 
самоуправе у свима радпичкпм установама, свуда 
na сваком мссту." 

To су речи господина Министра. Па ja пнтам 
господина Мипистра, кад je то тако, зашто и на шта 
чека, и зашто те своје рсчи ne приведе у дело? За- 
niTO сс још увек подржава снстем наимеиоваша код 
сжружних уреда? Зашто те одборнике меша — из- 
вините на изразу — као џамбас коње? On их меша 
сад једне, сад друге, шта више, и читав одбор. Тако, 
n оподо, у Сарајеву за непун месец дапа два пу i се 
мењају ти одборници, односно, читави одбори. Ве- 
рујете ли ви, господо, и мнслите ли да се то чинп 
зато, што се увиђа да ти л>ули неће да радс у инте- 
ресу радпиштва или у иптересу самога Уреда. ne, 
довол>ио je било да некн одборник иије no ћефу 
некоме прваку ЈРЗ и онда je то доволлК) да иде. 
Све дотле, господо,   док се то зло ne излечи,   ис 
треба говорити o каквој самоуправи нити очскива- 
тп какав стварап рад који треба да дође   од   тих 
спмпуправа. 

Господо, UH код друтих уетапова где су тако 
pelin слободни избори, ни тамо пије ништа бол>е, 
јер onu људп који буду изабрани — ти одбори — 
немају никакве моћи ни заштите. Ja сам, господо, 
баш пратно рад једног таквог одбора, код једне 
монополоке установе, и кад сам правио биланс, 
установио сам да je тај одбор, односно поверенпк, 
имао пеколико безуспешних интервенција и са.мо 
једну једину са успехом, a то je, да радништво 
добије једап дап раније своју илату, аванс, ради 
благдана који je долазио. Ето, то je био усиех, ако 
се то може казати успехом. Па зар je зато потре- 
бна бнла велика галама око избора повереиика 
и одбора, na да постигну толико успеха као што 
сам навео? 

Господо, уопште те шиервенцијс које повере- 
ник чини, морају потпуно да поннзе повереника, 
шта више, некад да га понизе до скота, јер ако бч 
интервенисали, нећу pehu, повишеним гласом него 

■мало епсргпчпнје тражили та своја права, онда пм 
прети опасност да дотичпп поверепик или радник 
буде уписан у црну кп.игу, a што je најгоре, да буде 
проглашеп комунистом, a у колико нс бп бнло дру- 
гих последица, следи му отпуст, и онда мутонико 
више ne поможе. Један мој пријателЈ писао ми je 
једно ппсмо у коме ме извештава no истим ства- 
рима које je допео и „Хрватски днсвник" како се 
држе траписти у својим радиошцама прама радни- 
штву. „Хрватскп дпсвник" под насловом „Неразум- 
љив поступак тратшста према X P В радиику." 

Своједобно су објављени избори радничкпх 
гсоеереника у подузећу самостана траписта. Kao 
једини кандидат je ХРС, на челу с радничким по- 
вјереппком Јурош Шарићем. Часппм оцима трапи- 
стпма није копвенирало, да се у љнховом подузећЈ 
бирају раднички повјереиици,' na Патер Шефејр 
није хтио потписати н потврдити избор радпнчкпх 
повјереника. Радници су подпели пјштужбу Рад- 
ничкој комори n Инспекцији рада, пашто су тра- 
писти отпустили Шари11а из подузеИа. Радници су 
због тога бнли врло огорчепи те су затражпли по- 
средовање Инспекцнје рада. lio чипи се, да пм 
људи на управи не могу пружити заштиту. Трапи- 
сти су, a да прије o томс mije ништа знао отпу- 
штени Шарић, затражили посредовање редарства, 
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коЈс га je удаљило ca посла. Taj поступак je иза- 
звао међу радницима полику узрујапост, na радни- 
ци кажу, да he се сутра догодити с њима оно, што 
се данас догодило са Шарићем. Овакав поступак 
■рраписта према радпицнма свакако je неразумл>ив. 
ETO, видите, господо, колико ти људи имају права 
ii колико имају заштите у тражењу својих права. 

Нема сумње да ова Уредба o иинималним над- 
ницама иије учинила ништа извесном броју рад- 
ништва и иије дала очекивану поиоћ радииштву, 
јер  се  много изиграва. Ja ћу, господо, да вам на- 
ведем   само један примср баш код изградње желе- 
знице Устипрача—Фоча. Ту je бно запослен великн 
број  раденика и ти радмици, и кад je ступила на 
снагу   ona  Уредба  o  минималним  надницама, до- 
(')iiјали су награду спега 15 динара место 18 динара. 
Кад су оии једног дана протсствовали против тога, 
и кад  од тих радника њих 34 нису хтели да приме 
плату. њима je отказан посао: одмах сутра дан са- 
општено им je да су отпуштени. Tu су људи мо- 
лили   и  кумили да  остану н даље на  послу, бар 
док   се   ме  pciiin   њихова  жалба, јер  су  изјавили 
били   жалбу, али им то није ништа помогло пего 
су морали сви да иду кућн. Изигравање Уредбе o 
минималним надницама   установљено   je како од 
самог  Ујн-да, тако и од Берзе рада. Па, господо, 
кад  се  тако изигравање ове Уредбе врши na јед- 
ј! м   месту  где  постоји  и један директан  надзор, 
iin;i   се  онда тек можс очекивати тамо, где je тај 
иадзор   мањкав  или  где  у  опште и не   постоји? 

Хтео сам да проговорим неколико речи и o 
пензионом   асигурашу   за   случај   изиемоглости   и 
старостн.  И ту  морам  да будем  објективан  и да 
одам  признање госиодину Министру што се, хвала 
Богу, већ једанпут и ова грана осигурања прнводи 
у живот. Али иако сам ja још лањске године no- 
здравио  и  заговарао увођење у живот ове гранс 
ооигурања, ja сам свакако мислио да ona nciie битп 
овако   опроведеиа.  Јер  овде  имате  један  велики 
број радепика који доприноси за ову грану осигу- 
(uiii.'a    од   које   неће   иидети   пикакве   кориТти.   Го- 
сподо,   мпоги радиици са тешком муком одвајају 
данас  извесан део од своје зараде за ono од чега 
пикад nelie видсти какве користи. A с друге стране, 
господо, залажући се за оиу грану ооигурања,'ja 
сам   мислио да he се првеиствено спровести деби- 
рократизација у пословању овнх уреда н na тај 
начин  да he се створитн велике уштеде. Да je то 
и  учишено,  ja  сам уверсп да  овако тсжак терет 
не би  пао на нашу привреду као што je сада слу- 
чај.  У   осталом, ово join mije касно и ja сматрам 
да je  од преке потребе да се реформе у овом по- 
гледу   lulo upe спровсду. 

Ha крају, хтео бнх да кажем jom неку реч o 
проширењу пензионог осигурања приватних на- 
иештеника. Овде бих имао да кажем само то, да 
није право да буде само један једини центар овак- 
вог осигурања, него да треба порадити да се поред 
тога једног центра, који се сада налази у Љубл.а- 
НИ, стпорс и jom неколико других центара. Разу- 
ме се, да бн један такав центар имао да дође у Са- 
рајево, које je врло важан центар за нашу народну 
привреду. (Мииистар социјалне политике и ua- 
родног здравља Драгпша ЦпеткониИ: Ta je ствар 
neii свршена. Оспивају се четири центра.) Ово ме 
јако весели тто чујем од господина Министра. 
плн бих  молпо госиодина Мипнстра, кад je то већ 

свршена ствар, у колико се ово неће одмах да уве- 
де у живот, пошто закон предви1)а један дуги рок 
од две годние за осннвање тнх самосгалних фон- 
дова, да одмах узме погребан број чиновника из 
одпосних крајева и да нх пошаље у Љубљану те 
да ови чиновници тамо на лнцу места проуче овај 
посао и стскну извесиу праксу. Јер, ако се овако 
неби учииило, онда бн сс створно један врло ве- 
лики број чиновника у Љубљани, a кад би се ти 
чиновници послс отпуштали, онда би то произ- 
вело вслико нсгодоватс- Сем тога, већ се je по- 
чсо узимати допрниос и за ову врсту осигураша 
н за кратко време сгвориће се велпке резерве, н 
биће потребно да се те резерве уступе онпм краје- 
вима нз којпх су и покупљене. 

Госиода народни иосланици, уколико би сс 
Уредба o минималним надницама темељито коре- 
гнрала могла Gn да помогпе радннштву. Али рад- 
ииштву треба оснгурати минималну зараду и тек 
опда би сс могло говоригн o стварној заштитн 
радника. 

1 ly, како ово; тако и сва друга социјалиа пн- 
тања, могу се средити са.мо, ако се провсду радн- 
калие социјалне реф^рме, без којих ис.ма оног пра- 
вог социјалног мнра a задовољсгва као што нема 
ни полнтнЧког мира и иародпог благостања без 
спровођења у жибот народног споразума. 

(»кружни уреди за ооигурање радника Beh од 
i септембра llJ37 подине наплаћују допринос за 
ову годину осигурања у случају старости н нзне- 
иоглости и од умних радника. To je неправда и 
за послодавце и за саме умнс раднике. Стога сма- 
трам да on све ове доприносе требало доаначита 
оиом ЦентралнОАЈ заводу у Љубљапи, a овај, пак, 
да нх дозпачи ти.м иивокрсирапим фоидовима. 

A сада да пређем иа здравствену службу. Прс- 
вентавна служба код нас приличао добро радн и 
има извесиог успеха, и то, версватно, само зато 
што постоји какав такав плаи рада. Ja всрујем да 
би тај рад био и много успешиији кад бн сс што 
више кредита за прсвеитивпу службу ставило иа 
располагање. Али нису у више махова mi крсдитн 
криви, крмио je пешто друго; јер, ВИДИте, код мспс 
у Травнику Дом народног здраБЛ>а прави се всћ 
пуних пет година. Лањоке године унссена je у 
буџет потребна сума за довршење свога дома. Алн 
што се je десило? Иако je кредит отворсн, са pa- 
довима се почело тек рмда кад je време почело да 
мрзне и направљено je таман толико,колико да со 
преко зи.ме поквари и да на лето опет будемо на 
нстом месту са регулацијом реке Лашве. Овакав 
рад не само да je штетаи no државпу касу него 
изазива се гњсв nac и пропичап осмех код гра- 
ђанства, разуме се, na рачуп режима. 

Алн има још једна гора ствар. Пре три четири 
годнпе, upe no што je ова Влада дошла na управу, 
у једаом месту у селу Дубу где влада страшна 
оскудица у води, где људи путују no пеколнко 
сати да до1)у до воде, пројектовапо je да се до- 
веде вода, и веК су цеви набављеие, алн после 
пиа im je сс отпшло nn једног педља даље. Bn- 
дите како се ради, све je било спрсмно, u новац je 
већ бно стављен na расположење, али пекоме од 
громовпика које ne ведре nero само облаче, mije 
било у политичкој рачуиици да се тамо довсде 
вода, ii vo W једиаи разлог тто вода није том си- 
ромашном свету доведена. Ja бих молио г. Mnmi- 
стра да o овој ствари поведе рачупа. Када би г. 
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Мииистар иришаи једанпут оаим крајеаима, али 
не да Дснзе У capdjcuu у хотсл „лврипу , licru кад 
ии аришаи KpOd iubccm; оишгинс MCu'a среза, на 
иримср, кроз ашшнну ^иарачку где иема ^и Један 
ироценат ОИСмавих, jep iic.via нн Једис шкиле, ua 
КаД ОИ ВИДео да .на peivH оијшј, арсКО Koje иде вс- 
лили opoj сељана, hinriifi нсма миста, где сс људи 
чоис iipc.iaiiciiH ирско IUC, и кад ии дишао у село 
илаЈкиинће иа видсо каки сс људи муче са водол! 
a пију виду из исте локие, из Koje naje и хајван — 
онда он r. jViHHUcrap тек разумео зашти je Taj 
ДООри иарод иротиву оваквога стања н режима. 

ivpajiuc ju »реме, браћо, да сс ртрш&мо мало 
и да тим људима дамо оар сшо шго je сваком 
ЖИВОМ оићу Hajuorpcounjc, a то je оар здраву 
воду. Треоали ои да за иве људе још когод 
знадие осим казненог рефврента аорезног уреда и 
екзекутора који само траже a нитко им ништа 
ne даЈе iiinu се за њих орине. 

1 осиодии Минисгар није нам у своме експозеу 
изиео шта се je cue учинило у прошлОЈ години за 
нашу децу. iluje нам казаи: колико je подигнуто 
ооданишта, килико je пидигнуто лечилишта у 
нацшм лепим планинским краЈевима и на Јадрану, 
у глм ле1шм краЈевима какве пе.ма ни Једна земља 
na свету, али je исти тако вероватно да ниЈедна 
земља нема толико Оолесне деце колико их има у 
нашоЈ држави због рђавих хигиЈенских « економ- 
скнх тфилика. Све што се je досад урадило не 
претставља ии издалека озбнљну бригу за нашу 
децу.  И ту  (рали  Један  снстем,  Јсдап  план рада. 

Ja ca овога места поздрављам одбор и сек- 
цију недавно основану у Сарајеву за унију деце 
n надам се и очекујем да he osaj одбор, ова при- 
ватна иницнЈатива бити правилно схваћена кгшо 
од стране Мннистарства социЈалне политике и на- 
родцог здравља тако ii од банавине и свестрано 
иотпомогнута да би удовољила својил! дужно- 
стима, a то je од преке потребе, jep je морталитет 
деце Дринске бановнне огромаи. 

Исто тако o бањама вије нам иишта рекао го- 
сподин Министар. Бање нису потребне само ради 
нашег лечења и одмора. Потребне су (Вам и ради 
туризма, a то je једна грана код нас врло значајна, 
jep доносн огромне милионе нашој привреди. 
И .место неких допуна и измеиа уредаба o ба1вама 
потребно je да дднесемо једанпут унифицирани 
закон o бањама. 

Господо, o туберколози, o сифилису бити hy 
крагак. Гопгода су већ o томе говорили и ви сте 
упоанати колико огромне штете наносе ове стра- 
iime болести нашем народу. Ja не бих могао рећи 
који je raj „иепријатељ 6poj 1", jep и туберко- 
лоза и сифилис и маларија толико штете нашем 
народу, да се такмиче која he од њих да заузме 
прво место. Али, господо, код ових болести, спецн- 
јалио код маларијс, мора се са нарочитим системом 
радити да се то зло лечи. Када je г. Мкнистар o 
маларнји говорио, све ми се чини када je Морав- 
ску банонину спомепуо један од другова рече o 
маларији, да je тамо најшање у тој бановини, a да 
je најмање тамо и лекара. To je била неукусна 
упадица, али, поред свега тога, ja hy да кажем да 
сами лекари неће моћи малариЈу да спрече. Ле- 
чење маларије иије питање само Министарства 
социјалне политике и народног здравлЈа него и 
Мтшстарства пол.опривреде и грађевина, и оче- 
кивати  je да  he  се  и  за ово  питање установити 

један паричити одбор Koje he да изради програм 
како бн се могла ефикасио ова болест и ово зло 
лечити, 

Господр, једно од најважнијих питања то су 
болнице. Нимо нпјс боље указао иа Једну дезор- 
ганизацију и на иотребу једног плана, Једног cn- 
стема него сам господин Министар, када нал! je 
лањске године причао како je био na свом инспек- 
ционом путоваљу и видео пределе где je било по- 
требе за болницама, али je тамо није било, a да 
je видео опет у многим местима болннце са ве- 
лпким персопалом али није било болесника. И 
истина, no болпицама влада један хаос и једпо 
ужасно стање. Верујте, ja као лекар стидпм се 
уопшге да кажем све ono шта се данас у болни- 
цама догађа, у каквом су one жалосном стању. 
Jep, госгшдо моја, наше су болппце дапас у таквом 
стању да one ни нздалека ne одговарају својој 
саврои. Ми дапас пмамо болпица где немамо «и- 
каквих ипфективпих одсљења, и сшо, шта има, у 
таквом je лошем стању да je болЈС да се болеснпци 
тамо ne шаљу nero што се шалЈу. Дешава се да je 
болесник дошао у болницу са једпом болешћу a 
у са.мој болпнци добио другу болест. Узалудна je 
сва спрема лекара кад у болпицама мањка што je 
пајпотребниЈе за лечење. 

Дакле, уопште све то говори да се што пре 
до^есе једап закоп o болницама. Овај закон o 
бо-лпицама има првепствепо да предвиди систем 
великих болпица, велики број болеспичких ста- 
нпца и њихово приближавање пајзабаченијпм 
нашим крајевима. Дал>е, има да се предвиди оба- 
везна колаборација поједпних болпица у циљу 
узајампе стручпе noMohn, као и подизање болница 
на crenen паучно педагошког усавршавања ле- 
кара. Рад у болницама треба да има, поред бол- 
пичког, још и диспанзерско полуклипичпи карак- 
тер, како би могао да удовол>и свима савремени.м 
потребама. Jep болнице имају да служе sa лечење, 
али има од болнпца да се створе тако1)е n соци- 
јални п#Птри. Имају да се афирмишу у соцнјалне 
устапоие и да служе и за лечење, да служе и соцп- 
Јалном старању првепствено за болеснике рскоп- 
валесцепте, за пеизлечиве болеспике, затим за 
младе и будуће мајке и шихову децу, како се ne 
би потуцале no излазу из болпица na улици. Исто 
тако, мора сс поставити и пријем болеспика на 
једпу здравију основицу. И ja се-слажем са пред- 
логО'М да се сви onu, којп плаћају мање од 200 
динара порезе, у болницима бссплатпо лечс. Ja 
бих само додао да ово имаде ретроактивну Moh, 
jep се толико хил.ада код малих општипа пагоми- 
лало болпичких трошкова тако, да nx ne могу 
платити, na бар да се то законитим путем отпише. 

У закопу треба прсдвпдетн и paciepeheibe др. 
жавпих и баповинских болница. Треба законским 
путем да се приволе разпи фопдови, разпе уста- 
иоие, као што je Уред за осигураше, Меркур, Бра- 
тииска благајна итд., да onu у свима већим цои- 
трима своје делатпости, оспују cnoje властите 
болпице. Ha тај начип омогућило би се опим, који 
иису осигурани код оваквих уреда, да буду што 
лакше у болиицама пјшмлјспп II лечепи, a ту, pa- 
зуме се, долазе прпснствено тежацп и грађани, 
који пису материјалпо добро оснгурапи. 

Ko позпајс сву компликовапост у методнцу 
болпичког клипичког прегледа и деталзпог nemi- 
тиваша и лечења поједипих обољења, тај Je све- 



STENOGRAFSKE BELESKE .481 

стаи преимућсгва помоћи коју једна добра и со- 
лиднг) организована лабораторија даје једној мо- 
дериој болници за лечење болесника са најбољ^м 
успехом. Јср само једним стручним свестрапим 
болиичким прегледом кад има једна болиица оплко 
.ооро уређену и добро вођену лабораторију, 
може да сс у пеликој мери спречи лутање боле- 
сника  са једног одељења на другп. 

ДаЛ)С, господо, у томе закону треба да се по- 
бринемо за једа« добар кадар лекара, али не само 
болиичких лекара нсго и лекара изван болниие, 
na терену. Јер само ти лекари могу да добију 
наобразбу у оваквим модерним болницама. Пи- 
дитр, господо, mra сс свс даиас пс тражн од 
лекара. Није само доста то mro ihcrose студије 
трају много дуже исго код друпих, дуже и скупље, 
нсго се траже још и разни испити. И када спс то 
узмемп и кала лекар сис то постигне он јпш упек 
не може да посгише ono што његови другови 
постизавају. Држим, да je то једна велика не- 
прапла и запостављање лекара. Зато ono запо- 
ставл.ан.с има рђаве и штетне последице no 
здравствбну службу, a у колико се то законом пс 
отклон« имаће и у будуће. Очекивати je да hc та 
неправда новим законом бити исправљена и да ћс 
ге лекарнма дати пуно право као што заслужују. 
Истп тако, ако им сс пс може, спима'лекарима, 
дати сталност, a ono да се ла бар шефовима 
одсл.еим. 

Господо, na КОНЦу, ако бп папраиплп јсдап 
биланс рада Министарства за социјалну политику, 
морам да констатујем да je овај биланс na жалост 
пасиван. Питаћете ме, зашто? Место мвне овога 
nvTa иска одговори режимско „Време" ради веће 
убедљивости. Београдско „Време" од 28 новембра 
доиело je један цртеж, у коме претставл.а нашег 
уваженог Мивистра г. Цветковића у свечаном руху 
геред Млиистарством соцпјалпс политике, пред ко- 
јим стоје са страхопоштовањем чиновиици, сестре, 
noMol.nmin ca букстпма цвећа ла зажслс г. Мини- 
стру добродошлицу. Виде сс такође и неке табле 
Fin којима стоји „живео Драгиша", Ј.живео nam 
Министар", „Ене га", „Ништа сс није променио", 
na долс испод сликс niimc: „Министар соцпјалие 
политике и народног здравља г. Драгиша Цветко- 
вић на својој политичкој турнеји посетио je и Бео- 
град. Том приликом извршио je инспекцију свога 
Мииистарстпа где му je npupehcn срдпчан дочек". 
Ja мислим, господо, да je ово прлп јаснр, да ово 
"говори да je г. Министар бпо редак гост у своме 
Министарству. Додутс, овога пута није био на 
свомс путовању ради организације Јерезе, пего je 
имао jom један незахвалнији задатак a то je било 
оснивање радничког Јутораса. Ja уверавам Госпо- 
дииа Министра да од тога брашна nehe појести 
погачу. To je један Сизифов посао. Много je боље 
било и много би mimo радничких симпатија при- 
добио, ако би пустио радништво да се у грани- 
цама постојећих закона органи.зује самп онакр 
како најбоље зна и уме, a то би за љих било нај- 
боље. Након оваковог рада ако мисле гоопода из 
Владе да оне лепе р.ечи o слободи, пуној демокра- 
гији и благостању, да те речи народ мирио у за- 
довољству гута, онда се ЛЈуто варају. 

Када видим, кахо сс поступа према интересима 
тсжака, радника n других, a парочнто аеправде 
према инвалидима, онда ме ne чуди немилосрдни 
постулак ове Владе према оним бедницима, који 

сс називају бипши поседиици у Боспи које je ова 
Влада са једним нетачним тумачењем закона на 
П)Ихор,у штету и одузимањем у закопу јасно и 5и- 
стро законом зајамчену камату оштстила за прско 
100 милиона динара у п.иховом праву m у њихо- 
пом за;1П>см залогају. 

Поред оваквог владипог рада, a нарочито no- 
ред зулума које извесни локални политикани и да- 
хије врше a кпје се ne задовољавају само са oenc- 

i пм, прогоно*! п пљачком, него иду тако далеко да 
угрожавају и сгзистенцију поједпних честитих гра- 
hana, онда, гоотодо моја, народ na enc то ћути и 
гута, јер гутати мора, али гутајући теши се и ша- 
пуће стихове народне пјеше: „жари, пали, удбин- 
ски диздаре, док и тпојој кулп сура до1је" a она he 
за сигурно доћи. 

Пошто немам поверење у ову Владу, то изјав- 
љујем да hy гласати протпв. (Одобравање и пље- 
скање na леппцп) • 

Prdscdnik Sfevan ćirić: Sada ćemo sednicu pre- 
kinuti i nastaviti je u 17 časova. 

(Sednica je prekinuta u M časova). 

Nastavak sedniće u 17,30 časova. 
Pretseđnik Stevan Ćirić: Gospodo, nastavljamo 

sednicu. Izvollc čuti jedno saopštenje. 
Sekretar dr. Dragan Damić (saopštava): G. Mi- 

nistar finansija dostavlja Narodnoj skupštini na rc- 
Senje predlog o izmenama i dopunama u predlogu 
Finansijskoe: zakona za 1038.39 godinu — Ministar- 
stvo finansiia — Budžetsko odelienje br. 8070,/VII od 
10   marta   1938   goidne       -   (Vidi   u   prilogu   XXXV 
redovnog sastanka od 15-111-1938 godine). 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Ovo saopštenje g. Mini- 
stra biće upućeno Fmans'jskom odboru. 

Gospodo, nastavljamo pretres predloga budžeta 
rashoda Ministarstva socijalne politike i narodnog 
zdravlja. 

Reč ima u ime grupe Zemljoradnifikog kluba na- 
rodni poslanik s- Rordc Jevtić. 

Ђорће Јевтић: Господо народни посланици, де- 
ликатну улогу у нашем државпом живрту има Mn- 
пистарстпо социјалне пплитике и пародног здрав- 
л.а. Под ihcroB ресор спада старање o болесппма, 
беспосленим и инвалидима и, да вам право кажем, 
улога тога Мппистпрства mije се im видела док 
na тај положај nnic дошао да мпппструје г. Дра- 
гигша Цветковић, (Пљескање у центруму и na де- 
сници). 

Првп Мнппстар еоцијалне политике и народ- 
пог здравља био je социјалнста у овој земљи и 
n.cMv nnjc пало na ум да унесе реформе у рад- 
ничко законодавство, one, које чини г. Драшиша 
Цветковић. (Аите Копач: On je хтео, алп му ппсу 
дали радикали!) Ani je Мшшстар ca п.пма сара- 
1)ивао. 

Да човек допоси социјалне законе, треба да 
сам има у себи социјалног духа, да сам разуме 
потребе оних o којима пма да се стара. Код нас 
се мељало све, било je разних професија na томе 
положају, од радпика до касапппа n рсдом, али 
иико се mije старао да допесе потребпс законе, 
изузев г. Цветкопића. 

Парочиту пажн.у г. Цвсткови!! je посветпо 
радпичком питању n то њсгово старање за рад- 
ппштво, господо народпп  послапици, изазвало je 

lil 
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љубомору код њсгових предходника и политич- 
ких противника. (Аптс Копач: И самом тсби je то 
CMcnino!) 

Донети Уредбу o минималнш надницама, 
ухватити сс у коштац са фабрикантима, са онима 
који располажу капиталом у натој земљи, није 
баш тако лака ствар. (Аптс Ковпч: Када ти капи- 
талисти седе у Влади!) и желети je да г. Драгиша 
Цветковић Уредбу o минималним надницама про- 
дужи и на пољопривредне радпикс и na радпике 
који су запослени у државтш радионицама, спе- 
цијално неквалификоване раднике, који рлле у 
поједгашм радионицама, било код војске или код 
железницс. Исто такп поздравити je и Уредбу o 
осигураи.у припатних намештеника. Многи људи 
су увск тражили после и службу од држапс само 
за то, што она као најбољи послодавац оситурааа 
старост. Али се догађало да приватни намеште- 
ници нису могли бити осигурапи, пијс им осигу- 
рана старост, na je и ту г. Драпппа Цветковић 
нашао пута и начина да и тп питање реши. 

Сад би билб нео^ходно потрсбпп да Мини- 
старство ооцијалне политике и нароДног адрав- 
ља посвети што више пажње асанацији села. To 
трсба прво учинити v оним краЈввима гдс пладају 
разпс заразне болести, као што омо данас и из 
счспозеа г. Министра чули да имамо читаве кра- 
јспс који су заражени било маларијом, било ти- 
(bvcoM, било сифилисом и т. д, и асанацију тр 
првснстпспо  вршити   v  тим   крајевима. 

Ми имамо вслики onoj државиих и бановин- 
скпх болница, али тс болнице нису распоређене 
како би трсбало. Тако v Бсограду се налази ве- 
лики број болпииа, a тамо, гле би требало да булс 
иајлешии крај вароти. налазе сс клинике. Moje 
je мишљење пак. да би могло да сс извеоне бол- 
ницс одвојс од центра и OCHVI'V v оним крајевима, 
гдс cv. на пример, железннчкп чнорови, гдс cv лепи 
крајеви и добре шуме, то нарочито важи за бол- 
пиис за грудоболне болести, јср би тамо много 
више користиле нсго да се гомилају no вслшсим 
градовима. 

Истп тако Мппнстарство сошпалпс ■полигчкс 
и народног здравл.а тпоба да обплћа већу пажњу 
на бановинске болнице, јср v бановинасим болни- 
цама, na пр. има кревета, a нема лскара, пема ни 
других срестава за лечсн.е, јср срсства која дају 
Гкшовипс за тс болнице тако cv слаба и скучена, да 
се у иногим таквим болницама болесницп хране 
од својих кућа иако леже у болшци. 

Такође ту морам да напоменем г. Минцстру, 
да кредити за поједине крајевс нису подједнако 
распоређени, неким крајевима je дато више a не- 
ким иање. Дунавока баровина оматра се као бо- 
гата и ваљда joj je зато доделзено десет до двана- 
ест милнона док je Дравској бановини додељено 
преко трилссст милиопа к-релита. Me можс сс ра- 
чу.пати да je Дунавска бановина богата. У њој има 
f50.000 ползопривредних радника који cv бсз зам- 
л>е. A n јужни делови Дунавскс бановине исто су 
тако сиромашни, и сиротиња у Дунавској банови- 
ни ne може добитн лечеп.е за то што Ледерери 
или други и.и.ма слични имају no 1ОП.0П0 јутара, 
земље. 

Велику   корист   за   народно   здравље   дон« 
здравствспе залругс нашем живЛ)у у опим краје- 
вима  где оне постоје. Код нас je прс оснивања 
задруга била непозиата вакципација децс против 

болести. У буџету Мипистарстпа социјалне т-.олп- 
тпке « народног здравља налази се сума од 500.000 
динпра, na бих молио господипа Министра coi;i;- 
јалне политике да нађе пута и начина да ту суму 
повећа..Број здравствених задруга се множи. Оцс 
врше и друге пословс a ne само лсчсп.е ссл.ака 
Постоји сто омладинских оделења где сс омлади- 
на практично подучава како треба обрађиватн 
земљу, гајити стоку и т. д. Одржавају сс и сто- 
ларски курсеви, где сс уче селзаци како he на- 
правитн поједине справе. И за ссл.апке има исто 
тако оделења, a за све то треба новац. Ja nilx 
молио господина Мииистра ла се приликом на- 
бавке кредита за јавне радове постара да се стапц 
омладинсмим одсецима здравствених задруга мало 
већа сума na расположење, да би je употребили 
за кориспс сврхе. 

Лош бих имао једну молбу да упугам ua г 
Мпнистра социјалне политике и пародпог злпав- 
л>а. И прошлс године приликом буџетске дебате 
изнео сам потрсбу за оснивап)е једног санаторц. 
јума na Руднику. Рудник je пре para био надпо- 
знатије климатско место у Краљевини Србијц 
Свршетком рата и долаоком браће Словенаца у 
Министарство народног здравља Рудник je про- 
глашен као туберкулозан и људи cv плашени na 
ne иду онамо. Словенци cv прогласили eno ja брдд 
за лсковнта a Рудпик да ne ваља. И Словенци cv 
наслутили ono niTo je дошло. Тамо су и дал.с ^о- 
лазили туберкулозни, али ne v санаторијум псго 
no сељачким кућама. И тако сс туберкулоза u 
даље ширила. Зато бих молио господина Мини- 
стра да се na Руднику подигне санаторијум и дп 
се тај парод cnace ол лал.ег заразивањд туберку- 
лозом. 

Гссподо народни послћници, само да jom к.л_ 
жем неколико речп o нашим ратним инвалидима 
Интересантна je ствар да сс инвалида сећају Лјуд« 
већином онда кад cv у опозицији. 71ок cv na вла- 
сти, дотле сс ис зна за заслуге људи, који cv чи- 
нили за време рата својој отаџбини. Мени je пала 
на  ум ора мала  пссмппа  коју сам учио као ђаче 
a која гласи: , Ссстра Jena и брат Неца ухватили 
зеца, зеца воле тако да je зепу наопако, за   pen 
BV4€  Jeua,  a  за уши Hcna,  na раскидоше  зеца"' 
(Смех). TaiKo и ми. господо, за инвалиде. Док смо 
у опозицији вичвмо како je инвалидима пот 
све, a кад доћемо na власт na инвалпдс се заб 
равл.а. Овде бих могао да учиним један изузетак 
једино за друга Воју Лазића, јер on никада није 
био члан im једне групс која je била na власти 
али остала господа не би имала право да o томе 
говове   јер cv била na. власти. 

Господин Мппнстап je јутрос рекао да je ио- 
вом Уредбом повншен 5poi инвалида jom за 23.000 
Мождо, господин Мипистар и његови реферситц 
гс обраћају пажњу на једну ствар, али код нас у 
Србиј« и Јужној Србији вршп со класирање земл>е 
и порез се пење no три четипп пута. Али колико 
год je једне године пзврпгепо ncii.athc, толико ка- 
тастар и процеппоцп оборе идуће године, тако да 
остаје све no старом Јер, иако имамо нових 23.000 
ипвалида, у буџету остаје и даље сума од динара 
102.000.000 годигпње. Људи се питају, од куда то 
да се повисп број инвалида, a да остане исти повац 
предвићен за TV исплату. Међутим, сто v чему je 
ствар. Мнппстар сопијалпс политике n народног 
здравља јелпом руком даје, a Министар финансија 
другом руком узима. 



STENOGRAFSKE BELESKE 883 

Хоћу да скренем пажњу да дивизијски судови 
Врло ciioi)0 раде. Нарочито je то случај cd диви- 
зијским судом у Крагујевцу. Ту има предмета по- 
днетих још 1920 године, a од ових нових није свр- 
шено im 5%. Молио бих господина Министра 
iial;c пута и начина и да се да више особља, или да 
сс ти људи приморају да испуњавају своју улогу 
прсма   ратним жртвама. 

Kao шти сте видели из мога излагања, ja имам 
n^'iio повереље у рад i-. Министра Цветковића, кога 
оматрам за најбољег досадашњег Минисгра соци- 
јалне политике, и гласаћу за његов буџет. (Живо 
од ње ii пљескање у цснтруму и na деоници)! 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč u ime grupe Ju- 
gosolvcnskog kluba narodni poslanik g. dr. Drago- 
ljub Jevremović. 

Др. Драгољуб JeBpCMOBiih: Господо народни 
иосланици, за мене као лекара било je npauu задо- 
вол>ство прочитати експозе госиодина Министра 
социјалне политике.и народног здравља, нарочито 
при   'nii.iii.j   OHOI   дела, који се односи на здрав- 

(ену иолитику OBUI Министарства. Мислим на 
онај штампанп експозе, који ere ви сви већ имали 
у рукама, Ту налазимо на миоге крушне проблеме 
здравствепе политике, који су потпуно правилно 
схиаћенн, те бн према томе мигли с правом да очс- 
кујемо и правилно решење тих тачно и правилно 
схваћених здравствених проблема. (Пл>ескан>е у 
центруму и na десници). Причекајте, имате времеша 
да геричекате са аплаузом! lin један досадашњи ми- 
иистар, чак и omi који су били сгручњаци за ресор 
Министарства здравља, нису оиаки правилно и сме- 
ло поставили иногобројне здравствеие проблеме 
од чијег правилног решења може зависигн судбина 
читавог namer народа, 

Ja ова смела схватања господина Минисгра 
хоћу и нарочито да подвучем и искрено да поздра- 
вим. И ради тога ja вас молпм да ми дозволите да 
иам цитирам нека нарочито карактеристична места 
из експозеа господина МиЈшстра оодијалне поли- 
тике и народшж здравља, Тако na страни 8 тога 
експозеа у ставу 5 читамо и следеће: 

„"-ledu пута се чује мишљење, како здрав- 
ствена и социјална служба захтевају CIMU расходе, 
a ис дају никакве приходе, na зато mije могућно 
непрестано повећавати буџетске издатке за те слу- 
жбс. У ствари баш oea служба даје највеће прихо- 
де. Ти приходи истина, пису псге природе као mro 
. . iia пример од саобраћаја, шума и рудника, ип- 
дустрије или трговине, a и олп су најважнији баш 
за тс ириходе, јер рационалном, добро уређеном и 

еном здравственом службом oбeзбel^yjeмo сви- 
ма привредаим пранама здрав народ и чувамо ra 
од велихих штета које настају услед болести и вс- 
anivc смртности. Народној одбраиш пак обезбеђу- 
јеми здраве, онажне и отпорне браииоце незави- 
сјности n слободе народа и државе. Никада при- 
»редна политика ne би мотла успети, ако ие би 
почивала на здравом народу. Тако je здравствена 
служба, разграната и обезбеђена свакоме и за пра- 
вилно лечење и за спречаваше оболења, пајпро- 
дуктмиипја у арима правцима делатноста државе 
и појединца". 

Господо народни посланици, ja п као опози- 
циоиар морлм искрсио и тоило поздравити овакво 
ираиилно схватање господипа Министра социјалне 
аолитике u пародпог    здравља, јер у пбтпуности 

делим мишљење господина Министра,   да   никад 
привредна политика ne бп могла успети ако не би 
почивала na зјдравом народу u да je свака народна 

потрошена за народно здравлЈе, најпродук- 
1нији издата« \ државиом буџету. 
Кад ствар стоји тако, кад je народно здравље 

мајбоља залога и за економаси прооперитет и за 
независност и слободу народа и државе,   опда   je 

I .i прпродап n логичаи закључак да се брига 0 
народном здравл.у ne може и дал^е   осгавпта при- 

ој шшцијативв као mru je то данас случај. Но 
IMC hy мало даље опигарније гивориги a сада да 

прегледамо укратко поједине гране здравсгвене 
политпке и да пспитамо да ли one у дапашњем 
стању одговарају оваквом потпуно правилном 
схваташу r. Мнппстра. 

Здравствепа се политика    обично   делн у две 
. : у превентивну n куративну медицину. Пре- 
ивиа медицина има за циљ да спречава и саму 

појаву болести, a куративна да лечи ве1» настале 
болеспи. И name Минисгарство дели своју здрав- 
ствну политику na два дела, те тако се и њсгов рад 
креће у два правца: један раџш na спречавању бо- 
лести a други треба да обезбеди лечење оболслих. 

AKO сс запитамо, шта je важкије у здравсгве- 
иој политици,   да ли рад na спречавању   болести 

рад na лечењЈ болесника, тешко je дати тачан 
одровор у толико upe што je н само питање рђаво 
постављено, na се na pljaBo постављено питаље те- 
тко даје добар одговор. Мо ja сам ово тггање по- 

но и ако зпа.м да je ono pljaao поставл>еНО и да 
због тога и нема na њега добар одговор. A поста- 
вио сам ra зато, што je ono већ давпо постављепо 
у Министарству народног здравља и шти je на то 
питање дат одговор да je важније спречавати бо- 
лести него лечитти nocrojehe болеснике. Ja за ова- 
кво стање ciiKipn у Министарству народног здрав- 
ЛјЗ ne крнвнм садањег Мииисгра иародпог здрав- 
ља, jeo je on то стање наследио и јер je то стање 
мпого старијег датума. Uno се тако годинама вучо 
кроз Министарство народног здравља и ono je до- 
шло n у Минстарство социјалне политике, када се 
ово Mlin гво спојилс са ранијим самосталмим 
Министарством народног здравл>а, II na посганл.е- 
no геитање да ли je важнија превентивна или кура- 
тинпа медицина, у Мииистарству иародног здрав- 
ља дат je одговор да je превентивна медицина све 
и свја и према тоие je подешаваиа до дапас сва 
здравствна политока. Toj превентивној медицшги 
поклоњена je највећа пажн)а ,обезбеђена joj je ве- 
лнка рекла.ма, реклама американског спила, na je 
ona уродила u плодом, ако ne квд nac na чувању 
народног здравља a ono да посганемо чувени и 
славни у свету са своје добро уређене мпијепске 
службе. 11 посталн смо голико чувеии и славни да 
je Друштво парода одредило творца овакве здрав- 
ствене политике, г. Штампара, да њоме уорећи и 
несрећну Кипу. Сем гога било je мпого страних ле- 
кара код nac да се на лицу иеста увере o ефика- 

,1! name хигијенске службе, која се у главиом 
сводила na подизање врло скупих хигијеиских за- 
вода u здравствених домова. Ови хигајенски за- 
води n здравствени домови нису се бавили mi пре- 
вентивном a још мање куративном иедицином. To 
су биле санитетско-оодијалне усганове csoje врсте, 
које су се бавиле неким специјалимм испитивањем, 
од кога je државна и самоуправна служба (шала 
велики терет na евојп.м леђима услед сталних за- 
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хтева :ia иеким аодацима, којн су после оређивани 
и публиковани уз велику хуку и буку, уз праиу 
амвриканску рекламу и са закључцима, који мал те 
нису предлагали да сс постојећи болесници побнју 
и тако искоре«е већ постојеће болести, те да се да 
прилика овим хтијсиским устаноиама да раде на 
будућем спречавању иовнх болести, пошто се иоу- 
бијају већ постојећи болссници. 

Да oiio нгије претерано шти рскох, ja ћу да вас 
iiujccuiM само иа оно шш се ради у Београдском 
Uciiipa.'uiuM' хигиЈеиском заиоду. ly постији је- 
дзјн стручњак који годинама прима плату да бн 
пронашао најбољи метод за мерење памети. Други 
јсдан годинама испитује сексуалнс лроблеме код 
извесних иара^ига (иифузориЈе). Можеге замисли- 
m, гооподо иародни посланихц!, колико je важно 
ти свксуално аитање код паразита. A како су uc- 
iimi они хнгнјеннчари у реклами cuura посла да 
вш наисдсм случај Јдраисгвсииг дома у Кумаиову. 
Taj je дом у Кумшову омештен у нској сасаим до- 
трајалој оараци са исколико uдeлclba a има na сво- 
јиј служби само једног лекара нли тачније једну 
лекарку. Али ништа нс омета да се raj Завод oaui; 
следећим исиитивањима: серо-бактериолошким, хе- 
мијским, ридом на проучавању и сузбијању мала- 
рије, антирабичшш радом у школској полуклини- 
цн, радом у дсчјсм диспанзеру, радим у купатнлу, 
сузбијањем заразних болести na терену, контролом 
комараца и асапација.ма, предааашша. Када ви 
»рочитате извештај u раду гога Хигијенског дома, 
Bii морате стећи уоеђење да у том Диму ради чи- 
тава чета искусннх стручњака, na ас ирисго забе- 
зекнути, где их свс пронађе начелник односниг 
одељења у Министарсгву иародног здравл>а, али 
кад сазиатс да cuc TU радн једна једина лекарка 
онда се морате још више забезекнупи од чуда, што 
се чини толика реклама са радо.м, који ne само 
mio не ПОСТОЈИ, већ KUJU уоиштс no такиим окол- 
ностима и не може постојати. Кад уз то сазнате да 
овај дом, идносно ива једииа јсдиа лекарка има 
прд cuoju.\i кинтрилом u још 4 здравстене стаиице, 
јсдиу у Кратоиу, једну у Крнвој Паланци, једну 
у Младом Нагоричану и једну у селу Мипдолу, ва- 
ше ће чуђење бити још и већс, јер само да се саста- 
ви овај извештај, из кога сам извадно ове податке, 
требало je доста времена, али je највише требало 
смелости да се једном окоро сасвим безначајном 
раду оваквог заводчића да оваква америкаиска, 
права вашарска реклама, која би превелика ипла и 
за једап велнки научнп иистптут од читаве чете 
старих, искусних паучника. 

Кад сие то човек сазна у чуду се пита: зашто 
све ти? Зашто су сва та Питемкннова села? Коме 
je све то потребно? Наш народ од свега тога нема 
никакве користи, a Друштво народа нема више на- 
меру да шаље name стручњаке no далеком Истоку, 
те аки je од те и такве рекламе њен творац и имао 
иеке користи иа рачун државе, дапашњи његов на- 
следник се вара ако мисли да he npolui трагом 
свога претходника. 

Да бисте joui бол.е увидели, да се у Мшистар- 
ству мниги впше обраћа пажња на превентивну 
медицину^ него на куративну, ja вас молим да за 
часак упорсдимо неке податке нз самог буџета. 
Болничка служба у буџету заузима 116 страна док 
хигнјенска служба заузима 318 страна. Ha болнич- 
ку службу троши се 101,793.841 динара, док се на 
хигијенску  службу   троши  96,893.041   динара,  т.ј. 

на болничку се службу троши око 4,900.800 дннарл 
више, дакле за болничку сс службу ne трошн цп 
пуних 5 милиона дннара више него што се трошн 
за хигијинску службу- Од буџета болиичке слу^кбе 
троши се na личпе издатке динара 33,428.327, a за 
лнчне издатке хигијенске службе троши се дннапд 
45,335.486. ра 

Из овога je сасвим јасио, да се куративна ме- 
дицпна третира у Мшшстаретву као пасторче, је[) 
су хигијеничари увек успевалп да се сваком Миии 
стру натуре и да га тако рећи ставе под своје TV^ 
торство. У своме раду су потпуно пезависнн. Оцц 
еу управо држава у држави, и ne одржавју никакву 
везу са среским санитетским референтима нити са 
болницама, што јаки шкоди јединственој здршј, 
ствеииЈ политици, A од целокулнбг њеног рада 
нема скири никакве користи ве1» се све своди iia 
неке експерпменте сумњпве вредаости, експери- 
менте потекле из дичних, врло иескримипх a често 
скори болесних амбиција, које се задовољавају- 
државним пивцем na иародпу штету. УказујуКи г 
Мииистру пажњу na овај погрешап рад који цу 
ne ставЛЈЗМ иа терет, јер га je таквог наследио ади 
који he i a једног дапа после иве добропамерц^. 
критике теретити, ако га ne промепи и ne подесц 
таки, да се више обрати пажња куративној медц. 
цини neio ди сада, јер није довољпо да се једној 
или другиј да предност негр ибе морају бити у 
складу n према једппственом плапу a ne као ди 
сада да свака нде својим одвојепим путевима. 

Кад je реч o куративној медицнни, од увек је 
наглашавано да ииамо премаленп број болпица u 
да n оне које пмамо нису довољно опремљене i 
нарочито да опрема ne одговара дапашњој медц- 
цииској зпаности ,и техници. Ta замсрка je, на жа. 
лост, и сувише тачна, и ona мора у толико внше да 
пада у 04ii, што емо из експозеа г. Мипистра увц- 
дели да он o важпости пародпог здравља има пот- 
пупо правилпо гледиште. Чудно онда нзгледа, што 
ин том своме гледишту пије успео да прибави no. 
iiiTuiuui.e код господина Министра фшансија и 
код целе Владе na да се према таквом схватанЈу 
одмери n буџет овога Министарства. За жаљензе 
je, зашти г. Мнпистар није издејствовао већи бу- 
џет за свој ресор, јер бн noBeliann буџет овога Мц- 
нистарсгва имао иовољпо дејство не само na на- 
родиу привреду него и na пашу националну од. 
брапу. можда и више него што he то имати пове- 
Itaini кредит за паоружање ради националне од- 
бране. У том погледу апсолутно писам задовољац 
и мислим да je г. Министар и могао и требао више 
да уради за свој ресор. To нарочито с тога, што 
код овога ■Министарства у експозеу наилазимо на 
пуно потпуно модерних схватања' здравствени\ 
проблема. Тако ucli у почетку свога експозеа на 
четвртој етрапи г. Министар показује врло тачно 
и јасио гледаље na 111)облеме свога Мииистарства. 
Он ту каже н ово: ,3a разлику од досадаша,их 
схватања здравствених проблема ми наилазимо да 
они нису само чисто медицнпскп и лекарски, веК 
су у најтешњој вези са привредпим, екопомским ц 
културнил! стањем иашег народа, na пх следстоено 
треба Ј)С111авати у заједпнци са свима тим чини- 
ицима." 

Може човек бити у ма каквој опозицијп, али 
мора објективно признати правилност и дубину 
оваквог схваташа г. Министра, али у исти мах и 
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пожелети да м све <>ио свриш коршиши проме- 
нама у досадањој Јдриисгнеииј политици, те да те 
промвне и H;I пракси пикаже, да je проолем не 
само правилно схваћен исго да му je nađeno и пра- 
liii.iiio решење. Да оих и са своје стране помогао 
да сс правилво постављаном проблему naljc и пра- 
mi.iHo i)ciiicii)L', ja x()iiy да учиним неке сугестије, 
a one  су у овоме: 

Досадања куративиа мсдицина cripoauljcua од 
стране оиог Министарства иије подбацивала само 
зато UHO нисмо и.мали доиољан број болница н 
шго one нису ииле дивол.но опремљене и онако 
кико то данашња медицинска знаност и техника 
омогућаиају. Иако ти узроци иису мали, a имали 
су своје оправдање, и.ма и још нешто што се мора 
отворено призпати, иш«) je мени као лекару то 
доста тешко pehu, јср могу навући негодовање 
иојих колега лекара. lio ун}гграшњости рад 
MHDI iix болничких лекара није ono на висини ни 
најобичнијег морала. Оии су болнице прстворили 
у ciKjjc дућане или боље, оии су од болннце -ство- 
рили инсгигуцпје за врбовање својих пацијената. 
Миоги су болпичкн лекарн отворилн саиаторијуме 
и приватне ордннације преко пута државних бол- 
ница и све oFic, који су моглн да плате или дирек- 
жо саветовали да до1)у у приватне ординације и 
саиаторијуме или то чииили преко раааих агената, 
те cu o лечешу и лскарима створило ружно ми- 
шл>ензе. Миогобројни су примери, да иззесни не- 
савесн-и лекарн нису дозволЈавали чак im монти- 
рање апарата, који су послатп болипцн јср би 
ući и конкурисали нстим таквим апарата.ма прнват- 
них ординација. Лко су апарати и монтирани брзо 
би се кварили no државиим болипцима, док су 
ти исгп апарати одлично фзгнкцисашсали у при- 
ватннчл ордииаци јама. Овакав рад болпичкнх лс- 
кара изазпнао je оправдаиу мржњу л крнтику ле- 
кара, KOJU иису у државној служби и којима су 
државии лекари нз болпица оваквим својим радо.м 
створили скроз нелојалну конкуренцмју. Живот 
iiiije лак na се допекле то и може правдатн али не 
и оправдати. Алп оно што je најважвпије, na- 
pe )дн.о здравл.о n пародне nape трошепе су узалуд. 

Сироти ппсу могли да дођу до правилпог ле- 
чења, јер за приватае лекаре нису имали поваца a 
no болницама се ппсу озбиљно лечилп, као што 
би били лечен« no приаатним ординацијама и са- 
и;п o[)iiЈумпма. 11 тако je прпватпа ппицпјатпва 
кграла велику улогу у толге, да спречи правплап 
рад на здравствепој полптицп овог Миппстарства 
чак п онда, када je само Минпстарство пешто и 
покушало да урадп. И опда сс поставља питањс, 
na да ли се може дознолптп прпватпој пппцпја- 
тиви да несметаио вршлЈа no здравствспим проблс- 
мима? Старање o пародном здравл.у баш no ре- 
чима самог гооподина Миппстра спада у делокруг 
јавиог старап.а, јср mra би друго зиачпле оне 
мч-дрс речи господина Мпппстра, које сам вам ци- 
тирао и којима он дословце каже, да од народпог 
ЗДравл>а зависи ne само пародна прпвреда него n 
националпа n државна одбрана. Па кад од парод- 
ног здравља зависи и наша народна приврсда и 
nama државна и иародиа одбрапа, с.мсмо лп и даље 
дозволити, да се народно здравл.е и дал>е остави 
прнватној ппицпјатнвп? Ja мислим, да се то не сме 
n нс треба дозволити, и да je крајпе време да др- 
жапа водп подједпако рачуна o свачпјсм здравл.у 
a ие да и даље "може бити здрав само ко je и богат. 

Господин Министар na страии s свога експозеа у 
иаиред цитиранОм пасусу вели да сваком гребл да 
буде обезбеђено правилно лечење и да сваки буде 
обезбеђен да се не разболи. Да се постигне то, 
треба медицину социјализирати, то јесг држава 
сваком треба да обезбедп подједнаку заштиту од 
болест^ и подједиако лечење у случају болести. 
Другим речима, лекари могу бити само државни 
чиновпици као mro и официри могу бити само у 
државној служби. Прнватоа лекарска иракса треба 
да се укине a лсчеи.е може бити само у државппм 
болницама и бссплатно a подједнако за све. Го- 
споди« Мпппстар n ппаче предлажс оснивање Са- 
пнтетског (|)онда « ja бих се са ти.м потпуио СЛО- 
жио. Сретства за тај фомд да сваки уплаћује као 
здравстве/нп прпрез уз порез у процетпма арема 
величтт свога пореза, TO јест богати ju би плаћали 
Blune a оиротији мање, али би саи №мали исто и 
подјсднако бесплатпо лечсп.е no државним бол- 
иицама na били сироти или богати, јер je државни 
и иародни интерес да сви грађани, сиротп п бо- 
rani, буду здрави како ради наше народне при- 
вреде тако и ради наше националне одбране, Тако 
би старање o народном здрављу било једап део 
старања o јавној безбедности. 

За социјалицазију мсдитте, превентивве као 
и куративпе овп су разлози: 

Здравствена политика не може се оставптп 
прпватпој иницијативи mi приватнпм срстствима, 
јер од правилпостп здрјавствене политлке зависи 
судбина народа не само у погледу екоиомском и 
социјалном neli и у погдеду одбране народне и др- 
жавне самосталпостп, Према томе, здравствена по- 
лпгпка je дво јавне безбедносгм и o јавној без- 
бедностти Мрбже водити рачума само држава преко 
својих oprana, својих чпиоиппка. Стога n Mnmi- 
старство народног здравља може своју полптику 
спроводпти исто онако као што се јавпа уиутра- 
iim.a безбедност сзпроводи преко државие поли- 
ције a сппл.иа преко државне, народне војске. Сем 
тога као mro се гарантује личпа n имоипа без- 
бедпост сваком пргфанину, био on снромах или 
богат, псто се тако мора у добро уре1)еној држави 
гарантовати сваком грађанину, био on сиромах 
илп богат, здравствена сигурпост, тј. o сваком сс 
мора иолити подједпако рачуиа док je здрав да сс 
ne разболп, a кад je болестап да сс правплно лечи 
онако како дапашња медпцппска знаиост и техппка 
то дозвол.авају. Me смс се внше дозволпти, да сс 
спроттва лечи у снима нрпликама n од свпју бо- 
лестп кппипом, аспиршом и рпцппусом a да се за 
богате чипс огромпс рекламе за лсчење no бо- 
гатпм санаторијумшда и луксузппм приватним бол- 
пицама. Живот и здравл.е ne само да су сваком 
подједпако драги псго су и подједпако потрсбпи 
држави као цслипп. Зашто толпко вике и хвале o 
напретку медицинске зпапости и техппке, када сс 
парод jom и данас лечи као и за врсме Милоша 
Всликог? Зар то ne звучп као провокација cnpo- 
тиње, кад се no поиипама рекламирају разни сана- 
торијумп са пајмодсрппјпм лечењима, кад у тс 
санаторијуме сиротиња може да уђе само кад je 
здрава и то само као послуга? Исто тако зар то 
није провокацпја, кад лекар хпгпјеничар препору- 
чује чистоћу тела, обуће, одјеће и стана и добру 
храну као најбољу прсдохрапу од свих болестп 
a снроти л>уди ne могу имати од свега тога пишта, 
јер n сама чистоћа значи велики матерпјални из- 
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датак a no негде je и сама здрава цијаћа вода пре- 
скупа посластица, која ни.јс за свакога? A зар бо- 
леснику ne звуче као аровокација речи лекара, 
који му препбручује разне лекове и потребну ди- 
јету a ои нвма ни хлеба за време болести jep и 
кад je здрав једва ra заради? Зар социјализациЈа 
целокупне медицине превентивне и куративне не 
зпачи сг1речаван>е у корену апсолутно оправданих 
разлога за дубок револт најширих народних маса 
против постојећег стања досадашње здравстисне 
политике? 

lio има и других разлога за социјализацију 
медицине. Медицинска наука постала je услед 
наглог развнтка технике врло комликована наука. 
Од лекара се тражи много велико знање али 
траже се и велика материјална сретства за озбиљ- 
ио обављање лекарског позива. Beh je давно про- 
шло време, када je лекар одређивао дијагнозу пи- 
аањем и куцањем или слухом, потпомогнут једино 
стетоскопом завршујући преглед и цслокуппо ле- 
чење рецептм за неки прашак или медицину, чије 
je куративно дејство више зависило од сугестив- 
ности болесника, од његове вере ла he се њоме 

гечити кего ли ■■.' саме е.фикасности преписаног 
лека no рецепту. Beh смо на прагу вршена, када 
he се лекари рецепташи прогањати исто оиакп 
као што се данас прогањају надрилскари и бабе 
врачаре. Бити лекар скупа je ствар, не само mm 
студирање медицинс траје дуго и скупо, већ и 
стога, шго данас отворита приватну ординацнју 
зиачи имати читав капитал, којим би се могла ку- 
пити можда каква кућа за рснту. Jep снабдети 
приватау ординацију свим оним, што модерна 
иаука тражи данас од сваког савесног лекара, 
најзад од сваког који хоће да буде способан за 
конкурентан рад, значи имати велики капитал на 
расположењу. У Београду то и није тако стратна 
ствар, jep ту има ваздан лабораторијума и разних 
специјалних приватних и државних клнничних 
уређаја, те се сиромашни лекари испомажу доста 
успешно, али no унутрашњости то mije случај. 
Ту сиромашни лекари упражњавају своју тешку 
лекарску дужност, опако како je paheno још прс 
рата, a то je толико исто као и бавити се надри- 
лекарством. Ако се пак међу лекарима у уиутра- 
шњости нађе мско, који^набавља iieimo више него 
остали, ои за остале значи отприлике оно, што за 
обућарр Бата или за мале трговце и занатлије 
Тата. Просто их онемогући. A да би и они на некн 
начин обеЗбедили своју егзистенциЈу, лаћају се и 
таквих сретстава, којих се у души стиде али на 
која су присил>сни, jep се ипак њима мора живети, 
ПП ако се ne можс како бн се хтсло a Oiiio се мора 
живети како сс може. Ja ове и овакве лекаре нс 
кривим и ме бсуђујем, ja их искрено жалим и ради 
љих ово и говорим нсто толпко колико и ради 
опште ствари. Кад, дакле, ствар тако стоји, када 
се Biniie пе може дијагноза одређивати пипањем, 
куцањем и слухом, када се за одре1)Нва1ве дијаг- 
нозе морају употребнти многе и компликоване 
методе и техничка сретства, шта тек да кажемо 
за правилпо лсчеп.е? Мислим да пам je сасвим 
јасно из овога, да се само у врло малом броју слу- 
чајева лечеи>е може вршити код куће; оно се има 
n треба да врши или у скупим приватним санато- 
риумима или no болницама. Ja сам за ово друго. 
Ja сам за потпуно укидан.е прпватие лекарске 
праксе и за увођење једнаког лечења у државпим 

болницама за све и у свим случајевима, када се не 
може лечити амбулантски no државним амбулан- 
тама или код куће. Али дијагноза увек и у сваком 
случају да се врши no амбулантама и болницама, 
које једино могу и треба да имају на располо- 
жењу све оно, mro данас тражи медицина за пра- 
вилно одређивање дијагнозе. Кад би лечење за 
све било једнако, анда бн и nama прсвентнвпа \i 
куративна медицина стајала na сасвим другом 
ступњу. Онда би од модерних, научних тековина 
имали користп и сви у подједпакој мери, што je 
и праио, jep je здравље сваког појединца целина 
врло драгоцено како за привређиван>е и увећа- 
вање нашег националног дохотка тако и за ол- 
брану маших спол.ппх граница, Аашта смо свн 
подједшжо обавезни n позвапи. ГТрема томе и це- 
лина je обавезна, да нас оспособи за тај наш за- 
једнинки n подједнаки задатак na погглуно праве- 
дап и једнак начин. 

Од таквог уређепза наше здравствене полити- 
ке, биле би 1Многобројпе користи. Превентивна ие- 
дицина била би на много већем ступњу a ca много 
мање материјалних сретстава, jep би интерес свију 
био, да се болест избегпе, што je много лакше, no", 
што je no пашој народној мудрости: „много лак- 
me болест спречити него je лечитн". Лекарн би се 
у много већој мери њоме бавили него данас, када 
je :ina за њим ne само неиптерееаптпа nero им и 
дпректно шкоди, jep лскари данас живе од бо- 
лесгах a не од здравих. ЊихоЈа je интерес да има 
mro више болеспих, jep егзистенција лекара зависи 
од болесиих n то у mro већем броју. Социјализи- 
рањем здравствене службе лекар« би живели ад 
здравих, a болесни би били за њих излишан hocao 
na би се више старали. да сс болести спрече, док 
им je данас уносан посао да болести лече. Спре- 
чавап.ем болести умањпвали би себп посао око 
лечења, те би и за њих као и за све било више 
користи, да болест спрече, nero да je лече. Данас 
ie интерес лекара у томе да има што више бо- 
лесника, дакле, њпхов je интерес егзпстенције у 
потпуној супротностп са интсресом целипе. Врло 
ми je непријатно што сам лекарски позив претста- 
вио у оваквој светлости, али одмах изјављујем, ла 
за ово и овакво стање свога позива нису крив« 
лскари. Они морају да свој хлеб зараде на начин, 
на који их целина присиљава. Од лекара се нс сме 
n ne може тражити нека меоијанока лична пожр- 
гвованост док сви други позиви имају за циљ, да 
себи лично прибаве што више користн од свога 
рада. To право себи траже и лекари. Нека се 
здравствена служба уреди na другој оспови, na 
lie и они бити исто ono што и народни учител.ц. 
Прва he им дужност бити, да народ поуче да из- 
бегне болести и хигијепски жпви, a тек, ако се и 
у колико се у том ne успе, да га од болести лече. 
Али у том би тек случају превситивпа мсдицина 
била oiiio, како се ona замишља, али што лекари 
са приватном пракоом немају рачуна и да се оства- 
ри, ако они остану код приватне праксе. Мени je 
ово признање врло тсшко, али га морам учинити, 
jep се иначе o здравственој политици не бих нн 
изјашљавао. Ha овај начин од медицине не би се 
могло постати богат човек Beh само државнп чн- 
повник као и сви они, који сврше учителзску шко- 
лу или војну академију. Али то, бити државнн чи- 
новник није тако рђаво ни данас, када многи не- 
мају  сјајне  плате,  зашта  je  најбољи  доказ  што 
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ce скоро сваки лекар граби ла vl)e v државну слу- 
жбу. Како би тек било онда, када би ce лекарима 
дале лобрс плате, које би им омогуНиле присто- 
[ан живот и cauccHv преланост своме позиву, тс- 
шком и пуном велике одговорности. 

Завршавају11Н своје излаганзе o здравственој 
иолитиии хоћу ла учиним још иеке напомене. Г. 
Министар je врло шнроко замислио послпве свога 
рссора, што je за похвалу али мислим да у томе 
им.ч чак и неке претераности. Не може ce Мини- 

.ipcTBO народног здравл^а бавити и науком. Ми- 
нистарство народног здравља има ла примени на- 
уку преко својих практичара лекара и стручног 
oco6jL>a. Али оно што припада науци, то јрј треба 
и даљс оставити. Тако не сматрам да би ce Mii- 
нистарство народног здравл.а требало да бави 
проучавањем рационалне народне исхране. To je 
сгвар медицинског факултета, чије he готовс ре- 
зултате Миннстарство да практично примени 

Код   лекара   интересовала   ме   je   здравствена 
служба можда више исго социјална политика оврг 
Министарства, мада ce ове две функције овог Ми- 
нистарства  тешко дају одвојити  једна од друге. 
Стога   ћу  и  o овој функцији  овог Министарства 
рећи   неколико својих добронамерних примедаба. 

Иако je рад на социјалном старању био врло 
активан под министровањем г. Цветковића он  ме 
ни у  ком погледу ннјс задовољно сем тимс, да je 
показивао воље да ce упусти у решавање многих 
социјалних   проблема,   за   које  до   њега,   a   прсле 
шгнистровања г. Кораћа нико није имао куражи 
ни да им близу приђе a, мани, да им да ма какво 

[о   решеше. To je за похвалу, та кураж г. ии- 
нистра Цветкови11а, али je у овом поглсду све и 
остало на куражи. Уредба o минииалној надници 
иије   ништа друго до укидање  права  штрајка  и 
озакон.сше толико мале наднице, да je то срамбта 
за  наше друштво. Јер je минимална надница то- 
лико   минимална  да  ис  даје   раднику   могућ! 
ии   да  заради  само за себе  парче  хлеба  a  камо 
ли   ла  збриие својим радом и своју породицу. До 
ове  Уредбе послодавци су бесправно злоупотрсб- 
.■1.аиали   раднике   страховнто  малом  надницом   a 
после  Урсдбе na то су стекли права До Ур( 
полиција ce бссправно мешала у радничке urrpdj- 
кове a после Уредбе je пуноправпо почела интер- 
веписати у корист послодаваца  a  на  штету рад- 
ника.   Да  ли je тиме  штогод добијено v  корист 
оних,    којс  je Уредба   трсбала  да  заштити?   He 
само   што ништа није добијено него  je сала ра- 
дсницима спречена и могућност да ce користе сло- 
бодио  правом  штрајка да би ссби изд.ејствовали 
бол>е   услове рада. Према томе, то већ није соци- 
јалио   старање   радника   всћ   соцнјално   поробља- 
ijaii^c радника. Уосталом, го није никакво чудо, 
и   држава као послолавиц ne понаша ce ни мало 
бол>е   прсма свом псрсоналу. Имате и у државној 
служби такозване званичнике и дневтгчаре, ко.\и 

■ са тако малом платом, да je то права срамота 
н  за   државу и за данашње лруштво. 

Но држава иде чак и дотле, да ce у Финансиј- 
ском закону овог буџета предлаже, да у будуће 
више и нс будс званимиика већсамо дневничара. A 
зиате ли зашто? Зато што су дневничари бсз др- 
жавне пензије, na лржава хоће да изврда на тај на- 
чаи споју обавсзу, да тим својнм службеницима, 
дневничарима, не даје пензију већ да спадну иа 
раднчтчко пензионо ocnrvpaihe, које je ступило на 
снагу крајсм прошле    годпне.   Држава сс nonama 

као неки ћифта из чаршије, који на разпе памине 
изврдава своје обавезе осигурања према своме пер- 
соналу. To што држава пркушава да пребацц своје 
званичнике са државног буџета o пензијама на 
приватно пензијско осигурање најбољи je доказ 
o киалитету Уредаба o пензионом осигурању, које 
je раденике n приватне намештенике усрећило. Te 
су уредбе бациле велику прашину v очи јавности 
n no тим уредбама ми смо требали да уђемо у ред 
најнапреднијих лржава, које су обезбедиле пензи- 
рно осигурање чак и радницима и прива^ним наме- 
штеницима. Ако су те уредбе тако добре, зашто 
их ne бп проширили и na министре и државне 
чиновнике? 

Приватни памешгеници нису задрвољнп прво 
због тога, што треба да чекају na пензију најчешће 
до седамдссете годнпе живота, a друго нису задо- 
волјпи шго од пензионог осигуран>а неће имати 
пензије сразмерно својим доприносима. Господо 
пародни посланици, вама je позпато. да ce за rien- 
зионо осигурање уплаћују око 10% од њихове 
плате, Премз Уредби нештр оки 5% од тога имада 
ллаћа намешетник a 5% послодавац, Како he вре- 
меном, iir|50M економских закопа, гшслодавац да 
пребаци na памештепика цео допринос од 10%, на- 
мештеници ce гтитају, да ли he за свој допринос 
имаш одговарајуће пензије, Они верују да nclie, 
пошто виде, да he ce њиховим новцвм управљати 

1чки a не домаћински, да ce тако изразим. 
Према извршеним калкулацијама, у Београдски 
пензиони завод послодавци н њихови намеште- 
imun уплаћиваће месечно нешто сжо 10 милиона 
динара. Како за 5 подина пико од намештеника 
псма права ни на инвалндску потпору, ни на пен- 
зију, значи да he овај Завод за време од пет година 
cKvnimi једну суму од 600 милиопа динара. ICao 
mro видите ово mije мала сума, и свако ce може 
запитати, a нарочито намештеници, како iic ce ру- 
ковати овим новцем попгго од прихода тога новца 
зависи впсппа пензије. .Icp, господо народпи no- 
сланици, ne треба заборавити, да ће господпп Мм 
нистар социјалне политике мењати висину пензије 
приватних намештеника према прпходпма Пензи- 
оног завода. /lanac одређене внсипе пензија нису 
одрећене за сва времена. To je, уосталом, сасвим 
приролпо. Али пијс cacmiM природно што ce мисли 
тако безобзирпо и са мало увиђавности да рукује 
са лоприпосом оних, којн исте морају са великим 
жртиама да подносе. 

Господо народни посланпци, no може ce до- 
зволиги, да са том тако великом имовином управља 
стварпо само Мннистар социјалпе политикс, na ма 
ко то био. A on he \'правл.ати IIOIIITO he on стварпо 
постављати и управу и особље гог односно тих 
пензпопих завода. Ла сам зато н прошлс и one го- 
дине приликом дебате o пензијама предлагао ocnn- 
вање једног Општег националног самосталног пот- 
пуно   a :u,r   пеизионог фонда за  пензионо 
ооигурање свих државних чиновника, радника и 
приватиих  намештеника.  Овако великп  аензиони 

нд имао би сразмерно малу администрацију. 
ЗЗтим on држава коначно решила пензионо осигу- 
ран>е својих чиновника много јевтиније него што 
je пензије сада коштају. Према скали дсиприноса 

гтршатне намештенике, држава би за сноје ми- 
новнике имала да плаћа годишње ако 300 милиона 
дииара у место 1,200,000.000 колико сада плаћа за 
пензије, a га цифра je све acha пз године у годину. 
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Најзад, лржаиа не бн морала да држи у својој 
служби многе чиновнике због тога, што су стекли 
прапо на пензију, иако нису потрсбни. Држава би 
била у могућности да поступа са својим чиновнн- 
цима ,као што посупају прнватна npe;iy3clia ca 
снојим 'Намсштеницима. Другим рсчима, државна 
би иадлсштва ирсстала били бирократска, mro je 
од општег интереса. 

Ja молим, да се не .схвати овакав мој став пре- 
ма овом mnan.v као став једног, који je противан 
државиим чпновиицима. Напротнв, ja знам да има 
много државиих чиновника, за којс сс треба зау- 
зетн, да се ово Министарство и за њих постара. 
Такви cv сви државни званичншш и лиевничари и 
сви omi државни чииовници који имају пспод ди- 
наоа 'inno месечно плате a имају и поролииу на из- 
државању. A шта тек да кажсм за оне бсдникс у 
дпжавној служби, који немају ни динара 1000 мс- 
ссчпе плате? Зар сви ти ne заслужују ла се за њи- 
хов положај заузме ово Министарство? И зар unio 
(толвдано затражити од господина Миннстра со- 
цијалне политике ла се постара за што CKonuiv 
измену Закона o државним службеницима? On ic 
досала показао волјС да се заузме за решавање 
миогих тешких прОблема, макар да miic уепевас и 
ла им наће потпуио опраплатш и задоволЈавајућс 
пешење. Но за такав рсзултат он пијс VBCK 6WO 
једтгки кривап. Министар финанстла a и лругн ми- 
штстри имали cv посебне поглеле на проблеме Ми- 
нистаоства ооиијалне политике и народпог здрав- 
.'.a, то cv мпоги од тнх проблсма о.стајалн илп 
noriiviio нерепгени или phano оешеии. Но, при свсм 
том треба покуитати и са јелном темеллгом изме- 
ном v Чиновиичком законгу ла би сс материјални и 
соии1ални ПОЛОЖа] чииовника свију стол^ка и като- 
ropnia пстииски поправио. Нат)очито кад се узмо v 
рбзир та со то може споовести бсз nnnchnmn дп- 
жавннх издатака. ако се vcBoin оеЛорма попзтпа 
коју сам предложно. Ja тпажећи измену Чиновпич- 
ког закоиа пали матсријалног и социјалпог по- 
бол>шан>а чиновничког стаља, чиним следсће на- 
челне папомсне. 

1) Избацити поделу чиновиика на чииовникс, 
зваиичнике, дпсвничаре Beli задржатн једзн израз: 
државпи службспици, na према томе и једнака пра- 
иа иа iipncTOJiie плате и потпуно једнака на осигу- 
рање у случају балесга, изнемоглосгн и старости. 

2) Свима државним службеницима дати при 
ступању веће плате a мање повипшце доцније, да 
би могли да сс у младостн усавршавају у својим 
струкама и да би могли из раније да почпу са ос- 
нивањем својих поролица. 

3) Свима чпновиицима, без разлике струке, о- 
шгуратн сталност и пезавнсност, јер су читшвиици 
без тога социјално поннжени и претстављају бес- 
правно робл>е, којс без икаквог поговора мора 
слушати случајне режнме. Ме1)утим, државни чи- 
новници, сви без разликс имају само и једино да 
примењују закоискс прописе. Режими. којима се 
нс допадају постојећи законн, нека их промену на 
своју сопствену одговорност, a не да од несталних 
псзанисиих чмповиика траже р1)аву примену и изи- 
гравање постојећих закона, зашта после пада ре- 
жима одговорност остане на чнновницима. 

Противно oiioMc, што се до сада тврдило, да 
je само судијама потребно дати судијску сталност 
ii независност, да би могли да суде непристрасио 
и no закону, ja тражим за све чиповнике и стал- 

иост и независност али пупу одговорност ако при 
сваме раду не буду прпмснили само и једино вољу 
закона. Судије су за ссбе тражиле независност и 
сталност ма и no цепу деполнтпзације, то јест ма 
и no цену да постану политички ушкопљепици. Ja 
личио устајсм одлучно против деполитизације \ia 

кога било чиповппчког сталежа и струке, али за 
све чинонппке тражим сталпост и пезавпсност a 
ne само за судпје. Мииистар соцпјалне политике 
најпозванији je да тражи сталпост и независност 
за све чиновнике, јер сталпост и пезависност спих 
државних чииовпика бсз обзпра струке претста- 
вл>а ne само соцпјално CTapaiije првог реда за чи- 
повиикс Beii v нсти мах зпачп државпички акт ни- 
шега стила, јер обезбеНујс беспрекорно (^упкцио- 
нисање лржавпог апарата без обзира na случајис 
рсжиме,'којп су увек пролазпи, док je држава и 
служба држави сталпа и као таква прсживл>ујс све 
рсжпме. 

Онај Министар који свима чиновиицима обез- 
беди сталчост и пезавпспост задужиће чиповпике 
umne пего ако бп пм издсјствовао noBciiaibe плата, 
Обсзбсдптп свима чиновницима сталност и неза- 
висност значи од данашших робова без икаквих 
права na и права да раде no својој савестп и према 
закоима, зиачи, дзкле, од тих робова створити 
л.удс, праве људе који смеју да раде no својој са- 
вести. a према постојећим закопима. Док салашњи 
чппоитти морају ла раде no наређењима, na сс 
члк no паре1)ензима морају да уписују у поједине 
партије и да no наређењша гласају за поједиио 
режимс mro поппжава достојапство човека. 

Зар положај данашњих чиновкика не личи на 
положај робова? Данашњи Мпппстар социјално 
политике IIM;I великих амбшгија, тс ако у пстппп 
xolie n да nx задовол^и, пајбол.а му се прилика 
поужа у томе да се постара да сви чиповпици без 
разликс струкс, дакле и полпцијскп чиповници, 
добију ne само добре плате пего да добију стал- 
ност и независност уз пуну олговорпост за свој 
сопствеии рад. 

Завршавајући овај свој говор морам да изја- 
вим да ћу гласати протпв буиета Мипистарства со- 
цијалне полптике и пародпог здравља, јер немам 
уверења да he сс у току буџетске годипе воднти 
рачуна o овим мојим сасвим лобропамерпим nann- 
менама. (Одобравање и пљескање на левици). 

Poiprdscdnik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Ljutica Dimitrijević. 

Др. Љутнца Димнтријевић: Господо пародни 
посланици, noniTo ne говорим у нме групе a и по- 
nrro сс ne налази ополнкп број посланика у Пар- 
ламенту, то бих желео само пеколико извесних чц- 
n.cimna да изјаипм у рссору •Миппстарства соцц- 
јалпе политпкс и пародпог здравља. 

Саслушавши данас npe подпе оптпран н до- 
кументован екопбзе r. Мппистра соцпјалпе поли- 
тике n иародног здравља, ja се осећам побуђеннм 
да са овога мсста, као и стручљак, одам пуну за- 
хвалност г. миппстру Цветковићу mro je сав сзој 
труд уложио да бп здравствепе прилпке namera на- 
рода побољшао. При прегледу буџста овога ре- 
сора копстатовао сам да je овогодптњи буџет 
много целисходнији и бол>и и да се у многом раз- 
ликује од прошлогодишњег и претпротлогодиш- 
n.ег буџета. Зпачи, да je рбраћена ислпка пажи.л. 
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да ce je проценат опога буџета како у односу на 
целокупни државни буџет тако и у олносу на буџет 
Минисгарстпа социјалне политике према хигијен- 
ским п социјалним установама у многоме повећао 
док ce je ранијих година увек сманлшао. Зиачи, да 
je обраћена велпка пажња иа тако звану превеп- 
тивну медицину. да je ce разумео смисао овога ре- 
сора: да je највећа и најглавнија служба буџета 
Министарства социјалне политикс спречавање ла 
не до!)С ло обољења у наролу, збри11>аван1е невољ- 
них и изиемоглих као и заштита и оснгураље рад- 
иичког сталежа. 

Због тога je организован нлрочити снстем 
оада. лата cv већа мптеријална срелства на хиги- 
јеноко социјалие установе, које ce имају борити 
свим средствима, ла би всликн проценат нашег 
народа био спашен ол најопаснијих спидемнја. 

Тг хигијенско-социјалне установе лале су 
иаксимум свога напора, a и функције су*им иамст- 
II\'TC као нсмииоппа потреба послератних послс- 
дица. 

Иситрални хнгијснски запол има свој сопстпс- 
ни кпелит и ia бих желео да ce тај кредит и v 6v- 
■[\1,|[остм noRciiann, a ие ла ce прпе материјалпа 
срелства из осталих рссора, iep то иле на спреча- 
ван>е једно добро организованс злравствене поли- 
тикс. 

Хигијсиске установе, као што cv бактериоло- 
тке станице. домови иарпдног злравља, венсричпс 
амбуланте, учииилс cv силне користи нашеи на- 
IIO/IV. Te хигијенско-социјалне установе, one cv 
спасавале nam нарол ОД сотпалних зала, a nai- 
nchc социјално зло ndraha наше село. ^Kiino оло- 
бравање и пљескање у центруму и na лсснпци и 
повици: Тако je!) И ми. господо. морамо да ми- 
слимо. да тс хпгијепско-сопијалне установе буду 
v IHTO већем броју постављепе no нашим селима, 
да би ce нарбду створила могућпост, ла ce како 
хсрелитарпс тако и еплемичне болести потпуно 
искорене. 

Госполо послапици, народ верује у акцију хи- 
ги!енско-социјалних установа, јер je њихова ак- 
ција хуманитарна и служба лекарска тих устапова 
самарићанска. (Hvpno одобраваље и пљескање у 
центруму и na десници). 

Kao што видите, господо, битни услов за олр- 
жан>е живсхга једног нарола јесу хигијенско-соци- 
јалне vcranniic, a када пећ тс установе no могу да 
опрече појаву свих оболелих, онда je дужносг ре- 
сора Министарства ооцијалие политике, да створи 
urno Гх i4,,' услове за лечење пстих болести. 

Лечење болеста имамо и спроводимо кроз 
icuiv здраву и организооачу здравствену пбли- 
тику, помоћу добре болеошчке службе и добре 
санитетске теренске службе. (Повици: Тако јо!) 

Мп c-iui знамо, посподо послаиици, да na тсрп- 
•lopniii Краљевине Југославије од близу 1Г),ПП0.00П 
становиика има врло мали и иизераи број бол- 
imun. .'.oшичка служба пијс самарићанска, ссл.ачки 
народ врло тешко vcncna да дође ло болничке 
лекароке неге. Нису ретки случајеви ла маса бо- 
ич-иика под хируршком дијагаозом буду враћени 
из бодница, под nsroBOfpoM да нису за операцију, 
дскк, међутим, оболели умиру код својих кућа збот 
кеизвршене хируршко-лекарске интервшциЈе. 

Лешава сс врло често да болесник, који буде 
упућен v болиицу, буде амбулантно ггрегледа«. 
И за те амбулаптпс преглсле лају лскарпма хо- 
норар. 

Госполо посланицИ| укинути лекарски хоно- 
рар npn болничким амбулаитама у болничкој 
служби. (Одобравање). 

Ja поздравл>ам акцију концентрације великих 
баповппскмх болница и болница у пећпм иашим 
центрима. (Узвици; Тако je!) Ллп, господо, ne 
могу напустити идеју нзградње мап.их болпица 
\т namnM забаченим крајевима, где нема саобра- 
Кајних сретстава. (ОлобравапЈс). У таквим бол- 
ницама где су упућеии срески лекари на рад де- 
шавају ce случајеви да болсашцп који буду npe- 
гледани, ако места болппца нема, буду враћени na- 
траг у село, ла леже код свошх кућа. A, госполо 
nano.nni посланици, злочии je у таквом једном 
забачешом крају name државе, ако не погтоји бол- 
mma. да једаш такав болесник a нарочито инфек- 
тивне поироде, буде враћен na лечење код своје 
куће. (Пљескање). 

Господо, помоћу добро организоване болиичке 
служб| [олази исто тако и побро оргшизована 
сатгитетска теоеиска служба. Сакитетско терепска 
служба cacToin ce из такр званих среских PC(1)CPC- 
ната, ооеских лекара, бановииоких лекара и ле- 
ара удружених злпавствеппх општинв и лекара 

злрапгтпгппх задоута. 
Господо. санитетски пегћепенти, срески ле- 

капи. заузети cv толико гломазном адагиниства- 
IIHIOM л' воло тешко могу доћи v контакт са на- 
родом RanoKHiHtKH локапи односно чекари удоу- 
жкних чдоавствених оппггина имају тако мизеоне 
KOHonane fia обт*лазе ^^^ игеста тотичтгих удтзуже- 
иих члоавствених општина, ла cv сђактички у не- 
иогућности,  rta плате и превозна сретства. 

Спака : оганизована санитетска тереиска слу- 
жба не " ■.■ гати побољшање здоавља namera 
чаиода. ако она не буде сатиарићаиска и ако не 

■'   'i' на бази хгмапптета. (ПљескањеУ 
Господо, .4'innmanaivliii cimi повор пппм крат- 

кпм излагањем. ia мооам И овота п\'та да олам 
гтпччзнан^е и na похвалити пал г. миииспра Цветко- 
вкћа. ГУзвипи са иесниие; ЖивеоП као стоучњака 
за његово connia.ino старање namera парола, за 
IOODI,    cnrann.'fonnnv    злрапстисш-    полптпку    na 

u) ii благостап.е namera иарпла. ГОдобравање 
n пл.ескап.с na леептш n у центруму). 

Prctsctlivk Štovan Ćirić: Reč ima' narodni posla- 
nik :r. Radlvoje Nanović. 

. Рлливоје Нановнћ: Гогполо паролнн посла- 
шињ са овога места мнота cv важна питања ло 
данае третирана. a данас ппсл нама na дневном 
реду jecv ne мап.е важпа соцпјалпа ппташа, која 
из даиа у дан узимају толпко маха, да cv v истини 
ne спм" предмет велике пажп.с, neh и дубокогпро- 
учавања од свију и спакога. Испгаа (е ла na пол.у 
ооцијалиог замонодавства ne стојимо лоше. Са 
теори јаког стшовишта можда имамо најмодер- 
Hnie социјално закоиодавсгоо, које ни уколико ne 
одступа ои онога v С.једињеним Америчким Лр- 
жавама или од onora v Француској. 

To би за nac n за свакога било лице објекта, 
док пам нвличје говори саснпм обрнуто. Оно што 
je кмд нас до лапас у овом погледу, у погледу по- 
дпзап.а   социјадног   nmtoa   пашсг   радпог   свста 

" 11^ 
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учињсно, оез икакпог лвоумљења прс би се то 
могло nii3i!;iTH покупгајем него рсшељем овпко 
мажиог ггитања. 

[ I(>c,io.4ii>iix година, na и данас. и јслп упск 
гледа се и lu'nn гтрема уобичајеном барометру на 
просперитет јелне земље чија сказаљка трсба да 
означи пад или пораст незапослености. попећање 
или сиањење налнкиа, робољшање или noropuiaihc 
услова рада; јслиом речи; сказал^ка која нам у 
рорм cviviajv нма да покажс напредак или наза- 
лак. Да би ова сказал>ка ол тешких атмпс(1)ерских 
испогола билц што iuimc изплоиаиа, предузимане 
cv попремено разне мере рали ублаживања — од- 
носно рлли растурања иагамиланог електрицитета 
on.'id nvTCM зорпп.аиап.а игзапослснос™. било nv- 
тем негтосрсдног новч^ног помагања, било путем 
осиг\фан>а ралиика у случајевима кзд они дођу у 
ii('\i()i'\liiinc'r ла sapafiv.iv. 

V Сједињеиим Америчкоти Државдма уведен 
|е систем пензншог асигурап.а и v случају неза- 
гтослености; v Ппптугалији за несрсћне случајеве 
"fin ралу и v случају пр()(1>ес11г>налног пболеља, v 
Немачкој такоИс за nccnehnc случајеве ппи раду, 
a o Фраицуској, која гцзедњачи боцијалнкм рефор- 
мама   и да не говорим. 

Пио иеколико иримгиа н^јбрље иам илуструју 
бригу v иапелрпгм зомл.ама, у којима се crpoio 
води рзчуна n жул.епнтим рук-ама и (1)нзнчким 
сиагама, Koie V знпју лииа СВОга треба ла зарадс 
сврј часухини хлеб. 

A код nac? ,1a мислим, госгтодо, да nehy ни 
најмање претерат^ кад кажем да сс ланас у Луго- 
славији, и прред снију социјалних рс(ј)орама, ако 
се CML'M такр ла изразим, јелино наш ссл>ак и nam 
ралнпк v ocvui pahaiv н у бсли гмиру. Стога сс 
i.inao иајозбил.ннје морамо ла запнтамо: ,1c ли то 
та друштвена солидарност, je ли то та социјална 
прапла. зар се зато југословенс^и сел^к и југо- 
словснски радник борио, (орварио и у ратовима 
гинуо. да би плод њетових мука и љсгопс крват-, 
исполинске борбс пелика, Ослпбп1)С]1а и Уједињена 
Отаибина њего&а ЈУгославија рстала њему маћеха, 
a Елдорало белосветсшм паразитима и стран- 
ипма. Koju за ову зомл.у иемају ннкакав лруги 
ocehaj, до oceha.j експлоатације, зеленаштва и ско- 
Ho.vtcKor поробл.апап.а nainer пословног спстл. 
(К3дпбраваи>е  na левици'), 

Гбсподо Ftapo.ann посланиии, капитали који v 
muiioi зсмл.и дапас делују, не само да су странога 
noPL'K.-ia. иего н HCIIHHOM аиацноналпи n пол ка- 
муфлажои, под разиим фирмама, кп\с у стпарп 
ппчег заједничкрг са нама, пи са иапгим југосло- 
веиствбм немају. 

Л када ic такр у погледу послочања овог ту- 
liimcKor капитала, sajp можс бптп грврра p ш1- 
какипм гоцијалним' могинима, p псклкипм лрјал- 
Н»м, нессбичипм прпппппима, кошм би сс v раду 
omi Фарисеји моглн рукпводити?! 

Пио пак. IHTO ic иајжалоснијс, mio nac nai- 
Biiiiic бр.ли то ie ла ona Плача u данаццш Мипи- 
гтап соци1ал11е политикс нс уме или neiic ла иа- 
iniiM социјалним закопима прнбавс iivno iiomro- 
вап.с страног капитала. Морамп прнзиати да од 
ослобоћен^т до данас nam ралнпчки свет imio 
пмао мннимум егзистспције за жнвот. Оном ie 
Уоелбом донекле подигнут нпво жнвота namer 
pa-inoi' света. Зиачп, да cv дате пзвеспс соЈШЈали^ 
рефоЈше, које су услопл,сие од успешне примене 

na терену. Али исто тако морамо призпати ц 
да ie путем tvtvHHĆKe сксплоатације наша радцП 
снага ло те мере унижена, да ови страни зеленацп! 
за своје богаћење заиста не би могли добити ј.м ' 
rminiv радну cnarv mi у Кини, im v самој Це(" 
тралној  Африци. 

Југословенски  радпнк.  како  je  upe   неколии 
дана  рекао маш уважени професор г. Kocnli,  ца 
маи.е   ie плаКен   ралннк   мо-жда v целој   спетск  • 
приврели, али ie посве сигурно да je на.јмање пла' 
iicn радник у Европи. 

Гомилајући у свој џеп nam народни новац 
страни експлоататори успели су ла наиги сопст-о , 
miM пародним благом минира1у скоро свс по-зиш ' 
je нашег !авног и привредног живота и то на  i!" 
дан   безобзпрап   начип   ne   презајући   ни   од   цЈг' 
само ла би доспели ло жељеиог циља. Ако се сах 
за трепутак опоменемо видеИсмо да  се скоро  cs 
главнц1е концесије грчевито лрже рд стране стр4 

liaua.   Ilaioojba   рудпа   пол>а,    најбољп    рудцц,!" 
угл.а, сребра, злата. бакра, олова и т. д. enc ц-Ј' 
бпл>е, најрентабилније кониесије наших етоле-пц1 

ЦЈума, затпм   концесије за подпзап.е   разноврсни^ 
фабрнка сие je то, господо, махом у рукама ctina 
напа, све  te то v служби и на корист страног i" 
питала a на штету напшх привредпих и социТал" 
них   пптереса.   Да   бп   аломалија   била   већа,    (U' 
страпи агенти и експлоататори убедили су нас  ч" 
ie v интересу  ломаће  ралне  снагс ла  се њихођ 
предузећа  треба   ла   заштите  внсоким   иапинскц ' 
огралама, ла би иесметап:), без копкуреииије NK,,.. ] 
пмати бпгатит плен. Не само то. За п.пх cv уји- 
pneami   спешпалпи   закони   скопчани   са   разновп 
cmiM  иривнлегијама. Ha пример: даиијс, порсз 
друге   дажбине   расписаие   cv   им   оиако   како   с!! 
сами  хтели  ri.   према  4ncT0i   добптп  који   су   In 
cnojcTBcn начии v билапсима показивапи. 

O хнгијеискмм пак условима нашсг радц0 
снета и да не говоримо. To je питањс у огромцп- 
веКини пних предузсћа испод сваке критпке. Ha. 
рочито je TCIIIKO, скоро очајпо отап.с оиих КОЈИ ci 
запослепп у текстилно! индустрији. Једна непрц 
страсна анкета у свако би доба могла да утпр-п 
не само ниске налиице, не само нехигијепски ^,,.1 

вот, несамо недостатак прописаиих ма ниајскром" 
пијих радничких станова Beli n врло вслпки пП(1, 
иенат разних тешких оболен.а a парочпто од TV" 
беркулозе. Напори и оправданост делаи.а Лнте 
против туберкулозе, која се противставпла даље« 
nmpeniV овс болести као народпог непријатеља 
иа']6пл,\\ je локаз мог тврћеи.а. Шта тск да ка> 
жемо за naiuv тколску децу која no прпицццу 
обавезне наставе морају да похађају пастппу v 
стародрсвшгм, непроппппп!. влажтшм n мрачиим 
слелеи.има, у ко!пма гс, уместо дечије веселости 
n ралости oceiia атмосфера дсчијег физичког упро. 
пашћапаља. 

Ништа бол^е не стојимо ни v срсдп.пм unco. 
•■|ама. II па тој су страни махом пспрописне ne. 
хип-ЈЈеиске вграде и на roj je страни n мпмо за- 
конских прописа претрпапост no оделеп.пма да се 
с гграврм може тврлпти да nama деца како гн) 
осповпим, тако и no срелљнм школама нвмају ни 
толике запремине ваздуха коликб то припада и 
ка.токорелијкм зликбвцима no казаматима друп« 
културпих   ii   папредпих  држава. 

К,1д имамо тако грубу слику ко.ја нам очито 
казује под каквим се условима наш школски под- 
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младак разв.иЈа кад видимо да скоро свесно упро- 
аашћујемо омладнну нашег народа и држаену уз- 
даницу, шта оида можеио калаги за оие иашс су- 
грађане, који било снојим крпиицом, било no не- 
чијсм lic(|)y До1;у иза ирата оних мистнчиих зграда 
Koje се називају полицијским или судским за- 
твором? 

Знам из праксе, господо, да тамо нсма сснти- 
иенталности, да тамо нема нп слаткоречи^бсти, да 

1амо нема, једном речју, н^рииалног ^кивота. Али 
се зато нс може сматрати нити се можс одобрити 
да та места и у будуће служе прсма досадањој 
уобичајеиој пракси као сретство за убија1ис имсна 
човека, за слабљење, ломл>€ње, сакаћење н упро- 
пашћивање живпх људскнх биЈш. Ta и таква ме- 
ста не смеју бити внше ни за један трснугак из- 
раз социјалпс нвбрижљиаости, хнгијсискс напу- 
штвности као шго je то случај, аки хоћете, баш 
овде у Београду у престоиици Југославије. Оли- 
'ieiua свега овога, да се ие послужим многобројиил! 
примерима из унутрашњоСти, јссгс судски затвбр 
овде у улицн Краља Александра. Ова зграда која 
je можда још нз доба Киез Милоша иијс друкчиЈе 
мозната у јавности до под називом „ссљачки за- 
твор". 

Крштени кум ове зграде je иарод који je ич 
ciiOM    \j)ol)CiiuM  пнсгикту  OHO  нме и дао. 

Имао сам ту срећу да сам поред мојих дру- 
гова и ja 1936 г. био житељ овог тзв. „сељачког 
затвора" у коме се заиста наш радни и сељачки 
свет формалио упропашћује. Дужност je, госиоло, 
a и Kpajibe je вре.мс да се чиВе посете не само из- 
ложбама и банкстима всћ и оии.м местима којим 
се такође мора дуговатн потребиа брига и erapa- 
и.с и г. ■Мииистра правде и r. Мипнстра за соци- 
јалну и здравствсну полнтику. Уверен сам да 6:i 
тамо наиигли такво стање са којим се omi као кул- 
турни људн НИ најмање не би могли сложити. 

Господо народии посланици, одлика кулгур- 
них народа јесте у томе да у свако доба имају 
приправиост и могућиост да прикажу enoj живот 
ne са.мо у jK'4iiMa ncli у слргкама, у бројкама, у ау- 
тентични-м статнстичкнм подацима којп приказују 
1иихово фактично стање. Код mac je, међутим, обр- 
иуто. И порсд свег пашег социјалног и модерног 
закоподавства, који се махо.м огледа само на па- 
пчру, ми смо у толикој мери далеко од паших вла- 
ститих социјалпих проблема, да немамо ни нај- 
основније податке, који се односе на иародну ис- 
хЈ)аиу у iramoj [»ol^enoj зомл.м, a из којих би се 
свака заинтсресована страна могла да упозна и 
да пиди како сс и чнме храни наш народ. Исти- 
нитост ових мојих рсчн потврдиће недавнн бора- 
иак- у Београду гђе др. X. К. Стиблинг, секретара 
америчког Миннстарства ползопривреде и члана 
Бироа  за исхрану при Друштву народа. 

Не имајући o natiie.M народу никакве податке 
ове врсте, н пе крије се, да je Друштво народа, 
одиосио речени Биро, упутило госпођу Стнблинг, 
да на лицу мсста да чак и упуства како треба орга- 
иизопа-1-и статистичку службу у везн са исхраиом 
шнроких иародних слојева. 

Епилог пак ове интервсиције огледа сс у томе 
да je за ову сврху нате Привплеговано извоано 

miiio додслило Цситралном хигијсиск-ом за- 
иоду су.му од 250.000 динара да његови стручњаци 
no упутствима г-ђе Стпблннг приступе у току ове 
гпдиие ггроучавању овога питак.а и прикупл)ању 
података па терену. 

0 резултату ових студија на тереиу сазиаКсмо 
аероватаб у псодрс^еио преме, али оно што ми ciui 
скупа знамо, оно што можемо без двоумљсЈ1.а да 
нагласимо jećre то; да, иоред свег уображеиог 
привредног иросиеритега који се на вештачки на- 
чн.н, и бвде, са овога места, и кроз режимску штам- 
пу приказујс, стадард живота пајширих слојева 
иашега народа ни у колико пе одмиче од Једног 
стандарда живога примитиииог карактера, разу.мс 
се, у односу прсма другим напредиијим iMpo;ui.\ia. 

To нам je, у осгалом, у свом данашњем etochd- 
зеу призано и господин Минмстар за соцнјалну по- 
лигмку и иародио здравље. 

.la iiy се послужити једпим малим пасусом баш 
из тог експозеа који гласи оиако: „Што наш народ 
страда у великој мери од заразних и других боле- 
сти, велики je узрок и у љегопом начииу живота 
потто je исхраиа рђава И педовоЛ)На. Услед тога je 
у нас велики проценат недовољно развијсних за 
војску. Таква исхрарш слаби тело, na je подложво 
оболсњима и без одбраве од туберкулозе, од ма- 
ларије ,заразних и другпх болесги." 

Из овога посве објсктнвног али и горког нзла- 
raiba, иожемо оа мало труда да извучемо једипо 
пегативан закл>учак. 

Господо ппродпи посламицн, парод који нема 
доиол.чу или, ако xolieTc, потребну отиорност ор- 
гаипзма, iiMalic честа Јјазболевап.а, мпого смртпих 
случајева који нам озиачују ne само социјално- 
здравствени лгипус, не само привредиу штету, BCII 
наи се то може регистровати још и као нациоиал- 
tffl губитак. Ово нам je права социјалиа it здрав- 
iiiu'iia плустрацм ja! д ja дш, ГОСПОДО пародип по- 
сланици, са овога места кажсм, да o содиј^лпом 
ciapaih}', o тмсакној с(ли1Јалпој полнтмци у beoj 
земљн не може бнти ии говора за сад. И riopivi 
свег напрезаи.а, n порсд сиег индивидуалвог исти- 
uaiba, понављам да ве 'може бити говора сие догле, 
дшс се ne будсмо уверилп да je соцнјална брпга, 
дм je социјалпа љубав и пајзад да je дужна соцн- 
јална правда обасјала И one којн су крвавлм ко- 
м;;дима са својих изхтрцвареннх тела највише до- 
који су за ову земл>у вајзаслужнији; све дотле док 
сс иутсм једпог у истиип соцпјалиог ипва.шдског 
закопа ne разреше милостп и просјачења omi 
који су за ову земљу најзаслужнијп; свс дотлс док 
се пеправда према овим ретким ратпнм жртвама, 
као крајп>а пационална срамота, sa тшск ne сахра- 
nir; све дотле док се мла^им гперацијама не буде 
пружио јелчпствспи прчмер o томе да отаџбппа, 
као добра мајка, ne заборавља, umu може да забо- 
рапи заслуге n.eniiN сшгова КОЈИ су у мпогобгрој- 
иим окршајима под n.eiioM славном застаном, све- 
eno полпвалп своју крв, 6paiiclni ii>env част n mro 
je пајглавпије, пикала ne питпјући се: коликп je 
псггријател>, neh где je! 

Господо пародпи послаипцп, да би данашња 
иропија била n neha n јача, социјалЈШ питања ова- 
ко важне прпроде, чссто пута рставају се — или 
се бар покутава — на једап оригипалап пачин, пу- 
тем приређивања балова намењвних Зп.мској по- 
MOIIII. Ila cini!\i бе балшшма прп пајбол.см pacim- 
ложсљу, у добром сјају и раскоту забапл>а дуго, 
до дубоко у noii, да бн сутра дан чптали ш-лтчч- 
namiče o посегиоцима, o елпгпом лруштву птд. 

Господо, да би се једпом ослободили заблуде 
треба једном да утувимо: да у нашем па[)олу, када 
се говори o елитном друштву, не постоји друго 
елитно друштво него ли оно које je у крвавим ра- 

112' 
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тоиима за ослобо1)ење и уједињење изгубило нај- 
дражије делове csora тела: руке, ноге, ребра, — 
noro лн оио које сс данас тако често na дриеним 
штакама внђа. 

Велики je то ударац соцнјалле иеправде да у 
истини овај најелитнији дсо нашега народа у ме- 
сто заслуженог обезбеђења, да и данас живи од 
милостн тако званог послератног модерног елитног 
друштиа, које je у огромној већини било далеко 
од оојних noiipiiiina, a још даље од окршаја ла\- 
вота ii с.мрти. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine narodni po- 
slanice, Vaše je vreme isteklo. 

Радииоје HanoBiili (наставља): Госнодо народ- 
iin поелапици, господпп Мннистар за соцнјалну по- 
литику roBopeliH o проблему исзапослспостп у Ha- 
rnoj зе.мл.п рекао иам je, да се то питање код нас 
поставља у једаом шецијалном облику, na нам je 
одмах нза тога указао на један опроман вишак 
радпе спаге са села, који не може да жнви од сео- 
ског газдинства и полЈОпривредног рада, a чија 
ефекпиша снага износи нн више ни мање: близу 
пола милиона радника. Ова иам чињеиица најочн- 
•mje казује да смо ми титуларна ашрикултурна зем- 
ља, када зиамо да 70% паших земл»орЗДНИКа живе 
од пољопривредног газдинства, које, узев просеч- 
но, не изноои r.nmc од три хсктара! Лко се пак 
осврнемо n na једну другу чињвницу статиетичкс 
природе: да naiua землЈа сваке године добија при- 
НОВу — односно пораст' —• пајмање од преко 
200.000 новорођених, онда he нам слика физички 
слабих, нејамих, необезбеђеиих Gimi мпого ре- 
л.ефппја. 

За решење овако капиталиих питања потрео- 
na je ne само добра волЈа, не само површно гле- 
дање кроз соцпјалну призму, всћ прмепетвеио до- 
бра матсрпја/ша, огромна повчана сретстна. 

Грсподин Министар за социјалну политику до- 
такао се no дужности и практичног peiuciba ових 
наших социјалних, привредних, и самим тим и на- 
циопалних проолема. Па je у овом погледу изнео 
н своје сугестије које смо и ми народни послаппци 
v буџетској дебати реоора Министарстна пол»о- 
привреде заступали, да се mro пре, неодложно, 
ирисгупи илаиском раду na исупитању, na cana- 
цији мочнара, којима nama земл.а обллује у свпма 
п.спим деловима, a које je објсктс господпп Мм- 
нистар као акгуелпе изложно у своме експозеу. 

Господо иародпи послашнци, npe пего што се 
будсм упустио у излагање мојих мисли у вези по- 
стојећих проблема, npe псго што бих изнео моје 
гледпштс na пеопходно нужпе мере које треба npe- 
дузети у везп санацнја прилика доле на Југу, же- 
лим да претходпо прикажем садашње стање ства- 
pn ида укажем na досадашње мере и рретствакако 
су о«а пружена и схваћена у Вардарској баповшш 
у одпосу према другим деловима наше Отаџбине 
i: no мерилу које нам je ставл.епо у данашњем 
ексггозеу господипа Мшшстра за социјалну no- 
лптику. 

Ако само за тренутак отворимо штампапн екс- 
позе којп je пред па.ма, ако се и пајмање упесемо 
у статпсгичке податке који су пам no табела.ма 
приказани, уверп11С.мо се одмах o неравноправном, 
неједнаком социјално-здравственом старању у сва- 
ком, a парочитоматеријалном погледу. 

C погледом na трагичиу прошлост, с погледом 
на обиље социјално-здравствених проблема, с no- 

гледом na досадаппое мере n утрошепа сротства 
Вардарска бановнпа je пајвпше препуштеиа сво- 
јој еудбипи у mro пема сумње и без сваког Je к,,, 
мептара. lle желим, господо, да чппим опште упо- 
1)е1)ењс између Вардарске и оеталих баповниа. За- 
држаћу се у овом случају само иа две бановии« 
na Дравску и Савску баповину. 

Ha Дравску баповипу, која се ne ввди на та. 
бели у реду оаповина у који.ма се показује акццја 
за сузбијање маларије што значи, да у roj Бано- 
mimi ne постоји маларија, још мање малармццд 
oiiaciiocT, и друго, на Савску баповину, чија нам 
табела показује акудаа иаларична оболења у про- 
шлој години у пзпосу 8.970, насупрот маларичном 
оболењу у Вардарокој бановгаш, чији je број v 
прошлој години mi више ш мање износио 59.1201 

AKO се сада за момспат задржпмо na оном 
■другом т. зв. цпфарском делу n ако се иоле бу- 
демо нптересоиалп шпме, видсИемо следеКе: 

1) Да je у Дравској баповипи, где нема rio- 
мена o маларичпој опаспости, од 1932 до 1937 аа- 
кључно,   путем   Хипијенског   завода  у   Љубљанн 
\ г.рошена држав«а сума у износу 6,394.236 дишара' 

2) Да je у Сааској бановини где je у прошлој 
години констатовапо 8.970 маларичних оболеша 
за исто иреме од 1932 до 1937 године a путем Хи- 
гијенског завода у Загрсбу утрошена државна су- 
ма у износу: 16,715.120 днпара; и 

3) Најзад, да je у Вардарској бановнпи, где је 
у прошлој годипи, према зваппчпим статистичким 
подацима, копстатовапо маларично оболепзе равно 
у 59.120 случајева, махом од терцијалпе и тропске, 
маларије путем Хилијенског завода у Скопљу 
за време од 1932 до 1937 годане утрошена државна 
сума у нзносу од 6,028.687 динара. 

Господо пародпп послапици, ако се будемо 
упустили у дубл.у анализу ових цифарских бро. 
jeiia добићемо још којн проценат који he нам по- 
служити као мерило у овој буџетској дебати. 

AKO се осврнемо na одпос целокушшг броја 
стаповпиштва према угрошспнм сумама државног 
повца у овим баповипама добнћемо следећи npo- 
ценат: 

Да je за врсме од 1932 до 1937 у Савској бано- 
mimi на једнг жптеља утрошепо 6,90% динара; у 
Дравској бановини 5,60% дипара a у Вардарској 
баповини 3,80% дипара. 

За nac je, међутим, иного важпије изналажен>е 
оног другог процепта, na бази броја маларичних 
оболења, према утрошеним сумама државпог HOR- 
ца na пољу сапацпја, na пол.у побољшања хиги- 
јенскпх прнлика- 

Господр, резултат изпалажења овог процент« 
јесте посве орпгипалан и гласи овако 

1) Само у току 1937 године на једпог мала- 
рнчног становника у Савској бановини утрошено 
je просечно 153 динара a у Вардарској бановин« 
iia nere сорхе угрошепо je И словом шеспаест 
дппара! 

2) AKO бн сс пак осврпулп na период од 1932 
до 1937 подине опда добијамо процснат, према 
броју маларичног оболења у 1937 години, да je у 
Савској бановини утрошено на једпог стансквника 
[885 динара док je за ову исту сврху у Вардарској 
бановини утротено цигло и словоам сто и један 
динар. 

Да наведем, господо, још једап факат из 
овог нстог експозеа r. Мшшстра за социјалу no- 
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литику a који лежи у статистнчким подацима у та- 
белариом прегледу ла страни 14. 

Да се послужимо најпре подацима из прошле 
ГОДИне који нам означаваЈу да je само за јсдиу 
годину у Савској бановннн подигнуто санитетско- 
техиичких објеката у износу 229, a за то исто 
врвме у Вардарској баашвини подигнуто je сличних 
објеката у износу свега 5 (и словом пет) објеката! 

Даље. Аки сс осврнемо на иериод од 1У32 до 
lU.'J? године, као што смо и lipe чииили, видећс|\10 
да je у Савокој Оановиии за шест година иоднг- 
"уто 1 702 објекта, док je у Вардарокој оаиовини 
за i o HCTio вреле подигиуто и словом сто двадесет 
и   седам иијеката! 
Жалосно, али нстлиито! lieliii парадокс није 

могао  Оити него у овом случају! 
Лосподо народни послакици, свакн објективан 

човск K'OJH се иађе пред оваквим аутенгичним ста- 
тистичким подацима, пред а&аквим цифрама чија 
дифервндија није тако блага, нити нвприметиа, 
мораис се, господо, дубоко да замисли, мораће, 
гоаподо, бсз колебања да упита и своју савест и 
мвродавие факторе, да ли je заиста тамо на 
северо-западу, у Савској банјовиии, завнчај оне 
такозвале хил.адугодишше кулгуре, која мора 
почивати накулту 'феђемих социјално-прлвредних, 
социј.ално - културиих и социјалио - хигијснеких 
одиоса, или се та хиљадуичадишња кулгура са 
свима припадајућим атрибутима палази и живи 
тимо доле na југу, у Вардарској баиовини, те сс 
не Miopa указпиаш попребна брига и дужно ста- 
рање од једиог гамо важног ресора као што je 
Мииистарство за ооцијалну политику и иародно 
здравл>е1 

Зар шо није једииствен пример неравномер- 
ваг   н   неједнаког социјалиог старања? 

Са овога места ja п.ротествујем, господо, због 
доказане немарностти одповорних фактора; проте- 
ствујом због прецењивања соцнјално - хигијенских 
пс^трсба поједнних батшииа на штету оних којима 
je иасушпа и много преча делатиост ове врсте, 
као iiJTo je случај ca уназађеном Вардарском 
баношотдом; протествујем н из разлота да je и у 
наредној буџетсмој години пројектирано много 
umne радова у другим бановинама нвго ли у Вар- 
дарској! 

У погледу државних болница ништа боље ne 
стојимо. Исти je случај и са лекарима и са бол- 
ницама. 

Да би моја нзлагаља била у истини објск- 
тивне природе, ja се и овде морам да позовем на 
званична  документа  која  иам   показују   следеће: 

1) Да Дравска баиоиина има државних бол- 
иица   са 2272 болеоничких постел.а; 

2) Да Савска бановина има државних бол- 
иица   са  1750 болесничких постел>а; 

3) Да Дрпнска баноиина има државних бол- 
ница   са  1102 болесничких постеља; и 

4) Да Вардарска бановина има једну државну 
болницу са 250 болесничких постеља; једпу једину 
у Скопљу. 

Требају лн и ове цифре »оментара? Јамачно 
ие  требају. 

Господо народни посланици, да би једном 
осетили, односно осведочили се у истинитост со- 
цијалне бриге и ооцијалних мера, нарочито ми 
доле на југу, који смо и сувише далеко заосталн 
у OB'OM  погледу не голико својом кривицом колико 

кривнцом   позвапих   фактора,    слободан   сам   да 
учиним госиодину Мииистру апел у следећем: 

1) Да се јиш у наредној буџетекој ГОДИНИ 
ириступи ефикасиом лечењу маларијом заражених 
крајева не путем уобичајених превентивних мера, 
делењеаи кииина, Beh новом методом — санацијом 
средиие  у   KOJOJ   лежн  ово  велико  иародно  зло; 

2) Да се одма.ч прнступи поднзању здравстве- 
них станица, гдегод je потреба, са куиатилом за 
народ; 

3) Да се одмах приступи нзради водовода, 
како у варошима тако и на селу, јер сс без здраве, 
незагађене воде не да замислити корисност ма 
које здравствене акције; 

4) Да се, иарочнто no сеоским општинама, 
форсира n ио.маже рад na осниваљу здравствених 
задруга; 

5) Да одмах предузме акцију на збрињавању 
становпишта вароши Дојрапа, порушене у време 
para, a чије стапоипиштгш и дапас живи no нездра- 
ним, убитачним чатрљама, a чије je стање госпо- 
дину Министру лично познато; 

6) Да се ни један срез не остазља без лекара, 
нарочито тамо где су срески једиии лекари у овим 
срезовима; и, најзад, 

7) Да државие болинцс у ИСТИНИ једиом буду 
ириступачне н целисходпе за nam сиромашни 
радии и сељачки свет, који у више случајева ne 
може да користи хумапост ових институција, само 
зато mro je за садашње прилике преоптерећен 
високом порезом, a на темел.у обавлЈене класифи- 
кације у 1928 години'. 

kao" mro видите, између свих бановина, у ссци- 
јалпом и хигијенском погледу пајвише je запо- 
стављена Вардарска бановина. И када ствари тако 
стоје, последња моја реч je да гласам против 
овога буџета. (Пљескање и одобравање na левици), 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Dura Mikašinovič. 

Ђура Микашиновић: Господо иародни посла- 
ници,   када се говори o Мипистарстзу   соцнјалие 
полнтике и народног здравља, треба имати на уму 
широко поље делатности намењених овом ресору. 
Огромна компетенција тога Министарства, у глаи- 
пом, обухвата два подручја:   скрб за социјалнб- 
политичке проблеме и њихово ријешеље, те^скрб 
за народко   здравље и ријешење   свих   проблема 
који су с тим у вези. Није случај да су та два тако 
важна   подручја  за  народни  жнвот и благостање 
спојена у једном ресору. Сви проблеми из тих по- 
дручја толико су ме^усобно повезани, толико за- 
сијецају једни у друге да je, донста, најбоље ако 
су   они   сконцептрисани   и   повјерени   старашу   и 
пажњи једпога Мпнистра. У томе je предност ор- 
гаиизације наше државне управс прсма оиим зе- 
мљама, где су уре1)ена посебна Министарства за 
свако ОД тпх иодручја државнога a нороднрга жи- 
вота. Предност те повезаности долази коднас на- 
рочито  до   изражаја и у томе   што je тај   ресор 
повјерен Министру г. Драгиши Цветковнћу. Он са 
једпим ванредно всликим pa3yMeBaibeM за све со- 
цнјалпо-политичке  проблсме,  са својим необичпо 
дубоким социјалним осјећашем, са својом мужев- 
пом  одлучношћу и са својим огромиим  познава- 
њем  свих социјално-политичких   проблема   улази 
државпички и мудро, али консеквентно и устрајпо, 
у њихово рпјешавање. Он знаде одабрати правп 
час у коме треба што провести, он знаде одредити 
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цраву мјеру од које треба nolui, on знаде наћи 
средства, путеве и начине да сс одабране мјере 
ироисду без тешкоћа за »ародиу привреду, a ca 
пуним ушјехом. У tone и таквсш раду лежи пуна 
гаранција за даљи позитиван нзпредак наших 
социјалио-иолитичких текошта; a у тнм успјеси- 
ма je садржаа сигуран, трајаи и вриједан проспе- 
ритет namera герквреднога и народнога благоста- 
ii.a. Влада дра Милана Стбјадиноаића својом при- 
вредном политиком, овојим ооцијално-политичким 
реформама получила je огромие успјехе, на које 
може бити иоиосиа с пуним правом. Сиојнм зако- 
нима за растереКење земљорадиичких дугова, сво- 
јим мерама за yiia-iipel)eibe наше индустрије, сво- 
јим законима за социјално обезбеђење радника и 
намештеника Влада др. Стојадиновића створила 
je основне предусловс за напредак цијелог нашег 
привредвгога живота, за социјал[1и мир у иашој 
држави, a на тај начин за опште народно благо- 
стање и иапредак. Taj и такав рад завријеђује 
наше пуно признање. A ан завријеђује да се у 
овом Дому приликом oue буџетске дебате o љему 
ктори и да се, н ла овом мјесту, јасно и гласно 
покаже, што je учињено и којим се путем пошло. 

У својој изјавн, коју je Министар социјалие 
иолитике и народног здравља г. Драгпша Цветко- 
luili дао пригодом проширеља пешионог осигура- 
ii.a службсника na цијелу државу, нарочито je r. 
Миннстар Цвегковић рекао: 

„Сваки радник и сваки намештеник у иашој 
земљи треба да нма своје обезбе^еше. 

Сваки радник и приватни намештеиик сгавио 
je свију радну снагу na расположеше пашој на- 
ционалној иривреди, и прпвреда, која мора cna- 
шати и друге ризике, дужна je да сноси и ризнк 
рада тиме, што ће у време активне делагностп 
радника или намештеннка прикупљати прннисе за 
љихово осигурање за случај, када више неће битн 
способнн за рад. ЦнЛј социјалног осигурања je 
да на начелу узајамног снашања рнзика, ирнку- 
пља капигал који he служиги као оретство за за- 
штнту екоиомски недовољно обезбе^еаих дру- 
штвених слојева у случајевима који погађају њи- 
хово економско сташе." 

У овој изјави садржано je све: и циљ за ко- 
ји.м се иде, ii пут којпм се пошло, и обра&пожеше 
потребе сзих проведених мјера. Ова изјава je и 
програм, и сврха. У оиој je изјави сва ona соци- 
јалио-политичка мудрост којом се руководи мо- 
дерно соцпјалио сгарање, iro којем се модсриа др- 
жавна управа и оргаиизација разликује од средо 
вјечне државне организације, у којој су сс соци- 
јалпо-гиолитички проблеми ријешавали путем јав- 
нога или привагнога дaвalba милостиљс и скрби за 
иеиол.иике. 11сма ВИШ€ мјсста иеисгиииккм мп.ш- 
срђуј данас je вијек соција.то-политичких прааа! 

У чему je величила и замашитост рефорама, 
које су код нас проведене? 

Како je познато, технички напредак у свијету 
довео je до меслућеног развитка индустрије. Ila- 
тријархални 0ДFI0cи, који су у средњем вијеку в.ча- 
далн у занатским одиоси.ма, нијесу могли задово- 
љити радним одпоснма у развијеној иидустрији. 
Домаћински одиос, који je владао ii;nici,y посло- 
давца-занатлије и његовога помоћнпка, mije могао 
нладати нзмеђу гсподара-истдустријалца и инл\- 
сгријских радника. Јапанска индустрија, која je 
покушала задржати   тај   однос,  такођер га je — 

што je н посве ларавно, — морала напустити. 1 lo- 
слудавац-индустријалац ne може се старатн u CIKI- 
ком свил радинку и намјештеннку. A ипак треба 
да буде неко, ко се o њему сгара. Јер радни однас 
рвгулише само односе у раду. Чнм радни одиос 
пресгаје, иестаје везе иамеђу пислидавца и љего- 
виг радника. 1ребало je, дакле, усгановити, који 
су све разлозн због којнх долазн до престанка 
раднига односа, и na који се начин треба старати 
за радника у таивим случајевима. Мн знамо м 
узрок престанка радиога односа може бити у 
личности самрга радника, али on може бити и у 
узроцима  K'ojn  су   нап  лнчнисти  самога  радиика 

Узроци који леже у лнчиостн радишса, јесу 
његова радна неспособност. Радннк може постати 
за рад неспособан, јер je тако болестан да ц^ 
може радиги; затим с разлога, јер je осакаћем 
услед Jiecpehe у иослу; напокон јер je толико из- 
немогао ил« octapno да иише ne може радити 
Због свих тих разлога, радпик ne може да рад^ 
a кад радпик ие ради, ne привређује; дакле, он \\ 
његова иородица остаје без сретстава за жнаот* 
1впхова je егзистепцпја угролсепа. Исго je таки 
угрожена егзистенција љегове породнце када pa;i,- 
ник умре. 

Узроци, збиг којих радник остаје без зараде 
a моји су ван његове личности, јесу пр(№редне 
кризе. Индустрије обусгаваљју продукцију и от- 
пуштају ])адпикс. A радинку, KOJU je неупослеи 
угрожена je љегова егзистепцпја једнако, као да 
je ои неспособан за рад и прнвре^иваље. 

У свпм там случаЈевп.ма требало je наћи обез^ 
ojel^eibe за радпика. Том обезбје^ењу има да слу- 
жи социјално старање, засновано на соцЛјаликхм 
законодавству. To je, ero, и разлог да социјалии 
осИгурање, ако je ш/тпуно изграђбНО и ироие- 
дспо, проводи осигурање за случај оолести, Нвсре- 
he, пзнемоглости, старосгн n смрти; и за случај 
пеупослепости. 

Тако je сада изгра1)ено и наше социјалпо оси- 
гурање. A да je оно тако нзгра1)епо заслуга je 
Владе r. др. М. Стојадиновп11а. 

Када je Влада гасподина др. Милапа Стоја- 
дшгови!^ преузела управу државе, пашла je KO;I, 
nac ароведено социјално ocm\paihe само за СЛу- 
чај болести и necpelie. Ове граие осигурања про- 
ведепе су na оспову Закопа o осигурању радпика 
од 1922 године. Остале грапе ociirypaiba — иЈзј - 
зевши пензионо осигураше прпвагпих naMeuirenii- 
ка na подручју Дравске н Приморске баповине ■— 
ппсу yoiilie биле проведепе. 

Требало je, дакле, провести ocnrypaibe радни- 
ка за изнемоглост, старост и смрт, затим обезбје- 
дити раднике кад осгану без ггосла, те iii)oiiiiij)ii m 
пензионо осигураље приватвих иамештеннка на 
подручју целе државе. 

Свс те мјоре спроиедепе су 1937 годнне. У тој 
годинн дониО je Мппнстар господии Цвегкони!. 
Уредбу o осигурању радппка за случај пзнемогло- 
сти, старости a омртп. Уредбу o проширењу пен- 
зионог осигурања службепика (привагних намје- 
штепи-ка) на целу државу и Уредбу o збрип.авању 
незаиослених радвика. Почеоши од 1 ссптембра 
1937 године проводи се осигурање за случај изпе- 

1моглости, старости a смрти за све паше раднике, 
a почевпш од 1 јавуара 1938 године проводп со 
пенвиопо осигураЈве ггривагних намештеника na 
подручју цијеле наше државе; од истога дана npo- 
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трсбало on олрелитп роковс за иопчанс потпо^рс, 
да сс спријечи нзрабл>ипа11>с оснгураи.а са страис 
оних лнца, која прплазно и na краћс пријсмс ула- 
зс у оснгураи^с; чссто само са том сврхом да оги- 
пурање  искористс у  споју личну корист. Прапом 

лужсио je збрнљапаизс нсупослених ралника иа 26 радника. Голиис 1930 издало je наше Мннистар- 
Недеља и повећапс е\исуппсленичке потпоре н пре- ство соцкјалне политикс II_ иародног здравл.а на- 
ко луплога износа досадашњих потпора. Тиме je, црт пројекта закона o социјалиом осигурању. Сада 
иако ine правио, a оно стварно провсдсно код нас када су свс грапс ociirvpan>a проведсне, требало 
осигура11,с радника за случај неупослености, и то би провести повелизацију нашега Закона o соци- 
v оиом ппссгу који одговара нашнм стварним no- јалпом осигурању. У оснгураљу за случај болсстн 
трсбама и приликама. 

Са овии законима ступила je наша земља у 
ред оиих држава, у којнма je цијела зграда cn- 
цијалнога осигураи.а HOTIIVHO iiarpalieiia. Овим со- 
цијалиим обсзбе^еи^ем падшгка и приватаих намс- 
штвмика задулсила je Влада господииа лр. Милапа раднику, био on ипдустриски, занатски или трго- 
CToiru'iH'noniilia цијели нат парол, спсукупиу iiamv ппчки ралник, умпи или фИзички радник, трсба 
ппиврслу, a у ппвом pejiv iiamv ралнпчку класу. г^безбедити пуно коршићење законских благодати. 
Признан.е за тај огромсш н важаи социјалио-пп- 
литички рад дато je у iiaiiioj јавпостн. Али и ван 
rnmmuc name лржапе лошло je то признаље. Ппи- 
годрм иедапног заоијелаи.а Иптериациопалног би- 
роа ралп v Жсцеви дато je прнзнап.е iianioj дпжа- 
пи ii иатем MHIIIIOTPV господину Лрапппи Цпет- 
KOBHIIV и ми можсмо na свсму томе само од срца 
чсститати nainoj Влади. 

Порел тога огромног иаппетка на пол>у coiin- 
!алног осигуоан>а, учињена je 1937 голине jnni јед 

To učio треба пгигурати и закомскнм радницима. 
Али осигупаи.г трсба - ■ управо v иптересу евпх 
правних радника — заштитити од оних који са оси- 
гурањем немају nvne незс и који улазс, с времеиа 
на време, у круг оспгураппка ла благодати осигу- 
рања користе. 

Попелпзацпјом закопа треба скрб за куративпу 
медиципу оставптп у цслостп rpann оспгураи.а за 
бплест, a скрб за превеитпвпу медишшу предатп 
v цијелости грапи псигурпп.а за изпемпглост и era- 

ri 
.закл^учиваи.а кплсктитшх :топора за поједииа 
iine;i\-.Te1ia илн за поједиие струке пала, Љпмс ic 
Овгулиеаио mnan.e ппмпреи.а и арбитраже v слу- 
члју сукоба измећу послолавача и ралиика. Ha rai 
ипчип ie Мипигтар гоепплии TIneTKOBiiii зпкопским 
олггем спријечио лал.ис обапаи.р палнипа паших 
падника, a ујслио  ie тамс за nnioiiinuaii.o спопопп 

на ипич-па погђопма. Лие 15 априлп 1937 стуиила ie рост' y-ja тај ПП,П1П ho сс ове двије граие осигу- 
иа снагу Уредба o утврћиваи.у мпиималппх ппл- р,1П)Л допуп.апати, na 1\е — У вртеи.у својпх за- 
uiiun, закл.учпвап.х' колрктнпиих уговора, ппмпре- ллтакп —' свака грапа осигурап.а моћи vcripinimje 
n>v и лрбитражи. Тпм Упсдбом регулисано ie ne 'падНТИ за обезбеђење пшпих радппка ц^памс- 
глмо   iiinaibP  мппималпих  палница,  већ  и питањс    IIITCn,ma. ' "^4 

У rpann осиг\фан>а за случај neepehe требплп 
бп уклопити систем малпх репта, како je прелии- 
I.PIIM v рпомрттом пројекту закопа o социјалном 
осигурању. Овр малр пепте нвма.ју вкономски зпа- 
чај за рептпикп. na бп се могле замепптп са от- 
праппппама од којпх бп peimniK — јер добпја већп 

imao већу копчст. Поко1ни ди- изпог iime-nidM 
ппдпика и послолавпа ppnvmcao закопски nvr кот    иокг^ МрГ.упаполног бирОЗ рада Албррт Томас IP 
i,r птттјрчпти тплпко штетне траавше у нашо] т-   ипрп,1ИТП ппглпсИо да ie ова мјера у пррЈвкту за- 
.^vcTOMicKoi пполукшпп. кона 0 сошпалпом осиплрању дпбра  и да  ie тај 

Спо v евему: Голпиа 1937 ie лотпрлп тплики 
иппррллк у рпјршппап.у nainuv сотпплпо-полптич- 

rvp; 

ппоПлрмп. ла ba ввда v чртопши namera ро- 
тпплпога гтаппк.а бпти забил.ржрип злптпим рло- 
пима! Т'Т V томр ip црппплазач урпрх и огпомпа зп- 
сдуга  Владе госоолина лп. Мплана Сто^алиповићл. 

Ла   ли ie тцмр рпв ппл на nOJfaV гптпллпог оси- 
»ануа   довошвн? ТПта тпеба ла гр сал ioni учцни? 

.Толпп од цајважкијих задатака. кога тпебл на- 
,,(..мгг.. TIM-,4\-1,H, iPCTP: ла гр еала угтапоплма пал- 
иичког ocnrvnan.n и запптимп ЗД прпзиппо орц- 
гурпн-о припатпих памештрчика цаде. MOfTVhHOCT не- 
гмг-гпиог Ра.та, да ОНИ проврлу V тпрлогтп и сми- 
m-i.nio гпе ono, што ie PIIOM'MIVTUM чакоипмп ^ол- 
оеНемо Споиишем то вата, ion рр V јетом aieviv 
if.imr штампе увршржио o6ii4ai да ср олвишр 
(имтро K'P'iiTiiKvip ралиичко осмгураи.р. A и nama 
Јгиишсл- чрсто n пррчррто одвптр iieo6ipKTiiBno n 
исггваппо onPiM'ip рпд тпх уетапова. Ha те уста- 
нопг и иа и.пхове волрћр oprane ртавл.а1у се - 
из HevinvheHOCTH — такочч захтеви ко1и лалеко 
поелазе грапицс и и.ихове закоиске делатности n 
и.ихопих залатака. За сваки пппррлак ip крптика 
гкггоебна. И то ствариа и оГпектпвпа критика. .Ten 
такова критика корисги стварп н n»a ловодп ло 
иашретка и усавршаваи-а. Али iieo6iPKTiiBiia n не- 
сги.тиа критпка cnie пеповрррп.е n мржп.у n ciipn- 
јечава   правилап рад и стварап папредак. 

Ми.слим  да   je  погррбпо  ;ia се сада  прпступи 
проведби повелмзације namer Закона o оснгурању 

ппо1ркат — у гажос те Mieoe — заложао v шцело- 
сти свој сошпалпи кпрактср. Лко се та мјера про- 
прлр. олакшаћр С€ положа! такопих упесрећрпих 
ралппка, 1рр ho Ш се дати V пуке !слап nomiieprni 
каттитал као оштета, a праиа осигурања за несрепу 
ће рр зпатпо растррртптп. 

Moia ip, даклс, сугестпјл ла господпп Miinn- 
ртар соппјллпе полптпке што пријс прмступп рад- 
њама око новелизаци.је нашег Закона o ооитурању 
рплппка. Сада — када ie господип Мпппстар ггра- 
Biio толпко врликих и замаптпх ррформи у ооци- 
|ал»ом огигурап.у — била би ревизија садатпњсг 
'заксдаа. кота би гвр те ррформе довела у склад 
 доиста потребпа. Господип Мпппстар би том ре- 
Bii3nioM продужио и довршио рад, којп je Mmm- 
старсгво започело ioiu 1930 гплппс. 

Код тога бп трсбало парочито ioni слиједеће 
узсти у обзир: Прппосп оспгурап.а су .једини ари- 
ход, пз којега тррба да осигураи.е iio;i\mpyie из- 
латке за закопскс потпоре. Te npiinocp ималр по- 
слодавац да уплаћ\Мр осигурпп.у. и то једнвко onaj 
лпо Koin'послодавап сам сносп, као и onaj дпо 
Koin чослолавац убире ол свога радпика н наме- 
ттепика. У иодерНИМ закоподавствима имаде тај 
дпо мовца, који je послодавац убрао од радника, 
карактер повјереиог иовца. У нашем закону то 
иије одређеио. Требало би зато n унаш закон 
уврстити одредбу да дио npnnoca, којп послода- 
вад убере од осигураника има карактер повереног 
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нопца, како je то предви1')ено у поменутом про- 
јекту Закопа o социјалном осигурању. Ако се та 
одредба прими, спријечиће сс да послодавац 
v својс снрхе употребл.ава новац осигурања који 
je уплатио осигураник, a осигураник доћи ће си- 
гурније и бржс до својих срстстава. Одатле he 
имати корист не само псигураиик, већ и послодав- 
ци који урсдгго плаћају приносс, јер nehe морати 
сносити ризик за ртемарне послодавце и такове који 
у својс сврхс трошс иовац осигурања. 

Док би ова мера имала служити заштити оси- 
гурања од неурслннх послодаваца, било би по- 
требно за псигуранике увсстн обавсзно легитима- 
ције са сликом, како |е то пропедсно код болеснич- 
кс благајне Мсрк\гр. Тим легитимацијама спрсчило 
би се да се благодаткма ociirvpaii>a служе лица која 
на то немају права. Често се дешава да сс јавл>ају 
у установама лица пол кривим именима са криво- 
тпорсинм пптврллма којима доказују својс ппаво 
иа потпоре. Клко полики ДИО ралника иема уопћс 
пикаковс лигитимаци.је, не мпже сс усгановити 
идентитет тражиоца, a збпг тога пијс могућс спрс- 
чита оштећивање осигураника. 

Такве употребс оштсћујг пс само устапову, 
noli и псигураникс, јер сс иовац осигураника тро- 
ши ii na лица, која немају никакве везе са осигу- 
рањем. 

Осигујрашу би трсбало врлтити и поголиост 
ппроста поштарине v саобраћају са осигураницима 
и послодавцима, кој« ic оппост осигурања naunic 
иживало. Исто тако би требало впатити службе- 
пипимл осигурања потодност полл ииЈснепожи.о пп 
железнииама, која им ie олузета ппошло године. 
Ta погодност je иата свима самоупоавним службе- 
ницима, a ооигуоању — и ако ie самоуппавиа vcra- 
иопп — je одузета. Ппим мЈеоама дала би сс рои- 
rvnan.v осјетљива уштела. na би осигупаље спп\о 
гтпнхоле иогло излаппппе употпебити за пружање 
закотгских потпппа осигурашшима. 

Лпжлвва субвенција. која ie у Закону o оси- 
rvoaftv ралника загапаптопапа осигурапд^, такоће 
ie пбугтавл.еиа. Мплим госполмпа Министоа ла уз- 
настоЈи. шв со та закпнска помоћ псигурпн.у ол 
стране лпжаве опет ппипеле у живот. 

Изнпо сам. eno. неколико сугесппа и иолим 
господипа Министра да их лоброхотно оцијени и 
прими. On he тиме enoje велкко и врпјелпо лјело 
сотпалппх рефории допушти и унапртпелчти. A 
ооигурању олакшаћс пспуп.еп.е п.егових важппх 
задатака за напредак и благостаље наше привреле, 
наших ралппка и цијелога namer народа. 

Разумије се само no себи ла hv гласати sa 
буџет. (Одобравање и пљескање у цсптруму и на 
десници). 

Pntprctscdnik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Josip Cvetić. 

Josip Cvetić: Gospodo narodni poslanici, gospo- 
din predgovornik je izjavio, da se samo po sebi razu- 
me, da će on glasovati za budžet. (Glasovi sa desnice; 
Tako ie!) Budući da se samo po sebi ne razume, hoću 
li ja glasovati za budžet ili protiv budžeta, to sam du- 
žan da obrazložim svoje stanovište, koje ću na kraju 
prema ovome budžetu da dam. (Odobravanje na le- 
vici). 

Ja mislim, da je baš u tome glavna razlika u ovoj 
Narodnoj skupštini između poslanika na levici i po- 

slanika da desnici, što se za vas na desnici razume da 
glasate za Vladu, a za nas trebaju argumenti da i^ia- 
samo protiv Vlade. 

Ja ću pokušati, gospodo narodni poslanici, da 
dam argumente za svoj stav, koji će biti izražen ц 
tome, da ne mogu glasovati za budžet Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja. Ja ću se osvr- 
nuti samo na onaj deo rada ovog Ministarstva, kojj 
se tiče socijalne politike. (Aleksandar Đačić: To si p0. 
čeo od Isusa Hrista!) Gospodine Đačiću, ja Vas molim 
da mi ne upadate u reč, jer ću se poslužiti srestvinia 
koja su mi na raspolaganju da Vas umirim! CA/efcsan- 
ilnr Đačić: Je li?) Hoću! CAIcksnndnr Đačić: To \0 f0, 
ško! — Milenkn Glišić: Đačiću, drugi put, kad bude^ 
Ti govorio, neće Ti dati da govoriš!) 

Ovaj resor, gospodo, ima nevolju, koja se stalno 
očituje sa malim iznimkama od početka njegovog do 
danas. Socijalna politika, kako se vodi u naSo] zenilii 
ne vodi se zbosr same socijalne politike i zbog p0.' 
bolišania položaja naših najsiromašnijih staleža, necro 
se vodi, gospodo, zboir toga, da bude propagandno 
srestvo izvesnim grupama, da rezultat rada u socj. 
ialnoj politici bude jedan povoljan elemenat za arrj_ 
taciju. 

Nije to samo slučaj kod današniesf Ministra Cvet- 
kovića, nego je to bio slučaj i kod prvosra Ministra 
koji ie bio otvoreni ideološki socijalista, koji io, dakle' 
bio najbliži tome resoru. (Aleksandar Đačić: To ic' 
bio Korać!) Prvi Ministar socijalne politike u Jugo- 
slaviji je jednoga dana navestio, da će u Zagrebu doći 
u skorom vremenu do p-eneralnotr Štrajka; To ic baš 
nrotivno od onofra, što Ministar socijalne politike tre- 
ba da napravi. Celokupno socijalno zakonodavstvo, га 
čiie izvršenje se brine g. Ministar sociialne politike 
treba da ide za tim da pomiri oprečnosti grupa i sta- 
leža. Ono treba da ide za tim da u duhu ooSte soli- 
darnosti, da u duhu sociialne pravde, nemoćnima orv 
mocrne. tako da oni moeni zakonskim nutem da dođu 
do svojih prava, a da se ne služe jednim sretstvom 
koje se u običnom životu zove buna, a u zakonu se 
zove Štrajk. Međutim. Ministar sociialne politike ? 
Korać je izjavio da će doći do štrajka. To znači da 
ie on za štraik. znači da ie njemu Štrajk konvenirao" 
Niic mu konvenirao Zbog samih radnika i poboljša- 
nia njihovog položaja, ier ie to monrao U svojoj vla- 
stitoj kompetenciji da izvede, nego mu je konvenirao 
zbog njegovih partisko-agltacionih interesa. 

Gospodo, kako je bilo onda tako ie i danas, j 
danas Gospodin Ministar socijalne politike ne ide ZB 
tim rla štrajkove koji su na pomolu, koji su u stvara'. 
nju, koji su u vrenju da ih odoziro jednom shodnom i 
iasnom primenom zakona likvidira i onemogući. Za- 
što? Zato, jer štrajkom treba da se pokaže prema 
štrajkašima, koji su partijski orijentisani prema da- 
naSnioj vladaiućoi stranci, da će oni dobiti (Alek- 
sandar Đačić upada u reč). Gospodine Pretsedniče. 
ja Vas molim da mi osigurate miran tok govora od 
gospodina Đačića. 

Pnfnrcltcdnik Jevrem Tomić: Gospodine Đačiću, 
molim Vas da ne  ometate govornika. 

Josip Cvetić (nastavlja): Gospodine Đačiću, meni 
nažalost ne izrađuje govore Sedma sila ili osma, 
kako da je nazovem, i ne mogu mirno ovde da čitani. 
Ja govorim, razvijam recima ono što mislim i ovakva 
smetnja je u najmanju ruku nekolegijalna. u prvom 
redu. U drugom'redu, jedan od snažnih argumenata 
je da ovaj i ovakav parlamentarizam, u kome Vaša 
taktika i „prijateljsko" nastupanje može doći do iz- 
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ražaja, ne služi ničemu. A da pravite upadice koje 
se tiču predmeta, ja bili Vam hio zahvalan i ja bili 
Vam svaki put odgovorio, To bi bila diskusija. Ali 
Vi pravite upadice koje nikakve veze sa ovim pred- 
metom  nemaju, a nadvikivati se neću i ne mop;u. 

Pntprcfscclnik .levrem Tomić: Gospodine govor- 
nice, molim Vas da ne polemišete sa g. Đačićem. 

Josip Cvetić (nastavlja): Ja sam rekao da bilo 
direktno bilo indirektno organizovanje štrajkova sa 
najvišeg mesta, koje treba da bude čuvar našeg soci- 
jalnog reda može da ima opravdanja samo u par- 
tijsko-korteškim interesima. Ja sam dokazao za 
prvoga Ministra socijalne politike, ja to moram da 
kažem i za ovoga koji je sada. Gospodo, u najboljoj 
veri ja bih hteo da se te metode rada, pogotovo u 
ovim teškim vremenima u kojima živi ceo svet i mi, 
jedanput dokrajče. Tendencioznost ni u jednoj vrsti 
javnoga posla nije do danas donela rezultate. Ni u 
običnoj literaturi tendencioznost nije ostavila traj- 
noga tra^a, a kamo li u Izvođenju socijalne poli- 
tike. A tu su posledice mnogo teže nego U običnim 
oblicima javnog rada. 

Tendecioznost u izvođenju socijalne politike, go- 
spodo, koštala je mnoge zemlje već velikih revolucija. 
Jednu našu divnu zemlju, koja je bila čuvar sloven- 
stva u svetu, koštalo je jednog teškog poremećaja, 
koji ju je onesposobio za čuvanje slovenske funkcije 
u svetu. 

Ja mislim da na tome velikom primeru treba da 
uči i naš Ministar socijalne politike i tu domenu, 
kada već druge domene hoće i mogu da iskoriste za 
partijske svrhe, da pusti u miru da se solidno raz- 
vija, da one mere koje, država bude na tom polju 
primenila, da služe višoj svrsi, a ne napretku jedne 
režimske partije. 

Da ne govorim na pamet, ja ću pročitati izjavu 
g. Ministra socijalne politike koja je izašla u „Samo- 
upravi" 13 novembra 1937 godine pod naslovom: 
„Akcija j-Jugorasa« na prikupljanju radničkih snaga , 
G. Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja na 
jednoj konferenciji kazao je: »Ako hoćemo da nam 
»Jugoras« bude poštovan i da radni narod oseti nje- 
gove blagodeti i uspehe, onda moramo učiniti nešto 
za njr■•ove članove, moramo dati izvesan uspeh, kako 
bi se članovi, okupljeni u »Jugorasu« uverili da se radi 
stvarno za njihovo dobro«. Ovo je razgovor o rad- 
nicima, koji su zaposleni na jednom državnom poslu. 

A ff. Pretsednik Vlade je ovo nadopunio u svom 
velikom govoru u Beogradu i kazao je: »Možda je 
prviput u istoriji štrajkova u naSoj državi da se or- 
gani vlasti drže prema radnicima skrajne korektno.« 
To  je  mišljenje u slučaju štrajkova. 

•U tome duhu kada pogledamo izjave g. Ministra 
socijalne politike i g. Pretsednika Kraljevske vlade, 
onda, gospodo, morate da vidite da se sve ovc mere, 
koje se u ovom resoru upotrebljavaju za poboljšanje 
jednog staleža, koji sam sebi nije mogao pomoći, 
"ne privode jednoj opštoj svrsi za poboljšanje svih 
radnika,   nego za  dobrobit  ».lugorasa«. 

,Tn. gospodo, smatram da to nije dobro, jer ako 
mere g. Ministra socijalne politike treba da koriste, 
onda treba da koriste" svima bespomoćnim radnicima 
Jugoslavije, bez obzira u kojoj su političkoj organi- 
zaciji organizovani. 

I zato bi, gospodo, g. Ministar socijalne politike 
trebao ovaj deo rada svoga da iskopča potpuno od 
partijskih interesa i da uzdigne na jednu dostojnu 
visinu,   tako da ne može  niko da mu  prigovori,   a 

najmanje na osnovu citata njegovih vlastitih govora, 
da njegov rad i angažovanje celokupnog režima ide 
na korist radnika organizovanih u partiskim sindika- 
tima (Glas sa desnice: Ko je bolje uradio?) Nažalost 
ni jedan, a ja, g. kolega, ne govorim zato da 
jednog Ministra napadnem, a drugog pohvalim, 
nego za bolji sistem naše socijalne politike. 
Meni bi bilo svejedno da taj sistem sprovede g. Dra- 
giša Cvetković, ugledni član Jugoslovenske radikalne 
zajednice, samo da bude bolji sistem. Nama se sa ove 
leve strane uopšte ne radi o tome da pobijamo lično- 
sti, da pokušamo napadati ili hvaliti ličnosti, nama 
se radi o stvari, a pogotovo o jednoj ovakvoj važnoj 
stvari, koja se tiče širokih radničkih masa, koje su 
danas u celom svetu u pokretu, a taj pokret u ćelom 
svetu zapljuskuje kao val i naše krajeve. Ako ovaj 
parlamenal ne bude nešto najenergičnije učinio, on će 
odigrati istu ulogu u pogledu političko-socijalnih pi- 
tanja, kao i Ruska Duma. (Odobravanje i pljeskanje 
na levici). 

I vi znate, gospodo, rusku revoluciju i oslabljenje 
i onesposobljavanje njene misije obzirom na sloven- 
sku politiku. U koliko su u tom bili krivi revolucio- 
nari i levičarski kortešl, toliko su krivi i desničarski 
elementi zbog svog nerazumevanja. Da to nerazume- 
vanje popravim, zato i govorim u resoru Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja. 

Gospodo, ja sam već prošle godine u budžetu 
ovoga Ministarstva upozorio na sistem organizovanja 
radničkih sindikata. A rekao sam, upozorivši na pri- 
mer velikih država, da jači sindikalni i jači partijski 
pokret, da svaki sindikalni pokret, koji se vezuje kao 
organizacija za jednu partiju, ne može uroditi do- 
brim plodom ni za partiju ni za sindikate. 

Ja sam spomenuo nemački socijalizam, koji je, 
gospodo, jedno veliko carstvo uzeo u svoje ruke, 
koji je dobio poglavara te države, ali koji je vezao 
na nespretan način partiju za sindikate. Gospodo, ni 
ona nije uspela da pobere bilo kakve uspehe, nego 
je njezin neuspeh uzrok dolaska nacional-socijalizma 
U Nemačkoj. 7a mene je jedan osnovni uzrok dolaska 
Hitlera na vlast i opasnosti za ceo svet, pa i nama na 
Karamankina, u tome. Sto je nemački socijalizam nez- 
godno, netaktično, na nesretan način vezivao sindi- 
kate za socijalističku partiju. 

Pa, gospodo, poredajmo u Englesku. Savez sin- 
dikata, koji je pretstavljao Englesku radničku par- 
tiju, u početku trebalo je iskoristiti kao političku 
organizaciju. No, Engleska, koja po svojim tradici- 
jama počiva ha sistemu dve partije, koja je u istoriji 
'parlamentarizma primer sistema dualizma partija, ona 
je morala da potegne za trećom partijom zbog toga, 
da može svoj savez sindikata da oslobodi od poli- 
tičke partije. I u tome je svrha organizovanja engle- 
ske radničke stranke. 

Kad, gospodo, nemački narod, koji je prc pedeset 
gOdina u radničkim ustanovama imao tako ogromne 
/mačaine rezultate — da smo mi danas samo mali 
epigoni tih nemačkih uspeha — kad je on do toga 
uverenja došao i skupo platio svojom nacionalnom 
egzistencijom, kad je engleski narod, gospodo, mo- 
rao da organizuje treću partiju, koja nikada ne bi 
postojala po njenim tradicijama, kad su oni napra- 
vili tii treću partiju, ja mislim, da ni g. Dragiša Cvet- 
ković ni ceo režim neće imati uspeha, ako bude osni- 
vao i vezivao sindikate za jednu partiju. (Pljeskanje 
na levici. — Nikola Kabalin: Mi nismo industrijska 
zemlja!) Tim gore, g. Kabaline, što nismo industrijska 
zemlja. 
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Ja sam zahvalan kolegama na ovoj prinicdbi, da 
nismo mi industrijska nego agrarno-privredna zemlja. 
Ali, tim je ova naša argumentacija još jača, jer, go- 
spodo, sindikalni pokret kod nas je potpuno mlad. 
Niti je opšta radnička politička niti sindikalna pro- 
svećenost tolika, da se može računati na ozbiljnu de- 
mokratsku svest kod radničkih redova, da će znati 
odrediti funkcije tim pojedinim institucijama i ova 
od njih neće tražiti ono što one ne mosru da daju. 
U našem radničkom kadru u prvom redu se broje 
radnici organizovani kod socijalnih institucija. Tih 
radnika je bilo 1936 godine oko ППП.ООП, ove godine 
preko 020.000. Sam g. Ministar socijalne politike i 
narodnog zdravlja je priznao u Finansijskom odboru, 
da mi imamo povrh onih radnika organizovanih kod 

socijalnih institucija oko 300.000 poljoprivrednih 
radnika. To su one flotantne radničke mase, koje 
zapravo ni u jednoj zemlji ne bi bile brojene u rad- 
ničke redove. Jer socijalno klasno svestan radnik je 
onaj, koji je prošao kroz. celokupne škole i koji zna, 
koji ima uverenje o važnosti svoga radničkog sindi- 
kata, koji je posrednik između rada i kapitala u ime 
i u korist radničke klase. 

Ako dodate, gospodo, da niih ima 300.000 hi- 
ljada kao što se to zvanično tvrdi, a ja tvrdim da ih 
Ima preko 1 miliona, i kad vidite da nr imamo jednu 
masu radnika od 2 miliona kod čije većine nema one 
radničke svesti, a, prema tome, ni svesti o odgovorno- 
sti, onda za mene u ovoj nažoj zemlji to isrranie sa 
radničkim masama na ova i način nosi još veću odgo- 
vornost nego u Engleskoj i Nemačkoj. (Upadanje U 
reč.) Vašn upadica ovome daje tome ioš veću snagu, 
ier sa svesnim radnicma nemoeuće je izvoditi iednu 
demagošku politiku. »И sa radništvom, koje dolazi 
sa sela u erad. sa radništvom koje je mala buržoazija, 
s tim radništvom je Iako manipulirati i izvoditi pre- 
vrate i revolucije. A ja tvrdim da je za Jugoslaviju 
od 15 miliona stanovnika dovoljno 2 i PO miliona 
neor^anizovanih radnika da di^ne revoluciju. 

Gospodo, naš radnik n jednom malom broju može 
se brojiti u radništvo vredno da samostalno vodi sin- 
dikalne poslove, radništvo koje može da u tom poslu 
donese dobrih rezultata. Najteža naš problem je pro- 
blem polaska suvtSka radne snage sa sela n erad. Ni 
smo, gospodo, to srumo mi imali, neeo je imala i Ne- 
mačka. i cela svetska kriza ima baš tu svoj koren; 
ier dolaskom takvih liudi sa sela. njihovim nafromi- 
lavainjem U gradu, došlo je jedno snažno pojeftinie- 
nje nadnica, došlo je do slaganja velikih stokova robe, 
a tu ie osnova krize A što smo mi imali? Imali smo 
mentalitet sitnoc: malog buržula, na kosra smo naka- 
lemili osećai sindikalnog radnika. M; aoelnjemo na 
njegove osećajc za kuću i za zemlju koju on ima, a 
s druge strane nastojimo da kod njega probudimo 
osećaj proletera, i zato imamo kod nas opasne mase 
u gradovima, koje nit1 su proleterski ozbilnjo отеа- 
nizovane niti imaju radničku svest, niti za buržoasld 
umercne. 

Ako poffledate Zagreb i Reorrnd, onda vid:to da 
ini imamo mentalitet pleriferije. I Nemci su to stva- 
rali, i oni su tu suvišnu radnu snaigU dovodili sa sela 
U grad, ali kad je došlo do krize, onda su išli obrnutim 
putem na taj način, da taj snvišak radne snace iz 
grada povrate kao radnu snagu natrasr ti selo, i da 
Ie privežu sa selom, da ga na ta i način sniženjem 
životnog standarta reorganizuju, tako da od njega 
nanrave ponovo seljaka. Kod nas je taj problem isto 
tako postnivlien, samo on tu ima dnifro deistvo, I sad 
Ministar socijalne politike dolazi tim ljudima i dema- 

gogiše. Л ko je taj radnik u tim državnim preduze- 
ćima? Šivar, postolar, to su većinom seljaci koj* su 
nedavno došli iz sela; onaj kome je otac bio rafliKai, 
— i sad Ministar socijalne politike apeluje na nje- 
govu radikalsku tradiciju. 

Dakle, apeluje na omi kuću, slobodu, samoupravu 
i sve drugo, kako se to već zvalo, a na drugoj strani 
mu kaže: ti imaš klasnu svest, ti ćeš da se boriš, a ja 
se, kao Ministar stavljam na tvoje čelo. 

To su dve vrste agitacije, koje pokušava ovai 
režim da spoji u jednu i zato će doživeti potpun 
neuspeh. Vidite do kojih se teškoća dolazi, kada se 
pred to radništvo dolazi kao Ministar socijalne poli- 
tike, pa se pojavljuje kao voda i licitira apelom na 
klasno shvatanje. A drugoga dana, kada se pojavlju- 
je kao radnički voda, levičar, koji nema u nl<n™:i 
Ministarstvo socijalne politike, onda on, radnički 
voda mora da nadlicltira Ministra socijalne politike. 
Znate čime? Apelujući na taj klasni mentalitet, nje- 
gov levičarski mentalitet. 

Na taj način, gospodo, nehot'ce,   zvanični   kru- 
govi teraju te radničke   agitatore da budu sposobni 
za agitaciju, dai oni u stvari budu boljševički agita- 
tori kod našli radnika. (Milnjc Rajakovič: А"1.^  ^ 
sa nama nego sa Roliševicima!,) Ne možete Vi tako 
postavljati problem! I ova mi upadica pomaže, kao i 
ona ranije. V tome je cela težina ovoga režima, sto 
vi postavliate alternativu:   li sa nama u pondedu sn- 
ciialnom ili sa Roljševicima. ili sa .hurorasoni. u po- 
gledu nacionalnom,  ili sa  Frankovcima,  ;li  sa .Tere- 
zom. Gospiodo, u tome je teškoća što ste vi ovakvom 
alternativom u ovoj zemlji postavili problem, naglai- 
šavajući   punu   demokratsku  slobodu  organizovani a. 
Kada  se  naglašava  puna   sloboda,   onda,   gospodo, 
nema dualizma u nolit:čkom životu, onda se može da 
raščlani politički život na nekoliko frakcija, a u tome 
jedinom  slučaju  imaju svi osećaj jednakosti. Gospn. 
d'n Ministar socijalne politike, kao pretstavnik veli- 
kog državnog aiparata, ne sme da ^tane ovako kao 
agitator i korleš ni na čiju stranu. ("Jedan gl§s u cen- 
trumu: On je politički,čovek i može da ae'tuie!) .Тм, 
razumem ambiciju Gospodina Ministra socijaln^ po- 
litike i narodnog zdravlja. Prjatelj mi dobacuje da 
je on politički čovek. .Teste, gospodo, moždaje teško 
njemu, kao političkom čoveku od nerva, koji je nau- 
čio da se kreće u tim širokim slojev'mn. da se odrekne 
totra, ali, gospodo, mora doći vreme и našoi zcmlr. 
kada .MiiiNIri ne mogu sve svoie r^olitičke zahteve sn 
mimstarske   stolice   da   zadovolje.   fOdobr?(vanje na 
levici. — Шо/е Rajakovič: Dragiša, ajde u opozi- 
ciju, savetuje te Cvetićil 

Gosnodo. mi moramo biti svesni jednog naoretka 
u sorialnim shvatainiima naše zemlje. Ta siromašna 
radnička klasa i poiedinac koji ne mOPU da kom- 
pletnu odgovornost za svoiu etrzistenciju. i materi- 
jalnu i moralnu, orime na sebe mora da dobiju izvesne 
povlastice zakonodavn'm i administrativnim putem. 
Na tome ie izniklo sociialno zakonodavstvo i na tome 
ie Izgrađena dužnost Ministra socijalne politike, kno 
šefa SOcHalne admin'stracije, da to sprovede defini- 
tlvno u život. 

Jer. srnspodo, ako pogledamo u sastav ove Vlade, 
onda vidimo da tu ima nekoliko mentaliteta idejnih, 
ideoloških pogleda na misiju socijalnog zakonodavstva 
u našoj zemlji. Vi znate, da na primer katolička crkva 
ima ideju karitas, t.i. ljubav prema bližnjem, to ie 
praktična ljubav prema bližnjem, koja je osnnvaina 
na ovome; budući da smo mi svi ljudi udareni istoč- 
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uiin grehom, budući da imamo svi da propatimo za- 
jedničko zlo, a to uaiše zlo koje se različito manit'e- 
■-itujc ima svoj zajednički koren, — to mi imamo svi 
dužnost da jedan drugome pomognemo. 

I zato vi imate u katoličkoj crkvi jednu veliku 
akciju za praktično milosrđe i ta akcija ulazi i u rad- 
ničke redove, a to je ono protiv čega se buni mode- 
ran duh vremena. Tom malom radnom čoveku nemo- 
gućno je dati njegovo pravo u obliku milosrđa, on 
ima na to kao čovek pravo koje mu je zakonom za- 
garantovano i Ministar socijalne politike mora da se 
pobrine da se to i U delo privede. 

Gospodo, ima jedno drugo shvatanje, jedno, da 
kažem, građansko shvatanje koje je došlo do izra- 
žaja u vidu humaniteta. Ono kaže da smo mi svi ljudi 
jednaki i nevolja moga bližnjega, jer ja imam ose- 
eainja prema njemu, mene boli, i da ja zadovoljim 
svoja lična osečanja ja treba svom bližnjem da po- 
mognem. Zato imadete akcije o kojima je g. Nano- 
vić govorio, miate akcije u vidu kojekakvog sabira- 
nja po ćoškovima naših velikih gradova. Gospodo, 
ako Jugoslavija ne bude mogla drugim putem da 
obezbedi radnike nego puteni sabiranja, ja se bojim 
i ponavljam da će ovaj Parlainenat izvršiti ulogu 
ruske Dume. 

Gospodo, ima i treći način. To je način p|utri- 
jarhaJne brige velikih preduzeća. Ako odete u velika 
preduzeća vidite da ta preduzeća imaju za svoje rad- 
nike stanove, da imaju zabavišta, igrailišta, da imaju 
kinematografe, teatre, čitaonice i menze, oni hoće 
da budu kao njihovi oci. To je jedan patrijairhalan 
sistem da se siromašnom radniku pomogne a gospoda 
ne treba da zaborave da je vreme ovakvih interpre- 
tacija propalo. To su reakcionarne interpretacije koje 
se više u ovom modernom vremenu ne mogu držati. 
Ne može se tim radnicima koji pretstavljaju društve- 
ne jedinice, koji treba da imaju pune slobode, ne 
može se, gospodo, deliti njima milost, oni moraju da 
imaju svoju egzistnciju i ono što im treba preko 
egzistencijskih potreba. Treba jedanput doći do uve- 
renja da ni praktično milosrđe, ni humanitet, ni patri- 
jarhalnost koji žele da nadomešte socijalnu politiku 
ne mogu to. Ne može to da se tako nadomesti. Upam- 
tite, gospodo, ako ne bude to pravo našim širokim 
slojevima radničkog naroda dato, oni će ga uzet.! 
Ja se, gospodo, ne bojim da ću zbog ovih svojih shva- 
tanja biti poglašen komunistom. Ja sam, gospodo, i 
to spreman da podnesem ako je jugoslovenska reak- 
cija tako daleko došla da važnosti ovog pitanja neće 
da pogleda u oči, jer ja govorim svoje shvatanje u 
ovoj Narodnoj skupštini i ja kao čovek slobodnog 
uverenja, koji imam osećanja za svoga brata koji trpi 
onda kad nema svojih čovečanskih prava i koji želi 
da inu ona budu zakonom zagarantovana, ja dižem 
svoj glais za malog čoveka koji pretstavlja ogromnu 
moralnu i materijalnu snagu u ovoj zemlji. (Odo- 
bravanje). 

Gospodo narodni poslanici, zašto se ja ne bojim 
da ću sa ovakvom interpretacijom od piretstaivnika 
ovog režima biti prozvan komunistom, levičarom? 
Ne bojim se zbog toga, gospodo, jer je i sam g. Mi- 
nistar unutrašnjih poslova, kao jedan od uglednih 
funkcionera ovoga režima i kao ugledan član kato- 
ličke hijerarhije, svoje reakcionarno, sigurno reak- 
cionarno, gledište na socijalne probleme, revidirao. 
To je revidirao ne svojom inicijativom nego inicija- 
tivom najviših pretstavnika katoličke crkve. Vi, go- 
spodo, treba da znate da se još pre 70 godina uvidelo 

da se odbrana biskupskih velikih imanja i poseda, 
odbrana svešteničkih staleža i redova neće moći 
ostvariti praktičnom svakodnevnom, da je nazovem 
crkvenom politikom katoličke crkve, jer se ona od 
svakodnevnih događaja na taj način sama sobom 
udaljuje. Mi smo imali pre 70 godina jednog b.skupa 
koji je tražio organizovanje hrišćanskog socijalizma. 
Ta mešavina socijalne i katoličke doktrine postigla 
je svoj vrhunac za vreme Pape Leona HL Tada je 1891 
god. izdata jedna enciklika u kojoj se zauzima sta- 
novište u ime katoličke crkve prema tim problemima. 
I, gospodo, ako se uzmu autori koji se tim proble- 
mima od strane katoličke crkve najviše bave, onda 
vidimo da oni, tumačeći ove probleme, upolrebljuju 
iste argumente kao i mi. Pa kad je Ušenički, čovek 
od nauke : predani katolik, mogao o ovome da go- 
vori, onda, gospodo, mogu pogotovu ja kao narodni 
liberalni čovek. (Jedan glas: U encikliki toga nema!) 
Meni je žao, ali, ako mi g. Pretseduik dozvoli, ja ću i 
to iz torbe izvući. 

PotpreLscdnik Jevrem Tomić: To možete posle 
u kuloaru. 

Josip Cvelić (nastavlja): G. Fretsednik Narodne 
skupštine upućuje nas u kuloare. Ja bih očekivao od 
g. Pretsednika Narodne skupšLne da on pomogne da 
ovde iz diskusije izide konstatacija nepobitne istine. 
To se može jedino u Skupštini sa ove govorn.ee 
konstatovati. 

Potpretscdnik Jevrem Tomić: Istinu možete go- 
voriti na svakom mestu, a ne samo sa ove govornice. 

Josip Cvetić (nastavlja): Gospodo, nije to samo 
u ovoj enciklici od 18У1 nego i u enciklici Kvadra- 
gezimo Ano koja je 40 godina posle toga izdata i 
gde je stanovište Leona ХШ dopunjeno i potpuno 
precizirano. Tu je izložen antikapitalistički stav, stav 
protiv kapitalizma uopšte. 1 to ne samo da govorim 
ja, gospodo, nego to je primio i g. Korošec. Gospo- 
do, ja hoću da izvedeni zaključak da u ovom pitanju 
postoji ideološka suprotnost, jer dok g. Milan Sto- 
jadinović kaže da je on za buržoasku deinokratiju 
a njegovo stanovište proširuje i g. Oton Gavrilović, 
govoreći da smo za liberalni kapitalistički sistem, 
dotle na drugoj strani prijatelji g. dr. Korošca p(ri- 
kazuju krah tog društvenog sistema, i onda, gospo- 
do, to je idejni ideološki sukob. Kad je taj sukob u 
ovim klupama onda na terenu nastaje pometnja. 

Da se poveže sindikalni radnički pokret za ovu 
partiju, to je pogrešno. Koliko ima sitnili praktičnih 
malih rezultata, oni ne mogu da dođu do izražaja 
zbog toga, jer ministri stoje na suprotnom ideološ- 
kom stanovištu i oni zaprečavaju jedan drugom da 
se ti mali sitni rezultati na terenu ostvare, li, gospo- 
do, najpre treba uvesti jedinstveno gledanje u redo- 
v.iua Kraljevske vlade, pa onda tek treba preći na 
praktične rezultate. Ali dok vi imate ovde da jedan 
Ministar socijalne politike angažuje radničke redove 
za režimsku partiju, dotle imate рјиш anarhiju u 
radničkim redovima u Savskoj banovini. Tamo 
imate, gospodo, hrvatski radnički savez. Gospodin 
Ministar Korošec je rekao, da je to isto kao i Jugo- 
ras. Razlika je samo u tome što na čelu Jugorasa 
stoji jedan aktivni Ministar kao pokretač, a na čelu 
hrvatskog radničkog saveza stoje oni koji ni ovaj 
Ustav, ni ovo uređenje, ni vlast ni samoupravnu ni 
opštinsku ne prežnaju. Razlika je u tome, što ona 
gospoda od hrvatskog radničkog saveza potpomažu 
ovaj režim samo u toliko koliko on njima daje slo- 
bode,  a ova gospoda od  režima   pomažu   slobodno 
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kretanje hrvatskog   radničkog  saveza u koliko oni 
na terenu ne vode direktnu borbu protiv ove Vlade. 

E sad, gospodo, vi znate da se tamo vode štraj- 
kovi na jedan nemoguć način, a što je najvažnije na 
jcdau diletantski način, lamo se postavljaju zalitevi 
sa 1U0 do 120% povećanja, a kau se svrši štrajk, a 
organizacija nema novaca da podrži radnike, onda 
se ide u nagodbu sa b%. A pošlo hrvatski radniclu 
savez želi ua ou ppboljša radnički položaj svojini 
radom, lo ona Uredua o minimalnim nadnicama n.je 
potpuno provedena u život na terenu baivske bano- 
vine, i zato ste u mesecu avgustu imali tamo gde je 
bila drvarska industrija u punom naponu, i gUe je 
bilo zaposleno iči.UUU radiuKa, da je bilo 5UU0 rau- 
шка koji su radili za nadnicu ou \2.— dinara, iako 
isto imali ste 2UU radnika koji iu radili za nadnicu 
od fc> do У.— dinara, a 3UUU radnika za nadnicu od 
!J do 1U dinara. Kad državna organizacija donese 
jednu Uredbu i kad preporuči baiiovmania da je 
praktično sprovede u život, onda mora da se рооп- 
ne da lo bude sprovedeno u zivol. Jer, gospodo, 
hrvatski radnički savez to nije dozvolio i oanovma 
nije provela Uredbu o inniiiiialinn nadnicama na te- 
renu bavsKe banovine, i zato smo imali u drvarskoj 
industriji radnike koji su radili za У.5и dinara. 

Fotprelscdink Jcvrem 'iomić: Molim Vas, go- 
spodine poslanice, da završite svoj govor, sa deset 
uovili ideja koje ste izncn, jer istinu možete konsta- 
tovali na svakom mestu, i zato nije potrebna samo 
ova govornica. 

Josip Cvetič (nastavlja): uospodo, ne može se 
na ovaj način vod.ti državna politika, da u jednom 
kraju Ministar oiganizuje radnike u režimsku par- 
tiju, a na drugoj strani da se dopusti organizacija 
koja ide za rušenjem postojećeg zakonskog stanja. 

Pa, gospodo, to je tolika d1vergeiitiiost u pogle- 
dima, da ne može dovesti do praktičnih rezultata. I 
što je najglavnije, ja optužujem Hrvatski radnički 
savez da je on škodio radničkim interesima, da je on 
svojim uticajem na upravne vlasti onemogućio spro- 
vouenje onih zakonskih odredaba koje su danas 
mogle da se osete kao korisne za radničke interese. 
Jer, gospodo narodni poslanici, ako se jedan štrajk, 
koji je zadnje sredstvo socijalne borbe, ako se on 
provodi na taj način da 97% zahteva padne u vodu, 
da У7/о zahteva radničkili • propadnu, onda taj 
štrajk nije uspeo. Jer kad se gubitak one nadnice 
koja je propala u štrajku omeri sa dobitkom koji 
se dobio na tome povišenju, onda se vidi da je to 
direktna materijalna šteta za radnike i za njihove 
porodice, bad, gospodo, kad upitamo, zašlo se lo 
nije radilo, onda nam dolazi odgovor: nije se radilo 
pravilno po zakonu zbog toga da se ne ozlovolji 
jedan gromovnik u Savskoj banovini. A ja mislim, 
gospodo, da je režim dužan da omeri interese rad- 
ničkog sveta, interese onog malog sveta u onim 
krajevima, a ne da meri dobroćudnost g. dr. Mačcka. 
Ako je, gospodo, u on.m krajevima dirigovana reak- 
cionarna politika iz Beograda, kao centrale, na taj 
način da oni pomažu jednu reakcionarnu politiku 
na terenu, onda, gospodo, dve reakcionarne politike, 
primenjene na terenu, daju jedno nacionalno zlo u 
onim krajevima od koga najviše stradaju radnici u 
ovoj zemlji. Ja zbog toga dižem ovde svoj glas i 
tražim da se strogom primenom zakonskih odreda- 
ba po svima krajevima naše zemlje jednako zaštite 
radnički interesi u onoliko, u koliko se oni mogu za- 

štiti putem zakona. Ja na drugoj strani tražim da ti 
čisto radnički interesi dođu do izražaja i da se naša 
socijalna politika ne određuje prema interesima р^. 
jedinih  partija  u  našoj  zemlji  nego prema  intere- 
sima ove zemlje i prema interesima poretka u ovoj 
zemlji. Jer, ako stvaramo partije kao nekog tutora 
za sprovodenje   socijalne   poklike u našoj   zemlji, 
onda može doći do nedoglednih štetnih posledica. Ja 

ne bih zeleo da snosim  odgovornost za to  i   stoga 
sa ovoga mesta   dižem   svoj   glas   protivu   ovakvog 
kaiializovanja i ovakvog načina normiranja socijalna 
politike u našoj zemlji,  laj način ne samo da  ubija 
radničku klasu nego i građanske  redove i  izgradi- 
vanje građanskog staleža u našoj zemlji. Ja sam čiau 
od jednoga govornika da mi  nismo  imali  grada«, 
skog staleža. To je apsurdno, gospodo. Mi smo imali 
jedan  potpuno izrađeni   građanski   stalež.   Mi   smp 
imah čak i cehovske organizacije, u kojima su bile 
obuhvaćene i kalfenske organizacije, i te su organi- 
zacije danas nadomeščene sindikalnim organizacija, 
ma. 1 kad smo to imah, onda treba laj proletarijal 
znali čuvati i treba ga znali privezati za ovu zemlj^ 
da se on ne povede za ludim i stranim elementima, 
već da se Jugoslavija veže za njegovo srce. Te ele- 
mente treba dakle podržati! Ja verujem da ima mu. 
gućnosti da se naš građanski stalež veže za Juj.0. 
slavlju, ali vi morale odustati od loga da ovakvim 
organizacijama,  pomoću   političkih   partija, organj. 
zujele hrvatske krajeve. Tu nećete uspeti. Vi  treba 
da pođete novim pulevima i treba da zapamtile ovo: 
mi smo u onim krajevima, široki narodni slojevi  u 
onim   krajevima  bili su u  toliko  zainteresovani   za 
Srbiju  što  je   ovde  živeo  slobodan   gospodar   svoje 
zemlje i svoje muke. Ono što je Radikalna partija 
imala kao uslov svoga opstanka, vi na to treba  da 
se ugledate, ali ne na radikalnu partiju Velje \ uki- 
ćevića i njegovih epigona nego na radikalnu partiju 
Svetozara Markovića i njegovih drugova. 

Ne zaboravite, gospodo, da je partiska organiza- 
čija Radikalne stranke otpočeta u Kragujevcu sa uui- 
blemima: samouprava, i pod crvenim barjakom, f^ 
zaboravite, gospodo, da je ta misao: za slobodu gra- 
đana i njegove političke samouprave, učinila Srbiju 
pijemontom, a Srbija sa ovom svojom pijemoiitskoni 
ulo"oni i buđenjem nacionalnih osecaja u svima kra- 
jevima rezultirala je u ovu današnju Jugoslaviju. Ja 
vas sada pitam: koju i kakvu moć, koju sadrzmu tome 
nacionalizmu treba dati da Jugoslavija može izvršiti 
svoju misiju do kraja? Jer Jugoslavija nije stvorena 
da 2 miliona ljudi rade za osam dinara dnevno; Jugo- 
slavlja nije stvorena samo zato da ima jugoslovensku 
zastavu i himnu. Jugoslavija je stvorena da svakome 
čoveku u ovoj zemlji stvori bolju egzistenciju nego 
što su im ranije davale one zemlje. 1 u toj zdravoj 
socijalnoj politici, u tom modernom socijalnom jrje- 
danju za aktiviranje ovih radničkih redova, ovih 2 
miliona ljudi u našem državnom i političkom životu, 
ja gledam definitivan uspeh Jugoslavije. Slobodnim 
seljakom, slobodnim građaninom stvorili smo Jugo- 
slaviju, slobodnim radnikom i moralnom i materijal- 
nom slobodom toga maloga čoveka sačuvaćemo Ju- 
goslaviju. (Živo odobravanje i pljeskanje na levici). 
A ja, gospodo, gledajući tendenciju u radu ovoga Mi- 
nistarstva, ne mislim da ćemo na taj način u ovome 
uspeti, i jer mi je do uspeha stalo više nego do ičega, 
to moram svojim negativnim glasanjem omogućiti da 
drugim načinom do toga uspeha dođemo. (Živo odo- 
bravanje i pljeskanje na levici). 
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Potpretsednik Jevrem Tomić: Ima reč Ministar 
socijalne politike i narodnog zdravlja g. Dragiša 
Cvetkovic. 

Министар социјалне политике и иародног 
^дривља Драгиша Цветкоин!!: Гошрдо народни 
посланици, ja оих желео да исправим иавеше 
чињенице KUJC je госпбдин Цветић оиде у сииме 
повору навео. lipe свега, ja морам да консгатујем 
Да у нашиј земљи и no закшодавству icoje важи 
" no стварним чињеницаш, ми имамо потпуно 
СЛО&одад синдпкалип покрег. дко raj снпдикилпи 
пикрст ne претставља јсдинствсин фронт, ако се 
тај сипднкалш! иокрет дели на впше силдпкалних 
оргаиизација,'једпе ор^анизоваие на интернацио- 
налној базп, друге организоване aa нациоиалииЈ 
6аз.и, — ne Tpeba разлоге то.ме тражити у раду 
Мииистарства ооцијалне политике него их треба 
тражитп у оним ранијим приликама које су вла- 
дале у нашој земљи и у св.пма оним аколмосгама 
коje су се последњих година у нашој земљи оди- 
гравале и дешавале. (U/j,o6panaiBe код већине и 
узвици: Тако je!). 

1 ipe евега, господо, ми морамо да коистату- 
јемо да je једпим добрим делом nam радппчкп 
шет претстављен у оиим пбврвмеиим радницима 
који нису професионалш радници и којн пемају 
пуну класну свест, (Јд оних fcSOO.OUO радника, орга- 
низаваних «од Средиш11)ег уреда, ми можемо кон- 
статсшати да њих /0% претстављају ону радну снагу 
која iHHJe професиоталпа, која je пивремепа. Један 
врло мали део индустријских професионалинх рлд- 
iiHKa, организован je у праве сипдикалнс покрете, 
у покрете који имају своЈе везе и вап грапица 
иаше земље. Насупрот првом гкжрету, мн имамо 
други део радника много броЈнији n код кога се 
iHa супрот iipiuiM, интернационалним синдикатима, 
стпара тежња за стварањем националних синди- 
ката. il ja могу баш да консгатујем то, да у вре- 
мепу политичке акције пруле којој припада госпо- 
дин Цветић, да су ее баш опда највише форси- 
ралн и стварали таквп 'нациоиални сипдикати \- 

нашој земљн. (Одобравање код већине). Могу да 
констатујем да смо још npe ciBapaiba „Југораса" 
у нашој земл.п пмали више разни.ч синдикалних 
покрета. Према томе, господо, као шго оам eno- 
менуо, симдикални помрет у пашој земљи ne прет- 
ставлза један јединствени фронт; om je био поце- 
иап из многих разлога, п најмање сам ja uno раз- 
лог ;и узрок да. ее тај еппдикални покрет доведе у 
опасност и да тај сипдикалип иокрет прети да 
заврили врло рђаво. 

Господо, ми емо допели извесне ооцијалне 
уредбе које немају пи пајмодерпија законодавства. 
Ja морам да констатујем да и најпапредпнје земље 
доносе и извршују тек сада извесне одредбе пз 
радничког законодавства које смо ми већ извр- 
шили. Ми те закопскс одредбе шисмо доносили 

-ни за „Југорас", ни за Oniimi раднпчкп савез, 
ни за националне, ни за пптерпационалнс сппдп- 
Kaie, Hcli смо нх доносили да заштитимо пнтересе 
нашег радиичког света и да преко тога одгово- 
римо и највишим интересима иаше земље. (Живо 
одобравање и пл>ескан>е у центруму и на десници). 
Тим реформама има да се каристи целокупно nanio 
радииштво и ja сматрам да смо тиме дали доказа 
да 'OMO водили и да водимо политику радног света, 
политику која једино гарантује да прилике у onoj 
земљи буду нормалпе, да буду сређене, јер само 
преко  задовољнога народа могу бити добре при- 

ликс у земљи и може битп задовољна држаиа. 
((Јдобравање и пљескање у центруму и на де- 
сници). 

tia завршетку могу да консгатујем jom само 
једну ствар. Господин UBCTHII устао je овде 
бар тако би се могло закључитп no љеговом го- 
вору — у одбраиу радиичких mnepeca n нападао 
je рад Министарства соцнјалне политике, a, до- 
некле, нападао извођење извесних рефорама у 
томе Мшшстарству. Господо, иорам да конста- 
тујем да сам чуо још један такав глае којн ее 
дигао протпв ових рефорама које емо ми пзвелн 
у Министарству сицнјалие политике, a то су били 
пзиесип претставппцп великих иидусгријскп.ч npe- 
дузеНа код којих су, под врло страшним услови.ма, 
бнлп упослеки наши радници. Mene чуди да се 
господин Цветић јавља с једне стране у одбрћну 
радпичких нитсрееа, a с друге страпе идепгпфп- 
кује се лотпуно у својим нападп.ма na рад Мпн«- 
старпва социјалпе полптпке са онима који прет- 
стављају крупан капитал и често пута злоупотре- 
бљавају радпу снагу. Ja мнслим да je то за мене 
баш најбољн доказ да сам добро радио и да сам 
радпо у корист нашега раднога света. (Живо одо- 
бравање  и   пљеокаље  у  центруму  и иа деснпци)- 

Potprcdlscdnik Jevrem Tomić: Reč ima radi lič- 
nog Objašnjenja g. Josip Cvetic. 

Josip Cvetic: Gospodo, ja mislim da ste vi svo- 
jim objektivnim rasmatranjem onoga što je g. Mini- 
star socijalne politike i narodnog zdravlja rekao posle 
moga govora, i onoga što sam ja izneo u svojim re- 
cima, već stvorili jedan sud o svima pitanjima, o 
kojima smo raspravljali, na čijoj je strani pravo. Ja 
u to neču da ulazim. Ja hoču da osvetlim samo jedan 
momenat koji je g. Ministar soeijalne politike i na- 
rodnog zdravlja izneo. On želi da onako kako bi to 
čovek očekivao na jednoj skupštini, da, što se kaže 
meni imputira da sam ovde zastupao interese velikog 
kapitala. (Glasovi sa desnice: Ne! Ne!) Da je moja 
argumentacija indentična sa onom argumentacijom 
velikih kapitalista u našoj zemlji, kojom su se oni 
podigli protiv zaštićavanja radničkih interesa. Ja bih 
gospodo, sve pre očekivao nego to. Ja mislim da se 
to iz mojih izlaganja nije moglo opaziti. Ja ču sada 
metodom g. Ministra socijalne politike da vratim 
njemu milo za drago i kažem: Neka se on obazre po 
ministarskim klupama i neka sasluša argumentacije 
gospode ministara pa će imati od njih pre da brani 
radnike od napadaja velikoga kapitala nego od mene. 
(Pljeskaaje na levici). 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr, Franc Klar. 

Dr. Klar Franc: Gospodje narodni poslanci! Pro- 
blem naših bolnic čaka še vedno svoje rešitve, vsem 
nam je znano kakšni so naši oddelki, posebno naš 
kirurški oddelek, vendar se danes ne bom dotaknil 
tega vprašanja marveč bom govoril o drugem jako 
važnem vprašanju socijalnega resora t. j. o izselje- 
niškem vprašanju. 

Važem del socijalnega gospodarskega in kul- 
turnega dela vsake suverene države je skrb za svoje 
zamejne državljane t.i. za izseljence in za manjšino 
izven meja države. Naša država ima izseljencev vi- 
soko nad milijon, zamejnih državljanov, ki so bili 
po svetovni vojni prisilno odtrgani od našega narod- 
nega in državnega telesa, pa tudi skoraj milijon. Da 
bi poskrbela za svoje izseljence, je naša država usta- 
novila v ministrstvu za socijalno pplitiko in narodno 
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zdravje poseben oddelek, tako zvani oddelek za 
zaščito izseijenstva, katerega proračun ima skupščina 
pravkar pred seboj, da ga prouči in pa stavi g. mi- 
nistru svoje predloge in nasvete, in ga opozori na 
razne potrebe tega našega državnega vprašanja, 
katere bi morda ušle njegovi pozornosti. Priznali 
moramo in dati g. Ministru Cvetkovieu priznanje in 
zahvalo, da skuša ta oddelek svojega resora vršiti 
čim najuspešneje in da njegovo ministrstvo marljivo 
vrši svojo nalogo. Veliko napak, katere so prejšnji 
režimi delali v naši skrbi za izseljence, je že popra- 
vil in uredil težko atmosfero med našimi izseljenci 
po raznih državah, katero so ti režimi marsikje 
ustvarili s temi napakami. Kolikor se jih pa še ni 
dalo popolnoma popraviti, jih pa skuša omiliti in 
popraviti postopoma. 

Naša edina slovenska izseljenska organizacija 
Rafaelova družba v Ljubljani, ki vrši v imenu slo- 
venskega naroda skrb za slovensko izseljenstvo, mu 
daje pri vsaki priliki priznanje, da ima g. minister 
Cvetkovič veliko razumevanje važnosti našega izse- 
ljenskega problema, pa tudi potreb naših izseljencev 
širom sveta po raznih državah. Vse njih pptrebe 
najdejo v njem svojega zaščitnika, ki pazno sledi 
njih življenju in njih potrebam. Ako so nekje še 
neurejene razmere, vemo vsi, ni njegova krivda, in 
vemo, da bi jih vse takoj uredil, ako bi bilo od njega 
odvisno. Marsikje v Franciji n.pr. niso razmere med 
našimi izseljenci urejene, to pa zato, ker so prejšnje 
vlade zamudile vse psihološke momente, ko bi se 
bila dala s Francijo skleniti recipročna delavska 
pogodba. Tako pa se je pogajanje s Francijo začelo 
prepozno, v nepravem času, zato se je ta pogodba 
sicer sklenila in jo je naša država ratificirala, Fran- 
cija pa še do danes ne. Naši izseljenci v Franciji so 
pa vkljub temu hvaležni gospodu ministru, ki zadnja 
leta ni opustil nobene prilike, da bi ne bil vse poiz- 
kusil in dosegel, da francoski parlament ratificira 
delavsko pogodbo. Slovenci smo pa gospodu mini- 
stru hvaležni tudi za to, da je pri vsaki priliki podpi- 
ral našo družbo Sv. Rafaela v njenem stremljenju 
za oskrbo naših slovenskih državljanov na tujem. 
Prosimo ga že takoj sedaj, da ohrani tej naši orga- 
nizaciji tudi v prihodnje vso naklonjenost, ki jo 
zasluži, ker dela v resnici veliko delo za našo državo 
in sicer z velikimi žrtvami in veliko nesebičnostjo. 
Z njegovo podporo je Rafaelova družba dosegla že 
silno veliko lepih uspehov. In proslava njene de- 
setletnice lansko leto je jasno pokazala, da ima za 
seboj ves slovenski narod tu doma in vse izseljence 
širom sveta. Kot članica Saveza izseljenskih organi- 
zacij naše države krepko sodeluje pri reševanju 
celotnega našega narodnega izseljenskega problema, 
kar g. ministru Cvetkoviću gotovo ni znano. 

Ko govorimo o našem izseljenstvu treba da 
razločujemo izseljenstvo kot izseljenstvo, to je tiste 
naše državljane, ki so se izselili tekom let v razne 
dele in države sveta, ko so si šli iskat kruha, kate- 
rega jim domovina ni mogla dati. Teh je nekako 
400.000 Slovencev, nekako 600.000 Hrvatov in ne- 
kako 50.000 Srbov. 

Potem imamo kakih 5—10.000 sezonskih delav- 
cev, ki odhajajo vsako leto samo za gotovo dobo 
leta v Nemčijo in Francijo, pfotem se pa vračajo 
zopet domov. 

Tu sem moramo šteti tudi vse visoke stotisoče 
naših ljudi, ki so bili po svetovni vojni prisilno 
odtrgani od našega narodnega in državnega telesa. 

Mi Slovenci imamo pa še eno vrsto izseljencev, 
ki niso izseljenci iz države, temveč so samo prese- 
Ijenci, ki so se iz Slovenije izselili in se razkropili 
po našem jugu po raznih rudnikih in industrijskih 
krajih, zlasti po Srbiji. 

Tu je govor predvsem o naših izseljencih In 
sezonskih delavcih, ki gredo preko meja naše dr- 
žave v tuje države. 

Skrb za izseljence je dolžnost vsake suverene 
države. To so njeni državljani, če tudi so na tujem, 
in vsaka država mora za nje skrbeti, kakor za tiste, 
ki so doma, deloma še bolj, ker so v težjih razmerah 
in je njih stališče težko, ko se morajo v tujih razme- 
rah boriti za svoj obstanek. 

Izseljenci so naš najdobičkanosniji eksport, šef 
izseljenskega oddelka socijalnega ministrstva g. dr. 
Fedor Aranicki ki si je pred leti vzel čas in trud ter 
preiskal, koliko so izseljenci leta 1928 poslali v do- 
movino denarja. Izdal je posebno brošuro, v kateri 
konstatira da je naša država dobila samo od izse- 
ljencev leta 1928 čistega dobička 18,696.000 dohir- 
jev ali 5 milijard dinarjev. In leta 1028 se je začela 
že svetovna kriza! Ce je to leto imela država tako 
ogromno finančno korist od izseljencev, kako 
ogromne so morale šele biti svote katere so poši- 
ljali izseljenci domov preje ko je cvetelo po raznih 
državah še gospodarsko blagostanje. Vemo, kaj bi 
bilo n.pr. -s Slovenijo in z nekaterimi deli Hrvatsko 
takoj po vojni, ako bi ne bilo izseijenstva. Narod jo 
bil izčrpan,'do kosti sestradan, raztrgan in obubo- 
žan. Strašna beda bi bila vladala. Toda vemo pa tudi, 
da je imel prav tedaj naš narod največ denarja. Naši 
slovenski izseljenci v U. S. A. n.pr. so leta 1920 21 
napolnili dva velika parnika z zalogami živil in oblek 
za svojce v domovini Gotovo je, da so prvih 5 lot 
po vojni naši izseljenci poslali v državo več denarja 
kakor' pa znaša ves naš državni dolg. In od tega 
denarja ni treba plačevati nobenih obresti. Gotovo je 
tudi, da je samo izseljenski denar ohranil naš dinar 
pred padcem. Torej že sama hvailežnost do izseljen- 
cev je tista, ki nam nalaga kot državi ogromno dolž- 
nost da skrbimo za te svoje dobrotnike. Kar za njo 
damo, je samo malenkostno povračilo tega. kar so 
nam oni dali. 

Naši izseljenci so naši in se bodo v gotovem od- 
stotku zopet vrnili v domovino. Ali nam sme biti 
vseeno, kakšni se bodo vrnili? Kakšni moralno? 
Kakšni' idejno? Kakšni kulturno? Kakšni državno? 
Kakšni gospodarsko? Ali nam more biti vseeno, čo 
se bodo vračali kot berači, da bi padli na naše ob- 
čine kot breme ter jih bodo morale občine preživ- 
ljati? Ali nam sme biti vseeno, če se vračajo po naših 
vaseh moralno skvarjeni, da bodo kvarili naš zdrav 
in čil narod? Da se bodo vračali kot komunisti? za- 
ščuvani proti naši  državi? itd. 

Dalje? Naši izseljenci so zastopniki naše države 
v tujini. Po teh sodi tujina nas, našo državo, naš 
narod. 

Dalje vidimo razveseljivo dejstvo, da se naši 
izseljenci vedno bolj udejstvujejo po tujih državah 
tudi'politično. Prisiljeni iz praktičnih gospodarskih 
razlogov jemljejo tuja državljanstva, da dobe vo- 
lilno pravico in z njo vpliv, da morejo razvijati tr- 
govino, da morejo do raznih državnih služb itd. V 
U. S. A. imamo že več Slovencev, ki so župani ame- 
riških občin, občinski svetniki, poslanci, ki so sod- 
niki, višji državni uradniki, politični voditelji. Ali 
nam sme in more biti vseeno kako mišljenje in ču- 
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stva imajo do svojega naroda? do svoje države tu 
doma? Ali ni naša dolžnost storiti vse, žrtvovati vse, 
da bodo čutili materinsko skrb matere domovine, in 
ljubili svojo državo in svoj narod? Da bodo v tem 
duhu   tudi vzgajali svoje otroke? 

Poleg vsega tega pa ne smemo pozabiti da so 
naši izseljenci še očetje, matere naših družin, katere 
so pustili tu doma, da so otroci staršev tu doma, 
bratje, sestre, sorodniki naših družin tu v držav:, 
da so za to z njimi povezani še z ozkimi vezmi dru- 
žinske ljubezni, da so stalno v pisemskih zvezah? 
Kako veliko dobrega lahko store za dobro ime, za 
vpliv naše države po tujih državah, ako so zvesti 
naši državljani, ako ljubijo svojo državo in svoj 
narod, in nasprotno, da neizmerno lahko škod jo 
prestižu države in naroda v tujini, ako so nam so- 
vražni. Pa tudi v svojih pismih domačim nam silno 
veliko lahko škodijo tu doma, ako so nam sovražni. 
Tako vidimo, da ima država in narod nešteto vzro- 
kov, važnih in tehtnih, da skrbi za svoje izseljence 
z vso materinsko skrbjo, da ne varčuje ne z denar- 
jem in ne z trudom, da za nje poskrbi vse, kar in 
kolikor more, da bodo vsestransko preskrbljeni, da 
bodo  ljubili domovino in narod. 

Vsega tega se zavedajo vsi kulturni narodi, in 
zato opažamo, kako vse države z ogromnimi finan- 
čnimi žrtvam1 in ogromnimi napori skrbe za vsakega 
svojega človeka, naj bo kjerkoli na svetu. Te velike 
države bi tega gotovo ne delale, če bi ne vidle v 
tem ogromnih koristi za vse. 

Kaj hočemo z našim skrbstvom za izseljence 
doseči? 

Predvsem to, da bodo svojo državo in svoj na- 
rod ljubili tudi v tujini in jim ostali zvesti tudi na 
tujem. Koristi te ljubezni sem povdaril pravkar. Naš 
Človek v tujini mora vsikdar čutiti, da ga ščiti tudi 
na tujem močna roka matere domovine, ki bdi nad 
njim kot ljubeča mati nad svojim detetom. To ga bo 
vžigalo v ljubezni do domovine, da bo vračal ljube- 
zen  za   ljubezen. 

Naš človek mora ohraniti tudi na tnjem svoj 
maternji  jezik do skrajne možnosti. 

Ne delajmo si nobenih utvar, da bomo naše ljudi 
ohranili pred uolujčenjem. To je nemogoče! Če mo- 
gočni evronski narodi tega niso zmogli, koliko manj 
bomo mil Drugi, tretji rod bo gotovo nozabil jezik 
svojih starišev. Vendar pa eno lahko dosežemo, da 
bo. ' če tudi potujčen po jeziku, ohrani! svoje spo- 
Stovanje in naklonjenost narodu in državi, katerega 
krvi je. V U.S. A. imamo n. pr- Irce. Nemce^Poljake, 
ki so že davno izgubili svoj jezik. Toda kljub temu 
so narodno zavedni Irci. Nemci. Poljaki, in so vsik- 
dar ponosni, da so sinovi tega ali onega rodu, kakor- 
šneera so bili njih stariši. 

S skrbjo za naše izseljence jim hočemo pomagati 
v gmotnem oziru. da bodo našli blagostanja po tujih 
državah ,da bodo nrišli do primernega premoženja. 
Premožni izseljenci ne bodo pozabili svojih revnih 
starišev. sorodnikov tu doma, in jih bodo podpirali, 
jim pošiljali domov in tako množili našo narodno 
gospodarstvo in premoženje. Pri tem ne sinemo po- 
zabiti nikdar, da so bili ravno taki izseljenci Dalma- 
tinci v Južni Ameriki, ki so se povspeli do velikega 
bogastva tisti, ki so med vojsko financirali hoj Lon- 
donskega-iueoslovanskega odbora za naše osvoboje- 
nje. Brez "teh žrtev naših izseljencev, Bog ve. če bi 
bili   mi    danes  imeli  svojo  lepo  državo  Jugoslavijo? 

Kar se je enkrat zgodilo, se lahko zgodi še 
drugič. 

Nasprotno pa ne smemo pozabiti tudi nasprot- 
nega, da nam sovražni izseljenci lahko s svojim de- 
narjem škodujejo, podpirajo naše sovražnike države, 
ki delujejo na razbitju. 

S skrbjo za naše izseljence jih hočemo obvaro- 
vati tudi moralnih zablod, katerim so tako izpostav- 
ljeni v tujini. Nikdar ne smemo pozabiti, da se rekru- 
tira naše izšeljenstvo 99% samo iz preprostega knut- 
skega In delavskega stanu ,torej iz stanu ki sta naj- 
manj zmožna in sposobna skrbeti za se, ki najbolj 
potrebujeta vodstva, varstva, zaščite, lepih besed, le- 
pih bodrilnih naukov. Ako je naš človek prepuščen 
samemu srbi, vemo iz bogate dosedanje izkušnje, da 
se moralno kaj rad izgubi. Ako pa propade ta moral- 
no, propade tudi gmotno. Pijača je nevarna, ker sta 
Hakhus in Venera vedno ozko združena, z njima pa 
gospodarski, gmotni propad. Zato potrebujejo naši 
izseljenci tudi svojih narodnih duhovnikov, ki jih vo- 
dijo, ščitijo pred temi zablodami. Naša bogata izku- 
šnja s slovenskim izscljenstvom v U. S. A. nam ka- 
že, kako ogromen blagoslov za naše izseljence je 
Izseljenski duhovnik. 

Kako smo pa do sedaj skrbeli za naše izseljence? 
Naše jugoslovansko Izseljenstvo ima žalostno 

Zgodovine za seboj, zgodovino skrajne zanemarjeno- 
sti. Preje pod Avstrijo se za nje nihče ni brigal. 
Saj je šla vsa njena državna politika za tem, da se 
slovanstvo oslabi na vsak način. Izseljenstvo ji je pri- 
šlo kakor nalašč, zato je rada videla, da so naši ljudje 
hiteli v tujino. Čim več, tem bolje. Tudi ji je bilo na 
tem, da v tujini ne uspevajo, da se ne bodo mogli vr- 
nili več, zlasti ne vrniti premožni, z denarjem. Zato 
zanje ni skrbela na tujem prav nič. 

Prva leta obstoja naše mlade države se je tudi 
zelo malo storilo za naše izseljence. Tu doma smo 
Imeli preveč težkih in velikih problemov, da smo jih 
rešavali in nismo mogli misliti veliko na nje. Tudi 
sredstev nismo imeli. Zelo veliko je škodovalo tudi 
to, da so bili vladni zastopniki po tujih državah, kjer 
so bili z večine samo hrvatski in slovenski izseljenci, 
samo srbski poslaniki in konzuli, ki niso poznali naše 
slovenske in hrvatske duše, niso poznali naših ljudi 
in naši ljudje ne njih. Tako ni bilo med izseljenci in 
temi zastopniki prisrčnega domačega gorkega razu- 
mevanja, kakoršno bi edino moglo naše izseljenec 
pritegniti k njim in k državi in zato se tudi ničesar ni 
storilo, marsikje še zelo, zelo škodilo. 

Danes? Hvala Bogu se je vse to znatno obrnilo 
na bolje in priznati moramo, da se silno veliko dela 
in lepo dela. 

Za skrbstvo našega izseljenstva imamo v mini- 
strstvu za socijalno politiko in narodno zdravje po- 
seben oddelek,'ki zelo lepo vrši svojo nalogo. Sef g. 
dr. Aranicki je strokovnjak, ki ima za izseljence srce 
in razum. Ta' oddelek vodi vso našo državno izseljen- 
sko politiko in delo. Izseljenskemu oddelku tega mi- 
nistrstva pomaga izseljenski vrhovni komisarijat v 
Zagrebu. Izseljenski komisarijat ima v pomoč na ob- 
mejnih postajah svoje obmejne izseljenske komisarje, 
ki nadzorujejo odhod izseljencev in dohod izseljen- 
skih povratnikov. Za skrbstvo naših izseljencev v tu- 
jini nastavlja socijalno ministrstvo po raznih centrih 
slovenskega izseljenstva svoje izseljenske komisarje, 
ki vrše izseljensko nadzorstvo in skrbstvo skupaj z 
našimi konzuli, katerim so nekako podrejeni. Ti ko- 
misarijati so velevažne ustanove naše državne izse- 
ljenske službe in imajo ogromno nalogo ter lahko 
dosegajo velike uspehe v vodstvu naših izseljenskih 
kolonij" po svetu, v svrho ohranitve našega izseljen- 
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stva narodno, gospodarsko in kulturno, v svrhe zvez 
izseljencev / domovino in za njih socijalno skrbstvo. 
Kakor boni pozneje omenil, so sicer izseljenski komi- 
sarji ustanova ki ni potrebna v obliki, v kakršni je 
danes, Vendar pa so ogromne važnosti pri ureditvi 
našega državnega izseljenskega skrbstva, kakršno je 
danes. 

Velika napaka pri njih je danes samo ta, da jih je 
premalo. Tako imamo danes za nad milijon našega 
izseljenstva skupno samo štiri, enega za celo Nemčijo 
v Dfisseldorfu, enega za Francijo v Parizu, enega za 
U. S. Л. v New-Yorku, in enega za Argentino v Bue- 
nos Airesu. 

V ostalih državah nimamo nobenega. Potrebni bi 
pa bili v Nemčiji vsaj še eden, eden za severno Fran- 
cijo v Metzu, kjer je že bil, pa je bil radi nesposobno- 
sti tedanjega komisarja pozneje ukinjen. Za Kanado 
bi bil potreben vsaj eden. V državi Ontario, za U.S.A. 
pa najmanj še osem, v PittsburgU, v Clevelandn, V 
Chikagu, v Duluthu, v Helena Montana, v Pueblo 
Colo, Portland, New Orleans in San Francisko, če 
hočemo, da bi se dosejrli nameni za katere so bili ti 
komisarji ustanovljeni. Zlasti v U. S, A, bi bilo to nuj- 
no potrebno, ker imamo tam nad 700.000 jugoslovan- 
skih državljanov, in .NO razmere tam posebno ugodne 

ogromne !; pehe v vseh ozirih za koristi naših iz- 
seljencev in naše države. 

Socijalno ministrstvo nastavlja po raznih slovan- 
skih kolonijah tudi izseljenske dopisnike. 

Izseljenski problem pa ni samo problem države, 
temveč je tudi problem naroda samega, je kulturna 
in gospodarska naloga vsakega naroda. Zato je jasno, 
da samo državno skrbstvo za izseljence, pa če je še 
bolj sijajno organizirano in izpeljano, ni dovolj, če 
hočemo rešiti to vprašanje celotno in uspešno, 

Nikdar no smemo pozabili, da je naš izseljenec še 
naš državljan, toda samo toliko in tako dolgo, koli- 
kor sam hoče. Tuje države rade vidijo, da, celo žele 
iu pritiskajo, da postanejo izseljenci njhovi državljani. 
Zato najdemo pri vseh državah več ali manj prikrito 
tendenco, da skušajo vplivati na izseljence na to, da 
se podržavijo. Zato tU ne moremo delati s silo, s ko- 
komando. Kako pogrešen je bil, je in bo vsak tak slu- 
čaj kakršnega je doživelo naše slovensko izseljen- 
stVG n. pr. zadnja leta v Nemčiji kjer je naš vladni 
zastopnik mislil, da bo s šikanami naš konzul tu pri- 
silil naše ljudi, da ljubijo državo! Razburil jih je. Ško- 
doval jim je in do>cgal nasproten uspeh, da so si mno- 
gi poiskali nemško državljanstvo, da so se obvarovali 
njegove krnite. Taka politika je popolnoma pogrešna, 
je zločin nad državo in izseljenstvom. 

Zato pa ima tu ogromno polje privatna inicija- 
tiva, privatno delo, privatna izseljenska organizacija. 
Zato pa so privatne izseljenske organizacije nujna po- 
treba, ki dopolnjuje državno skrbstvo in pravzaprav 
temu državnemu delu odpirajo pota do src Izseljen- 
cev in jih narede sprejemljive tudi za državno skrb- 
stvo. Naš človek ima strah pred žandarji že od svoje 
narave. Zato vladnim institucijam nikdar popolnoma 
ne zaupa. Vedno sumi za njimi kake detektivne na 
mene. Do sedaj imamo v državi že celo vrsto izseljen- 
skih organi/arij po raznih krajih, ki skušajo vršiti to 
veliko državno in narodno delo. Ta društva so pove- 
zana skupaj v Savez Izseljenskih organizacij tako 
Zvan »Oris«', ki ima svoj sedež v Zagrebu. Ni čas, da 
bi tU opisoval ogromno delo, katero je ta Savez po 
svojih društvih in po svoji centralni pisarni že izvršil. 

To delo pozna ta država, pozna ga pa tudi že naše iz 
seljenstvo v celem svetu. 

Tu naj posebno omenimo samo našo slovensko 
izseljensko' narodnu organizacijo, ki je Rafaelova 
družba v Ljubljani s svojimi podružnicami v Maribo, 
ru. Slovenski Krajini, v Črensovcih In v Suhi Krajini 
v Ribnici. Lansko leto je ta organizacija praznovala 
svojo desetletnico ob ogromni udeležbi celega sio- 
venskega naroda in skoraj tisoč slovenskih izseljen- 
cev iz vseh delov sveta. Sam naš notranji minister g 
dr. Anton Korošec je počastil to proslavo s svojo nav- 
zočnostjo in svojim govorom in posebno podčrtal ve- 
liko patrlotlčno, državno In narodno delo, ki ga je 
izvršila za državo in narod. Pod spretnim vodstvom 
sedanjega predsednika g. p. Kazimir Zakrajška je do- 

:gla že tolike uspehe, da se narod čudi. Ta družba je 
dosegla, da se praznuje po celi državi vsako leto \y. 
seljenska nedelja, ko se celi narod spominja svojih 
izseljencev in se navdušuje za delo za nje, pa tudi nc. 
delja, katero praznujejo naši izseljenici po svetu in se 
navdušujejo za sodelovanje z domovino, za zvesto 
ljubezen do države in banovine. Podčrtali je treba, da 
je priredila ža dva izseljenska kongresa z velikim ns. 
pehom. Ustanovila je izseljenski muzej, kjer zbira vse 
podatke o vsem življenju in delovanju naših izseljen- 
cev širom sveta. Pred 10 leti se je pri nas v Sloveniji 
malokdo zmenil za izšeljenstvo. Danes je vse probu- 
jeno. Povsod se dela, zbira, žrtvuje za iseljence. In 
sedaj je je ustanovila še izseljenska zbornica, o ka- 
teri pa pozneje. 

Tako je danes oskrbljeno naše izseljeništvo, tako 
organizirana naša državna in narodna skrb za izse- 
ljence. Zares v zadnjih letih silno razveseljiv napre- 
dek, kr bo rodil gotovo še lepe sadove za narod in 
državo. 

Pred vsem treba celo naše delo za izseljenstvo, 
kakor državno, tako privatno organizirati enotno. 

1 — Državno. Sedaj odločujejo v raznih vpraša 
njih izseljenstva razna ministrstva, ki so kompetentna 
za razna izseljenska vprašanja. Socijalno ministrstvo 
ima sicer vrhovno vodstvo izseljenskega problema po 
svojem izseljenskem oddelku. Vendar je v marsičem 
odvisno od zunanjega ministrstva, v marsičem od no- 
tranjega, deloma tudi od prosvetnega ministrstva. Za- 
to je uspešno reševanje raznih izseljenskih potreb zelo 
otežkočeno. Tu je nujno potrebno, da Ima vse vod- 
stvo in odločilno besedo samo ena oblast in ta pro- 
učuje Izseljenske potrebe in razmere po raznih drža- 
vah'. Ta ve "potem, kaj in kako treba reševati razna iz- 
seljenska vprašanja, da bodo v resnici dosegla svoj 
namen kakor je danes. Različna ministrstva imajo 
svoje vidike, marsikdaj izseljenskega vprašanja ne 
poznajo pravilno in tako zavirajo delo tega oddelka. 
Zato naj bi se ustanovil poseben samostojen oddelek 
naše vlade, izseljenski oddelek, ki bi se imenoval ali 
Izseljenska direkcija, ali kakorkoli in ki bi bil podre- 
jen ali zunanjemu ali notranjemu ministrstvu. Ta bi 
imel v svoji kompetenci popolnoma neodvisno ves 
Izseljenski problem In vse državno izseljensko delo. 
Temu odseku bi bil podrejen izseljenski komisarijal 
v Zagrebu in obmejni izseljenski komisarji. Po raznih 
državah bi imel v vseh večjih naselbinah našega izse- 
ljenstva svoje komisarje, ki bi bili v svojem poslo- 
vanju popolnoma neodvisni od konzulov, 

2 Tej direkciji ali temu izseljenskemu oddelku 
v pomoč naj bi se ustanovil državni izseljenski sosvet 
iz strokovnjakov v izseljenskem vprašanju i/, vse dr- 
žave. Ta izseljenski državni sosvet se je predlagal že 
pri več izseljenskih državnih kongresih. 



STENOGRAFSKE BELESKE 905 

Ta oddelek bi skrbel po izseljenskih komisarjih, 
učiteljih in duhovnikih za kulturo, gospodarsko, naci- 
onalno   in versko oskrbo izseljencev. 

Po  vseh večjih naselbinah in raznih državah in 
v vseh   centrih skupin manjših naselbin bi se naj si- 
stematizirala   mesta   izseljenskih   duhovnikov  in  iz- 
seljenskih učiteljev, ki bi skupaj z izseljenskimi ko- 
misarji    skrbeli  za vse  potrebe    naših    izseljencev. 
Одтотпо težavo povzroča sedaj  še pri nastavljanju 
izseljenskih učiteljev in izseljenskih duhovnikov dej- 
stvo,   da so tu kompetentna  različna ministrstva, ki 
rešujejo  ta  vprašanja.  Pri   imenovanju  izseljenskih 
učiteljev je dolpa in teška procedura predno se more 
izseljenskega  učitelja imenovati in mu določiti pla- 
čo.  Banska uprava mora predlagafti prosvetnemu mi- 
nistrstvu osebo za to mesto. To je dolga procedura, 
predno  je pri tem ministrstvu zadeva rešena. Potem 
ima   besedo zunanje ministrstvo. Tudi tu zopet ča- 
kanje   cele mesece. Potem pride težava z ureditvijo 
dohodkov izseljenskega učitelja. Ker nisft mesta si- 
stemizirana, treba, da se iščejo viri, iz katerih se bo 
izseljenski učitelj plačeval. Socijalno ministrstvo mu 
nakloni   podporo, večkrat samo pod sramotno klav- 
zulo  »podpora bednemu izseljencu«, ki znaša največ 
2.000   dinarjev mesečno kot nagrada za mesto izse- 
ljenskega dopisnika. Potem treba  prosili pri  zuna- 
njem   ministrstvu,  da  mu da  iz kakih  svbj'h virov 
/opet   kako  malenkostno   miloščino.   Potem   treba 
urediti pri banski upravi, da se mu da plača, do katere 
je  upravičen po svojih službenh letih in službenem 
rangu.   To se vleče kot jara kača po cele mesce, da 
celo  cela leta, kakor ie bil to slučaj pri gospodični 
Ažmanovi,    bivši    izseljenski    učiteljici   v  Molandiji. 
Potem   se zgodijo slučaji kakor se je zgodilo izse- 
ljenskemu učitelju g   Slibarju v Nemčiji,  da se je 
zameril   našem konzulu v Diisseldorfu ker se ni hotel 
ukloniti diktatu njegovega zaupnika g. Bolhe, ekspo- 
nenta     Jnsarskih   naših   veljakov   med   izseljenci   v 
Nemčiji. Da bi se maščeval konzul nad učiteljem, mu 
je   kratkomalo odtrgal  te dohodke in ga spravil  v 
silno  mučen položaj. Moral je zaprositi svojo sestro 
v Ljubljani da ga je zalagala s podporo, da je mo- 
gel   živeti. Prve mesece, ko  je bil v Nemčiji in nje- 
gova  denarna zadeva še ni bila rešena, je moral fak- 
tično   stradati.  Da bi  se  mu  preskrbela  kakšna  de- 
narna   sredstva za  potovanje po naselbinah, kjer je 
imel   učne tečaje,  da bi  se mu dala sredstva za po- 
trebo učil, ki so nujno potrebna med izseljenci, niko- 
mur  niti na misel ni prišlo tu doma. 

V Franciji deluje n.pr. odličen slovenski učitelj 
g. Jankovič, ki je odšel v Francijo na svojo lastno 
odgovornost sam z brezplačnim dopustom, pa še ta 
se mu je izposloval le z ogromno težavo in interven- 
cijami od strani družbe Sv. Rafaela v Ljubljani. Pet 
let je živel v Franciji in izvrševal ogromno delo za 
državo, nacionalno in jezikovno vzgojo izseljenske 
mladine in s kulturnim delom med slovenskimi dru- 
štvi v Franciji, ne da bi za to dobil paro od naše 
vlade. Moral je delati v flisarni tamkajšnega rud- 
nika kot tolmač, da je preživljal sebe in svojo dru- 
žino. Industrijska družba je uvidela njegovo krasno 
delo in mu naklonila razne ugodnosti da ni stradal. 
Pet let smo moledovali pri raznih naših oblasteh in 
kazali na njegovo krasno delo, pa vse zastonj. Ker 
je bil pristaš gospoda dr. Korošca, torej »klerika- 
lec«, se zanj ni dalo ničesar izposlovati. Tamkajšnji 
konzul -n izseljenski komisar sta mu delala nepre- 
stano še ovire in mu nagajala, kolikor sta mogla. 
Sedanji  vladi gre priznanje, da je to vprašanje ure- 

dila in popravila g. Jankoviču krivico, in je sedaj 
nastavljen v Morlebachu. Vendar njegova plača je 
sedaj veliko manjša kakor je bila preje, katero je 
dobival kot plačo za svoje delo in ugodnosti katere 
so mu dali Francozi v priznanje za njegovo kul 
turno delo med delavci. Ali ni skoraj sramotno za 
suvereno državo, pustiti, da ji tuj kapital plačuje 
uradnika, ki je delal za njene koristi? .lasno je, da 
se na ta način ne more pričakovati, da bi odšli v 
tujino na to težko delo učitelji in da bi mogli pri 
takih dohodkih uspešno izvrševati svoje vzvišeno 
delo za državo, katero imajo kot izseljenski učite- 
lji. Zato je i/, vsega jasno, da nujno kriči, da ima 
kompetenco pri rešavanju takih vprašanj samo ena 
oblast, ki odloči imenovanje in določi plačo, doka- 
zuje pa tudi nujno potrebo, da se učiteljska mesta 
sistemizirajo in se plača' že v državnem proračunu 
določi in sicer tolika plača, da se bo izseljenski uči- 
telj brez skrbi za svoj vsakdanji kruh mogel po- 
svetiti popolnoma težkemu delu, ki ga je prevzel, ko 
je odšel v tujino. Tako.bi naj bila oskrbljena in ure- 
jena državna izseljenska služba. 

Poleg lega pa je nujno potrebna tudi privatna 
inicijativa s privatnimi društvi in zvezami, ki poma- 
gajo vladi pri tem težkem delu. Že zgoraj sem na- 
vedel pomen in potrebo te privatne inicijative. Pri- 
vatna inicijativa je sedaj jako dobro ogani/.irana, 
vendar pa je tudi tukaj treba postaviti celo delo na 
bolj sistematično organizirano organizacijo. Naša 
slovenska družba Sv. Rafaela je ustanovila sloven- 
sko izseljensko zbornico. S to ustanovo želi pritegniti 
k delu za izseljence vse sloje naroda, ki bi kakorko- 
li mogli pomagali rešavati to velevažno narodno vpra 
sanje. Zato naj njena organizacija sestoji iz zastop- 
nikov vseh orgamzacij v domovini, ki kakorkoli ho- 
čejo sodelovati pri tem delu. To so naše župnije, 
naša županstva, naše kulturne, socijalne in nacio- 
nalne organizacije, so obstoječe izseljenske zbornice. 
Poleg teh pa tudi vse organizacije naših izseljencev 
v tujini. Tako naj bi si- doseglo enotno rešavanjo 
izseljnskega problema domovine z izseljenci. Vsako 
leto vsaj enkrat naj bi se vršila zasedanja te zbor- 
nice, katerih bi se udeležili vsi ti zastopniki in skupno 
rešavali izseljensko vprašanje. Potem je jasno, da 
so te zbornice v svojem bistvu nekaj drugega, ka- 
kor so naše dosedanje stanovske zbornice, kakor 
delavska, kmetska, trgovska, inženerska in druge. 
Vendar na ta način bi se dala uvesti v naše narodno 
življenje nova aktivnost za naše izseljence, ki bi 
rodila ogromne koristi. Že prvi začetki tega dela 
pri naši ljubljanski izseljenski zbornici so pokazali 
ogromne uspehe. Doseglo se je, da je zbornica pri- 
dobila nekatere učitelje na naših meščanskih šolah, 
da so skupaj s šolskimi otroci stopil v zvezo s slo- 
venskimi šolami in otroci po raznih naselbinah v tu- 
jini v pismeno zvezo. Otroci so zbirali razgledivce 
najlepših krajev naše države s slikami našega Kralja 
in člani visoke Kraljevske družine in iz vsega tega 
naredili lep album, potem priložili cele zvezke iz- 
seljenskih pozdravov izseljenski mlaidni. Priložili so 
tudi vsaki pošiljki žaro slovenske zemlje in vse to 
poslali šolam v tujino. To idejo je zamislila gospo- 
dična ŠuŠteršfčeva, do sedaj učiteljica meščanske 
šole v Ljutomeru. V izseljenskem slovenskem listu 
»Ave Marija« iz U. S. A. smo čitaili sporočilo, s ka- 
kim navdušenjem je izseljenska mladina prejela ta 
dar slovenske mladine v Čikago. Ko je pri javni pri- 
reditvi izseljenski duhovnik oče Bernard Ambrožič 
vse to pokazail ljudstvu in prečital te pozdrave, je 
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vsa dvorana ginjeno zajokala. Kako je to po/.ivelo 
narodno zavest in državno pripadnost našili izseljen- 
cev. Enaki uspehi so se dosegli z izseljensko mladino 
v Franciji. Samo že iz tega se vidi s kako lahkoto 
se bodo dali doseči ogromni uspehi potom izseljen- 
ske zbornice. Po zgledu izseljenske zbornice v Lju- 
bljani je sklenil Savez izseljenskih organizacij v Za- 
grebu na svojem občnem zboru 24 oktobra ml. re- 
solucijo v kaiteri je sklenil, da se ustanovi enaka 
zbornica tudi v Zagrebu. Tozadevna resolucija ob- 
čnega zbora se glasi: »Na VII — glavnoj godišnjoj 
skupštini saveza organizacija izseijenika iz cijele dr- 
žave u Zagrebu dne 24 oktobra 1937 donesen je je- 
dnoglasno po delegatima sviju iseljeničkih organi- 
zacija u domovini i u zastupstvu sviju začlanjenih 
izseijeničkih organizacija u inostranstvu slijedeći 
zaključak. 

1) Razmotrivši iseljeničke potrebe koie su od 
vitalnog značenja za naš cijclokupan narod i čitavu 
Jugoslaviju smatramo, da u cilju niihovog zadovo- 
ljenja i iiopće riješavanja svih iseljeničkih pitanja, 
treba sadanju najužu saradnju iseljeirčkih organi- 
zacija sa iseljeničkim vlastima proširiti i pojačati 
uređenjem obostranih odnosa jednim zakonskrni, 
odnosno ministarskim riješenjem, u smislu dosada- 
njeg rada i postignutih rezultata. 

U skladu sa z^kllučkom sarajevskog kongresa 
god. 1933 i ponovljenih zahtjeva na VI glavnoj go- 
dišnjoj skunšfni u Ljubi lani god. 1935 kao i na 
temelju naših nravila, koja u članu 3 o postizavanju 
društvene svrhe predviđaju osnutak iseljeničkih 
zbornica fkomoraV a u Cl. 12 istih pravila i reguli- 
raju naš odnos biroa tih komora prema iseljeničkoj 
službi, držimo vrlo nužnim preduvjetom za učvršće- 
nje sadanje saradnje, da se pristupi izradi zakon- 
skog nacrta kako bi se sadamjim biroima proširenim 
delokrugom a u krilu Saveza Organizacija iselje- 
nika dao zvaničan karakter iedne važne socijalne :ii- 
stitucije sa javnopravnim obilježjima analognih soc. 
institucija. 

Za osiguranje kontinuiteta i što efikasnijeg dje- 
lovanja naših iseljeničkih ustanova, ustanovljenih i 
vodenih po Savezu oreanizacija izseijenika, naročito 
Iseljen'čkog muzeja, ističemo hitni iseljenički pred- 
io? u duhu dogovora i sporazuma sa vodstvom ise- 
licničkih potpornih i ostalih saveza u inozemnim dr- 
žavama i u smislu zakliučka II Slovenskog Iselje- 
ničkog kongresa u Ljubljani I-VII-1937, da se ce- 
lokupno pretstavm'štvo iseljeničkih organizacija us- 
tanovi i orsranizuje osnutkom iseljeničkih sociialno- 
prosvetnih i gospodarskih zbornica CkomoraV kao 
stručnih organa Iseljeničke Službe državmh vlasti i 
iseljeničkih organizacila u središtima naše emigra- 
cije u Zatrrebti  i Ljubi jami.« 

Vsa slovenska javnost je ustanov;tev slovenske 
izseljenske zbornice navdušeno pozdravila. Do sedaj 
je pristopilo k te i zbornici Se poletr 2/3 slovenskih 
občin, županstev. 2/3 župnij, županska zveza, nofem 
prosvetna zveza z nad 3(10 podružnicami, nad Б0 dru- 
gih organizacij, vse stanovske zbornice, zveza slo- 
venskih društev Sv. Barbare v Nemčiji, zveza sloven- 
skih društev Sv. Barbare v Holandiii in zveza delav- 
skih društev v Franciji in veliko orgaimzacij iz Zdru- 
ženih Držav. 

Da bodo pa te izseljenske zbornice mogle to 
svoje veliko poslanstvo za državo, narod in izse- 
ljence izvrševati, potrebujejo nujno večje podpore 
od strani naše vlade. Županska Zveza je na svojem 

občnem zboru dne 6 februarja letos sklenila tole re- 
solucijo: 

»Zahteve  slovenskih  županov. 
' Država naj da Rafaelovi družbi iz izseljenskega 

fonda sorazmerno nanjo odpadajoči del za uredi- 
tev in oživotvorjenje izseljenske zbornice; v ta na- 
men naj se Rafaelovi družbi odstopita obe posojili, 
ki sta bili dani iz izseljenskega fonda državni bol- 
nici za duševne bolezni na Studencu in šolski poli- 
kliniki v Ljubljani ter se ji poleg tega še nakloni 
za njeno poslovanje potrebna podpora. 

Banski svet dravske banovine je na svojem za- 
sedanju v februarju letos sklenil resolucijo v kareri 
ustanovitev izseljenske zbornice pozdravlja in za- 
hteva od vlade, da jo krepko podpre finančno iz iz- 
seljenskega fonda. Resolucija se glasi: 

»Iz zasedanja banskega sveta dne 18 februarja 
1938 iz  predlogov gospoda svetnika Klekla. 

Gospod Klekl erovori o težkem vprašanju na- 
šega izseljeništva. Navaja nekaj nečuvenih zgledov 
v dokaz, da nekatere državne oblasti tudi nad izse- 
ljenci skušajo izvajati raznorodovalne poskuse 
predlaga resolucijo: 

1 — da se čim preje priznajo in zakonito odo- 
bre Izseljenske zbornice. 

2 — Da se decentnulizira izseljenski fond in raz- 
deli na posamezne izseljeniške zbornice odpadajočih 
izšel iencev. 

3 — Da se takoj izroči v preteklem letu 19,^7 
v dravski banovini nabrana glavarina v znesku 
804.875 vsaj do polovice dravski banovini in Rafae- 
lovim družbam, ki se bavijo z vairstvom izseljencev. 

4 — Da se glavarina izroča tem usianovani tudi 
v naprej v istem razmerju do izvršitve predlagane 
decentralizacije  izseljeniškega  fonda. 

5 — Da se iz že obstoječeea izseljeniškega fon- 
da takoj zgradi v Ljubljani Iscljeniški dom. 

Pozivamo gospoda ministra Drasriša Cvetkovića, 
da spričo teh dejstev takoj odredi, da se da družbi 
Sv. Rafaela v Ljubljani za organiziranje svoje izse- 
ljenske zbornice na razpolaeo ves denar, ki je bil 
iz izseljeniškega fonda posojen Umobolnici in Šol- 
ski polikliniki v Ljubljani, kolikor ga še ni vrnje- 
nega z vsemi obrestmi. S tem denarjem bo Rafaelova 
družba oskrbela zbornici primeren Iseljenski dom, 
kjer se bodo namestila vsa izseljenska društva in 
vsi uradi Družbe in zbornice. Poleg tesra naj bi se 
iz izseljenskega fonda dalo Rafaelovi družbi številu 
slovenskih izseljencev primeren del celotnega fonda, 
ki znaša po zadnjem izkazu okrog dinarjev 
15.000.000. Slovenci bi imeli pravico po razmerju iz- 
seljencev vsaj do 6,000.000 dinarjev. Da je privatna 
inicijativa s svojo organizaciio pri naši izseljeniški 
službi nujno potrebna, je še drug zelo važen državni 
vzrok, katerega naj tu omenimo. 

Ta naša izseljenska društva imajo tudi nalogo 
posredništva med naš;mi izseljenci in med našimi 
vladnimi zastopniki v tujini in našimi oblastmi v 
domovini. Naša dosedanja izseljenska skušnja je to 
dokazala. Zgoditi se morejo slučaji, da zjrreše nuši 
vladni zastopniki napake v svoji politiki, ki so kri- 
vične za naše izseljence. V takih slučajih si naši Iz- 
seljenci na upajo pa tudi nočejo iskati svojih pravic 
direktno pri vladnih oblasteh v domovini. Naš izse- 
ljenec, če se mu zeodi krivica na konzulatu, krepko 
prekolne državo, ki mu je takega konzula poslala 
in vzame tuje državljanstvo in je tako izgubljen za 
državo. 
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Sedanji vladi gre priznanje, da je tudi v lem 
bila dosedaj izredno srečna. Toda posebno našim 
slovenskim izseljencem pa so še marsikje v živem 
spominu prežalostne razmere, skozi katere so morali 
iti pod prejšnjimi režimi. Ti režimi so namreč pod 
krinko nacionalizma vodili prikrit kulturen boj tudi 
med   našim   izseljenstvom. 

Tako  so  doživeli  naši    ljudje   v   Franciji   pred 
leti zelo žalosne in viharne čase, ki so neizmerno ško- 
dili  državni ideji med ondotnimi izseljenci in povzro- 
čili neizmerno gorja. Tja je poslal režim generalnega 
konzula in izseljenskega komisarja, da naj vtepata v 
glave in srca naših izseljencev državno idejo kar s pa- 
lico. Naši izseljenci v Franciji so si še takrat, ko se od 
strani  naše države ni še nihče brigal zanje, ustanovili 
izseljenska podporna in kulturna društva, ki so skrbe- 
la  za  njihove idejo, za njihove kulturne potrebe in za 
podporo  v  slučaju  bolezni,  brezposlenosti   in  smrti. 
Kot katoliki so si seveda ustanovili ta društva kot ka- 
toliška, ki so skrbela tudi za njihove verske in duhov- 
ne   potrebe, kar je gotovo izseljencem samo v čast. 
Ta   društva so se  razvijala zelo lepo in storila med 
našimi   izseljenci  neizmerno dobrega.  Koliko se je v 
društvih gojil tudi patriotizem, to je ljubezen do naše 
države,   pričajo njihove številne prireditve, ki so vse 
sijajno uspele na dan 1 decembra vsakega leta in vsa- 
ko  leto na dan drugih patrijotičnih državnih prazni- 
kov.   Preko teh društev so si naši izseljenci priskrbeli 
tudi   svoje slovenske duhovnike, ki so jih vodili vse- 
stransko  kot edini  inteligenti med njimi. Naši izse- 
ljenci  so v pretežni večini ljubili te svoje izseljenske 
duhovnike, ker so kmalo spoznali, koliko neizmerno 
dobrega store za nje. Ko so prišli v Francijo, so jim " 
ti duhovniki poiskali delo, če so bili v potrebi, so jim 
pomagali, se zavzemali za izboljašanje njihovega fi- 
nančnega in gospodarskega   položaja   pri   podjetjih, 
pri   katerih  so  delali.  Priskrbeli  so jim  potne  liste, 
urejevali   razmere   z   domovino,   zagovarjali   jih pri 
sodnijah in v bolezni preskrbovali bolnice, zdravnike 
in   zdravila, in pomagali ob smrti. Vodili so njihova 
društva,   njihove   knjižnice,  učili jih  petja,  učili jih 
dramatskih  iger, učili  njihove  otroke narodnega je- 
zika   itd. Bili so jim skratka pravi očetje. Francoska 
vlada   je poznala to ememinentno socijalno delo teh 
duhovnikov in je sama ta mesta sistematizirala in jim 
dajala   malo plačo. Tudi razne industrijske družbe so 
videle to neizmerno požrtvovalno delo za njihove de- 
lavstvo, pa so jim dale razne bonitete, kot honorarje, 
brezplačna stanovanja, s čimer so jim pokazale svoje 
priznanje. 

Tako so živeli ti naši izseljenci v miru in ljubezni. 
Pa kaj se je zgodilo? Prejšni režim je poslal tja zgoraj 
omenjenega generelnega konzula in izseljenskega ko- 
misarja, ki sta začela delati »nacionalno«. Proti ob- 
stoječim društvom »Sv. Barbare« sta ustanovila novo 
»nacionalno« organizacijo, Savez jugoslovenskih rad- 
nika »Kraljević Andrej«, mu dala na čelo človeka, ka- 
terega naši izseljenci iz mnogih vzrokov niso marali 
in začela z vsemi sredstvi siliti naše ljudi v ta Savez. 
Delavci so seveda nastopili v obrambo svojih starih, 
lepih društev in začel se je boj. Izseljenski duhovniki 
so naravno morali enako nastopiti v obrambo teh 
društev Sv. Barbare. Tako so se začele razmere, da je 
bilo joj: prepiri, sovraštva, razdvojenost, in vse to 
pod krinko jugoslovanskega nacionalizma. Začelo se 
je ščuvati proti tem duhovnikom, jih zmerjati itd. 
Celo v »Pariških novinah«, ki so bile poluradno gla- 
silo poslaništva, je urednik javno imenoval najboljše- 
ga, najbolj požrtvovalnega in idealno delavnega izse- 

ljenskega duhovnika g. Silvestra Skebet-a s takimi oli- 
kanega človeka nedostojnimi imeni, da se je vse zgra- 
žalo. Kako je takrat postopalo z našim ljudmi, čitamo 
v brošuri  1  Slovenskega  izseljenskega kongresa   na 
Strani 130: Dopis društva jugoslovanskih rudarjev Sv. 
Barbare v Bruay: ». .. . Glede konzularne službe. To 
vprašanje je za nas še posebne važnosti. Sedanji naš 
konzulat se za nas izseljence ne interesira. V tukaj- 
šnjih kolonijah  smo  splošno prepričanja,  da  imamo 
za konzularne posle popolnoma nezmožne ljudi. Dej- 
stvo je, da je konzulatu nakazanih za vsake tri me- 
sece 500 frankov za podporo revnih ljudi. Ne dobi pa 
nihče ničesar, dasiravno so tukaj vdove, ki so z mno- 
gimi  majhnimi   otroci  brez  vsakih  življenskih  sred- 
stev. Nesposobnost konzulata se je pokazala zlasti v 
času, ko bi se bil moral najbolj zavzeti za svoje ljudi, 
namreč v času, ko so polovici tukaj zaposlenih izse- 
ljencev odpovedali delo. Poslali smo nekaj zastopni- 
kov k njemu, da bi z njegovo pomočjo preskrbeli ob- 
stanek ali pa vsaj ugodnosti za povratek domov, ka- 
tere  so  dobili  izseljenci  drugih  narodnosti.  Kraljevi 
konzulat je bil o vsem tem že prej obveščen in je imel 
že prej določeno, koliko potnih listov naj izstavi. Zelo 
rad bi se bil g. konzul iznebil nadležnih ljudi, vendar 
je pa kasneje vseeno prišel  k  tukajšnji  kompaniji. 
Večje število naših ljudi ga je sprejelo. Bil je prav 
redkih besed in je ljudi tolažil češ: »V domači kraj se 
pa menda vendar ne boste bali iti?« Med drugim je 
rekel množici tudi   to — le: »Koji je ovdje Srbin, ne- 
ka diže ruku«. Nihče je ni dvignil ker so bili navzoči 
samo Slovenci in nekaj Hrvatov. To nas je silno zabo- 
lelo, da more izobražen človek, ki bi moral delati na 
to, da bi ne bilo razlike med državljani, ker smo vsi 
Jugoslovani in niso samo Srbi potrebni pomoći, tako 
postopati. Potem »krasnem razgovoru« se je podal z 
nekaterimi našimi možmi v glavno pisarno tukajšnjega 
rudnika. Na žalost je bil dovoljen vstop samo g. kon- 
zulu, ostala dva sta se pa morala zadovoljiti s tem, da 
so se jima pred nosom zaprla vrata, Težko smo priča- 
kovali konzulovega povratka, v nadi da bo več ali 
manj izposloval za nas. Na žalost pa ne le, da so šle 
vse nade vsaj  na nekaj potnih stroškov in podpore, 
katerih so bili deležni drugi narodi in katere nam je 
tudi g. konzul obljubil, po vodi, zbegal nas je s po- 
polnoma neresnično vestjo, namreč: »Nobene pomoči 
ni več! Sedaj odpotujejo ti, točno 14 dni kasneje pa 
še ostali, in sicer prav'vsi.« Na podlagi tega njego- 
vega poročila so vsi tekali sem in tja Iz kraja v kraj 
in   prodajali   pohištvo   in   nakupovali   kovčege.  Toda 
dnevi so  potekli,  nove  redukcije  pa  ni bilo.  Ko  so 
tako viseli  ljudje v negotovosti, se je  obrnila neka 
oseba na direktorja in na več višjih uradnikov za po- 
jasnilo, in dobila je obvestilo, da se o nadaljnem od- 
pustu ni prav nikjer ničesar sklepalo. 

Nekaj tistih, ki so bili odpuščeni, so družinske 
razmere primorale, da so ostali tukaj. Posledica tega 
je bila: pisec teh vrstic je tukaj ravno pet let. Za eno 
leto je bil še veljaven potni list, ki sem ga dobil pri 
odhodu iz domovine, zatorej sem moral plačati potni 
list za štiri leta nazaj v znesku 143 frankov. Vendar 
kakorkoli računam, bi moral plačati največ 80—90 
frankov. Se bolj zagonetno je pa to, da je moral 
tisti, ki je bil tudi pet let, plačati celih 200 frankov 
več kakor jaz, ko je vendar že prejšnja leta veljala 
taksa 11 frankov letno. Tako postopanje z izeljenci 
je nerazumljivo. Nehote se nam vriva vprašanje, kako 
se ta denar vporablja v korist naše lepe domovine. 

In še več bi imeli povedati, pa se bojimo, da smo 
že sedaj preveč obširni. 

114* 
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Zato smo prepričani, da je samo v interesu dr- 
žave in izseljenstva ako se nam pošlje na konzulat 
ljudi, ki bi hoteli posvetiti svoje moči narodu in do- 
movini. 

Vsa ta društva (po številu 32) niso vsa leta svo- 
jega obstanka niti prosila, niti dobila niti pare kake 
podpore. Konzul je pa omenjeni svoji organizaciji 
takoj izposloval mesečno podporo Din. 10.000.-—, da 
je lažje razdirala in podirala težko delo pionirjev slo- 
venskih organizacij v Franciji, in vse to po JNSar- 
skem receptu in pod krinko »nacijonalizma«. Popol- 
noma opravičeno je zato predsednik Rafaelove dru- 
žbe na tem kongresu, kakor čitamo na strani 8, rekel 
uvodoma: ». . . Posebno usodno napako pa smo na- 
redili, da smo premalo pazili, kake osebe pošiljamo 
za njimi na tuje, če so duševno, srčno, moralno 
zmožne, da bodO vršile naloge, katere izseljenstvo 
stavlja nanje. Ali bodo na tujem z izseljenci ravnali 
kakor mati z ljubljenimi otroki? Tako so pa ti naši 
zastopniki med izseljenci marsikje nastopali napačno 
pot, naravno izseljenci iz vseh delov sveta so začeli 
kričati. In začelo je deževati v pisarno družbe Sv. 
Rafaela kar na kupe pritožb najrazličnejših vrst in 
prošenj za posredovanje pri raznih tukajšnjih dr- 
žavnih, banovinskih in cerkvenih oblasteh. Da, časov, 
kakršne smo imeli pri družbi Sv. Rafaela zadnja tri 
leta, tj. pred I. 1935, si ne želimo nikdar več nazaj! 
Se nekaj časa naj bi vladale po naselbinah take raz- 
mere, pa smo za vedno zaigrali simpatije velike ve- 
čine naših izseljencev in smo jih sami pahnili v verski, 
narodni in jezikovni pogin, marsikje pa tudi ^go- 
spodarski. Da, marsikje -e je »pomagalo« našim izse- 
ljencem tako, da bi najhujši sovražniki naše države 
iii našega naroda ne mogli bolj ubijati pri izseljencih 
ljubezni in zvestobe do države in naroda, kakor so 
to delali ti ljude«. 

Kako je ta konzul postopal dalje, da je izgnal 
iz Francije najbolj idealnega in delavnega izseljen- 
skega duhovnika, čitamo v isti brošuri na strani 30,.. 
»ko g. S. Skebe, bivši izseljenski duhovnik v Merle- 
bachu, Francija, poroča natančneje o svojem slučaju 
In preganjanju njega in tovariša g. Svelca od strani 
našega konzula in izseljenskega komisarja v Metzu. 
Francoska vlada je za naše naseljeno delavstvo siste- 
mizirala posebne službe za izseljenske duhovnike, ki 
naj versko oskrbe te narodnosti. Tako je bilo v Mer- 
lebachu sistemizirano tako mesto za jugbslovenskega 
duhovnika. Toda naš konzul je z intrigami dosegel, 
da je bilo to mesto vzeto g. bkebetu, ki se je moral 
zato vrniti v domovino, njegovo mesto je pa dobil 
Poljak za Poljake. Ponovno je g. Skebe zahteval pre- 
iskavo tega primera od strani ministrstva, ki se pa 
ni izvršila. Zahteva sedaj to preiskavo in kazen, ako 
je res kriv, ako pa ni kriv, pa zadoščenje in odškod- 
nino. Ta žalosten primer je zopet skeleča rana, ka- 
tero so zadali našemu izseljenstvu naši zastopniki. To 
je kričeč dokaz, da bo treba pri izberi naših vladnih 
zastopnikov med izseljenci v tujini vse dugače pazili 
na to, kakšne može se pošilja. Ce je kdo .sorodnik 
kakega ministra, s tem še ni rečeno, da je dober za- 
stopnik države, da je dober varuh naših izseljencev. 
Taki možje so prokletstvo za državo in največja ne- 
sreča za izseljence. Prav podobne razmere so se raz- 
vile tudi v Nemčiji. Tudi tam so naši izseljenci s po- 
močjo nemških duhovnikov, ki so se prišli v Slove- 
nijo učit slovenščine, da so lažje skrbeli za naše ljudi, 
ustanovili podporna in kulturna društva, katera so se 
imenovala društva Sv. Barbare. Ta društva so pa 
vezali v zvezo, ki je štela okrog 50 društev. 

Pa je prišel tja neki g. Bolha naveden rudar, 
ki je dobival od prejšnjih režimov od 1 1923 dalje 
po 400 R. Mk. mesečne podpore zato, da je razdiral 
slogo med ondotnimi Slovenci. Naš vladni zastopnik 
g. generailni konzul Panč.č se je ozko zvezal s tem 
človekom in ga protežiral pri vsaki priliki. Na pr- 
vem slovenskem izseljenskem kongresu so naši iz- 
seljenci iz Nemčije iznesli težke obtožbe. Številka 9 
stran 99 »Rafaela izseljenskega vestmka poroča o 
vsem tem sporu v daljšem članku o velikih težavah, 
ki so iz tega nastale. Vse to kaže, kako zelo so po- 
trebna privatna izseljenska društva, da posredujejo 
v takih slučajih. Naiši vladni zastopniki, skoraj sami 
Srbi, ne poznajo razvoja slovenskih naselbin, ne po- 
znajo slovenske mentalitete in zato je naravno, da 
v svojih strogo poverljivih poročilih na zunanje пк- 
nistrstvo njih poročila ne odgovarjajo resničnim 
dejstvom, temveč so dostikrat popolnoma v na- 
sprotju z resničnimi dejstvi. Tako dobiva potem Vla- 
da iz tujine popolnoma napačna poročilai, in na- 
ravno, da so potem tudi vse odločbe vlade v zadevi 
različnih slovenskih naselbin netočne in nepravilne. 
Zato je dosedanja izkušnja pri nas Slovencih jasno 
dokazala, da je nujno potrebno, da imamo privatne 
izseljenske organizacije, ki branijo naše izseljence 
ne samo pred tujci, temveč dostikrat tudi pred na- 
šimi lastnimi zastopniki. Potek prvega slovenskega 
izseljenskega kongresa, kakor ga poroča izdana bro- 
šurica, je pokazal, da je bilo glavno delo Rafaelove 
družbe pred letom 1935 skoraj pet let samo delo v 
obrambo in zaščito naših iseijencev pred lastnimi 
vladnimi zastopniki. G. Minister Cvelkovič je pokazal 
veliko razumevanje tega problemai in je krepko 
podprl kakor savez izseljenskih organizacij in njega 
posameznih podružnic, tako tudi organizacijo Ra- 
faelove družbe. Prepričani smo in ga prosimo, da bi 
tudi v prihodnje ostal tako naklonjen našim izseljen- 
skim orgainizacijam, kar bo samo v korist države, 
naroda in izseljencev. 

Res je, da podpiranje teh izseljenskih organiza- 
cij zahteva veliko denarja, vendar ukinejo naj se 
podpore posameznim organizacijam in posamezni- 
kom, kakor so jih dobivali g. Glavnik v Franciji din. 
10.000.— g. Bo'lhar v Nemčiji din. 8.000— mesečno 
pa imamo že tukaj skoraj din. 200.000.— letno s ka- 
terim denarjem bi naše izseljenske orgainizacije iz- 
vršile lepo delo, vse drugačno, kakor pa to organi- 
zacija, oziroma ti posamezniki, vrše s to podporo, 
ki povroča samo nevoljo in se podflirajo elementi ki 
za iseljence pomenijo več negativnega kakor pozi- 
tivnega. Ker stara in častitljiva katoliška društva, ki 
so že toliko dobrega storila ne dobe nobene podpore, 
ker ni podpor za izseljenske duhovnike in učitelje, 
ki se bore z velikimi finančnimi težavami za svoj 
obstoj in za svoje delo, protikaloliški možje iu 
protikatoliška društva dobivajo podporo, mora go- 
tovo užaliti te naše kulturne delavce in te odlične 
katoliške orgainizacije. 

Druga vrsta naših izseljencev so takozvani se- 
zonski delavci, katere poznamo skoro izključno samo 
v Sloveniji. Naša slovenska Krajina ali Prekmurje 
je najrevnejši kraj naše države. Ta zemlja ne rodi 
dovolj da bi preživela ljudstvo. Prekmurje, ki je del 
velikega Panonskega nižavja in ki leži med rekama 
Muro in Rabo, meri približno 934 kur. 

Ce pogledamo površino Prekmurja, se kmalo 
prepričamo, da je približno l/, popolna ravnina, 
kakih 20 km na široko severno od Mure in kakih 
50 km na dolgo od potoka Kučnice do izliva Lendave 
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v Muro. Ta ravnina je zelo rodovitna, ima obširna 
polja, vmes sočnatne travnike in pašnjake. To je tako- 
zvana Dolinska Popolnoma drugačen pa je severni 
del, to je takozvana Gorička. Hribovita Gorička je 
slabo rodovitna ki je v precejšnih kompleksih po- 
krita s prodnato plastjo, v ostalem pai s težko ilo- 
vico,  ki je zelo nerodovitna. 

Drugi moment, ki pride tu v poštev je število 
prebivalcev. Na podlagi ljudskega štetja z dne 31 
marca 1У31 znaša število prebivalstva v Prekmurju 
90.714. Ako sedaj primerjamo gostoto po političnih 
okrajih naše države, potem vidimo da je najgostejše 
naseljeno ravno t-rekmurje. lako da priue prioužno na 
1 km- 1O0 ljudi. Sto ljudi na 1 km- pa je za današnje 
razmere, ki so v Prekmurju, previsoko, ker je PreK- 
nmrje popolnoma skoro brez vsake večje industrije, 
ki bi absorbirala gotovo število delavcev, pa tudi 
drugi momenti so, ki vplivajo na porast sezonskega 
delavstva v Prekmurju in to so: Parcelacija zemlje 
ki se deli med število otrok in s tem razpada večja 
posest. Ravno tako je tudi vzrok v neenakomerni 
razdelitvi agrarne zemlje. Agrarna zemlja ki se je 
razdelila med agrarne interesente ni popolnoma 
povsod dobro razdeljena, kajti še sedaj imajo neka- 
teri posestniki oziroma veleposestniki ogromno 
zemlje, laku da znaša njihova orna zemlja do 
1000 ha. 

Tudi periferna lega Prekmurja je velik vzrok 
sezonskega delavstva, kajti prekmurski kmet ne 
more tako lahko in po laku duun ceni prodati svojih 
pridelkov, kakor pa kmet ki je blizu centra. Torej 
zgoraj navedeni moment, kakor: prekmurska zemlja, 
preobijudenost Prekmurja, neenakomerna razdelitev 
agrarne zemlje, pomanjkanje industrije, parcelacija 
Prekmurske zemlje in periferna lega Prekmurja so 
torej glavni vzroki sezonskega delavstva v Prek- 
murju. 

Zato si mora to ljudstvo pomagati do kruha 
s tem, da odhaja vsako leto v visokih tisočili na 
državna posestva v Belju in v zapadne evropske 
države, zlasti v iNemčijo in i-mncijo. Za suveren na- 
rod in suvereno državo je gotovo poniževalno, da 
mora njegovo ljudstvo hoditi za hlapce in dekle, 
torej za najnižja, najtežja pa tudi najbolj slabo 
plačana dela tuj.m narodom. To so nekaki medna- 
rodni berači, ki morajo hoditi prosit kruha na tuje 
k tujim narodom, Naravnu, da ti tuji narodi tudi 
smatrajo le naše delavce za take in z njimi tudi laku 
ravnajo. 

Vendar pa, kakor nas boli da morajo tisoči naše 
delavne moči v sužnost tujim narodom, moramo biti 
še veseli in tem državam hvaležni da dajo tem t.so- 
čim kruha, katerega jim mi ne moremo dati. Poleg 
tega po so to tudi naše čebelice, ki izlete vsako leto 
v poletje na evropska delavska polja, kjer nabirajo 
med trdega zaslužka, ki poleni puninuži naše narodno 
gospodarstvu. Tudi naše sezonsko delavstvo zasluži 
vso našo ljubezen, vso skrb države in naroda, zasluži 
da se zavzamemo zanj s celim srcem in mu sknšamu 
kolikor mogoče olajšati izselitev, bivanje in delo 
v tujih državah, jih na tujem ščititi jih voditi in jim 
pomagati, da jim bo njihova izselitev njihovo težko 
tlelo in njihove žrtve prinesle čim največ koristi, 
njim,  državi in narodu. 

To sezonsko izseljevanje se vrši tako, da pri- 
hajajo iz tujine zastopniki držav ali zastopniki raz- 
nih gospodarskih podjetij, ki nabirajo pri nas de- 
lavce     sklepajo   z   njimi   delavske    pogodbe   glede 

dela, dolžnosti, plače, hrane, stanovanja itd. Izse- 
ljenski komesarijat v Zagrebu pod vodstvom izse- 
ljenskega oddelka socijalnega ministrstva skupno 
z borzo dela v Murski Soboti vodijo to izseljavanje. 
Od tega sezonskega delavstva pa prejemamo veliko- 
krat zelo bridke in težke pritožbe da delodajalci 
v tujini ne drže pogodbe, sklenjene z njimi tu v do- 
movini in jim nalagajo veliko več dela kakor pa 
so se pogodili z njimi tu doma. Tu doma n. pr. se je 
slovensko dekle pogodilo, da bo kot kravja dekla 
molzla in oskrbovala 15 krav ko pa pride tja jih 
mora pa-30—40. Prišlo je veliko pritožb, da so juri 
odtrgovali plače za katere so se tu doma pogodili, 
da niso dobili dovolj hrane, slabo hrano, da so jim 
marsikje nakazali za stanovanje prostore, ki so bdi 
slabši od živinskih, da so jih silili delati pu 15—10 ur 
na dan itd. Da, še hujše su prihajale: revna mati je 
odšla z doma iskat kruha svoji družini v Francijo, 
pa jo je delodajalec posilil in je dobila otroka itd. 
Tudi izseljenski komisarijat v Parizu in baje tudi 
v Duseldorfu sta dobila veliko takih pritožb. Veliko 
jih je dobila tudi Rafaelova družba v Ljubljani in 
veliko tudi borza dela v Murski Soboti. Veliko tudi 
g. Klekl urednik Novin Slovenske Krajine. Vse to so 
sicer posamezni slučaji in se ne godi to splošno. Na 
splošno so sezonski delavci zadovoljni in gredo radi 
na tuje. Vendar pa če se zgodi na leto samo en tak 
žalosten slučaj, kakor je slučaj omenjene matere, je 
dovolj žalostno in mora zaboleli cel narod, celo 
državo. To so vendar naši ljudje, to smo mi. Krivica, 
storjena enemu našemu državljanu, mora boleti vse. 
Zato je Rafaelova družba v Ljubljani naprosila Kr. 
bansko upravo v Ljubljani, da se zavzame za to 
izseljenstvo in g. ban Dr. Marko Natlačen je res 
naredil na Socijalno ministrstvo vlogo sledeče 
vsebine: 

„Čast mi je predložiti članek „Skrb za naše se- 
zonske delavce ki ga je objavil g. R. Kazimir Za- 
krajšek v. št. 25 dnevnega lista „Slovenec" z dne 1 
februarja 1938. Ker se je vršila dne 25 januarja ti. 
pri naslovnem ministrstvu konferenca glede odpoši- 
Ijanja 5000 sezonskih kmetskih delavcev iz Dravske 
banovine v Nemčijo, prosim, naj blagovoli naslovno 
ministrstvu ukreniti potrebno, da bodo v Nemčijo 
ali v Francijo odpravljeni sezonski delavci in delavke 
in v tujini primerno zaščiteni. 

V to svrho mi je čast predlagati, da se postavi 
pri Kr. poslaništvu v Berlinu izseljeniškega odposlan- 
ca, ki poseduje poleg v §§ 6, 10 in 16 Uredbe z dne 
7 maja 1935 službene novine st. 117/ХХХ1И — SI. list 
kos. 39. predpisane kvalifikacije tudi znanje sloven- 
skega in nemškega jezika. 

Temu izseljeniškemu izaslaniku naj se izda pose- 
ben pravilnik, kako mora skrbeti za zaščito izse- 
ljencev. 

Nadalje mi je čast predlagati, da se izroči vsake- 
mu sezonskemu delavcu navodilo v katerih primerih 
ima pravico do pritožbe in kam naj se obrne za po- 
moč v primeru potrebe. Ker vodi celo akcijo naslov 
no ministrstvo po svojem odseku za zaščito izseljen- 
cev in je izročeno angažiranje teh sezonskih delavcev 
s strani središne uprave za posredovanje dela v Beo- 
gradu javnim borzam dela v Ljubljani, Mariboru in 
Murski" Soboti  odpade  nadaljna  tukajšnja  interven- 
ciJa- 

Za zaščito naših sezonskih delavcev je v 1-ran- 
ci ji glasom tamkajšnjega razpisa z dne 27 oktobra 
1937 St. Br. 74238 postavljen kaplan g. Camplin Ivan. 
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Kr. Banska uprava je za njega nakazala 4000 di- 
narjev podpore. Ker Ministrstvo za /imanje zavede 
tamkajšnja predloga z dne 1-1 decembra 1937 pod.St. 
Ur. 1875 še ni osvojilo, prosim za intervencijo da se 
g. Camplinu doznači in po nastopu službe nakaže me- 
sečno podporo looo Fr, 

Dovoljujem si pripomniti da je banovinski kredit 
za podpiranje izseljencev in priseljencev za proračun- 
sko leto 1937/38 že v celoti angažiran. 

Radi tega prosim, da se vsi zadevni stroški po- 
ravnajo iz izseljcniškega fonda, v katerega vpilaču- 
jejo sezonski delavci vsak po dinarjev 100 letno. 

Naše sezonsko delavstvo je treba res zaščititi 
tako, da bo varno pred vsemi krivicami v tujini, ker 
nam ne more biti vse eno kakšno se vrača domuv. 
G. Klekl je dobil sporočila iz Francije da je v Fran- 
ciji prekmurski delavec, ki je bil v Moskvi in je pla- 
čan od Moskve samo zato, da Siri med prekmurskim 
sezonskim delavstvom komunizem, da bi jih zastru- 
pil, da bi to strujo prinesli sem v domovino in poleni 
ko se vrnejo zastrupljali naše vasi. Tudi nam ni vse 
eno kakšni se bodo moralno vračali domov. Naš 
narod je zdrav čist neokužen. Velika možnost pa je, 
da se naš sezonski delavec na tujem okuži z raznimi 
veneričnimi boleznimi in prenese svojo kugo v naše 
podeželske vasi. Jasno je, da prebivalstvo Prek- 
murja ne bi moglo izhajati brez zaslužka v tujini, 
niti se mu istega naj ne skuša zabraniti vse dotlej 
dokler se mu doma ne preskrbi prilike za primeren 
zaslužek in omogoči eksistenca. Dobra stran izse- 
ljevanja je ta da so mnogi delavci, ki varčujejo in 
pravzaprav ves zaislužek pristradajo z istim odpla- 
čujejo dolgove, odkupili agrarno zemljo in dokupili 
tudi drugo zemljo, ki je priložnostno bila na pro- 
daji, nakupili živino in gospodarsko orodje itd. 
Mnogi siromak, ki pred 10 leti ni imel drugega 
kakor stavbišče in hišico, danes poseduje 5 do 6 ora- 
lov zemlje, ima dva tri goveda in vse drugo orodje 
in povrhu ni preveč zadolžen. Dolgovi takih kmetov 
znašajo po par tisoč dinarjev, dočim so večji posest- 
niki z 18 do 25 oralov zemlje zadolženi do 25,40 in 
še več tisoč dinarjev. To je dobra stran izseljevanja. 
Kaj pa je slaba? Slaba stran je tista, ki uničuje na- 
šega delavca fizično in duševno. Zaslužek, ki ga pri- 
našajo mnogi morajo potrošiti za prehrano družine 
preko zime in obleko ter druge potrebe. Smrtnih 
slučajev je med našimi prekmurskimi izseljenci bilo 
od 1—2 promile. Ponesrečenih od 4—5 promile, 
/bolelo jih je duževno od 4—5 promile, drugače zbo- 
lelo in odšlo v bolnico radi zdravljenja od 2—3%. 
Vsled napornega dela nezdravega stanovanja in pre- 
malo ter slabe hrane si je trajno bolezen nakopalo 
18 do 35% delavcev. Pa tudi v moralno verskem ter 
nacionalnem pogledu propada velik procent naših 
sezonskih delavcev. Iz tega sledi, da momentano 
pridobljene dobrine, ki jih naši delavci v tujini z krva- 
vimi žulji pridobijo, niti z daleka ne odtehtajo izgube 
škode, ki se kot rak rana zarezuje v naše narodno 
telo. To je treba odpraviti. Toda kako? 

Da, veliko je najrazličnejših nevarnosti, da po- 
stane naše sezonsko delavstvo, že samo po sebi naša 
nesreča da bo postalo prokletstvo, ki bo rodilo 
neizmerno gorja za narod in državo. Zato je po- 
trebno, da se tu ustanove izredne ustanove, ki bodo 
čuvale našo narodno kri na tujem Predvsem je treba 
izseljenskih duhovnikov, ki jih bodo čuvali moralno, 
potrebni pa so tudi posebni komisarji ki bodo imeli 
v evidenci vsako leto samo to sezonsko delavstvo. 

to izseljenstvo in ga nadzirali, vodili in ščitili. G. so- 
cijalni minister zasluži vso pohvalo, da je do sedaj 
vršil veliko narodno delo in ščitil to sezonsko delav- 
stvo, kolikor je v danih razmerah največ mogel. 
Započel je tudi akcijo, da bi sezonski delavci smeli 
jemati iz držav tudi ves tam zasluženi denar in ga 
zaunenjati po čim najbolj ugodnem kurzu. Dne "j 5 
februarja 1938 leta je pisal narodni banki: 

„Ovdašnjim aktom St.br. 2649 od 18 januara 
ove godine upućenom Narodnoj banci izložena je 
potreba povečanja kvote za iseljeničke isplate na te- 
ret tekućeg računa nemačke obračunske kase kod 
Narodne banke. Ovo je pitanje u toliko važnije posle 
zaključenog sporazuma od 25 januara ove godine 
između ovog ministarstva i nemačkog državnog za- 
voda za posredovanje rada u Berlinu. (Prepis za- 
ključka prilazem). 

Ako pretpostavimo, da ćemo ove godine zapo- 
sliti u Nemačkoj samo 5 hiljada poljoprivrednih rad- 
nika — to je minimum, onda treba osigurati po naj- 
povoljnijem tečaju dinara 17,50 za 1 R. Mk. transfer 
od 2 milijona R. Mk. uštedjevina, računajući da ušte- 
di svaki sezonski radnik mesečno R. Mk. 50 (sezona 
traje 8 meseci), a svaki stalni poljoprivredni radnik 
po 30 R. Mk. mesečno kroz 12 meseci, dobijemo 
4000 puta 400 R. Mk. to je 1,600.000 R. Mk. i loon 
puta 360 R. M. je 0.36 milijona R. Mk., dakle oko 2 
milijona R. Mk. za godinu dana. 

Kad bi transfer tih ušteda išao na teret našep; 
računa B. u Berlinu izgubilo bi 5000 naših poljoprit 
vrednih radnika u Nemačkoj samo na kursu oko 7 
miliona dinara, ili 20% svoje krvavo stečene ušte- 
đevine. 

Obzirom na izloženo čast mi je zamoliti vas, go- 
spodine viceguverneru, za dejstvo da se to pitanje 
makar sa izvesnim žrtvama reši što povoljnije po 
interese najbednijih pečalbara. 

Izvolite primiti itd....« 
V zvezi s sezonskim delavstvom je pa še velika 

misel, katero naj tu iznesem: Pri nas so razmere 
take da je izseljevanje nujno. So okraji, ki ne mo- 
rejo preživljati svojega prebivalstva. Tu mora država 
najti pota in načine, da bo odpomogla tej težav:. 
Mesto sezonskega delavstva, ki ni nič drugega kakor 
novodobno suženjstvo, naj začne vlada proučavati na- 
črt, po katerem bi stopila v poganjanja morda 
z Argentino ali Kanado ali Francijo in našla zgodno 
ozemlje, kjer bi organizirala kompaktno jugoslovan- 
sko izseljevanje, ga oskrbela z vsemi potrebnimi sred- 
stvi, da se ohrani, narodno jezikovno in kulturno. 
Vseljevanju ne bo mogla nobena država nikdar več 
ali vsaj ne v doglednem času odpreti svojih vrat tako 
široko, kakor so bila odprta zadnjih 50 let v razne 
države obeh Amerik. Računajmo in moramo raču- 
nati s tem dejstvom. Računati pa moramo tudi z dej- 
stvom, da bo naša država morala najti nekje na svetu 
kraj, kjer bo naseljevala vse odvisne delavne sile, 
katerim' ne bo mogla najti kruha doma. To je vele- 
važen problem, katerega bomo načeli tudi mi Jugo- 
slovani in katerega bomo morali rešiti tako, da ne 
bo nastal za nas nov problem težav in stroškov in 
Izgub finančnih in gospodarskih narodnih sil, temveč 
tako, da bo izseljenstvo v vsesplošno korist države 
in naroda 

Tudi za rešitev tega problema bodo potrebne 
predvsem privatne izseljenske organizacije, ki bodo 
dajale smernice in vodile vse delo ne omejeno na 
birokratski način z vsemi napakami, ki so za biro- 
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kracijo tako karakteristične, da so nujne, kjer na- 
stopi in ki ga že sedaj opažam pri delu za naše iz- 
seijenstvo. 

Morda bo kdo pri tem kazal na našo južno Sr- 
bijo, kjer je baje za kolonizacijo praznega še ogrom- 
nega sveta. Morda je to resnično, toda dosedanje 
naše kolonizacijsko tlelo v južni Srbiji je zagrešilo 
že toliko napak, že tako zavozilo svoje delo, da je 
zlasti Slovencem ubito vsako veselje do te koloni- 
zacije. (Mita Dimitrijcvić: Ko je tome kriv?) Sigurno 
ni kriv sedanji Minister ir. Dragiša Cvetković temveč 
prošnji režimi. (Mita Dimitrijcvić: Naš narod na 
Jugu je upropašćen, oduzeta mu je zemlja radi ovih 
naseljenika. 

Potpretsednik Jevreni Tomić: Gospodine Dimi- 
trijeviću, nemojte da upadate u reč. 

Dr. Franc Klar (nastavlja): Polep tega je to doma. 
Mi pa hočemo, da gre naš človek ven v svet v tuje 
države da se okoristi s tujim bogastvom in s tujim 
bogastvom  plodi naše državno gospodarstvo. 

Kakor sem že omenil agrarna reforma ni zado- 
voljila popolnoma našega prekmurskega kmeta, ker 
so ostali še v Prekmurju veliki kompleksi zemlje ne- 
razdeljeni in ki se nahajajo še zmeraj v rokah vele- 
posestnikov. Zato je potrebno, da agrarna reforma to 
veleposestniško posest razdeli med prekmurskega 
kmeta ki se bo razdeljeni zemlji z vso ljubeznijo po- 
svetil, da jo v najboljšem stanju ,<,roji. Tudi številni 
kolnosti, ki so prišli v Prekmurje in se kolonizirali 
na agrarni zemlji so povzročili narastek sezonskega 
delavstva, kajti Prekmurje je že itak bilo prenase- 
ljeno. Pa tudi dobrovoljci, ki so dobili v Prekmurju 
agrarno zemljo so ravnotako vplivali na porast se- 
zonskega delavstva. Kakor zemlja, ki so jo dobili ko- 
lonisti, kakor tudi dobrovoljci bi se naj razdelila na 
prekmurske kmete in bi s tem pade! velik procent 
izseljeniStva v Prekmurju. Pa tudi industrija, ki se 
sedaj pogreša v Prekmurju bi se lahko razvila in to 
s pomočjo države same, kajti teren in ugodnost za 
saditve sladkorne pese in z njo v zvezi sladkorna in- 
dustrija, je zelo ugodna. Tako bi se tudi z industri- 
lizacijo Prekmurja sezonsko delavstvo zmanjšalo. 
Prav tako bi morala država gledati da se gospodar- 
sko stnnje v Prekmurju zboljša. To pa s pomočjo 
bolj reelnega gospodarstva in z racionalizacijo zemlje 
same. Ce bi se vsi ti argumenti, ki so v tem poglavju 
navedeni dosledno izvajali, bi se gotovo izseljeni- 
štvo   v   Prekmurju zmanjšalo  za  50%. 

Gospodje narodni poslanci, samo eno željo bi 
imel, da naš a:. Minister za socijalno politiko in na- 
rodne) zdravlje vodi brigo tudi v bodoče, kakor do 
sedaj za naše najbednejše in najsiromašnejše ljudstvo, 
da bo ono ne samo srečno in zadovoljno, temveč da 
bo ono v inozemstvu delalo na čast naše domovine. 
Ker imam polno zaupanje v g. Ministra zato bom gla- 
soval za proračun. ^Odobravanje u centrumu i na 
desnici4). 

Potpretsednik Jevreni Tomić: Ima reč u ime 
grupe Nezavisnog kluba narodni poslanik g. Vojislav 
Lazić. 

Војислан Лазић: Господо наррдни посланици, 
или друкчије, да правишно и поштено кажем, пра- 
зне клупе, али ипак ћу ja да вршим споју дужносг, 
na Maicaip и пред празним клупама. 

Ja hy, господо, прво да ce осгфпем na заврше- 
так јутрошњег говора господипа Minincrpa соци- 
јалне политике u народног здравља, кад иам je из- 
лагао   свој експозе. Ои je, господо, завршио свој 

говор са позивом свнју nac, да га помогнемо у na- 
претку Министарства соцнјалне полптике и парол- 
nor здравља ванпартијски, рекавши, да je п.егово 
деловање у томе Министарству потпупо ван сваке 
партије, да нема у томе деловању ни трунке uap- 
тизаиства и да од нас тражи, да га ми тако исто, 
без пкак1!пх ocehaja партијских, у томе раду no- 
могнемо. Ja, господо, не верујем у те речи госпо- 
дина Мтгнстра. A ево разлога, ГОСПОДО, зашто у 
те и.егове речи не верујем. Да ли бп моглп да сма- 
трамо да Гебелс у Мемамкој, као Хитлеров проша- 
гатор, може битп пепартијски човек, и да ли би 
Гебелс нешто радио тамо за национал-социјали- 
стичку партију, као главни пропагатор за њу, ми- 
лујући one друге, који нс би тој партији прнпа- 
дали? Господо, да ли би онда тако псто господин 
Драгиша Цветковић, Мипистар соцпјалне политнке 
n иародног здравл.а, који у Влади господина др. 
Милана Стојадиповића игра улогу Гебслса, да ли 
би, господо, он могао да врши ту своју дужност, 
која му je од др. Милаиа Стојадиповића памеп.ена, 
ванпартијски, потпуно партијскп незаинтересова- 
no?! Господо, то nuje иогуће. И кад нам господпп 
Драгиша Цветковић говорп o његовам пепартпј- 
ском раду, ми у то ne верујсмо. Али ja тврдим н 
верујем, да нп сам господт! Драгнша Цветковик 
не верује у оно што je o томе говорпо. Ja hy да 
изнессм нсколико примера нз рада господппа Цвет- 
ковића, na да видимо, да ли je баш тако, да on де- 
лује потпуно непартијски и да нема ни трунке пар- 
тнзанства у његовоме раду. 

Господо, шта хо1\ете очигледнпје, mra хоћете 
видЛ)Нвнјс и nna хоћете јаче партнзапство од 
опога, IHTO сс ради са оргаппзопап.ем радпика?! 
Наш друг господип Јооип Цветић noruvno je до- 
казао овде и утврдио памине како ce поступа са 
радницима. 

Господнп Цветковн1'1, одговарајући гооподину 
1 lueTuhv, nuje успео да мене убеди, a верујем да 
mije успео да убеди ни левицу, како ce радиици 
сами организују v националшм духу и у за то иза- 
брапн Југорас. Господип Мпнистар каже да je до- 
садашљи синдикат интернационални, али има сада 
и један синдикат нацнонални. Господо, чуди ме, 
како тај нацишалии синдпкат je добпо име и обе- 
лежје партије ЈРЗ. Како иије добио име друге које 
страпке или бар ваистрапачко. Кад бп овај noim 
национални синдикат био ван партнја on ne Гш 
носио партијско име, али Владп je требало да раз- 
бијс досадашн»е синдикате, na, уместо радничких 
организапија, које помажу IWIXOBV CKOHOMCKV Op- 
ганизацију и служе им v борбп за н>ихов опста- 
НЗК за бол.у палппцу ти болуи живот, — пасилппм 
путем тим направпла својс партијскс организашпе 
под видом пационалног спплпката, уместо да ра.ч- 
ниодсу оргаиизаиију као класну поштедп од пар- 
тиских утицаја. Место да Влада пази да ce парти- 
занство ne увлачи и са друге страпе, Влада je у ту 
чисто економкзсу оргапизацију сама увела парти- 
занство и кад хоће силом да ствара такве партнј- 
скс организаппје, нека ce не чуди што hc досадаш- 
и.а организаиија, супроттт организацији коју Вла- 
да вртп, огпћи потпуно у лево. За oeo мојс твр- 
hen.e, да Влада насижш врши оргаипзаиију Југо- 
раса, хоћу да изнесем пример како ce у момс срезу 
ради. Moj срез нема много радника, алп их ппак 
има. У моме срезу постојало je вачпартиско удру- 
жење радпика, на мисто ековомској основи, У roj 
организацији раднпци су припадалн свима парти- 
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јаиа  које  код нас постоје. Међутим, од кад je 
ппчсло органдаовање Југораса раднмци се иасил- 
ним путсм примаравају да се у њега оргаиизују, 
Нађено je неколицша плаћених који су организа- 
цију одмах, чим cv од стргше капетана бмли no- 
вани, прих^атили, a пстали су послс приморани 

да приступс организацији, Кад cv će радници оду- 
прлп  иастала cv хапшења. Tv скоро ухатиеиа  cv 
т[1()јица. Двојица су одмах изјавили пред капета- 
ном да се одричу cuoje досадашње организације 
и да се уписују v Југорас. После те изјапе пуштени 
cv. Један од нуих није хтео то да учини — он се 
зовс Јеремија rierponiili — и on je задржан у за- 

ру, Зато un   к-ије хтео да се одрекне синдиката 
у комс je до сада био учлањен и иијс хтео да 
прими синдикат Југораса, on je проглашен за ко- 
мунисту и као такав оптужен суду. Суд je нашао 
ла он није комуниста и наредио да сс IIVCTM. Дли 
je капетан нашао другу формулу na га казнио са 
.10 дана затвора и прого^ством из Обреновца, то- 
боже зато lirro je правио изгреде и na raj начив 
он je уклоњен из Обреновца, Taj pa 4111114- je после 
прогоиства лошао у Београл и овле се запослно. 
Ja г.ас питам, господо, какво ће иИшљење имати 
raj радпик, којн je овакву неправду трпсо нм крив 
[ni дужан v својој држави? Да ли тај радник није 
orepan за увек и nornvno у лсво. Господо, на onaj 
начин спп lic радници и против своје воље бити 
отераии да иду до краја у лепо. Господо, тхж 
потпуио  утврћеног општег партизанства, којс сс 
пгрограмски изводи, да вам изпессм и неке случа- 
јеве   лпчпог   партизапстпа   господина   Министра. 
Ocnonana je  здраистпспа  задруга у  Apanl^ionuv. 
600 сељака cv сс уписалн v ту задругу из 15 раз- 
них села као опптачи задруге. Прапила су потвр- 
ђвна " задруга je код суда рвгистроваиа и она 
трсба да почпе спој рад. Али залруга трсба да има 
споју апотску ла би одгопарала своме позииу, јер 
шта бн врелело пмати свога задружпог лскара ако 
.чалруга  иора  са рецсптом добивеним од задруж- 
пог .icKapa nliii у апогеку да vmo лек купи, a да 
га не може добити у задружпој апотецп. Господо, 
задруга се обрагила господппу Миписгру за одо- 
брење ла може држати своју апотеку, али за л.у- 
бав ондашњег апотекара господипа Мите Јооано- 
milia, KOJU je скоро постао Јерезоваи, који je ра- 
nnje био папредп.ак, na се сада покрстио. Госпо- 
дин Ммпистар држи предмет v својој фијопп neli 
iiiecr мссеии nepeiiicn. За тп време задргга ne може 
да радп. Зар то иије партизанство на штету на- 
родног здравл.а? Господин Министар говори како 
брине бригу o народном здрављу и na јелпом ие- 
сту подвлачи како je његово стапап.е и за то да 
парод дође ДО јеитпппјпх лекова. Каже, то nman.e 
mije лако решити, али iie га он ипак решити. Ви- 
дите како га он решава. У местр ла дозволи за- 
дружпу anoTCKV, on држи пред.мст шест месепи у 
својој фијоци! Вама je познат рад здравствених 
задруга и зна се да cv лекови у задружним апо- 
текама јевтинији за 50%, нсго у трговачкој апо- 
теци. ETO, господо, кад je био момепат да госпо- 
rin Министар на делу покаже своје стараи.с o TO- 
Me да народ дође до јеитннијих лекова, он то mije 
урадио. A зашто mije урадио? To je јасно. Ако се 
дозволи  задружпа апотека крње сс интерсси  n.e- 
ровог партијског пријатсл^, na га на onaj начин 
греба заштпти. Пидите, господо, једно се говори, 
a друго се радп. 

Сем овога, посподо, ево још један пример: 

У цилјУ изво1)е11.а партпјске организације и вр- 
шења napTiicKor рада господип Министар делеги- 
рао je једиог свога чпиоиппка из Мташстарства со- 
цнјалне 'политаке и пародпог здравл.а у Тополу у 
партијску канцеларију ЈРЗ. Овај чиновнпк таздо 
ради већ две године само n нскључиво партиске 
сгвари и оргашизујс Југословенску раднкалну за- 
јсдпицу и једини му je посао тај да прикупл>а при- 
сталице sa иартпју, a држава га за то плаћа. Ono, 
росподо, није само партизаистио. већ n злоупскрре- 
ба положаја. 

Господо, лапас пајоопчпијп радиик у држав- 
иом предузећу не можс да добије запослеи.е ако 
не докаже да je уппсап у Југорас и ако ne буде 
пмао лсгптимацију да се тамо уписао. Кад то до- 
каже, онда пак може добити запослењс. Ово су, 
господо, примери од многобројних које ja знам] 
али ктико их тск има у целој зсмлјИ. Ja мислим, 
господо, да je партизаиство господина Министра 
соцпјалпе полптике и пародпог здравља господина 
Цвстковића врло лако доказагги. Зато се не треба 
мпого трудитп и ja мислим да je on и сам спестаи 
свога партизанства, алп да би га пред пама при- 
крпо. приказујс свој, тобож, иепартпјскп рад. 

Господо, да пређемо сад на дал.и рад ове 
Влале  v овоме Мпнпстарству. 

Ово Мипистарство, у главном, ииа гри стварна 
задатка. 

Први je задатак старање o народном здрављу 
други je задатак радпичко питање и трећи je 
задатак инвалидско питање. 

Ja ћу укратко да расмотрим сва ова три ^a- 
датка и да видимо nna je ово Минпстарстпо no 
свима њима урадил«. По првом задатку o стпрлц.у 
за пародно здравље госполип Министар се јутрчх 
пред пама мнпго хвалпо. Можда on било боље да 
je on оставио другоме да га похвалн — али но 
оипма са деспице. 

Господо, na селу се иије осетило какво по- 
бол>ша11>е или каква добит у погледу народног 
здравл.а, пити у већем стараи.у за лечеп.е народа 
нити у асапацијп села. Ja бих волсо да видим те 
радове na асапацији села; ja бих желео да со 
пред нама очигледно прикаже ima je у томе no". 
гледу учишено, јер нити сам чуо, нити видео! Д, 
псто тако, писам впдео да je овз Влада ima уцц. 
шила у правцу заштите народног здравља. Ja не 
могу да сматрам, да je то иекн напредак, mro je 
Влада наредила да се оснујс неколико здравстве- 
них општина. 

По говору господина д-ра Љутице Димитри- 
јевића, који je хвалио рад господина Мигшстра. 
ja помислих; — Пази сад, шта he сељак да добије! 
On толпко мпого обећа ла, no томе обећавању* 
изгледа да iie С^љак од сада имати у кућч теле- 
(|)онско дугме na кад се разболи, on само при- 
тиспе у то дугме и лекар му одмах дође да га 
прсгледа. Тако би изгледало no господину Љутици 
Димитрпјевићу. Али, господо, од свега тога нема 
ништа! Сељак и дал.е пема лекара, сељак и даље 
треба да преброди 30 до 40 километара до.к доће 
до .icKapa, сел>ак и даље арескупо плаћа лекове. 
Пародпо здравл.е остало je n даље предмет трго- 
niiiie, a тппта друго инсам могао v досадашњем 
раду Владе no овхш питању да уочим до неколико 
осповапих  здравствених  општипа. 

A сад да впдимо тта допмее здрапстиеие 
oimiTimc. Здравствсие ominime доиосе сељаку само 
»ови прирез, али стварно иског побољшања нлн 
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иекс бриге o њетовом здрављу нема. Код здрав- 
ствсиих општина постоји лекар, коме кад боле- 
сник до1')е тај га лекар прсглсда, наплати му прс- 
глед no својој вол.и, изда му рецспт, и каже: — 
Иди   у   апотску, na купи лех! 

A јп питам: шта je добио тај сељак од овр 
здравствене општиие кад je платио десет од сто 
приреза за ту сипштину? — Huje добио иишта! 
Beh ако o томе озГ>ил>но промислимо видећемо да 
je то опет један начи« за експлоатацију и то за 
експлоатацију болешог човека. Псшто су учинилс 
здравствснс задруге, много аише и много бол>е у 
томе правцу. Ja мислим, да не би требало дал.е 
прашгги експеримелте са тим здравстпсиим општи- 
нама, већ да прионемо сви na стварању здрав- 
ствених   задруга. 

Ja хоћу да повучем једну ипралслу између 
здравствене општине и здравствене задруге. Ja 
имам здравсгвену задругу у МОМе селу. Ми n.ia- 
ћамо у нашој задрузи у болсспнчк« фотд. члански 
улог од члана породицс десет динара за годину 
да1на и за то добнјамо бссплатан лскарски 
преглед. 

Лекове добијамо са 20% попуста од врсл- 
пости која Задругу кошта и када сравнимо цену 
лекова узетих у Harnoj Задрузи no рсцепту нашег 
лекара са ценом која no истом рецелту кошта у 
варошкој апотеци, нисмо добили само 20% попу- 
ста већ смо добилн лок no мањој цени од 50%. У 
иату задругу уписао сс и један сељак из Конатицс. 
Тамо постоји здравствена општина, али се он ипак 
уписао у iiiimv задругу. Он je платао на 6 чланова 
породице 60 динара за болеаиички фонд у нашој 
задрузи и за то има прско целс годинс бесплатап 
лекарски преглед за све чланове своје породицг, 
a у н>еговој onnnmm, у којој се палази здрав- 
ствена општина има лекар здравствене општине, и 
no уређењу, како je Влада организовала ове 
DimiTniic. он плаћа 188 дашара приреза a за то 
нема ииги бесплатан лекарски преглед нити как- 
вог noiivcra na лсковима. Ето, из овога вндитс 
колика je разлнка између здравствсних општина 
и зчравсгвспих задруга, a порсд овога задругари 
има'ју npaiK) да врше коптролу преко својс годи- 
nm.č скупштппе o сисму ТТО сс у задрузи ради 
и да o "своме улогу траже рачуна,, a ако je неко 
платио здравствсиој отптини иема право да 
тплжи рачуна, шта je било са там новцсм, нити 
иоже, 'нити има право да подвргне критици рад 
здравствспе  отпгине. 

Циљ здравствсних задруга много je 6олјИ и 
иного кориснији за народ него здравствених оп- 
штина. Лекар у здравсгвеним општинама сматра 
се господппом и нс одгонара пикоме, исго само 
чека болесникс да им узме nape, a задружни лекар 
сматра да je одговоран својим задругари.ма и 0« 
бди »ад њиховим здрављем, иде од куНе до Kyhe 
у селу, држ« предаваи.а o хнгијени, поучава na- 
po;!, како he здравље очувати, док они у здрав- 
ствеимм   општинама ништа од свега тога ne чине. 

Господо, нз овог буџета видсли смо да je 
no.Moli Савезу здравствених задруга врло мала. 
500.000 дипара за целу земл.у! За разгранат nocao 
савеза, који треба свс више и више да се разгра- 
њава, то   je мало. 

Требала би да буде јача ипицпјатива за осни- 
вање здравстиених задруга и за nam народ бп 
била велика корист када би у сваком селу, или у 

околини за неколика села била једна здравствена 
задруга. Зато ja тражим да се тај кредит повећа. 

Ja заступам иачело да народно здравл.е ne 
треба да буде предмет трговинс и да болестан 
човск ne смс бпти сксплоатисан. Ja заступам na- 
чело да лечепЈе народа буде сасвим бесплзтпо n 
то не само лскарскн преглед него и лековн. 

Али, господо, ja од ове Владе, која je капита- 
листичка n пореклом и оистемом, не могу то да 
очекујем. Ona nnjc опоообна да то оргавизира, 
ona je способна да органпзује у капиталистичкс 
сврхс све na и народно здравље! (Мплап Петковић: 
Нема осећаја ни л.убави!). Тако je! 

Прошле године, када je буџет исто овако пре- 
тресач, г. Министар je пред нама изјавио да je оби- 
шао све болнице и утврдио ono: да су болнице no 
BcliiiM градовима гфетрпане болесвицима, да нема 
довољно nn зграда, ла нема довол.но ни крсвета, 
a да опет има болница ван цептара, где има и 
зграда и кревета и лекара али да нема у њима бо- 
лескика. Према томе да he пн настати да се бол- 
нице no цептрпма од тс претрпаностп ослободе иа 
тај начин што he ои у извесним даллт центрима 
подићи nonc болнице, како би могло na тај начин 
да onaj прилив болесника, који одлази нз удаље- 
nnx  места у главпс  градове, прпмс тс  пове бол- 
нице, 

Међутим, господо, стање je остало како je и 
било, Од свега тога није било ништа, наше бол- 
вице no ценггрима npeoiiTepeliene су и имају то- 
лико болссппка, да у umne прилика no двојица 
лсжс na једном крсвету. 

Данас се, господо, na жгстост, свакодневно 
враћа из Београда у унутрашљост више од 30 бо- 
лесннка, јер их болница не може да прими. Према 
томе од обећања господипа Министра није ништа 
Hcriyii>eHo. Укратко, све ово што сам изиео карак- 
терише рад г. Министра и локазује да на народ- 
noM злравл,у није ништа више учинно него и Н>е- 
гови претходиици. 

Да се сада, господо, осврнемо мало и ma рад- 
ппмко питаље. Ja, господо, не мислим да сс дуго 
задржим на радпичком гтитању, довол.но je оноли- 
ко колико сам мало пре пзпео. Из онога сс jacno 
види да je главни цил> господипа Мшшстра био 
само да се радници организују у владајућу партн- 
iy. Ту je учин>ена према (шма глаана пажи.а. Сада 
каже Министар: м,и смо допсли радаичко законо- 
давство и ето благостања радницима. (Глас са ле- 
вице: Од закона се не може стомак напушп-и!) 
Гледајући раднике, ja ne впдпм код ibHx никаквог 
поболипап.а ,све je то само јсдна заблуда. To je 
ше само једна обмана самога ссбс кад сс каже да 
je овнм ралничко питаље решено. Иити колектив- 
iui уговор није радницима донео пекаква побол,- 
inaii.a, mmi cv omi своју егзнстенцпју мотли преко 
тога уговора да оспгурају, јер су они ипак под ру- 
ком послодаваца, и прсма томе колективном уго- 
вору послодавац може да пх избаци кад то nahe за 
потребно. 

1Пто сс тиче минкмалних надница, та надница 
mije доиела никакав всћи или бољи стандард рад- 
ничког живота, јср je мннимална палница толико 
слаба, да радник ле осећа ту никаквог побол.тпа- 
п.п, a при томс послодавац сада каже: Пилите, вп 
имате мтшмалне падпице — и искоришћује га na 
друге пачинс. И према томе н та je Уредба прома- 
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шила оно што радници желе, оно mro би стБарио 
радницима требало. Њихово се поГ)ол>111аљс и no- 
сле ове Урелбе никако није поправило. 

Сада прелазим на инвалидско питање. Госпо- 
до, г. Мтпгстар каже да je Уредба која je донета 
и no KOJOJ ie повећан цензус за стицање иивалид- 
кине од 120—170 лннара, већ у нсколико помогла 
ипналидима. Рекао je да смо добили 23.000 нових 
иивалида. Ja нс знам, господо, нз којих je извора 
г. Минпстар црпсо ту статистику, али ja нс бих рс- 
као да je то тачпо. Да сумњам v ту тачност, даје 
Mir повода ова чип.оиипа: У буџету за инвалиде 
предвиђа сс тачно 103,400.835 дииара и прошле и 
прстпрошле na и one године. Кад би то било тачно 
да смо заиста добпли jotu 23.000 ипвалпда, онда 
бп тај буџет морао бити повећан, и то ne мало не- 
го мпого. И сама та чињвница тврди, да ова стати- 
стика није тачна (Један глас са десвице: Пп чеиу 
то тврдиш?) Тврдим зато јер би сс морали тпажи- 
ти нопп крсдити да сс исплате ових 23.000 ин- 
валида. 

Господпп Миниггар je тврдио да je и послсд- 
ii,a napa дужне .инвалпде исплаћена инвалидима, 
a дапас je рекао да има ioni четири милиопа дкна- 
pa псисгтлаћепих стапп^ ипвалилскпх потпора. Али 
господин Министар jf рекао да je псплатпо 69 ми- 
лиона дагнара one длтоване инвалиде. Па, росподо, 
како то може ла 6vi\e да се исплатс 09 милиона ду- 
ЖНИХ пималила. да се повећа 23.000 пових инва- 
лида, a кредит rr,a остаје na истој цифри, као што 
ie био за рел^ине отнвалиде? Ja морам ла се питам 
да ли je Nforvhe да се из нсте. суме исплатп и 00 мн- 
лиона стап"х пнвалида. и ona сума коју би noBV- 
кли ових 23.000 попих ипвалпла n порсл тога ioni 
и редовне иивалиде. свс из ie.nnc исте суме буџетом 
тоедвиђеие. (Мтигстпп социјалие политике и на- 
pn/inor здравља Драгиша Цветковић: Kao стаои 
послаиик тпсбап би бао то да знаш да сс старе 
инвалиле иоплаћују из оезсрвиих кпелита. a рс- 
довне из редовиих кпелита! Заостале инвалиде me 
исплаћују се из редовиих кредата!). 

Ja бих Пас молио, господине Министре, да 
одете у Фипансијску дирекцију у Сарајсво na да 
прсглсдате пнвалидке предмете, na ћете опда ви- 
дегги да заостала ппвалпда није исплаћспа. Ви мо- 
адда решите овде, v Министарству, можда дсхнесе- 
тс одлукс, али се те одлуке не извршују. Друго je 
то нагшсати одлукУ| a ДРуго ie извршити je. (Mnuii- 
стар социјалне политике и народног здравља Дра- 
гиша Цветковић: Ефективно je истлаћено 60 ми- 
лиопа динара заосгале инвалидс!) 

Господипе Минпстрс, ja опет хоћу да Вам 
скрепем пажљу да ннвалилски Тфедмети no судо- 
вима годинама леже порешепи. Узалуд су биле 
iiame молбс и прошле и прстпротле године, Kao и 
ове Ти предмети се само тамо претурају и једс 
нх прашина. Судија тамо нема. Чиноввика тамо 
нема. Може се v ипвалидском сулу наћи no пеки 
птвалид. који je ту поставл.ен из милосрНа зато 
mio im je могао инвалиду да добије, услел рђа- 
ппх олрсдаба садашњег Инвалидског закона. Виде- 
ћсте no неког војника, додсл.епог na службу, али 
судију никада iielicre nalili. И тако предмети из го- 
'Uinc v годину пролазе, пнвалидске се потпоре ne 
дају и никаква решења не дрбијају.   Према томе, 

господо, ja и овога пута тражпм да се Једанпут то 
пптап.е пречисти. 

Предлог инвалидског закона, господо, који 
сам ja ca друговима поднсо, иије поднет из каквих 
партнјских разлога, као што je то хтео г. Мшш- 
сгар јутрос да престави, бранећи свој нехат no опо- 
ме питању. Mene су, господо, руководиле чисте и 
искрене побуде према оним друговима који су са- 
MiioM ратовали и осталн сакати и онеспособљсни. 
Мепн je жао да их такве гледам. Па n ово што дл- 
пас говорим, говорим руковођен чпстим осећањем 
л.убавн према тим л.удима a n прсма породицама 
палих нам другова na бојпоме пољу. 

Господо, да поглсдамo сада опште социјалне 
при/тке у nainoj земл.и. Опште социјалнс [Тр(илике 
у нашој земл-и, господо, врло су тешке, оне су 
врло озбиљне и то треба да нас брине. Ми, госпо- 
до, имамо всликп број свста у очајан.у и бсди, I, 
госполо, треба сс старатп да се та беда попрппи, 
да тм људи осете ма коју благрдет у овој земљи. 
Али no оваком ^аду како се до сад радило и како 
сс n сада радп, тај свет nehe добити orno што треба 
да лпбије. Ja hy, господо, да вас упозорим и да 
вам кажем: ггођите само no државппм устанооама 
и надлештвима, пођите и погледајте какве плате 
службепици примају из државпог буџета, пођите 
адоздо na дођите до поре. Bn ћете видети, госпо- 
до, радкике и службенике којп радс или служе у 
лржапшш предузећима или cv na служби ггред 
канцеларијама као послужитељи да за тај свој рад 
или службу добивају 500—600 дппара мессчио. 
Omi, господо, од тога ne могу да жпве, n оми бц 
оставили то алп немају na другу страну. Земље, 
или каквог другог пмап.а, да би се тамо могли npa- 
THTIH, немају, и зато он:н морају да осгану ту na ■п 
живот проводе у највећој невол.и. Па онда пођите 
n погледајте архивоке чнновппке no канџеларц. 
јама na -којима стварно лежи рад у канцеларијама 
na here видети како cv мизерео плаћеии. Али, ако 
пођете rope v архове државне управе ви ћете наићц 
na л.удс који су много плаћени, преплаЈ^пп, који 
имају разие сннекуре, icoju нмају разпе начннс за 
зараду, који су, попсд велике плате. награђеии jotu 
дпсшшцом и таптијсмом као члановп упрапиог 
или падзорпог одбора илн у Аграрпој банци, или 
у Хипотскарпој банци, или у Потптанској штеди- 
"онинп nлп у Нарошној банцн a наћићете случајеве 
да један човек има и cna та четири завода као 
чла« управс, где je богато плаћен и преплаћси. A 
господо, то парод види, и кад се парод толико 
мучп n трпп да нема WH чсстнте коре хлеба a пиди 
да неко живи у сјају, да пма толпке неправелно 
добивсне синекуре, да зида палате, онда, господо, 
да ли ту пма социјалне правде?! 

Али, господо, да оставпмо државпу службу и 
да npehcMo на ттриватни слобода.п рал. У слобод- 
иом раду n животу имамо л>уле који иемају хлсба. 
немају зарадс, желе ла раде, али ne могу никако 
да на1)у пута и пачппа како hc да зараде и ja мп- 
СЛНМ да и ви имате прилике као и ja да мп сваког 
дана дође no 10—15 л.уди који ме моле да пм на- 
ђем зараде и пачпна да дађу до хлеба. Рад сам да 
им памогием али кудгод пођем видпм, да их не 
могу да запослим, не 'могу ничим да им помогием. 
na кад им то кажем. они одлазе са велпким разо- 
чарењем, са тешком брпгом o својој судбини. До« 
ипдпте, господо, na једној страии народ беспослен. 
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народ који ради али никакве зараде нема, сељака 
голог и Gocor, дотле here исго тако видсти повла- 
шћене да иагомнлавају велика богатства, да врше 
емсплоаггацију оиих који раде. Погледајте. госпо- 
до, иаша села, отидите да и.ч видите, na here виде- 
ти како су бедна, видећете босу и голу децу, виде- 
here очаЈ|Не жене и очајне ЛЈуде. lia, господо, no- 
гледајте на оне који се возе оним сјајним ауто- 
мобилима, који лагомилавају капигале, a који су 
заигпиНени баш тако да нагомилавају те капитале, 
све нише и више, сечите се тс несразмере у људ- 
OHOIM исивоту, помислите куда та «есразмера води. 
И зато, гооподо, што социјалне правде у овој зем- 
.i.ii нема, и зато што ово Министарство ne ради на 
yблa>кaua^by социјалне неиравде и ие ради на ства- 
paHjy оношљивијег стања него напротив иде све 
вкше и више социјалној неиранди, ja ћу гласата 
ирогив   овога буџета. (11љеа<ање na левиди). 

Pretsednik Stevan Cirić; Keč ima narodni posla- 
nik g. Todor Tonić. 

1'одор  Тонић:   Господо  народни   посланици, 
када je pen o еоцпјалпој политици n социјалном 
ста/ран>у за one најсиромашније којимз je снажва 
и ор1'лНилова|На држаана зашпита najnoipeonnja, 

хоћу да изнесем ооцијални положај, захтеве и no- 
треое оних које je свака заштита мнмиишла, који 
су препуштени сами себи у борби за одржавање 
голог живота шт у тежњи да тешким радом до- 
uvitie 'Ciiwj ниски Aiiinn.M}.м ou ei,3iiercHunjy да ои мо- 
гли, колико толико, проводити живот досгојан 
човека. 

Реч je o једном круппом социјалпом и дру- 
шгвеном проблему, KOJU истипа ие потпада само 
иод ресор Мипистарсгва соц/ијалне политике, nero 
се намеће и тражи своје решење од целог држав- 
nar ашарата. i сч je o najnnacoj n наЈОедниЈОЈ кате- 
горији радшгка —o печалбарима. 

Иечалбарство, у чији оквир спадају и пољо- 
цривредил n еезопски радппцп пресгавл.а већ 
одааио Једап крупап социЈални и државап npo- 
Оле.м, једно питаље од приоразредпог ооцијалиог 
и националног зпачаја колш се до сада, иоред ње- 
гове orpOiMnc и вечито актуелне важпости, пијо 
посвеаивала скоро пикаква пажња. 

Печалбарство je једпо иаше опште зло, којс 
сс аојаиљујс у многим крајевима наше државе 
под разним видовима: у Босни као сезонски рад- 
иици у шумској ггпдустрији који живе најприми- 
тивиијим жпвотом, у Војводини као пољпривред- 
ни раднаци којп су пасталп као пужна последица 
исједнаке расподеле обрадивог земЛ)ИШта н којих 
има данас, само у roj једној покрајппн, преко 
25U.OOO породпца, или око 800.000 радиих глава 
којс или уопштс пемају земље, нли je немају до- 
uoJBHO да могу да живе само од љеиог обделава- 
1ва, и KOJIH су услед тога упућеии на надиицу, на 
печалбу у разним видовима и категоријама нај- 
бсдаијих пољопривредних и сезонских радника. 
(Повицл: Тако jel) 

Јужна Србија je изразито печалбарскп крај из 
кога су се печалбари расејали у тражешу најмини- 
малнијс зараде не само шнром наше Краљевине, 
него и no целоме свету. Њих има и no Румунији, 
no Грчкој, Бугаржој, готово no сипма европскпм 
землуама, a у тражељу хлеба многа су доспели и 
до Америке, na чак и до Аустралијс 

Али што je нарочито трагичпо, ова еоцијална 
пеиол.а mije мпмоншла ни богату Моравску котлп- 
ny, ни лесковачки крај. 

Неупућенима iie изгледати мало чудпо и ско- 
ро певероватпо да у нашој најплодппјој долппп, 
у крају где постоји многобројпа и јака индустрпј- 
сма делашост, може постојати печалбарство у TE- 
KO изразптој (|)ормп да o њему треба говорнтш n 
пред oHii.M форумом и апеловати срцем n разумом 
n,i све меродавпе и позване факторе да допринесу 
ублажешу овога болног пнтања. 

Можда he, рекох, изгледати МИОГИМ неверо- 
иатио, али je, пажалосг, моје тврђење потпуно 
истинито n одмах Ку за TO изнети уверЛ)Иве 
докаае. 

Išaiu услед своје плодности и свога природног 
оогаства цела Лесковачка котлина преставља јед- 
ну интересантиу, вечнто iiecpel;eny област у којој 
се нвпрекидно itpiini емиграција и имипрација. 11a- 
сељавање «овог живља и расељавање старог ne- 
престапо je и свакодпевна појава у ово.м крају. 
To je постепено дрвело до расцепканости поссда, 
до шеговог nJ)eлa>кe^ba из једних руку у друге, до 
деобе некад имућиих газдипстава, при чему je мо- 
рало пеминовно да дође и до осиромашавања ве- 
лшсог броја земљорадника, до стварања пајситни- 
јих поседа неспособних да исхране све многоброј- 
нији живаљ u до стварања великог броја паупера, 
сеоских пролетера, који су са незнатном површи- 
ном обрадиве земље, морали да се упуте у бели 
свет у тражељу ма какве врсте рада и зараде KO- 
JOM би исхрапили и одржали у животу себе и сво- 
је породице. 

To цепкање поседа ншло je тако далеко, да 
пма, према статистичким подацима, катастареких 
управа, велики број породица чији цео земљишнп 
посед изпосп 'M) apn. To пада у ОЧИ сваком путни- 
ку no овом крају који he бити изненађсн малим 
њивицамаЈ шцроким свега веколико корака и ду- 
гпм тек иеколико десетипа метара. Да ли je од 
iipnncica тако малпх парцела могућпо псхрапптп 
и једног човека, a камо ли целу породицу, која je 
na селу увек многобројннја него у варошп? 

Тако je дошло до тога да je у ЛссковачкоЈ 
котлини cTBOpen великп печалбарски кадар који у 
свом крају не може да дођ€ до запослеља и који 
je приморан да сс креће у друге крајеве. Печалба- 

#ри одлазе у Београд, иду у остале градове, и no 
'целој Југославпји да траже најмању зараду, да 
раде од свитања до каспо у noli за пајбедппју 
падппцу од које човек ne може пристојпо пи да се 
храап, a од које ипак зпатан део мора одвајати да 
пошаљс својој породицп која ту бедну сумицу 
чска као једино спасењс од глади. 

Временом, створпло се у лесковачкој околппи 
пеколпко тппова печалбара. Ja нх делим у три up- 
ere. Ирви су, памештепици. To су најбеднији сео- 
ски пауперп и пролетери без земље, без стоке, че- 
сто и бсз крова над главом који немају ништа сем 
својих неупослвних руку. Они су пајмногобројни- 
ји. Они још одмах после Ускрса, често и pannje, 
чим претуре зпму преко главе, папуштају родни 
крај остазлтајући на дому само жене, децу и стар- 
це неспособне за ма какав рад, и крећу у печалбу. 
To je полугола, изгладнела сеоска сиротиња, која 
с пролећа преплавлзује Београд и нуди се за било 
какав рад — na грађевинама, no фабрикама, ради- 
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оннцама, no диоришпша, вдући у очајању од куће 
до куће и тражећи и најмаљу зараду кија често пс 
ИЗНОСИ бншс од псколико динара за 10, 12 и lb ча- 
coua дневниг рада иод најтелшм условима. 

Друга upcra исчалоара из мога краја инјс 
много оогатија од ове Kojy шомвнух. iu су дома- 
ћнни којн расиолажу са нешто оораднис земље, 
али ibeii принос mije довољан да их исчрани аи за 
искилико месеци, a камо ли преко целс годиие, у 
толико upe ШТО те пироднце ооично су многиороЈ- 
не, са ИНОГО радпе снаге Kuja нема где да иа1)е за- 
послење и ради тога je она уиућеиа у исчалоу. 

Трећи су печалбарн који одлазе за иосло.м 
само ради тога да ne ои у времену кад нема сељач- 
ких послова седели код куће. UHU хоће да зараде 
готов новац којн лнвестнрају у своја газднпства 
ради шиховог yiiaiipeijeiba. 

Посебан тип печалбарсгва и најбедннју кате- 
горију рабошиш којп су највнше .нзложени свима 
недаћама, претсгављају цигларски радници мојих 
у лесковачком крају има необичио многи. U шима 
ne постоје никакви статисшчки податци, јер je ти 
цајнижа катогорија сезонских радиика o којииа 
иико не води рачуна. 

Ови људи, које je, као и дру1"е, иеда и неаоља 
отерала у печалбу, одају се најтежој врсги иосло- 
ua. Цнглараш uocao je, uo изјавама евих лекара и 
стручњака, који су водили социјалне анкеге у пи- 
јединим радиичким центрима, један од најтежих, 
најнапорниЈИХ и најнездрашцих послова. иви љу- 
дн раде иеиресгано иод ведрмм небсш, са НОГама 
стално у благгу и муљу нли се иеху у ужарвнам ци- 
гларскпл! аећима, a сиаваЈу пи иаЈоедииЈПм К.ОЛИ- 
бама и земунидама, наарављшим од аомље и 
сламе, у које се не on ни пас склонио. 

И зиог тога je у овој класи радника najueiin 
број оболелих од туиеркулозе и разшх других 
болести. (Гласови: Иажалост тако je!) Тежак, na- 
аоран рад, стална промена темаературс, неире- 
кидно бављење у блату и води, уднсање отровних 
барсклх нспаравања, све то утиче негативно na 
здравље ових људи из чафх се редова регрутују 
аајвећи број смртних случајева Meljy свима рад- 
аичким сталежима. 

У цигларасе раднике одлазе не само људи, 
већ и деца, na чах испод 14 година, која no закоау 
o заштити радника не би смела да се зааославају. 
A та деца раде под тешмим условима као и одра- 
сли, од звезде до звезде, вуку калуае са тешким 
циглама, гурају колица и вагоне, преврћу черииЈ! 
и 'слажу печене цигле. 

Поред свих ових невоља н тешкоћа ови људи 
су категорија радника која je аајбеданје алаћепа. 
Без икаквах сретстава за живот, они су арамора- 
пи да унапред азузамају од аосладавца зараду 
коју троше за своју оскудпу храну, a уведеаа je 
пракса да им се не HCiuiaiiyje остагак зарадс, док 
послодавац ие уаовчи сву колачаау израђене 
робе. Taj оистем тешко погађа ове људе, која ве- 
чито раде од раног пролеће до касае јесени, no 
киши и no сунцу, a кад сс заврши дуга сезона тога 
рада ne остаје им ништа од зараде. 

И цигларски радпици улазе у општи проблем 
печалбара, алп су ona можда највише пзложепа 
свима недаћама којима су изложени остали сло- 
јеви печалбара мога краја. 1Т њихов положај 
може   се  решити   само  у  оквиру  решења  целог 

проблема, a њихоое тешкоће a кедаље најјасније 
указују килако je важан a тежак onaj проолем 
a како његовом решењу треоа п(жлонити хитиј 
ii пуиу аажњу. ^Поваца;   lo je тачао!} 

Намештеааца, она пз apue групе су, као шго 
])ско\, aaj.\uioroupujaiija, СОЦИЈЗЈШО иаЈОедниЈИ a 
као друшгвепа Kaieropaja и чааалац — najuua- 
caaja. Oiia срорма^шо запљускују градове, пуде сс 
за свакл aU'Lao, }3 најмању аидаацу, a IIOLUIU јс 
њихов жавотаа стапдард неооичао аазик, у сгаљу 
су да се задовол>е са најмашам n рада тога ие пи- 
стављаЈу пакакве захтеве na у аогледу инсиис 
падпаце, na у погледу дужане радпиг вре.мсна, ии 
у погледу осталах услова Ј)ада. Изилш je свс ти uu 
пужда добро, оаи су арнморапа ua сваку понуду 
да пристану.  (Иоваца;   1ачпо!   1ачно1Ј 

^адн тога положаја ови људи ne престављају 
сами no сеоа једао ООЦИјално зло, Јодну тешку и 
оаасау друштвеау оолеет Kojy треоа лечпгн хшии 
a сфакасао, него ona штетао делају a аа СОЦИЈал- 
аа аоложај градског аролетараЈаш a квалтрако- 
ваног радашшва. (.идооравашеј. 

Нудепи своју радау сНагу оудзашто, ne по- 
СтавЉа.Ју11И naKaivBe услове, nMJl<m аралака и мжмо 
своју вољу опи обарају надааце градоког радни- 
штва, погоршавају љегов социјални положај и 
стално, као претша сгоје пад главама градских 
радника чаје еу езгастенцаЈе угрожепе овом инва- 
зпјом јевтапе радае caare, спремле na cue. Гнме 
се сгварају услова за аезадиви.пство међу град- 
ским елеемептпма који су са друштвеиог гледи- 
шта лшого oaacnajn пего uaaj соска пролетаризо- 
вааа елеменат. 

п ona, иечалбари, иостаЈу арви логодан re- 
pen, ca сиама квалификадиЈама за нередовн) ак- 
цију, која угрожава aocrojeha ред економских 
одпоса. (UAoopaaaibe аа диоааца a у центрум^. 
Иедовољпо аросвећени, иез ИКаЈСВОГ соцаЈалпог н 
друштиеаог ооразовања, оез пиомеаосга ова Људ^ 
Оез epehe, аоред тога гладпп и огорчепа, на гра- 
НИЦИ oaajaiba, саремаа су na све. umi паЈрадиЈс 
oiyiiiajy иепровероно cue шго им се са стране го- 
вора o могућноспи поправљаља њиховог положаја 
путем силе, онп прихватају сваку адеју KOJU ди- 
аоса ne.\mp a после je одпосе у евој крај причају- 
hn даље o њој и шпрећа je у шарокам народним 
слојевама. 

lle треба да се чудимо што долази до тога, j ep 
овп људи живе заиста наЈОедниЈИМ жавитом KUJU 
се да замнслитп. Иије потреопо да овде описује.м 
naiaapoKo жаао! печалОара у Јужној ироији, n.ui у 
мом крају, јер o томе читамо скоро свакп дап днр- 
љиве чланке n реаортаже у дневиој штампи. До- 
вољно je да вам спомснем да само у мом крају, у 
чувепој n алодпој лесковачкој котлипа, има Kylia 
које ne заају за сапуп na за шибицу, пи за мрс. 
Koje се no месец дапа ne осоле, a чија je једина 
храна суви црни хлеб или npoja, лук и паприка, 
na ако и тога има довољпо. Њихови стапови су 
бедпи, шихова одела поцепана, шахова деца дају 
naJBelin проценаг смртпоста од туберкулозе. 

Да ne би опет пеко приметшо како леоковачка 
индустрија може аасорбовати ове незапослене се- 
оске пролетере, дозволите да наведвм само пеколи- 
ко цнфарских података o односу запосленпх рад- 
пика у Лесковцу и околппи према броју онпх која 
узалуд траже посао. 
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Родине 1932, у доба кад je још у велико вла- 
дала криза, оило je у лесковачкој текстилној ин- 
дустриЈИ запослено cuera 757 радника. Истџ годи- 
нс и/ропушваљо je кроз лосковац у гражши посла 
и зараде иреко 12.UUU радника, од којиих су преко 
lU.UUU онли са села. Годнне 1936, када je криза ии- 
ла aeli скоро прошла, оило je заиослено у тексгал- 
ноЈ индусгриЈн 1452 радника. ПовеНаше запосле- 
них радинка према години кризе износи свага 4Уб, 
д(/1<: je исте године оили неаааосленик сезонских 
рални'<а и псчалбара, које домаћа индустриЈа нијс 
могла да aiicopt)yje, IIJICKO 2U.UUU, од кога 6poja 
ико 15.0UU отпада на раднике са села. У лрошлоЈ 
години raj број се вероватно ниЈе повећао, али je 
сигурно да се нијс ни смашио. 

Овде су навсденн само omi сезонски радници 
и печалОарн KOJU се обраћају Берзи рада и којн су 
могли бити регнстровани. A колики je тек opuj 
оних KOJU уопште ne знају за ову социЈалну усга- 
иову, или који другам путевима и у другим прав- 
цима ^а не преко Лесковца)) одлазе из Моравскс 
долине у разис краЈеве лаше државе да траже 
Оило  какво занослење. 

Ja веруЈвм, гооподо иародни посланици, да 
скоро сваки од вас може иам РОворити o овом OčU- 
HOM гаро&лвму, jep on постоји у многим другнм 
краЈевима. али ja вам износим сташе са.мо мога 
icpaja и Aiura лшвља, jep ме то наЈвишс боли и uu- 
uiiu je то дужност лесковачког народног пислаии- 
ка, хоћу да покажем^ да и тај извикани проспери- 
тет лесковца, то оасиословио иогатство и олаго- 
craiue шегове околиие нису у ствари такви како се 
u 11>има говори и пише, да je и моме, на иаглед Оо- 
luioAi крају, naipeono иружити ломоп за заштиту 
шегове снротнње, градске и сеоске, шеговнх наме- 
штемика, бедника н пролетера, KOJU су без хлеба, 
Оез земље, оез куие u кувишта са MHOroopojiHHM 
иородицама иа врату и иезапослених руку. 

Држава треоа да учини нешто за решеше овог 
крупног проблема; ироблема печалбарства. До са- 
да на том иодручЈу није учишеио готово иншта. 
ид ослобођења до даиас mije донеоена im једна 
аначајнИЈЗ соцнЈалиа уредба у интересу стотниа 
хиљада сиромашних печалбара. Huje регулисано 
imraiL.e њнхових иадиица, питаше њиховог радног 
времеиа, питање тшдељнога одмора, питање иро- 
налажења рада и зараде за печалбаре и пооредо- 
ваша при томе, питате социЈалиог оснгурања и 
ибезоеђета печалбара за случај иезапослелости, 
болести, изнвмоглости, старости и смрти. Иотре- 
бно je и ову пајбедпиЈу категорију радннка за- 
шпиачити од прекомерне експлоатациЈе и ошгурати 
joj коришћеље свих оних права, бар толико коли- 
ко )их данас улшва организовано градско рад- 
ништво. 

1 1оред тога, печалбари имају и своје специјал- 
ле проолеме, муке и невоље, које не море инкако, 
или бар ие у толикој мери градско радинштво. 
(>иим људима треба омогућити највеће пооластице 
на железницама ириликом одласка у печалбу u ио- 
вратка ca посла. Трсба се иобрипуга да км се обез- 
бсде јевтииа и хнгнјеиска прелоћишта у местима 
упослеља, трсба осповатн саветовалишта која he 
их уттућивати и саветовати у којим местнма и к,ра- 
јввима има посла, где се тражи радна снага na да 
директно тамо иду, a не да лутају од места до ме- 

ста у тражељу рада. Требало би предвндети баво- 
liimcKHM буцетнма фопдове за помагаше иороднца 
печалбара док они ие нађу зараде нтд. 

A уЈедно дрлсава треОа да једним пизом ефи- 
каоних мера поведе свестрано акциЈу за упослеше 
печалбара у њиховом крају: ствараље.м државних 
и самоуправних фабрика, рудн-ика и предузећа, 
извођење великих Јавних радова као што су поди- 
зање путева, желеаница, јавних и сбцијалшх уста- 
иова, регулисаље река итд. 

Да напоменем само да 6и радови око пртпуне 
регулације Мораве и обезбе^еша од њеиог изли- 
вања заиослили не само целокутш иезапослено 
сгаиовииштво лесковачке котлине, него и велики 
Opoj иезапосленнх радиика из других крајева. 
Али, ua жалост, кредит од 1 милмона динара, KUJU 
je Мннистарство грађевнна предвидело за овај no- 
сао за Моравску бановниу, a за Иардарску банови- 
ну и за MOJ крај нншта, р1;аво je деловало на све 
л^уде мога нзоориога среза па и целог округа 
врањског. A да je то учињено, дошло би до иосла 
иезапослено становииштво и постигла би се дво- 
губа корист: упослнло би се радништво и осигу- 
рала од iiycTomeiba поплавама плодна Лесковачка 
и Моравска долина, нзбегле мнлионске штете, KOje 
изливањем Морава ианоси сваке године уссвима и 
становништву овога краја; 

Kao што сам већ напоменуо, проблем печал- 
барства je иеобично великн сложен и важан. Он je 
наш општи проблем, и његовом решету треба хит- 
но и неодлоЖно посветити највећу важњу, у ннте- 
ресу стотина хиљада оних најбедниЈих работпика, 
у иптересу соцнЈалне правде као и у општем инте- 
ресу наше националне заЈеднице. 

Ja иеруЈсм да lie Краљевска влада, која je до 
сада иеброЈено пута дала видних и значајиих до- 
каза разумевања потреба и иевол^ соцнјално нај- 
слабијих, приступнти и решењу овог важног про- 
блема и ja, у име целом мога краја, у име свих вас, 
господо иародни посланици, као и у име оних 
многобројних намештеника н аргата, у нме њихо- 
ве бедне дечице, апелујем са овога места иа све 
меродаиие факторе да овом питашу посвете иај- 
већу пажњу и да mro хитпије пристуие доноше- 
њу ефикасних мера за његово решете, за решеи.е 
које he ублажити беду легија печалбара бар толн- 
ко, да им деца буду увск спта. 

Пошто je у једном ресору здружена социјал- 
иа политика са здравствепом, то користим ову 
прилику да констатуЈем здравставне потребе сво- 
га краја. У ствари ne впше него да апелујем за 
најнужшја сретсша за најнужније лечење боле- 
сника. 

Лесковац no своме природпом геограсјјског 
положају je медицииски центар за иет срезова, 
чијс стаповипштво радн лечења Beli годинама до- 
лази у лесковачку болнпцу. 

Бројно стаповпнштво пет срезова, који грави- 
тирају Лесковцу je велико, тако: Лесковачкн среа 
има 06.714 стаиоииика, 20.000 град. становпишгиа; 
Јаблапички срез има 51.201 становпика; Власоти- 
пачки срез има 43.129 становника; Масурнчки срез 
има 18.086 стапопиика н Пољапички срез нма 
18.492 становника, a такође гравитира и добар део 
прокупачког ,н лужичког среза што све чипп преко 
200.000 стаповника. 
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Лесковачка болница раслолаже ca свсга 61 
креветом. 11a оволикој територшји са преко ^OU.UOU 
станоаника, oi кревет je и сувиш« недовољан и 
L-;ora je лесковачка (>олница стално претрлана, 
KIKO да je имала уиек прекобројно болесника \ 
одиосу ирсма 6pojy иостсља. Miiuioopojiia оолс- 
сници морају се ираћати je]) ис.ма мссга за сме- 
miaj, сами ii.ijic/Mi случаЈеаи .\ioiy оиги цримље- 
iin a o лечешу хроиичиих оолеспика нс може пити 
im говора. ивакшш нагомилаваљем болесника 
иреко оолничког капацитета ствара си Оеаизлаана 
ситуација како за оилесаикс, таки и аа Оолиички 
персоиал, сам оолнички иннентар се врло ирзо 
руннира услед краЈЊег iickopnuiliauaiba, jep свако- 
дневно no сооама i*opajy оптн смештени no два 
болвсника у Јсдаи кр.евет. llOKpaj најбол>е вол.с 
чесго je немогуће ири&шти извешог болеоника 
услед ледосгагка места. 

Kao доказ вслнког ороја болссаика ИЗНООИ сс 
годншњс крсгање оолсспика, где сс ииди да je 
РЈ21) године na bl-ом кревегу лежало 547 оолссии- 
ка, a 1;мо годиле на UCIOM opojy кревета лежалоје 
у болпици 1248 Оолесника, дакле два и ^но пута 
ВИШе илн просечио os оолесничких дана днсвно. 
Из статисгике кретања болесшпса последњих ne- 
колико година види се да сс opoj оолссиика ne 
iicibc, jep je материјалао немогупе већем 6pojy &о- 
лесника даги оолннчко лечење. Да je ова болница 
имала и 2UU кревета увек on crni оилп заузети и 
тада бп миого nelui opoj болесника био на лечсњу 
у лвоковачкоЈ болници jep je прилив болеоника 
врло велики. i 

Само слабн капацитет од 61 крсвета леско- 
вачкс болпнцс je узок те 6poj од 124d болеашка 
не може да се повећава. 

Kao доказ садап.ег развијеног посла лесковач- 
кс болнице може да послужи и то: да je 1Ус!0 годн- 
не оило извршвно «4 операциЈе, a 1У31) ГОДИИе ЗУб 
операција што се мол<с видети из болпичког про- 
токола oncpauiija. 

Да бн сс задовољила потреба овога краја по- 
требла je болница са najMaiue 18U до 2UU кревста. 
iioniTo у лесковачкој бооници има свега 61 мревет, 
то je неопходпо потребно одмах поди1ји и то: 

1) Хнруршко-гннеколошки  павмл.оп  са 80 до 
100 крсвета; 

2) Инфвктивло    одсљење са иајмањс '30 кре- 
i i с т п * 

д) Одељеше   за посматрање    са   иајмашс    10 
крсвста. 

Садашње старе зградс морају битн темељно 
реновирапе да ini могле послужити употреби бол- 
нице у следећем: 

1) Извести водовод no зградама; 
2) Капализацију; 
3) Ипсталпратп купатило; 
4) Подићи  хигиЈемске  еаглеске  клозете; 
5) Поставптп пове подове и сву дрвенарију 

na свпма старим зградама темел.но оправити; 
(i) Болпичка ограда сва je трула и готоио ве- 

liii.M делом пала, те je нужно пзрадитп нову ограду 
чнји се планови налазе већ две годинс код Кра- 
љевске бапске управе у Смапљу, ради додел.пиа- 
л>а потреопог кредита. 

Лескокачка болннца са свпјим 61 крсвстом 
јако оскудева у пајнулашјим потребама као са 
рубљсм, посуђем и осталим ннвентаром, стога je 

ироиходно iimpeono иајхптппје спабдети лески- 
вачку болницу са следећим; са сгварима ивложе- 
иим у два спнска послатих Краљевској банскај 
ушрави у Скопљу под бр. 108 од 7 фебруара 1937 
гпдпис те би се ови.м анабдевањем лсскоиачка бол- 
иица у неколико оспособпла за правилно функци- 
опмсање макар и са својп.м слаиим каиацитетим од 
(il кревета. 

У дубокој нади да he се позптивио.м полиш- 
ком ресориог мппппра ирпхиагити OBU амсли ста- 
иовника лескоиачког Kpaja, преко мене, чији сам 
и сада само веродосгојап тумач њпхових потрс-ба, 
изјављујем поверење Мииисгру социјалне поли- 
IIIKC in здравстиеие полигике n глаоаћу за предло- 
жеии буџет његовог ресора. (Бурпо одобрааање 
н пљескање у цепгруму и на десници и повици: 
Живео Tonuh!) 

Prctsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Mita Diinilrijević. (Aleksandar Đačić dobacuje 
nešto govorniku.) 

Мнта ДимитриЈевић: Пазнте, господо, ja сам 
увек наоштрен да одговорим на сваку упадицу и 
у томе увек добија тежи удар онај KOJU несмиш- 
л.ено упада. Ja ne претпм, али ja сам увек готов 
na orno]). Сваку пепаметпу упадицу одбићу, из- 
волите, дакле, na пробајте, алп ако п.маге стрпље- 
ша Bii ћете научпти no пеку добру ствар. 

Гослодо, кад je реч o буџету Министарства 
социјалпе политнке, ja сам себп дао труда да одем 
у Статпстички отсек Поглаварства Београда н да 
нзвучем статнстичке податке који утврђују псипх) 
што нн сам до сад пнсам зпао, a то je какеа je 
соцпјалпа структура Београда као паше престо- 
нице. (Јдмах ћу вам pehu да социЈална структура 
[>еограда није ни мало сјајна, наирокш, врло \Q 
негатпвпа. Кад je такво социјално стап.е негатив* 
но н очајпо у самој престоници, какво je гек ono 
no малшм градовпма n no сслп.ма. Рад na побољ- 
шању социјалппх прилика у пашој зе.мл.п једва 
да je тек почео и то, као што сие бива код nac, пе:» 
пкаквог плапа. Ово уређиаање соцпјалппх тешких 
прплика уопште у iiainoj зсмлјИ mije било наро. 
чита брига H старање наше цштралне државне 
власти већ je оставлЈепо највећим дело.м ошигцц- 
скпм управама нли срескпм властпма, које су увек 
имале umne посла и бриге за друге ствари, a за 
тешке  социјалне  прплпкс  ретко кад. 

Прикаваћу соцпјалну структуру Београда, na- 
me прсстонпце, na базп поуздаппх статпстичкпх 
података. Од блпзу 300.000 стаповппка name пре- 
стоппцс вктивно учествује у пронзводп>11 сваке H|i- 
стс, затнм у адмиппстрацијама државппм u прц- 
ватипм 115.106 Беофађана. 

Од тога броја најјача je група економско сла- 
бих житеља којих нма 104.238 rpal)aiia, другим ре- 
чима 90,57%, a скопомскн јачпх гра1)ана има само 
10-868, или процентуално 9,43?,;. Највећи je број 
међу слабим житељима 69,439 радника, квалифп- 
кованих n неквалификованих, a занатлија и малих 
предузетннка пма . 7.256 грађана. У скопомски 
слабе могу се, поред најслабпјих, рачупатп и чипоп- 
ници као и службеници свих врста, уједпо и пен- 
зионери, чнји мссечни приходн не прелазе више 
од 101)0 1500 динара месечио, a којих има 30.199 
грађана, што процснтуалпо износи око 25%, a 75% 
пада na групу раднпка н малнх запатлија као на 
најслабије гра1)ане. 
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Из овог излази ла je сиромаштво у Београду, 
сразмерип прсма лругим престоницама. врло ве- 
лико и много neiie него у другим престоницама 
света, i ep ррупа скономски јачнх са трговцшиа, ин- 
дустријалцима, самосталним сопствепицима већих 
предузећа. боље ситуираиих алвоката, виших би- 
рократа и реитијера већих прихода изпоси, као 
IUTO рекох, само 10.868, лакле ии 10% од свнх прн- 
nnt-IiN'ivliiiN' rpaha«a гтрестонице. Лко се обрачуна и 
onoi чланова породица сраамерно са целснтгаим 
бројем станопниттва, 1тзлази ла нема ни 50.000 
становника у Београлу које je сулбина обезбедила 
срећнијнм животом a преко 200.000 становника je 
у nelioj или мањој беди сл невољама олржавања 
и.иховог материјалнпг животп. 

KpcTaibe надница које објављује статистички 
отсек Градск'ог поглаварстпа, Окружног урела и 
сталешких комора. показују ла просечни месечни 
ГРОИХОД београлске поролиие не износи више од 
IfiOO литгара месечно. Према податцима Окружиог 
урела. кретање месечннх прихола т- ј. наднипа 
страховито je негативно, и оие се крећу ол 220 
динаоа месечно на близу 14.000 радника ло 500 
или 700 ло 900 линара месечно за 45.000 рллеиика, 
a до 1200 лннара месечно за приближно 15.000 pn- 
леника. Тако je то у Београлу. a у другим градо- 
р.има гто viivrnaiiiibonu наше звмље ioni теже стојн 
Ra ппимср v Бап.а Лупн. Capaienv, Кпагујсвцу. Љу- 
бљани и Цељу месечни приход радепика иде ол 
1000 до 1100. У Мостаоу и Главонско! Пожеаи. v 
Винковцима, Марибору од R00 ло 850 динара, у 
Тоавнику 700 линара. најзад no наропшма immcra 
Jvra месечни прихол раденика као у Пришгиии, 
KoManv ii т. л. до 400 лииара иесечно. 

Поема статистичким податиима, у Београду 
60% поролииа са леиом није имало материјалних 
иогућности ла подмири ни 50% пд најнеопходни- 
јих трошкова за минимум екзистенције т. ј. за нај- 
пижи  ииво материјалног л.удског живота. 

Оваква социјплна економска структура наше 
iinec-roiiinue има страхоиитн vninaj иа оппгги жи- 
вотни ииво, како са материјалне сгране тако и са 
хигијснско-културис. 

Станбено питање такође je страховито. У лру- 
гим земљама, иарочито у престоницама, држава и 
општиие подизале су читаве блокове, читава пред- 
rpaha за становање ових економски слабијих и 
продуктивних група. Код нас o томе пије ни по- 
мена 'било. Ево за Министра социјалне политике 
широко поље рала. 

Према статистичким податцима Поглаварства 
Београда. јако илажних станова за ове економскн 
слабије групе има 48%, под земљом, сутсрена 23%, 
a ca мало светлости и недовољног простора 50%. 
Прсма овоме излази да су станови јако влажии у 
исто време и без довољио светлости што у оп- 
пггем обухвату нехигијенских станова за економ- 
ски слабије групе ироцситуално износи 91%. Ово 
су податци анкете београдских малих стапова у ко- 
јима живе сиромашне и најсиромашпије класе на- 
ших београдских грађана. 

Да  inpei)C.M сад na морталитет. 
Под оваквим условима слабих месечких при- 

хода, слабе исхране, нехигијеноких станова, мор- 
тал|итет грађансгва у нашој престоници јако je 
micoK. Од новорођеие деце још у прној родини 
умрс свако четврто дете. По аикетном проучавању 

морталитет београлске одојчади највише je у 
сиротињским квартовима: иа Дорћолу умире 122% 
деце, на Чукарици и Маиишу 148%, у Јатаган 
Малн 196%. a v бољим квартовима. Теразијама, 
30%, a на Цедињу 4.3%. Зиачи, у Јатага« Мали 
шест ггута ie већи морталитет код одојчалн него 
v бол.и.м киартовима. Од тубсркулозе умире 24%. 
У истој размери приближно пење се морталитст 
и код људи, Нарочито јак je морталитет од тубер- 
кулозс. KOia се сматра сиротии.ском ооцијалиом 
болеш!^. Процентуално морталитст од туберку- 
лозе расте у престоном граду. Лок се код имућиих 
класа тај морталитет од туберкулозе креће од 
10 ло 21%, од свих умрлих у тој класи длтле сс 
ког граћана соедњег стања креће ол 35—44%, a 
кол надничарских занимања од 60—80%. Ha првом 
месту жртве cv туберкулозе ралиици и то код оне 
струкс ралника кол којих се ниска надница афир- 
иирала v лошој исхрани и ■ још горим стаибеним 
приликама. Инторесаитно je опле навести да je 
морталитет од туберкулозе кол кројача. кроја- 
чица, келнера и трговачких ■помоћника 55%, код 
бравара и механичара 60%, кол свирача-свира- 
чнпп и разних артиста највиши je морталитст од 
туберкулозе што прелази 97%. 
Прелазпм сада па општс социјалнс прилике у 

нашој земл>и, a поглавито на соиијалне прилике 
нашега радништва. У вези са тим проблемом мора 
rc прво говорити o томе какве je резултате за ову 
годипу показала примена -Уредбе o минииалним 
ралннчким надницама. Ту ћу одмах рећи да нису 
тачни наводн у експозсу г. Минмстра социјалне 
политике, ла je после доношења Урелбе радничка 
надница порасла- У колико je пак негде било из- 
песпог пораста, то je резултат радничких борбн 
и штрајкова. 

Говррећи o штетним странама Уредбс. ja мо- 
рам да напоменем да главне опасности. на које су 
радничке организације скреиуле пажњу Мнпистар- 
ству социјалне полнтике, биле су ове: 

1) Уредба омогућује закључење колективних 
уговора са нерспрезентативним организацијама 
или, 6o.;hc речено, са празчим фирмама. To je слу- 
чај са грађевинским раленицима у Београду. Југо- 
рас je био склопио са 15 раденика некакав уговор 
с послодавцима који су онда власти СУправа града 
са Инспекцијом рада) озваничиле и на осиову 
Уредбс прогласилн као је.дино важеће, Мећтгим, 
6500 раденика потпнсали су петицију и однелн 
Упрани града не признавајући овај уговор који je 
раћен без њихове сагласности — и због тпга je 
избио штрајк ол 8.000 радника, и путем штрајкв 
побољшали су свој положај. 

2) Ta донета урсдба омогућујс н обавезује pa- 
денике, пре ствараи.а сваког спора, на миреље, a 
ла власти нису обавезне да мирење изврше у од- 
ређеном року. Предвиђа се обавеза да се извршс 
ова миреша код управне власти пре него се ступи 
v штрајк. Ред би био да постоји одре^епи рок, a 
Уредбом нијс ограничен рок, и онда да npoljc 
времс — сезона — штети се радништву, и демора- 
лише се радништво. To je потпуно кочењс сло- 
бодие иницијативе радника. 

3) из ове Уредбе која je за раднике обавезна, 
a необавезна за власт, може произаћи за раденике 
велика штета: нли да пропусте погодне ситуације 
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за стварање тарифних покрета, или да се изложе 
хапшењима и новчаним казнама. 

Скрећући пажњу Министарству на one окол- 
иости, радничке отндикалне организације и Рад- 
ничке коморс cv тражнле ла упуства за приме«у 
Уредбе vhv v тумачења која би сжемогућила за 
раднике штетну примену Уредбе. Али ви сте, го- 
сподине Министре, издали тумачење Уредбе, a нај- 
битније примедбе и тражења ралиичкпх oprami- 
sainija и радничких комора нисте уважкли, 

Уредба je почела да сс уводи v жипот са сви- 
иа опаспим местима на штету радника. Л пракса 
доказује ла та отворена врата нису случајна, него 
сасвим wipel)CHo и прорачуиато рстављена, да би 
иргла да буду коришћена противу оадиика и рад- 
иичких сиилнкалимх органнзација Урса, које има- 
iv најпунију легитимацију као претставници рад- 
инштва. 

У Загребу je кажњено ППО ообо-сликарских 
рллиика (молера) снакп са no 500 динара само зато 
mro je тамотн.а полнциска власг пронашла ла су 
ра.тниии ступили v штрај« пре испуи.ен.л проце- 
дуре око помирења горема Уредби o минималним 
надншаиа мада cv, умесго два rtvra. ишли шест 
ггута на 111)еговоре код власти пре по игго су у 
штрајк ступили. Кажи.еии cv чак и неки тешко 
болеоти радниии (молерски! који уопште ■нисуии 
умесгвонали v штрајку. већ су за време штрајка 
лежалн v болнипи. caiMO зато urno cv и они собо- 
сликарн. Једна тира депутација ралчика долазила 
je из Загреба, лолазнла je да се противу овога no- 
стутиса лично жали рооподину Цветкрвкћу. On пм 
je, no познатом његовом oomiajv. рекао ла ћс ка- 
3HV сториирати. Али то сноје обећаше није испу- 
mio, и л,ули cv сви ло јелиог морали ла плате no 
500 дииара казне, што за њих пресгавл.а велику 
суму. Због свсга овога ралиичке организације 
траже хитно повлачење Уредбе. Ла je она лобра 
и кориспа за радннке, опи то свакако не би 
тражили. 

Госполо, задржаћу се сад и на Инспекцији pa- 
да, Код социјалне заштите основио je то како се 
та заштита врши од Инспекције рада, која je и нај- 
важиији opran v том поглелу Мипистарства соии- 
јалне политике. Досад je та Испекиија рада била 
слаба, јср je за љен рад и оргаттзацију прелви- 
li'ciro најмање сретстава. Укупно предвићено je за 
ИнопекцијУ рала у свих дсвст бановина са Београ- 
uoM годншњс свега 175.000 динара. тако ла je у 
Вардарској баиовипп, где радшши раде за 8 ди- 
нара дневно, предвиђено за Инспекцију рада 
свега 15.000 динара, што нс претставља никакву 
суму за тако отромну бановину, где je очајно-ста- 
ње иксплоатације радниха. За Приморску бано- 
miiiv na пгжмер, предаиђено ie свега 5000 данара, 
mro ne претставл.а ппкакву могућност ни Инспек- 
ције nn заштите рада. 

У погледу организопаља радника хоћу само да 
упозорим ш нетачна схватаља госполипа Мини- 
стра o радничким синдикатима. I Inje тачно да по- 
стоје две ирстс радничкпх синдиката, јелпих не- 
легалних, што ће рсћп ненашкжалних или анти- 
иациопалних, a други да су нацпопалпп, n једино 
нациокални. Господии Цветковић je рекао да се 
први раднички сипдикати развијају na бази интер- 
иацпопале, a други na патриотско-националној 
оонови. Насулрот томе, могу тврдити да сви рад- 

нпчки синлнкати, који cv пол жриљт Ралничке 
коморс. ne  Morv се  обелсжптп  никаквом  аптина- 
ционалном акиијом гагги они вршс некакву разор- 
HV акцију нити се досада могло што било примс- 
тити да се oim сиплпкати оргаппзпваии у Ралнич- 
кој комори потстичу с које било стране, a   још 
маи.с утипајем Радничке коморе na антинапиоиа- 
лан или антидржавни покрет. Ja лубоко верујем ла 
се n радничким синдикатима и соиијалистима на- 
IKIIM пссме порнцати њихов иапнонални карактеп 
и њихов кппструктиван цпл> и рал у нашем соци- 
јалном развоју. Ja, ево, слоболно кажем, да се и v 
самој Русији осећа јелан јако конструктиван рад, и 
v пуној свести своје радничке отацбине oceiia се 
тамо стварање пеалних услова којп немају ништа 
гмппте са светском револуиијом, пего. као што ре- 
кох,  imaiv карактер  кпптппктивпог рала.  Прсма 
томе, мислчм. ла госполии Мпнистар није имао поа- 
iv,] na каже ла \m имамо лпе впсте пппитчата. једне 
оогаиизоване на пптепиаппоиалној базп a ппптив 
лпжлве. a jrpvre na наипонално! базн и јелппс за 
дожаву. Ja сматоам, господо. ла сопијалисти. као 
v Франпуској, Белгнји и cevna, показују јасно ла 
cv надахнути илејом o cBoioi наиији и ломовини, 
пли v солидаоности општих радиичких интепеса. 
Зар се то miic показало. за врсме влалавине Блу- 
ма. кад je тамотпиа соцпјалистпчка страпка. и пп- 
рел тога што се маппфсстује ПОД црвеном заста- 
вом.   певала    Мапсел,ез\',   револуционариу   химиу 
Отацбини.   Kojv   лапас   певају   свп   Фрапцузи,   од 
кпаји.е лрснппе до крајње лсвпие. Зар то, дакле, 
није локаз o томе ла cv и социјалвстн олапи спп- 
ioi Отаџбтш. Л TO je, v тотгко mune, случај мећу 
нашим   сошгјалистима, који v томе  miajv светао 
попмер v социјалистичком свом воћи и чаипонп.лио 
изражепом пок. Димитрију Туцовићу, који сс бро- 
in  Meliv светлим  жртвама палпм у одбра-ну својс 
Отаибине. 

Kpajn>e je време, господо, да lce и коднас уип- 
ли да раднички покрст трсба оставнти ралпицима. 
Ja xoliv парочнто ла истакпем ла се од стране Вла- 
дпних партијских фактора јавила јелна пезлрава 
тежп.л ла се и раднички покрст потчнпи партиј- 
ској органкзаиијп ЈРЗ и оном циљу којн ништа 
општег са хласгпта ралнпчккм покретом нема, Ту 
актгију протпв ралпишсог покрета прслузсо je спм 
Миппстар [•оппјалне политике као пптшјатор. При- 
родна je стпар, свака влалина страчгка шжушава лт 
1галази срстстава да своју странку афирмира и код 
ралшгштва. Али у том нису допуштени свп качини, 
a ннкако иије лопуштспо сузбијати ралппчки по- 
крст v интересу једне странке. Циљеви владају^е 
стратгке овде су сувите уски и нс одговарају ци- 
л.евима радничког покрета. Шта више, ти уски 
партијски цпл.свп уппштавају раднички покрет иа 
штету радника. Али ja тврдим да овакав партијски 
циљ ие иоже се ни иЈдејио mi политички уздићи 
против слободног радничког покрета, a још мање 
га победити, већ само ометати. Постоји широка 
радппчка оолидарност која лржп у органској цели- 
ni! cee раднике, и против те радпнчке солидарио- 
сти не може ни ооа владајућа страика ништа учини- 
тп, neti само уносити међу раднике разлражеи.о, 
шта ne сме да буде пи улога ни циљ једног Мини- 
стра социјалпс политпкс. Зато je сасвим пеумеспа 
акција дапашп.ег Мипистра соцпја/ше политике 
проткв Радаичке коморе, коју већ јавио показује 
na све пачнне. 
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Господин Министар социјалне политике, хо- 
Telm да правда своју активпост чисто партијску, 
чисто у луху ЈРЗ, коју изподи протип радничког 
покрста уопште, a иарочито протин Радничке кп- 
иоре, рекао je да међу радницима не постоји кла- 
сна свест. 

Ни.јс тачно. господо, да међу радницима нс по- 
стоји класна свест. Господо, постоји та класна 
свест. И jO'iii како! Ta свест класна nadvla чл\е.пт- 
пут кал доИе моменат, као што набујају реке које 
изгледају као да немају ловолјно воде- Како се 
може и помислити да не постоји мећу ралницима 
њихова ралпичка свест кад постоје Н)ИХОве рад- 
иичке иепоље, кал постоји њихова зајелничка 
борба за опстанак и кал иостоји свеопшта експло- 
атација ралника на спе стране. Али требало je рећи 
ла ona класна свест није рушилачка, и лу класну 
свест не треба сматрати кпо рушилачку, како сс 
обич«о, на жалост, то с.матоа, и отпужује ла je aii- 
тидржавна и рушилачка. Не, господо, та класна 
|1пдиичка свест нити je руииглачка, пиги антилп- 
жавна. него je констпуктивиа. кап што je кочсгрук- 
типап сваки рал који излази из њихових руку, a 
тај рад њихов резултат je њихових напора, њи- 
ховог страдања и мука, често пута. и,ихов рад као 
и сав ралнички покрет материјално je и морално 
констпуктипан. Шта би бидо ОД јсдис државе кад 
би тај  конструктиваи рад наједанпут престао? 

Господо. CKpeliCM пажп.у г. Министпу на 
стањс KOR Урела за осигурање радника. И тамо 
проГжја исто тако тежм.а чисте лартијскс акције 
и тамо видимо да cv наметнути волећи љули они 
који немају никакве везе са радништвом, зато хоћу 
да кажем да ови ралнички уреди морају да имају 
своје радничке претставрике. као што треба да 
имају и све друге организације. Урел за осигурање 
радника одржава се од убирања лоприноса од нал- 
ница радничких и послодаваиа. без јелне nape од 
лржаве. Још хоћу да скренем пажњу ла раднички 
уреди постоје у монументалним зградама, они 
имају велике приходе, они дају чак и зајмове оп- 
штииама. Тако н. пр. Општина београлска добила 
je saiaM од 25 милиона динара, a шутра ствари 
иду тешко. Tn изазива незадоврљство нарочито 
ко-д радиика коги ие налазе нн најпотребније бригс 
ii иатеријалне благодети кол толикп убраних срет- 
става- Ралнички урсд нема ни своје бплнице у Бео- 
граду a даје зајмове од no 25 милиона Општини 
београдској и куда још спс, лок раденици умиру 
no улици и пред вратима Уреда- 

Ja бих овде join једанпут хтео да напомепем г. 
Мииистру да испуни обећање да се изврше изборн 
Радничких комора. (Новица Поповик: Ja помислих 
да рече  посланичкп, na сс прспадох!) 

Зашто да се препалате. Ja сам всћ двапут ра- 
товао са полицијом na нисам изгубио мандат, a ви 
сте у заветрини владииој na се плашите, значи да 
народ иити je био пити lie бити са вама. 

Господо, ja иредлажем госполипу Министру 
да своју реч откупи у питању избора у радничким 
уредима. AKO не до1)С до избора, онда je најздра- 
вији пут да ралничке организације преко својих 
комора делегарају праве претставнике радника у 
та ггаритстпа равиатељства уреда. Ha аккети o рад- 
iio.M ирсмену у Сарајсву mune су послодавци за- 
•■;ииали да сс овим путсм nol)e преко комора, јер 
ни  они   (Занатска  комара)  нсмају  својс прстстав- 

пике у уреду, jep су узимапи л>уди са улице, a H>U- 
хови предложеш какдидати ■одбачеии, као у Нишу 

Мниистар социјалне политике ради своје пар- 
тијске полнтике одвојио je за Морасвку бановину 
Занатску комору у Нишу, иако за то није било 
разлога, a све запатлије отул биле су боље зашти- 
lieiie у оквиру Београдскс занатске коморе. Исти 
партијски мотиви опредељнвали су г. Драгишу 
Цветковића да одцепи од београдске Радннчке ко- 
море засебну Радничку комору у Скопљу, чиме je 
тамо створен хаос. 

Гооподо, овакви ускн партијски цил^еви me 
упућују раднички покрет na здрав пут. Са.мо у 
оквиру Радпичке коморе, ;која je досад дала nc- 
оспориих доказа, да се не руководи другим циљем 
до само општим радпнчким интересима, можс 
uimi правилиог рада у односима државе и рад- 
ништва, a тако исто и у односнма послодаваца и 
радинпггва. 

Са радништвом, ако се у сксплотацнји ЊИХО- 
вој ne подржава пикаква полнтика ии тсндепција, 
најлакше се може доћи до сваког 'С1шразу.ма. Јер, 
господо,  нема  mi једпог елемента у земл^и, који 
се тако лако  споразумева, као што je то случај 
са ралницима. Радиици немају оне буржоаске ero- 
истлчне цил.еве, пити међуиародне нетрпел>ивостп, 
да кажу: „Твоји иптереси iiHcy и моји; твој дућа« 
je преко пута мога дућана, ми смо један другом 
копкуренција!". — Не! Код радника, господо, не 
постоји уопште.конкуренција, нити радници искљу- 
чују јелии друге. Код радника постоје заједнички 
интереои, заједнички циљ и солидарност у свима 
олпоспма.   Зајелничким   напорнма   и   радом   они 
конструктивно   стварају   материјалну   основу   за 
социјални  живот свих класа, na у том њиховом 
стваралачком раду ■изражава се и сва материјалиа 
култура   гиаког   доба.   Физички   и   иптелектуални 
рад координирају се овде у најизразитијој хар- 
лгонији. Али код нас нема свсстн ни мудрости код 
управљача   ове  државе  да   би   требало у  истом 
смислу створити и моордииацију изме1)у управиих 
власти и конструктивног стваралаштва свих рад- 
иичких маса. Ца, господо, нема сс o томе свесги 
im иајмап.е! За ту и такву нишу свест, o коорди- 
нацмји управне власти и радништва, треба да сс 
има  MIIOI'O  Hinim    културнн   НИВО   КОД   највипшх 
претставника управних власти, треба режим пуних 
грађанских и социјалних слобода. Али и од тога 
смо  ми  врло, врло далеко! И зато, ino угледу на 
фашистичке власти, верује се да Ке се моћи рад- 
иичке масе окреиути и упрегнути у партијска кола 
владајуће страике ЈРЗ; верује сс да he радници 
бити одаиији чланови једне страпкс нсго што he 
бити   одапи   својим   класним   интересима.   Ако  се 
тако мисли биће заблуда, која може донети само 
разочарење   управл>ачима,   a  радницима штстс у 
омстап.у њиховог радвичког покрета! (Одабравате 
ii a левици'). 

Господо, сад na крају хоћу овде да изврптм 
једну дужиост, коју сам примио на себе пре три 
дана према једиом броју врло културних, прло 
итчмтчмттх наших лекара. To су болппчки ле- 
кари. Господо, опи су ми казалп каква je уредба 
o њиховом положају допста и колико ona прет- 
ставл.а удар no и.их и шихову лекарску профе- 
сију. Изложићу o томс шихова гледпшта. (Један 
г.час са деспнце: Лекари су то требали да кажу 
своме   Миппстру!).   Опи   су   то,   свакако,   казали 
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господину Министру! Ла лн je госполнн Министар 
уважно та њихша глелишта или не — то не знам! 
Више сумњш. И зато omu хоћу ла та п.ихопа гле- 
дишта опде, у Окушитини, енергичпо браним и 
подржим! 

Pretseđnik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, 
obraćam Vam pažnju da Vani je vreme isteklo. 

Мита ДимитриЈевић (наставља): Прво je била 
тендшција да се стпори једаи закон, да се створи 
закон оболници. Са тим законом се натсзало. 
Ралило се кришом. кабшетчжи. без саглашости са 
лскарима уопнгге. Али ло тог закона није допгло. 
Оовануле cv изненала само ове Уредбе са закон- 
CI0OM снагом. не толико v питам.у болиица, већ 
више  V  nirniii.v болничких лекара. 

lio једиој уредби намећу се наоочити неиси 
гломаз™ исгтити за.положај потшаријуса v бол- 
ипци. И такп л>ули који провелу v болпипама, v 
сталипм брлничким лужностима. na сталним дежу- 
оањима. који проведу у болнииана на пракси крај 
болних. гтосле десет и више голша службе при- 
воае се јелиом испит\'. којм апсолутно пикако 
нема олпе1)ени muh ла поидода нешто ново, било 
v стручности било у јачем осЛособљавању те 
стручпостп  кол тога   лскапског  пела. 

Ова уредба \-зГ)\'лилп ie ВОЛО озбил.ио и са 
пазлогоу лскппскс пелове. нарочито све младе 
текаое. Из тих оелова тобијамо обавештење o 
том аа сжа уоелба ппетставља тежак улао no њих 
и ла v6ni:i њихов ''vx v свему. Ова Уредба сппе- 
иала се ктшом. Оппгри vracaK њен ie v_ томе 
тптп ће се њоме VK-очптп лекапски nanmnrai. Ona 
Уоелба члк шта mimo ie и штетна. Лошло re ло 
Morvh«o<rm ла се сазна главни иаипт тога закопа 
кот ie ноиво кпментаппсан' Mel,v лекарским ста- 
лежом, a нарочпто mhv болтчтм лсклпимп. To 
ie изазвало !елан пеопппвлан певолт v толико 
втпе IHTO HHCV o свему овоме биле консултоваие 

■ п.-лпгк-е коморс. To. лопеклс, потипКује и мало 
лобпо воље ол стоане Мипистапства соцнјалне 
Јтолитоке и ипполпог злоавља за лоношењс тах 
законодах одоелаба v спооазуму са сталежом o 
fooiem се ппли. To ла1е ггоава ла се закл.учи ла се 
onim законом паппотив ишло и против овога ста- 
лежа. Јер нико т\е mimo позва« иего баш поет- 
(-T.-imniini тога сталожа. болпичкп лекаои, ДЗ ^n 
томо лалу своје иишљење, да морално ставе своје 
пппмопбо. 

Протш) првога нацрта овога закоша одржано 
je неколико зборова и тражено je да Министар 
Прими ^елегације од стпане болиичких лекара и 
лекарске моморе. Пошто cv Л\ттстар за соци- 
јалну политику и народно здравље и његов 
начелник осетили да je њихав пројекат упрожен, 
они су, тако pcim, преко Hoh, донели две уредбе: 
једну o испитима за секуидарне лекаре и прима- 
ријусе, a лругу o волонтерима. Кад су б*шшчки 
лекари сазнали o томе omi cv упутили једну хптну 
делегацију Министру, с молбом, да се та уредба 
не узакоњује преко „Службетих новина". тј. да 
се повуче. Мада je Mmmcrap тој делегацијИ 
лекара обећао да he то учшити, он није испунио 
дато обећање, јер je, v vo време кад се обааио Taj 
разговор, уредба већ била послата у штампу и кроз 
•ma аана обнародована у „Службеним новинама". 

Ilira садрже те уредбе? Како та уредба осло- 
бођава испита за асистенте one секундарне лекзре 
коju су у томе звању пропели више од две године, 

a. меНутим, ис ослобођава испита за примарне 
лекаре чак mi оне, који cv већ стекли права на 
унацређење v положај примарних лекара, то cv 
претставници болничких лекара молили начелиика 
и мппистра ла се и ови послелњп ослободе нспита 
тј.. да се поштује стечено поаво њихово. Ilc м^оже 
сс захтснати да стари лекари icoin cv поеко лосет 
голипа v болничкој служби, прсоптспоЈнмт послом 
из дана v дан, годинама. полажу !едан тежа« 
гломазии испит, сасвим непоактииан и непотребаи 
за шихоиу службу, тј. за добро болеоника. 

Onai učili захтеаа: 
1) Прво да повеољив извештај шефа буде v 

његову корист. a поверл>ив извештај нијс баш увек 
тако нопристрасан. 

2) Да ie полагао спорелне гране медицине, то 
je за н.era било скроз немогуће, 

3) Да гтоднесе локаз o нзучним оаловима чемд/ 
mije место у болнипп већ na Упиверзитсту, сем 
ако će nanviia ла TIC^H скооз попотпобан и .^а 
науку безначајни компилациони рад спала у на\а<у. 
A пиљ болпичког леу^апа иије да сс бави пауччим 
откоићем него да служи бсзброј болесника у бол- 
ници. 

За navKV Потребна cv лва услова и то cv: лп^мр 
38 рал na наупи И vnohomt таленат. За болничког 
пак лекара потребио јр сплипно зчање cnnje ле- 
каоске струке које се стиче самим ралом v бол- 
ници и чнтап.ем стоучне литепатупе и уз то савес- 
НОСТ према болеснипима. Гве one непосрелне и 
сггвао.не квалисжкапи?'1 нрмдју нпчега зајелшчког 
са тако звачим научним радом на силу и мпого cv 
прагоценија стручна знаи.а и ппакса v болничкој 
лекаоској струци. .noi.-an болнички који се исирп- 
л.ује из лана v дан a често nvra ne спава чи пп 
noIiH нема времепа за истоаживање научних из- 
иопа a сучишиве к^мпилапиЈе нр o/rfonaopiv ни 
лостојапству озбил>пих и стручних лекара. Форси- 
ратн лекаре болничке на пекакве СУМЊИве научне 
радове кло услов за  "але именован>р нр вппи гтм- 
KaKO   ИИ   ППаКТПЧПоМ   ine   ПО.ЧХТТИВНПМ   ЧИЛО',   Hnipn-, 

лекари са врло скпомном платом мораће ла najv 
високе хоиораре за гпсполу испитиваче на тим 
испитима, који у ствари нису лругп ло бирократ- 
ске гћормалпости. 

Звање примарног лекара то je само јелна грп- 
дација v лекарско! болничкој служби, Koia не да5»> 
неких иарочитих поивилегија сем. urrn се ппимаони 
лекар ослобађа дежуоаша. mro ie сасвим опп:м.. 
лано после мипимум лесетоголишњег лежурања. 
Веле ла je г. Ивакић некоме пскао. да ie игиит чв 
примарпе лекаре ујелно и испит за шсфове. Мо- 
ћутим положај шефа icero сасвим пешто лруго. 
Шеф није само стручни арбитар одељења него и 
наредбодаваи у своме лелокругу. те бн много при- 
родније бпло ла се увеле пспит за one ппнмарне 
лекаре. којима je амбиција ла постапу шефови, na 
евентуалпо и за садашње шефове олељења, јер 
многи од тпх шефова плелирали су за те испитс 
v питсресу селек'чпс. Лелаш лекао. узмчмо нто- 
мални случај, који je neh луго голина v болничкој 
служби и достигао ло асистентског положаја при- 
родно ie да и on жел>но очекује пан. "a и ои буле 
унапређен у звање примарног лекара. To би заиста 
био злочин према њему n na ттету болничке слу 
жбс такође, да се такап јепан лекар нагони ia "•*- 
лаже читав ппз иоггита, великши делом непотреб- 
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пих за шегову стручиу службу, што кроз овај би- 
рократски формализам у ствари претставља за 
гоега злурадо намештену ирепону и иамсрио спрс- 
'UIIUUIJC  и.сччлијг нацредован>а, 

Треба ли, дакле, овим лекарима, који су већ 
II])ULUJJIH краз државни испит и испит за специјал- 
ност, још иатурати им и иове отежавајуће услове, 
na и неке гломазне и иеиотреоне испите. Или raj 
лекар Tj)coa да заиемари свој стручни рад као бол- 
нички лекар, na да сс више иисвсћује мссецима 
припреми испита или да се иреда после завршеног 
испита свом стручном раду. ЈЈажније je да лекарн 
остану тамо са внше времсна и са више марљиво- 
сги раАа I'AC им je мепо, лоред својих оолеоника, 
riei o ^i,a ес исзплодно оире ja сирему испита, KOJU 
HM сс иа.чеиу из иуке оирокрагске формалностл. 
ii) je иека lipLia шшвиаициЈе, a ииред lui'a ИСЛИТИ 
иису ни у килнко меродавни за o^eljHBaibe струч- 
не спреме и знаша. Важно je и то што je шефо- 
иима ijjj,esottt>ii и i. r. члаиошима иишине ломиоиЈе 
остављено широко поље за испољаваље њихових 
симпагиЈа и антипатија. У духу пуне бирократиЈе 
тражи се Једаи поверљив извештај т . ј. шеф крије 
од свога сарадника, коме on треба да оуде стариЈИ 
друг, какво ии мишл>ење има o њему у иигледу 
испита. Зпа се колико има пакости ме^у људима и 
може да се деси да лекар, који je бно / или Ш ro- 
дииа л,иоц) n увек досмо доОре оцене одЈедан- 
пут испадие према ииверљивом извештају иедо- 
crojaH за напредовање и тако иајбољ>е године рада, 
здравлЈа и живаца, које je сш дао својиш болесии- 
цима, na и гидине њсј^овог живота идише све уза- 
луд. 1Ч.акав raj чивск acena се према друштву. naj- 
зад, je ли то часно и иоштеио, да се Један лекар 
K uju сс иоказује ш гидина дооар и ваљан, аквали- 
(рикује лод иоверљивим извештајем негативно и 
IUKO лападнут ne л.ожс нн да се орани, jep и не 
слути да je наиаднут. иво отвара широки ииљс за 
иеиравду, npHcipauK^r н злурадо ruiucibe лскара. 
Какав унутрашњи морал од свега тога да настане. 
(Јвако иоверљиво oueibHBaibe ако je злопамерно и 
негативно оез разлига може да осиори и моралну 
и интелектуалну вредност лекара, може да буде 
и клсиета, с том разликом, да се зна ко je оклевс- 
таи и ко клевета, a овде се ne зпа ко je клеветник- 

Ове поверљиве оцопе из поверљнвих извешта- 
ја за тај фамозни испит одузимаће млађим лека- 
рима волју за рад, држапе их у сталној душевној 
депресиЈи. Ствараће гадне одпосе, који ни мало 
иису достојпи тако виооког реда какав je лекарски 
сталеж код којега се тражи шјвише савесности 
и   виси.не морала. 

Уво1)ењем овога ситиичавог бирократизма у 
редове лекарске убио би се тим иепотреоним иопи- 
тима дух, морал, част и достоЈапство лекара, a не 
би ни мало од корнсти било за њихову стручлу 
спрему. 

Овакве уредбс, вегативпс у основи и биро- 
кратски памештсне, у оспови су заиста празне, не- 
потребве и штетнс, a na начин како су донесспе 
претстављају злоиамсрни атак на лекаре уопштс, 
a нарочито за млађе лекаре. И зато Мииистар со- 
цијалне политике најбол.е би учинио ако би нх по- 
вукао или измепио у бољем духу, иначе појачаће 
основни револт против себе и инспиратора ове 
Уредбе. 

Госиодо, то je пека врста nporaibaiba биро- 
кратског. io je пало иа памет пачелнику Мнпи- 
ciapciBa д-ру пиаиниу, KOJU je мање био лекар a 
Bnuie хшиЈепичар, који je no сваку цспу смапрао 
да 'npeoa ове исиите завестн. UBH оолпичкп лекарп 
означуЈу господпиа Иванића као инслиратора ових 
оирократоклх тортура око полагања тих испита, 
И то после Ш годипа na штету прсдапиг рада у 
самоЈ оолппцн. io су људн, KOJU су прошли кроз 
спручност и савремену медицину. 

i осаодо, iia крају  свога говора хоћу да тра- 
жим ааштту радпила у јсдшјл! UCVIUKOM магацину 
[Јеограда.  1 исиодо,  TO je  магацнш   Га-1а.   iaMO, у 
том дшгаципу, onajno je стаље радпнца и раднпка. 
LioTHiie радпица, no десет часова диевпо, оез од- 
иора, тамо су сталпо на ногама и na Једном про- 
сгору  од Јсдва два квадратна метра са неких  iU 
прегледа дпсипо, са скидаљем младих девоЈака до 
пола, етални npejpec да нису  скриле до сеое, уз 
тело, коју  пару, или под Језпк, или у ушима.   io 
je страшаи снстем малтретираша. ЧовечанскО', јкш- 
ско доетојапство уинжава се до скота, a сем тога 
сталннм свлачељем до гола наступаЈу и прехладе. 
^»а сва ia .viy4ui>a у iuM магаципу   ia-ia тражим ОД 
гоеподина Милнстра да упути тамо инспектора ра- 
да, да ннспекција рада сгвори контролу у TIOM ве- 
ликил! магацину, да радиа заштита уђе тамо у сва 
.мучеља радништва   и  спречп  педостоЈио  1И  уоп- 
Luietio   uisjoiuioaiiicaibe   радие   cnare.   ИрегледаЈте 
оилпичке Kibiue и адите у оолнице, na пете видети 
колико млади женски свет у томе магаципу, после 
iqiaiKOi- рада,  одлази у болницу и леЈкн na бол- 
ничким постељама. 

Ja na крају, господо, изЈављуЈем да hy гласати 
против овог оуџета пз истих и многих разлога, 
што сматрам да ова илада ne води земљу копсо- 
лидациЈи na оази ррађаношх права и слободе; гла- 
caiiy специјално против овог оуцета Мипистарства 
социЈалпе политике, што његов ресории Миниетар, 
у циљу партиЈском, води оороу стално са Раднич- 
ком комором, и тим самим са целокуппим радпп- 
тгвом.  (Одооравање na левициЈ 

Fretsediuk Stevan Cirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Novica Popovic. 

Новица llouoBnh: Господо народпи посланнци, 
ексаозе Миписгра нардднрг здравља и содијалие 
полишке гоашдина цвегковића, иретсгавља пову 
еру рада у овом ресору. Реформе које je нзвео у 
UKAU ресиру грсподнн цветковић манифестују и 
његову велику љуоав пр^ема оппма, KOJU се зло- 
пате и KOJIH су у већшш случајева без коре хлеба. 
социЈалпе реформе донеле су, гооподо, мнр дру- 
штву u мир земљи. 

Ми знамо, господо, да je нарочито после ве- 
лшшг Светског para наступио у великој мери дру- 
штвени поремећаЈ. Каишталисти као да су «згу- 
били -сваки oceliaj хумапости. Грчевито су грам- 
зилп за ooiarcTBOM n у СВОЈ својој оштршш npn- 
тискивали радннка и сиромаха. Такав једап тсшкн 
ОДИОС капитала и радпика почсо je да формира 
двије naunje; иацију гладних и нацију ситих. Фор- 
инрањвм овакипх нација стварао се и ствара се 
љути сукоб, који води до истребљења. Онамо, где 
су соцнјалие прилике биле тешке и где соцпјална 
nnran.a од стране надлежних нису решавана пу- 
тем социјалних реформи дошао je место рсда не- 
ред, место мира револуција. Пример: садашља Ру- 
сија, ко j a je и дан данас у пожару n ко зна кад 

11G* 
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be ce овај пожар угаап-л. Очигледаш je, да у со- 
цијалнс проолеме може псгннски улазити само онај 
човек, koja je иоиикао из иарида, којн ЖИВИ у на- 
роду, o«aj КОЈИ je осстио сиу горчину жпиота, KUJU 
je осетио cuy горчину живога услед Оеде и сиро- 
машгва. Госиодии Циеткоиић oceha бол потиште- 
них и оиромашшк, зато што je редовшо у додиру 
са ibHMa ii зато je приступно радпкалннм мерама 
да поправн положај оиима, који немају нн Kylie 
ин кућишта н живе од ттруда свога — од мале над- 
нице са којом треба да исхране н себе и своју фа- 
милију. Ми знамо, госиодо, да je ашвот гаквих 
л.уди н горак и тежак, али то треба да знају те- 
шки катшталисти KOJU треОа са овнм л.уднма да 
створе сиоразум искрене сарадње- 

Ja сам у прошлогодишљој дискусији изнео 
ираво скономско стање у Upnoj 1'орн и навео сам 
да je ono доста тешко к неиздржЈбИво. паглаоио 
сам тада да мн идемо ка пролетаризадији и да наш 
сељаку ствари mije ништа друго него пролетер. 
Ja ие могу овде да говорнм o непокретним до- 
брима иашег сељака, јер и оно зиратне земље што 
[шстоји то je толнко густо насељено, тако да на 
Једну фамилнју у Upnoj 1ори нема ни пуних 60 
арн зиратне земље. Да ли je могуће, да ce ca ово- 
лнком имовнном прехрани и издржи Једна фамн- 
лија за годину даиа н да одговори свима обаве- 
зама ирема држави, оиштини и друштву^ Осим 
онога у Upnoj Гори постоје штетни обичаји који 
изискују велике издатке. Ови су обичаји толико 
укорењени, да их je тешко избрисати. За времс 
црнопорске владавине шжушало ce iiyie.\i нарочи- 
тих расписа, који су имали закоиску моћ, да ce 
сузонЈу сви штетни обичаји н ови су у доста при- 
личпој мери нзорнсани, али су после ослобођења 
uuiiono ооновљени и данас су у пуиом јеку изоили 
на површицу. Отуда у ЦриоЈ Гори влада биједа, 
као обична мора која иритискуЈе све друштаене 
класе. Кад ce узме у оизнр да ce шуме и руде не 
сксплоатишу, да je саобраиај тежак и страшан, да 
je због тога туризам онемогућвн, онда, гооподо, 
није чудо што je у Цриој Горн сиромаштво и што 
je оно ншод за незадовиљства, која ce манифе- 
стују у разним облнцима. 

Ha који би начин могли снречити увећаваље 
дролетаријата показалн су нам Немци, који у по- 
следњим данима отимају земљу од природе и под 
врло тешким околностима исушују пездраве ба- 
руштине, да бн на тај начин вратили сељака селу, 
и да би умаљили пролетаријат. И код нас, исуше- 
њем Скадарског јсзсра доОили би толику повр- 
шнну земље, да би на н>ој могли сместнтн још 
једну Црну ^ОРУ- к0Ја би с,ила економски јака и 
сиажна, a то je паш стварни национални иитерес. 
Онда нико из Црне Горе це би имао права да ма- 
нифестује своје лезадовол^ство, јер би имао бољн 
и нристојннји живот. Здравствени услови-били би 
повољнији, јер у ирвом реду добра je храна први 
услов за добро зд1)авл.е. ива»0, кад чонек гла- 
дује кад спава на влажној земљи, кад je без одела 
мора иодлећи разним болестима, нарочито тубер- 
кулози, која у сел.ачкнм редовима узима све више 
маха. Прсвентивне мере за сузбијање болести код 
нас уонште не постојс, a мере за лечење исто су 
тако слабе и неосетне. 

Уопшге, за сел>ака je ј<од иас лијечење скупо 
и прескупо. Иако има виши број бановинских бол- 

ница, ове но свом уређсњу н организацнјн рада 
стоје испод сваке критнке. Најмањи рецепт кошта 
ссл.ака 30—4U динара a визита у болници 30, у ва- 
роши 20U, a на селу 4UU—500 динара и ауто. За ле- 
карско увереше UU динара, iuu за иреглед a 20 за 
таксу. Ми знамо. господо народни посланици, да 
у многим случајсвима лекари не виде ништа друго 
само новац. Ja знам из ранијнх година, да je било 
лекара којн су намерно ширили енидемије да би 
клијентелу увећали. Било je и таквих случајева да 
су болесника намерно ногрешно лечили, да би га 
што више новчано измузли- 

Ja мислим и за то сам да лекаре треба добро 
награднти и материјално добро обезбедити, али 
нм снречитн све нанлате внзита како у болници 
тако и иан ње. Снротим нак треба обезбедити бе- 
сплатан преглед и беснлатно лечење. Онштинама 
i<oje су удаљене од цеитра треба успоставнти ам- 
буланте у icoje 6н срески лекари бар два пута 
днецно долазнлн да прегледаЈу сиротиљу и да из- 
дају бесплатне лекове. иве би мере повољпије од- 
јеинуле у оељачким масама од ших националиих 
политичких декламацнЈа, које ми често слушамо. 

Ми у Зегској бановини има.мо Једну државну 
болницу, Koja je онла недовол»на да иримц оелес- 
нике. UBH су месецима морали да чекају на прије.м 
у болинцу, a нз болннце су отнуштани upe вре- 
меиа. Господин Министар одредио je проширење 
ове болннце, али инак ни она не може да задо- 
иол.н нотребе лечеља, бар за оне срезове, који су 
географски ногпуио одвијени за пуиих 7 месеци 
a то су: срез андрнјевачки и берански. Од Подго- 
рице одвиЈенн су нланниама Вјетерником и Тре- 
inibcBiiKOM, a од ileliH нланином Чакором. ђеранска 
иановинска, болница, Koja je но своме уре1)ењу 
једна од иајбољнх болннца, иема хирушког оде- 
л.ен.а и сви болесницн над којима треба извршити 
операцију умнру или на нуту или у својим ку- 
l.a.\ia. Из Општине губињске било je овакнх пет 
смртних рлучајева од запалења слепог црева, jep ce 
болесници нису могли упутити за Подгорицу, Це- 
тнње нли 11ећ. Кад већ аостоји бановинска иол- 
ница у Беранима, најподесније место за лимску 
долнну, где je комуиикација омогућена за вријеме 
свих ссзона, онда je неонходно потребно да ce 
успостави хируршкб одел>еље и одељенЈе за за- 
разие болести. Го je народна потреба и њу треба 
задовољити, jep би ова болница имала да сместн 
Оолеснике Пљевљанасог, бјелопољског, Бераиског 
н Андријевачког среза. 

Дужност ми je да ce дотакнем и бановинске 
болннце у IleliH- Стаље ове болинце je нсшто по- 
нравл.еио доласком хирурга r. др. ибрадовића. 
Зграда je приватна и ненодесна. Број постеља не- 
довољаи. Дешава ce да ce но два и то тсшка бо- 
лесннка смештају у једаи кревет. Сума за додељи- 
вање помоћи мнзерна je. Болница не располансе ан 
најнигребнијнм сретсгвима. Здравствено стањс ста" 
новништва je очајно. Онамо владају разне заразнс 
болести, које су раннје бнле раснростањене код 
муслиманског жнвља и наши исељеници све више 
обољевају, једно због оскудног живота, a друго 
због р1)аве климе, jep тамо у велнко влада мала- 
рија, који сатире наш горштачки свијет. Санитет- 
ска организација врло je слаба и недовољна да 
излијечи оволики свијет под оваквим околностима. 
Стога молим г. Министра да баиовинску болнпцу 
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претвори у државну, да вотира потребне кредите 
за подизање зграде, тс да се учини све у иитересу 
здравља онамошњем иароду- Ова би болница и- 
мала да задовољи потребе народа од Прнзрена, 
Митровиде, llclm и Андријевицс. 

Чудновато je да у Зетској бановини нема ни 
једног диспанзера, шта више ни једног специјали- 
сте за грудне болести, a још мање да имамо који 
санаторијум у пашим подесним и здравим планип- 
ским местима. Један санаторијум у околини Плава 
био би погодан за лијечење грудних оболења. 
Мсго тако потребио je иосветити пуну пажњу 
ооиивашу школских колонија, које су нешходно 
потребне за наш оболели аиромашни подмладак, 
лсоји je у већинн случајева подложап многим обо- 
лси.илк!, баш узроком самог сиромаџггоа. 

Сад ћу да г,)ЈИ)ри.м o једном важлом гштању, 
којс иигересује иарод Зетске бановине, a коме се 
до данас није поклањало ни мало иажње. Гово- 
рићу D IleliCKoj бањи. Пећска бања налази се од 
llehii удаљена за 5—6 километара. По cuojoj леко- 
иигости за лечење реуме, ишијаса, нервних обо- 
лења и т. д. спада у ред најлековитаЈИх бања у 
југославији, a no свом уређењу спада у ред иајза- 
пуштепијих бања у свету. Наглашавам, господо, да 
ова бања mije моћних и свемоћннх капиталиста, 
iseli бања ираве и сгварпе сиротнше. И жупанија за 
ирсмс enoje управе н ђанска управа доцниЈе, и овом 
и сиим другим шггањима, која су од интереса за 
народ, иијесу поклањале никакве пажње и зато je 
и дан данас бања ио свом уре1)ењу исти онаква 
као што je била прије ослобо^еп^а. Иалазе се два 
цримитивна резервоара, ограђеиа ибинчим даскама 
a иокривеиа ведрим небом- Око баље нема потреб- 
HiHX зграда, већ стоје обичне баракице од дасака, у 
којима народ бирави за BipeMe кулања. Сј реду, чи- 
стбћи и другим хигијенским условима не може да 
буде ни говора. Како je Пећска баља врло важна 
за здравствеио стање у Зетскрј баповини, молим 
г. Министра за дејство код бана Зетске бановиие 
да сс neli једном приступи нзградњи ове бање, која 
служи сиротињи n за сиротињу. 

ЗавршавајуНи евоје пзлагање no предлогу 
буџета Министаретва ооцијалне полнтике и народ- 
»ог здравља, изјавл.ујем да hy за oeaj ресор гла- 
сати, и са задовољством констатујем, да je госпо- 
дин Министар социјалне политике нзвршио осетне 
социјалне рс(1)орме, a нарочито морам да изјавпм 
своју радост, ШТО je прнступио изра1)Ивању инва- 
лидског закоиа, који има да регулише јсдно.м за 
свагда аитање инвалида, који су у својој сопстве- 
noj земљи, за коју су положили животс, били пани- 
жавани и ома.човажавани све до сада. (Одобравање 
и   пл.сскање у цструму и на десници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik у. Aleksandar Đačić, 

Алгксандар Дачић: Господо народни посла- 
ници, савремена држава принуђена je да преузима 
бригу 0 социјалпом и економском обезбеђењу 
народних маса у размерама које свет до сада није 
позиаиао. Ова iiinaiini све више чпне срж .идеоло- 
гија, програма и буџета евих држава, биле one 
дсмежратске пли ауторитат.иппе, јер и јсдне И 
друге желе социјалпнм мерама да одрже соци- 
јалпи   мир  n  проеперитет. 

Госиодо, MU можемо бити задовољии mro je 
наша држава пошла овим путем. Значајне реформе, 

које су парочито доласком Мипистра господшш 
Цветкоаића учињене на пољу социјалие заштите 
индустријског и занатског радшшпва и намеште- 
ника, могу се сматрати као догађаји, који у соци- 
јалпом животу парода зпаче обележавање једпог 
новог пбриода. Значај ових реформи иије до сада 
довол.но истакпут, али one јасно обележаиају пут 
којим наша социјална политика мора да иде у 
погледу збрињаваља и заштите народних маса, 
ако желимо да у овој земљи буде обезбеђвн соци- 
јалпи мир и сачувана виталпа снага народа. 

Док овако стоји са ширим социјалшш обез- 
беђењем, o чему liy говорити, здравствено обез- 
беђење, као део социјалпс заштите парода, треба 
тек сада арипремљеним реформама да добије она 
решеља i<oja интереои народног здравл.а захгенају. 

Привредним и ооцпјалним склопом наше зем- 
л.'0радн1пчке земље условл.ено je, да ее благоде- 
гима раније наведених ооцијалиих и здравствених 
реформи ие може користити nam пај.мпигоороЈНији 
сталеж — земљорадничкн! 1-1 то би био њихои 
недостатак, кад сам живот и рад земљорадаика 
не би изпекпиао обезбеђење сасвим друге врсте п 
сасвим другог облика. 

Господо, социјално обезбеђење земљорадника 
могућно je само n једпио преко задругарства. To 
постаје јаоно ne само када се имају у виду могућ- 
посги, живот и рад села, већ и сама чињеница, да 
je задругарство најраспрострањенији облик при- 
вредно - содијалне  рргшшзације земљорадника, a 
још вите када се познаје склоп земљорадпичких 
задруга са њиховим (ђондрвима за аросвеКиваше 
задругара    и    фондовима    за    здравсгвепо-соцп- 
јално обезбеђење   земљоЈ)адни1<а.   Марочити   зпа- 
чај,    пак,    задругаретво    добија    за    социјалпо- 
здравствено     ооезбе1)еп>е     земл>орадт1ка     радом 
здравсгвеппх задруга, које земљорадничком свету 
замељују  onaj   еистем  социјално - здравствепс  за- 
штите,  који  радничко ошгурање  претставља за 
радппштво   и   хигијепска   служба   за   сиромашпо 
i радско   становпиштво.   Рад   злравствепог   задру- 
гарства у  толико je важнијп за нашу земл>орад- 
НИЧку зе.мл.у   mro  други   оплпк  сонијално - идрав- 
ствепе  заштите,  или  onaj   no  узбру  на  радничко 
болесничко  осИ|Гуран>е  није  могуће у њој  cnpo- 
вестп. 

To су уочиле и друге аграрпе или полуаграрпе 
државе: Пол>са<а) Бугарска, Румуипја, птд., re n 
one уводе здраиствепо задругарсгао. 

Да бн здравствено задругарство, господо, 
могло пспупнти ову важпу мисију у животу нашег 
злмл.орадпика, потребно je обезбедпти му по- 
требне услове за развнтак a рад, бар приблпжно 
ономе што je у своје време учињено за радништво 
социјално-здравственим ооигурањем, 

Међутим, у том правцу још се mije донол.по 
урадило. Вама je свима у сећашу, да je Мародна 
скупшгииа прошле годппе, иа предлог Министра 
ооцијалне политике и народног здравља, a у желуи 
да ове пародпе, здравствено - еоцпјалпе установе, 
обезбеди од сметњи које им у раду чине здрав- 
ствене општине и да би се избегло П01ставл>атс 
двоструке здравствене елужбе у истоме селу — 
примила амаидмап, no коме се ошптннска здраи- 
ствена служба у местима где постоје здравсгаене 
задруге има оиима предаги. У члапу 87 Фптш- 
спјског закона за прошлу годипу остављеи je за 
то рок од три месеца, a Министар социјалне полн- 
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тикс ii народног здравља прописао je и упутство 
ja иавршењс ouui a. incij) гим, ии ди данас inijc 
ubo n.-.njiiiRiu). ii Mi>ja Muvioa ^шнисгру сх>циЈаЈше 
иолитиле a иародниг адраиља оила ии да нлреди 
оановинама да оеаодвлач«о изврше закои у хоме 
погледз. 

heuiauaibc овога геитања у смислу доиете за- 
коноке одредбе од највепе je важносги за opra- 
низовањеi здравсгаене служое у оелима, jcp оно 
cpchHu уЈедињује иницнЈативу и сарадњу иарода 
са задацима државе. Uno у стиари растерећује др* 
жаву и оанишшс, које се могу слиоодииЈе uucuo- 
niiu својиа! основним задагцима. A ти задатци су 
таки иелики, да за н>их држава лема ни ДОВОЉНО 
срстстава НИ дивољно људи. ип cuu познајете те- 
niKc прилике иаших оолиица, недосгаггак сиецијал- 
ннх лечилишта, санатбриума, недовољну уређеност 
мнигих oaiua и свс ono за.машис и тешке задагке 
iviijH Mopaj) tviain у сгарању држбве и бановше 
Ha кад иеиају за ших баношше дшољно сретста- 
ва, зашто их расилају тамо, гдс je народ вед ор- 
ганизован и нриправан да даје знатан део срег- 
craua и своју активну сарадњу за решавање здоав- 
стваних задатака na оелу, a бановина ии само до- 
дала она сретства која исдостају. 

иио иас иаводи na потреоу извршења icope- 
нитих ресрорми у здравственим ароблемима с оо- 
зиром na norpcoc ссла, јер садашша држашш и 
оаиишшска здравстаепа служба, у- колпко сс од- 
посн Ш ссло, ne одгонара пи погреоама села im 
захтевима модерног доба. 

Већ са.ма оргапизацпја среских лекара, прак- 
гичара, са приватном праксом и извесшш адмннп- 
стративннм дужностпма ne одговара гн.м потреоа- 
ма, нити савремвшш принцшшма државне здрав- 
cTiseiie служое. Срееке лекаре треоа iiocreneno за- 
менптп са среским хигијеничарима, KOJU he као 
државии надзорпи opranu повезати хпгпјспске u 
социјално-медидинске акције основних месних 
здравствених једишца у јсдпу целину и коорди- 
iiiipain их са државном хпгпЈепском служоим. 

{'осподо пародпн посланици, здраветиепс on- 
штине, нарочито удружепе здравствепе општине, 
не прегсгавл.ају оолик савјремене И актнвие службе 
иа селу. Љихову служоу треоа препусгипп здрав- 
ствепим задругаиа a задржаш ii\ са.мо тамо, где 
за савремешји облик здравсгвене службе пису још 
CTiiopeiin прпвредпн, соцпјалпи и психолошкп 
услови. Њихов досадашњн рад ннје оставио ни- 
оквог грага у здравотвеном животу народа, шгпи 
ie погстакао народ да реши оар ona здравствепа 
питања o којпма on може и треба да решава. Да 
паведем само Једап детаљ. Мепи mije познато да 
су здравствене оиштппе успеле да етворе макар 
јсдан здравсгвени цеитар у селу, један здравстае- 
пи дом, док су нх здравствепе задруге досада из- 
градиле око 30! 

Уместо што троше сретства и стручну радну 
снагу тамо где народ већ радн, оановине морају 
уз noMoh државе хитно да преузму извођење шп- 
poKOi' програма na сузонјању заразних оолести, 
сузбијању туберкулозе, сифилиса, маларије, трахо- 
ма, алкохолизма "и саречаваше превелике смртно- 
сти одојчади и мале деце. Понеким од ових соци- 
јалпнх зала наша држава спада у најназадније др- 
жаве Европе и дужност je здравствне службе бано- 
вина да сва срегства и све расположиве стручне 
снаге употреби за поправку овбг тешког стаља 
иарода. 

Позпаго мп je да се у здравствеиој служби 
•прппремају замашппЈе реформе. Међушм, ja се 
бојпм, да овс реформс неће дати жељене резул- 
тате сгога, што nehe имати ко да их извршује. 
Данас нема довољно стручњака лекара ни за no- 
стојећи рад и службу, a камо ли за какву проши- 
рену делатпост. Дапае nn Миппстарство социјалне 
политике, nn Мпппстарство војске и иорнарице 
mi бановине, nn здравствене задруге, ни ^рсд за 
осигурап.е радника ие могу да добпју довољаи 
број лекара за рад. За село je најтеже на1ш лекара. 
Ha село се нерадо иде. Нарочпто лскари, који pa- 
дије остају у варошпма, машр и са малпм прихо- 
дима, Од OKO шест хнл.ада лекара у нашој државц 
ради na селу свега 820. 

Другим речима, na највећи број становништва, 
долазило je naJMaibe лекара. И данас, када се no 
градовима, градским болпицама, отварају све нова 
места, оне одвлаче са села и ово мало лекара, који 
су до сада тамо раднли. Ношто je прилив новнх 
лекара све мањи, и ne достиже ни да попуни пра- 
знине које се јављају због смрти и повлачеља ста- 
рих лекара, то ћсмо ускоро доживети да на селу 
немамр уопште лскара. 

Да би сс ово спрсчпло, ja .молим Господнна 
Мпписгра соцпјалне политике и пародног здравља 
да mro upe изда уредбу o обавезпом стажу ле- 
кара иа селу, док не стигне већи 6pof лекара. За- 
тнм да преузме хитне мере, да се уклоне ограни- 
чења и отсжаља медиципским наукама, која су 
учињена у заблуди да постоји хиперпродукција 
лекара. Чак сматрам, да би Миинистарство соци- 
јалне политике и народног здравља требало да од- 
реди iiOMoli за стипендије студснтима медицине са 
обавезом да се поовете лекарском иозиву на селу. 

■ Лекарска услуга и здравствене установе чине 
само један део проблема лечсња народа. Други део 
чине лекови и средсгва за лсчеље. Док ова не буду 
јефтина и приступачна широким народним слоје- 
вима дотле nehe бити општсг лечења. A познато 
je да су лекови скупи- Њих нарочито поскупљује 
начин промета н посредпиштво у трговини леко- 
вима. He би се веровало какве се спекулацнје воде 
са лековима који су одређспн за cnacaBaibe жн- 
вота. Omi који су у та питања посвећепи, знају 
да у нас постоји монопол за промст са лековима 
м да je on у рукама пеколпко веледрогериста. 
Преко њих črpane фирме суверено владају иија- 
цом, искоришћујући je у сврхе mro већег про- 
фита, a наравно na рачуи народног здравл.а. Зада- 
так name здравсгнеие политике мора бити ослобо- 
liciue тржишта лекова од безусловног утнцаја 
страппх фирми, затим сузбијање мопополисти- 
чког промета лекова у земљи. 

У овом погледу учиниће се већ много, ако др- 
жава као један од највећих потрошача лекова, 
спабдева своје установе преко слагалишта које сс 
намерава oner увести. Путсви, којима je ишла про- 
изводша лекова биолошког порекла (серуми и це- 
пива) којује држава узела у своје руке у циљу 
лакшег сузбијања заразпих болести, можда би нам 
показали решеше за појефтин.авањс лекова. 

Да резимирам. Зпачајне рсформе, учињење за 
последње две године на пољу социјалног законо- 
давства, стварају основу за соцнјалну заштиту јед- 
пога дела народа, првенствено онога у градовима. 
Задатак nam je да тековине новога времена про- 
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пгиримо и на село. У том поглелу залругарство, cn 
здравственим задругарствои које je специјализи- 
рано за социјално здравствене акцнјс, нма да про- 
iiiири и продуби социјално злравствену заштиту 
на   селу. 

Решавање здравствених проблсма, кпјима се 
сада даје широк замах, мора водити рачуна o 
.''лравственим потребама села и омогућити земљо- 
радпику истинску социјално-здравствену заштнту 
и помоћ. У првом реду преко здравствеиога залру- 
гарстпа- 

Господо иародни посланици, нека ми je сада 
дозволзен једапостврт иа социјалну заштиту на- 
inera  радништва. 

^Апстрахујући разне високе циљеве и социјалне 
проблсме, везаие за развој и диЕ1амику живота на- 
родних маса, можла у овоме моменту, када je на 
днспном рсду буџет Министапстпа социјалне поли- 
тикс и народног здравлза једпо мало оштрије кри- 
тичко посматрање нашнх главних социјалних уста- 
нова. понаособ оних ралничких оситурања, гледа- 
них кроз призиу позитивног социјалног радничког 
законодавства, можда неће бити иа одмет да се 
зауставим на трима главним установама, као но- 
сиоцима трнју главинх грана социјалног осигу- 
рања и то: 

, Осигураљс од болести и иппалндитета стече- 
иога на ралу. спроведеног преко Срелишног и 
пкружних уреда за рсигурање радника; 

ОсигуРанЈе против беспослице и у вези са 
тиме. пооредовање рада, опроведеног премо јав- 
них  бсрзн рада; 

Смиликалнс запггитс радника и њихових интс- 
реса   npeiKo радничких комора. 

Ту већ можемо ла запазимо, да су за проте- 
клих "двадесет година иашсга' д1)жавнога живота 
учин>вна нска крупнија помсраи.а у цил.у и псно- 
miiiM  задатцима ових: устаиова и то у позитишом 
смислу- 

Захваљујући интенцијама бат садаи.с Влалс, 
бве су главне гране социјалног осигурања и за- 
штите допуњеие иовим грапамп, које je прагрес, 
дух вромсна и културн« ниво нашс државс захте- 
вао, a то je завођење општег осигурања за случај 
изнемоглоспи и старости (пеиаионог осигурања) и 
друга важна заслуга опет данаши.с Владе, a нзро- 
чито њенога Мииисгра социјалне политпкс и на- 
родиог здравл.а, повскш.е, готопо улво^трумсн.с, 
средстава берзе рада! 

Ал«, гоаподо, имајући у виду тс крупне за- 
датке, за које je потребио изградити и обезбедити 
сигурне финансијске основице за шихов проспе- 
ритет и успех. не смемо да забораиимо да истпк- 
HeMiO и oma помбрања, која би иас могла забри- 
п.аиати с обзиром на просперитет авих устапона, 
;IK() не и претпостављати проблем у иајскоријој 
будућности. 

Ост-ураи.е прогии болести, осигурање против 
беспослипе u ново пензионо осигураи.е, сминентни 
CV ii иховобитни ocni-ypanaiv1iii послови, који морају 
бити базирани па мистој рачуници, na тачној и 
прсцизиој калкулаиији интересената за осигурање 
и њиховим примаи.има иа тсрст тога ооЈтураља, 
Ta рамуиица може можда да претргти извесне мо- 
ли<Ј)икацнје, које разиоликост групација раднич- 
ких маса буде изискивала, али ту исту рачуницу, 
код круппијих iipovicfia, без претходаих модиф«- 
кација, тс промене могу да довсду у питаље, или 

у кра.рво,! лииији ла je учнне финзнсијски зави- 
сном од и на терет државе. или неловол.по кори- 
сном за њене интересенте — незапослеие или 
болесне  ралпике. 

Господо народни посланици, оргаиизам рад- 
вичког сталежа, као и оваки лруги, подпргнут je 
безбројним 'променама, a те промеие, шпет, ути- 
цале су на радничко осигурање. везало no пра- 
вилу иа прихолс радника v иремијама за осигу- 
рање, које радници уплаћују са послодавцима. И 
тако се у овоме сложспом питању лссило, да су 
појслинс ралинчкс групс иступалс или издвајалс 
се из пслинс ралиимког општсг осигурања и гру- 
писале се у појсдиначна радничка опптрања, као 
што су братинске благајне, железничари, итд. 

Али и та померања, која, можла, не би знашо 
реметила рачуницу општег радшчког осигурањај 
из разлога што су извршене неке модификације у 
вези са овим промепама понаоооб у грави осигу- 
рап.а против болести, да mi je као послелица кризе 
nacTvmi.ia једна миого тежа околнпст, a то je пау- 
перизација села са сзвима својим тешким после- 
дицама. 

Појавило сс осиромашено сељаштво у редо- 
ипма мануелиих радеика и на тсрет срслстава рад- 
ничког ооигурања, нарочито онога за случај беспо- 
слице. 

Емиграција оснпомашепог сел.аштна иа рад- 
ничкој im jami појефтинила je и сиизнла надницу 
н отежала jo-in и више могућност упослења баш 
ших радничиих слојсва од којих je радничко 
социјалпо осигур^ње првеиствено зависило, a као 
дал>па последииа дошло je оптерсћсље срстстава 
за социјалие повластице радника. Hauie соцнјалпо 
закоиодавство иризнато je као canjieMeno и добро, 
али скоро две децеиије живота и примене овога 
закоиодавства, промене које cv за то врсмс пасту- 
пиле, и, најзад, уво^сн.а осигурања за случај из- 
немоглости и старости, дају ми право и дужпост 
да учшшм неке корисне сугестијс. 

Коитролисати радпичко ocurvpaihc с обзнпом 
на све горе изнете промене и и.сгово финансијско 
пословаи.с н у всзи са тим ограднти га од утицаја 
и послова који би могли пореметити његов стаби- 
литст, створитн шарочнта средства од стране др- 
жавс и заинтерссовапих за помагање осирома- 
шсипх сељака — navncjia, код постојећег рад- 
ничког ооигураи.а, кол којега сс ови паупсри 
ирнеиствсно обраћају за помоћ и за социјалне 
повластице. 

Створити за овс паупере и осироматепо сс- 
л>аштво Ti3 паоивних крајева специјалне услове и 
средства за јавпс, државнс и самоуппавнс радовс, 
v ширем облику псго што je то до даиас учињено, 
тим путем им помоћи и омогућитн индирсктно да 
ипстаиу чланови гоинјалног осигурања и мопалио 
их спасти иедостојпог начина малтретирања и пт>и- 
мања милостиње ма од кога и са које стране, jeo 
су сви они за ову лржаву мпого дали и од ЊИХ се 
jom мпогп тражи и очекхпе. 

Радничкој комори, која своја гротстава при- 
купл>а из уплаћивања од ралника, стлвити у луж- 
ност, ла селекцијом и тросвећивањем рлдпика 
оправда евој залатак синликалног јачЛп.а и про- 
свећиваша својих члдаова и да на сваком кораку 
сузбија и елимииишс нсзлраву појапу намсрпе бес- 
послицс, која je нарочито у велкккм градопима 
довела   до   профссионалног   бсспослпчареља   И  у 
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осстпом делу почела угрожавати средсгпа општег 
радничког осигурања на штету иотравног раднич- 
ког свега. 

Резерве болешичког осигураша, аналогно бер- 
зама рада, искључиво пласирати у установе за no- 
npaii.i.aii.c ii подазање здравсгвене службе раднич- 
ког сталежа, a не v друге сврхе и оситуран>е за 
случај болести подићи са степена палиативних ме- 
pa na степен савремених потреба радиичког ста- 
лежа. 

СтворИТИ ггосебна сретстпа за болсспичко оои- 
гурање оиих паупера пољотривредних радаика, 
који данашњим осигурањем иису обухваћени. 

Проучити и припрсмпти за најскорију будућ- 
посг ове iKvrpenno за спровођење болесничког оси- 
гурања свега сељачког сталежа и јачања и поди- 
зан>а здравстввне службе на селу у већем и ширем 
облику, no mro ic -ro до данас учиљеио. 

Господо народни посланици, a сада ми дозво- 
лите и јадаи осврт на питање генвалииа, чију ком- 
петшц-ију пма n.iiii Министар господин Цветковић. 
Па.чам се да he господии Министар ооцијалне.no- 
литике, "нм буде завршеиа буџетска дебата, обра- 
довати и ратне жртве ове земл.с тиме, штр he На- 
рОДНОМ iipeiTTaiinimrnu' пролложити НЗЦрт НОВОГ 
1 [циалидског закона, како нам je он то у спомс 
експозеу лепо изложио. 

Гооподо народни посланици, сви ми без раз- 
лике стараћемо се, да онај пови Инвалидски закон 
нз ове Kvlie иза1)е оиакав, какаи OBO.j ЗвМЉИ греба. 
AKO TO будемо учинили даћемо землуи њен морал- 
mi устав, кога после 20 година још увек нема, jen, 
господо паролпи nnc.iamiuii, стоји једна чињегоша 
да су iiniim ратни ишалиди, name ратае уловице, 
iiimie ратне мајке и ратна сирочад ипак у првом 
рвду творци и Жртвс нашег ослобођења и ујсли- 
њења, Без љих нико од пас не Cm могао v својој 
слободној држави живети, радити и уживати. Па 
ипак пако cv name ратне жртве тоорци и камеи- 
темељац наше велике Југославије — они су Гжли 
до сала заборавл>ени и запоставл.ени. 

Меии je било задовоЉсгво кад сам^на дан опог 
великог београдског мнтннга 27 септембра 1936 го- 
■mne чапапш.ег госполипа МшшСТра-ПретседНИКа 
прочитао у новинша, ла je преко свог изасланика 
Ha счапи слепих ратннх инвалида v Земуну дао 
ичјаиити. да je Крал.свска TI њерова Плала преузела 
сходне мере, да нашим заслужпмм ратиим жртва,- 
ма да накиадну инвалиднину и све мотребнс соци- 
јалис помпјш које he им донети видно janno при- 
знаше. 

lom веће ми ie било задовол>ство кад сам чи- 
тао говоре које je 1936/37 голинс v Umiiv, Воању 
и Судулиш. држао тадашнуи и аа«ашњи Мини- 
сгар сшијалне политикс v чијн реооо спадају рат- 
пе жртве Из п.егових говора дошали смо, ла noiui 
Идаалидоки замои. уколико се то тиче народаог 
гтоизнања и накнаде. неНе више зпати за онај зло- 
,1У„спи порески цензус из 1929 годше. крги ни- 
какпе везе не може ии нмати са оиима, коги a' за 
Коаља и Отаџбину лали ceoje животе, крв, кости, 
ммап.а и поролице. 

, Ппаио je IHTO je исторпја забележила onv чу- 
BCHV печ лаиаши.см- Минисша ■сопијалне политикс 
и народаог здравља коју je изровоиио v Врању, 
v гн.сзлу наших коммта и првих ипиалила, а тс cv 
рсчн биле овс: ^Куршум и граната гоиоога нису 
пигали — колимн порез плаћа". 

Још веће ми je било задовоЛ)Ство, када сам 19 
октобра 1937 године у владином листу „Самоупра- 
ва" прочитао члаиак „Прсд новим инвалидским за- 
коном" у коме стоји, да je Краљевска влада ре- 
шила, да —ако буде потребно — створи покрићс 
И за милијарду расхола за naiiie panie жртвс. У 
том чланку записано je и то, да даиашња Крал>ев- 
ска влада неће допустити, да ова зсмл.а на поро- 
дицу једие рлтне жртве tpoura мање, иего што 
троши лично на једпог — робијаша. 

Пре неки дан обрадовао нас je чак и no тша- 
лидском тггап-у nam опозициони друг г. Boja Ла- 
зи!., KOJU иам je као cunj властнтн закоиски нацрт 
предложио, оно IHTO je израдио Средишни одбор 
Удружења ратиих ппвалила, и што je као базаквећ 
три мессца служио за рад Државие комисије, коју 
i- празгиао лапашп.ц Министар СОЦИЈалне поли- 
тике са залатком да изради јелап правичан ооци- 
јалап и савр&мен Инвалилски закои. 

Гошодо паролпп послаииш, сви смо ми до- 
били у руке тај геројекат Средишњег одбора 
Удружења ратиих иипалила, a из његових пет 
књижица могао je свако од нас добити сва до- 
водла ooaiKMHTen.a o TOMe, како стоје стварн са 
нашим ратиим жртвама. 

Ja сам уверен, ла je ti Државна комисија у 
много чему поправила овај пројекат, a iom nmiie 
се надам и желим, та iie и са.м росподин Министар 
спцијалпе полит.икс n парпчног злравл.а, у имс 
Краљевске владе пред Народно претставништво 
тто upe изнети пројека^, који he у мпого чему 
бити iom бол>и. 

Меии icao паролном претставпику name питоме 
Мачве чини иарочито зад|Овол>ство, тто нацрт 
новог Иивалидског закона поиовно враћа права o 
тако звапим прађансмгаи жртнама рата. To су оии 
старци, жене, младићи, девојке и деца, којп micv 
били војпицн, али их je непријател> за време рдта 
стрељао, веша^, слалио или na лруге пачннс маса- 
крирао. 

Сви namn рапији пивалилски закопи призпа- 
вали су нчвалидска права и тим грађанским жрт- 
вама< a ni пм je инвалидски непријатељ, тако звани« 
п>ихов закон из 1929 голине. сва та поава олузоо 
и бписао т. ј. on их je no други пут масакрпрао. 

Госполо народни послаиици, у вашим очима 
cv после 20 година већ избледеле те језиве слнке 
спирспства, коje je пепријатсљ. чииио нарочито у 
иојој Мачви. Само неколико успомена: npibanop, 
Сурдулица  Топлица итд. итд. 

,Та морам овом приликом да одужим један свој 
дуг. Жао ми je mro нема присутних овле неколико 
гг)Споде са левице, који од како je почела бупет- 
ска дискусија бусајл' се у прса г> некаквом великом 
југословенству, o некалсвом квазч напионализму. 
o некеквој опасности у Југославији no национални 
живот ове државе, ла им кажем јелно, — моја 
скромност прелази ту грапице, — да их поведем 
у мој Прњавор, прсл косгурницу v којој je сме- 
mrcno 843 ратних жртава невииих жена и деце, 
као и стараца, где су уклесана имена тих жртава, 
која he гшколенлша показати ntra ie српски на- 
род v прелратпој Грпији дао 'лз oev зрмлзУ и за 
ово name уједињење. Ta господа не треба да забр- 
раве да потомцн тих жртава никада неће доћи да 
се бусају у прса истичући шта су учцнили за ову 
земл>у- 
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Росподо. данас je наш светао дуг да се оду- 
жимо свим тнм жртпама и да ja лично скренем 
паис№.у тој господи да се више не бусају у прса, 
јер сутра, кад будс стани паии, п.их нигде «ehe 
бити, a тај мали човек, радни'свет и сви остлли 
ићи he за Краља и Отаџбину да их брапе, a не ови 
који овде причају празне ириче, и којн се буслју 
у прса. (Одобравање и повицн: Тако je!). 

Moja би жеља била да се у новом инвалидском 
закону нарочито поведе рачуна o гра1)анским ии- 
валидима, као и o свима онима којн пису били 
само војници, јер ja знам за много случајева да су 
извесне жене биле на праиици саме Дрине радиле 
своје послове и приликом објаве рата непријатељи 
су упали у поједииа села и извршили масакри- 
раше. Данас су та лица још жива, али немају ни- 
какву  инвалиднниу, нити су je кад тражиле. 

Збиља ne постоји разлог зашто бисмо правили 
разлику између војних лнца и ових грађана који 
су сви сваки na свој начин страдали за Краља и 
Отаџбину. Но поврх ciiern тога ne би било im 
право, да тим грађанским жртвама не дамо ништа, 
јер. господо народни посланици, и за те грађанскс 
жртве ми смо од Иемачке примили приличпе личне 
репарације и то у истом износу као и за сваког 
погинулог или осакаћеног ратника. 

' Због тога молим Господина Министра соци- 
јалне политике и народног здравља да у новом 
инвалидском закону не прави никакве разлике из- 
међу војиих и грађанских ратиих жртава нсго да 
их у  свему изједначи, као што их je и смрт изјед- 
начила. 

Пре свега пак молим г. Министра социЈалне 
политике, који Mehy нашим ратним жртвама ужива 
збиља завнлно име „Инвалидског добротвора" да 
их још пре 1 априла о. г. обрадује новим инва- 
лидским законом, који ће бити прави ускрс ратних 
жртава у Југославији. 

FOCIKVII) народаи послакициј после ових изла- 
ган>а општих и социјалних питаља нека ми je до- 
звол^ено да као претставник једнога од највећих 
срезова у Дринској бановини, наше Мачве, прого- 
ворим неколико речи o здравственом и социјалном 
сташу Мачве. 

Мачвански срез има око 80000 становника са 
поседом од близу 75.000 хектара зиратне земље. 
Географски положај Мачве je незгодан. јер je из- 
ме1)у реке Саве и Дрине, испод падина Цера, рав- 
ничарски крај. Услед оваквог положаја земљиште 
je у Мачви готово целе године под водом у по- 
вршини од око 24.000 хектара. Читава поља су под 
водом, a пелики део села директно у баруштинама. 
нарочито цеитрални део, кроз која села стално по- 
стоји водотоп. Ово и овакво стањс у многоме до- 
приноси да je здравствено стање у Мачви готово 
поражавајуће. Воде којс се сливају са плапнне 
Цера у Мачву тамо И остају преко.целе године, 
јер одбранбени насипи према реци Дриии и Сави 
спречавају отицање. Постоји Водна задруга, која 
je израдила мелиорационе радове само у једном 
делу тернторије док друга два дела Јерешког и 
Засавичког подручја иису уређени и стаи.е и лаиас 
тако   стоји. 

Овакво стање je губитак не само за привреду, 
за развитак тога краја, него и за целу државу. У 
привреди omi поплављвн« крајеви од мочвари и 
баруштина стварају губитак годишше од око 25 

милиона дииара. Била би неопходна потреба и са 
економског и са социјалног и здравственог наро- 
чито становништва, да се ове мочвари мачванске 
равпицс  путем  канализација,  које  се у неколнко 
већ  рал«! дсврше, чнме би се добило за обраду 
нових 24.000 хектара. mro ca привредног станови- 
шта значи много, али са здравственог још и више- 
Дакле, уклањаљем  ових баруштина. уклонили би 
се   и   извори   многобројних  заразиих  болештина, 
јер пртопљено земљиште и покфипспа Мачва са 
баруштннама нзвор je свих узрока, који штетно 
утичу на здравље народа. Маларија, туберкулоза 
и друге болести  сваким даном узимају све веће 
ii веће размере, лекароки je утврђшо да у Срезу 
мачванском данас има иреко 5000 болесника од ма- 
ларије, a ово je бројно стање и много више када сс 
узме у обзир, да сиромашни сељак нема могућно- 
стн да доспе до лекара. Многа тешка акутна реу- 
матична оболења, која су имала многе срчане и 
другс комплнкације, такође су последица живота у 
влажпим кућама и рада народа no води за време 
својих поЛјСКих радова. Побољсваље ових људи, 
као  последица  много разливенс стајаће воде на 
земллишту Мачве one године, поред много већег 
процента  оболења  и  смрти,  има за  последицу и 
огромни губитак радне снагс поред других губи- 
така и исцпл>ености народа око лечеи>а оболелих. 
Све ово дакле днктира као најнужнију и најхит- 
нију потребу да се mro upe спроведе канализаиија 
Мачве, чиме би се народ спасао, како у здравстве- 
ном  тако  и  у  екоиомском   поглсду.   (Одобравање 
код већине). 

Гооподо народни иосланици, иигересаитио je, 
да у старом округу Подрииком ол 6 срезова једиио 
Срез мачвански нема своје болнице. Позната je чи- 
чињеница да je Срез мачнанскн у старом округу no- 
дринском у економском и тернторијалном погледу 
био најјачи и највећи n да je он највише дација 
давао за издржавање свога округа, те je округ го- 
тово у свима срезовима подигао и среске зграде и 
среске болннце, a Срез мачвански остао je пастор- 
чеуовоме погледу. Мачваиски je срез највишеуло- 
жио материјалних жртава за подизање Бап>с Ko- 
виљаче, која je данас на светском гласу, на изград- 
њп подринске железииие и других инвенстиционих 
великих радова у бившем округу, na затоитврдим 
да je пасторче, јер ни једне установе и ни једног 
објекта Мачва за све то време није добила. 

Према овоме и оваквом стању здравственом 
и тешкој хигијепској служби у срезу где има 30 ои- 
штина, Мачвапи су оставл^ени на милост и неми- 
лост судбине, јер до лекара je било веома тешко 
доћи, 

Транспортовање тешких болесника из Мачве у 
друге околне болнице: Бјељину, Mnrpomiuv, Лоз- 
ницу и Шабац, често je немогуће због удаљености 
од 20 до 30 километара. Mnom боЛесници којп 
бп се у болпици успешпо лечили. остају код сво- 
јих кућа без икаквог надзснра и велики број умире, 
јер сс у већини лечи падрилекарством. Лсчење ван 
болнице односи  мнопо жртава, 

() потреби болппце у Мачви n ii.enoj функцији 
у сваком погледу хигијеноке n болпичке службе 
ne треба говорити, али оме благодетн Мачваиски 
земљорадници нису имали, нитп ужпвају, до то да 
су Miiotrn саботирани када у околне болнице оду, 
јер  пм  се  нели  да  [1ема места и да нису нз до- 
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тнчног ираја, односно среза. Ово ;и овакво тешко 
стање no живаљ мачвански трсба да престане, јер 
Мачваки  су  заслужили  сваку  пажњу,  ако не и 
више,   a   оно   пнолико   колпко   и други   крајсвп. 

Апелујем и мојгим гооподина Министра соци- 
јалис нолитикс у име цслокугшог мачвапског на- 
рода, да no onoj сгаари и no овом виталном пи- 
таи>у Среза мачианског, раомотривши га. доиесе 
потребно решен.с, којим би сс Мачви истански 
ггамогло! Решеше у том случају јесте отвараи>е 
јелис ма и најмање болнице са 20 до 30 постеља, 

' која Гт задовољила најнужнију потребу у хит- 
ним и неапходним случајевима лекарске помоћи. 
Подпзап.с ono болиице сматрало би сс за npa- 
вилно заузимање и старап.с око подизан,а народ- 
ног здравл>а Среза мачваиског, који je климатски 
ii гсографски всома угрожеп, далекр mune исго у 
другим срезовима. У ореском месту Богатићу 
nocToin једна ореска, одноано бановинска зграда 
са довољним просторијама за OBV намену, лекара 
среских onaj срез има дпа, ко.ји бн истодобно 
могли врпшти и дужност болпичких лскара. 

Иаглапишам и појачавам да je народ Среза 
мачпапског жељан one устаноте и исту тражи тим 
пос nn-o сами од себе -laiv ииипчЈатпву здрав- 
сгоене службе путем ооганизација здравствеиих 
задруга. Данас v Мачви има четири здравсгеене 
зал.руге које успешио n благотворно v непоооед- 
ној околини делају, али овим пијс решен бол- 
имчкм ппоблем, за onaj крај. јеп здравственс за- 
друге ioni Hiicv v матеошалној могућиости да 
miniv своје oo.iimne. KOie би могле^ вршити по- 
требне интервенције у тешким случајевима. 

Ha закључку. пооподо наоодии послапици, 
с обзиром na важносг и геревелику фуккцију коју 
има iiainc Мииистарсто социјалне политике и на- 
родаог здравл>а и на ггуиу актавност натпсг Минп- 
brpa г. Цветковића. претставиика Моаљевске владе 
v овом овоору, изјављујем да hv гласати за onaj 
буџет као пппмапиу пажпост v нашем социјалиом 
и здоавсгвеном животу наше зсмље. ГОдобравање 
и пљескање у центруму и na десници)- 

Potprefsednik .levreni Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Marko Rn/.icić. 

Марко Ружичић: Господо народни посланици, 
рад Краљеваке владе за ono кратко време дар je 
такве рдзултате na сппма пол.има држапног и на- 
ролмог жпвота, да joj ia v имс спога среза мргу 
само захвалити. са жел.ом да и даље нстраје у 
тамврм спом делању no добро пслог нашег иаррда. 
Њен досадањи успех како на привредном, скопом- 
ском. (1)11иаисиеком a иарочито на социјалпом 
nojhV namer народног жииота, може joj послу- 
жпги као гапапиија — vnpano као легитпмација, 
да ic способна да води државну и народну поли- 
тику онако како то захтева|у 'интереси name отаџ- 
Гшис. Не желим износити сва пастојап.а и vcnemair 
рад Кплл^ече^о владе, .јср сам то у иачелној бу- 
џетској дебати изнео, a исто тако ne улазим у ле- 

■талЈну анализу рада na здравсгоеном и ооцијалном 
гтољу Министра социјалис политикс n наролног 
здра1вл>а, јер се je ene то могло тако јасно видети 
из експозеа г. Мипистпа социјалне политике и na- 
родног здравља, којм јетако јасно, искрено и отво- 
рено изнео лраву слнку рада и успеха у раду као 
и o свему оиоме, mro се има радити и урадити 
na том пољу. 

Господо народни посланици, КралЈбвска влада, 
као mro рокох, која je посветила своју пажњу 
свима гранама namer народног живскга, ona се je 
нарочито заузела свим оилама ла поправи стање 
нашега радника, Социјалиа реформа пзведена од 
стране Краљевске владе na корист радничког ста- 
лежа у nanioj землт, можс послужити мпогим 
земљама за пример. Призиање од највеће инсти- 
туцпје — Међународиог бироа рада у Женевн, — 
мислп.\:, господо народни посланици, да наши рад- 
ници v земл.и могу бити задовол.пи и noiiocini, 
urro je Крал.евска влада све учипила mro до ње 
стојп n да ће n даље све учинити да наши радници, 
управо nam раднички сталеж, осети побол.таи.с 
свога тешког живота за којим je он годинама ва- 
mijao. To призиање изречено од највеће институ- 
ције o -eiiponoljcn.v у дело најважнијих одредаба 
namer соцпјалиог закочодапстпа као: дон!ошен>е 
Урелбе o миннмалним надницама, o ооигурању 
ралника и у случајевима изнемоглости, старости 
смрти v o пензишом осигурашу приваттих наме- 
ттеника. мислнм, господо, да je спс то за иоле 
паметног човека. који VMC да мисли својом соп 
ственом главом јелно вслико дело, што може слу- 
житп na част Мраљевској влади г. лр. Милана Стп' 
јадиновића a парочито ресорном Мимисгру соци 
галне политике n народчог здравља г. Драгитпи 
Цветковићу. Не велим, господо народни посла 
ници, да ее на том пол.у нема шта mimp радитти 
али досадашњи рад Крал.евске владе, који |е no' 
казао толико уопеха na свима пол.има. даје нам 
дшољбо гаранције да he Влада и даље буднт 
OKOM ппа-ппп целокупан отеуцај жпвота паполип,- 
и настрјати да сс на соц11јално.м као и на зжза« 
ственом craibv name отамбине учини све ono' штп 
то императиппо захтевају иптерсси земље „ 
народа. и 

Исто тако. посподо наоодни послаиици   ч\--,и 
омо данас од господина Министра ошијалне  пп 
литше и народног здравлза. да ее CZMB ^р^ 
Да  ie  готоп.  no,,  закш  o  швалилима.  пгго   „Г 

''-'"■mo   раду е,   пошто   „aiim   швалиди   тлмо 
■ н      пог.челап'   П њиховом сггању нема потребе 

PTHMV I"0'"'''0 ,С ТП |СЛН0 ^Vhe пптап.е наш„х Ратоих жртава, o којша се мора повести рачу^ 
Ла  као посланик са  села, — у срезу    где 

иема никаквих радничких, индустртгјских и здрпп 
ствених ипституција рећи hv само још неколико 
речи o злравственп.м потребама свога среза, по- 
што je то животпо ггитање мојих граћанч.Мој 
Опез посаво-тамнррскп иппази се на опрдоме^ из- 
међу Шапца и Ваљева, И ако срез има близу 50.000 
душа, n ако од већсг лела срсза има даљине преко 
-'O км. ло Пкоужи" Ппнппиигко болниче v UTamtv 
ипак сс дп сада ништа miic учипило што би бар 
v неколико олакптло жипот тежих болесника у 
cpesv. Ma ла je жеља граћана од упек била да се 
отвори једпа среска болиипа, тим пре пошто нема 
пикаквс амбуланте нити злоапствене станице. Ло- 
шава гс. госполо наррдни посланици, да болесницц 
мога среза поеђу до Шапца. kad што рекох. 40 км. 
и више, да_ буду непримљени у бодницу у Illanii\', 
na се морају враћати натпаг, a може ге зам,ислмтн 
како je и самом болеснику после толиког путп. 
Услед тога сам поднео сада, као што сам био под- 
нео и прбшл« голппе, једзч дманлман. v VOMC сам 
у име грађана свога среза умолио Краљевску 
владу, да преко r . Министра социјалне политике 
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и иародног здравља учини што до ших стоји, како 
бн се и та једина жеља мога среза једном задоно- 
л.нла- 3niijyliH добру вољу Краљевске владе да he 
поред спнх проблема иашег иародпог — државпог 
жи&ота посветити довољну пажњу за здравствеио 
и социјално стање нашег народа, изјављујем да ћу 
гласати за предложени буџет Мииистарства соци- 
јалнс политике и народног здравља. (Пљескаље и 
одобравање у центруму и na дссинци). 

Potprcistdnik Jcvrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik  g. dr. Milovan Grba. 

Д-р Мнлован ГрСа: Господо народни послани- 
НИЦИ, можемо pelin од времепа како смо почсли 
дебату o овоме Министарству у разним временима 
од 1932 na cuo до данас 1938 расирављали смо o 
миогим питањима социјалног каракгера, али има 
извеспих момената каји се тичу нас народних по- 
слаиика a да ми o гоме ne расправљамо. To су 
социјалне појавс које су постале веК прилично и 
несносне. Ja сам мислио да lie сс nalm један од 
народних посланика. a то би пајвишс прпличило 
г. Воји Jla3Hliy, пошто on у сва питања забада али 
ово питање никако nnjc додирнуо, мислим да би 
упраио његов задатак требало да буде да o гоме 
говори, na бих ja од тога бпо поштс^ен. 

Али господип Boja Лазић као послаипк сре- 
haiH je да њега нико не иапада од упадичара na 
хмици као што ми имамо упадичаре овде у Парла- 
мвнту, тако псто мп пародпи посланпци имамо неке 
шго нас дочекују na ћошковима и који нас моле 
да му иредамо једпу молбу илн за уважешог llpn- 
седиика Иародпе скупштпис, нлп 38 уважепог го- 
сподииа Претседпика или Потпретседника Сената 
нли за уваженог нашег Министра ооцијалне поли- 
тике. (Bojiiaiau Лазић: Имам ja таквих доста!) 
Ииси   се сетио да o ТОМ€ шворпш! 

Господо пародпп послаппцп, у томс, међутим, 
док ми предајемо те молбе na ове три високе nn- 
станције, тп исти људи имају стереотипно питање 
или нападај или упадај, то су naum упадичари na 
улици којп том приликом кажу, ja сам из твог сре- 
за. (Чује сс: Колико пмаш таквих молбп до данас?) 
To сс ne тиче ппкога. Ja еамо роворим уопште. Тн 
људи кажу, ja сам из вашег ореза и иолим вас 
да ми дате трошка. Ja ne зпам да ли од гослодина 
Лазића граже банку, две или дссет илн више. Го- 
<:11(јд(> ^ародпв (послаишцп, ово je (оедма година 
како се такви случајеви попавл.ају, оедам годима 
од како смо послаиици и такви се случајеви стал- 
но   понављају, a  o томе joni до дапас није пико 
говорио. 

Господо, пије впко o томс говорпо, јер свакп 
ОД послапика no мало зазире од тнх људн, јер ти 
људи ако им се не иза1)е na сусрет овда они мало 
ii прете и кажу да he послати у срез писмо да ппсу 
били довољпо љубазпо дочекани и да им се није 
изишло у сусрег, док, друга господа посланици 
кажу, код Иретседппка Скуппгтне могу мпого 
nche потпорс да добију. Да ли je то тако илп mije, 
то се не може коптролисатп, али главно je такав 
je жаргои ове класе људи, који, ако им се изи!)е na 
сусрет, опи одмах телеграфирају друговима да и 
они одмах дођу овамо. To je сталеж и класа жи- 
цара које мп пмамо no иаишм великнм градоиима 
no ћошковиа. (Чује се: Шта су то жицари?) 

Господо, ja xoliy овде да напоменеи и да го- 
ворим o тешким приликама које све нас скупа за- 
дешавају. И ша господа овдс шалс се јер или ne 

разумеју, mm превише добро рааумеју inra су то 
жицари. Посподо, ти л>уди ооим тога мпого рај- 
зују no Југославији са четвртином карте. Onu пу- 
тују и наједард кажу, идем у Дубровпик n треба 
m путни трошак. Таква врста л.удп обично добија 
n место које после три дана губп и опет поред све- 
ra тога што су пзгубнлп место траже да им се нађ« 
друго мосто које je бол.е. 

Господо, ja морам овде бити ппдискретап, јер 
еам то био обећао господину Минисгру социјалне 
политике, да сам јсдпом приликом излазећи na вра- 
та ипдео господина Минисгра социјалне политике 
кад je једнсхм младићу казао ове речи: "Слушај ти 
млади човече, m си добио Beh једанпут једпо ме- 
сто, na cn опет дошао да тражиш." Даое, пи го- 
сподин Миппстар mije заштићвн од л>удн којп.ма je 
дао места, na су га они саљш напусгили. Ми, госпо- 
до, морамо да ее осврпе.мо na оиу врсту људи. To 
еу летеће колоне no Југославији, и од овнх људи 
npem далеко већа опасност, него лп од оних људи 
који раде n зарађују, n који пмају евоју сталешку 
радннчку свесг. 

AKO погледамо у нашој земљп na one људе 
које on требало да запосле nanin домаћини у сво- 
ји.м кућанствима, ти би људи нашли посла, и кад 
on ми ималн једну оерзу за запославање наших 
људи на нашем селу, која би могла го да контро- 
лпше, онда би видели како name село и како наша 
домаКинства и газдппства na селу траже да упосле 
овакве л.уде и радплке за њихове поелове, алп да 
тих младића за њихове послове нема, Значи један 
психолошки моменат; да л.уди са нешега села бе- 
же у градове, n ако on на селу могли наћи запосле- 
n>a код наших домаћина. 

Господо, као људи и као paca и као народ, ако 
бп с.мо истггивали pacne oeoonne које су свима 
нашим људима заједнпчке, могли би се сагласти 
n ми са oniiM ЕЈнглезом који je казао да je леност 
пајобичиија појава код свих људи у свима расама. 
Људи ИЗ лепосги паиупиају МНОГе послове и траже 
разна места n незапослени су. Како би се на ceo 
могло да одговори? Господо, у другнм држава.ма 
имаде организацнја, na чак и таквпх оргаппзациЈа 
које пду n за присплнпм радом. Наш Мпипстар 
соцпјалне полтпке je збИЛла у последње време, ГО 
се овде 11ајоол>е доказало, a TO су му признала 
мпога господа и са левпце, учапио приличан nanpe- 
дак у закоподаисшу, чак ТОЛИКО стварап и за го- 
сподина Мпту Димитријевића да je Ono готов да 
му изглаоа и буџет, али то само као оповициопар 
mije хтео да учини. 

Господо народпп послапици, свакако on било 
погребно да према свему овоме што сам казао дамо 
јсдну сугестију нашем Министру социјалне поли- 
тпке na да он у споразуму са Мкиистром грађеви- 
на, обзнром na многобројне јавне радове, у том no- 
гледу спроведе једпу оргаппзацпју за присилан 
рад, како би се у пашем друштеу отстранили onu 
л.удп који nehe да раде него no Кошковнма са.мо 
стварају попуде да бп бајагп хтели да раде и то 
само у оиом момеиту кад им се мора казати да 
тада за н>их нема посла! 

Такву категорију људи ми можсмо увек nalm 
в тога je било и на свршетку para и на почетку 
namer уједињења и ти су људи претставници опих 
мпогобројппх сензала, оне верижне трговиие како 
смо онда то звали. 
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Ja сам, господо, овде нзнео једно иаше соци- 
јално зло, и са своје страие чиним сугестију г. Ми- 
нистру социјалне полн-шке да преко једне opra- 
низације учини да се то зло отстрани. 

A сада ХОћуда пређем иа питаи.е namer туриз- 
ма. 1Сод нас сс туризам сматра као једна актииа 
доласком странаца на наш Јадран почев од Сушака 
na до Улциња, али, гасподо, у нашој туристичкој 
организациЈи Ш и.ма.мо ириличних тешкоћа, Једиа 
тешкоћа лежи у доста великој GKyiiotin, коју држе 
наши хотелијери и њихова организација, јер ти 
људи настоје да за време сезане ухвате mro иише 
могу, да отуда плате и порезу и да живе преко целе 
зиме. Али порсд ове категорије људи којн зарађи- 
ју, постоје само нашп сиромашни рибарп, снрома- 
шии сељаци, који имају прилике да виде мнопо- 
бројне туристе који располажу са новчаним срет- 
ствима и раскошни.м л<.ивотом. Али, ако завлада 
суша, испржи сву летину, и.и.ма ирети гладна го- 
дина и насгаје литаље њихове прехране. У многим 
случајевима дешава се и то да ти паши сиромашни 
станошшци често пута од туриста иемају никакве 
користи. To долази и због тога што се у тим npa- 
довнма, који су позиаги са својнх туристичких 
атракција, држе често политички зборови недел.а- 
ма који изазнвају рђав утицај na uuc страио које 
тамо до^у, јер je наш свег темпераментан na чвсто 
пута мало више да одушкс свомс одушевљењу, што 
р1>аво утиче ,на туризам. Сгога бих био мишл.ен.а 
да власти преко ссзоне делују да се у тим при- 
MopcKiHvi местима за време сезонс не одржаиају 
с;шчне политичке маннфестације. 

Осим тога да би били успостављени добри од- 
ноои између тих житеља на 11])иморју и гуриста, 
ja сам замолио г. Мнннстра ооцијалне политикс да 
бн он завео један турнстичкн динар за прехраиу 
тога стаповнишша из кога бм сс за сваку одношу 
бановину установно ио једаи фонд из кога би се 
вршила прехрана тога становништва. 

Господи, још нешго. Овде су се чули нападаји 
na Хрпатскп раднички савез, a ja hy, с тим у вези, и 
ово да кажем. Ko je читао „Иову ријеч" могао je 
да прочита у јапуарскнм или фебруарским броје- 
вима, како др. Драпо Клоулек, лекар у школи на- 
роднога здравља са филмова Хигијенског завода 
час иде у ово место час у оно n тамо осппва Се- 
ЛЈачко" коло. Ta су сел.ачка кола ницала no разпнм 
селима и говорило се, да je то само једна култур- 
на устапова, којом се просвећују сељаци, али тамо 
долазе и разни студенти и држе говоре, који нису 
увек просветпе ncro И полптичке садржине без 
суделовања и надзора власти, и ти огранци Се- 
љачкога кола зачлапили су се у три до четирп сто- 
тине такипх оргаппзацпЈа. 

Господо, када су ограпци „Сељачког кола" 
дошли у Загреб, и када су организацију опровели 
људи из школе народног здравл^, која стојп под 
Мппистарством соцнјалпе полптике n народног 
здравл.а њен главпи пропагатор др. Клоупек nnje 
се нимало женирао да и on учествује на томе кон- 
грссу. Догоднло сс je да je тај копгрес огранка 
„Сељачког кола" добио свој гепералштаб просве- 
тара. Taj генералштаб просветара који je пзврпшо 
једап директор школе ■иародпог здравља, састоји 
се од ових имена: др. Милан Костић, Cpl)aii Будп- 
сављев'п11, Већеслав Вилдер, Хинко Кризмап, Сава 
KocanoBHli, прота КецмановиИ, Раде ПрибиЛевић, 
Рајко Ђермановић, Илнја Зечевић. Ви сада внднте 
један „Југораз" али у другоме смислу, „Југорас" 

самосгалне демократске странкс, који je органп- 
.iunao лекар школе народшга здравља која сгоји 
под Мпнпстарством соцнјалпе политике и народ- 
пог здравЛЈа. (Др. Јордип Аћимовић: Грба, то иије 
тачно! Он je тебп потковао опапке у срезу!) Мако- 
донски народ не ноже мени да поткује опаике, 
него he теби, na he и залоге да ти испадну и 
(,4'ialicin бос! 

Чим са.м ово казао, ja држим да сам довол>но 
казао шга се догодпло овде. 'Лл доказ, господо, ja 
сам тврдио да генвралштоб самосталне демократ- 
ске сгранке не.ма никсга у народу и да су се мора- 
ли послужити члаповнма Хигијенског завода na да 
путем државног апарата добију пову странку. 

Господо, то сам овде папомепуо a држпм да 
he г. Мивистар социјалне политике имати прилике 
сам да pacnpann o овом доктору, кога толпко узи- 
ма у зашгпту г. др. Јордаи Аћишжић. 

Ja држнм, господо, да Мипистарсгво социјалне 
полигикс и народног здравља, да Минисгар сицц- 
јалие полптке n народпог здраил.а има не само да 
иптерпенише иам€ђу капитала и рида, него има да 
iinrcpiRMiiiiic и онда када његови оргали органи- 
зују странку за један пропали гепералпмаб. (Др_ 
Јордан AhiiMOUiih: Зато што су тебе избацилп тако 
повориш!) Шга тп знаш! Tu cn као лекар незна- 
лица, a као политпчар агеиг. 

Господо, ja сам овде као послапик пзнео изве- 
оне иоменте који иису тако оптимистички, као 
код Мите Димитријевића, али, поред свсга тога, он 
каже: стварпи .моменти су за Драгншу Цветксвића, 
али поверење не даје, његш je глас врло тежак. 
Обрнуто, изпесени су моменти критика, a пошто 
пма.м лично nonepeibe у господппа Мини.стра гла- 
сам за љегов буџет! (Пљескање и одобравање у 
цсптруму n na десппцн). 

Potpretscdnik Franjo" Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Radoje Jovićić. 

Радоје Јовичић: Господо пародпи посланици, 
узимајући у обзир пројекат Мииистарсгва соци- 
јалне полигике n народног здр^влЈа, морам при 
знати господину Минисгру соцнјалне политике и 
пародног зравља да je својим корепптом рефор- 
мама о ооцијалном осигурању радника стекао све- 
onuire прианаље и захвалпосг. Ипак, то пијс доста. 
У домену социјалие политике има a увек he имати 
досга да се ради. Тако и село и варош na пољу чу- 
вања народног здравља очекују и падају се бол.им 
условима од Краљевске владе. 

Агилност и свесрдао заузимаље господпна Ми- 
нистра да народу пружи бољу удобност n neha 
сретства за лечеље за сваку je похвалу. Племснн га 
зампсао да створи фонд за подпзање болница у 
земљи нешто je узвишсно. Али још узвишеније n 
joui племеннтије je, ако се у месгпма, у којима 
ие.ма болница нити каквих лечилишта оснују бол- 
ничке амбулантс, у којнма би се тешки сиромашни 
болеспицн прнхваћали и лако оболелн лечили. Ето, 
na пример, мој Срез пожешки, Срез црногораки и 
Срез ариљски, који гравитнрају један другоме не- 
млју никакво пародпо ни приватно лечилнпгге. Moj 
срез пма код хшштекарпе банке приличпу своту 
новаца, a опттина и грађани пуде и друге матери- 
јалне жртве, a да би се створила амбуланта са 20 
до 30 кревета, која би послужила корисно не само 
овом срезу већ и помепутим срезовима. Са овпм on 
се задовољила бар колнко толнко једна соцнјалпа 
потреба у крају, који има преко 10.000   домова са 
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близу 100.000 душа. Подвлачим: истакао сам добру 
вољу IH потребне жртве сшштине и срсза за оиу 
сарху,  na ипак уопеха није било. 

Из скспозеа росподана Министра видео сам да 
господин Министар води бригу да се држав«е 
установе за лечење и превентивну службу доврше 
и да се подигау нове устаиове. У ове иове усгаловс 
сматрам да су, иоред болиица, улазе свакако и 
амбулантс, јср цео експозе не iiOMiiii>e ама omu 
нигде амбуланте у малим местима у којима нс.ма 
болница или ма каквог лечилишта И ради тога ja 
овде истичем поноио гражњу једне амбуланте, 
чије 'подизање зависн како од Министарства тако 
исто и од Банске управе, a за коју цнљ, као што 
сам унапред рекао, постоји иовчаии фонд народа 
С))еза  пожешког. 

ка/рактариоично je да наведем овде, да су ве- 
ама чести случајеаи да сиромашни болеоници, не- 
мајући склоииигга, умиру IKJ улицама чаршије или 
ио касјуанским шупама! Удаљеност окружних бол- 
иица -и презаоићеиосг тамо, не дају могућности да 
cHpoTniba и средњи сталеж у болу и патњи нађу 
уточишта... Кад влада епидемија код деце још je 
страшнија слика: jep су приватни станови и локали 
сасвим искључени! Да би прсстало ово жалосно 
социјално зло, морална je и свега дужност nama за 
брзо подизање ако нс болница, ono бар напред 
наведених амбуланата. Ие примајмо даље грехе 
према 'Слабим и немоћних сиповима ове зе^мље! 

Ja верујем да господии Министар дели са 
мном мишљење да јавна хнгијена мора бити од 
опште користи, a то he рећи: ни туђа, im скупа. A 
из експозеа гооподина Министра видим, да поопо- 
дин Миннстар подвлачи да je питање апотекарских 
такса o јевтином снабдевању иарода са лековнма 
још отворено. Тако, има изгледа да и даље осгане 
нерешено, другим речима, да je тешко. Још нешто, 
Ono се не може решити без темедзног и обазри- 
вог проучавања. Међути^, ja налазим, да снро- 
машни народ не би требао да трпи у развлачењу 
овог проблсма. Брза IIOMOU строструка je помоћ. 
И наша и господина Мннистра je дужносг да се 
ово ггиташе што upe реши и тиме олакша и да мо- 
гућност да се и сиротиња може лечити ne само 
јевтиниЈИ него и добрим лековима м да лечење не 
буде као до сада допуштено само економски 
јачим. 

Масу примера могао бих напести, за које сам 
примере очевидац, како су сиромашни родител.п, 
немоћни да плате серумс и специјалитете скупим 
новцем, морали прсдаиатн своју милу децу судби- 
ни смрти. Има таквих жалосних случајева, да за 
сиротииЈу нема кредита у погледу бесплатних 
лекова. „Иесгало кредита у тшгледу бесплатних 
лекова". „Нестало серума и других потреба". 
„Исшрпљен кредит", итд, Ово je не само ужас, већ 
и страховити бламаж наше немарности у XX веку. 

Даље, у вези овог питања истичем, да су слу- 
чајевм операција код тог малог човека ис1<Л)учени, 
у колико нису остављени на добру вол.у, увиђав- 
ност, савесиост и хумаиост самих лекара, jep ее 
превелике суме захтевају од њега, тога малог чо- 
века, који то ие може да поднесе. Хирургија треба 
да je caciuiM бесплатна за тог малог човека, ту си- 
ротишу, a за средп>н сталеж да буде приступачна 
односно строго ограпичеиа 

Имати здрав одгој, значи имати благосташе 
народа. Снажан и-здрав народ представља јаку и 
моћну   земљу,    Здрава нација je темељ   државе a 

добро социјално законодавство израз je хумапи- 
тета, културе и цивилизацнје народа. Али и ако 
имамо доОро ооцијално законодавство, оно je са- 
мо на папнру. Тако Закоп o здравствспнм општи- 
нама само je мртво слово на хартији. Шта више, те 
здравствене општине и на терену су застуиљене 
поделом само ne лекаром. Каква нроиија?! Зато 
ja поздрављам намеру господина Мииистра за до- 
ношење Закона o обавезној служби лекара иа селу. 

Шта један лекар у ооцијалном, културном, 
просве-шом и хигијенском погледу може да учини 
на селу, нека нам послужи скорашњи ирнмер јед- 
нога лекара у срезу богЛте Мачве, кога je цело 
село са заставама, музикама и коњицом, сузиих и 
плачпнх очију испратило преко 20 километара, 
Бто, ту и такву љубав народа треба стећи. Ту и 
такву љубав народ уме да чува и поштује. Moj 
срез захтева поставл>ан»е једиог лскара у здрав- 
ствеиој општини и увођеље у жнвот новог закона 
na корисг здравља народу. 

Радујем се што je г. Министар успео у cnpe- 
мању новог инвалндског закона који je, no моме 
сазнању, од стране Државпог одбора Beli готов n 
којим he се сташе пашпх најзаслужнпјих сипова n 
брапиоца Отаџонне доивкле поправитп. Но до 
оживл>ења новог закопа ja бих замолио г. Мипп- 
сгра за наређење фииансијским Дирекцијама за 
што експсдитивнију радшу заосталих инвалид- 
ских примања. Знам масу елучајева, где су дирек- 
ције потражиле призтанице ради исплате инвалиде, 
a те признанице, no месецима, непо годппама су 
неисплаћене, mro све доводи примаоца у сумљу, 
и тако ствара протесте и повике као, тобож, да he 
примање да му пропадпе. Купл>ење ових призпаЈш- 
ца унапред не f>n требало вршити све дотле, док ес 
потребна готовина за слање ипвалпде није npn- 
уготонила. 

Морамо овде приговоритн да нашп инвалпд- 
ски судови cnopo решавају ипвалпдске предмете. 
1 одинама се чека док се молое реше. Развлачи се 
у ледоглед и тиме се ствара оправдани револг 
оних којима смо дужни поштовање и Л)убав. 

Желим да инвалпдск« пројект постане што пре 
закон, и да се на овом пол.у Крал^евска влда пока- 
же да непрекидно води бригу o својнм заслужним 
синовима. 

Завршавајућп овај мој говор, молим г. Мини- 
стра да прихвати ове моје сугестије које су од on- 
штс народне користи. Гласаћу за буџет. (Пл.еска- 
ii>e у цептруму И na десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Лоса Georgijević. 

Joca Georgijević: Gospodo narodni poslanici, 
s obzirom na atmosferu i na raspoloženje koje vlada 
i na ozbiljnost, ja ĆU se zadovoljili da vam iznesem 
samo naslove onih misli koje se odnose na ovaj resor. 
Hoću da vam kažem ovo: ma šta mi krivili, ma koga 
mi krivili, do našeg mentaliteta' i do mentaliteta na- 
šeg naroda stoji ako mismo u stanju da sprovedemo 
one socijalne reforme u onom obimu i u onom duhu 
koji bi današnje vreme iziskivalo. Neću da ulazim 
dalje u detalje. 

Drugo, bez privrednih reformi nema socijalne 
politike. Sve donde dok Kraljevska vlada, bilo ova 
bilo druga, ne nade kuraži da objavi rat onima koji 
su silni i neuviđavni i koji za sebe u ovoj državi 
traže vise nego što im pripada, donde nema socijalni' 
opskrbe i socijalne politike. Ja sam to u svojim go- 
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vorima prošlih skupštinskih sastanaka dovoljno iz- 
ložio, onda kada sam tražio etatiziranjc i/.vcsnih 
tvornica i sličnih ustanova. 

Treće, g. Ministar socijalne politike veli da za- 
poslenju našeg nezaposlenog radništva ima samo 
jedan lek: Vratiti ga svom seljačkom pozivu. To je 
moguće samo onda, gospodo, ako na osnovi reforme 
poljoprivrede pristupimo racionalizaciji proizvodnje 
razmh industrijskih biljaka, a preduslov je tome taj 
da se tja industrija urazumi i da plaća za te proiz- 
vode onu cenu koja omogućuje zaposlenje toga 
radništva koje priliva natrag na zemljište jer, go- 
spodo, od toga mi nemamo ništa što smo proveli 
agrarnu reformu a danas onaj dobrovoljac i kolo- 
nista stoji pred Skupštinom u Beogradu pa traži 
putnu kartu i traži da ga čovek pomogne, a u rav- 
nom Banatu i Bačkoj daio je pod zakup svoju zemlju. 

Gospodo, mnoge od onih mera koje smo mi 
sada u socijalnoj politici uveli, bili smo obavezni 
da uvedemo iz razloga međunarodnih obaveza koje 
smo u tome pogledu primili. Ja u tome pogledu že- 
lim da upozorim g. Ministra socijalne politike samo 
na jedno. Mi inoraino i tu da imamo i/.vesnih obzira, 
jer, na primer, novo osiguranje za starost, za izne- 
moglost i tako dalje teško tereti onog našeg malog 
zanatliju na selu i u malim gradovima koji sam sebi 
nije u stanju da plaća onoliko i da ostavlja na stranu 
onoliko koliko mu treba po zakonskim propisima za 
njegovog kalfu, za njegovog šegrta itd. To je jedno 
preopterećenje koje neće dai postigne svoju svrhu a 
stvaraće samo nove teškoće i nova nezadovoljstva. 

Ja sa ovoga mesta moram da ukazem i na po- 
trebu obezbedivamja zanatlije, osiguranja zanatlije, 
ja moram sa ovoga mesta da ukazem na potrebu 
os,guranja malog trgovca, i to penzionog osigura- 
nja a za postizavanje tih svrha da nadoknadimo suvi- 
še veliki prinos, ja tražim da se, ma da nisam načelno 
pristalica etatiziranja, moram pod ovako teškim so- 
cijalnim prilikama da ukazem na važnost etatizira- 
nja osiguravajućih društava koja mnogo miliona iz 
ove zemlje iznose. Samo jednim opštim obaveznim 
osiguranjem u državnim rukama ili u zadrugarsko- 
društven.m rukama može preko onog ogromnog 
broja osiguranika da se postigne minimum dopri- 
nosa za to osiguranje, koliko životno toliko i flen- 
ziono a toliko i osiguranje stoke, žetve i imovine 
seljaka. To je bilo u Carskoj Rusiji, to je u Bavar- 
skoj, to je u Italiji i tamo daje odlične rezultate i 
stotine miliona ostaju kao čista dobit. 

Sada, gospodo, ja bih u nekoliko reči izišao sa 
jednom skromnom primedbom i sa jednini apelom 
za reformu Zakona za osiguranje radnika i to u dva 
pravca: sama štednja u personalu i u materijalnim 
izdatcima. Lekar svake državne ustanove mora da 
bude činovnik te ustanove bez privatne prakse, inače 
nije nepristrasan prema onom bolesniku koga ima 
da leči. Drugo, ne dosadašnji sistem da se radnik 
vodi pod naslovom svog poslodavca, nego pod kar- 
totekom pod brojem, sa knjižicom sa markicama, 
tako da ta administracija bude svedena na jedan 
minimum i da ne nastaju oni zastoji i ona dugovanja 
sa strane poslodavaca koja posle ne mogu da se 
uteruju i koja stvaraju jedan deficit koji posle mora 
povišenjem osiguravajućih stavova da se nadoknadi. 

Imajući poverenje pfema ozbiljnosti, opširnosti 
i opravdanosti namera, prema aktuelnosti u napred- 
nom duhu namera g. Ministra socijalne politike, ja 
izjavljujem da ću glasati za ovaj budžet. (Odobra- 
vanje i pljcskanje u centrumu i na desnici). 

Poipretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslan k g. Aleksandar Lazarević. 

Александар Лазаревић: Господо народни по- 
сланици, буџет Министарства социјалне политике, 
mro се тиче цифарског дела n сувише je мали 
с обзиром na важвост овога ресора. Када се има 
у ииду у какио.м се стању палазс брлнице у нашој 
земљи, онда onaj кредит који je предвп^еп н су- 
више je мали. Господо, ja сам имао прилике да у 
београдсмој болници у једном одељењу видим да 
болеоници сами перу свој веш и да га суше no 
ообама где опавају. (Један гла/с: Tn се буииш upo- 
rnu великог пореза!). Ja се буним против великог 
m реза, али ono mro се наплаћује нека се правилио 
n поштено распорсдп. 

Господо народни посланици, ne само да стање 
no болницама mije како on требало да буде, него 
су и хигијенски услови у нашој земљи, o којима 
би требало рише повести рачуна, посве рђави. 

Ulio се тиче социјалног старања код овог ре- 
сора Министарства социјалне политике и народног 
здравл>а) може се рећи да се нимало ne води ра- 
■iviin. o инвалидима, сељачкој сиротињи, o радном 
народу села и вароши, апсолутнр се ne ноди 
рачуна. 

Главпо старање Минисгра социјалне политнке 
јесте чисто партизанско. Mn смо данас имали при- 
лнке да чује.мо да се najmnue говорило o Југорасу. 
У Југорас улазе људи, који су у бедном сташу, 
улазе људи чије се бедно сташе и чија се невоља 
искоришћује. (Глас са деснице: Ko искоришћује?) 
Иокоришћује режим и партија Југословенска ради- 
кална заједница, јер ниједан радник који није за- 
послен ne може наћи запослења и ухљебија im 
код једног јавног предузећа, ако се претходно не 
> imine у партиску организацију ЈРЗ. (Мплац Лаза- 
ревић: To су приче!) 

O здравственим задругама no селима уопште 
се ne води рачуна. Малопре мој посланички друг 
г. Војислав Лазић напоменуо je како je у срезу 
орашачмоМ организбвана једна јака здравствена 
задруга и како je та задруга no својој формацији 
имала услове за живот, али та задруга пије могла 
да ступи у живот због тога mro се њој испречио 
један чрвек.чији су интереси били погођени. Taj 
чоаек, то je r. Mura Јовановић, апотекар из Аран- 
iiivioima, Koju, када on та Здравствена задруга сту- 
пила у дејство, морао због тога да се сели из Аран- 
ђеловца. (Милан Лазаревић: Uho читаш, mro не 
говориш? To je забрањено no Пословнику!) Ja 
немам mro да читам, видиш, јадан ne био, да немам 
пред собом nnnna namicano. 

Ja сам, господо народни гтосланици, n прошле 
буметске дебате говорио o апотекама како би тај 
апотекарски монопол гребало укинути и дозволити 
слободну продају лекова. Сиротиња нема могућ- 
пости да се лечи због скупих лекова, na би сиротом 
народу ту требало помоћи, 

A 6 специјалитетима апсолутно сирогиња не 
може да мисли, јер су то лековп до којих оиро- 
тиња ne долази. 

o лекарима требало on повестп рачуиа, јер je 
устаповл.епо да се за лекаре no селпма шаљу већи- 
noM млађи људи, којп немају довољно стручие 
спреме n искуства. Ja верујем, да млађи л.уди иогу 
бити запослепп само mro on ти млађи лекари тре- 
бало претходпо да прођу кроз болппце да стекну 
извесну праксу na да се онда као CTpy4tin лекари 
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шаљу у села за лекарску службу, a и крајљс je 
време да се престане са експериментима над ću- 
pom м сељацнмл. 

Господо народии iioLviimmui, и onaj пумст она- 
кав какав je предвиђен, био би до^ољан кад би се 
употребио na сЕ^рхе за које je намењен. Али с обзи- 
ром   да na челу овога Министарства стоји један 
човек, којн више врди рачуна o партији него o 
пословима свога ресора... (Мплаи Лазаревић: To 
иије истина, то ne смеш да кажеш!) Ja hy на упа- 
дицу  мога презимењака Лазаревића навести само 
једаи   пример, и то доста драстичан пример, којим 
ће  сс  лако моћи да покаже да je Министар соци- 
јалпс   политикс   партизан   и  да   нећи  део буџета 
Мииистарстна    социјалпс    полнтике    и    народног 
^дравља употребљава na партијске сврхе. У моме 
орезу већ две и више годипа постоји један човек, 
који je чиновник Мииистарства ооцијалне политике 
и народног здравља, и прима 4.0П0 динара месечно 
на каси Мииистарстпа социјалне политике и иарод- 
ног  здравља, иако тај човек ne ради ништа im за 
државу im за државне интересе, већ ради само за 
партију ЈРЗ. И у чему се састоји тај рад? Taj рад 
овога чиновника Министарства социјалне политике 
и народпог здравл>а састоји се у томс да on иско- 
ришћава беду и 'певол>у сел.ака у моме крају. Ако 
!геко  од сел.ака има да издржава ма какву казну 
код ореског начелсгва, да би га ослободио тс казне 
и од евецтуалиог плаћања глобе, on сељака позове 
у партиску канцеларију, да се прво упише у пар- 
тију ЈРЗ., и ако na то пристане онда ne мора да 
плаћа  глобу, не мора да издржапа казну затвора 
и   иишта што би no закону иначе морао да чиии. 
DIKI j   исти чппонпик Миписгарства социјалпе поли- 
тике  имп неки новчани фонд који му je дао г. Mn- 
нистар социјалне политике Драгиша Цветиовић, Из 
тога   фонда on палази бандите, налази поједине 
мапгупс који би за п.етв рачуп чппплп разне КрИ- 
миналне радње. Ja hy да паведем као пример шта 
je  raj човек припремао кад je nam владика Доситеј 
дрлазио прошле године у Тополу на једап црквени 
сабор. Он je гом приликом послао писма у пеко- 
лико .општина Среза оплепачког, у кпјпма je пару- 
цивао,  да његови  поверлзиви партиски  npnjaici.ii 
сваки    нађе   no   десстак   разних   типова   који   he 
приликом   доласка   владике   Досптеја   да   изврше 
напад na скуп. У томе писму казао je свакомс no- 
веренику да се постара да за идућ^ четвртак, то 
je   био дап црквеног збора, прикупи људе и no- 
шалзе, наоружане револверима, ножевима и батн- 
нама, који lic у дапом моменту извршити напад na 
народ који je дошао да слуша владику Доситеја, 
na   и   na самог владику. Обећао je свакоме no 300 
дипара награде, која he се исплатити када буду 
дошли у Тополу. 

On je тако припремао и за друге зборове. 
Али иако je обећавао те суме, mije могао да нађе 
у срезу опленачком тако пркварене људе, којп he 
"за   п.егои рачуп да пролпвају крв. 

Onaj човек iniipn jamni ^еморал у томс* крају. 
Он корумпира све mro се да корумпирати. Корум- 
пира са новцем, са разним обећањима, са постав- 
Л>ен>има n разним другим синекурама. C)n захтева 
од чиновника у MOMO крају, да врше разна беза- 
коња. (Повици и са левице и деонице: Ko je тај 
човек?). To je Станимир МарКОВИћ, чипонппк Мппи- 
старства социјалне политике, који прпма на касп 
Мииистајктпа социјалне политике сваКОГ месеца 
no 4.000 дппара, али га нико није у Мипистарству 

пи видео и ne зна да тамо раДи. On седп отално 
у Тополи, отворио je адвокатско-политичку канце- 
ларију, и као државни чиновник пише људима 
жалбе, тужбе, хапси људе и спроводи политику 
ЈРЗ. са државним парама n злоупотребом државне 
власти. 

II тај  човек који je чмпоипик Министарства 
ооцијалне политике n наррдног здравља, мислим 
да ради све no наређењу свога Министра г, Дра- 
гише Цвектовића, и ja сам, господо народаи по- 
сланици, najBiime изашао на ову говорпицу да из- 
1кчч'м ii да обелодаиим ова дела која врши овај 
човек са  својим Министром Драпппом  Цветкови- 
lifM. Ja ne бих имао потребе да са друге стране 
критикујем овај буџет. Опако какав je предвиђеи 
он je с обзиром na број лица којима треба помоћи 
сувише мали n кад on се уиопребио na ово :на inra 
треба да се употреби. Али кад се зна и кад саапси 
дан гледамо Стаппмпра Марковића, како и na којп 
пачпп троши велике суме држашог новца, ne мо- 
жемо дппусппн, a да ne подогпнемо протест тро- 
тиву овога mio овај човек радп. Onaj човек je у 
неку руку мали Мишстар. Он поставља н преме- 

-шта чиншиике. On naroim чшовнике да раде ono 
mro не бп иначе смели да раде no закону. (Др. Ча- 
слав HiiKiiTOBuh: Погоди и ти праву линију na heui 
и ти то моћи да радиш). To, лруже Чаславе, непо- 
цггеном човеку mije тешмо погодити, али ja то не 
иогу. ilii приватан живот овога човека није oo.i.n. 
Неморал у јавпом, пеморал у приватном  даивоту. 
On   je   отерао  своју  жспу   na  je  na  meno   место 
довео јсдпу учителуицу. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, ostavile Vi čoveka koji je napustio svoju ženii. 
Važe vreme da završite bilo je pre 10 minuta. 

Алексапдар Лазаревић (паставл.а): On je ках> 
срески начелник ono претставник К'ра.л.еиске владе 
у таме срезу. Због тога он ne би могао да радм 
оио што радн. To nuje прпиатаи човек, то je ЧОвек 
који je раније претставл.ао Крал.евску владу a 
даиас Hcniiia претставља само Минисгра соцнјалнс 
политике г. Драгишу Цветковића, On због тога 
ne сме да води један скроз пеморалап живот. On 
ne само да оперише са државним новцем опако 
како ne би требало и како ие би смео, neli on one- 
pume и ca својом женом опако како imje дозво- 
љено no моралу и закону. 

ГОСПОДО пародпп noc'iannuii, поред овога ШТО 
сам изнео за Сталимира Марковића пма jom и дру- 
гих недела, Ja сам пре извесног времена упутио 
једну  интерпелацију na Господина  Мииистра со- 
цијалне пблиткке и народног здравља o недозво- 
љшом,  нехуманом  и,  ако хоћете,  и  неморалном 
раду  vnpanniiKa  болпппе у  Тополи.   У тој  пптер- 
пелацпји   ja   сам   изложио   како   се   он   понашао 
једном   приликом   кад  je   позван   да  се   скине са 
оутобуса и да не путује, јер je један сељак, pan.en 
од свога  брата  смртпо,   умро.  Taj   сељак   био je 
донет  v Тополску  болпицу  у  којој   лекара  mije 
било. Лекар je, као mro реисох, ono mmiao за Бео- 
град. Ту je бпло МНОГО сиета n ja сам био у ауто- 
бусу (Гласовп na десппцп: Г1а шта ronopiim o томс 
кад je  лекар   cmnao  ca   аутобуса?)   Јесте  ситао, 
али не одмах. Тек када je био одмакао na пеко- 
лико километара далеко од Тополе и када су га 
сви присутни путиици натералп да оиђе из ауто- 
буса, тек  се тада вратпо у Тополу.  Овако не  бп 
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смео. да иршм сиоју дужност један лекар. Taj 
лекар не прима никога у болницу, докле га бол- 
ничари не пошаљу у његаву амбулаиту ради пре- 
гледа и наплате визите. Није хтео да прегледа im 
obora рсп.енсга сел.ака све дотлс докле га путници 
нису иатсралн. Путници су га избацили у селу 
Белосавцима напоље и он je мсрао да узме друга 
кола na да се врати натраг, те се тако, тск после 
3—4 cara вратио у Топрлу и прегледао рањеног 
сел>ака, али je IK>II било лоцкан, јср je исти З&ОТ 
великог мзлива крнп сутра лап умро у Крагујс- 
вачкој болници. 

Ctoo иису обичне и оитие ствари, оно су веома 
важне стиари, које се дешавају у моме срезу, a ja 
верујети да сс све ono под данашњим режимом де- 
шава ii no другим крајевима земље, Господин 
Министар социјалне политике овоме злу треба да 
стане на nVr. Ja сам пршатно обавеиггеп од Го- 
сподина Министра ооцијалне политике да je он 
испитао свс иаводе у мојој ннтсрпелацији и да je 
нашао да cv наводи алсолутно тачни. (Један глас 
на деоници: Ko je vo коистатовао?) МЈгнистар ми 
je рекао малопре да су иоји навода тачни н да je 
ои наредио да се овај лекар стави под суд. У ко- 
лико he то бити тачио je »с знам, али ja не ве- 
рујем да he се томе лекару ма шта деоити, јср je 
и тај лекар члан Јерезе и када сс зиа да су Ста- 
нимиру Мирковићу такви л.ули потребии, оида сам 
уверен да овамве л.улс nehc ни глана заболсгн. 

Па када се, посподо, зна ene ono, оида и поред 
моје најбоље воље да гласам за овај буџет, не 
мргу да гласам за њега, јер знам да се у овоме 
ресору ради само партизански и никако друго- 
јаче. (Одобравање на левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Andrej Veble. 

Dr. Andrej Veble: Gospodo narodni poslanici, ja 
sam nameravao opširno da govorim o stanju naše 
socijalne politike i naših zdravstvenih ustanova u 
naišoj zemlji, ali zbog-kratkoće vremena i zbog at- 
mosfere, koja vlada u ovome visokom Domu, odlu- 
čio sam se da se ogrančim na jedno, po mom mi- 
ši ienjn, najvažnije pitanje, koje interesuje čelu 
zemlju, a to je na pitanje naših invalida. 

Gospodo narodni poslanici, meni je milo Što 
današnja Kraljevska vlada u redov'ma naišili ratnih 
žrtava uživa častan naziv: „Vlada invalidskih pri- 
jatelja". 

Tu je pre svega naš Ministar pretsednik g. dr. 
Milan Stojadinović koji je 1924 godne iz sopstvene 
dobude kao Ministar finansija dao kredit od 100 mi- 
liona dinara za hitnu pomoć i dodatke našim ratnim 
invalidima. 

Tu je g. Milan Simonović, Ministar j senator iz 
Kruše.VCa, bivše prestonice Kneza Lazara, koji je 
1925 godine dao jedan zaista dobar invalidsk' zakon. 

Tu je g. Anton Korošec, koji se je kao Ministar 
i Pretsednik Ministarskog saveta 1928 godine posta- 
rao da se dostojno proslavi jubilej desetogbdišnjice 
oslobodnja i ujedinjenja S.H. S. i da se prvo- de- 
cembra 1928 godine našim ratnim žrtvama isplati 
preko  120 miliona dinara zaos.taJe invalidnine. 

Tu je g. dr. Mclimed Spalio, koji je svojom 
Uredbom o povlašćenoj vožnji ratnih invalida istima 
mnogo dobra učinio i za koga čnjein da je gotov 
da prilikom donošenja novog invalidskog zakona 
još više učini za sve naše ratne žrtve. 

No, gospodo narodni poslanici, u toj danažnjoj 
,,Vladi invalidskih prijatelja" je pre svega i g. Dra- 
šiga Cvetković, koji je već dao jednu dobni invalid- 
sku uredbu i koga naše raitne žrtve kao pre 130 go- 
dina za vreme Prvog Ustanka. Kneza Iva od Sembe- 
rije drže za sklitove, nazivajući ga ocem i majkom i 
mole ga, da ih, kao Knez Ivo srpsko roblje od Tu- 
raka, on. Dragiša, oslobodi od okova i ropstva pro- 
tiv invalidskog zakona i/. 1929 godine. 

Ja sam, gospodo narodni poslanici, duboko ube- 
den da će današnja ,.vlada invalidski) prijatelja" 
preko svog invalidskog Ministra već kroz koji dam 
našim ratnim žrtvama doneti to oslobođenje. Dono- 
šenjem novog invalidskog zakona biće radostan dan 
za ćelu zemlju i to u podjednakoj meri i za Srbe i za 
Hrvate i za Slovence i za sve naše nacionalne ma- 
njine. Mene samo duboko boli, što je za više nego 
polovinu naših ratnika njihovo invalidsko pitanje 
već rešila i likvidirala — majka smrt! 

Gospodo narodni poslanici, kroz. pet svezaka 
središnjeg Odbora Udruženja ratnih invalida mi smo 
dovoljno obavšteni o našem invalidskom pitanju i ja 
verujem da neću pogrešiti ako kažem da cela zemlja 
na svojoj duši nosi jedan veliki greh nepravde i ne- 
zahvalnosti prema onima, koji su ipak bili njeni 
glavni ne'mari. 

Ja sam se, gospodo narodni poslanici, javio za 
rvč naročito zbog jednog od najvažnijeg plroblema, 
budućeg invalidskog zakona. To je pitanje prevođe- 
nja naših ratnih invalida na novi zakon. Ne znam 
kako je to pitanje resila državna komisija za inva- 
lidski zakon, ali se nadam da smo svi iz većine i ma- 
njine složni u tome da naše zakonodavne, sudske i 
upravne vlasti imaiju da učine makar krajnje napore, 
kako bi svaka jugoslovenska ratna žrtva, bar do I 
decembra 1938 g. tj. na dan jubleja prve dvadese- 
togodišnjice naše države došla jedanput i konačno do 
rešen'ja i efektivnog uživanja svojih invalidskih prava. 

Gospodo, ako to ne budemo učinili i posfgli, 
mi nećemo imati moralnog prava, da u radosti i za- 
dovoljstvu proslavimo taj naš značajan jubilej. 

Još su dve stvari, koje su isto tako 'nvalidske 
ali od opšteg narodnog značaja i koje apsolutno 
moraju da nadu svoje pravilno rešenje u novom In- 
validskom zakonu. To je pitanje t.zv. mirnodobskih 
invalida, a drugo je potpuno izjednačenje svih jugo- 
slovenskih ratnih žrtava, 

Iz pete knjižice u kojoj je objavljen projekat 
Središnjeg odbora Udruženja ratnih invalida i koji 
je poslnž o kao baza za rad državne invalidske ko- 
misije, doznajemo da u budući invalidski zakon nisu 
ušli t.zv. mirnodobski vojni invalid1 i da u njega nisu 
ušli zbog toga što se je, navodno, za njih pobrinuo 
Zakon o ustrojstvu vojske i mornarice. Gospodo na- 
rodni poslanici, kad već brišemo trag onim nesreć- 
niin zakonima u 1929 g. koji su se donosili bez volje 
i znanja naroda, ja mislim da je pravo da se ponova 
vratimo na naše predratne srpske i crnogorske, pa i 
posleratne jugoslovenske invalidske zakone, koji su 
obuhvatili i mirnodobske invalide. Današnji naš Za- 
kon o ustrojstvu vojske i mornarice niti je dovoljan 
niti povoljan za te mirnodobske vojnike, koji poginu 
ili budu osakaćeni u savesnom vršenju svoje vojne 
dužnosti. Ovaj Zakon poznaje samo 100% mirnodob- 
ske invalide i one za preko 100% koje on upućuje 
na ludu negu i pomoć. Onim poslednjima daje po 
500 din. mesečno a onim 100% svega 250 dinara, 
dok novi invalidski zakon preko 100%  ratnim inva- 
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lidima daje 1800 dinara mesečno, a 100% najmanje 
600 dinara. No, Zakon o ustrojstvu vojske uopšte ne 
poznaje mirnodobske invalide sa 20, 30, 40, 50, 60, 
70, 80 i 90% invalidnosti, i ako ih je vojska zbog 
osakaćenosti ili bolesti izbacila iz kadra i službe. 
Invalidski zakon, međutim, svima takvim ratnim inva- 
lidima daje ne samo dosta pristojnu invalidninu, nego 
im daje ono što je možda još važnije: besplatno le- 
čenje, proteze, stručnu obuku, prvenstvo u službi i 
radu, povlašćenu vožnju, razne značajne povlastice, 
naročite pomoći kod osnivanja ili jačanja samostal- 
nog privrednog položaja. Gospodo narodni poslanici, 
pre svega tih mirnodobskih vojnih invalida jedva ima 
oko 250. I zbilja nemamo razloga da te mladiće voj- 
nike lišimo blagodeti novog invalidskog zakona i da 
u tom pogledu budemo manje pravični i manje soci- 
jalni i manje humani, nego što su bili naši stari inva- 
lidski zakonodavci, koji su bili i toliko dalekovidni, 
da su znali, da čak u miru nema dobre vojske bez 
dobrog invalidskog zakona. Stoga molim g. g. Mini- 
stra socijalne politike i Ministra vojske i mornarice 
da u novi invalidski zakon apsolutno unesu potrebne 
odredbe i o mirnodobskim vojnim invalidima. 

Novi invalidski zakon ima jednu vrlinu, koju je 
imao već i invalidski zakon iz 1925 god., a ta je 
vrlina u tome što bar redovnim invalidima i porodi- 
cama poginulih ratnika, bez obzira na to da li su 
bili u srpskoj ili u crnogorskoj vojsci, daje ista prava. 
No i najnoviji nacrt invalidskog zakona ima jednu 
manu, koju je imao i zakon iz 1925 god. tj. još mek 
pravi neku razliku između ratnika, koji SU bili Srbi- 
janci ili prečanski oficiri ili državni činovnici. Oba- 
vešten sam da je i sam Središnji odbor Udruženja 
ratnih invalida zamolio g. Ministra socijalne politiko, 
da u novom invalidskom zakonu posle 20 godina iz- 
jednači i prečanske i srbijanske oficirske ratne žrtve. 
Pre svega tih bivših austro-ugarskih aktivnih oficira 
ili njihovih porodica ima jedva desetina, dve, jer sve- 
snog Slovenca ili Hrvata nije uzimala Austro-ugarska 
u svoje aktivne oficire. Veći je broj rezervnih oficira 
Slovenaca, Hrvata i Srba — prečana, koji su se borili 
u redovima austro-ugarske vojske. Retko ćete naći 
medu njima čoveka koji nije bio ispravan i dobar 
prema svojim vojnicima i okupiranom stanovništvu. 

Gospodo narodni poslanici, posle dvadeset go- 
dina došlo je vreme, da jedan drugome kažemo čistu 
istinu, koju zbog raznih legendi o Svctskom ratu, do 
sada nismo smeli otvoreno, iskreno i bratski kazati. 
Našoj široj javnosti još nije poznato, ali ipak je isto- 
riska istina, da su se na frontu na Soči i Pijavi u 
prvom redu borile jugoslovenske regimente. Sa log 
fronta imamo i relativno najviše ratnih invalida i 
poginulih. Zašto? Kad je u maju 1915 godine Italija 
najavila rat Austro-ugarskoj, jugoslovenske regi- 
mente austro-ugarske vojske su većim delom povu- 
čene sa raznih frontova i prebačene na italijanski 
front, gde su odbile 13 italijanskih ofanziva. Odkudli 
toliko junaštvo i otpor? Iz prostog instikta i ube- 
denja, da brane svoju rodnu grudu. Rez tih jugoslo- 
venskih vojnika, koji su ginuli na Soči, mi ne bismo 
imali šta od Slovenaca i velikog dela Hrvata da uje- 
dinimo. Stoga su i ti vojnici zaslužni za ovu zemlju 
i trebalo bi ih u svakom pogledu izjednačiti sa osta- 
lim ratnim žrtvama. Središnji odbor U. R. I. u svome 
obrazloženju ovog predloga navodi još jedan razlog, 
koji je tačan. On, naime, kaže, da bi ovo izjednačenje 
u znatnoj meri pomoglo sređivanju političkih prilika 
u prečanskim krajevima. 

Pošto imam poverenja u rad gospodina Ministra 
socijalne politike i Kraljevske vlade, ma da sam na- 
meravao još više da govorim o socijalnoj politici, to 
zbog Kratkoće vremena skraćujem svoja izlaganja i 
izjavljujem da ću glasati za predloženi budžet Mini- 
starstva socijalne politike i narodnog zdravlja. (Odo- 
bravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Potprctscdnik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. Pavao Matica. 

Pavao Matica: Gospodo narodni poslanici, budući 
da je premorena Kraljevska vlada kao i Ministar so- 
cijalne politike i narodnog zdravlja, a budući da su 
i sva gospoda narodni poslanici premoreni, to ja radi 
toga neću držati onaj govor koji sam mislio držati 
i molim gospodina Potpretsednika Narodne skupštine 
da prekine današnju sednicu. 

Potpretscdnik Radisav Vučetić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milenko Glišić. 

Миленко Глишић: Господо посланици, иако сте 
заморени, ja ввс ипак молим да ме саслушате. 
'')иај рссор соцнјалпе полптике један je од најпа- 
жнијих ресора, u o њсму on сс овде могло да го«п- 
ри не један или два дана него би се могло да гово- 
pn no три и no четири дана. По моме мишљењу, 
господо, Мшшстарство социјалне полптике треба 
да претставл.а' мајку, јер ono има да води бригу и 
онајмањима и o највећима, Међутим, господо, no 
много чему могло бп се рећи да оно преставља ада- 
ћију a не мајку. Бар no опоме како се оно показало 
према моме крају. Moj крај je једаи од оних кра- 
jena, према којпма je ово Мипистарство маћеха. Го- 
оподин Миппстар соцнјалие политике обећао ми je 
био да he за онај гладнн народ из мога среза дати 
четари вагона кукуруза, али ми није дао ни чети- 
ри киле. Moj je крај већнном Bohapciai n он нема 
нншта друго него само шл.ива и јабука. И како 
ове године nohe није добро родило, ја сам умолио 
господина Министра да моме крају да та четири 
вагона кукуруза и он je то био и обећао, али, као 
mro рекох, он се према моме срезу није показао 
као мајка него као маћнја, јер нам није дао баш 
иишта. Ја мислим да гошодин Министар при no- 
дели кукуруза и других noMohn којс указује из 
свога буџета, треба да води рачуна o томе где no- 
стоје истинскс потребе за указипаи.е помоћи na, 
према гоме, и да je дели, a не да често пута дајс 
и где ne треба, a да онима, којима je помоћ нај- 
нужнија, ме да ништа. 

Xoliv сада да поставим господину Министру 
неколико питања. 

Мм, господо, видимо како у нашој землт пати 
и како страда не само наш земљорадпик него и за- 
иатлија и трговац. Ми се морамо пнтати: откуда 
то? бткуда то, кад je паша зсмлјП богата, кад je 
пуна свачега? Само зато што нма мало л.убави за 
сељака и мало разумепаља за његове потребе. Mu, 
господо, овде непрестано o томе говоримо, овде 
je много проливепо суза, много се je плакало али 
од тога никаве acne. Оно, има овде за некога асне, 
али то би требало да буде за некога мање но што 
je у ствари! Ми, гчхшодо, видимо да наш свет, и се- 
л.ачки и варошкн, по.ред многих других терета ко- 
је иодносп, прнтнскују и пљачкају некакав „Тата" 
и некакав „Бата." taj „Бата" је"утулио рацњс ве- 
ликом броју нашег пословиог света, тако да не 
можо зарадити im хлеба да исхранп себе и своју 
породицу. 
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Он je у својим фабрикама од радника ћ од жи- 
вих л.удских снага направио машине тако да и они 
пролазе као и оне цеви no фабрнкама, као да нису 
људи од крви и меса са потрсбама живота него ма- 
шине које ои oi<peiie како хоће. 

Тако ради „Бата." A тако нсто радн и „Tara", 
који и ne трсба да се зове „Тата" него трсба да се 
зове очух, iep je схн својим радом гирави очух, a не 
тата. Он нас, којн живимо у овој naiuoj KVIIH IH 
к-оји смо се за п.у борили и не признаје. Он je као 
и „Бата" затворио у своје магацине један вслики 
број службеника и експлоатише их na разненачкне 
до последње капи ИјИхово cnarc и живота тако да 
he хскоро те његове радње постати праве болницс 
in-iic оолоспнка од туберкулозе. (Одобравап.с на 
левици и повици: Тако je!) Ja бих молио г. Мпии- 
стра социјалне политике да не заборави на ono, да 
метне руку na cpuc и да буде тплпко великодушан 
да се баци свом спагом свога ауторитета на те лве 
велике аждаје, које сипјп.м радом мисле да прогу- 
тају наш привреднн живал., да им стане за врат да 
не би једнога дана било доста, јер ако угушимо те 
наше темел>е, тај нат приврсдпички сеоски и рад- 
пички савез, ima he иам онда и ова земл.а. Ми се 
морамо старатн за напредак name нације и namer 
подмлатка из прииредиичкпг рела a ne да пас лаве 
iick'ir страпци који cv дошли из бслор света. И ми 
као пслпки француаси лржлвиик Блум иорамр са 
п.им зајелно да кажемо: нека други имају и мили- 
онс н 10.000 кила вина, и х'ил.аде кила меса и хле- 
ба, али cBfiKii наш грађаиин мора имати бар пола 
килограма хлеба, пола килограма меса и пола ки- 
лограма всћа за лнсвни оброк. Тако као тај вели- 
ки држашти« францустси иорамо и ми радити a не 
да допусгимо да Mac ови бедници срећу no улица- 
иа ћ да нам траже no два три динара за хлеб, јер 
ова наша земља je благословена и у љој мора ла 
има хлеба n меса за све rpaliane ове земље. 

У ресор г. Мпипстра социјалне политике спа- 
дају и болнипс, o којима cv прслговоршпш већ до- 
ВОЛУНО ГОВОРИЛИ. Сви мн имамо у иашнм крајевима 
болппис u мпгли смо со осведочити да v нашим 
болиииама нема ни довољно лекова, ни довољно 
»ооевета. већ м се ти наши сиооти мученици преви- 
iajv и спавају иа хладном бетону и на патосима. 
Ja бих молио г. MmincTpa да обрати пажњу на 
питање бблница да бап ти људи. KOIH се MVMC и no 
се.лима и no варошима и no разним фабрикама, кал 
се бар разболе и доћу v болтшу, ДЗ им се бпп оги- 
гура скравиште и постеља u иало хране ка«о се ne 
би брукали и nam иарод и напта дпжава. Ha све 
страие се трпшс државне и народне nape, na бар 
за ово треба Мипистапство социјалне политике да 
nahe потребппх сретстава да сс болсспицима по- 
могис. 

Молнм вас, господо, хоћу да кажсм ово: да 
мн можсмо опдс гоппритп ШТЗ ХОћемо И како хо- 
ћемо, али v пас глсда 14 милиоиа душа шта ћемо 
ми оаде v'iinniTii и урадити и зато ja сада и гово- 
рим, јер je то моја дужност. 

Господо, na многе ствари бацају се стотине xn- 
љада na и милиони, a ne решавају се инога важна 
гп1таи>а која треба да решимо. 

Сви сте ви. господо, гч>ворили да нема доволјНО 
лекара, да нема бабмца, да пема послужитељки и 
болничарки. Moje би мишљење бпло да у сваком 
среском месту треба да нмао no јсдну болницу, a 
ми немамо тако рећи ни 60% болница у земљи. 

Ja сам казао за господнна Мннистра да je он 
врло добар, вредан и борбен човек, само он ne би 
требало да буде неком мајка, a пеком маћеха. 

Ja хоћу да замолпм господинл Министра да 
пошто нема у нашој зсмлјИ im 60% болница, да сс 
iino више болиица подпгне. Ето, ми имамо уреде и 
они имају велике зграде, a ja бнх npe бно за то, да 
се уреди укипу и у Београду и у Нишу и у Загребу 
п у свима местима, na да опет то расподелимо no 
појединим местима и да подигнежз болнице, где 
може свет да дође и да нађе услова за лечсње. Ми 
се старамо o коњу, o говечету, a no старамо се, 
iino je ппјнажпије, 0 животу човека. 

Господо иародш посланици, ниједаи крај mije 
тако запуштен као мој крај. To je брдски крај који 
нема путада mi железница, na бар да, када свега 
тога нема, бар да има болнице. Ме1)ути.м, он те бол- 
нице нсма н on ne може да добијс погребну негу 
коју бн добио од лекара и болпичара. Болнице су 
важне иарочито за name сел.анкс које често морају 
да траже помбћи у болшшама. Moj крај je fiO км. 
удаљеи од железнице. Ja немам 'путева, немам же- 
лезница, и л.удп морају болеспике, кала пду кодле- 
кара да преносе na коњу. И ja имам само јсдног 
лекара a и тај лекар, када преглела човека, прво 
му узме nape- na му онда узима и живот- 

Оиомад се десно овакав случај код мепе у бли- 
зииги. Дошао je чпвек у галопу на.коњу код лекара 
п казао: господине докторе, мени je отац иа самр- 
ти, ne знам да ли je код љсга слепо црево или mro 
друто, ево коња н ако je потребпо узећу још јед- 
нога, молим те да одмах одеш и прегледат мога 
оца. On je казао: хоћу, али да мп лаш чстрдесот 
банки. Кад су rpahann приипкали лекару: viopam 
i TI'I.II, MU heno латп, лекар се најзад pcnmo да оде, 
Док je он дошао било je 4 оата и човек je већ био 
мртав. Taj човск учествовао je у прошлим рато- 
иима, имао je шсст рана, и дао je своју крв и enoj 
живот за ову земљу. Он ie H3.naxiHvo зато, mro 
доктоп mije хтео да доГ.с благпвремспо, и докле MV 
се imie лг.ло 400 динара. Ла бих молио господина 
Мнпистра, да уведе ie/inv повину, да се v сваком 
среском месгу, код среског начелиика, уведе жал- 
бена кп.ига, na да onaj веорећник, кад доће v спез, 
да тпажи лвмарску помоћ, нма права забележнти 
кад ie долазио и пгга je тражио и желео. (Добаци- 
иап.с и приговори са леспице). Господо, нећете ме 
отепати одавде са говорнице, говорићу три сата, 
зато штб вмлим. да појсдини ЛјУДИ не схватају оз- 
биљно ове ствари, које се баш њих и тичу. 

Ja мислим, госполипе Министре, да би ово 
било добро и умесно. Кад то може да постоји на 
iiamiiM железницама, мттслим да би требало да по- 
iToiu и једиа таква жалбсна кшига и v свнма eno- 
ским месгима, те да онај свет забележи кад je ло- 
лазио да тпажи лскара. Господине Мипистре. ако 
Пи ono примили оставили би лспу успсгаену. (Дпки- 
rpuje Мирковић: Постоји болиички аутомобил!) To 
|е као кад je Фрап.а Јоснф, кад cv v Далмацији 
у.мирали од глади, казао да једу кифле. (Жагор на 
дешици). 

Potprcfscdnik Radisav Vtičetić: Molim vas, go- 
spodo, dai u mini saslušali' gospodina govornika da 
bi mopao završiti svoj govor. 

Мплепко Глишић (настанл.а): Господин Miimi- 
стар треба да будс свпма мајка, a ne једнима мајка 
a друпша маћеха. 
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Хтео сам да замолим господина Министра још 
за једиу ствар. 

Ja бих замолии г. Министра да прими на 
знан>е ово mro ћу сада да изложим. М,и имамо 
много благодати у иашој земл.м. Поред осталог, 
naiua земља je богата мииералним иодама. Ми би 
овс воде могли да иокористи.мо извозећи их у ино- 
сгран-ство по д(Јб1)ој цени. У другом благу, у ру- 
дама IH у шуми може се штсдети, али се са водом 
no мора ш-Једети. Ако г. Министар буде оматрао 
за сходно може ме једнога дана позвати да му 
покажем једа« рачун, no коме се могу добити ми- 
лиили п милионн без икаквих тешкоћа. Ja бих 
MioJmo г. Минисгра социјалне полнтикс да заједно 
са Мжшстром саобраћаја учин« са.мо једну малу 
корекцију у лучкој тарифи да сс створе могућности 
за  извоз великих количииа минералне воде. 

Сада liy вас упозорити, г. Министре, на још 
једну добру ствар. Ми у зсмлји имамо још многе 
стиари које за нас немају велике вредности али 
КЈОје се na страни мпогс цсне. Ми имамо лткт 
цвет, имамо петељку од јабуке, петељку од тре- 
IIIIL>C итд. Све се то можс -извозити у иностранство 
и за то добитп веће nape него за сам извоз говеда. 

Ja писам протин тога да сс свету помигие, али 
сам против тога да се та HOMOII даје бсз смисла и 
рачуна. Ja са.м за то да сс неком место 10 кило- 
грама кукуруза да и 30 кг. за падпицу na пека до- 
носи воду, нека копа пут, нека бсре биљке и нока 
се учи да буде домаћин. (Алсксаидар Дачпк: Може 
да буде толеранције, али ово je и сувнше!)... 
Господине Дачићу, ии си највећа болест у овој 
Скупштини, тн си туберкула у овој Осупштини. 
(Бурап   смех   n   веселост). 

Potpretsednik Radisav Vučetić: Gospodine Đa- 
čiću, ja Vas i po četvrti put opominjem na red. 

Милеико Глишић (насгавља); Господо, ja сва- 
кога поштујем и ценп.м, част И ЧССТ евакиме, a/ui 
CL; на муци позиају јупаци, a и у кући се позпају 
чел>ад и зна се ко he се na коју страиу окреиути. 
Опрости Боже свакоме ко ne зпа шта ради. 

Господо, извииите, молпм вас, mru еам вас 
мало заморио, али сам миелпо да и ви исто тако 
мислитс као mro ja мислим, јер и вама je ona Кућа 
потре-опа и вп сте joj такође дужни као и ja. И на 
вас гледају ваши бирачи као и na мене. (Алексан- 
дар Дачић: Ha тебе mune ne гледају!) Ja сам био 
иосла-н.ик онда када ти ниои био ни у пепелу no- 
сланик. Ja сам био јачи од три активна Мппистра. 
AKO ти будет у хвоме крају, ja hy се убпти. 

Poipretsednik Radisav Vučetić: Gospodina Đa- 
čića molim da ne upada u reč, a gospodina govornika 
da ne  polemiše sa poslanicima. 

Милепко ГлншнК (наставља): Гооподине Ми- 
ннстре, ja зпа.м да je Вама тешко све ouo претр- 
пети, али Вас молим да будете тако л.убазни и да 
ме саслушате. Ови што вас увек хвале, они вама 
кажу: терај воз 1најве1шм брзином не би ли се 
сасрхао. Ja iiy једиога дана бити слободап да те 
посетим, ако ме позовеш, и то око 8 сати, кад се 
пије млеко, a ne, после ручка и вечере, кад се mije 
вино '. (Повици са деснице: A mro je ca Бех- 
мопом?) Да вам кажем и no кад сте тако радо- 
зиали. Бехмеиу сам ja пекада био локомотивц и 
вукао  ra, a то добро знају Рајковић и Сава MHKUII 

кад сам ja 1300 л.удп одвукао у Вптеград u дао 
му 2.700 куглпца впше него mro je п.мао. Ллн ja 
му сада не тражим iiniura. 

Potpretscdnik Radisav Vučetić: Gospodine go- 
vornice, ja Vas molim da završite, jer je vaše vreme 
isteklo. 

Миленко Глишић (наставља); Господо, ja вам 
за.чваљујем и верујем Озбиљиим људима да су ме 
у души саслушали искрено, a онај, који je неозби- 
љан, нека тера како тера, шпроко му поље na како 
се буде возио. Ja сматрам за дужносг, — a камо 
cpehe да ми сви тако сматрамо, — да треба колико 
je могуће да .допринвсемо опттој етвари. Тиме би 
били  корисни  и  r. Министру. 

Гооподине Миписгре и остала господо колеге, 
хвала вам mro сте ме саслушалп и молим вас да 
ово, mro сам излагао, узме.мо озбиљније. Ja hy 
omu слободан, посподине Министре, да дођем код 
Иас u да Вам ове ствари пзложим. (Одобравање). 

Poipretsednik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. Uroš Nedeljkovič. (Glasovi: Nije prisu- 
tan). Pošlo g. Nedeljkovič nije prisutan, smatra se da 
je odustao od reči. Reč iimii narodni poslanik g. Ru- 
dolf Pleskovič. (Glasovi: Nije prisutan.) Pošto g. 
Pleskovič nije prisutan, smatra se da je odustao od 
reči. Reč ima narodni poslanik g. Stevan Simič. 

Стеван Симић: Господо народни посланици, 
експозе који нам je дао господии Министар за 
Социјалну политику n пародпо здравље прет- 
ставља иерпо. и изразито огледало једне солидпе 
п (.'исте.матске соцпјално - здравствепе полптике 
ксјп се мудро и са пупо онергије и вол.е спроводн. 
Ту су изнета cnu питања каи и свп проблеми који 
су предмет проучавања надлежних фактора овога 
Mnnnciapcii'.n. 

Овде liv се задржати на једној немани, која 
прстставља једно велико зло, a то je маларија у 
чашим јужним крајевима. Управо, то je један 
круппи проблем садашњице коме треба посветити 
највећу бригу и стпрап.е. Њшо разорно дејство je 
у толико веће, страшније n убитачније, mro долази 
летн, када je народ највише окупираи пољским 
радовима и када се пајслабије храпи, јер je летњи 
обр<хк белп лук n киселииа. 

Позпато je да je кппип једино пробитачнб 
сретство за лечење one болести. Алп ona медицина 
je прескупа за широке слојеве народа, док хпги- 
јенскн завод у Скшљу не располаже довољиим 
кредитима за тај цил.. Ja сам и у пачелној дебатн 
апеловао на г »сподша Министра за Социјалпу 
полигику и нарсдно здравље како би издејствовао 
више оретстава за набавку минина. 

Hamu суседи Грци и Бугари спровели су моно- 
полпзацију кппипа, mro се je у пракси шжазало 
као корисна мера, те би било препоручл>.иво да се 
онакиа монополизација оароведе и код нас. 

Али борбу противу маларије трсба проширити 
тако, да .če за ту сврху ангажује Министарсгво 
прљопривреде. Поонато je, да су мочвари и бару- 
штине шјбољп расадници маларије. Из тпх раз- 
лога намеће се питап.е регулацпје потока, рсчица 
п река, a тако исто и исушење великих комплокса 
земљишта у Скопском, Битољском, Струмичком и 
Струшком пол.у. 11a raj начин добиће се про- 
страпе поершине за обраду, чпме lie се омогућити 
бољи   привредно - економски   просперитет  нашега 
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народа на Југу, a с тим у вези, je и исхрана, тј., 
са швећашем простора зиратног земљишта даће 
се могућност и бољој нсхранн. 

Господнн Мпиистар за Социјалну политнку и 
«ародно здрављс нарочито je истакао u подиукао 
шегово старање које je упућено на то, да се омо- 
гући широким слојевима народа набавка .;1екова 
no јефгниој цени, Овоме питању трсба посветити 
што већу иажњу, јер су медикамопти иепристу- 
пачнн иароду због нелнких цена. Овде се може 
поставити и питање да ли треба задржати и иа- 
даље систем ко«цеснја за апогекаре, нли, пак, 
дозволити слободну кошсуреицију. ETO, и ови се 
проблеми постављају свакоме родољубу и поли- 
гичару, a ja се уздам да he г. Министар Цветковић 
nalili иачина да и овоме питању нађе такво ре- 
uieifce, које lie бити од користи свима грађакима 
иаше земље. 

To би, по моме мишљењу, била и једнна ме- 
тода у борбн противу многих надрнлекара, вра- 
чара н травара. 

Јужна Србија, односно Вардарска бановпиа, 
са пуно права очекује од господина Мнннстра за 
Социјалну иолитику и народно здравље да овом 
крупном питању посвети своју аажњу. 

Господии Мииистар Цветковић, сиојии ие- 
уморним и коиструктившш радом, дао je до сада 
сјајне резултате у свомс ресору, што je последица 
његових иопитивања и проучаваља па терену, те 
са тога разлога верујем да he Вардарској бановинн, 
коју   добро   познаје,   посветнтн   највећу   пажњу. 

Изјавл>ујем да имам пуно поверење у Владу 
г. д-ра Милана Стојадиновнћа и г. Мииистра за 
Социјалну политику и народно здрављс, те ћу 
гласати за предложенн буџет. (ПлЈескање у цен- 
труму и на деспици). 

Potprctsednik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. Sava Mikić. 

Сава Микић: Господо народпп посланицн, ja 
ne желнм да говорим o сапнтетским приликама у 
Саиџаку и моме пзборио.м ррезу, јер je сви.ма n 
свакоме позпато да су еапптетскс прилнке у томе 
крају пајгоре n да je иарод у сваком погледу 
заостао у погледу здравсгвених ствари. Овнх дапа 
господин Министар Цветковић упутио je био на 
лице места свога начелника Санитетског одељења 
да се o овоме стању ствари уверп, na je тај изве- 
штај пајбол.а слика тешких сапигетскпх прплика 
у моме крају. 

Надам се, да lie се, послс овога, предузстп 
све потребпе мере да се сапптетске прплике по- 
праве, a то je да се у Бпјелом пољу оспособи рад 
Баповинске болнпце, да joj се доделе потребпи 
кредити за издржавање и лечење потребног броја 
болеспика као и то, да се упуте још два лекара и 
то у Здравствепу станицу у Шаховићгша и да се 
оспује Здравствепа станпца са једппм лскаром у 
Мојковцу, где ових дана влада велика зараза и 
народ страда од епидемије. 

lilro се тиче социјалпог старања у овоме ре- 
сору, не желим, такође, ни o томе да говорим, јер 
je свакоме позпато да, доласком на чело овога 
ресора, гошодниа Цветкови11а, социјалпе прилике 
су у многоме поправљене, као што се то најбоље 
могло устаповнтп из canora експозеа господнна 
Министра Цветковића. Овде желим нарочито да 
истаинем да je у Међународни биро рада први пут 

после namera народнога ослобођења n уједињења 
дошао један члан за еоцијалпо старање и то го- 
сподип Цветковић, којн je својпм последњим бав- 
љењем у Женеви дигао углед o нашем соцмјалиом 
старању и овима аословима ове врсте у нашој 
земљи. 

Време je поодмакло, ви сте пзгубнлп стрпљење 
и зато желпм да своју кратку реч завршим. Али, 
остајући вераи сноме датом обеЈит.у, ne могу да 
пропусти.м да, u овом ириликом, ne истакпем гш- 
тање призиавања ратних година ђацима - ратни- 
цима, o коме са.м пптаи.у већ неколико пута са ове 
говорпице говорио. Радостап сам turo могу са 
оиога места да одам пупо призпан.е посподину 
Цветковићу као ратпом другу, који се na синоћној 
седницн Мппистарског савета заузнмао, да се ово 
питање пово.г.но pemn п, како ми je речепо, ono je 
поволто и pemeiio и тако je правда задовољена. 

I [мам иуно iioBepeibe у данашњу Краљевску 
владу и ресорног Мпнистра господнпа Цветковића, 
којије смписптан сарадпик n заменик namera ува- 
женога Boi^e, na изјавл.ујем да hy гласати за овај 
буџет! (Одобравање и пљескање у центруму и на 
деспици). 

Potpretsvdnik Radisav Vučetić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milinko Milutinović. 

Мнлинко Милутииовнћ: Господо народни no- 
сланици, када je пред нама буџет Министарства 
соцнјалпе политпке и иародпог здравл.а, можемо 
одмах да констатујемо да je no буџету за 1938/39 
годипу била предвиђена сума од 258,927.740.—■ 
дпнара, a за 1937/38 годину буџет je био пред- 
виђеи са 293,095.851.— дипара, a када се упореде 
те две суме онда виднмо да повећање износи 
25,901.889.— динара. 

Kao што виднте, господо пародпи посланици, 
буџет Мшшсгарства социјалнс политике и парод- 
пог здравља повећан je ca једпом огромном сумом. 
Г. Минисгар соцпјалне полптике и пародног здрав- 
ља г. Цветковић у своме експозеу признао je, да je 
навала сељачког сталежа, сељачког радпнштва у 
градиве, који траже запослење, na je казао n то 
како се na селу поправило стање и како BCII сви.ма 
потоцима тече мед и млеко. Али, кад je дошло до- 
тле, да сељак оставља своју кућу и своју имовнну, 
na сплази у град n тражи запослење, то je веК 
предзпак да народу у селу пије добро и да je код 
сељачког парода беда и немаштина, (Одобравање 
na левицп.) Даље je казао господип Мипистар и 
то, како су се радпичке падпице зпатно поправиле. 
Међутим, колико ми можемо да оценимо, наднице 
су се поправиле за један или један и no дппар, 
јер се надиице крећу од 23 до 25 динара. 

И сада вас ja питам, господо народпи посла- 
пици, да ли може један радппк да живи са 24—25 
динара дневно, односно када му се опсигује за 
Уред, за порезу са око 21—22 динара дневно a где 
je храпа, стап, одело и обућа. Да ли са овом сумем 
може да живи, кад му треба да доручкује, кад му 
треба да руча, кад му треба да вечера, — joni ако 
жнвп у граду треба да плати стан, да плати прање 
итд.? A он je сишао у град да ради не да се само 
нахрани и остане жив, него да заради пеку пару 
и пошаље својој породици за издржавање. 1 la 
пример, код мене радници раде na прузи око Чачка 
н надпица се креће око 15—18 дннара и, замислите, 
када му се све овде опсигује и кад плати стан и 
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храну, Уред, порезу, — колико je обом раднику 
остало онда од надннце њепове, a cm целог дана 
преврће ону земљу и бори сс оа њоме. 

Госпадо народни посланизи, na радник ne оде 
само у иадницу да ради и да се храни, него иде 
да, поред хранс, за њега заради још нешто да ко- 
ристи својој Kyim, пошаље фал«илији за исхрану, 
Па и ono што заради ne може да прими иа овој 
прузи no 3—4 месеца. Ja тражим да се na ouoj 
прузи наднице понеКају и да им се редовно плаКају. 

Наднице и рада такорећи нема, a маса света 
тражи запослења. 

Господо народни посланици, шта мислите ко 
je за све ово крив? КрИВИ су техничари, који уса- 
вршасају машине, које су оставиле радништво без 
посла. (Одобравање на левици), Како се год боре 
техничарн за усавршавањс машина, мораће исто 
тако радници да се боре противу тих машина. 

Господо народни посланици, Министар je даљс 
казао како су болнице добро снабдевене n да су 
чак  сиабдевене и лековн.ма. 

Господо народни посланици, за билнпце код 
нас у упутрашњостн може да се каже да су то бол- 
вице, који не могу да задовоље оне потребе, које 
треба да се задовоље. Када један болесник дође 
у болницу на лечеље ибпчно нема довољно лекова 
за лечење. Већини болеспика лекари у болиицама 
у унутрашњосги кажу да нису, за no неке болесги 
специјалисте и да пемају инструмепата за нсту, na 
их због тога шаљу у Београд у Општу државну 
болницу. Ова, међутим, тешко прима болеснпкс na 
лечен>е. Ти болесници који долазе у Општу држав- 
ну болиицу обпчпо болују од туберкулоае, од рака 
или долазе ради какве велике операције, која има 
да 'Ce изврши над болеспиком. Има случајева да je 
болесиик упућен за Београд и он због тога мора 
само за воз да плати OKO 150 динара, Да би дошао 
ди те суме новаца мора да прода последњу овцу. 
Кад, међутим, дође у Београд, онда у Опшшј др- 
жавној болпицн nehc да га приме. Мора да јури и 
хвата посланике да га протежирају да би био прим- 
љен у болницу. Због тога бих ja молио господина 
Министра, да изда једно наређење Општој држав- 
ној болници, да она прими болеснике који дођу из 
шарлах и ваздан још болештина, где су сатрте 
AKO такав болеспик мора да се врати кући боле- 
стан онда je сигурно да he умрети, илн успут или 
кад до1)е кући. (Иљескање на левицп.) 

Господо пароднн посланици, здравствене un- 
штине ннсу тако корисне као што би могле и тре- 
бале да буду. Мпого су боље и корисније здрав- 
ствене задруге. Кад се код nac болесник na селу 
разболи и оде у Гучу, он тамо пма много неприлика 
око увереља o своме шмовном сгању. Иако je се- 
љак сиромашан и не подлежи плаћању болничких 
трошкова лекарн му наплаћују преглед. У болници 
има само један лекар који лечи болесннке, na ja 
вас питам, господо народни посланици, да ли овај 
може огправљати nocao и у болницн и у срез до- 
лазити кад се неко разболп. 

Код нас, у моме срезу, владала je летос болесг 
шарлах и ваздап још болсшгина, где су сатрте 
поједипе породице. Пико се mije постарао да ту 
болест спречи. Марод умире у певероватпом броју 
од ове болести у моме срезу. Ha пример, Будимиру 
ПантовиКу из Випче скоро су умрле две Kliepn и 
један сип, a од порода више никога и нема. Сва 
три ова смртпа случаја догодила су се за 7 дана 
код овог песретног човека. 

Господо народни посланици, ово je потребно 
да чује r. Минпстар кад се неко разболе и оде у 
среску болницу у Гучу, онда га ова упућује у ба- 
новинску болницу. AKO не подлежи пла11ашу бол- • 
пичких трошкова онда га прнмају у болницу na 
лечење. Ако подлежи плаИању болесиичкпх тро- 
шкова, он буде примљен на лечење, али кад буде 
излечен.и кад треба да буде отпуштен из болпице, 
мора прво да плати све болесничке трошкове, na 
тек онда може битн отпуштеи из болнице. Госпо- 
до народни посланици, питам вас, a питам и г. 
Мипнстра, да ли се овде ноди брига 0 соцнјалном 
осигурању. Тако се десило да je сестра Љубомира 
Станића пз Гуче, била у бановипској болпицн у 
Чачку. Када je била излечена, нису хтелн да je 
пусге да оде кући све д.ок није, можда, овај ие- 
сретпи човек продао стоку и папослегку донео но- 
вац за наплату болничких трошкова. 

Гооподо, ja гражим да Господин Министар 
изда једно napeljeibe, да свака бановииска болни- 
ца, као и све друге болнице, примзју болесннке 
кад ови до1ју из далека, na ако треба да се плате 
болничми троиЈковп, čun ће се платити када се TO 
затражи, a ако не треба да се плате, они he битн 
ослобо1)ени тих трошкова. Јер овако, како je сад, 
значи: ако немам napa морам да умрем у болннци 
или да ме док сам год жив држе као неку залогу 
у болници док не платим болничке трошкове. 

ДалЈе, молим Господина Мнннстра да се сви 
земљораднпци, којп плаћају испод 200 динара 
годишње порезе, ослибиде плаћања болничких 
трошкова и да сва лечеља добијају бесплатно. 

Господо народпи посланициј што се тиче пи- 
тања исхраие народа, мило ми je што je Господин 
Министар рекао да je при Мипистарсгву образо- 
ваи Одбор за исхрану иарода. Ja hy да вам наве- 
дем да je у моме срезу град убио гогово све у no- 
једииим општниама: na иример, убио je град Рти, 
Котражу, Вичу, Краварицу и Прилипац na још 
iieica места Мрке, Дубац. Нарочито je јак град био 
у Ртима и Котражн, где je остала само трска na 
дрвегу. Једна радња у Гучи, црепана, која нзра- 
\)У\е. цреп и која продаје цреп, mije могла да 
снабде црепом грађанство, толико je град полу- 
nao сав цреп у иве две општпне, a o летипп и усе- 
вима да и ne гиворнм, uua je сва упиштеиа. Ja МО- 
лим Господипа Министра да се овим селима до- 
дели једна извесна сума новца у впду помоћи, a 
и у храни, кукурузу n другпм еемепима. Moj je 
орез cnpornibL'Kii, na тражим u молим да се сиро- 
тињи пошаље и у храпп. 

Liho се тиче инвалидског питања, ja сам ми- 
шљења и тражим и молим Вас, Господипе Minm- 
стре, да се свима ратним инвалидима прпзна за- 
КОНОМ и то право, да се призна оцу, мајци, без 
обзира колико имају синова, да ли су у заједницн 
или нису, да ли су пуполетпп или не, као a да се 
призна инвалида онима са испод 20% инвалиди- 
тета, разуме се, онолико, колико заслужује њихо- 
ва неспособност. Ja молим да се да инвалидска 
noTiiopa свакоме, без обзира колпка je његова 
пореза. Јер) када смо ишли у рат, нико nac mije 
питао колика je nama пореза. Значило on, ако 
неко плаћа велику порезу, да он ue треба да иде у 
рат илп рецимо малу порезу. Опда бн бпло то, да 
они, који плаћају велики порез, ne нду у рат, a 
који плаћају мали порез, да иду у рат. Једарм 
речи, сваки je морао HIUI у рат na ма колика коме 
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иореза била a, господо народнп иосланицн, na ви 
сс добро сећате ко .je ono у рову и у стрељачком 
спроју a ко je ono у дубоким позадинама, — напред 
су већином бнли сиротиња и офнцири, a богата- 
шн су били у дубоким позадинама no ко.морама, 
слагалншгима итд. 

Дакле, ирема томе, ja сам мишљења да овако- 
ме треба дати npauo na пнвалидску погпору без 
разлнке. 

Господо народни посланици, ja liy -вам изнети 
једаи случај. Уелимир Ристивојевић из Пожеге 
као iiema.uijcKii резершш иаредник paii.en je 1914 
г. на Лииљаку код Крупња у лево колено и сад je 
капетан 1 класе, одликован je Карађорђевом звез- 
дом за храброст и златном a сребрном медаљом. 
(Ju није тражио инвалидску потпору због тога 
што у они време није био жељеи и on каже: мр- 
зило ме да тражпм потпору, јер сам сматрао да 
ниједпа девојка неће поћи за мене кад чује да 
сам инвалид. и дшас-сутра н>ему пропаде npauo 
na тражеше пивалидске ПОТПОре, али иосле 1929 г. 
on 3arpa>icn молбом да му се досуди инвалидска 
потпора, али je одбијеп од гражења са митпиаци- 
јом да je задоцнно, да му je рок за тражење исте 
протекао. A, гошодо народни посланици, њему je 
nora дебела као сгуб и два пута дневно превија 
ii(,iy. сам купује зааоЈе n, израчупаЈте, кад je 24 
године, од када je раљсп до дапас, морао два пута 
дпеипо да превија погу, колпко то иаиоси. Ja сам 
израчунао да je угрошио само оних завоја 8.280 
иетара, и то све за своје nape морао да купује и 
завОЈе и лекоие, mra мислите, колико je ouo њвга 
коштало. Дакле, као што видите, господо народпп 
аослапнци, ja тражим да апсолутно сваки има 
право на потиору и да им се иста досуди, без об- 
зира да ли je њему рок протекао или не. 

Господо народнн посланнци, пре но што за- 
вршим да кажем само још нешго. У моме срезу 
није ништа paljeno, ни једап бунар, ни једпа 
цистерна нити какав други објвкат, a ja ћу Вам 
ианети шта je рађено no другнм крајевпма. У 1932 
год. израђено je 127 бупара, 49 водовода, 32 цп- 
стерне, 269 других објеката, a исплаћвно je 
19,599.030 динара. У 1933 г. израђено je 128 бу- 
napa, 61 водовод, 61 цистерпа, 244 других обје- 
ката и ишлаћено 8,274.524 динара. У 1934 г. нзра- 
ijcno |е IU1 буиар 47 иодоиода, 82 цистерне и дру- 
пих објеката 42о, a иоплаћено 10,299.385 дииара. 
у 1935 годтш израђено je 121 буиар, 50 водоврда, 
53 цисгерне 718 других објеката a псплаћено динара 
9,984.239. У 1936 r. израђено je 123 бунара 67 во- 
довода, 44 цистерне и другнх објеката 384 a ис- 
плаћено je 11,457.096 динара. У 1937 год. ИЗрађено 
je 125 бупара, 64 водовода, 85 цистерни и других 
објеката 285 a nciuialuieo 10,722.570 динара. 

Господо пародни посланици, ja hy сад да за- 
вршим. Вндите, господо, шта je овде просуго na 
све страпе иоваца у Краљевини Југославији за из- 
раду бупара, цистерни, водовода и других обје- 
кага, a у моме срсзу ништа. Ето, ту je r. Мплепко 
I jnnuili ii у његавом Ариљском срезу нншта пије 
урађено, ту je и г. Радоје Јовичић и у његовом 
Пожешко.м срезу пншта mije изра^ено na, ето, го- 
сподо и Вукашин Сласовић и у шеговом срезу 
Моравичком mije ппшта paljeno иако je on ca Вла- 
дом. Ja молим г. Министра да бар у идућој годипи 
додели нешто моме Срезу драгачсвском, да бар 
израднмо једну пумпу и један буиар и то бунар 

na Голубцу између општнне Гучке и Мпросавске 
где na 10 кплометара нема воде. (Мииистар соци- 
јалне подитике u иародпог здраиља Драгиша 
Цветковић: Да ли сте се коме обраћали?) Чуо сам 
да г. Мпппстар пита да ли сам се обраћао за по- 
моћ. Има овде извештај да сам ja у години 1936 
n 1937 са one говорпице тражио да се изврши 
оправка римског бунара на Голубцу. Зашто да се 
ne поправи кад су га npoiiani.iii се.1>ацп, јер je био 
затрпан; 11 благодарећи г. Министру прађешша, 
којп je пашао за сходно, на моје тражење са ове 
говорнпце прошле годнне, да додели 400 динара 
то je требало да се изврши, али када je завршено 
у Техничком одељку у Чачку и када je требало да 
се изиђе na лице месга, пеко je na швиндлерски 
иачпн завио ствар и тако je спречено да се тај 
оупар пачипи и да се не оправи. 

Ja сам са овим завршио. За буџет сада ne 
могу гласати зато што досад, као што сам унапред 
рекао, иишта у МО« Сј)езу mije paljeno, али кад бу- 
дем видео да je ма шта урађено, ja Ку гласати за 
овај буцет, a сада hy гласатн против овог буџета. 
(Одобравање na левици). 

Polprclsednik Jevrem Tomić:  Ima reč  narodni 
)oslaniK g. dr. Jordan Aćimović. 

Др. Јордан AliUMOBiili: Господо, узпмам данас 
реч na ИЗНвсем своје погледе на буџет Министар- 
ства социјалпе политпке. 

Једна од социјалних болестл која тешко по- 
гађа Јужну (Јрбију то je маларија, a, поред мала- 
pnje, н т.уОерколоза коси тамошњи народ. Сифилис 
такође сатире гамошши народ. Прелиставајући 
предлог буџета за ову годипу, ja наилазим na не- 
правде, o којима сам роворио још у прошлом свом 
говору, a које се чине према Јужној Србнји. Го 
СПОДО, Прпморска oanoBiuia бројп око 900.000 ста- 
повпика, a Вардарска баповппа бројп 1,650.000 ста- 
повппка. AKO прегледате, господо, статпстику ко- 
лико je утрошепо кипипа ради сузбијања мала- 
pnje no бановинама, видећете, да je у Ириморској 
баншини утрошеио 663 килограма кинина, док je 
у Вардарској баповпип потрошепо свега 120 ки- 
лограма кинина. 

Господо, овде je очевпдно једпа нвправда. У 
llpii.\i(Ji)CKOJ баповинп, у којој нма 100.000 оболе- 
ЛИХ према 150.000 0б0Л€ЛИХ у Иардарској баповпнп, 
a која je скоро за половипу мања од Вардарске 
баповшне, утрошепо je пет пута више иинина него 
у Вардарској бановипи. Из ове исте сгатпстке, 
која се односи na сузбијаље маларнје, констату- 
јемо n то да je у Прнморској баповшш прегледано 
140.000 стаповпика, док je, иеђутим, у Вардарској 
бановини прегледано свега 98.000. Шта зпачи то? 
Зпачп то, да у Приморској бановшни, која je за 
половппу мања од Вардарске баповине, има много 
више лекара непо у Вардарској баиовини. Према 
томе, господо, n ово пије право. Тамо где умире 
парод, тамо треба и слати лекаре. (Александар Да- 
чић упада у реч говорпику.) 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Gospodine Đačiću, 
molim Vas da odete na svoje mesto i da ne u/.nemi- 
ravate gospodina govonika. (Aleksandar Đačić: Ne 
čuje se ništa i ja sam došao ovde na čujem ovo što 
gospodin govori, jer me interesuje njegovo nauč- 
ničko predavanje.) 

Др. Јордаи Аћимовић (наставља): Господо na- 
родпи послаппцн, ако погледате једно село у Јуж- 
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ној Србији како оио изгледа за време лета, пи 
iicre одмах доћи до ув&рења да raiMO влада прави 
хаос. Иарод тамо лежи na рогожама, лемш на зсм- 
л.и. Болесник je онссвешћен и не види ко сс у п.е- 
гово.ј близини иала.чн. У снакој кући наћићете no 
неколико тежих болесника. Мико, другим речнма, 
од укућана није у стању да ради на пол.у. Пред 
таквом сптуацијом, гооподо, мора снаки да се згра- 
нс.   C'raifje je очајио. 

Сретства која се уиотребл^вају у борби про- 
типу маларије додељеиа су маларичиим станицама 
које су подигнуте у тим крајевима. Али, на жалост, 
онс нсмају довол.но кииииа, те због тога ретко 
je ко ол болссника у н>пма излечен. Постоји у апо- 
текама један кинин и јевтин кннии против мала- 
рије, зпанн „Кинин противу лгаларије", али ja у 
њвму немам попереља. Ja сам био лекар на селу 
na сам могао утврдити да и кинин који се справља 
у облику пилула или дражеја no фабрикама. mije 
такап да би му могао дати моје поверен.е. Ако се 
пак употреби добар кипин у прашку, онда се н.е- 
гопо лејство може убрзо да осети. Ja смагграм ла 
би кинин, као сигурно сретство против социјалие 
болести маларије, требало моиополисати. Један 
грам KiHiHHHa у апотсци кошта 4,80 динара. Го^сподо, 
оваква пена није приступачпа сел.ацима <и зато MV 
треба смањити ucnv да би га народ могао куповати. 

Kao inro рекох. росподо, кинип треба моно- 
полисати, iep дожава треба да пружи народу тај 
стч-рпп лек Koin ie у исго нпсме и једаи соци- 
јалан лек. (Граја), Господо, нећу ла одговарам на 
те ваше упадиие које нмају за цил. да скрате мој 
гг иор како би брзо отишли na спавап.с. Ако пвако 
наставите, ia hv почети ca nperpecatbeM на који 
сте начии дошли у ову Наролну скупштину. Без 
обзира на OBV вашу rpajv, ia hv прећи na лал.е 
излагап.о својих мпсли o овоме ресору. 
Што се тичр болпице у Срезу струмичком, ona 

ie обећавапа била no сто пута и увек се то обе- 
Нава nipe избора, a, мсђутим. ona сс шикала ne 
полижр. Најближа болиица удаљена je ол C-rpv- 
мице 70 киломстара и кала додате 1ош 20 кило- 
мстара од Бугареке гратпте ло Струмнпс, оида ie 
ona уллл.ена н 00 километара. Велими грсх се чипи 
ппема -гам<1пгп-ем иаполу. парочиго када се узме v ■ 
пбз-ир и та чињеиица да тамр нема железпиие. 
Транспорт болссппка je тежак н скуп, na народу 
нипгга друго ire остајс већ ла лежи код својс i<y1\c, 
молећи   сс  једнно Rorv за оздрат^л.сп.о. 

Господо, говорило се и o исушси.у Моноспи- 
товске баре у Срезу струмичком. која ie легло 
комараца који преносе маларију. Taj посао могао 
Пи ла сс пзврши прло лако n ne би копггпо државу 
пи пст пара. .Iep ту има очо 1000 хекта.ра земл.и- 
шта под водом и то je земљиште тако ћубоевито 
да га не би требало пелесет година ђубрити. Ако би 
rc поолао 1 хектар побхиљада динара то би изнело 
за 1000 хектара 5 милиона динара. A, међутим, цело 
Hcvmcii.e те баое коштало би ^ милиона липаоа, 
и, на тај пачип, онемогућило би се јелпо велико 
ic'i/io комараца. народ би се спаеао од маларије 
и добио би веома плодно земл.пште. 

Сада, господо, да npehcM na домове пародпог 
здравл,а и да видимо колико су те устапопе Kopn- 
ene за народ. One су, фактички, кориспе, али ia 
сам присталица малпх домова како у парошима 
тако и na селу. Да би и.ичо« рад био кориспији 
потребно би било учинити следеће. Ja мислим да 

no варошима где има и другнх лекара, домови 
треба да ипде бригу o школској деци, o одојча- 
дима, o вакцииацији и здравственој пропаганди у 
вароши, a no селпма требало би постављати лекаре 
a ne дезинфекторе, који би имали да врше амбу- 
лаптпп преглед болесника, да сузбијају маларнју, 
да раде na асанацији села, да npine здравствену 
пропагапду и сузбијање заразних болести. Здрав- 
стпепн домоии постоје у већим центрима: Битол>у, 
Велесу, Прилепу, нтд., и у тим домшима нађе се 
увек no два-три Лекара. Међутим, како су много- 
бројпа обблења no селима где нема лекара, при- 
родпо je да лекарп треба да буду у самим сслнма 
где би .успешпо вршили своју службу. Оваква 
аитималарична служба, како сс данас врши, ne 
можс бити корисна тс, према томе, тип малих 
домова боље би одговарао народним потребама. 
Ja сматрам да су варошке иасе суввше заштићене, 
лок су села слабо заштићспа у борби протипу 
маларије. 

Напомињем n то, да би, v циљу сузбијаша 
маларије, требало искористити за врсмс лета и 
ово. Лекаре. који су \ школским поликлиникама 
v Србији, требало бп употребити na сузбијању 
>'аларије v Јужиој Србији, јер толикп je број 
болесника гамо, да би скороу сваком селу требао 
да биде no једап лекар. 

Што се тиче злравствених задруга, ja мислим 
да и.их тоеба подржавати. iep cv one v складу 
ea потребама namera села у Јужнрј Србији. To cv 
устапоне помоћу којих сел.ак долазп до боже 
пбмрћи n јевтиних леков.а. Лекари здравстпених 
задруга треба ла буду довољио упућени и у 
ошовне бактериолошке мапипулације. 

Због тога јелан двомесечни течај у Хигијен- 
ском заводу био би ол велмкс користи no служ6у 
лекаоа здравствених задрхта v Јужнрј Србији. У 
Tv сврху налаже ее пртреба да се створи потребан 
кредит рали набавке лабораториског материјала 
за бактериолошка испитивањз при здравственим 
задоугама v Јужној Србији. Гооподо. ово ie no- 
требпо ради тога mro има болести koje cv сличне 
маларији. те један лекар који се палази у тако ма- 
ларичној средини ne може одмах да утврди да 
лп je то болест 'маларија или нека слична болест, 
као mro je то трбушни тифус. Свакн, господо, 
становник болује од хроничне маларије, те према 
томе, лскар ие може одмах да оцеии ла лп ie то 
маларија или трбушпн тифус. Л има, господо, и 
других брлести ко?« треба лп разликује лекар од 
малариЈе. To би било неопходно потребно. Ono 
знање било би од велике користи лекару при по- 
ставл>ап->у диагиозе. 

Госполо народни послапипп, ломови пародпог 
здравља вршили су и друге корисне послопе у 
Јужиим крајевима. Тежило се да се паролу ла 
злрава вода. Насод тамо пије воду из бара. Алп 
у последи.е време бушени су артсрски бунари. 
Како се пије подило рачупа o капализапијп, то ее 
вода разлдаала no пољима и створепе су нове 
баре које служс као лсгло комараца. 

Господо пародни посланициј у јелпим срезо- 
вима раднло сс мпого a у лругпм срезовима, тако 
pelin, mije се пишта радило. Малочас г. Стеван Cn- 
MHII захвалио се г. Мипистру и рекао да on има 
пуно поверсп>а у њега. Ja мислим да je on имао 
разлога да сс захвал.ује, јер je у п.сгопом срсзу 
много учишспо. Али мени je жао то, господо, mro 
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je Стеван Симић искористио државне nape да себе 
рекламира. Подигауто je које водоводаЈ које че- 
сама око 8 објеката. Господо, за спе ово су утро- 
mene државне nape. Међутим, г. Стеиаи Симић 
станио je на плочама патпис да су те чесме поди- 
гнуте заслугом пародпог посланика Стевана Си- 
мића. Једна таква реклама, господо, није за no- 
хвалу, јср cv то државне nape, и треба да се са 
IIIM рекламира лржана, a не Стеван Симић. 

Потпрстселник Јеврем Томић: Господине no- 
сланиче, још пет минута na вам je време истекло, 

Др,, Јордан Аћимовић (наставља): Господо, 
има u добротвора који су хтели нешто ла учиие 
у овом погледу. Десно се један случај да je једна 
чесма била запуштена и један трговац из Стру- 
иице решио се да ту чесму обнови. On je io спом 
трошку гу чесму обновио. Пошто чесма није pa- 
дила, on je довео мајстора и потрошио неколЈгко 
хиљада динара, сазидао чесму и на iiioj ставио 
своје име као и Стевап Оимић само натпис je ста- 
вио o ICBOM трошку и чесму обновио o свом тро- 
шку. Али мени ie жао то mro се опет нашао један 
чиновиик из Хнгнјенскс службе, који je потстре- 
као једнога човека да узме мотику и да оазбије 
натпис na чесми, (Један глас са деснице: Koju je 
•raj чиновник?) To je управник Дома пародпог 
здравља из Струмице. 

Госполо, томе cv разбили плочу са иатгжсом 
и тако je чопек разочаран дошао код мене, ла ме 
ггита за савст, шта да ради. Ja сам му рек-ао, да 
не треба да сс узбуђује, да ћу ja видета ту ствар 
и да ће се то регулисати. Човек je био толико на- 
секиран од тога господипа, што му je претно збпг 
тога mro je мстнуо свој име, да ie penmo јсднога 
дана да иде д'а растури чеоиу. Ja сам иојим на- 
стојањем учинио да се та чеома не сруши. Али ово 
je жалосно да ученици др. Штампара пвако посту- 
пају са народом. Њпх дп. ИЈтампап није никала 
vnviiHBao да сузбијају добротворе. И овде се види 
једна тенденција у раду управника Дома иаполног 
здравља, која се види и у раду господина Стевапа 
Симића. 

Господин Стевап Оимић исто тако узима и лр- 
жавни ауто да сс вози до Кратова нз Скопља, a 
то му nnje требало пити je то требао да чини као 
народни посланик. 

Немајући noncneii>a v Коаљевоку владу, гласаћу 
против буџета Мшшстарстпа социјалне политике 
и народног злравл.а. (Одоравање na левици.) 

Pofprctsednik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Danilo Radoicic. 

Данмло Радоичић: Гооподо народни посланн- 
ци, саслушали смо извештај господина Министра 
ооцијалне политике и народног здравл>а. Видели 
смо да je рад у овом ресору био у току ове буџет- 
ске године плодоносан и да бил.сжи најбоље резул- 
тате. Упозпали смо се са свима реформама.које 
господип Мпппстар капи да увсдс у идућој бу- 
џетској години, тс ne мислим да се упуштам у кри- 
тику рада и политике коју у овом ресору води го- 
сподип Цветковић, којиима najmnpn. социјалпи 
смисао за сва питања која спадају у домен овог 
ресора. Нећу да говорпм ии o пртребама и пита- 
и.пма Зетске баповипе, јср су господа прсдговор- 
пицп o томе говорили. Говорнћу o моме срезу. Кад 
бих био у срстном положају да у овом високом До- 
му преставл.ам богате, културие, материјалпо и со- 

цијалпо напредне крајеве, не би моја прва ријеч 
у овој буџетској дискусиј« пала код раоправе ре- 
сора социјалне полнтике и народног здравл>а. Ja, 
господо, у овоме Дому '[1ретставл>ам крај, коме 
мањкају најоснопнији социјални услови за живот, 
na дозволите, господо народни посланици, да вам у 
кратким потезима прикажсм само здравствене при- 
лике у моме срезу, из којих ћете моћи лако наслу- 
тити  соцпјалне  и  екопомске прилике тога  среза. 

Срез шавнички je no простору једа« од нај- 
већпх срезова у држави, у коме до сада л.удска 
рука nnje ништа урадпла. To je, вал.да, једипи 
срез, којп пема 'никаквпх културпих, хуманих и 
здравствених устаиова. 

Истпна, о« no своме прпродном богатству и ле- 
потама спада међу најлепше крајеве у Црној Гори. 
Кад би се израдплп колски путеви n железнице 
био би пајбогатији крај у лржави, јер има све 
услове за турпзам, сточарство, земл.орадњу, во- 
hapcTBO н пчеларство. У њему леже неискоришћени 
naJBcIm шумски комплсксп у Црпој Гори. Дурми- 
тор, пак, са Црпим Лезером долазн међу најлепша 
турисгичка места у лржави. За њега je Блажено- 
почивши Крпл> Л.гсксандар I Ујединител> изгово- 
pno овс речп: „Видео сам мпого лепнх крајсва, 
али Жабљак са Цршш Језером најлешие je пешто 
гјјто r;i\i v жнвоту пплео" Kaihon реке Пиве са Ма- 
глићем, Војппком n Дурмиторскпм шкркама, спада 
такође међу најлепше крајеве, али каква фајда, 
кад се до њих долази козјим стазама. Цело- 
купно становнппггпо овога среза бави се искл.у- 
чиво зе\1Л,орад1ћОм и сточарством на најпримитив- 
иији начин, јср до данас није ништа предузпманп 
да се пољопривреда рацпонално обра1)ује. 

Дакле, као што вкдите, господо народни nn- 
сладаци, сељаж у овом дивном и лепом крају живи 
под шајтежпм  животвим  условпма,  без  путевп   и 
здравствепих устапова, na чак пема ни иијаћс во- 
де, псго се злопатн прско целог лета, те су врло 
честс појаве лпзептсрпје. тифуса, шарлаха и диф- 
терпје. One болестп псмплосрдпо пм сатиру здрав- 
ље, то једино љихово богатство. Пре рата у овим 
крајевима нико nnje знао за туберкулозу, a да- 
nac лскарп налазе око 45% туберкулозпих perpv- 
та. Епидемичнс болести шириле су се пак раније 
годинама несметано, јер нпје иико ништа преду- 
зимао, да се сузбпјс њихово iiinpeii)e. Пре родину 
дана појавила се дифтернја у општинн Врбанпч- 
кој, Жупо-пивској и Плашшо-пивској, која неми- 
лосрдно косп децу и тиме убија здравл.е код na- 
mer подмлатка. Колико je ова  опасиа болест по- 
коспла жнвота у ове трп општппе довол>ио je да 
наведем случај Неђел.ка Митрића, звмљорадника 
из села Мратпп.а, општине Жупо-пивске, коме   je 
за седам дана умрло четворо деце од дифтсрпјо. 
Овај  сиромашни човск није био у стан.у да  по- 
зове лекара, nimi je пак пмао могујшости да од- 
песе децу лекару, те су иста умрла без лекарске 
помоћи. Оваквих и сличних случајева има внше у 
моме срезу. Колико би joiu жпвота покосила ова 
пеман, да господин Мипистар социјалне политике 
n пародног здравл>а ,^ије дао серуме за бесплатно 
лечеље оболелих н калемл)ење здраве деце, те му 
и са овога места одајем дужно призиање и хвалу. 
Истина, ова мера mije била ефикасна, јер се болест 
и даље шири, na бнх молио госполипа Мппистра, 
да нареди Хигијенском заводу na Цегињу, да бн 
пспослао  у дотичие  опттине  лекаре ради  сузбп- 
јаља даљег ширења ове болести и испитиваља уз- 
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рока. Такође би требало у сви.ма зпраженнм ста- 
новима нзвришги дсзинфекцију. Никакво чудо нијс 
када ово знамо, што данас мссто оних мршних и 
расних горштака сретамо болешљиве л.удс, жепс 
и децу. 

Сиромашни сељак у момс срезу умире без 
лекајрске помоћи, јер je ова помоћ одвсћ скупа, 
a, понекад, и немогућа, кад се има у виду, да сс 
до најближег лекара мора пешачиш 40 до 60 ки- 
лометара. Што je најгоре, господо народни посла- 
иици, у моме срезу нема болнице нити пак здрав- 
ствених станица — Дома здравља, те зими када 
падну велики снегови немогуће je болесника пре- 
нет1И v суседне болнице, и тако су они оставл^ни 
на милост a немилост судбини. O хигајеви на селу, 
код (менс у срезу, не може бити пи говора, јср 
тамо се живи оним животом, као пре сто година. 
Сеоске 'КуИе су мрачне, влажио и пису хигијеиски 
ypcbeiHe, a no најчешће закопавају их скоро са три 
стране у земљу, да их то заштити од зимских хлад- 
ноћа. У једној кући са једном собом и огњиштем 
лсипи цела породица, ту ссде преко целога дана, 
a ноћу спавају! Овакви стапови легло су разннх 
епидсмичних болести. O н.иховој чистоћи да и нс 
говорим, јер псмају иа првом месту водс. Слаба 
исхрана такође je један од главних узрока ширењу 
болести, јср најбоља жства не може да прехрани 
станоспиштво овога срсза, те се редовно, свакс 
године, купује жито no високнм цепама. И овом 
питашу   требало   би   поклоиити   озбилле   пажње. 

Да би се санирале здравствене прилике у овоме 
срезу, потребно би било поставити другаг срсског 
лекари у Горанску или Трси. Опттииа плани- 
»овска. Затим, као најпотрсбније, требало би 
изградити болницу или Дом здравља у Шавтгеу, 
са исколико постеља, где би се болесницима могла 
указивати лскарска нега преко целе године, a 
нарочито зими, када овај срез услед великих сне- 
пова нема везе ни са јсдном суседном болницом. 
Цржава би, пак, гребала да предузме изградњу, 
одиоано довпшен.е већ започетих амбуланата у 
Гораиску и Жабљаку, те би исте требало претво- 
рити v" Здравствене станице. Ово je парочито 
потребпо с обзнром на слабе финансијске при- 
ликс Зстске бановине, која из сво1их сретстава 
нема могућности ла их сагради. Такође би требало 
омогућити да сс барем два пута мсссчпо вппти 
бесплатан преглед народа у Бодну, Кршу и Трси 
за дотнчнс општинс. Државним и бановинским 
лекарнма требало би омогућити да лрже-народу 
no селима прсланаља из хигијенс. Преглед школ- 
ске деце требало би врптто најмаље два пута 
рплишњс и тиме коптролисати њихово здравствено 
стаи.с. Ова пракса није заведена до сада у моме 
срезу. 

Со.м тога, ради асанације, требало би шабдети 
пијаћом водом села: Горње Рудинице, Бајово Поље, 
Дубу, Сељане, Пораноко, Брљево, Барни до, Суво- 
иол.е, Брштевац, Безује, Пирни До, Вујиновиће, 
Доши унач, Трсу, Недајио, ШариКи, Бојатти, Црна 
Гора, Бабићи, Ускочка Оињави«а, Струг, Боровац, 
Малииско, Дубровско, Подгора, Баре Иинковића, 
Рамово ждријсло, Суводо и водовод у Жабљаку. 
У овим местима нема изворске нити бунарске воде, 
те се тамо преко цслога лета оскудева са пијаћом 
водом и у овим селима се редовно, сваке године, 
појављују   спидемичнс   болести.    Изворске   воде 

тако1)е   ннсу   хигијенскн   уређвне.   Њиховом   уре- 
ђењу гребало би такође поклоеити пажи.у. 

Господо   шродни   посланици,   -OBO   je   бледа 
слика здравствсних прилпка у MO'MC ■срезу, које су 
из дана у дан све pope mro je сел>ак ■сиромашиијп. 
Из овога кратког прегледа хигијенских и здрав- 
ствеиих прилика  ви  сте могли,  господо народии 
посланнцп, да разаберете сву социјалну и екоиом- 
ску заосталост овога среза. Ja морам да подвучем, 
да  су  сви  тн  трудови  узалудии,  ако  сс na томе 
стане  и  ако сс у свима правцима не  noi)e дал.е. 
Шта je бол,е од лекара ако његова помоћ пе може 
да стигне на време? Шта je користи од амбуланте, 
ако у њој нема лекова? Шта je вак користи и од 
лекара и од амбуланте, ако се општи хипијенски 
и вкономскн условн не поправе? Лекар ne може 
ништа учипити, ако je љегова помоћ у ero no сто 
случајева   прекаспа,   a   ona   мора   закаонпти   код 
данашњег стања путева у моме срезу. Код мене 
no 7 до 10 часова кроз непроходне кланце и кли- 
суре треба  н\т   поједипмм  селима  до  најближсг 
лекара, a исто толнко лекару до болесннка, na и 
ако   кад   стпгне   npe   пего   што  je  касно   on   без 
потребппх инструмената n лекова скоро не може 
да пружи никакву помоћ, те су cKOipo све лекарске 
интервепције узалудне.  Случајно, да понекоме и 
помогпс,   ja  вас   питам,   господо   народни   посла- 
ници,  можс  лн  лекар  да  истреби туберкулозу  и 
друге  епндсмнчне  болести,  којс  су  чиста  после- 
дица ужаспих економских прплика и опште запу- 
штености, која влада у томе крају. 

Програм за спасавање овота расно пајчисти- 
јега и пациопално најизразптнјега краја, то je 
једап широкн социјалнп програм, и ja мчслим да 
je врсмс, да се са пајидеалиијим замахом при- 
ступи   изво1)ељу тога  програма. 

Господо народпи послачпцп, ja писам дошао 
na ову говприпцу да тражим сто милионске пнве- 
стпцнјс, рали демагошких парола, него да поста- 
вим пајскромније захтеве, којп сс плмећу свакој 
влади, као нсмпповна дужност, a пупо повереп>е 
имам, да he oea Краљевска влада која je прва и 
једипа показала смнсла и л>убави за овај крај, 
ту овоју лужпосг до краја пзвести. Кл^уч за соцп- 
јално и сканомско cnacanan.e овога краја може да 
лежи само у јавичм радовима. 

Кад je всћ реч o јавпим радовима морам напо- 
менути, да немам у срезу незапослених квалифп- 
кованнх радаика, алн шлам један велики број 
пол.оприврелпика којп na својим сеоским газдин- 
сшима ne могу да живе. Њих би требало запо- 
слити na јавним радовима, које бч Крал.епока 
влада требала да изврши v пајкраћем времспу. 

Кад би сте, господине Мпнистре, полигли све 
хигијенске и здравсгвене установе n моме срезу 
ипак би социјалпа бела и сиромаштво остало, ако 
се na време не приступи планском извођењу јав- 
них радова у моме срезу. 

Ja ћу. господо пародни послапицн, искори- 
стити ваше стрпљење. ла и овде овом приликом 
замолим Крал^евску владу да v наредни програм 
за јавне радове унесе најпортебпије путеве и мо- 
стове и осигура потребпе кредите за изградњу 
истих.  , 

Пут Никшић—Горанско—Фоча (бановиноки 
пут II рела) кога град« банска управа wn буџет- 
скнх кредита. Овај пут израћеп je око 30 км. a 
још би требало израдити око 70 KM. Овим путем 
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везала би се Црна Гора са Боспом и Србијом иај- 
краћим и најјевтинијим путем, који би преко целс 
године био у саобраћају. Он je врло важап у no- 
гледу економском и туристичком. Много би до- 
принсо, да се цео крај екопомски препороли н да 
постаис активаи. У сваком гтоглелу n.fia би тре- 
бало унети у .нареднн програм за јавнс радове или 
огласити га за државни, na га градити из буџет- 
ских кредпта, јер бановина из спојих сретстава 
Hehe га израдити за читави низ годнна. 

Пут Автовац—-Стабна—Шавник—Боан (Бано- 
виноки пут I реда) почела je да грали бивша Зет- 
ска обласна самоуправа и нзградила деоницс ово- 
га пута Крстац—Плужиие у дужини 11 км. и Боан 
—Буковица у лужнни 14 км. За ове две дсоиице 
утрошено je око 3,000.000.— динара и onaj пут je 
исто тако врло важан, јср пезује Херцеговину са 
Санџаком и Метохнјом, a што je пајглавније про- 
лази кроз цео срсз и кроз најромантичније кра- 
jeee Дурмиторског планинског масива, те има 
велику туристичку важиост. Он би такојјс свима 
грађаиима из Ореза шавиичког донео миого ко- 
ристи. И н.сга пи требало уиоти у наредаи npo- 
грам за наредне радове и оснгурати потрсбне кре- 
дите за његову изпрадњу. Лко ово нијс могуће, 
неопхолпо би потребно било осигурати крслите 
за изградњу деоница овога пута: Плужине— 
Стабна—Равио и Боан—Буковнца. Oee две део- 
нице могле би сс изгралити са 3,000.000.— динара, 
јер je изпсстан лсо кулуком palicu и скоро сви 
земљани радови готови cv. Пут Крстац—Пишће— 
Шћепан поље— такође je врло важаи туристички 
пут. јер пролази кроз општину Планино — пивску 
испод самог Лурмитора. Сем тога он би везао 
ооу omirmiiv и Срез фочански iiaJKpaiiiiM путем 
са Цетињем и остали-м приврслиим центрима у 
Зетској баповини. 

Путеви Жабл.ак—Алуга и Жабљак—Црно je- 
зеро, гакође су неапходао потрвбни, као тури- 
стпчки п\-геви, којима би се омогућио приступ 
аутомобилима ка Црном језеру. 

Пут Шавтгк—-Бијела такође има велику тури- 
стнчку ii економоку важност за ову оппггану, јер 
би je везао за лржавни пут Никшнћ—ПЈавник и 
тиме oMorvlino њихов скономски просперитет. 

Четири моста: Калуђеров иост ип реци Ko- 
мапиици v Mparmi.v. иа реци Пивм у Шарапиима 
и Топцима на реци Тари. требало би та«ође унети 
v програм sa јавне радове и осигурати потребне 
кредите за нзградљу истнх, јер cv врло важни као 
јелина веза измсНу опшгине жупо-пнвске и пла- 
iniiio-iinBCKc и Среза шавиичкога са Срезовима пле- 
вал.ск-им n бделополуским, Ha овим рекама редовно 
се топе л>уди, жоне и деца. За изградњу овнх мо- 
стова ■пребалс би no апроксимативном прорачуиу 
око «00.000.— динара. 

Износећи пред Вас, госполо народни посла- 
imun. тегобе и нспол.е овога дивнога краја који 
ie у гарападању како v економском тако и у хиги- 
јенском, ja апслујем na господина Мннистра со- 
цијалне политике, који je то своме лосадаши.ем 
ралу показао најшири сопијалпи смисао, да ueo 
овај комплекс питан>а, који било посредно било 
игиосрслио спадају у надлеижост његовог стара- 
н,a прими, као једап прнспствено важап задатак 
свога ресора. 

Уверен, да се сви напорн na здравственом 
пољу могу постићи само уз уједначене папоре na 

свнма полјИМЗ социјалне дјелатности, ja сам сигу- 
ран да hy у господину Министру соцнјалне поли- 
тике Haliii најбољег помагача и заппитиика оног 
заГ)оравЛ)еног краја. 

Уверен сам такође, господо народни посла- 
ници, да he љегово заузимање наићи на најбољу 
погпору и подршку код Прстседпика Краљевске 
владе и Шефа iiaiue странке уваженог господииа 
доктора Стојадиповпћа, који се и до сада небро- 
јено пута показао, као опробани и искрени при- 
јател>, краја, моји ме je у овај високи Дом послао. 

У том уверељу ja ca највећим поуздањем н 
поверењем изјавл>ујем да ћу гласати за овај бу- 
џет. (Одобравање у центруму н na десиици). 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Sreten Kuzeljević. 

Сретем Кузељевић: Господо народни посла- 
ници, пз експозеа Мпнпстра социјалпе политнке 
и народног здравл>а јасно се види колпко Кра- 
љввска влада г. Милапа Стојадишвића води бригу 
o ситпом човеку и колико je посветила пажње со- 
цијалном питању. 

Сви ии знамо, господо, у каквом стању су се 
налазили наши инвалидп и у каквом стању су 
данас. 

Све од Ослобођења и Уједпњења na до даиас, 
са pcinciiiCM идаалидскрг ггатања лутало се, и није 
решено im 20% онако како je требало да се реши, 
a ro mije господо, зато mro се ипје могло него што 
се nnje хтело и умело. 

Il') постојећем Инвалидском закону прсдвн1)е- 
но je да пема право иа пријем инвалиде onaj ин- 
валид или породица, који плаћа извеспу порезу, 
јер га убрајају у имућне. Ти људи, који су кројили 
овај Закон, пису социјално осећали и изгледа није 
iiM било стало до социјалпе правде, јер када čy 
кројили onaj Закон, заборавили су, да у нашој зе- 
мл.п нма људи, који уживају месечне или годишње 
приходе ОД iiMoinme ca KOJOM располажу, да би се 
од тмх прихода могло издржавати и да добро 
живе 20 и niinie инвалидских породица, да се не 
упуштам у то од куда су дошли до те имовнис. 
Али, господо, ми иорамо погледати na то колико 
je ааступљена социјална правда, када један ипва- 
лид прпма месечно 80—160 динара a има десет чла- 
нова породице na издржаваљу, док један коруп- 
ционаш високи државни чиновник у пензији прима 
месечно S—10.000 динара, a има месечно прихода 
од имања, које je na рачун пародпог зноја стекао 
no  10—12.000 дннара. 

Господо пародни послапици, чим je дошла na 
управу земл.с Влада др. Сгојадишжпћа, приступи- 
ла je решавању кзмеђу осталих: привредних, ско- 
номских, финансијских и социјалних питања и сма- 
трала за пајпрече, inro у стварп n јесте пајпречс 
II пајхнтпије, ипвалмдско питање. И тала je лопета 
уредба no којој je признато инвалидско право ин- 
валидима и породицама, које cv право биле из- 

.губиле, што се ппсу умели cnalni no Ипвалидском 
закону у прибављању докумената приликом новог 
превођења од 1029 грдине. 

Господо народни посланици, пошто je ово ре- 
шила Влада лр. Стојадиновића приступила je из- 
радп пројекта новог инвалидског закона, који he 
бити бол.и од свих досадашњих ипвалпдскнх за- 
копа, али нс тпрдим да he потпупо заловол>ити 
»нвалиде, но ипак he задовољити бар 80",; њихове 
потребе. 
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Поред овога важног питања Краљсвска влада 
je настојала да je поирављено радничко питање, 
Koje je оило заборављено од свих влада до сада; 
свакако, господо народн« иосланици, да се лојално 
мора признати, да се на челу Мнниачирства соци- 
јалне полншке налази човек, коме су познате нри- 
ликс инвалида, радиика и уипштс прилике у иа- 
ркЈду, na се зато one и решавају правилно, a да 
je друкчнје, да je иапример Министар социјалне 
политлке нвки човек, који се ишје удалЈавао од 
зелене чохе, наго да ова иитаља решава са iient)- 
знат1И1М прилнкама у народу, ми пародн« писла- 
ници, KOJU na терену u OBOU Дому спроиодимо 
Влади'ну иолитику, не би могли поносно и издиг- 
нуте главе pehu свакомс, да Влада др. Стојадино- 
иика   води 111)аву ilapoднy политику. 

Госиодо иаридии посланлци, како je ова Вла- 
да затекла многа питања нерешена, то je случај и 
са болницама, амбулашама и уопште са питаљем 
чува1иа народиог здравл.а, јер je ириродно, да чо- 
веку треба оонгурати хлеб и обезбедити чуваље 
здравл.а и оида имати 50% решено iinraihe егзи- 
сгснције једиог грађаиина. 

У нашој велнкој и крвљу стечеиој Југосла- 
вији има крајева оез икакиих комуникациоиих 
средстава: без железница, без иутева, као што je 
случај са Орезовима: Златиборским, ариљским, 
ново-варошким, сјеиичким итд;, a теренски су 
TeiiiK'H, да их човек на коњу не може обићи no не- 
колико дана; срески лекари када се налазе на 
јсдио.м Крају среза, треба да оставе два дана, док 
на други крај среза дођу, na ако je случај да у 
ррезу влада нека заразна болест, што није реткосг 
у момс сиромашном крају, где иарод нема ни че- 
сгитс постел.е, iseii се читава породпца иокЈжва 
једном поњаиом, na када се noliy ОКрене na патосу 
спавајући, једна особа поњаву приграби себи, a 
осталн остану са голим трбусима n гамо се једно 
око друпаг савијају, да би noh провели, и није 
чудо, ШТО се ту често појављују заразне болесги, 
те би требало у таквим срезошша поставити бар 
no ;1,ва лвкара, да се омим оиромашним бедницима 
нађу   у близипи, када болест влада. 

Карактеристичпо je, господо, да вам прика- 
жем један случај, кој« се je десио у Срезу злати- 
арском  пре извссног времена. 

Један земљорадник имао je петоро ситне деце, 
најстарије око 15 а најмла^е око 3 године. Овога 
иссрећпика посетио je шарлах и док je лекар сти- 
гао из среза 35 мм., троје дсце je умрло, а и оло 
дгијјс .nuje могао спасти, јер je бнло доцкап, већ 
су 'и  н>их дпоје после 5 дана умрли. 

Предложио сам господину Министру да се по- 
стави још један срескн лекар у Срезу златибор- 
ском, а он ми je обећао, na опомене ради, те да 
се «е би заборавило, молим га да ово обећање 
испуни. 

Господо народпи послапици, као што сам вам 
изложио тешкоће око чуваља народног здравл.а 
у поменутпм срезо-вима, мислим, да нема чоиека 
који не бн захтевао, да се ови сиромашнп стаиои- 
иици бар бесплатно лече кад у болпицу до1)у, пу- 
тујући до најближе болннце na кољу и самарнци 
60—70 киломстара. 

Познава|у11П прилнке у иароду, знајући pacno- 
ложензе народа према Крал.свској влади др. Сто- 
јадиновића и апелујући на wy, да своју авакв-у 
политику продужи, још само да господпп Миии- 
стар   социјалне полишке поведе рачуна o уредима 

за осигураље радппка, јер се тамо врше злоупо- 
требе. Ha крају додајем, КралЈевска влада би мно- 
го народу и држави учинпла, кад би се почело 
испитивање неоразмериог богаћења поједипих др- 
жавпих чиновпнка, KOJII су бплн na врло завндном 
положају у вашој држави. Апелујем, да се почие 
прогањање корупције, која je у нашој земљи бпла 
na врхунцу npe доласка Владе др. Стојадиповића, 
a које хвала Богу данас нема. 

Ja изјављујем да ћу гласати за предложени бу- 
џет. (()добраваН)е у центруму n na деснмци). 

Potpretscdnlk Jevreni Tomić: lina reč narodni 
poslanik g. Velimir Vrbič. 

Велимнр Врбић: Господо пародни посланици, 
узимам реч, јер сам као посланпк за Округ ужи- 
чки, као члан Ужег одбора после шршеиог рата, 
и као претседаик Окружног одбора од 1910 до 
1926 подене, за Срез златиборски (суседап мојој 
општиии) као за iiacmuiii крај у време мога упраи- 
л.ап.а Окрулом ужичким покушао да се у ореском 
месту Чајетипи успостави јсдпа амбуланта, Окрут 
Je то n учиппо ii подигао једпу дрвепу амбуланту, 
која je сада већ расЈОодована, na зато молпм госпо- 
дппа Мппистра соцпјалпе полптпке n пародног 
здравл>а да ову амбулапту обнови зато, што у 
Срезу златиборском пма 40.000 стапоипика, a ПО- 
стоји само једап срески лекар са седпштем у Чаје- 
rnmi. Према гоме, требало бн да се отвори и једна 
апотека и уведе као државна, као и да се лостави 
још једап лекар са седиштем у Чајетини, 

Ово je свс неошходио потребно због велике 
територије Среза златиборсмог, који ее састоји 
из 16 општина, са горњпм бројем становника. 

И' зато молн.м господина Л1инистра да ове 
гготребе Среза златиборског прими к орцу и нађе 
начииа, да се у овој буџетској 1938 годинн и за- 
довоље. 

ДаЛ)е молим господина Мипистра, да оонује 
здравствену задругу у Општини качерској, у селу 
Мачкату, које се праничи са Срезом златиборским 
са трима општшама; шљивовичком, чајетинском 
n криво-речком, a како би се могле све четири on- 
штине послужи™ овом здравсгееном задругом. 

Напо.мпњем да су становпицп и ове Општине 
качерске врло сиромаппт јер живс у пасттом 
мрају, те намају могућности да одлаЗе лекару у 
најближе вароши и да набаве потрсбпе лекове. 
Сс.м тога село Мачкат je за то подеспо, јер ту no- 
стоји школа, цркг.а, a палазп се у центру овпх че- 
Tiipn општина: Качерске у моме срезу, m трима у 
Срезу златиборском. 

Kao члан Југословенске радикалнс заједнице 
пемам намеру да кри-ткујем рад Краљевске владе 
v. др. Милана Стојадиновића, a n кад би хтсо, ne 
бих имао шта критнковати, јер je Влада за ово 
кратко време показала огромие напретке, којп 
обећавају лепу будућност нашој земл.п. Али; би 
хтео у неколико речи да обратпм паж«уу гоотодину 
Мипистру социјалне политике и пародпог здравл.а 
na ово: 

Наш ссл.ак жнвп под врло рђавим здравствс- 
niiM приликама. lle може се рећиј да и ma његовој 
страпи пема кривице за ово, али су за ово криви 
у главном надлежни, којп му ne поклањају до- 
BOJbmo пажње. Наш сељак радо прима ове Ko- 
pnene новипе, na he бити гртов да примн н ову. 

119* 
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Има доста срезова као што je Срез златибор- 
ски, који, као што рекох, бројн 40.000 стзновника 
и као што сам одмах иагласио, погребу за постав- 
ља1ием још једнога лекара са седиштем у Чаје- 
тини и да je ono среско мссто без апотске. Ono 
исгичем због тога, да би било јасно, да један 
лекар ннје у сгању да своју дуденост гоад оваквим 
приликама врши како ваља, и да учинн све што би 
требало, да сс у здравственом погледу помогие 
OBO'M снро.машио.м свету, јер у недостаку ирпш' 
лекарске IIOMOIUI, бива ono, штр je најубитачније 
за наш народ, појавл.ују се гатаре, које травама 
трују u најлакшс болеснпкс. 

Сељак у овоме срезу страда нарочито у зим- 
ско доба када проводи no читаве дане у ноћи у 
прљавим неомречеигим кућама, без довољно свет- 
лости и ваздуха. Лекарски савет у оваквим слу- 
чајсвнма уз припомоћ власти могао би битп од 
огромне користп. 

Ради здравствеиог подизања села потребмо 
je одобритл креднте за оснивање здравствешх ста- 
иица, у iKojmia on се могло сељаку помоћи речју 
n делом, како Јреба да се одбрани и заштити од 
болести. 

C тога молим господина Мннистра соцнјалне 
политике и народног здравља да се за постављање 
још једиог лекара, отвајрање једне аиотеке и по- 
дизaIbe адравствених стаиица у Срезу златибор- 
ском одоор|И у овој години noipcoaii кредит, као 
и да сс спшри могућиост (упваран>а кредита за 
унаире^еше Злагибора, K])e.\iaiia и Гаре као ваз- 
душиих баља, како ои се na raj пачип МОГЛО иру 
жити што више користи, комодатета и осталнх 
потребних удобности посетиоцнма ових природом 
обдарених места и тиме им дати onaj глас тури- 
стичких места, који о«и и у потпупостп заслужују. 

Зато молим r. Министра соцпјалпп политике 
и народног адравља да у споразуму са нашп.м ува- 
женим г. Претседнимом Краљевске владе г. др. 
Миланом Стојадиповнћем моје оправдапе захтсве 
прпмп и привреде у дело. У том yBepeiby изјав- 
љујем да liy гласати за предложепп буџет Мини- 
старства социјалпе политпке n лародног здравља. 
(Одобравање у центруму и на деспнцп). 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Reč  iinai narodni 
poslanik g. Luka Avraniovič. 

Лука Аврамовнћ: Госнодо народни иосланици, 
када je реч o Министарству социјалне полнгике и 
народног здравља, дозволпге и мени да са ове го- 
вориице учишш једну констатацију a то je: да no 
мо.ме мишљељу у моме крају, то јесг у Срезу гла- 
мочком, од ослобо^сша до дапас иије ппшта учи- 
шено у соцнјалном погледу. Ja бих овом приликом 
желео да се спецнјалпо осврнем на једио иитаље, 
које спада тако1)е у делокруг ресора, чији буџег 
сада расправљамо. To je пптање радпика, који 
долазе у Београд тражеКп рада и зараде. Ja сам 
имао једап случај са једном групом од 26 радпнка 
који су, осгавши без посла, требали да се врате у 
свој крај. Међутим они нису имали магеријалних 
срсгстава за повратак и ja сам се личпо био заузео 
за ших да дођу до бесплатних карата за повратак 
или, ако то није већ могуће, да им се бар даду кар- 
те у Ј/4 цене. Ме1)утим, интврвенишући за и.их, ja 
сам без успеха обишао све установе које овде до- 
лазе у обзнр и они су на крају морали на разне на- 
чине да прикупе потребни новац, за повратак.    Ja 

бпх молио г. Мипистра да пастане око тога да сс 
такве стварп у бушуће ne дешавају, пего да се ini- 
тање ових радничкнх карата реши на један no 
радинке задовољавајукп пачин. 

To je што сам желео шрочпто да поменем 
овом приликом и да, пошто немам поверења у да- 
нашњу Владу, изјавим да не мбгу гласатп ни за 
овај предлог буџета. (Одобравање на левици). 

Polpratscdnik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Rastko Petković. 

Растко Петковић: Гооподо послаиици, када je 
реч o буџегу Мшшстарсгва соцпјалие ио.тигнке до- 
зволите да и ju проговирим неколшсо речи o овом 
ресору. Ja се нећу задржавати na поједгашм чпље- 
ппцала дуже времена; na првом месту ћу да се 
осврпем na ono што je пашем пароду iiajnorpeoiin- 
је у овом времену a то je шпање исхрапе. 

Ja знам да мпоги од вас неће вероваги да има 
у пашпм KpajeBiiiia у Дринској баповшш велпке 
оскудпце у људсмој храии услед разних неиогода 
n штеточшш. 

Један велшш процеиат у тнм крајевима још 
почетком јапуара и фебруара у великој мери нема 
људске хране и ово je најхишија norpeoa o којој 
бн се треоало побрппуги на врнЈеме. Зато молпм г. 
Mnnnerpa да најозбиљпије поведе рачуна, да тим 
крајевима укаже помои било повчану било у хранн. 

У мом Сребреппчком ерезу nocrojn свега је- 
дпа стара болппца још од npe para, којој mije 
дата никаква ПОМОћ nn у памештају, nn у оправ- 
кама, чак ии да би се она бар једанпут у годинн 
дана лепо окречила. 

Болнички трошковп у моме Сребрепичком сре- 
зу изаосе преко 1 милион дпнара, којн су остали 
неишлаћени из ранијих година, још од upe Уредбе 
од 12 децембра 1932 годппе. И како icy за време 
свегске кризе осталн пепаплаћени тако то стоји 
и данас. 

Ja ћу да нзнесем два примера, како ее црши 
наплата пих трошкова путем егзекутора и жандар- 
ма. у октоору месецу прошле године повак Ваоип, 
из Бол»евића, дошао je у Среорницу са евојим 
коп.см. И ако je још био слабог здравља, ■— за бол- 
нпчке трошкове још од npe две године дапа 
када je лежао у болници, — ухватилп еу му коња у 
Сребрници n on je анако аронула здраал>а морао 
да путује 3D KM. пешке евоЈој кући, a коњ je остао 
заплењен. Таквих случајева имамо на стотине. 

14 јануара oner у Сребрепицу дошао je Марко 
МармпшК, пз Подравша, да гкжупује неке ствари 
за своју славу Св. Јована н егзекутори су га напали 
у сред вароши сребрпичке, збацили му стварн које 
je покуповао за славу, a коња одузели, тако да je 
човек дошао ку1ш тек трећи дан пешке. 

Скрећем Вам пажњу г. Министре ради иарода 
у оиом крају, јер ови напади од сгране егзекутора 
у погледу неплаћених болеоничмих трошкова су и 
неправедни. 

По Уредби од 12 децембра 1932, болнпчке тро- 
шкове пмају да плате само они л.уди којп пмају 
основни порез изнад 100 дипара. 

Међути тамо се за наплату болннчких трошко- 
ва ие 'управљају према томе правилиику, него се 
присилнпм путем наплаКују преко екзекутора и од 
оних који су ослобо1)ени плаћања no тој Уредби. 
Одузима се људима задша крава, задња upeha 
жита са тавана; екзекутори све купе за наплату 
болничких трошкова. 
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Ja Вам господинс Миннстре и овом приликом 
скрећем иажњу, на то, како сам већ једанпут у Ба- 
шем кабинету и Вама и начелнику r. др. Иванићу 
скренуо пажњу на ове случајеве, н приказао Вам, 
inra се све у моме срезу дешава са наплагом тих 
болиичких трошкова. Мислим, да Вам je оволико 
јасно,  да не бих даље o истој ствари говорио. 
Што се тиче јавних радова, у овоме крају, до 

данас није изгра1)ен не само ниједан километар 
него ни један метар никаквог пута иако je нознато 
ст.ан>е путева у Дрииској бановини. (Живојии Ди- 
митријевић: Више je дато него код нас!) Кажи где 
je дато. Мижда je дато за израду пута од Зворниха 
до Сарајева, али у Сребрничмом сјзезу лије дато 
иишта. До среор^иице се иоже ићи аугобусом, али 
дг-л^е ни са коњем. 

Ja Вас молим, господине Министре, да народу 
тога краја пружите могућност запослења у јавним 
радовима; да и томе крају доделите неку стотину 
хиљада из оне мнлијарде за јавие радове, јер у 
томе крају не иостоји никаква нндустрија, пнти 
какви други јавии радови, где би се иарод .-vurau 
3aiic>L.iiJTH. 

Г1а и они радпнци, из тога крајо, који, гоњени 
нуждом, иду na рад у даље крајеве, не искоришћу- 
ју она права, која им припадају. Многи од тих, у 
случају оболења нли озледе при раду, не добивају 
mi хранарину, ни иолудневнице, и тако остају без 
могућности да нздржавају свије многобројне no- 
родице, и ако je од њихових иадница наплаћиван 
болесниички доприиос. 

Ja сам чуо прн крају експозеа да je гисиодин 
М.ин'истар рекао да je у пигледу шшалидеких иот- 
иора нешто урађено. Међутим ja тврдим да, и no- 
сле 1У година од свршетка рата, нма још нерије- 
шених инвалидскнх џредмета, Имаде исти тако 
инвалида, који су ири.мали иотииру ua им je Фи- 
насијска дирекциЈа, за неку малу ствар, ооусгави- 
ла иотиору. И тако, no три четири године, ти људи 
Gcs руке или Оез ноге не могу да успију да до1)у 
до инвалидске потпоре. Има случајева да лзуди 
имају оолесну жену или оолесну децу, a нису у ста- 
шу, ис само да лече те члаиове своје поридице, 
него нс могу ни да их исхране, пошто им je ускра- 
iiciia   потпора зби!' иеке ситие ствари. 

Због незнатних ситница, Финансијске дирекци- 
је враћају иредмете инвалидаким судовима, ови 
општмнама, и тако се иредметн не решавају и ре- 
iueiL>a одуговлаче. Ja бих молио господина Миии- 
стра да пиведе рачуна u бедноме и тешком стању 
иаших инвалида. 

Moj изборни Срез сребрнички, има 40.000 ста- 
новника a само једаога лекара у среском месту 
Среорници, који мора да сгигне свуда. Ирошле 
родине 1937, у ономе крају мога среза који грави- 
тира према Бајиној Башти, појавио се трбушни та- 
фус у тако великој мери, да лекар није могао да 
стигие свуда да пружи лекарску помоћ. Срез je 
безпутан, па je тежак пристуи у села, због тога бих 
молио господииа Министра, да нам доднјелн још 
једнога лекара, јер од септембра месеца до даиас 
влада трбушни тифус и још не ишчезава. 

ТТТтп се тиче социјалног старања и правде, ви- 
димо Beli дуже времена да je иема. Али, браКо, и 
ви са деснице и ви са левице кад би Бог дао да со- 
цијалне неправде нестане, онда би социјалне прав- 
де било већ сутра. До сада социјалне правде и со- 
цијалиог старања није било. 

Ja сам н прошлс године у буџетској дебати 
овога ресора говорио и молио господина Министра 
да предузме потребпе мере, да се минерална вода 
тако зв. „Губер" у Сребреници која садржи врло 
лекавите састојке, да се та вода уреди. Она je вео- 
ма лековнта и свет ^са разних страна н разних кра- 
јева наше земље долази ту да се лечи. Немојте, ro- 
сподине Министре, жалнти неколико стотина хи- 
љада динара, за уређење OBOI- лвковитог врела, јер 
je то врло озбнљна потреба онога краја и престав- 
ља велику вредиост нарочито за сирсшашне краје- 
ве n сиромашан свет, који би нашао неког упо- 
слења од повећаие емоплоатац^ије. Хвала вам opalio, 
и ca левице и оа деонице који ere ме лепо и na- 
жљиво саслушали. 

Кад буде социјалне правде онда ћу и ja гла- 
сати за овај буџет, a пошто социјалне правде и со- 
цијалног стараља иема, то ja не могу гласати за 
овај буџет. (Одобраваље на левнцн). 

Polpreisednik Jevrein Toniić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milan Mijic. 

Милан Мијић; Господо народни посланнци, 
upe пего IHTO почпем своје излагање o буџету Ми- 
нистарства социјалне политике, ja жалим што 
морам изјавиги овде, да je парламеитарни ред 
међу нама престаб omu. Мн иис.мо д1)угов11 као 
што би требали да будемо другови, a и наше Ирег- 
седништво збои" наше галаме ne може да ради 
како треба. 

Мени се дешава no други пут да ja изгубнм 
реч, ма да нисам дао ма какву изјаву да нећу 
говорити. 

1 осподо ja сам мнслшо да говорим и да не за- 
марам господу много дугим говором, na ћу сада 
да употребим време, које ми даје Пословпик и мо- 
лим господина Претседавајућег да се строго при- 
држаиа Пословника n да ми ne дозволи дуже да 
говорим, ако би 'io покушао. 

Влада г. др. Милана Стојадиновића na свима 
пољима рада no ресори.ма, na и у ресору Мпиистар- 
ства социјалне политике учпппла je за ово кратко 
време више него што je цео народ очекивао. Ja сам 
човек који живи у крају, који je врло сиромашап 
и где иарочито Мпнистарство соцнјалпе политнке 

■и народног здравља има важну улогу, јер у овоме 
крају, у моме срезу, радпиштво 50% зарађује хлеб 
од индустријских предуаећа. (Др. Бранко К&лембер: 
Ајде мало брже, cnbpo диваниш!) Господине Ka- 
лемберу кад Ви до1)ете n говорите, онда Ви брже 
говорите. Ja hy говорити како ми je воља. Ja имам 
времана да поворим и ja Ку говорити како je меии 
npani)! Ja Вас мо.шм пусгите мс na миру! Ja нисам 
неозбиљан човек. Ja сам овде седео и слушао све 
говоршже. (Др. Брппко Калембер: To je лепо 
од Вас!) 

Пошто je Мппистарство соцнјалне политп1<е 
допело Уредбу o миппмалним надницама радппка, 
cian.e радпика je побољшано, јер су раније радии- 
цн мрцварепи са падннцом испод сваке критике од 
4 дипара дпевпо. Уредба o мипп.малпим иадпицама, 
која je ступила na онагу и у Врбаској бановинн са 
свима правилницима, донела je задовол.стио у Сре- 
зови.ма: сапском, мркоњићском, кључком итд. Од 
тога времена ми пемамо прптужбе јер су раднпци 
увидели да се учииило колико се према данашњим 
приликама могло и да се не може више тражити. 
Оии су тако задовољни да су захвални Краљев- 
ској влади и Мшшстарству социјалпе полнтпке и 
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иародиог здравља na овоме што језањих учињено. 
Други користан потез био je осигурање од ста- 

росги IH изнемоглости које je raKuljo довело до 
једног задовољсгва међу редништвом, људима 
који су двајестак година провели авој жмвот у 
раду. Данас кад напуипају иосао они са својим 
породицама ситурно знајуда iie бити у својнм era- 
|)ii.\i данима осигураки за свој живот, иа макар то 
било са мииималним надницама односно испзијама. 

Ja бих јсдиии у овом пиглсду молио г. Мини- 
сгра социјалис иолигике за обивештењс, како сти- 
јн питање са радиицима који су upe ове одредбе 
паиуешли посао a нису уведени за осигураље. Да 
ли то право прппада и њима, или су ra изгубили. 
Тако na up. Јиво Карач радио je код Шнпада 40 
година као ковач. On je за све време био исираваи, 
поштен и вредан, a кад je иавршно 40 годнна рада 
остао je са 11 деце са Шппадовом помоћи од 160 
динара месечно. Ja бих молио г, Министра да би се 
се з' оваквом случају то узело у обзир за у будуКе. 
Да не иаводн.м друге случајевс. Ja мислим да he се 
ово све исправити за у будуће a за оно што je upo- 
шло, нема ни говора. 

Доношеше шшалидског закона TO je свакако 
једна велика потреба, алн o томе ne треба да го- 
иоримо ,јер су се Краљевска влада и Министар ео- 
цијалне политике upe нас побрннули и тиме he учи- 
нити велико задовољство иашим сиротнм инвали- 
дима који страдају и скапавају од глади. 

Здравствено стање краја који ja заступам и 
читаиих босаиших крајева je у врло неиовол.пом 
положају, и ja мислнм, да бн требало без обзнра 
на Закон o здравствеии.м општинама, прнсилита 
све општине да морају држати по једног лекара и 
то осигурати у своме буџету, исто тако мислим да 
би свакн лекар који ступа у државпу службу по- 
сле одржаног стажа требзо најпре да проЏ кроз 
село 2 године, па тек оида да иде даље у службу 
ио варошнма. 

Како сам рекао, наши су крајеви у здравстве- 
ном погледу врло слаби, a и осим тога су запуштеии 
и снромашнн н већ иеколико годииа ради се na 
то.ме да се подпгпе једап саиаторијум ш Ситници 
испод Кочићевог Змијања, na сам рачунао већ не- 
колико година да he бити свршсп, али до данас 
nnje, na апелујсм na г. Мипистра, ако буџетске мо- 
гућности допуштају да се и m ocraaipM. 

Ja, гошодо, немам дал.е шта ,да говорим o 
Министарству социјалие политике, и нисам ни ми- 
слио na го, na ми je жао да су се роспода толико 
препала да hy их гњавити. Пего има једпа етвар, 
пека ме нзвине господа послаппцп из Београда ако 
ИХ чма, да ja кзо посланик нз Босанске Крајипе 
морам ппак пешто приметити шго свакако не иде 
на адрссу г. Mnnncrpa ооцијаљне политике, нвго 
Мииисгра просвете. Господо, где под сам дошао — 
у Загреб и у друге хрватске срезове, свуда сам чуо 
да се прича како je Београд nojeo cee, како je Op- 
бији дато сие, у Србиј-и се ради и подиже свс a за 
Хрватску и друге мрајеве иема minira. Господо, 
једпа je случајпост хтела да сам ja обишао Општу 
државну брлницу и да сам je обилазио 15—20 дана. 
Ja сам лапк за медиципу и за све болничко, алп 
caMj гооподо, видео страшне ствари. Гинексмгршка 
млиника у Београду, то je зграда која je правље- 
на још за време Краљице Драге и не одговара ин 
у KOM погледу за једну болницу у мојој провип- 
цији, a камо ли у Београду, пашој престопици. 
Тамо, господо, долазе мајке које рађају децу, које 

paljajv иојнике и тамо пропадају и гњију a та.мо 
лекари, n поред своје иајпол.е вол.е, ne могу да им 
укажу lunioli јер пемају чиме. Господо, ja иисам 
мпслио да укажсм иа ono ради тога што г. Мипи- 
стар социјадне политике и народног здравља треба 
то да чује-од мепе, ja сам мислио да je потребио 
да кажем да нису у Београду све зграде како тре- 
ба, јер болкице у Загребу су мпого боље него у 
Београду, na, ако хоћемо рраво, м болница у Бањој 
Луци и у i IpiiMopcKoj бановини боља je него у Бео- 
['раду, na сам стога мислио да скрепем пажшу г. 
Мипистру соцпјалне политике да би се ипак дало 
на болеице београдске више него urno je давато, 
да бн се могле лечити мајке које рађају децу и то 
у (IIIOM смпслу и na onaj иачнп како то захтева ме- 
днципа. 

Господо, пошто видим да се ne може говорити, 
ja hy да завршим и изјавл>ујем да hy гласаги за 
буџет. (Одобравање у цептруму n na деспици). 

Potprctscdnik Jevrein Tomić: Ima ree narodni 
poslanik g. Jakov Kolarović. 

ЈаКОВ Коларевић: Господо пародпи посланнци, 
из експозеа г. Mnnncrpa соцпјалпе политике и на- 
родног здравља изводи се закључак, да je проје- 
кат буџета Миппстарства соцнјалне политике и на- 
родног здравл.а израђен na опште задовољстао 
и добро државе n парода. Господип Мпнистар у 
сиоме експозеу шзнео je свој рад за прошле 2 го- 
днпе, чпме je доказао, да je рад био врло добар 
са потпуним разумевањем и схватањем пужннх и 
преких потреба пашега парода. 

Марочито je важно нагласнии, да je нивалид- 
ски закон донешен mpe 2 годипе, мпого бољи од 
ранијих закона, јер je њиме повећан цензус ослов- 
ног пореза од 120 до 170 дипара и тиме су многи 
лични инвалиди (И инвалидске породице дошли до 
ипвалпдске помоћи, иако то није задовољило све 
инвалиде. Прред наведеног, дато je право ипвалид. 
ским породицама и личиим ппвалидима, да оии, 
који су 'изгубнли право na пнвалидску потпору 
услед неблаговремено поднете жалбе или пријаве, 
могу обновпти иосгупак и своје право доказпвати. 

Господин Мигшстар такође je дао свечану реч 
да he се донети нови швалидоки закон, који he 
бити бол»и и корнспнји од досадашњег. 

Овакав досадашњи рад господина Минпстра и 
рад к;)гл on у будуће кЛећава, заслужује сваку хва- 
лу и признање. Зато га ja поздрављам и изјав- 
љујем му дубоку захвалпост. 

Upe no ШТО будсм прешао na излагап>а која 
мислим да су потребна, ocBpHyhy се na једну оиггу- 
жбу, која je од поједиппх посланика ynyhena про- 
тиву i'. Буре JanKuBnha, бившег Министра шума н 
рудкика. 

Врло je незгодно што je ова оптужба уперена 
прогиву онога човека кога нема у овоме друшгву 
да бп се Morao браштИ; 

Ово се одиоси na дога1)ај, који се деспо npo- 
шле гадине у Ваљеву. 

He лшслим да браним г. Ђуру Јанковића, за 
њсгов рад као Мнпистра шума и рудпнка, јер ње- 
гов савестан и исправан рад сам ће себе бранити, 
већ хоћу да изнесем праву слику која се одиграла 
у моме присуству том прилпком када je r. Јанко- 
mili држао копферепцију у Ваљеву прошле годипе, 
јер са.м и ja В^љеваЦ,изместарођења г. Јанковића, 

Tora вечера искупила се пред хотел „Гранд" 
пзвссна  го.мпла  л.удп  састављена  од  полнтичкпх 
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пропивника господина ЈанковиКа и олоша окупље-' 
ног  из вароши Ваљева, вичући; „Доле Ђура Јап- 
ковић" итд. 

Ово није никакво изненађеље и ово ннје први 
случа.ј да се госгтода Ми-нистри нападају iia ова- 
кав начин, јер ми je добро познато, да je на исти 
начи-н налалан и иат иајвећ« и иајбољи државник 
господин Микола Пашић. 

Оваквв поступак према господину Пашићу mi- 
je могао ништа нашкодити његовом угледу и до- 
стојанству великог лржавника, чиј« je рад у исто- 
рији заттисан злагиим слопима за добро наше ве- 
лике и прошнрене државе. Тако исто, овакаа no- 
ступак иротииника господина Јанковића неће шко- 
дити .ништа ни господину ЈаниошАу нити убити 
његснв углед и достојанство. Свесни Вал>енци умеју 
да це«е, шта je господин JanKOimli урадио за Ra- 
л>ево (И околину и увек даги заслужног призлања. 

Сада xohy да пређам na ствар, o којој мислим 
да  гoвO'pи^т. 

Имвалидско питање, то je једно врло важно 
питанзе и њему треба посветити опјпту и озбил.ну 
na>KHjy IH решити га корисно no ратиике. Од овога 
решен>а зависиће и будуће држаи.е и рад name 
омладагне-војске када буде затребало. Нашу омла- 
дину тј. војоку будућу треба да наоружамо, поред 
модериог, jom и моралним оружјем, a то ћемо учи- 
ииги само тако, ако се новим инвалидоким зако- 
«ом даду потпуна признаша за заслуге стечепе у 
прошломе рату свима личним инвалидима и ин- 
валидским породицама, јер без морала, бадава he 
бити   модерио оружјс. 

Да би се жел.ени цнл. постнгао, no моме ду- 
боком уверсњу, треба у нови шшалндски закоп 
унети  одредбе: 

1) Да сви лнчни инвалиди, који су у прошлим 
paroB'HMa изгубилн: нагу, руку или очи, имају njia- 
во на прнјем шталидске ио.моћи без обзира на 
плаћаиЈе основног порсза; 

2) да се породицама попшултх ратиика по- 
liciia цсизус. осиов пореза за стицање праиа на 
иипалидску шотпору  до 250  динара. 

За ово noBcliaibC разлог je raj, IHTO je no no- 
BOM катастарском премеру народ оптерећеџ ca 4—5 
пута  више ооновнпм порезом. 

3) Да се сваки ипвалидски предмет мора ре- 
шити у року |од 6 месеци no пријему у рад и да 
се -KM код једне власга ne сме прсдмет задржати 
више од 15 дана, a ко противно поступи да сс узи- 
ма на одговор и кажњвва. 

Имам nvno повереп>е у данашњу Владу као и 
у салт рад господппа Мтшстра за социјалну no- 
литику и пародпо здравл.е, и зато ћу гласати за 
предложснн буџет. (Одобравање у цептруму и на 
десници). 

Potpretsednlk Jcvreni Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Todor Mihailović. 

Тодор 1У1ихаиловић:   Господо народни посла- 
ииии, Минпстарство соцпјалне политике n народ- 
ног здравља спада у ред оиих миивстарстава од 
којег друшгио, народ и nama државиа заједница 
очекују с правом видне резултате. Ннгдс се 
државна IIOMOII не може бол>е и видннје истаћи 
него у раду и помоћи Министарства социјалпе 
политике. и народнаг здравља, јер ДОК орцијална 
luviHTHKa регулисава тежак положај ситпих и 
малих људи успостављањем социјалног складл 
изме1)у  презаснћепих  и  гладиих, дотле се М.ини- 

старство   народног   здравља   стара   o   народиом 
здрављу — том највећем богатству једнога иарода, 
Кад  расмотримо  буџет  овога  Министарства  чији 
износ  претставља  суму  од  244,995.851.— дииарп, 
a када се имају на уму миогоструки задатци овога 
Министа.рства, које у себи садржм два Мннпстар- 
ства,  онда  се  мора  признати  да  je износ недо- 
вољаи  и  да je,  према буџетпма у  мипулим  годн- 
нама, који cv били мап.и, инак доста учињено, ма 
да смо још далеко од тога да можемо бити пот- 
гтуно задовол>ни. Ja морам  прнзпати да je ноипм 
Уредбама o минималпим надницама, колективним 
уговорима,  помирењу и  арбитражи,  затим, Уред- 
бама  o  пснзиопом  осшурању  радника  и  другим 
корионим   уредбама,   учип.ено   за   name   раднике 
доста, мада стараи.е o радпиштву н сеЛ)аку мора 
бити сталпа брига сваке Владе и свих фактора 
у земл>и с обзиром на њихов тежак живот који je, 
нарочнто у рудничким поткопима, скопчан са жи- 
вотном опасношћу свакога. тренутка. Посланик сам 
среза у ко.ме се налази седиште Рударског Енгле- 
ског друштва „Трепча", које je развило своју пуну 
делатиост, na сам, на лицу места, могао да видам 
у животу радииштва сву ефикасност оваквих уре- 
даба. Свакоме треба дати своје, и ja лојално при- 
знајем да старање namera Министарства социјалнс 
политике и оправдани захтеви namera радниттва 
наилазе   у   најчешћим   случајевима   na   повол.ап 
одзиа п г   ' самих претставнпка друштва „Трепча", 
нарочито   код   гепералног   директора   госполппа 
Хаувнја, чија je љубав према нашем сељачком и 
радном народу неоспориа, који mui осећање за 
срцијалну правду, и који се као такав стара да 
интересе друштва, у колико je могуће, доведе у 
оклал. са интересима својих радника. 

Господи« Мннистар социјалне политике и на- 
родног здравља у јутрошњсм своме експозеу ука- 
зао нам je једну очевидну опасност која прети да 
захвати наше село које je до сада било, a које he 
и од сада, ако га сачувамо, бити посилац свих 
наших крупннх националних замаха. On нам je 
указао на опасност паупсризације села, na, у да- 
љем току излагања, каже, да he се старати да 
Јавне бер.че рада гкквете нарочиту пажњу селу, 
како бн се земљораднику створпле могућности за 
опстанак код своје куће на селу, да on својим ве- 
лимим бројем не би реметио равнотежу радне 
пијаце и Time и довео у питање опстапак град- 
скпх радника. 

Ham сел.ачкп, нарочито дпмородачки свет, 
немајућ« im ооновних сретстава за живот, напушта 
постепено село, прелази у ррад и иде у поткопе 
да ту заслужп злехуду награду, како би исхранио 
себе и своју породицу, и да пијс, господо, руд- 
ника „Трепча", ja вас.уверавам, да бтл nam сел.ак 
у TOM брдоаитом и каменитом крају страдао у 
борби за пасушни хлеб опако, како страдају и 
снромашпи горштацп црпогорских n херцеговач- 
ких кршева. Свсму je томе уарСЖ наш, морамо 
призиати, нсхат, јер im до дапас писмо стигли да 
Mv дамо бар толико земље колика му je површина 
иотребпа да ради n да се хлебом храпи, док смо 
стигли, да многим имућним л.удима земл.орад- 
иицима дамо Bclie површине које раде наполицом, 
чиме омо створнли нову врсту ara и бегова. Пати 
су сиромашни сел.аци - ме.ттани, истипа, добили 
решеп.а за земљу jom одмах после ослобо1)С1ва и 
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уједињења, ал« не и земљу. C;i тим решењима у 
.џепу, умиру H;:II пх остављају у насле^е својима 
са вером, да he со држава, макар и у последњем 
часу> сетити њих и њихових светлих подвига v 
добу, када je било тешко орбовати. 

Omi ii данас у спојој слрбодној зсмл.и лсивс 
иа хектару и no највише на површини од два 
хектара земље, наслеђене ио чивчијском праву, и 
неће бити далеко дан, ако овако остане, када he 
ее земља поделити, a она je при крају, када he 
наши сиромашнији сељаци наиусгмти своје драго 
село, своју кућу и ono мало земље, чију су сваку 
стопу натопили крвљу и знојс.м и поћи у свет 
„трбухом за крухом". Како ( вај проблем захтева 
озбиљно старање не само господииа Министра 
пољопривреде но и господина Министра социјалне 
политике, ja га овом приликом молим, да у зајед- 
нпци са ii.iiM повољно ii nm) upe реши питаи.с 
сељака домородаца на Југу, чији he прилив no 
рудницама и 'другим индустријским предузећима 
бити из годиие у годину све Bclm ако ее љихово 
питање повољно не реши, a какав he онда однос 
између очајног сељака и иезапосленог радника 
бити  — није  TciiiKo  погодпти. 

У сноме експозеу господин Министар соци- 
јалне политоке и наролиог здравл^а каже нам, 
изме1)у осталог, ла има одлучну намеру да поли- 
тику незапосленостп изведе из јаловог колосска 
давања ломоћи и да je приведе на здрав пут 
истипски.х узрока наигах недаћа итд., чиме погађа 
жељу сиих нас na и иарода чија je радљивосг, 
помешана са  понооом, позната. 

Ja иерујем у најадеалније побуде Краљевске 
влале и у радљивост нашега Министра социјалце 
иолитике и народнот злрапл.а, али je КОД пас JOHI. 
мпрамп признати, од жел.с до намера, од рада до 
примвне, иреко данашњих бановина, далек, прло 
далек пут. 

Ми знамо да je Краљевска влада у прошлој 
години нашла изпоре п дала потребне крсдите за 
јавне радове у целој земл.и no баповииама. Мини- 
стар прађевина распаредио их je no срезоиима, 
назначивши чак и објекте, у тежи.и, да задопол.и 
у колико je то Morvhe потребе ових крајева наше 
земл.п и можда су некс баиовине испунилс тај и 
такав програм јавних радова или нх делимичпо 
отпочеле, али ja тврдим, да je тај и такав програм 
остао у неиим, a нарочито у нашој, Зетској бано- 
впнп, бар 33 крајеве: Kocmia, Санџака и Метохије, 
мртво слово na хартији! 

Далеко од свакс иеобјективности и сваког 
личнт- гледања на ствари, ja, у интересу истине, 
омело тардим, да je наш данашњи самоушравни 
систем далеко, врло далеко од анога посгављенога 
иил.а, због којега су бановине и створспе. Нехат 
Се у п.и.ма, господо, зацарио и човск даиашњице 
мора, na жалост, у шркос »овога доба, уистини 
зажалити за оним и опаквим окружш^! самоупра- 
вама, какве су билс у предратној Србији. 

Ja hv, господо пародпн послаиици, из мога 
краја изнети само један примвр, који he пехат 
nanio батчише  пајбол.с плустроиатп. 

Рударско-Епглсско друштво памерпо je било 
још прс две и no годипе подићи опецијално за 
CBoje радиике болпицу v Трепти, која je удал>е1на 
од Косовскс Митровпцс na и п.пхоимх фабричких 
иисталација неколико иилометара. Ha изјављену 
жел^у свих nac да друштво поднпне модврну .бол- 

ппцу у Косовској Митровпци кпо центру, која бн 
служила ne само за њихове радпнке no и за гра- 
i)ancTBO и сељаштво таших и околних срезова, дру- 
ШТВО je од своје цептрале у Лоилопу издсјство- 
вало у почетку 2 милиона динара поклопа, a 2 ми- 
лпона бсскамагпе позајмпце на рачун бановппског 
приреза за дуги низ годипа. Доцпије je ову суму 
iioiiclinio na 6 милиона, и то 3 на име поклона a три 
на пме позајмице на напред изложен начин, и ме- 
сто да то Бановина једва дочека и без великих 
уобичајеинх формалпости приступп нзрадп плаио- 
ва и подизању болницс, питаи.е ihenor ггодизања 
постало je, и поред безбројних опрапданих интер- 
Bcnnnja и поред изричпог наређења Прстседппка 
Краљевске владе, којн je правилио оцеиио злрпв- 
cTBcnn значај њен за тај затуштеии крај, пред- 
метом сталпих бановинских комисијских стручња- 
ка. ETO, господо моја, иако се и најбоље памере 
Краљевске владе и ресорпог Мипистра разбпјају 
o нсхат n неекопедитивиост баиовииских управа, 

Здраи самоуправии жпвот je нашој домовини 
најпотребнији, јер су здраве самоуправе jom је- 
дина MorvIniocT да се код нас, у упутрашњој по- 
литицп, преко n,iix peine ona горућа питања која 
годинама раздиру nam политички живот, стога, 
господо народни послапипи, наша je дужност и 
правп да тражпмо n умолпмо Крал^вску владу: да 
у iimcpccv земље што upe доиесе нов закоп o са- 
моуправама, ла nannniine добпју пародом изабра- 
иа баиовипска neha, која he пматп nvno право кон- 
троле пад радом самоупраиипх oprana и онда he 
n крсдпти баповипски, a и државтш, који се за 
народне потребе дају бановинама, бити правилно 
и no стварној пптрсбн распоређивани. 

Моле!)!! господина Мпнистра социјалпе поли- 
тике, да питању општинских амбуланта, које су до- 
садашшим ралом далс одличпе рсзултате, поклонн 
своју 'пуну пажњу, ja га уједпо молим да vmimi 
како би инвалидски судови, код којих годинама ле- 
же nepenienn предмети наших сиромашпих инва- 
лида, убрзала рад и да се постара, да сс, у духу 
датнх обећања, што je мбгуће upe донесе нов Ии- 
валидски закон. 

A сг)да, господо пародни послаппцп, да пре- 
ђе na стпар због које сам у првом реду и узео 
учешћа v дискусији no буџету Мнпист-арства со- 
цијалне полптпке и пародпог здрапл>а. 

Свима je пама, који смо ималп ту cpehv да 
преживнмо светому ратну трагсдију, у живом се- 
ћањувиоока, најплемепнтија и пајделпкатппја уло- 
га Црвеног крста. У рату, материнском негом бо- 
лесника и рањеника, у миру.лрмоћи пострадалима, 
беднима и невољнима, Друштво Црвеног крста вр- 
пшло je и врти јсдну од најсветијпх дужности. 
Па и поред тога, ono у нашој државн нијс помог- 
нуто онако како се са оппма minu v другим држа- 
вама. Нашс друштво Црпспог крста пма релативно 
малс прпходе. Према добпвсппм податцпма, ано 
има годпшњс najnnnic до 6,000.000 динара. Mehv- 
тим, ono je за поелелп.е четири подиие само утро- 
шило око 11,000.000 дипара за набавку санитет- 
ског материјала и спрему помоћног саиитетског 
огобл.а. За псто време друштво Црвспог крста ив- 
далп je главним фоидовима na пмс дотацпје (не- 
прпкосновсном и сапптетском фонду за npnv по- 
MOII) око 5,000.000 дппара. Овим je ванредним из- 
дацима и са велнким напором једва успело да спре- 
Mii материјал за 3 BCIIC и 20 мап.пх болница са 
укупно око 2.500 постеља, да подигпе јсдно скло- 
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ниште  од напада из ваздуха са станицом за прву 
noMoh  и да набапи 20 санитетских аутомобила. 

Па кад су издатци овог најхуманијег друштва 
овакви у миру, какви га тек издатци чекају у рату, 
царочито у рату, какав сс on у свету грозпичаво 
спрсма? Mel)y првим дужностима п.еговим je да 
организује прву noMoh од напада из ваздуха. Па 
кад Црвспи крст није у могућности да и даље чини 
ванредне издатке за ову спрему, јср његскаи фон- 
дови износе укупно свега 17,000.000 дннара за по- 
требе « рад друштва за случај рата, опда ће вам, 
господо послаиици, бити јасно, да je крајње вре- 
мс поклонити оваквој саактомоћи иајозбил.пију 
пажшу. За последи.е четири годне друштво ,,Цр- 
нони крст" примило je на нме субвенције само 1934 
и 1935 године no 190.000 дииара од Министарства 
војске и морнарице. Међутим, сва национална лру- 
штва Црвеног крста у друпнм земљама ужнвају 

'Највеће повластице и потпоре од страие државе, 
тако: 

У Бугарској: Сви држпвпи и самоуправни слу- 
жбеници и свсштспипи морају обавезио плаћаш 
члански улог за Црвеии крст. Сем тога наллаћује 
се стална поссбна такса на возпс карте у корист 
Црменот крста, a, иоред свога тога, држава даје 
знатне субвенције свакс године Друштву Црвеног 
крста. Прошле године ова je субвенција изнела 
дванаест мнлиона и пет стотина Х1ил>ада лева. 

У Турској je уведен за гри годинс ванредан 
прирез у корист друштва шиховог „Полу Месеца" 
који изиоси око 2,000.000 динара у шашем новцу 
исдсјг^но. Taj прирсз служи искључиво ради при- 
према за указиван.е прве помоћи цивилгаом стапов- 
ииштву од напада из ваздуха. 

Црвени крст нашс пријателЈСке државе Чсхо- 
словачке Републике, благодарсћи обилпој потпори 
државних и самоуправних властн органнзовао je 
до сада око 130 станица за прву птоћ са преко 
200   санитетскнх аутомобила. 

Пол.ски Црвени крст има још већи број та- 
квих станица, « само прошле године набавио je 
око   100 иових санитетских аутомобила. 

Талијанско, швсдско, белгијско друштво Цр- 
веног крста и друттва других земаља, у овом крат- 
ком излагаи.у непоменутих држава, потпуно су 
спремна да за случај рата одговоре своји>\1 тешким 
дужностима. 

Пружајући noMoli иа све страие, гтомажући 
страдалнике од поплаве, суше, градобитинс с јед- 
не и спрсмајући све што треба да у земл>и испуни 
овој задатак, a да једновремепо као члан међуна- 
родне заједнице репрезентује земл.у с другс стране, 
Друиггво Црвенпг крста je у пемогућности да 
својим многоструким задатцима одговори, na je 
стога тражило од Краљевске владе да му сс no- 
мо.гие у повећању прихода и обезбеђењу и rupo- 
тирс11,у повласгица. 

У тежњи да пс оптерети државии буџет, a да 
једновремено повећап.ем својих прихода пробуди 
и живл,и интерос и родољубље код свих грађана 
за високе циљеве Црвспог крста, ono тражи: 

1) да се амандмаиима озакоии: да сви држав- 
ни и самоуправни чиновницн и пснзиоиери буду 
члаиови Црвепог крста и то указни са 2 дипара 
месечип, a неуказни са 0,50 динара, 

2) да сс на амаиетнс повчаие и обичпе поштан- 
ске пошил>ке, за које се плаћа прско 4,50 дипара 
наплаћује за Црвсни крст за три године no 0,50 днн. 

3) да се на телсфонскс мвђународне разговоре 
од 10 дипара na до 30 дипара плаћа no 0,50, a npe- 
ко 30 дннара no 1 динар у корист Црвеиог крста. 

4) Да се при исплати рачуна државним лифе- 
рантима наплаћује no 1 % у корист Црвеног крста. 

5) да се даду повластице на железницама n 
бродовпма no Закшу o Црвеном крсту. 

6) да непокретпа имања Црвсног крста као об- 
јекти добротворпих установа буду ослобођеии од 
порезе. 

7) да се бановинским адбор'има за пропаганду 
у корист Црвеног крста доделе ш рад по једаи 
лекар и no два учитеља. 

Kao mro видите, друштво Црвеног крста не 
ггражп HeMorviiHOicT^, но ono mro je неопходно 

Јнужпо, што се да постпћи и оно ШТО je делом 
предвиђено и Законом o Црвеиом крсту. 

Господо пародни ПОСлаиИЦИ, како je друштво 
Црвспог крста namoj земал.ској одбрапи, namoj 
војсци и попаособ Мнпистарству социјалне поли- 
тике и пародпог здравља десна рука у извођењу 
задаатса за добро народа и лржавс, ja апелујем na 
гооподина Министра социјалне политике и народ- 
nor здравл.а ла сматра за једну од пајсветијих 
дужпостп и постара се да се захтеви Црвеног крста 
амандмашша још кроз овај Фипапснјскн закоп 
озаконе. 

Ha челу овог друштва налази се узвишена лич- 
ност нашег Краљевоког Дома Први Намесник, Ње- 
гово Крал^евско Височанство Принц Павле са нај- 
виђенијим личностима, a то je иајбоље јемство 
да he жртве које ЧИНИМО све битн искорпшћене 
за добро Крал>а и Домовипс, mije пам добро мора 
увек лебдети пред очима и у миру као и рату, јер 
no onoj познатој истини: ,,Ко хоће мир мора сс 
спремати аа рат". (Одобравап.е и пл.ескап.е у цен- 
труму н на десници) 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g, Milan Banić. 

Milan Banić: Gospodo narodni poslanici! Bez 
okolišanja, odmah u početku, izjavljujem da ću gla- 
sati za budžet ovop resora. Zašto to činim? Zato, jer 
je aktivni Ministar socijalne politike i narodnog zdra- 
vila, više педо li i jedan njegov predčasnik, svojom 
delatno.šću dokazao opravdanost, „raison d'etre", ovog 
resora. G. Cvetković je svojim radom, dokazao da, u 
svakom pravcu stoji na braniku socijalno slabijih, 
onih koji trebaju pomoći društva, države; pokazaoje 
da savremena država treba da bude, a kod nas i je- 
ste, socijalna država. Zato imam puno p|ovcrenje u 
njega i dajem izraza tom povercnju, glasajući za 
budžet resora, kome on stoji na čelu. 

Znam, da protiv Ministra g. Cvetkovića postoje 
prigovori da svpju socijalno-pohtičku inicijativu isko- 
rišćava u prilog partije, kojoj pripada. Ti prigovori 
su neopravdani. Pre svega, zato što mere, koje on 
preduzimlje (osiguranje radnika i privatnih name.šte- 
nik;f za slučaj invaliditeta, starosti, Uredba o mini- 
malnim nadnicama itd. itd.) prestavlja blagodet i to 
je valjda van spora— diskusije— za sve naše radni- 
štvo bez razlike, a ne tek za radnike koji su jednako 
partijski orientieani kao i on sam. Te mere odnose 
se isto toliko na pripjadnike URZ kao i HRS-a pa i 
Jugoras-a! A u drugom redu sve kad bi Ministar g. 
Cvetković i nastojao da ojača „Jugoras" na štetu 
URS-a ili HRS-a nije to nikakav, zločin, jer time ve- 
zuje naše radništvo za koncepciju jugoslovensku. 
državnu, a protiv  orientacije  internacionalne   (URS) 
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separatističke (HRS). Što se mene lično tiče, ja mogu 
da budem samo za pojačanje ove tendencije veziva- 
nje našeg radništva uz državu: jugoslovenstvo, na 
UŠtrb internacionalističke i separatističke njegove 
orientacije. U lom pravcu, ja ostajem dosledan svo- 
joj nacionalnoj koncepciji, nisam voljan da od nje 
odstupam na račun -- nazovi demokratije, i defeti- 
stičke širokogrudosti. 

Vreme mi ne dopušta da pred vas iznesem svoje 
gledanje na sve sektore delatnosti ovog režima. Uči- 
nio sam to prošle godine. A sad ću se ograničiti samo 
na jedan sektor, t.j. na akciju ovog Ministarstva u 
pravcu regulisanja odnosa između rada i kapitala U 
našem brodarstvu na moru i našim rekama, u našim 
lukama. 

Taj sektor bio je do sada, sve do prošle godine, 
zanemaren do stepena koji prelazi u domenu ^relia 
nad nacionalnim interes'ma. Naš brodarski i lučki 
radnik, sve do lane, bio je naprosto izključen iz na- 
še.? socijalnog zakonodavstva. Tek Ministar g, Cvet- 
ković učinio je kraj tom nehatu, tom propustu, tom 
nacionalnom grehu. Hvala mu, u ime naših pomo- 
raca, naših brodarskih i lučkih radnika, općenito! A 
za mene lično satisfakcija je u tome Sto sam, u toku 
prošlogodišnje budžetske debate, prstom upro u taj 
krupni nedostatak, i lime dao podstreka M'nistru g, 
Cvetkoviću, da na tom terenu izvrši svoju dužnost 
prema Državi i Naciji, prema radnom narodu i prema 
jednom njegovom delu, koji' je do sada bio u punom 
smislu reči, socijalno nezaštićen. 

U svom ekspozeu. Ministar g> Cvetković izvestio 
nas je da je spremio, i g. Ministru saobraćaja na sa- 
glasnost podnco, sledeće pravilnike, koji se odnose 
na naše brodarske radnike: 

1 — Pravilnik o stručnim pomorskim berzama 
rada; 

2 — Pravilnik o ishrani, stanovanju i higijeni na 
brodovima; 

3 — Pravilnik o radnom vremenu na brodovima; 
4 — Pravilnk o broju posade na lađama; 
5 — Pravilnik o uslovima za kvalifikaiciju po- 

morskih, brodskih radnika; 
G — Pravilnik o lekarskom p(regledu brodskih 

radnika. 
Pored toga. Ministarstvo socijalne politike spre- 

milo je i Ministarstvu saobraćaja na saglasnost pod- 
neto. Uredbu o organizaciji rada u našim lukama. 

Tekst sviju tih pravilnika, pomenute uredbe meni, 
nažalost, još nije poznat. Prema tome, ne mogu još 
sasvim meritorno, o njima da govorim. A to nije 
moja krivnja. Ma da sam opozicioni poslanik, ja u 
ovome Domu zastupam i jedan lučki grad, koji pret- 
stavlja jedan od miijsavršenih i najdragocenijih in- 
strumenata našeg pomorskog saobraćaja, pa bi bilo 
sasvim normalno da s.iin bio pozvan na saradnju kod 
izrade pomenutih pravilnika i uredbe, i na konferen- 
cama, koje su u tu svrhu održane i doenije, naprosto 
već i zato, jer sam s ovim malerijailom upoznat, i jer 
u tom pitanju naprosto ne mogu da budem partizan. 
Ali, nažalost, kod nas se i odviše često zaboravlja dai 
Vlada i opozicija treba da saradnju, u interesu Dr- 
žave i Nacije. 

I ne ulazeći u meritorno pretresanje poniennlih 
pravilnika i uredbe, тоди slobodno reči da oni vazda 
ne pretstavljaju savršenstvo i da će njihova primena 
u praksi pokazati njihove nedostatke, koje će sukce- 
sivno trebati uklanjati i reparirati. 

Upravo zato potrebno je da ti pravilnici i uredbe 
budu što pre doneti, objavljeni i sprovedeni u život. 
Jer ne valja zaboravljati da mrši brodarski i lučki rad- 
nici čekaju na njih već dvadesetu godinu, da su zbog 
toga ogorčeni i pristupačni svakoj defetističkoj pro- 
pagandi. 

Valja tom „ex-lex-u" u odnosu prema njima 
što pre učiniti kraj. To traži interes: i države i ovog 
režima! 

Prema tome, dužnost je resoru socijalne politike, 
a i samog Ministra g. Cvetkovića — uostalom njega 
obavezuje dano obećanje, dana reč — da ti pravilnici 
i uredba ne budu pokriveni debelom naslagom pra- 
šine u resoru saobraćaja, da oni tamo ne usnu „snom 
pravednika", nego da što pre budu vraćeni u resor 
socijalne politike i — kako rekoh — dai budu što pre 
objavljen; i privedeni u delo. 

U drugom redu, hteo bih da istaknem i ovo: 
Nema nikakva razloga da ovi pravilnici i uredbe ne 
budu primenjeni, u punoj meri, ги odnosu na naše 
rečno brodarstvo, i na naše rečne luke. Postoji, naime 
tendenca da se njihovo dejstvo ograniči samo na po- 
morstvo i morske luke, a da i našem rečnom brodar- 
stvu i rečnim lukama — pristaništima i nadalje po- 
stoje odnosi između kapitala i rada, koji pretstavljaju 
sramotu za naš vek i u našoj zaostaloj sredini. 

Konačno da kažem i ovo.  Nije   dovoljno   voditi 
računa o ishrani, stanovanju, higijeni, o radnom vre- 
menu, o broju posade, o kvalifikaciji brodskih radni- 
ka. Istina, ovo nisu pitanja od trećerazrednog zna- 
čenja, ali ipak najaktivnije pitanje u odnosu između 
kapitala i rada u našem brodastvu je pitanje nagrade 
rada i radne snage, pitanje plata svih kategorija na- 
še^ brodsko? rada i radenika. 1 u tom pogledu valja 
istaći ovo: Naši pomorski, naši brodski radnici izuzeti 
SU od zaštite, koja se u pogledu honorisanja   rada, 
svim ostalim kategorijama manuclnih radnika pruža 
uredba o minimaln'm nadnicama, kao i sve odredbe 
koje su s njome u vezi kao na pr. odredbe o kolektiv- 
nom ugovoru između poslodavaca i radnika, o arbi- 
traži i sporovima između prvih i drugih itd. Odakle 
proizlazi   to   eliminisanje  pomoraca  i   brodaraca   iz 
bednih beneficija koje drugim kategorijama radenika 
uredbu o minimalnim nadnicama   pruža?   Nije teško 
pogoditi. Po sredi su nedopušteni uplivi i sugestije 
od  strane  brodarskog   kapitala,   koji   imadu   svoje 
javne  i  maskirane eksponente na uplivnim mestima. 
Ja za sada, neću sasvim da otkrijem zavesu nad ovim 
bolnim i sramnim pitanjem,   ali   obraćam   pažnju g, 
Min'stru socijalne politike da je potrebno da se ener- 
gično odupre   mahinacijama,   koje u ovom   pitanju, 
izazivaju revolt u redovima naših brodskih radnika 
općenito teraju ih u desperatere koji se obzirom na 
nacionalno-državni   život,   pridržavaju   gesla:   „Sto 
gore — to bolje"! Sve i sve, od g. Ministra socijalno 
politike očekujem ne samo ja nego i ceo stalež brod- 
sk'h   radnika da će aktivno   zaseću u ovo  pitanje, u 
toku 1ГШ  godine, i da će našim   pomorcima,   našim 
brodarima, na svim interesima i funkcijama, obezbe- 
diti m'nimum egzistencije. 

U vezi s time, treba da se g. Ministar socijalne 
politike pobrine i za to da to već jednom učini kraj 
dezorganizaciji u redovima brodarskih radnika na 
moru i na rekama. Po mom mišljenju, država sama 
treba da uzme u ruke delo organizovanja пабШ po- 
morskih i rečnih brodskih radnika, kao što je po- 
trebno i to, da država budno prati, kako će funkcio- 
nisati autonomna tela, koja ima da regulišu odnose 
između poslodavaca, posrednika  i   radnika u našim 
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lukama. Nove funkcije nameću se same od sebe, na-, 
rodnoj državi — aiko ona hoće da bude istinski soci- 
jalna država i ona ne može da bega od njih. 

Ministar g. Cvetković je dobro počeo, obzirom 
na regulisanje odnosa rada i kapitala u brodarskom i 
lučkom radu — treba tek energično da nastavi i da 
uzore duboku brazdu. (Odobravanje i pljeskaiiije u 
centrumu i na desnici). 

Potprctaednik Jevrem Toniic: Ima reč narodni 
poslanik g. Radivoje Miloševič. 

Радпвоје Мнлошеви!!: Господо народни по- 
сланици, сматрам да није потребно, да говорим 
колико je проблема Влада д-ра Милана Стојзди- 
новића решила за ouo вре.ме, пошго су o шме 
Mnom предговорници говорили. Али хоКу само да 
кажем то: „Све mio je било и што je рађено за 
време    ранијих   режима   иоменуло  се, не повра- 

1ИЛО    сс   . 
Овакако се сећате, господо, за време ранијих 

режима да je држава дошла*до фшнвнсијског краха. 
Ви сс добро сећате, да je држаиа изгубила свако 
поверење и да пико није смео ништа да лиферује 
држави, a ако je неко нешто изл,иферовао> он mije 
могао  да наплати. 

Услед овако рђавс исплате чешће пута je вој- 
ска остала оез храпе — иеса и др., a долазило je 
и до тога, да су мпоги лнферанти тужили државу 
за иеисплаћеие рачуне. Све je ово скупо коштало 
нашу државу, јер су као рђавом платиши капи- 
талисти продавали робу за скупу цену, пошто су 
знали да треба да чекају дуго за новац. Услед тога 
je сиаки слаб финаисијер био искл.учеп да се под- 
ухвати   за ове послове. 

Па зар се ти режими, господо народни посла- 
иицп,  могу назвати добрим, a овај рђавим1? 

Да je г. др. Милан Стојадиновић решио фи- 
нансијско-економско и привредно питање, то мора 
и наш највећи непријатељ да призиа, јер mi, 
господо, добро знате да je иаш зсмл.орадннк npo- 
давао 100 килограма пшенице за 65 динара, a да- 
iiac продаје за 200 динара; пар волова продавао 
je за 1.000 до 1.500 динара, a дапас продаје за 
4.500 до 5.000 дннара, па и све остале производе 
продаје за троструку цену. 

Не могу да пређем преко гога, a да не одам 
са овога места признање господину Драгиши Цвет- 
ковићу, којп je неуморно радио и решио побољ- 
шање надница раднога свега, којп исто толико 
имају заслуга за ову велпку и мокпу Југославију, 
као и сви остали друштвени слојеви. Ha радни свет 
сс у случају рата највнше рачуна него на све друге 
друштвене слојеве na зато и иорамо да водамо 
рачуна   o њему. 

Хоку са овога мбста да захвалнм господииу 
Хауи, директору рудника „Трепча", кији je очин- 
ски осетио беду и сиротињу namera краја, ua je 
многе незапослене радаике запослио, 

Господо иародни посланици, пошто сам морао 
хитно да отпутујем, нисам могао да пооорим код 
буџета Министарства пол.опривреде, na користим 
OBV прилику да кажем коју реч и o аграрној поли- 
тици у Јужвој Србијн, коју су воднли ранији 
режими. 

Од 1918 до 1935 године у моме Срезу лабском 
насељеио je oko 1.500 до.мова. Неко je од њнх 
чобио 2 до 3 хектара утрине, која се не може 
искориститн mu зашта, a неко није примио ништа. 

Te породпце које су насељене, нити могу да живе 
на сво.ме земљишту, пији могу да се селе, јер 
иемају оретстава. i la зар су то били (во1)е народа) 
добри државници, који су неколико хиљада поро- 
дица упропастили -   населили, a не збрииули? 

Хоћу са oeora места да умолим Крал.евску 
владу, да се хитно предузму мере, те да се сваком 
насељвнику додели земл.а no решењу, колико му 
прппада. У колико пема земље, да им се исплати 
v готовом, да бп могли са добивеиим новцем ку- 
nnTii земљу, јер сматрам, кад m je држава дала 
решења и населила их, na и акб су то бпле туђе 
грешке, ja молим Краљевоку владу да она те rpe- 
аже iicnpami и обезбеди ове породице. 

Пошто пмам пуно поверење у Краљевасу 
владу, изјављујем да hy гласати за буџет. (Одо- 
бравап.с у цсптруму и na десници). 

Polpretsednik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Vojislav Nenadić. 

Војнслав Ненадић: Господо народни послани- 
ци, искустао нас учи, да je у свакој послератној 
држави најважнији реоор Л^инпстарство социјалне 
иолитпке и народнот здравља, јер се пстп брппе и 
стара: да ne буде гладпнх, убогих и невољиих; да 
ne буде тешке сиротиње; као и да ne буде болестн, 
a нарочито заразних. lipe Европског рата могле су 
владе у миопш државама и занемаривати ова два 
питња, али после Европског рата занемарености 
anje могло ни смело бнти, јер on наступилп и no- 
треси, као што их je бпло у мнопш државама.' 

Mn  смо земл.а  врло  густо  пасељена.  To смо 
били ii upe рата. Само се то npe уједпи.ета nnje 
толико примећивало, јер један вишак народа nmao 
je у печалбарење no целој Ввропп, na и у Лмераку, 
a други вишак nmao je у крчевину. Имало се je 
шта крчити.  Од уједињења,  nak,  оба та вишка 
остају у земљи, печалбарења нема, a нестало je и 
крчевине, тј., нема се више шта крчити. Градске, 
иак, радииости у пашој земљи нема доиољио }in 
за варошке (градске) раднике, a да и ne говорим o 
овим вншковима радашка са села. 

Једипо су збринути, ооигурани и обезбе1)ени 
радници запослеии у пндусгрпЈи. A њих je naj- 
мање. Берза рада je уопште непозиата у Зетској 
бановинн, a нарочито у Рашкој — Санџаку, и ако 
се n сувише велике суме паплате преко Уреда 0Д 
радпп^а, како сталних тако и повремеиих. Ипак 
im једну пару Берза рада не шаље, ne даје незапо- 
ciL-iiiiM радницима у Рашкој — Санџаку. 

Скоро у целој Зетској бановини постоје три 
врсте сиротиње: прва je повремена: било од града 
било од суше; друга je сталиа незапослеии рад- 
ници, како [гољапривреднв — ееоскп, тако n град- 
ски — варошки, и трећа je сталио немоћни n ne- 
способни за рад. 

Прву врсту ciiponm.e лако je отклонити. Пло- 
дове треба осигуратп. Народ сам то тражи, али 
бапошша  и  Илада  оклевају. Зашто? — Одговора 

*нема. 
Другој врстп je потребна стална запосленост 

у јатшм радовима, било у срезу било ван среза, 
док се ne псуше предвиђени објектп у екшозеу 
господина Министра социјалне полптике, ради на- 
сељења, a када то буде, онда nx населнти no тим 
местима. Тако би се решило и питаље исхране 
пасивппх крајева. 

120* 
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Tpeha je врсга најтежа. To су старе изнемогле 
жене, нејака деца н неашсобии старци, који су 
силом закоиа, тј., услсд аграрних односа, постпли 
тешка окротиња. Њима je држава дужна да, преко 
општина, даје сталпу IIOMOII за издржавање. .lep 
они се не могу рачунати као општинска сиротиња, 
јер они то нису. Оии су нарочнта сиротиња, no- 
стала услед аграршх односа. Ja сам прошле ro- 
дине предложио да се у Рашкој, преко опиггина 
a из државног буџета, даје: ПлЈевллша 200.000 ди- 
нара подишње, Прибоју 50.000 динара годи&њеј 
Пријепол.у 100.000 дннара РОДИШње, Мовој Ва- 
рошн 50.000 дииара годишње, Бијелом Пол.у 
100.000 динара годишње, Сјениц« 100.000 динара 
годишње, Новом Пазару 150.000 динара годншње. 
Сиега 750.000 динара ГОДИШње. 

Ouaj издатак ne изиекује са.мо социјалиа 
правда, Beh ii  мирал. 

Инвалидско питање најгеже je погодилб народ 
у Зетској oaiiuiiimii. Пешто из иеооавештепости; 
нешто због велнке удаљеиости од варошн; a иа- 
рочито због часги, образа и iiuiiuea, многобројне 
инвалиде нису пријављене, Због хчзга je хитно 
погребан -нов закон, који iie све те проаушгеие 
случајеве обухиагпти; како би заслужни за Крал>а 
и Отаџбину дошли до својих права, као и њихове 
породице. 

AKO би болиице у Зетској бановшш упоре- 
дили, рсцимо са болницама у Дравској бановинн, 
о.нда би утврдили: да ne постоје пи болнице, ни 
болничко 0'СоблЈе na ни бановински лекари у Зет- 
ској бановини. Добро je што господин Министар 
мисли, да све болнице разврета у средишне и 
обласне. Алн шта iie све то нредети, ако он остави 
у Зстској бановнни исто особље н исте лекаре? 
У томе случају жалити je новац, којн се узалуд 
баца; јер када до даиас народ «ије могао видети 
користи од тих болпица са ови.м персоналом, 
сигурно je да nehe видети користи ни када бол- 
инца промени наслов. 

Но Зетска je баповина пасторче у иогледу кре- 
дита за ове сврхе. И ако je, рецимо, два пута већа 
од Дравске бановине и ако je сто пута беспутнија 
од Дравске бановине (јер где Дравац иотрошн де- 
сет динара за пут до болнице, Зсћанин потроши 
хиљаду динара) ипак, она добија чстири пута ма- 
ње кредита no буџету од Дравске бановнне?! Врло 
иезгодно за соцнјалпу правду. И онда није чудо, 
што туберкулоза коси у Зетској бапоиини, као и 
што je тако многобројан епдемски шфилис, У Зет- 
ској бановини уопште не постоје, a вапијућа je 
потреба за: 

а) дечијом болницом; 
б) домом немоћних и изнемоглих стараца « 

старица; 
в) школом за сестре; 
r) домом за умоболпе — лудницом — и 
д) државним   туберкулозним   лечилиштем   за 

лечеше туберкулозних. 
Ha Балкапу, као и у Европи, не гшстоји бољих 

места, него ли што их има у Зетској баповини као 
n.np. Металжа, Ковач, Јабука, Крањска Гора, Зе- 
лепо Борје у Срезу плеваљском, Жабљак у Срезу 
шавппчком, Колашин итд, Зашто да no тим мести- 
ма Уреди ne подигну своје санаторијуме?! lle бн 
требало у будуће дозволити Уредима, било да ку- 
иују санаторијумс, било да их подижу, да то радс 
без лретходног одобрења и сагласности Лекарске 

коморе. Јер je целокупан рад Уреда no овом пи- 
тању до сада био пристрасан и штетан. 

Исто тако Уреду не би требало допусгитн, да 
улаже новац у разне зајмове, већ да ra улаже у 
подизању болнпца, нарочито no опим местима где 
их немају ни држава ии бановииа. To треба да je 
једин^ циљ капиталу Уреда; сем, ако н on неће 
да постане државна установа севапа за раднике 
протекционаше, као што je — како рече један ОД 
господе Мпнпстара — „Шипад" постао државна 
усганова севапа за господу протекцнонате. 

Призпајем, да господин Мнписгар ЦвегковпК 
улажс велики труд, да у овом Министарству среди 
загечепа као и ново отворена соцпјална питања, 
али види се, oceha се, да nenno кочп raj његов рад. 
Желнм му, да н те препреке еавлада. ГласаЛу про- 
тив. (Одобравање и пљескање na левици.) 

Potpretscdnik Jevreni Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Dimitrije Mirković. 

Димитрије Млрковнћ: Господо народни посла- 
ници, користим прнлику да поводо.м буџета Ми- 
иистарсгоа социјалне подитаке и вароднот здрав- 
ља проговорим коју реч o општој полнтици Владе 
др. Милана Стојадиновића, када се тако деоило да 
у начелној дебати писа.м мигао говоритн. 

Полазпа тачка целокупне прпвредпе no.ипикс 
господина др. Мнлаиа Стојадпповпћа je сазпање, 
да je земљорадња главни фактор нашег привред- 
ног живога. Зато je др. Стојадиновпћ посветио сву 
своју пажњу земљорадпику, чије стање je најтеже 
било после велике светске кризе, која ни на,с није 
поштедела. 

Напори др. Стојадпповпка да спроведе разду- 
жење земљорадника и да им врата кредитпу спо- 
ообносг, били су отежапи великом неродицом која 
je погодила иашу земл.у у 1(Ј35 годипп. Пореско 
растерећење које je ишло до c.\iaibciba земљарине 
за једну трећину, олакшало je положај земљорад- 
пика, a пиз смншљених мера на павишењу цсиа 
звмљорадаичких производа требало je да ошажи 
шегову куповну моћ. Велмке пореске олакшицс мо- 
гле су се обезбедити само спровођењем иајриго- 
розније штедње у државиим финансијама. Ilomi- 
meii.e цепа с друге сграие, тражило je основу 
сваке здраве калкулацпје: стабилност народног 
новца. 

Господо пародпи послапицн, буџетска равно- 
тежа обезбе1)ена je енергичним мерама које су 
пошле од уклањања из, буџета великог дела инве- 
сгицноних издатака na све до онижења принад.- 
лежности државних чиновпика. 

За очување стабилпости народаог новца, после 
лречишћења ситуације отказом револвииг кре- 
дита, п1-)елузете су разне мере трговинско - поли- 
тичке прнроде. У сврху повећања наше златне под- 
логе решено je да се све злато које се пронзводи 
у пашој земљи иора предати Мародној баици. 
Тако je златна подлога Пародпе батке порасла од 

,јануара 1985 године до децембра 1937 годпие од 
1284 милиона на преко 1600 милиона динара или 
за преко 300 милиона чистога злата. 

Али, господо посланици, све ове мере биле су 
само заштитне природе. Требало je улити у улл- 
чмале удове привредног живота нове онаге, ство- 
рнти пове могу11ности рада, јер без рада и зараде 
ne може бити ни штедње ни уштеде. Зато je, 
после спровођеша ових првих заштитних мера, г. 
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др. Стојадиновић уоредсредио све своје напоре 
око ловећања привредне ради«ости. CJuo je тре- 
бало да сс учини бен oincpelieii.a државннх фниан- 
сија, a према томе и бсз оптерећења народа у 
садашњости и блискпј будућности. И да се у томе 
успело, господо иаридни посланнци, види се из 
упоређења просечног оптврећења no главн станов- 
imKu ca народаим приходом. Постота« оптерећења 
опао je од 29,69% у 1935/36 години на 26,97^ у 
1936 37  години. 

Коицентрација великих привилегованих нов- 
чипих завода, обезбедала je лотребна среДства за 
сгнаралачки рад замишљен у томе циљу и заоно- 
иаи   на   широкој  осноип. 

Фнскалип.м pacrcpelicii.cM зсмљорадника, го 
сподо посланици, и подизањем цеиа земљорад- 
ничмих производа, đp. Стојадаиовић ншао je 
затим да оснажи наш ссл.ачки сталеж, који je 
извор народнога благгостања, али, уједно, и да 
зЈадржи навалу осиромашених сељачких иаса у ва- 
pbui, и да, на тај иачпн, умањи сталан притисак 
којп u]'1110 неквалификовани радници са села на 
тржиште рада у вароши. 

Велики јаипи радови започети од Крал.евске 
владе и потстрек којм je нашла приватна иници- 
јатива у Иладиним мерама, дали оу повода пови- 
шен>у ucna разиим ппдустријским производима. 
Ово повишење отежавало je извршење веК запо- 
четих радова и у многим случајевима осетио се 
јак притпсак na радничке иадппце. Зато je K'pa- 
љев'ска влада д-ра Милаиа Стојадиновића, преко 
свога Миннстра социјалие политике, господипа 
Цветковића, похитлла да раднику обезбеди мини- 
малну зараду и да га, na onaj пачпп, заштитп од 
бездушне експлоатације. Повишење радничких 
надница моћи he да се постише у будуће у оној 
мери у којој lie Влада остварпти своју замисао м 
побод.шап.ем стап.а земл.орадпика сиањи понуду 
неквалификован? ра-дне онаге с једне стране, a 
с друге страие да, појачањем привредне делатно- 
cTii ч-опште, ocrnapn могућност упослења и за нове 
радне онаге и да, na тај начин, шжећа попражњу 
за  њом. 

Ова осповна замисао тражн координиран рад 
ма свима пољима економске политике. Обезбеђење 
поиојвипх цепа na упутрашп.ем тржишту зависи 
од уошва продаје у ипострапству. За то je при- 
стунл.епо ревизпји свих важнијих трговинских 
уговора. Закл.учепо je преко двадесет нових трго- 
винских уговора 'или споразума са више од десст 
ра^.иих држава, како би се са свим срегстип.ма 
модерне трговинске полптпке и гсхпике обезбе- 
дило изврше11>е горњег задатка. Створене су мо- 
i\ liiiocTH iioBtvbnor пласмана нашпх земл.орад- 
иичких пропзвода no префервнцијалним и Влада 
настојава да у својим погодпостпма замл.орадппк 
нађе за себе што Beliy корисг. 

При том свом раду, господо народни посла- 
ници, Влада je нашпла пре две годане na једну 
тешку ме1)унарадну ситуацију која je загрозила 
да онемогући из»ршен>е целога њенога посла. Се- 
ти.мо се како су санкције против Италије тешко 
погодиле иашу привреду. Међутим, захвал^ујући 
енергичном наступу господина д-ра Стојадино- 
ви1.а, v Жепеви, и Бојкјо-м помоћу која нас je 
обдарила поволјИом жетвом, н сиретно спроведе- 
ној организацији, Југославија je успела не само 
да" паралише тешке последице санкцнја, него да 

посшлне још један вишак извоза који се пеи>е за 
ове последње две и no тодине na 1.500 милиана 
динара. 

У жељи да обезоеди пашем землЈорадпику 
mio већу стабилност у погледу производње и у no- 
гледу цепа a у псто време пзвесиу пезавиепост од 
ннострапства, Влада г. др. СгојадиповпЈш присту- 
пила je делимпчпој преоријептацнјн наше пољо- 
привреде, зааЛн^ујући извеоне културе — култура- 
ма ппдустријских биља, које претсгавл>ај.у сиро- 
випу, за пашу сопствеиу индустрију и привреду a 
Koje омо до сада увозилн нз ипосгранства. 

За ову преоријепгацпју, госиодо иародни ПО- 
сланици, као и за сваку другу акгивну аолнтику у 
по.иоирнвредн noipeono je ибезбеднгн земљорад- 
нику креднтну способност. Дефипитпвпа лпквнда- 
цпја земљорадничкпх дутова први je корак иа TOM 
иугу, a стварање могућности за финaнcиpalbe зе.м- 
љорадника преко Народне и Аграрие бавке, сада 
се најакпшппје проучава. 

Заступање сталешких итереса нашнх звшво- 
радппка преко иово ii3a6paiiax пољопривредних 
већпика за П0Л»ОПрИвредне коморе обезбедиие рав- 
иогелсу у привредпом развоју иаше зсмље која се 
улућује правцем лагане али смпшљепе индустри- 
јализације. Ирва erama, господо аослапицн, ове un- 
дустријалпзацпје уско je везала са потреиама наше 
земаљске одбране. Имепа Зевица, bop, Дрвар, иа 
усоро и Трепча оослежавају у исторнји пут при- 
вредог ослобођења Југославије. 

„Ми хоћемо иаше рудио блашо са.\ш да иски- 
рпшћујемо"! рекао je др. СтојадшшвпК у ЗеНИЦИ 
приликом полагаља камена темељца за тешку гру- 
оу пругу. Зеиица ће нам омогућити да изграђује- 
мо све форме тешких железпнх профила од na- 
mer cuiiciiiciior 1вож1ја. Нешто мало доцпије nu- 
ложел je у Бору камеп темељац нове електрнчне 
рафпнерије оакра, који he тек да обезбеди иашој 
земљи незавпспост и снабдеваље са бакро.м, a uo- 
ред тога омогућиш иам извоз рафнпнрапог бакра 
који, као што вам je иозиаго, замењујемо за ру- 
муиски пегролеј u за чсхословачке нндустрнјске 
иронзводе. Фабрика целулозе у Дрвару чинн нас 
независним од иносграиства у пронзводњи екс- 
илозива. 

Интензнвно се ради на развију иаше авпја- 
ције. Ирсузп.мањем у држаиие руке фабрике авнов- 
оких мотора у Раковпци, n пуштањем у noron Ју- 
гословенске творнице алумипиума Блада др. Сто- 
јаднновића завршава прву етапу замашпо 111)едви- 
l;eiior економског приблсма. 

Схватајући исгоријску мисију Југославије, 
која треба да буде сиона Јадранског мора са ње- 
говим даљнм залеђем Влада je поклонила највећу 
иажњу изгра^нвању еаобраћајних путева, који ве- 
зују нашу обалу са свима нашим суседннм држа- 
иама. Пет великнх ипгсрпацноналннх путева укр- 
erahe сс у Београду, a једаи велики туристички 
пут привлачиће туристе целога света на наше При- 
морје. Укуппа средства ОДОбрена у те сврхс изно- 
се данас преко пет стотина милиона, a ускоро се 
надамо да he МшШстарство гра1>евииа преко Пут- 
иог фонда Mohu да закључи једаи мплијардни за- 
јам да би се довршило оно, што je почето н из- 
градило  ono, nno je остало пензграђепо. 

Поред тога, господо народни посланнци, npn- 
ступило се грађењу већ одобрених и трасираних 
мових железничких ируга, у вредности од преко 
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две и no милијарде динара, од којнх су Beli иреко 
450 милиона у извршељу. 

Срсгства за извођење ових грандиозних pa- 
дива обезбеђша 'ау за сада издавашем средњ^- 
рочпог зајма од једне милијарде дииара, којн су 
иреузеле државие привнлеговане усганове, a за из- 
Bpmeibe иовнх радова, како. смо обавешгсиа, ii])ii- 
премају се мсре које he аутоматски обезбедити 
изграђивање саобраћајних всза у 6yA>'liiiocTH. 

Финансираљс слш.ч н других јавних радова м 
других имвестиција ван редовног буџета омогу- 
шло je Мииистру финансија да приступи cpeijii- 
вашу сгања наше државне  благајие. Издавањем 
благајпичких заинса у виспни од јсдне и no мили- 
јарде динара, који су паишлп na пеичекпвапп ид- 
зив у народу, oneMurylieno je пскоришћаваше npo- 
лазно слободних неплодиих фииансијских сретста- 
ва. Суме уписапе no благајпичкпм записпма упо- 
трв(5л>вне су махо.\1 за исплату старих рачуна, na 
еу на тај начип привредн ставплп na расположеље 
иова замашпа сретства. 

Сре1)иваше државиих фииансија дало je вид- 
пих резултата. Државпи дефицит од преко 950 ми- 
лиона дниара, којп je насладила ова Влада смањен 
je у току l935/3b ГОДИНе na пег ciomna милиопа 
даиара, a у гоку прошле годппе потпупо ликви- 
дирап, тако, да смо нз 1937/3S годппе нзашлп са 
једппм суфицитом иосле толико тешких и дефн- 
цитних година. 

Иоследица epeljiiuaiba државпих фшшпспја je 
иовратак повфења народа, који се олажа снаж- 
пи.\1 повећањем улога ла штедшу, na чак и повра- 
так нзбеглих кашггала у иностраисгво. 

Моведепи преговори са нашим иностраинм no- 
вериоциша   средаће ускоро наше финшсијске од- 
uoce iij)e.\ia иносгранству n повратити земљи кре- 
дит na оветомим гржижшма каппгала. Једап вели- 
ки део ивога посла neh je завршеи. Иозпаш вам 
je ликвидираље Кригеровог зајма na коме je др. 
Стојадиновић уштедно држави преко милијарду 
динара. Са дру1'им пашпм повериоцима постигпу m 
су гакође noBOJbnn арапж.мапп, што cie ИЗ пзве- 
штаја Мшшстра финаисија o тсше сазнаЈШ. Ha овај 
пачин ja мислнм, господо послапнцп, етвориће се 
norpeonn услови за санацију пашег банкарства, 
које je били и мора остати главпа оспивпца свакој 
прпвредпој делатности у пашој зе.мљп. Разу.ме се, 
да he ваше башкарсгво остати независно и нацио- 
иалио СШО тако, ако joj прпвилеговапи поичани 
заводи и у будуће буду давали IIOMOII коју ona за- 
служује према caojoj иелпкој важноспи, коју ouo 
nrpa у пашем привредпом животу. 

A еада, господо пародпи послапицп, пошто 
омо у ошшиш линијама, обележили и подвукли 
рад Владе др. Мплана Стојадиновића, дозволите 
ми да iipeljeM иа специјалну матернју o којој je 
данас реч у овом дому, a то je o Мнпистарству со- 
цијалпе политике. Ja морам са овога мссга да одам 
велнко призпап.е Министру господнну Драгиши 
Цнетковпћу, којп je својпм пеумориим радомдонео 
чптав пиз повпх закопскнх прописа без мало на 
свнма пољима социјалне полнтике. Ови проплсп 
имали су за задатак да измене и допуне досадање 
законодавство ради побољшаља соцпјалне зашги- 
те. Ja Ку само у главн-им цртама да пзложим обнм 
и значај ose активносли na свпма пољима социјал- 
не политике и указатп    na    постигнуте резултаге. 

Исто тако у најкраћим погезима изпсКу шта je учи- 
ibcno за радника у економсжо-социјадном погледу. 

Ha тиме пол.у као пајважнији пропис долази 
Уредба o утврђивању минималних падппца, за- 
клЈучивању колективних угопи])а, по.мирељу и ар- 
битражи од 13 фебруара 1937 године. Ja нећу ула- 
зити у детаљна разлагања ose Уредбе. Она je у 
својој целипи обухвагила врло важпа пптаља из 
колектпвннх радпих односа, која су у досадањем 
нашвм законодавству била врло слабо обра1)ена. 
Нитање мппималпе падппце код нас до данас у on- 
ште mije било регулнсано, изузев тога што je 
предвиђен пачпп за утврђивање минималне зараде, 
у натури пољопрнвдених радппка. Ниташе склапа- 
ња килектпвнпх уговора и уређење сукоба у раду 
такође je до данас било иедовољно решепо. Са 
доношењем ове Уредбе цео овај склоп питаља по- 
стављен je на једну ширу основу, са задатком да 
се свестрапије помогпу радппци како бн побољ- 
шалп свој скопомски и соцнјални стандрад, a у 
исто време да се спрече непотребпп потреси у при- 
вреди. 

Донета je Уредба o судовима добрих људн 
која ima за задагак да спроиеде у живот посеипо 
судство које треба да решава спорове из радних 
однооа; Уредба o ограничењу nolinor рада у пекар- 
иицама и Уредба o регулисању сразмере учеиика 
према броју noMolmuKa, која одређује број шегрта 
према иаалификованим радиицима у занатскнм и 
трговачкпм радп.ама. Поред ових мера донети су 
још пзвесни Нравнлпнци o техппчкој и хигијен- 
ској заштитн радпика. 

Ha пољу соцпјалпог осигураша донета je врло 
иажла Уредба o спрово1)еи>у осигурања радника на 
елучај изпемоглисгп, старости n смртп од 17 марта 
1937 годнпе. Спрово^ење ове врсте осигурања 
употпуњен je оисгем ооцијалног осшурања радни- 
ка у нашој земљи, a уједно олакшано и спровој^е- 
ibe оспгурања у случају болестп пошто еу до сада 
na рачуп болппчке rpane осигурања лечепп и изие- 
могли n era|)n радипци. Ово осипуран.е има безсум- 
ње да послужи na првом месту за збрињавање рад- 
пика. Али друга сгграна овог пигања иије ншпта 
мање валша. Uno о-сигурање сакупиће велики кали- 
тал, који he моћи корисно послужити за изво^ење 
оишггах радова. Сакупљени капитал даваће се у 
вцду зајмоиа којима треба да се пзграде установе 
за подпзање социјалног, здравственог и културног 
imiioa радника. Ona he iipnnoMohn и смањењу пе*за- 
послености, јер he многи пзпеиогли н остарели рад- 
ници када пм се обезбедн пензија напустити посао 
који су до сада били принуђени да обавл>ају. 

Госпадпп Мипистар ЦветковпК поеветио je на- 
рочиту пажњу побол.шању ипвалида, и у том прав- 
цу изменио je Закон из 1929 године, настојеки да 
иршшфи круг корисника инвалидаких norrnopa. 
1 Соеодонета Уредба повисила je цензус који даје 
право na пшшшду од 120 до 180 дннара непосред- 
не порезе и на тај начпн аутоматски врагила ипва- 
лиду преко 17.000 лица. 

Само na име заостале иинвалиде испла11ено je 
до сада преко 60 мнлпопа дпнара, како јутрос рече 
господнп Мшшстар Цвежовић. Нов инвалидски 
закон који je Beh готов решиће сва та инвалидска 
шпања која се протежу код nac од после ослобо- 
Ijeiba кроз разпс инвалндске законе и која тако 
болно и жалосно дирају све грађане ове државе, a 
нарочито оне који су за стварање овс државе жрт- 
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вовали no који део свога тела. ,1a не могу и нсмлм 
толико речи да се захвалим господипу Министру 
на решељу тога питаља, али историја he сигурно 
Нзсгово име забележнтн црвеиим словима као јед- 
ног  од иајнећих хуманих радаика наше државс. 

Пензионо ocurvpaibe приватних намсштспика 
којс je ту скоро рсшено једпом урсдбом за целу 
нашу земљу, такође je једно важно социјално ini- 
TaFL>e, које Министар г. Цветковић може себи да 
забележи у активу. 

Напослетку, (гооподо  народаи   послшици,  ла 
прогоиоримо iieniTO и o тлко валсном радничком 
сталежу у нашој земл.н. У општсм ппбол.шаи.у 
приврсд[г;их прилика радиички сталеж имао je свој 
дсо. Прво број запослених радника био je у стал- 
ном порасту; друго просечна обезбеђева надница 
осигураних радника показује тсндепцн.ју пораста 
и треће о^пште побол.шање припрслис снтуације 
омогућује раднпчке покрсте шнроких размера у ко- 
јима учествују тнрокс масе радника ради поболЈ- 
iiian.a шихових економских и социјалних услова 
рада. Из излагања данашњег госиодииа Минисгра 
који нам je детаљно изнео податке o броју осигу- 
раиих као и нпдсксу запослења ja нећу говорити 
али те бројке пајбол.с показују екопомскс корпсти 
коje су имали радници од опттсг оадрављења 
привреде у земљи. 

Ja нећу улазити удетаљио разлагање просеч- 
не обезбеђсне надницс радника алн морам конста- 
товапи да су one пораслс и да су данас преко ипр- 
мираиих надница Уредбом o минималним надии- 
цама. Овај пораст номипалпс наднице био je у не- 
колико неутралисан порастом цеиа животних на- 
мирница a тај пораст последица je општег пораста 
цена 1И побољшања привредне ситуације. Ми мора- 
мо са овога мсста данас да констатујемо да je nam 
радник задовол.ан и да сва ona социјалпа осигу- 
рања која данашњица диктира, нс мора од радни- 
ка да буде извојевана немим љиховим левичарским 
ставом, всћ даиас видимо да je наш радник кои- 
структиван и наципналан зато mro му je Министар 
г. Цвстковић пружио и дао све оно што и остали 
и.сгопи другови нмају у погледу соцнјалиог љихо- 
вог стаи.а, у другим великим државама као што су 
Енглеска и Француска. 

Са свега mro сам rope изложио, a имајуКи пуио 
повереп>е у Прстседннка Владе г. др. Стојадипови- 
ha као « Мипистра социјалне политике и народног 
здравља г. Цвстковића, ja изјавл.ујем да ћу гласати 
за предложени о»ај и овакав буџет. (Вурно одо- 
r>|-)aiiaii.e и пл.ескање у цснтруму и на дсспици). 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena to je pre- 
tres u pojedinostima presdloga budžeta rashoda XVI 
razdeo — Ministarstvo socijalne politike i narodnog 
zdravlja zavrSen. Prelazimo na glasanje. Glasače se 
po partijama sedenjem i ustajanjem, Gospoda na- 
rodni poslanici, koji primaju pročitane partije Izvo- 
lcće sedeti, a koji ne primaju, izvoleće ustat1. Molim 
izvestioca p. dr. Časlava Nikitovića, da izvoli proči- 
tati partiju 967 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
967 sin predloženim amandmanom Kraljevske vlade 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdavlja, koji glasi: 

XVI  RAZDEO —  MINISTARSTVO   SOCIJALNE POLITIKE 
I NARODNOG ZDRAVLJA 

GLAVA  СХХ1 — MINISTARSTVO 

Redovni rashodi 
A.   Lični   r as h o d i 

Part. Poz, 
967 Lične prlnadieinosti: 

i    Plate — periodske povi- 
šice itd. 

a) Činovnici: 
Mesto: ,,,11 pomoćnili 

sekretara itd." staviti: 
„16 pomočnili sekre- 
tara: l-VI-3, 2-VI-2, 
7-VI.-!, 5-VI i 1-VH" 
i sumu povečati sa. +117.600.— 

Mesto: „8 viših pristava 
:ld" staviti: ,J6 viših 
prNtava; 3-V1 i -S-VI!" 
1   sumu   smanjiti   sa     .   — 47.880,— 

Mesto: ,,8 pristava Vili" 
staviti: „6 pristava 
VIII"   i   SUmU   smanjiti 
sa        — 27.120. 

Kod   4   glavnih   arhivara 
. Ispraviti   razvrstavanje 

da    glasi;    „2-V1I-2    i 
2-Vn"   i   sumu   pove- 
ćati   sa   ....,..   +    1).440.— 

Mesto:   „G   arhivskih   či- 
novnika    itd."    staviti: 
„5 arhivskih činovnika; 
1-1Х    i   4-Х"    i   sumu 
smanjiti   sa     .....   —'   вЛООј— 

Iseljen i|č,ki    komesarijat 
u Zafrrebu 

Posle; „viši pristav VII" 
umetnuti novo: „Gla- 
vni arhivar VII" . . -I- 16.920. 

Mesto: „3 adminlstr. itd." 
staviti: ,,5 administr. 
itd."   i   sumu   povečati 
sa       + 21.000.— 

b) Činovnički pripravnici 
Mesto: „8 činovničkih 

pripravnika itcl." sta- 
viti: ,,6 čincvvničkih 
pripravnika itd." a po- 
sle reči: „u Otseku ra- 
čunovodstva" hrisatii 
reči: „i dva U Iselje- 
ničkom  komesarijatu  u 
Zagrebu" i smanjiti sa   — 31.680.—   -1- 42.180.— 

5    Dodaci lični i porodični 
a)   Činovnika,   lični,   po- 

većati   sa       + 20.040.— 
+ 62.220.- - 

Potptetsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju Ofi? sa prcdložen'm" 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Večin;1! sedi). Večina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 9fi7 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 968. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smislu 
ri. 102 Ustava i § fi7 Zakona o poslovnom redu u Na- 
rodnoj skupštini već'nom glasova usvojila u pojedi- 
nostima sve partije predloga budžeta ' rashoda XVI 
razdeo — Ministarstvo socijalne politike i narodnog 
zdravlja od partije 968 do partije 969 zaključno. — 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 970 sa predloženim amandmanom Kraljvske vlade. 
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Izvestilac  dr.   Časlav   Nikitović   pročita   partiju 
970 sa predloženim amandmanom  Kraljevske vlade, 
koji srlasi: 

Part. 
970 

Poz. 
Subvencije,  razne  pomoći,  dolaci.le,   oba- 

veze,  zaštita  (lece  itd. 

Posje poz, 19 podnaslov; „Naučne i struč- 
ne studije" brisati 

Posle poz. 22 umetnuti novu: 
22a   (nova)   Na   ime   članarine   Internacional- 

nom     udruženju     bolnica     u     Londonu 
(/'   16.—,— +4.000. 

Ispred    poz.    23    podnaslov:    ,,Pomoći" 
brisati 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 970 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslaiiiei koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 970 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 971. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem 0 svakoj pojedinoj partiji u 
smislu Cl, 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja od partije 972 do partije 973 za- 
ključno. 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 974 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
974 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 

R.    M a t e г i j a I n i    ras li o d i 

Part. Poz 
971 Mesto:  „Troškovi  Itd."  stavili:  „Ise- 

IjeničUom   fondu   za   troškove   re- 
paracije". 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 974 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
malju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi).- Većina sedi, pjrema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 974 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 975. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
deniem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu Cl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XVI razdeo - Ministarstvo socijalne politike i narod- 
nog zdravlja od partije 975 do partije 978 za- 
ključno. —■ 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Izvolile čuti par- 
tiju 979 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
979 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: i 

Part. Poz, 
1)79 Pomoć  Savezu  zdravstvenih  zadruga 

ild."   povećati   sa + 500.000.— 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 979 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - 
Ne pr.ma!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 979 sa predloženim amand- 
manom kraljevske vlade većinom glasova pr'mljcn-i. 
Izvolite čuti partiju 980. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
980. 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 980? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sed:, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 980 većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 981 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljvske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 981 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
elasi: 
part. poz. 

981 Anuiteti; 

U trećoj potpoziciji u 
drucom redu mesto re- 
ći: „Središnjem" stavi- 
ti: „Središnom" 

Potpoz. 4: „Na ime ot- 
plati' anuiteta zajma od 
din. 5,000.000.— itd." 
brisati        — 616.455 

Dodati nove pozicije: 
Potpoz. 4 „Na ime ot- 

plate anuiteta zajma od 
din. З.ООП.ООО.— Držav- 
noj hipotekarno] banci 
u Beogradu"       .   .   .   + 369.873 

Potpoz. 5 „Na ime otpla- 
te anuiteta zajma od 
din. 2,000.000.— Narod- 
nom invalidskom fondu 
n Beogradu"    .   .   .   .   + 246.582 

Svcua   gl.   СХХ1,   povećati   Sg    .    -|- 566.220.— 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 981 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! ■— 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većma sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 981 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljenai. 
Izvolite čuti partiju 982. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu Cl. 102 Ustava i § 67 Zakona o floSlovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja od partije 982 do partije 1044 za- 
ključno. — 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 1044a sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac   dr.   Časlav   Nikitović   pročita   partiju 
1044a sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
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GLAVA СХХХ-а — KRALJEVSKE DANSKE UPRAVE 
I UPRAVE GRADA BEOGRADA 

part.  poz 
1044a 

Redovni  raslindi 

A.   L i £ n i   rashodi 
Lične   prinadležnosti: 

1 Plate-periodskc povišice i 
položajni dodaci činov- 
nika 

a)   Činovnici 
Mesto: „9 inspektora" sta- 

viti: „11 inspektora" a 
u razvrstavanju mesto: 
„3-IV/l" staviti: „5- 
1V/1" i sumu povećati 
sa  

Mesto: „22 viša savetnika 
itd." staviti: „20 viših 
savetnika itd." a u raz- 
vrstavanju mesto: „10- 
1V/1, 8-IV/2" staviti: 
„9-1 V/l, 7-1 V/2" i su- 
mu smanjiti . . . 

Inspekcija   rada 

a)   Činovnici 
Mesto: „6 viših  savetnika, 

savetnika   itd."   staviti: 
„7  višili  savetnika, sa- 
vetnika,   sekretara:    I- 
1V/1-2, 1-IV/l, l-IV/2-2, 
MV/-2 1-V i 2-VI-l" i 
povećati  sa       ... 

3 Dodaci   lični  i  porodični 
Činovnika,   lični,  poveća- 

ti  sa         

vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1044g sa pred- 
loženim amandirtainom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite euti partiju 1044d sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac  dr.   Časlav  Nikitović  proeita   partiju 
KMlil sa predloženim amandihancun Kraljevske vlade, 

j   glasi: 

GLAVA CXXXb — BOLNIČKA SLUŽBA 

Redovni rashodi 
A.   Lični   rashodi 

+    90.480 

70.080 

+   44.040   +   58.440.— 

+     4.080.- 

Part. poz. 
1044(1 

+    62.520.- 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitati! partiju 1044a sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! —■ 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044a sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena. Izvolite čuti partiju 1044b. 

— Za ovim je Narodna skupštinai, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu 21. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta rashoda XVI 
razdeo — Ministarstvo socijalne polit:ke i narodnog 
zdravlja od partije 1044b do partije 1044v za- 
ključno. — 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 1044g sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044g' sa predloženim amandmanom Kraljevske, koji 
glasi: 

В.   Materijalni    rashodi 
Part.   Poz. 
1044«- Putni,   podvozni   itd.: 

Na kraju teksta posle reči: „leševa 
i" brisati: „to" a dodati nove reči: 
„peleovanje protiv velikih boginja 
i to:" 

Svega  gl.  СХХХа,  povećati  sa .   + 62.520.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044g sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade, (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju,   neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 

Lične  prinadležnosti: 
1 Plate-periodske povišice itd. 

1) Opšta državna bolnica 
u  Beogradu 

a)  Činovnici 
Mesto: „14 šefova ode- 

Ijcnja itd." staviti: „15 
šefova odeljenja: 3-1V/ 
1-2, 4-1V/1-1, 5-IV/l, 
l-IV/2 i 2-V" i sumu 
povećati  sa       .    .    .    .    +     39.000 

Mesto: „24 primarna le- 
kara" staviti: „23 pri- 
marna lekara" a u raz- 
vrstavanju mesto: „5-V" 
staviti: „4-V" i sumu 
smanjiti  sa      ....   —    27.000 

Potpoz. 18 mesto: „Glav- 
ni arhivar VIl" staviti: 
„3 glavna arhivara i 
arhivska činovnika : 
1-VII, 1-1Х i 1-Х" i 
sumu  povećati sa    .    .    +     18.G00 

b) Cinovu. pripravnici 
Mesto : „3 činovnička 
'pripravnika itd.", sta- 
viti: „2 činovnička pri- 
pravnika od X grupe u 
I raz. skupoće" i sma- 
njiti sa         —    14.460 

III) Škola za babice 
u Beogradu 

Ispred „Činovnik 1Х-1" 
staviti: „Upravnik IV/1"   +    44.040 

VI) Državna bolnica za 
ženske   bolesti 

u   Ljubljani 

a)  Činovnici 
Mesto : „Asistent VIl" 

staviti : „2 asistenta 
VIl" i povećati sa   .    . 

Mesto : „4 sekundarna 
itd.", staviti: „3 sekun- 
darna itd." i smanjiti 
sa  
VII) Državna bolnica u 

Banja Luci 
a)  Činovnici 

Mesto: „3 sekundarna itd." 
staviti:   „2   sekundama 
itd." i smanjiti sa   .   .   —    13,560 

Dodati;  „Apotekar  V1I1"   +    13.560 

b)   Činovnički   priprav- 
nici 

Činovnički pripravnik-a- 
роК',каг od VIII itd., 
brisati —   18.300 

Mesto: „3 črn. priprav- 
nika-lekara štd." sta- 
viti: „4 čin. pripravni- 
ka-lekara itd. i pove- 
ćati sa +   18.300 

+     16.920 

13.560 

121 
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VIII) Državna   bolnica 
u Splitu 

a)  Činovnici 
Kod:   „4  šefa   odeljenja" 

U razvrstavanju me- 
sto:   „2-IV/l,   l-IV/2   i 
1-V"    staviti:    ,,1-IV/I, 
1-IV;2  i   2-V"   i   sumu 
smanjiti sa . ... — 17.040 

„Asistcnt-rentgenolog 
VIT, brisati .... — 16.920 

Mesto:  „3 asistenta VH" 
staviti:     „4     asistenta 
VII' i sumu povečati sa    +    16.920 

b)   Činovnički   priprav- 
nici 

Mesto: „Činovnički pri- 
pravnik od IX prrupc 
itd." staviti „2.činovn. 
pripravnika od IX gru- 
itd."isumu povećati sa   +    15.840 

Činovnički pripravnik- 
sestra nudilja od IX 
grupe   itd.  brisati   .   .   —   15.840 

IX) Državna  bolnica  u 
Sarajevu 

a)  Činovnici 
Kod II Sefova odeljenja 

u razvrstavanju mesto: 
„2-IV/1-2. 5-IV/l-l, sta- 
viti: ,.3-IV/I-2, 4-IV/l-l" 
i povećati s:i    .    ,    .    .    +      2,400 

Mesto: ,,7 arhivskih či- 
novnika: 5-1Х itd." sta- 
viti: „8 arhivskih Ci- 
nivnika: 6-1Х itd." i 
povećati  sa    ....    +    10.500 

b) Činovnički priprav- 
nici 

Mesto: „2 čin. priprav- 
nika - lekara itd." sta- 
viti: „4 čin. priprav- 
nika-lekara itd." i po- 
većati sa    .....   +   36.600 

XI) Državna  bolnica  u 
Novom Sadu 
a)  Činovnici 

Mesto:   „Upravnik   IV/1" 
staviti „Upravnik III/2" 
i povećati sa .... + 12.600 

Kod: „6 šefova odeljenja" 
u razvrstavanju mesto: 
„I-IV/14    2-1V/1,    2- 
IV;2 i l-V" staviti: „1- 
IV/I-2,   1-IV/l-l,  3-IV/I 
i l-IV/2" i povećati sa + 34.840 

Kod:    „šef    ortopedskog 
otseka-primarnl   lekar" 
U razvrstavanju mesto: 
„V"  staviti:     „УГ,     i 
i sumu smanjiti sa . . — 5.400 

Kod:  „1  primarna  leka- 
ka"    u    razvrstavanju 
mesto:   „1-VI   i   3-VH" 
taviti: „VI" i povećati sa + 15.210 

Posle:     „Ekonom     VIII" 
dodati novo: Admi- 
nistrativni        činovnik 
VIII-1" +    14280 

Mesto: „Arhivski činov- 
nik IX" staviti: „2 ar- 
hivska   činovnika   I-IX 
i  1-Х"  i povećati sa   .    +      8.100 

XII) Državna    bolnica 
U  NiSu 

a)  Činovnici 
Mesto:   „Upravnik   bolni- 

ce   1V/2"   staviti:    „U- 
pravnik  bolnice IV/1" 

i   sumu   povećati   sa   .    +    12.000 

+      5.04 П 

+     4.680 

10.500 

—   14.460 

8.700 

+     8.700 

Kod „5 šefova odeljenja" 
u razvrstavanju mesto: 
..3-V" staviti: „I-IV;2 
i 2-V" i sumu pove- 
ćati sa  

Mesto: „Asistent VII" 
staviti: „Asistent VI" i 
sumu povećati sa    .   . 

Posle: „Sestra pomoć- 
nica IX" dodati novo: 
„Magacioner IX   .    .   . 

li) Činovnički priprav- 
nici 

Mesto: „2 čin. priprav- 
nika od X grupe itd." 
staviti: „Činovnički pri- 
pravnik od X grupe 
itd." i sumu smanjiti sa 

XIII) Državna   bolnica 
u  Skoplju 

a) Činovnici 
Mesto: „3 arhivska či- 

novnika itd." staviti: „2 
arhivska činovnika:! 
1-1Х i 1-Х-2" i sumu 
smanjiti  sa    ...    . 

Posle: „Tehnički činov- 
nik X" dodati novo: 
„Magacioner Х-1"   .    . 

b)   Činovnički   priprav- 
nici 

Posle: „4 činovnička pri- 
pravnika itd." dodati 
novo: 

„Činovnički pripravnik- 
apotekar od VIII gru- 
pe   U   I   raz.   skupoće" 

Činovnički pripravnik od 
X grupe u I raz. sku- 
poće      

XIV) Državna   bolnica 
za    duševne    bolesti    u 

Deogradu   itd. 
a)  Činovnici 

Mesto:    „.Ekonom     VI" 
staviti::    „Ekonom-viši 
pristav VI" 

Mesto: Blagajnik VII 
Riagainik VII-1 i sumu 
povećati   sa    ,   .   .   .   !+     120 

XV) Bolnica za dušev- 
ne    bolesti   u   Ljublja- 

ni   itd. 

b) Činovnički priprav- 
nici 

Mesto: „Činovnički pri- 
pravnik-lekar od VIII 
grupe itd." staviti „2 
člinovnička priprnvni- 
ka-Iekara od VIII gru- 
pe itd." i sumu pove- 
ćati sa +    18.300 

XVI) ■Bolnica   za   dušev- 
ne    bolesti    u   Novom 

Celju 
Umetnuti podnaslov: 

a)  „Činovnici" 
Posle:     „Primarni    lekar 

VI" dodati novo: „Asi- 
stent   VII" +    16.920 

Mesto: „2 sekundarna le- 
kara VIII" staviti: „Se- 
kundarni lekar VIII" i 
sumu   smanjiti   sn     .    .   —    13,560 

Potpoz. 4 Administra- 
tivni činovnik VIII" 
brisati    —   13.560 

Dodati kao novo: 

-1-     18,300 

14.460 
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„b)   Činovnički   priprav- 
nici 

Činovnički   pnipravnik od 
X    Krupo    u    II!    raz, 
skupoće" +    11.640 

XVII) Bolnica za živčane 
i duševne bolesti 

u Vrapci 

a)  Činovnici 
Mesto: „Ekonom VI" sta- 

viti:   „Ekonom  VI-2"  i 
sumu povećati  sa    .   .    +      2.400 

XVIII) Državna   bolnica 
za duševne bolesti 

u Kovinu 

a)  Činovnici 
Mesto:    „Sef    odeljenja 

IV/2"   staviti:   „Uprav- 
nik bolnice 1II/2" pove- 
ćati sa +     24.600 

XIX) Državna bolnica za 
duševne   bolesti 

u Toponici 
a)  Činovnici 

Kod: „Upravnik bolnice 
— Šef odeljenja" me- 
sto: „V" staviti: „IV/2" 
i   sumu   povećati   sa   .    +      5.040 

Kod: „Ekonom bolnice" 
mesto: „VIH" staviti: 
„VH" i sumu povećati 
sa +      3.360 

Kod: „2 činovnika (inven- 
tarista) itd.)" u razvr- 
stavanju mesto: „1-VIII 
i 1-1Х" staviti: „VIH" 
i   sumu   povećati   sa   .    +      3.060 

Kod: „3 činovnika" u raz- 
vrstavanju mesto: „1-1Х 
i 2-Х" staviti: „2-1Х i 
1-Х" i sumu povećati 
sa + 2^00   + 286.870.- 

2 Plate — periodske povi- 
šice zvaničnika 

Dodaje se nov stav: 
XVa) Bolnica za duševne 
bolesti   u   Novom   Celju 
Zvaničnik - strojar  III +     3.360. 

5 Dodaci lični i porodični 

I) Opšta državna bolnica 
u Beogradu 

a) činovnika, lični, pove- 
ćati sa +    15.480 

III) Škola za babice u 
Beogradu 

a) Činovnika, lični, pove- 
ćati sa +      4.080 

VI)   Državna   bolnica   za 
ženske   bolesti   u 

Ljubljani 

a) Činovnika, lični, sma- 
njiti sa — 300 

IX) Državna bolnica u Sa- 
rajevu 

a) Činovnika, lični, pove- 
ćati sa       +      9-300 

XI) Državna bolnica u No- 
vom Sadu 

a) Činovnika, lični, pove- 
ćati sa      ......+     18-600 

XII) Držav, bolnica u Nišu 
a) Činovnika, lični, pove- 

ćati sa      ......+      4.980 

XVII) Bolnica za duševne 
bolesti u  Novom  Celju 

a) Činovnika,  lični, sma- 
njiti'sa      —      5.400 

Umetnuti kao novo: 
b) Zvaničnika,  lični    .   .    +      6.120 
Mesto   b)   Služitelja   itd. 

staviti; 
v) Služitelja itd. 
XIX) Državna bolnica za 
duševne bolesti u Kovinu 
a)  Činovnika,  lični, sma- 

njiti  sa —      4.200 H-    48.660.— 
+ 338.890.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044d sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044d sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 1044d. 

Izvestilac dr. Ćaslav Nikitović pročita partiju 
1044d sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part. poz. 
1044d Nagrade   kontraktualnim 

činovnicima   i   dnevniCa- 
rima 

IV) Stalni stručni savet itd. 
Mesto: „dnevničara-hono- 

rarna itd." staviti: „SIu- 
žitelj"  i sumu smanjiti 
sa —    29.280 

VIII)   Državna  bolnica  u 
Banja Luci 

Na kraju dodati novu pot- 
poz. 7: 

„7 služitelja-ki za bolnič- 
ke prostorije"      .   .   .    +    42.000 

XVII) Bolnica za duševne 
bolesti   Ljubljana—Stude- 

nec 
Potpoz. 1 „Honorarni le- 

kar-šef odeljenja u Lju- 
bljani" brisati   ....   —   30.000 

XVIII)   Bolnica   za   du- 
ševne    bolesti   u   Novorti 

Celju 
Mesto:     „52    dnevničara 

(pisara itd.)" staviti: „60 
dnevničara (pisara) itd.", 
suma ostaje ista. 

_   17.280.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044d sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
nzvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044d sa plrcdloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 1044e. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044e sa predložnim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part. poz. 
1044e Specijalni   dodaci   i   na>- 

grade; 
I) Opšta državna bolni- 

ca u Beogradu 
Dodati novu treću potpo- 

ziciju: Honorarni struč- 
njak fizičko - hemijskog 
otseka +    12.000 

121* 
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IV) Stalni stručni savet 
itd. 

Dodati   novu dru^u pot- 
poz.  Nagrada za 3 či- 
novnika  koje  određuje 
Ministar soc. pol. i nar. 
zdravlja za stručiio-kan- 
celarijski rad u Stalnom 
stručnom savetu u van- 
kancelarijsko vreme .   . 

XII)    Državna   bolnica 
»Danilo I< na Cetinju 

Osobena nagrada lekaru - 
žefu itd., povećati sa . 

Potpoz.   2   menja   se   i 
glasi:     „Osobena     na- 
grada   Ickarima - činov- 
ničkim      pripravnicima 
iz § 328 Zakona o či- 
novnicima" i sumu po- 
većati  sa  

XII)    Državna    bolnica 
za   duševne   bolesti   u 

Beogradu itd. 
Osobene  nagrade  za  le- 

kare  itd.,   povećati   sa 
Nadnice nadničarima itd., 

povećati sa    .    .    .   . 

+   29.280 

+ 920 

+     4.320 

+    10.000 

+   50.000   +   106.520.- 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044e sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvol sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044e sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 1044Ž. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044Ž. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044Ž? (Glasovi: Prima! 
—' Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1044Ž većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 1044z sa pred- 
loženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044z sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 

Part. poz. 
1044 z 

B. Materijalni  ra s,h o d i 

Upravni troškovi: 
1)   Opšta  državna  bol- 

nica u Beogradu 
1   Razni materijalni iz- 

daci 
Potpoz.   26   Za   pretplatu 

telefona      itd.,     pove- 
ćati sa  

Posle potpoz. 26 dodati 
novu: Za nabavku aku- 
mulatorske baterije .za 
novu telefonsku cen- 
tralu, aparata za pu- 
njenje isto, telefon- 
skih aparata i postav- 
ljanje nove telefonske 
mreže  

+    12.000 

+    50.000    +     62.000.— 

VIII)   Državna   bolnlica 
u  Banja  Luci 

16  razni  materijalni izdaci 
Potpoz.    28    „Dovršenje 

zgrade   zaraznog  pavi- 
ljona"   brisati    .    .   .  —1,000.000 

— 12.500 

— 10.000 

+ 10.000 

Potpoz. 29 „Izrada zgra- 
de za kuhinju i vešer- 
nicu .itd."  brisati    .    .—1,000.000 

Potpoz. 30 „Izgradnja 
centralne ložiionice za 
parno grejanje itd." 
brisati —   750.000 

Posle potpoz. 28 dodati 
novu: „Dovršenje zgra- 
de Zaraznog paviljona, 
izrada zgrade za ku- 
hinju i vešerni.u sa 
svima potrebnim in- 
stalacijama i izgrad- 
nja centralne ložionice 
za parno grejanje svih 
zgrada sa nabavkom 
kotlova i izradom 'Л 
priključaka voda do 
postojećih zgrada" .    . 

IX) Državna bolnica  u 
Splitu itd. 

19   Razni   materijalni   iz- 
daci: 

Potpoz. 8 „Rublje, odelo, 
itd.", smanjiti sa    .    . 

Potpoz.   11   „Izdržavanje 
zgrada itd.", smanjiti sa 

Potpoz.     16     „Pogrebni 
troškovi",   povećati   sa 

X) Državna   bolnica   u 
Sarajevu 

22 Razni materijalni iz- 
daci: 

Potpoz. 5 „Gradskoj šte- 
dionici Opstane grada 
Sarajeva za elektririui 
struju",   povećati   sa   . 

Potpoz. 10 „Održavanje 
i uređenje centralne 
ložionice",   povećati  sa 

Potpoz. 25 „Nabavka si- 
jalica itd.", povećati sa 

23 Ishrana bolesnika i 
osoblja: 

Potpoz. 1 „Za ishranu 
bolesnika"  povećati  sa 

XII) Državna bolnici  u 
Novom   Sadu 

28 Razni materijalni iz- 
daci: 

Potpoz. 14 „Vozarina že- 
lezniici",  smanjiti  sa 

Potpoz. 19 „Nabavka 
aparata itd", sma- 
njiti sa  

Potpoz. 20 „Čišćenje po- 
stojećih bunara itd" 
smanjiti sa  

Potpoz. 25 „Održavanje 
perionice itd." sma- 
njiti sa  

XIII) Državna bolnica u 
Nišu 

31    Razni   materijalni   iz- 
daci: 

Potpoz.   11   „Održavanje 
električne   instalacije 
ćati sa  

33 Nabavka lekova itd. 
„Nabavka lekova, seruma itd." pove- 

ćati sa  
XIV) Državna bolnica u 

Skoplju 
34 Razni materijalni iz- 

daci: 
Potpoz. 5 „Osvetljenjc sa 

priborom itd. pove- 
ćati   sa +    20.000 

Potpoz. 8 „Nabavka i o- 
pravka inventara", po- 
većati  sa +    20.000 

+ 254.175 —2,495.825.— 

12.500.— 

+ 20.000 

+ 20.000 

+ 20.000 + 60.000 

+ 415.000 

15.000 

60.000 

2.000 

4.000   —   81.000.— 

i   opravka 
itd."   pove- 

+    50.000.— 

+    50.000.- 
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+    50.000 

+    10.000    +   100.000.— 

+   100.000.— 

+    30.000. 

Potpoz. 9 „Nabavka bo- 
lesničkog   i   postcljnoi,' 

rublja"   povećati   sa     .   .   . 
Dodati   novu   potpoz.  38 

„Nabavka   koja   sa   l'e- 
derima"  

Зб    Ishrana    bolesnika    i 
osoblja: 

Potpoz.   1   „Troškovi  iis- 
ćati   sa  

36   Nabavka    lekova    itd. 
Potpoz.   10   „Nabavka   i 

opravka    instrumenata 
i   aparata   povećati    sa 

XVI)   Državna   bolnica 
za   duševne   bolesti   u 

Beogradu 
39 Razni   materijalni   izdaci: 

Potpoz. „Nabavka potro- 
šnog   bakalskog   mate- 
rijala itd.", povećati sa   +   20.000 

Potpoz.   21   „Održavanje 
bolničkih   zgrada   itd.", 
povećati sa    ...    . 

XVIII)  Bolnica  za  du- 
ševne    bolesti    u    No- 

vom Celju 
45 Razni   materijalni   izdaci: 

Potpoz. 9 „Kućne po- 
trebe itd.", smanjiti sa 

Potpoz. 14 „Nabavka ma- 
terijala za održavanje 
zgrada itd.", smanjiti 
sa  

Potpoz. 57 „Obrađivanje 
polja  itd.",  smanjiti  sa 

Potpoz. 64 menja se i 
glasi: „Nabavka 5 no- 
vih krava za mleko i 
gnojivo" i sumu sma- 
njiti sa  

XX) Državna    bolnica 
za   duševne   bolesti   u 

Kovinu 
51 Razni   materijalni   izdaci: 

Potpoz,   9   „Nabavka   će- 
badi   itd",  povećati  sa   +   20.000 

Potpoz.     20     „Nabavka 
traktora itd.", povećati 
sa +   40.000    +   60.000.— 

XXI) Državna   bolnica 
za   duševne   bolesti   u 

Toponici 
54 Razni   materijalni   izdaci: 

Potpoz.  23  „Ograđivanje 
bolničkog imanja" sma- 
njiti sa  

Potpoz. 36 „Održavanje 
i nabavka odela itd.", 
smanjiti  sa    ...    . 

+ 20.000    +    40.000.— 

— 5.000 

— 10.000 

— 3.000 

— 17.500    —   35.500.— 

—   10.000 

—     3.000 

Svega gl. CXXXb, smanjiti sa 

-   13.000.— 

■1,670.825. 
1,242.()95.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044z sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044z sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena.   Izvolite  čuti  partiju   10441. 

Izvestilac dr. časlav Nikitović pročita partiju 
10441. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 10441? (Glasovi: Prima! 
— Ne prima!) Ona gospoda nairodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne prmaju neka 

izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitam pprtija 10441 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 1044j sa pred- 
loženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044j sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 

GLAVA CXXXv — HIGIJENSKA  SLUŽBA 

Redovni   rashodi 
Part. poz. 
1044   j Lične   prinadležnosti: 

1 Plate — periodske povi- 
šice itd. 

a)  Činovnici 
I)   Centralni   higijenski 
zavod u Beogdradu itd. 

Mesto:   „6   šefova   ode- 
Ijcnja  itd.", staviti:  „8 
šefova odeljenja — le- 
kara:    l-IV/1-2,   2-IV/ 
1-1,    3-1V/1,    l-IV/2   i 
1-V"   i   sumu   povećati 
sa  

Mesto: „12 viših savet- 
nika" staviti: „11 viših 
savetnika", a u razvr- 
stavanju   mesto:  „9-IV/ 

+ 59.040 

— 32.040 

— 27.000 

+ 4.680 

2"   staviti;    „8-1V/2 
sumu   smanjiti   sa   .   . 

Mesto:  „7  savetnika  V" 
staviti: „6 savetnika V" 
i   sumu   smanjiti   sa   . 

II) Škola za nudilje u 
Beogradu 

Mesto: „Direktor škole 
VIl" staviti: „Direktor 
škole VI" i sumu pove- 
ćati sa  

III) Higijenski   zavod   u 
Ljubljani   itd." 

a)   činovnici 
Mesto: „4 viša savetnika 

i savetnika itd." stavi- 
ti: „1 .viša savetnika i 
savetnika: 2-lVil i 2- 
1V/2" i sumu sma- 
njili sa —   26.400 

Mesto: „21 viši pristav 
; pristav itd." staviti: 
,,21 viši pristav i pri- 
stav: „1-V, 10-VI, 4- 
VII i 6-VIH" i sumu 
smanjiti   sa     ....    +        720 

Vili) Higijenski zavod u 
Zagrebu   itd. 

b)    Činovnički    priprav- 
nici 

Mesto:   „Činovničkii   pri- 
pravnik-sestra itd.",stal 

viti: „4 činovnička pri- 
pravnika - sestre     iti) " 
i  sumu  povećati  sa    .    +    34.380 

IX)    Bolničko    odeljeiije 
Higijenskog    zavoda    u 

Zagrebu 
a)   Činovnici 

Mesto:   „2   primarna   le- 
kara itd.)' staviti novo:" 
Sef   odeljenja   V     .    . 27.000 
Primarni lekar VI    .    . 21.600 
suma se ne menja, 

b)    Činovnički    priprav- 
nici 

Dodati novo: 
Činovnički     pripravnik 

od  X  grupe  u I  ra- 
zredu  skupoće    .    .    +    14.460 
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XIV)   Državno   leCiliSte 
Strmac   itd. 

Mesto: „Upravnik — šef 
odeljenja    V"    staviti: 
.,Upravnik — šef ode- " 

ljenja  IV 2' i povećati sa + 5.040 
Umetnuti   novu   potpozi- 

čiju: 
Sekundarni  lekar   VIII    . + 13.560 

XVII)   Higijenski   zavod 
U   Banja   Luci   itd, 

a)   Činovnici 
Mesto:    „4    viSa    savet- 

nika  i  savetnika  itd." 
staviti:   5   viših   savet- 
nika  i savetnika: 2-1V/ 
1,  1-1V/2 i 2-V i sumu 
povećati  sa    .... + 27.000 

Mesto:   „15  viših   prista- 
va i pristava itd." sta- 

.   viti:  „13 viših  pristava . 
i  pristava:  4-VI,  6-VII, 
3-VIH" i sumu smanji- 
ti sa      — 35.100 

Mesto:    „3    administrat. 
činovnika  itd."   staviti: 
„2   administrat.   činov- 
nika:   1-VIiI   i   1-1Х"   i 
snimi    smanjiti   sa   .    . — 13.500 

Posle   ti   sestara   dodati: 
2   arhivska   činovnika: 
1-VilI   i   1-1Х .... + 24.0C0 

XIX)   HigiSenski    zavod 
u   Splitu 

a)   činovnioi 
Posle    potpoz.    3    uneti 

novu: 
[ikonom   VI  + 21.600 
Mesto:   „3   administrativ- 

na činovnika  itd." sta- 
viti:   2   administrativna 
činovnika:    1 - VI - 1     i 
l-VIIl   i   smanjiti   sa   . — 21.600 

Kod:   „2  tehnička  činov- 
nika"   u   razvrstavanju 
ispraviti mesto:   „l-Vll" 
staviti:   „1-V1"   i  snmn 
povećati   sa     .... + 4.680 

Mesto:   „7   arhivskih   či- 
novnika    itd."    staviti: 
„8   glavnih   arhivara   i 
arhivskih       činovnika : 
l-VH-2,   l-VH,   5-1Х   i 
1-Х"   i   sumu   povećati 
sa  + 16.920 

Mesto: „16 sestara zdrav- 
stvenih pomoćnica itd." 
staviti;     „15     sestara 
zdravstvenih   pomoćnk- 
ca:   l-Vll,   2-Vin-l, 
(i-VIIl i U-IX" i sumu 
smanjiti   sa    ...    . — 10.500 

XXI)   Higijenski  zavod 
u   Sarajevu   itd. 

Mesto: „12 viših savetni- 
ka    i    savetnika    itd." 
staviti: „11 viših savet- 
nika"  a  u  razvrstava^ 
nju    mesto:   „1-lVil-l", 
slaviti:  „2-1V/1-1",   mc- 
std:    2-1V/1"    staviti 
„1-IV/l"   i   mesto:   3- 
1V/2"   staviti:   „2-1V/2" 
i   sumu   smanjiti   sa   . — 29.640 

Mesto: „22 viša pristava 
i  pristava  itd." staviti: 
„25 viših pristava i pri- 
stava:    10-VI,   8-V1I    i 
7-V1H"  i  povećati  sa . + 51.980 

Mesto:    „Administrativni 
činovnik    IX"    staviti: 
„3   administrativna   či- 
novnika IX"  i poveća- 
ti  sa   + 21.000 

Mesto: „9 glavnih arhi- 
vara i arhivskih činov- 
nika itd." staviti: „8 
glavnih arhivara i ar- 
hivskih činovnika: 1- 
VII, 3-1Х, З-Х-1 i 1-Х 
i smanjiti sa  ....   —     9.300 

Kod: „9 sestara pomoć- 
nica .ispraviti razvrsta- 
vanje da glasi: .,1-V1I1, 
1-1Х-1, 4-1Х, 1-Х-1 i 
2-Х"   i   sm'anjiti   sa   .   —     5.870 

Činovnički   pripravnici 
Mesto: „3 činovnička 

pripravnika od Vili 
grupe itd." staviti: „2 
činovnička pripravnika 
od Vili grupe itd." i 
smanjiti   sa    ...   .   —   18.300 

Mesto: „3 činovnička 
pripravnika od IX gru- 
pe itd." staviti: „2 či- 
novnifika pripravnika 
od IX grupe u II raz- 
redu skupoće" i sma- 
njiti sa —   11.840 

XXIII)   Higijenski   zavod 
na Cetinju itd. 
a)   Činovnici 

Kod: „4 tehnička činov- 
nika" ispraviti razvr- 
stavanje da glasi; „1- 
VI, 1-VIII, МХ- i 1-Х" 
i .sumu povećati sa .   .   -|-   8.040 

Kod: „10 glavnih arhi- 
vara i arhivskih či- 
novnika" ispraviti -raz- 
vrstavanje da glasi; 
„l-VII, 1-VIII, 2-Х-1 i 
sumu povećati sa    .   .   + 

b)   činovnički    priprav- 
nici 

Mesto: „Činovnički pri- 
pravnik-sestra nudilja 
od IX grupe itd." sta- 
viti: „2 činovnička pri- 
pravnika-sestre nudilje 
od IX grupe itd." i 
povećati sa I     12.840 

XXV)   Državno   lečilište 
na  Lokruniu 

a) Činovnici 
Mesto: „Sekundarni le- 

kar-upiavnik Vili" sta- 
viti: ,(Sekundarni le- 
kar v. d. upravnika 
VIII" 

Mesto; „Arhivski činov- 
nik X" staviti: „Eko- 
nom VII" i povećati sa   +     8.820 

XXVII)   Higijenski  za- 
vod u Novom Sadu itd. 

b) činovnički priprav- 
nici 

Kod: „2 činovnička pri- 
pravnika itd.", na kra- 
ju, mesto: „(Hemičar i 
inženjer)" staviti: „(Le- 
kar i inženjer)" 

XXIX)   Higijenski   za- 
vod u  Nišu  itd. 

a) Činovnici 
Mesto: „4 viša savetnika 

i savetnika itd." staviti: 
„5 viših savetnika i sa- 
vetnika: 1-IV/l-l, 1- 
1V/2-1 i 1-V" i sumu 
povećati sa   ....   +   32.040 

960 
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—   21.600 

+ 2.460 

0.600 

(i00 

Место: „18 viših pri- 
stava i pristava itd.", 
staviti: „17 viših pri- 
stava i pristava: 7-VI, 
7-VII i 3-V1II" i sumu 
smanjiti sa  

Mesto: „Ekonom 1Х-1" 
staviti: „Ekonom VIH" 
i sumu povećati sa .   . 

XXXII) Higijenski  zavod 
u   Skopljn   itd. 

a) Činovnici 
Kod: „11 viših savetnika 

i savetnika" n razvrsta- 
vanju mesto: „l-IV/2-1" 
staviti: „1-lV/l" i pove- 
ćati sa      -f 

XXXIII) Škola za nudilje 
n  Skoplju 

a) Činovnici 
Kod: „2 nudilje nastavni- 

ce" u razvrstavanju me- 
sto: „1-1Х i 1-Х" staviti: 

„IX" i sumu povećati sa   +      2.400   + 112.030. 
5 Dodaci lični i porodični 

II) Škole   za   nudilje   u 
Beogradu 

Mesto: „a) činovnika, lič- 
ni" staviti: „Činovnika, 
lični" i smanjiti sa .   . 

III) Hisrijenski   zavod   u 
Ljubljani  itd. 

a) Činovnika, lični, pove- 
ćati   sa    '.  

XIV) Državno lcčilištc 
Strman   itd. 

Mesto: „a) Činovnika, li- 
čni" staviti: „Činovni- 
ka, lični" i povećati sa 

XVII) Higijenski zavod n 
Banja Luci  itd. 

a)  Činovnika,  lični,  sma- 
njiti  sa  

XXI) Higijenski zavod u 
Sarajevu itd. 

a) Činovnika, lični, pove- 
ćati sa       -I-     30.300 

XXII) Dećije oporavilište 
Letnjikovac  kod  Sapca 

a)    Služitelja,   porodični, 
povećati   sa     .... 

XXVI)   Državno   lečilište 
na  Loknimu 

a)   činovnika,  lični,  sma- 
njiti sa  

porodični, povećati sa 
Umetnuti novo: 
XXVIa)  Dečije oporavili- 

šte u  Risnu 
Činovnika,   porodični 
XXXIII) Hipijenski zavod 

u Skoplju  itd. 
a)   Činovnika,  lični  sma- 

njiti  sa  

+ 156.850^ 
Potprctscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 

skupština pročitanu partiju 1044j sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044J sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti p(artiju 1044k. 

+ 

+ 

6.240 

1.500 

600 

+ 

+ 

+ 

.680 

300 
5.040 

1.680 

—  3.120 + 44.820.— 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044k sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part, Poz. 
l()44k        Nagrade   kontraktualnlm 

činovnicima i dnevni- 
čatima 

Stav: „II  fikola za nudi- 
lje    u    Beogradu    lo 
(liK'vničara :     služitelja 
itd."  brisati    ....   —   69.160 

IV)  škola   za  sestre  po- 
moćnice u Ljubljani 

PotpOZ. 2  „Honorarni  na- 
stavnik"   brisati     .     .   —    14.175 

V)   Muzej   1 tigijenskoc 
zavoda   U   Ljubljani 

Potpoz. 2 „Honorarni cr- 
tač"   povećati  sa    .    .   +     4.800 

XIV)   Državno   lečilište 
Strmac itd. 

Mesto: „Potpoz. 1 i 2" 
uneti novu: „32 hono- 
rarna službenika: me- 
haničar, 2 šofera, 10 
časnih sestara, domačin 
kuće, kočijaš, svinjar, 2 
pralje, 2 sluge, 5 soba- 
rica, 6 služavki i kuva- 
rica"  188.400 
suma ostaje nepronienjena. 

XV) Državno   lečilište  u 
Novom Marofu 

Mesto: „17 honorarnih 
službenika itd." staviti: 
„18 honorarnih službe- 
nika: 12 milosrdnih se- 
stara, 2 sveštenika, 2 
bolničarke, sestra po- 
moćnica i nadzornik 
kuće"  i   povećati   sa   .    -|-     18.000 

Mesto; „30 ' dnevničara 
itd." staviti: „29 dnev- 
ničara itd." a u dru- 
Kom redu reči: „Nad- 
zornik vrta" brisati i 
smanjiti   sa    .    ...   —    18.000 

XVI) Stanica za suzbi- 
janje trahome u Prelogu 
Kod: „9 dnevničara itd." 

sumu povećati  sa    .   .   +      3.480 

XX) Državno lečilište Sv. 
Križ   kod   Trogira 

Mesto: „11 dnevničara- 
zvaničnika" staviti: „13 
dnevničara - zvaničnika" 
i   sumu   povećati   sa    .    -1-     10.288 

XXIV)   Higijenski   zavod 
na  Cetinju itd. 

Potpoz. 2 „69 dnevničara 
itd. povećati sa        .   .   +     13.842 

XXVI)   Državno   lečilište 
na Lokrumu 

Mesto : „8 dnevničara 
itd." staviti: „8 dnevni- 
čara: sestre, elektri- 
čar, vrtar, mornar, ču- 
var Sume, služitelj i 
služavka". Suma ostaje 
ista. 

XXX) Državno lečilište 
na Vencu 

Mesto: „10 dnevničara 
itd." staviti: „12 dncviii- 
čara-zvaničnika i dnev- 
ničara služitelja i se- 
stara-nudilja". Suma o- 
staje ista. 
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Dodati novu potpoz. 2 
„30 lica-poslu^e za bol- 
ničke prostorije: soba- 
rice, služitelji, noćni 
čuvar, kuvar, kočijaš, 
baštovan, mašinist, elek- 
tričar, mehaničar kao i 
Ured"  

XXXVI) Škola za nudilje 
u Skoplju 

Mesto: „2 dnevničara- 
zvaničnika" staviti: „2 
dnevničara-služitelja" a 
mesto „4 slnžitelja" 
staviti:    „4   nadničara" 

+     ('.(1.000 

+ !),075.-- 

Potpretsednik Jevrem Tomic: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044 k sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Me prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044 k sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova pri- 
mljena, izvolite čuti partiju 10441. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044 1 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part. 
10441 

poz, 
Specijalni   dodaci   i 

i nagrade: 

III) Higijenski zavod 
n   Ljubljani  itd, 

Epidemijski dodaci po § 
26  itd.,   povećati   sa   .   +    19.280 

Umetnuti novo: 
lila) škola za sestre po- 

moćnice  u  Ljubljani 
Nagrada honorarnim na- 

stavnicima    .      .   .   .   ^f-   14.175 
V) Škola narodnog zdrav- 

lja u Zagrebu 
Epidemljki   dodaci   po  § 

26   itd.,   povećati   sa   .    +    54.(300 
VI)   Ilitrijenski  zavod 

u Zagrebu itd. 
Po § 26 Zakona o ustroj- 

sivu itd. povećati sa   .   +   35.000 
XII)   Državno   lečilištc   u 

Novom   Marofu 
Po § 26 Zakona o ustroj- 

stvu itd. povećati sa   .   +     7.000 
XVIII)   Higijenski   zavod 

na Cctinju itd. 
Epiidemijski dodaci po § 

26 itd., smanjiti sa .   .  -      13.842 

XXIII) Xigijenski   zavod 
u   Nilu   itd. 

Epidemijski dodaci po § 
26   itd'.,   povećati   sa    .    +    27.560 

XXIV) Uprava   Vrnjačke 
banje — Vrnjci ' 

Nagrade banjskoj mu- 
zici  itd., povećati sa   .    +    40.000 

Potpoz. 4 „Specijalna na- 
grada državnom banj- 
skom lekaru itd." me- 
nja se i Klasi: „Speci- 
jalna nagrada držav- 
nom banjskom lekaru 
za ne vršenje privatne 
prakse po CI. 17 Pra- 
vilnika o izmenama i 
dopunama Pravilnika o 
banjama po reJenju Mi- 
nistra i saglasnoj odlu- 
ci Glavne kontrole". 

Potpoz. o „Dodatak ru- 
kovaocu itd. menja se 
i (,'Iasi: „Dodatak ru- 
kovaocu banjske kase 
za naporne i vanredne 
radove van kancelarij- 
skog vremena i na za- 
brojavanje po rejenju 
Ministarstva i saglas- 
noj odluci Glavne kon- 
trole". 

Potpoz. 6 „Nadzorniku 
banje za prekovremeni 
rad" itd., menja se i 
glasi: „Nadzorniku ba- 
nje za prekovremeni 
noćni rad no rešenju 
Ministra i saglasnoj od- 
luci Glavne kontrole". 

Potpoz. 7 „Dodatak ru- 
kovaocu električne cen- 
trale   itd."   brisati    .    .   —     6.000 

Potpoz. 8 „Naknada za . 
stan državnom banj- 
skom inženjeru itd." 
menja se ; K'lasi: „Na- 
knada za stan držav- 
nom banjskom inže- 
njeru po čl. 43 Pravil- 
nika o banjama, mine- 
raltlim i toplim vodama, 
pošto stan u državnoj 
zpradi nema, po reše- 
nju Ministra i saglas- 
noj odluci Glavne kon- 
irote". 

XXXVI)  Škola  za  nudilje 
u Skoplju 

Nagrade     nastavniciroa- 
le'karlima   na   ime   lio- 
nora   itd.,   povećati   sa   +     2.000  +    179.773.— 

Potpretseđnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 10441 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne p|rima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 10441 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 10441J. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044lj sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

B.   Materijalni   ra- 
shodi 

part. poz. 
mulj Upravni   troškovi; 

II)   Škola   za  nudilje 
u  BeoKradu 

4 Razni   materijalni   izdaci, 
brisati  

5 Za ishranu u školi i eks- 
kurzije, brisati    .    .   . 

VI) Državno  lečilište 
u Topolšici 

12 Razni   materijalni   izdaci 
Na   kraju   dodati   novu 

potpoziciju 37 
„Osiguranje   zgrada,   in- 

ventara i blagajne kao 
i poreske dažbine" .   . 

VII) Škola narodnog 
zdravlja  u  Zagrebu 

15 Razni   materijalni   izdaci 
Odeljcnje     za     biološke 

proizvode 
a) Otsek za produkciju 
seruma i vakcina 

189.000.— 

282.800.— 

■t-    18.500.— 
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Potrebe laboratorija za 
podloge 

Potpoz.   1.   „Hemikalije", 
povećati   sa +    10.000 

Potpoz.   5   „Laboratoriji 
za produkciju seruma", 
povećati  sa    ....   +    10.000 

Potpoz. 7 „ishrana i na- 
bavka     životinja    itd." 
povećati sa +     20.000 

Potpoz.  14 „Nadničari  o- 
ko izrade seruma itd." 
povećati sa +     10.000    +    50.000.— 

VIII) Micijcnski  zavod  u 
Zagrebu itd. 

17 Razni  materijalni  izdaci 
Potpoz. 4 „Troškovi za 

gradnju higijenskih nu- 
žnika itd."  smanjiti  sa   —    24,000 

Potpoz. 6 „Za izgradnju 
vodoopskrbnih objekata 
itd." smanjiti sa ...   —    50.000 

Dom Narodnog zdravlja 
—  Osijek 

Dispanzer  za majke i decu 
Potpoz. 2 „Nabavka mle- 

ka za deljenje siromaš- 
noj deci itd." smanjiti 
sa —    10.000   —   84.000.- 

19 Lekovi, zavoji i ostali sa- 
nitetski  materijal  itd. 

a)  Uprava zavoda 
Potpoz. 2 „Nabavka leko- 

va za suzbijanje itd." 
smanjiti  sa       ....   —    10.500 

li) Dom Narodnog zdrav- 
lja — Osijek 

Antirabično  odeljenje 
Potpoz. 1 „Nabavka anli- 

rabičke vakcine' sma- 
njiti  sa —    24.000   —   34.500.— 

IX) Bolničko    odeljenje 
Higijenskog zavoda u Za- 

grebu 
20 Razni materijalni izdaci 

Potpoz.   11   „Obnova  po- 
suda  za  prenos  hrane" 

33 Razni materijalni izdaci 
smanjiti   sa —   14.500.— 

XIV)  Državno  lcčilište  Strmac  itd. 
Potpoz, 30 „Uređenje liladionice" sma- 

njiti   sa        —   23.000.-- 
34 Ishrana bolesnika i osoblja itd." sma- 

njiti   sa        —   50.000.— 
XVII) Iligijen. zavod u Banja Luci itd. 

42 Razni materijalni izdaci 
Sanitetsko-teheničko   odeljenje 

Posle   potpoz.   4   „Za   održavanje   vo- 
doobskrbnih   objekata   itd."   dodati 
novu potpoz. 

5 „Za asanacione radove na teritoriji Vr- 
baske   banovine" + 100 000.— 

XIX) Higijenski zavod u Splitu itd. 
47 Razni materijalni izdaci 

Parazitološko odeljenje itd. 
Potpoz. 5 menja se i glasi: „Ispitivanje i 

suzbijanje Kala-Azara na terenu" 
Socijalno-medicinsko  odeljenje 

Potpoz. 6 mesto reči: „ne izdvajanje" 
staviti  reči: „ne izvadanje" 

Administrativno odeljenje 
Potpoz. 5 „mesto reči: „Ribica dispan- 

zera" staviti reči: „Ribica Gambuzi- 
ja" 

XX) Državno lečilište Sv. Križ itd. 
49 Razni materijalni izdaci 

Potpoz. 5 „Osiguranje baraka itd." iz- 
meniti i da glasi: „Održavanje ba- 
raka" itd." 

XXI) Higijenski zavod u Sarajevu itd. 

52 Razni materijalni izdaci 
Uprava 

Potpoz. 25 reči: „sprečavanja kontrol- 
ne infekcije" izmeniti da glasi: „Spre- 
čavanja kompaktne infekcije" 

XXIII) Dečije oporavilište na Metaljci 
57 Razni materijalni izdaci 

Poslednja potpozicija „Nabavka auto- 
mobila itd." povećati sa +   45.000.— 
XXX) Državno lečilište na Vencu 

78 Razni materijalni izdaci 
Potpoz. 17 menja se i glasi: „Izolacija 

3 podruma od vlage i izgradnja po- 
druma za zelen i povrće". 

XXXI) Higijenski zavod u Nišu itd. 
81 Razni materijalni izdaci 

Uprava zavoda 
Potpoz. 2 „Održavanje či- 

stoće, nabavka potreb- 
nog matrijala itd." po- 
većati sa +      7.000 

Potpoz. 9 „Ogrev labo- 
ratorija, kancelarija i 
td." povećati sa  ...    +      8.000 

Potpoz. 13 „Održavanje 
zgrade i inventara itd." 
povećati   sa      ....+_    9.750   +    24.750.— 

XXXII) Uprava Vrnjačke Banje — 
Vrnjci 

84 Razni materijalni izdaci 
Potpoz. 22 „Izrada podzemnih kablov- 

skih  linija itd."  brisati — 120.000.— 
XXXV) Higiienski zavod u Skoplju itd. 

93 Lekovi, zavoji, serumi itd. 
Potpoz. 1 „Nabavka vakcina za lečenje 

itd."  povećati  sa +   20.000 — 
XXXII)   Državno   oporavilište 

u   Surdulici 
Izmeniti da glasi: 

„XXXVII) Državno lečilište u Surdu- 
lici" — 539.550.— 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodno 
skupština pročitanu partiju 10441J sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! -• 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
?oIe ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tom. 
objavljujem da je partija 10441J sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite  čuti partiju  1044m. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044m. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044m sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici kop 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 1044m većinom 
glasova'primljena. Izvolite čuti partiju 1044n sa 
predloženim  amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1044n sa predložnim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part. poz. 
1014n Anuiteti 

Posle potpoz. 2 dodati 
novu potpoziciju: 2a 
Državno lečilište Str- 
mac—Šumetlica 

122 
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Otphihi zajma Central- 
noj upravi Bolesničkog 
fonda državnih saobra- 
ćajnih službenika u Beo- 
gradu odobrenog reše- 
njemMinistra saobraća- 
ja С.Ш)г, 1004/36 u iz- 
nosu din. 1,500.000.— 
(I   rata) + 114.375.— 

6         Higijenski zavod 
U   Sarajevu   itd. 

'l-л    otplatu    vodovodnih 
cevi    za   vodovod   itd., 
brisati —226.380.— 

8 Higijenski zavod 
u Nišu  Itd. 

„Za   otplatu   zajma   Sre- 
dišnom   uredu   za   osi- 
guran ie   radnika   itd.", 
povećati  sa     .     ."•..+ 100.168.— 

9 Uprava    Vrnjačke    Banje 
—   Vrnjci 

Potpoz. 2 „Anuitet za ot- 
platu zajma od 15.000.000 
dinara itd." povećati sa    +   799.602   + 787.765. 

Svega   glava   СХХХ v,   povećati   sa     I     593.913. 

Potprctscdnik Jevrem Toniić: Prima li Narodna 
skupjština pročitanu partiju l()44n sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 1044n sa predložen m 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena.  Izvolite čuti partiju  I044nj. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
l()44nj sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 

GLAVA СХХХ - SOCIJALNA SLUŽBA 

Redovni rashodi 
A.   Lični   rashodi 

Part. poz. 
1044nj Lične  priiiadležnosti: 

1 Plate — periodske povišice itd. 
1)  Ortopedski  zavod   u   Beogradu 
Mesto:   „2   administrat.   činov- 

nika   VII"  staviti:  „2  admi- 
nistrativna   činovnika:   1-VII 
i   l-Vlll"   i   sumu   smanjiti 
sa — 3.360 

Mesto: „6 arhivskih činovnika 
itd." staviti: „Pomoćni se- 
kretar    13.560 
6 arhivskih činovnika: 
1 -VII,   1 -VIII,  З-ЈХ 
1 - X 70.080 
i sumu povećati sa   .... -f- 10.500 

Vll) Dom gluvonemih n Jagodini 

a) Činovnici 
Mesto:   „Upravnik   VI"   staviti: 

„Upravnik    VI - 1"    i    pove- 
ćati sa +   1.200 

b) Činovnički pripravnici 
Kod činovničkih pripravnika od 

IX  grupe   itd.,   sumu  pove- 
ćati sa + 

2 Plate — periodske povišice zva- 
ničnika 

I) Ortopedski  zavod  u  Beogradu 
Kod:     12   zvaničnika    izmeniti 

razvrstavanie da glasi: „3-1, 
1-11,    1-11-1,   2-11,    1-111-2   i 
4-1II-1" i  sumu povećati sa   . 

5 Dodaci  lični i porodični 
1)  Ortopedski  zavod  u  Beogradu 
a) Činovnika, lični, povećati sa   . 

642   +   8.982.— 

+   1.440.— 

+   9.620.— 
+ 20.042.— 

Svega gl. СХХХ g, povećati sa + 20.042.— 

Ukupno XVI razdeo    .... —   — 

Potprctsednik Jevrem Toniić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 1044nj sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objaivljujem da je partija 1044n sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 1044o. 

- Za ovim je Narodna skupština, glasaijući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja od partije 1044o do partije I044s 
zaključno. — 

Potpretsednik Jevrem Toniić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda XVI raz- 
deo — Ministarstvo socijalne politike i narodnog 
zdravlja  po svima partijama pojedinačno   primljen, 
objavljujem da je ceo predlog budžeta  rashoda  ! 
XVI razdeo — Ministarstvo socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja primljen. (Burno pljeskanje i odo- 
bravanje u centrumu i na desnici). 

Gospodo narodni poslanici, pošto je današnji 
dnevni red iscrpen to sa vašim pristankom ovu sed- 
nicu zaključujem, a iduću zakazujem za ponedeljak 
u 8 časova pre podne sa sledečim dnevnim redom: 

Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Fi- 
nansiskog dobora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda i prihada sa predlogom Finansiskog zakona 
za budžetsku 1938/39 godinu i to: 

1 — Pretres budžeta rashoda — XVIII razdeo — 
Budžetski rezervni krediti; 

2 — Pretres   budžetskog   razdela   — 
prihodi. 

Prima  li Narodna   skupština   predloženi 
red?  (Prima!) Objavljujem  da je predloženi  dnevni 
red primljen. 

Sednica je zaključena u 2,45 časova . 

Državni 

dnevni 
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PRILOZI 

MINISTARSTVO  INOSTRANIM   POSLOVA 
KRALJEVINE JUGOSLAVIJE 

Pov.Br. 3124/1 

Beograd 8 marta 1938 god. 

PREDMET: Predlo« zakona o Međunarod- 
noj konvenciji za izjednačenje 
metoda vodenja i držanja ge- 
nealoških knjiga za stoku. 

Gospodinu 
G-ш STEVANU ČIRIČU. 

Pretsedniku Narodne skupštine 
BEOGRAD 

GOSPODINE PRETSEDNICE, 

U prilogu pod ./1 čast nam je dostaviti Vam ove- 
reni ptrepis Ukaza Kraljevskih Namesnika od 5 marta 
1938 godine, kojim smo ovlašceni, u smislu člana 65 
Ustava Kraljevine Jugoslavije, da možemo podneti 
na rešenje Narodnom pretstavništvu Predlog zakona 
o Meclunajrodnoj konvenciji za izjednačenje metoda 
vođenja i držanja genealoških knjiga za stoku, pot- 
pisanoj u Rimu 14 oktobra 1936 godine. 

U prilog pod ./2 čast nam je dostaviti Vam je- 
dan primerak Predlogai zakona o kome je reč, sa 
obrazloženjem, s molbom da isti izvolite izneti na 
rešenje pred Narodnu skupštinu. 

Izvolite primiti, i ovom prilikom uverenje o na- 
šem   osobitom poštovanju. 

Pretsednik  Ministarskog'  saveta 
i   Ministar   inostranih   poslova, 
Dr. M. M. Stojadinovič, s. r. 

Ministar poljoprivrede, 
S. Stankovlć, s. r. 

U  IME 

NJEGOVOG VELIČANSTVA 

PETRA II 
po milosti Božjoj i volji narodnoj 

KRALJA  JUGOSLAVIJE 
KRALJEVSKI   NAMESNICl 

Na predlog Pretsednika Mimstarskog saveta i 
Ministra inostranih poslova. Ministra pravde i Mini- 
sta poljoprivrde, a po saslušanju Ministarskog saveta, 
resili su i rešavaju: 

Ovlašćuje se Prtesednik Ministarskog saveta i 
Ministar inostranih poslova. Ministar pravde i Mini- 
star poljoprivrede da mogu na osnovu člana 65 Usta- 
va Kraljevine Jugoslavije podneti Narodnom pret- 
stavništvu na rešavanje: 

Predlog zakona o Međunarodnoj konvenciji za 
izjednačenje vodenja i držanja genealoških knjiga za 
stoku, zaključenoj i potpisanoj u Rimu 14 oktobra 
1936 godine. 

Pretsednik Ministarskog saveta i Ministar ino- 
stranih poslova. Ministar pravde i Ministar poljopri- 
vrede neka izvrše ovaj Ukaz. 

5 marta 1938 godine 
U Beogradu 

PAVLE,  s.  r. 
R. STANKOVIĆ, s. r. 
Dr.   I.   PEROV1Ć,   s.   r. 

Pretsednik   Ministarskog   saveta 
i   Ministar   inostranih   poslova, 
Dr. M. M. Stojadinovič, s, r. 

Ministar pravde. 
Mil. Sinionović,  s.  r. 
Ministar  poljoprivrede, 
Sv. Stanković, s. r. 
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